
      

Bundel - PS-vergadering van 16 november 2020

 

 

 

Agenda bijlagen 

     Besluitenlijst PS 9 en 16 november 2020 

     Notulen PS 16-11-2020 -vastgesteld- 

     Agenda PS-uitloop 16-11-2020 -gewijzigd- 

     Spreektijden PS 16-11-2020 

     Addendum Online Vergaderen RvO 

Heropening en mededelingen.
10 Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 (VD-55).

Dossier 4163 voorblad

iMPi brief GS-PS

Integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 - digitaal

Voordracht 55-2020 Integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028

Advies cie M&B bij Voordracht integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028

M185-2020 -AANGENOMEN- D66-GL-CU-PvdA-IMPI Varende-fietspaden

11 Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023 (VD-56).
Dossier 2308 voorblad

NIKG 2020-2023 - definitief

Brief aan PS over Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023

Voordracht 56-2020 Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023

Advies cie M&B bij Voordracht Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023

M186-2020 -AANGEHOUDEN- PvdD kwaliteitsniveau voor zwerfvuil verhogen naar niveau B

M187-2020 -AANGENOMEN- D66-GL-CU-PvdA-PvdD-NIKG-goed onderhouden snelfietsroutes

12 Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025 (VD-57).
Dossier 4174 voorblad

Brief aan PS over Programma Natuurontwikkeling 2021-2025 inclusief Natuurbeheerplan 2021

Nota van Beantwoording NBP

Programma Natuurontwikkeling 2021-2025

Voordracht 57-2020 Programma Natuurontwikkeling 2021-2025 en Natuurbeheerplan 2021

Advies commissie NLG voordracht Programma Natuurontwikkeling (PNO)

A54-2020 -INGETROKKEN-  SP  PNO 2021-2025

13 Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12 (VD-58).
Dossier 4637 voorblad

Brief aan PS over zienswijze op de conceptbegrotingen 2021 van het IPO en BIJ12 (1)

201102 AV 2a.1 Aanbieding programmabegroting 2021

201102 AV 2a.2 Concept IPO Begroting 2021 in éénoogopslag

201102 AV 2b Conceptbegroting BIJ12 2021

Notitie conceptbegroting IPO 2021 voor AV

Bjdragen IPO Bureau en IPO Kassiersfunctie per provincie IPO Begroting 2021

Bjdragen per provincie IPO Begroting 2021

Specificatie kosten Beleidsopgaven

Voordracht 58-2020 Zienswijze PS NH Concept begroting 2021 IPO en B12

Advies EFB 26 oktober 2020 bij voordracht Voordracht 58 begroting IPO 2021



 

AV-IPO Conceptverslag AV 2 november 2020

M188-2020 -VERWORPEN- SP Voorjaarsnota IPO 2021

M189-2020 -VERWORPEN- SP Strategische Kennisfunctie IPO 2021

M190-2020 -VERWORPEN- SP externe expertise IPO 2021

14 Vragenuur.
(Het Statenlid dat tijdens dit vragenuur  mondelinge vragen wil stellen, meldt dit onder aanduiding van het
onderwerp uiterlijk een werkdag voor aanvang van de vergadering bij de voorzitter via de statengriffier.)

15 (Actualiteit: is verplaatst naar PS 09-11-2020.)
16 (Stemming motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag: is verplaatst naar PS 09-11-2020.)
17 Sluiting.



Agenda bijlagen

1 Besluitenlijst PS 9 en 16 november 2020 
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B e s l u i t e n l i j s t  P S  
     

Datum vergadering :  9 en 16 november 2020 

Voorzitter : dhr. A.Th.H. van Dijk 

Griffier : mw. K. Bolt 

Vergaderstukken  : online beschikbaar PS 09-11-2020 en PS 16-11-2020. 
 
In de Statenvergaderingen van 9 en 16 november 2020 heeft een peiling van stemmen plaatsgevonden 

via de fractievoorzitters. Na de vergaderingen heeft er een schriftelijke stemming per briefstem 

plaatsgevonden. De uitslag van de schriftelijke stemming is verwerkt in de besluitenlijst. 

 

1. Opening en mededelingen. 

PS 9 november 2020: 

 Dhr. Everduim (DENK) is afwezig en heeft zijn ontslag ingediend. Naar alle 

waarschijnlijkheid zal zijn opvolger in de vergadering van 14 december 2020 worden 

geïnstalleerd. 

 Mw. Nanninga (FvD) zal vanaf 9 november 2020 tijdelijk worden vervangen door de 

heer Lelkes (FvD). Zijn installatie volgt bij punt 2a. 

 Mw. Van Wijnen (GroenLinks) arriveert iets later. 

 

PS 16 november 2020: 

 Dhr. Everduim (DENK) is afwezig. 

 Dhr. Baljeu (fractie Baljeu) arriveert iets later. 

 Mw. Van Soest (50PLUS/PvdO) verlaat de vergadering eerder. 

 

  

2.       Vaststelling agenda en regeling werkzaamheden. 

• Na publicatie van de agenda heeft het presidium ingestemd met het behandelen van 

eventuele actualiteiten en stemming moties Vreemd a/d Orde van de dag in de 

vergadering van 9 november 2020. Deze punten zijn op de agenda van 9 november 

2020 toegevoegd als punten 9a en 9b. 

• Er zijn 3 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend: 

 M149-2020 D66 en GroenLinks “Bescherming bedreigde diersoorten”. 

 M150-2020 PvdA “Spaarpalen voor verkeersveiligheid”. 

 M151-2020 SP en ChristenUnie “Ondersteuning van het OV in coronatijd”. 

Stemming over deze moties vindt plaats bij agendapunt 9b. 

• Er zijn geen actualiteiten en geen mondelinge vragen ingediend. 

De gewijzigde agenda wordt vastgesteld. 

 

 

2a.  Beëdiging en installatie tijdelijk Statenlid fractie Forum voor Democratie. 

Dhr. Lelkes (FvD) wordt voorgedragen en benoemd tot tijdelijk Statenlid en zal mw. 

Nanninga (FvD) vervangen tijdens haar zwangerschapsverlof. 

De heer Lelkes heeft in handen van de voorzitter de belofte afgelegd. 
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2b. Beëdiging en installatie duo-commissieleden fracties VVD en ChristenUnie. 

Dhr. Mokveld (VVD en mw. Hoogendoorn-Van der Maarl (ChristenUnie) worden 

voorgedragen en benoemd tot duo-commissielid. Zij hebben in handen van de voorzitter de 

belofte en de eed afgelegd. 

 

 

3a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding.  

Er is geen geheim stuk ter bekrachtiging ingekomen. 

 

 

3b. Lijst geheimhouding PS. 

De lijst wordt voor kennisgeving aangenomen.  

 

 

4. Vaststelling notulen van de vergaderingen van 5 en 22 oktober 2020. 

De notulen van de Statenvergaderingen van 5 en 22 oktober 2020 worden ongewijzigd 

vastgesteld. 

  

 

5.  Vaststelling Strategische Statenagenda. 

De Strategische Statenagenda wordt ongewijzigd vastgesteld.  

 

 

6.  Vaststelling lijst ingekomen stukken. 

De lijst ingekomen stukken wordt vastgesteld. 

 

 

7.  Voortgangslijst van moties. 

De lijst moties wordt vastgesteld. 

 

 

8. Hamerstukken. 

Totaal aanwezig 54 leden. 

 

8a. 

 
Verplaatsen portefeuilles circulaire economie en MRA (regiegroep) naar cie EFB. 
Voordracht 52-2020 
 

8b. 

 
Protocol voor de accountantscontrole op de jaarstukken 2020. 
Voordracht 54-2020 
 

 

 

De besluiten behorende bij de punten 8a en 8b zijn aangenomen en zijn bij het betreffende 

agendapunt op de website gepubliceerd. 
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9. Begroting 2021 en Memorie van Antwoord. 

Voordracht 53-2020 

Totaal aanwezig 54 leden  

Hr. Everduim (DENK) is afwezig. 

 

Er zijn 33 moties ingediend en er zijn 8 moties aangenomen.  

 

Aangenomen moties: 

 

• Motie 155-2020 door fracties CDA, ChristenUnie, PvdA, SP en GroenLinks inzake 

“Ondersteuning provinciale vrijwilligers in coronatijden” is unaniem aangenomen. 

 

Dictum: 

PS verzoekt het college van GS: 

 provinciale vrijwilligers een hart onder de riem te steken en waardering te betonen voor 

hun inzet in deze uitdagende COVID-19 tijden; 

 te onderzoeken welke manier hiervoor het beste past en dit terug te koppelen aan 

Provinciale Staten. 

 

• Motie 174-2020 door fracties GroenLinks, D66, PvdA en PvdD inzake “Helder 

taalgebruik” is aangenomen. 

Voor 37 en tegen 17 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD en FvD. 

 

Dictum: 

PS verzoekt Gedeputeerde Staten: 

 een tweede toegankelijke versie van de begroting volgens de richtlijnen voor taalniveau 

B1 op te stellen; 

 te verkennen voor welke andere publicaties een tweede versie volgens de richtlijnen B1 

passend zou zijn; 

 daarbij ook de communicatie op de website mee te nemen. 

 

 Fractie VVD wenst aantekening tegen motie 174 te stemmen; vindt helder 

taalgebruik ook erg belangrijk, alleen het opnieuw opstellen van dezelfde begroting 

met een ander taalgebruik vindt de fractie wat overdreven; ziet liever dat het 

allemaal gevat wordt in diagrammen en in filmpjes, dat lijkt de fractie veel 

effectiever. 

 Fractie FvD wenst aantekening tegen motie 174 te stemmen; is voor helder 

taalgebruik maar wil zich graag het recht voorbehouden om bij sommige 

ingewikkelde onderwerpen toch termen te hanteren die het B1-niveau kunnen 

ontstijgen; bovendien wil de fractie ook het recht hebben om indien gewenst, een 

eloquente bijdrage te leveren. 

 Fractie CDA wenst aantekening voor motie 174 te stemmen; is blij met de woorden 

van de gedeputeerde dat zij dit niet zo heeft uitgelegd om de begroting volledig 

opnieuw te gaan herschrijven volgens taalniveau B1, dat staat weliswaar in de motie, 

maar wel een versie gaat maken op dat taalniveau; vindt het ook goed om dat ook 

voor andere publicaties -dat is het tweede gedachtestreepje van de motie- te gaan 

doen. 
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• Motie 175-2020 door fractie GroenLinks inzake “Bibliotheken open houden” is 

aangenomen. 

Voor 51 en tegen 3 stemmen. Tegen stemt de fractie PVV.  

 

Dictum: 

PS roept Gedeputeerde Staten op: 

 het belang van het snel weer kunnen openen van bibliotheken te benadrukken bij de 

veiligheidsregio; 

 contact op te nemen met de gemeenten om te kijken welke ondersteuning hierbij nodig 

is; 

 te onderzoeken hoe Probiblio bibliotheken kan ondersteunen in het opzetten van 

aanbod dat past binnen de mogelijkheden die door het kabinet zijn gegeven; 

 in overleg te treden met het IPO en de minister van OCW om sluiting van bibliotheken bij 

eventuele toekomstige lockdowns te voorkomen. 

 

 Fractie CDA wenst aantekening voor motie 175 te stemmen; vindt deze motie 

eigenlijk overbodig omdat de minister al aanwijzingen heeft gegeven aan de 

veiligheidsregio’s over hoe zij moeten omgaan met de bibliotheken in het nieuwe 

pakket maatregelen; volgens de fractie hebben de veiligheidsregio’s gewoon naar 

de minister te luisteren en voegt deze motie niet zoveel toe, maar de fractie 

ondersteunt wel de bibliotheken. 

 

• Motie 177-2020 door fracties D66 en GroenLinks inzake “Maatwerkdemocratie” is 

aangenomen. 

Voor 30 en tegen 24 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, FvD, PVV, SP en 

50PLUS/PvdO. 

 

Dictum: 

PS draagt het college van GS op: 

 gemeenten in Noord-Holland te attenderen op de maatwerkdemocratie-instrumenten; 

 op verzoek gemeenten te ondersteunen die vorm willen geven aan nieuwe, 

gemeentegrens overstijgende, bestuursvormen die zowel goede sturing voor de raad als 

betrokkenheid van inwoners kunnen bieden. 

 

 Fractie FvD wenst aantekening tegen motie 177 te stemmen; vindt het jammer dat 

het onderwerp directe democratie niet in deze motie is verwerkt. 

 

• Motie 178-2020 door fracties D66 en PvdA inzake “Onderzoek naar toepassing 

gelijkstroom” is aangenomen. 

Voor 38 en tegen 16 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, CDA, PVV en fractie Baljeu. 

 

Dictum: 

PS vraagt het college van GS om te onderzoeken: 

 hoe er in de provincie gebruik zou gemaakt kunnen worden van gelijkstroom om 

knelpunten op te lossen voor de energietransitie; 

 hoe de eigen infrastructuur van de provincie gebruik zou kunnen maken van 

gelijkstroom en welke voordelen daar uit te behalen zijn. 
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 Fractie FvD wenst aantekening tegen motie 178 te stemmen; geeft aan dat met 

deze motie wij op de stoel zouden gaan zitten van de netbeheerder die dit al aan 

ACM moet rapporteren; vindt dat ACM dit zelf moet onderzoeken. 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor motie 178 te stemmen; geeft aan de 

gedeputeerde te willen vragen om er niet te veel tijd in te steken, omdat het echt 

een taak van de netbeheerders is. 

 

• Motie 179-2020 door fractie D66 inzake “Meer laadpalen” is aangenomen. 

Voor 42 en tegen 12 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, PVV en fractie Baljeu. 

 

Dictum: 

PS draagt het college op: 

 te bekijken in welke provinciale programma’s het aanleggen van publieke oplaadpalen 

ingepast kan worden om de groei van het aantal laadpalen aan te jagen, zoals het HIRB-

programma voor verduurzaming van bedrijventerreinen. 

 

• Motie 183-2020 door fracties PVV en SP inzake “Waar nodig extra provinciale 

ondersteuning voor voedselbanken en voedseluitgiftepunten die geconfronteerd 

worden met tekorten” is aangenomen. 

Voor 45 en tegen 9 stemmen. Tegen stemt de fractie VVD. 

 

Dictum: 

PS roept het college van GS op om: 

 te verkennen hoe we vanuit de provincie ondersteuning kunnen bieden aan 

voedselbanken; 

 alles in het werk te stellen om een win-win situatie te creëren met betrekking tot het 

voorkomen van voedselverspilling en het sluiten van korte ketens aan de ene kant en 

het zorgen van voldoende aanbod voor de voedselbank aan de andere kant. 

 

• Motie 184-2020 door fracties PvdA, D66 en SP inzake “Investeren in stageplekken voor 

Noord-Hollandse jongeren” is aangenomen. 

Voor 51 en tegen 3 stemmen. Tegen stemt de fractie PVV. 

 

Dictum: 

PS verzoekt het college van GS om: 

 In gesprek met de technieksector te onderzoeken of, en zo ja welke, ondersteuning van 

de provincie en/of de werkambassadeur wenselijk is om het aantal stageplekken te 

bevorderen ten behoeve van MBO-studenten. 

 

 

Verworpen moties: 

 

• Motie 152-2020 door fractie FvD inzake “Focus op revolverende investeringen” is 

verworpen. Voor 13 en tegen 41 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, PVV, 

50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 
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• Motie 153-2020 door fractie FvD inzake “Heronderzoek steun aan getroffen sectoren” is 

verworpen. Voor 16 en tegen 38 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, PVV, SP, 

50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

• Motie 154-2020  door fractie FvD inzake “Extra corona-steun Maatschappelijk Middenveld” 

is verworpen. Voor 19 en tegen 35 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, PvdD, PVV, SP, 

50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

• Motie 157-2020 door fractie PvdD inzake “Het 1,5°C -doel minimaal als maat hanteren” is 

verworpen. Voor 3 en tegen 51 stemmen. Voor stemt de fractie PvdD. 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 157 te stemmen; is het eens 

met het doel, maar denkt dat het heel ingewikkeld is om dit in het provinciale beleid 

uit te werken, vindt dat dit landelijk zal moeten gebeuren. 

 

• Motie 158-2020 door fractie PvdD inzake “Maak de noodzakelijke keuzes over Schiphol en 

Tata ten behoeve van gezondheid inwoners” is verworpen. Voor 3 en tegen 51 stemmen. 

Voor stemt de fractie PvdD. 

 

• Motie 159-2020 door fractie PVV inzake “Schrappen provinciale ondersteuning voor 

aardgasvrije woningen” is verworpen. Voor 13 en tegen 41 stemmen. Voor stemmen de 

fracties FvD, PVV, 50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

• Motie 162-2020 door fracties PVV en FvD inzake “Diversiteit geen onderdeel van provinciaal 

personeels- en sponsorbeleid” is verworpen. Voor 12 en tegen 42 stemmen. Voor stemmen 

de fracties FvD, PVV en fractie Baljeu. 

 Fractie PvdA wenst aantekening tegen motie 162 te stemmen; vindt dat diversiteit 

niet alleen onderdeel moet zijn van het provinciale personeels- en sponsoringbeleid, 

maar van alles wat wij doen en onze hele samenleving; het kan wat hen betreft niet 

kleurrijk genoeg en rijk geschakeerd mogelijk zijn. 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 162 te stemmen; vindt dat 

diversiteit bijdraagt aan de creativiteit en ook recht doet aan de diversiteit in de 

samenleving. 

 

• Motie 164-2020 door fractie SP inzake “Voor 14! – ook bij de Provincie Noord-Holland!” is 

verworpen. Voor 3 en tegen 51 stemmen. Voor stemt de fractie SP. 

 Fractie FvD wenst aantekening tegen motie 164 te stemmen; vindt dit geen taak van 

de provincie en vindt dat er geen verzwaring voor ondernemers zou moeten zijn, 

dat er eerder belastingverlichting zou moeten zijn. 

 Fractie PvdD wenst aantekening tegen motie 164 te stemmen; ondersteunt hem 

wel, maar vindt dat er inderdaad een ander belastingstelsel moet gaan komen, vindt 

dat het landelijk geregeld moet worden en dat daar ook de verhoging van het 

salaris bij moet zitten. 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 164 te stemmen; vindt het 

belangrijk om het minimumloon te verhogen, dat is toevallig ook onderdeel van het 

belastingplan dat de CU heeft gepresenteerd, maar om dit nu alleen in Noord-

Holland doen, dat kan niet wat de fractie betreft.   
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• Motie 169-2020 door fractie 50PLUS/PvdO inzake “Gedeputeerde ouderenbeleid” is 

verworpen. Voor 5 en tegen 49 stemmen. Voor stemmen de fracties PVV, 50PLUS/PvdO en 

fractie Baljeu. 

 Fractie CDA wenst aantekening tegen motie 169 te stemmen; vindt dat er op zich in 

de oproepen aan GS wel wat goede elementen staan, maar de fractie begrijpt dat GS 

dit deels al doet en daarnaast is de fractie ook niet zo’n voorstander van een apart 

doelgroepenbeleid op dit vlak. Dit geldt ook voor de andere moties van fractie 

50PLUS/PvdO (M170 t/m M173). 

 

• Motie 170-2020 door fractie 50PLUS/PvdO inzake “Naleven VN-verdrag Handicap” is 

verworpen. Voor 5 en tegen 49 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD, 50PLUS/PvdO en 

fractie Baljeu. 

 

• Motie 171-2020 door fractie 50PLUS/PvdO inzake “Ouderenbeleid Noord-Holland 2020-

2024” is verworpen. Voor 16 en tegen 38 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, PVV, SP, 

50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

• Motie 172-2020 door fractie 50PLUS/PvdO inzake “Eenzaamheid bij kwetsbare ouderen” is 

verworpen. Voor 19 en tegen 35 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, PvdD, PVV, SP, 

50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 172 te stemmen, vanwege de 

toezegging die is gedaan. 

 

• Motie 173-2020 door fractie 50PLUS/PvdO inzake “Noord-Holland, meest 

ouderenvriendelijke provincie” is verworpen. Voor 19 en tegen 35 stemmen. Voor stemmen 

de fracties FvD, PvdD, PVV, SP, 50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

• Motie 181-2020 door fractie PvdD inzake “Onderzoek 50 procent reductie aantal dieren” is 

verworpen. Voor 6 en tegen 48 stemmen. Voor stemmen de fracties PvdD en SP. 

 

• Motie 182-2020 door fractie PvdD inzake “Inzetten op integraal beleid voor preventie van 

pandemieën” is verworpen. Voor 3 en tegen 51 stemmen. Voor stemt de fractie PvdD. 

 

 

Aangehouden en ingetrokken moties: 

 

• Motie 156-2020 door fractie CDA inzake “Steun voor stikstofinnovaties” is aangehouden. 

• Motie 160-2020 door fractie PVV inzake “Geen voorrangsregeling meer voor statushouders” 

is aangehouden. 

• Motie 161-2020 door fractie PVV inzake “Waar nodig extra provinciale ondersteuning voor 

voedselbanken die geconfronteerd worden met tekorten” is ingetrokken en opnieuw 

ingediend als motie (aangenomen) M183-2020. 

• Motie 163-2020 door fractie SP inzake “Voedseloverschot bij boeren naar de Voedselbank” 

is ingetrokken en opnieuw ingediend als motie (aangenomen) M183-2020. 

• Motie 165-2020 door fractie SP inzake “Stimuleren stageplekken voor MBO-studenten” is 

ingetrokken en opnieuw ingediend als motie (aangenomen) M184-2020. 

• Motie 166-2020 door fractie SP inzake “Steun renovatie monumentaal aquarium Artis” is 

aangehouden. 
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• Motie 167-2020 door fractie SP inzake “Steun voor Museum Het Schip, Amsterdam” is 

aangehouden. 

• Motie 168-2020 door fractie ChristenUnie inzake “Betaalbare woningen echt betaalbaar” is 

aangehouden. 

• Motie 176-2020 door fracties D66, GroenLinks en VVD inzake “Impuls voor agro-toerisme” 

is aangehouden. 

• Motie 180-2020 door fracties PvdA en D66 inzake “Investeren in stageplekken voor Noord-

Hollandse jongeren is ingetrokken en opnieuw ingediend als motie (aangenomen) M184-

2020. 

 

Voordracht 53-2020 is aangenomen.  

Voor 39 en tegen 15 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, PvdD, PVV en 50PLUS/PvdO. 

Het besluit 53-2020 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 9 van deze vergadering 

op de website gepubliceerd. 

 

 Fractie 50PLUS/PvdO wenst aantekening tegen voordracht 53 te stemmen; geeft aan 

dat veel van de vragen van de fractie op financieel en economisch gebied zijn niet 

beantwoord, waardoor er geen goede afweging gemaakt kan worden van deze 

begroting. 

 

 

9a. Actualiteiten (onder voorbehoud van instemming Provinciale Staten). 

Er zijn geen actualiteiten ingediend. 

 

 

9b.  Stemming motie(s) Vreemd aan de Orde van de Dag. 

Totaal aanwezig 54 leden  

Hr. Everduim (DENK) is afwezig. 

 

Er zijn 3 moties Vreemd aan de Orde van de Dag ingediend, waarvan er 2 zijn aangenomen 

en 1 is verworpen. 

 

• M149-2020 D66 en GroenLinks “Bescherming bedreigde diersoorten” is 

aangenomen. 

Voor 37 en tegen 17 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, CDA, PVV en 

50PLUS/PvdO. 

 

Dictum: 

PS vraagt het college van GS: 

 de rapportage van de Zoogdierenvereniging te beoordelen voor Noord-Holland; 

 zo spoedig mogelijk het beleid en de regelgeving aan te passen. 

 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening voor motie 149 te stemmen; vindt de 

motie eigenlijk overbodig, maar ondersteunt het idee en begrijpt dat de 

gedeputeerde dat zo interpreteert. 
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• M150-2020 PvdA “Spaarpalen voor verkeersveiligheid” is aangenomen. 

Voor 38 en tegen 16 stemmen. Tegen stemmen de fracties VVD, PvdD, PVV en fractie 

Baljeu. 

 

Dictum: 

PS verzoekt het college van GS om: 

te onderzoeken op welke manier de spaarpaal in te zetten is in de strijd tegen de 

verkeersslachtoffers door snelheidsovertredingen in de provincie Noord-Holland. 

 

 Fractie PvdD wenst aantekening tegen motie 150 te stemmen; snapt het 

interessante initiatief, maar ziet wel bezwaren met bijvoorbeeld privacy. 

 

• M151-2020 SP en ChristenUnie “Ondersteuning van het OV in coronatijd”  is verworpen. 

Voor 14 en tegen 40 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, SP, ChristenUnie, 

50PLUS/PvdO en fractie Baljeu. 

 

 Fractie PvdD wenst aantekening tegen motie 151 te stemmen; ziet ook hier de 

positieve insteek, maar ziet graag de duurzaamheid. 

 

  

9c. Schorsing. 

De voorzitter schorst de vergadering tot 16 november 2020. 

 

 

De voorzitter heropent op 16 november 2020 de uitloopvergadering van 9 november 2020.  

 

 

10. Integraal Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028. 

 Voordracht 55-2020 

Totaal aanwezig 54 leden  

 Hr. Everduim (DENK) is afwezig. 

 

Er is 1 motie ingediend en aangenomen. 

 

• M185-2020 door fracaties D66, GroenLinks, ChristenUnie en PvdA inzake “Varende 

fietspaden” is unaniem aangenomen. 

 

Dictum: 

PS draagt het college van GS op: 

 de pontveerverbindingen in recreatieve fiets- en wandelroutes op te nemen in de 

recreatievisie; 

 te onderzoeken of de pontveerverbindingen die in Provinciaal beheer zijn 

opgenomen kunnen worden in concessieregelingen als openbaar vervoer verbinding 

om continuïteit en frequentie zeker te stellen – of welke andere mogelijkheden er 

daarvoor zijn; 

 Provinciale Staten van de uitkomsten van dit onderzoek op de hoogte te brengen. 
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 Fractie SP wenst aantekening voor motie 185 te stemmen; maar zou wel graag 

zien dat dit ook onderdeel van de Verkeersvisie uitmaakt en dus niet alleen 

van de Recreatievisie. 

 

 

Voordracht 55-2020 “Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028” is 

unaniem aangenomen. 

Het besluit 55-2020 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 10 van deze vergadering op 

de website gepubliceerd. 

 

 Fractie PvdD wenst aantekening voor voordracht 55 te stemmen; wat de fractie 

betreft mag er een streep worden getrokken door het Heiloo plan, omdat er een 

duidelijk alternatief is voor de A8/A9 stemt de fractie in met het iMPI. 

 Fractie SP wenst aantekening voor voordracht 55 te stemmen; maar maakt 

hetzelfde voorbehoud als fractie PvdD betreffende de projecten A8/A9 en Afslag 

Heiloo. 

 

 

11. Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023. 

 Voordracht 56-2020 

Totaal aanwezig 53 leden  

 Hr. Everduim (DENK) is afwezig, mw. Van Soest (50PLUS/PvdO) is vanaf dit agendapunt afwezig. 

 

Er zijn 2 moties ingediend, waarvan er 1 is aangenomen en 1 is aangehouden. 

 

• Motie 187-2020 door fracties D66, GroenLinks, ChristenUnie, PvdA en PvdD is 

aangenomen. 

Voor 50 en tegen 3 stemmen. Tegen stemt de fractie PVV. 

 

Dictum: 

PS vraagt het college van GS: 

 een notitie op te stellen, te delen en te bespreken met Provinciale Staten over het 

fietspad van de toekomst; 

 daarbij ook het kwaliteitsbeeld van veelgebruikte (snel- of door-) fietsroutes mee te 

nemen. 

 

• Motie 186-2020 door fractie PvdD is aangehouden. 

 

Voordracht 56-2020 “Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023” is unaniem 

aangenomen. 

Het besluit 56-2020 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 11 van deze vergadering op 

de website gepubliceerd. 

 

 

12. Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025. 

 Voordracht 57-2020 

Totaal aanwezig 53 leden  

 Hr. Everduim (DENK) en mw. Van Soest (50PLUS/PvdO) zijn afwezig. 
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Er is 1 amendement ingediend en ingetrokken. 

 

• A54-2020 door fractie SP inzake “Natuur als Groot Openbaar Belang bij 

Omgevingsverordening” is ingetrokken. 

 

Voordracht 57-2020 “Programma Natuurontwikkeling (PNO) is aangenomen. 

Voor 41 en tegen 12 stemmen. Tegen stemmen de fracties FvD, PVV en fractie Baljeu. 

Het besluit 57-2020 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 12 van deze vergadering op 

de website gepubliceerd. 

 

 Fractie CDA wenst aantekening voor voordracht 57 te stemmen, met uitzondering 

van het onderdeel over gedwongen onteigening en in afwachting van de toezegging 

van de gedeputeerde om agrarisch natuurbeheer in 2022 volgens het huidige GOB 

vorm te geven. 

 

 

13. Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12. 

 Voordracht 58-2020 

Totaal aanwezig 53 leden  

 Hr. Everduim (DENK) en mw. Van Soest (50PLUS/PvdO) zijn afwezig. 

 

Er zijn 3 moties ingediend en verworpen. 

 

• M188-2020 door fractie SP inzake “Voorjaarsnota IPO 2021” is verworpen. Voor 4 en tegen 

49 stemmen. Voor stemmen de fracties SP en fractie Baljeu. 

 Fractie D66 wenst aantekening tegen motie 188 te stemmen; vindt het antwoord 

van de gedeputeerde voldoende, is blij dat wordt gekeken welke digitale voordelen 

ook in de toekomst kunnen worden benut. 

 Fractie PvdA wenst aantekening tegen motie 188 te stemmen; sluit zich graag aan 

bij de stemverklaring van fractie D66. 

 Fractie FvD wenst aantekening tegen motie 188 te stemmen; wil de mogelijkheid 

voor fysiek vergaderen niet uitsluiten. 

 

• M189-2020 door fractie SP inzake “Strategische kennisfunctie IPO 2021” is verworpen. Voor 

15 en tegen 38 stemmen. Voor stemmen de fracties FvD, PVV, SP en fractie Baljeu. 

 Fractie FvD wenst aantekening voor motie 189 te stemmen; wil dit onderwerp graag 

breder bespreken en ook tijdig in het proces worden betrokken en dat dat 

geagendeerd wordt. 

 Fractie PvdD wenst aantekening tegen motie 189 te stemmen; is overtuigd door het 

antwoord van GS. 

 

• M190-2020 door fractie SP inzake “Externe expertise IPO 2021” is verworpen. Voor 3 en 

tegen 50 stemmen. Voor stemt de fractie SP. 

 Fractie ChristenUnie wenst aantekening tegen motie 190 te stemmen; vindt het op 

zich terecht om op te roepen dat gekeken moet worden wat het effect is van die 

cultuurfunctie, vertrouwt erop dat de gedeputeerde daar ook aandacht voor blijft 

vragen in het IPO, maar vindt deze motie alleen een te groot middel. 
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Voordracht 58-2020 “Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12”  

is aangenomen. 

Voor 46 en tegen 7 stemmen. Tegen stemmen de fracties PVV, SP en fractie Baljeu. 

Het besluit 58-2020 behorende bij de voordracht is bij agendapunt 13 van deze vergadering op 

de website gepubliceerd. 

 

 Fractie FvD wenst aantekening voor voordracht 58 te stemmen; de fractie heeft in de 

commissie EFB aangegeven dat ze de concept begrotingen voor het IPO en BIJ12 als 

hamerstukken zien, vooral omdat de besluitvorming hierover al door het college in 

het IPO heeft plaatsgevonden; vindt de groeiende omvang van het werkingsgebied 

van deze provincie overstijgende bestuursstructuur niettemin zorgwekkend, dringt 

daarom aan op een tijdige behandeling van deze begroting bij de volgende P&C-

cyclus. 

 Fractie PvdD wenst aantekening voor voordracht 58 te stemmen; is het inhoudelijk 

niet overal mee eens, maar om de boel niet helemaal te blokkeren, stemt de fractie 

voor. 

 Fractie SP wenst aantekening tegen voordracht 58 te stemmen; vindt het toch een 

slechte zaak dat PS zo slecht wordt meegenomen in de hele procedure en als PS 

nauwelijks inbreng lijken te hebben op de gang van zaken. 

 

 

14. Vragenuur. 

Er zijn geen mondelinge vragen ingediend. 

 

 

15. Dit punt is verschoven naar PS 9 november 2020. 

16. Dit punt is verschoven naar PS 9 november 2020. 

 

 

17. Sluiting 

De voorzitter sluit de vergadering van 9 en 16 november 2020. 
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De VOORZITTER: Beste Statenleden, beste Noord-Hollanders, ik open deze online-vergadering. 

Welkom aan de Statenleden en leden van Gedeputeerde Staten in deze online vergadering en ook 

welkom aan alle belangstellenden die deze vergadering via de website volgen. 40 
Ik verzoek alle deelnemers om de microfoons te dempen en uw mobiele telefoons uit te zetten. 

Ik zeg het er nog maar weer bij. Dit is een live online-vergadering live. Wees u er ook van bewust 

dat uw achtergrond in beeld is en dat achtergrondgeluiden worden uitgezonden. Gebruik als het 

kan een headset en beperk achtergrondgeluiden zoveel mogelijk. 

Voorafgaand aan de vergadering heeft de griffier een presentiecheck gedaan. Nagenoeg alle 45 
Statenleden zijn aangesloten bij deze online-Statenvergadering. De heer Baljeu zal later inloggen. 

Mevrouw Van Soest zal tussen 13.00 en 14.00 uur aan de vergadering deelnemen. 

 

Bij de opening van deze vergadering op 9 november jl. was er een quorum. Vandaag ook. Omdat 

er quorum was bij aanvang van deze vergadering op 9 november jl., is opnieuw een quorum bij 50 
deze uitloopvergadering niet vereist.  

 

Een bericht van verhindering voor de vergadering van vandaag is ontvangen van de volgende 

leden: de heer Everduim (DENK), Zijn opvolger wordt waarschijnlijk in de Provinciale 

Statenvergadering van 14 december geïnstalleerd. 55 
We zijn nog bezig met contact zoeken met  mevrouw Van Soest (50PLUS/PvdO) en de heer Baljeu 

(Fractie Baljeu) zal later inloggen. Dat betekent dat er op dit moment 52 Statenleden aan deze 

vergadering deelnemen. 

Mocht u tussentijds de Statenvergadering moeten verlaten, meldt u zich dan wel af via het 

chatsysteem of per mail bij de griffie. Ik heb het op 9 november ook aangegeven dat we ons 60 
Reglement van Orde hebben aangevuld voor het online vergaderen. De informatie daarover treft 

u aan in het addendum dat bij de vergaderstukken is gepubliceerd. 

Wat de moties betreft kunt u vanaf nu en tijdens de hele vergadering tot aan de peiling, al uw 

moties per mail indienen bij de griffie, met in de cc de mede-indieners. De moties worden 

gepubliceerd zodra u ze officieel heeft ingediend tijdens uw bijdrage en het dictum heeft 65 
voorgelezen. 

Net als op 9 november zal bij alle voorgestelde besluiten en ingediende moties en 

amendementen een peiling worden gehouden van de uitslag via de fractievoorzitters. Behalve 

uiteraard als een Statenlid vraagt om hoofdelijke stemming. Net als op 9 november zult u na 

afloop van de vergadering een overzicht toegestuurd krijgen met de uitslagen zoals die zijn 70 
opgetekend in de peiling. Door de ondertekening van de stembrief kunt de correcte weergave van 

uw individuele stem bevestigen. Pas nadat alle getekende stemformulieren van de Statenleden 

ontvangen zijn bij de Statengriffie is het besluit definitief genomen. Dit wordt bekend gemaakt 

via de openbare besluitenlijst. Bij ordevoorstellen zal ik de fractievoorzitters vragen of de fractie 

akkoord is. Daarbij telt dan het aantal zetels van de aanwezige Statenleden. 75 
U heeft van tevoren bij de Statengriffie aangegeven bij welk onderwerp u wilt spreken. Ik zie in de 

chat ook nog een aantal aanvullingen. Dat zal door de griffier op mijn lijstje worden bijgewerkt. 

Ik zal bij de bespreekstukken, voordat ik het woord geef aan de eerste spreker de aangemelde 

sprekers opnoemen, zodat u dat nog kunt controleren. Het groene handje is ondertussen 

bekend. Als u het woord wilt voeren op een moment in de vergadering waarvoor u zich niet heeft 80 
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aangemeld, bijvoorbeeld bij een ordevoorstel of een interruptie, drukt u op het groene handje 

dan kan ik u het woord geven. Net als op 9 november zal ik proberen tijdens de bijdragen het 

debat zoveel mogelijk te stimuleren en te begeleiden. Rond 18.00 uur gaan we schorsen voor het 

diner. Dan hoop ik dat we na het diner kort verder kunnen vergaderen. Om 17.00 uur zal de 

vicevoorzitter, mevrouw Kocken, mij gaan vervangen, vanwege een overleg met 85 
bewindspersonen. Uiteraard ook een digitaal overleg, maar dat kan ik niet via deze computer 

doen. Dus dan zal ze mij voor het verdere verloop van de vergadering vervangen.  

 

Dan gaan we nu naar agendapunt 10. 

 90 
10. Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 

Voordracht 55 

 

De VOORZITTER: Agendapunt is voordracht 55, het Integraal Meerjaren Programma 

Infrastructuur, iMPI, 2021-2028.  95 
Bij moties, amendementen en bij de voordracht doen we een peiling van de stemmen via de 

fractievoorzitters. Indien er amendementen zijn ingediend, dan zullen we die eerst samen met de 

moties peilen. Daarna volgt een nieuwe peiling van stemmen voor de voordracht. Interrupties zal 

ik niet alleen aan het eind van een bijdrage, maar ook zoveel mogelijk tussentijds toestaan. Houd 

u ze kort en probeer niet in herhaling te vervallen. Dat zal het debat verlevendigen en het maakt 100 
het mogelijk om zoveel mogelijk mensen de mogelijkheid te bieden om aan het debat deel te 

nemen.  

De sprekers die zich hebben aangemeld voor dit onderwerp zijn volgens mijn lijstje: De heer 

Dessing (Forum voor Democratie), mevrouw Kuiper (CDA), de heer Hollebeek (Partij voor de 

Dieren), de heer Steeman (D66), de heer Deen (PVV), mevrouw Doevendans (PvdA), de heer 105 
Hoogervorst (SP), de heer Klein (ChristenUnie) en onder voorbehoud mevrouw Van Geffen (VVD). 

Dan geef ik in eerste termijn het woord aan de heer Dessing van Forum voor Democratie.  

 

De heer DESSING (FvD): Ik denk dat ik het kort ga houden in deze bijdrage. Het Integraal 

Meerjaren Programma Infrastructuur is in de commissie besproken. We zijn erg tevreden met de 110 
opzet om op die manier twee documenten in elkaar te schuiven. Dat heeft gezorgd voor een 

leesbaar en overzichtelijk document waarin diverse projecten  duidelijk en helder zijn terug te 

vinden. In de commissie hadden we vragen over een aantal projecten. Die zijn naar behoren 

beantwoord. We zijn het ook eens met de systematiek om elk jaar de bedragen die in de 

begroting terechtkomen vanuit het iMPI op die manier te gaan regelen. Al met al kunnen we kort 115 
zijn. We kunnen instemmen met zowel de opzet als de inhoud van dit Integraal Meerjaren 

Programma Infrastructuur. 

 

De VOORZITTER: Dat was inderdaad een korte bijdrage. Dan wil ik vragen aan mevrouw Kuiper 

van het CDA of zij het groene handje wil aanklikken. 120 
 

Mevrouw KUIPER (CDA): Net zoals voorgaande spreker kan het CDA zich ook vinden in de 

voordracht inzake het iMPI. Deze eerste integrale versie biedt een helder overzicht in onderhoud, 
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dat komend jaar gepland staat, alsmede van toekomstige investeringen. Zoals eerder gezegd: Het 

is niet meer nodig om in twee documenten te zoeken, wat er op een bepaald wegdeel, vaarweg of 125 
met een bepaald kunstwerk gaat gebeuren. Ook de samenhang tussen onderhoud en investering 

is duidelijker. Zoals ik ook al in de commissie heb aangegeven dank ik de gedeputeerde en alle 

ambtenaren voor de totstandkoming van dit iMPI en de wijze van totstandkoming hiervan. Het 

geeft weer dat er goed inzicht is in de staat van onze kapitaalgoederen, maar ook waar in de 

infrastructuur knelpunten zijn die oplossing behoeven. In de voordracht staat goed gemotiveerd 130 
wat de reden van de kredietaanvraag is. De kredietaanvragen samen behelzen een enorm bedrag, 

maar op deze wijze wordt onze infrastructuur op peil gehouden en worden knelpunten opgelost. 

Het zijn investeringen voor een lange termijn, voor de toekomst. We realiseren ons dat voordat 

een kredietaanvraag er ligt, er goed gekeken is naar noodzaak, kosten en baten, afweging van 

meerdere oplossingsrichtingen en afstemming met belanghebbenden, zoals gemeenten en 135 
inwoners. Zoals we al bij de begrotingsbehandeling hebben aangegeven zijn dit dus uitgaven, 

zeker als het gaat om het verhogen van de verkeersveiligheid, die ertoe doen en die instemming 

hebben van het CDA.  

Infrastructurele projecten kennen een lange doorlooptijd, soms decennia. Wij verwachten dat er 

in het komende jaar stappen kunnen worden gezet met de verbinding A8/A9 en de verdubbeling 140 
van de Nieuwe Bennebroekerweg in de Haarlemmermeer. Ook het feit dat de studie naar de 

knelpunten op de N242 gestart is, met een voorverkenning, is belangrijk. We zien uit naar de 

uitkomsten van het onderzoek naar de problematiek op de ring van Alkmaar, zeker nu dit 

verband houdt met de woonambities van die regio. 

Tenslotte, voorzitter, het enige verzoek dat we nu hebben is om belanghebbenden goed te 145 
informeren bij vertragingen of wijzigingen van projecten. Ik weet dat het om heel veel projecten 

gaat, maar ieder project heeft impact op de omgeving. Het is voor inwoners en andere 

belanghebbenden belangrijk om goed op de  hoogte gehouden te worden. Graag een korte 

reactie van de gedeputeerde hierop. Dank u wel, voorzitter. 

 150 
De VOORZITTER: Ik verzoek de heer Hollebeek (PvdD) om op het groene handje te drukken. 

 

De heer HOLLEBEEK (PvdD): Ik sluit me aan bij de voorgaande sprekers voor wat betreft het 

leesbare en duidelijke document. De integratie van het PMI en PMO heeft wel degelijk iets moois 

opgeleverd. Nogmaals complimenten daarvoor aan alle betrokkenen. Zoals ik al samen met 155 
mevrouw Van Geffen in de commissie heb aangegeven, is eigenlijk het enige wat nog mist, een 

directe link naar kaartmateriaal, zodat snel overzichtelijk is in het projectenoverzicht. De 

gedeputeerde heeft in de commissie enigszins toegezegd dat er in de volgende versie aan een 

visualisatie wordt gewerkt. Daar heb ik alle vertrouwen in. 

Het is niet alleen maar hosanna vandaag. Dat zou je bijna denken als ik mijn voorgangers zo 160 
hoor. Er is een inhoudelijke zorg, die ik ook in de commissie geuit heb. Die zorg is helaas alleen 

maar groter geworden in de afgelopen drie weken. Er wordt een aanvullend krediet van ruim 

€ 7,5 miljoen aangevraagd voor de nieuwe aansluiting op de A9 in de gemeente Heiloo, 

aangezien, door vertraging, de projectkosten zijn gestegen. Nu lijkt er nog een kink in de kabel 

te komen, nu de coalitiepartijen in Heiloo de meerderheid in de raad kwijt zijn. De Heiloose 165 
gemeenteraad heeft meteen het voorstel voor € 1,7 miljoen extra weggestemd. Nu lijkt het ook 
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nog te gaan rommelen rond de begroting in de gemeente Castricum. Drie weken geleden stelde 

de gedeputeerde -en nu citeer ik-: “dat er elke keer kritisch zal worden gekeken of een volgende 

stap een verlenging of een verhoging van het krediet, of een vertraging nog recht doet aan het 

traject waarin het project zich bevindt.” Dus er zal nu al volgens de voordracht een subsidie van 170 
meer dan € 2 miljoen aan de gemeente Heiloo worden verstrekt. Met de huidige ontwikkelingen 

zal dat dus niet genoeg blijken te zijn. Voor de duidelijkheid: een deel van het project beoogt een 

aansluiting van het bedrijventerrein Boekelermeer. Dat ligt vlak naast de A9 bij knooppunt 

Kooimeer, maar de  nieuwe aansluiting is een aantal kilometer zuidelijker geprojecteerd. Hiervoor 

moet dan een kostbaar stukje cultuurlandschap vernietigd worden, omdat er in het verleden nu 175 
eenmaal niet zulke slimme afspraken zijn gemaakt. Doorgaan met de ‘heilloze weg’ volgens de 

ooit bedachte verdeelsleutel terwijl het water gemeenten (financieel) aan de lippen staat. Ik ga nu 

niet met moties lopen zwaaien, of zoiets, maar ik hoop toch echt van harte dat dit echt de laatste 

keer geweest is en dat dit college nu echt een keer een streep gaat trekken op deze heilloze weg. 

Heilloze wegen leiden over het algemeen richting bodemloze putten. Dank u wel. 180 
 

De VOORZITTER: Ik vraag de heer Steeman om het ‘handje’ uit te steken. 

 

De heer STEEMAN (D66): Ook wat ons betreft, aansluitend bij eerdere sprekers: dit is een mooi 

programma met veel ambitie. We zijn ook blij dat het op deze manier wordt aangeboden aan 185 
Provinciale Staten. We zijn ook blij dat Provinciale Staten worden betrokken bij de 

doorontwikkeling van dit iMPI. Het is punt dat D66 al tijden lang heeft gemaakt. het is dus een 

welkom resultaat om op deze manier deze projecten aangeboden te zien worden. Het is erg goed 

om te zien dat er veel wordt geïnvesteerd in infrastructuur en dat de focus ook wordt verlegd 

naar andere modaliteiten dan alleen autovervoer. Het is best verleidelijk om alle projecten een 190 
voor een langs te lopen maar daarvoor is de spreektijd te kort en dan zouden we de commissie 

gaan overdoen. Zoals gezegd, zijn we blij met de toezegging van de gedeputeerde dat de Staten 

bij de doorontwikkeling van dit iMPI betrokken worden. Een eerste punt daarbij is in ieder geval 

de vergadervolgorde. Het iMPI is een kader dat eigenlijk voor de begroting zou moeten worden 

vastgesteld. Om het iMPI nu te behandelen na de begroting is als mosterd na de maaltijd. Wat de 195 
doorontwikkeling betreft, is D66 zeker benieuwd naar het vervolg op de Investeringsstrategie 

Noord-Hollandse Infrastructuur (INHI), dat is toegezegd in de commissie. We zien Provinciale 

Staten graag meer in de rol als kaderstellend orgaan gezet worden. De gedeputeerde heeft dat 

dus toegezegd in de commissie. We herhalen het graag nog een keer. In dat kader denken we 

graag ook verder mee over de betrokkenheid van de Staten bij de programmering van mogelijk 200 
politiek gevoelige objecten die nog in de ideefase zijn en die nu dus niet bij de Staten 

langskomen. Niet alleen het vroegtijdig betrekken van inwoners, maar ook het vroegtijdig 

betrekken van Provinciale Staten maakt dat een project mogelijk niet halverwege bijgestuurd 

hoeft te worden, wegens politieke gevoeligheden die niet eerder in beeld zijn geweest. Ik ben ook 

erg benieuwd naar de antwoorden op de door de heer Hollebeek gestelde vragen rondom de 205 
afslag A9, ondanks dat wij er politiek anders inzitten dan de heer Hollebeek.  

Ik heb nog een heel ander punt om te maken. Ik heb daarvoor ook een motie onder mijn arm. Het 

pontje Ilpendam is laatst ter discussie geweest in de commissie en in de Staten. Dat maakte wel 

duidelijk dat er rondom ‘Varende fiets- en wandelpaden’ de veerpontverbindingen eigenlijk iets 
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niet helemaal goed verdeeld is. We zouden graag een structurele inzet van de provincie zien om 210 
deze verbindingen deel te laten uitmaken van het vervoersnetwerk in Noord-Holland. Een aantal 

provinciale ponten is in provinciaal beheer. We zouden graag zien dat die verbindingen 

structureel gemaakt kunnen worden zodat ze ook echt een vast onderdeel kunnen blijven van 

fiets- en wandelverbindingen in Noord-Holland. We hebben ook een wens om die structuur 

eventueel ook te bespreken met andere beheerders van veerpontverbindingen, zoals gemeenten 215 
vanuit de provinciale regierol, maar ook particuliere ponten zijn soms belangrijk voor de 

verbindingen van fiets- en wandelverkeer. Kennelijk is dat een inzicht dat nog ontbreekt. Daarin 

is nog niet veel structuur aangebracht. Daarvoor dienen we een motie in. Onder andere voor het 

inzicht in de veerpontverbindingen op te nemen in de Recreatievisie en om te kijken of er beleid 

gevoerd kan worden en hoe dat beleid verankerd kan worden. Samen met GroenLinks, PvdA en 220 
ChristenUnie dient D66 een motie in met het dictum: “Dragen het college op: -De 

pontveerverbindingen in recreatieve fiets- en wandelroutes op te nemen in de recreatievisie; Te 

onderzoeken of de pontveerverbindingen die in Provinciaal beheer zijn opgenomen kunnen 

worden in concessieregelingen als openbaar vervoer verbinding om continuïteit en frequentie 

zeker te stellen – of welke andere mogelijkheden er daarvoor zijn; Provinciale Staten van de 225 
uitkomsten van dit onderzoek op de hoogte te brengen.” 

Als het goed is de motie al via de griffie binnengekomen. Verder zijn wij het eens met het 

voorstel. 

 

Motie Varende fietspaden 185/16112020 230 
 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 9 november 2020, hebben kennis 

genomen van de statenvoordracht 55-2020 – Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur 

(iMPI); 

 235 
Constateren dat: 

− De provincie in 2021 in beeld gaat brengen, welke consequenties de landelijke 

netwerkstrategie voor bereikbaarheid (SBaB) en de verstedelijkingsstrategie van de 

Metropoolregio Amsterdam (MRA) hebben voor de provinciale bezittingen en belangen -  zoals 

het netwerk van provinciale wegen- en fietspaden en de OV-concessies; 240 
− De provincie eigenaar is van wegen, vaarwegen en fietspaden en vanuit die rol 

verantwoordelijk voor een vlotte en veilige doorstroming van al het verkeer op deze eigen 

infrastructuur; 

− Gemeenten niet altijd bij machte zijn om veerponten in fietsverbindingen (frequent genoeg) in 

de vaart te houden; 245 
 

Overwegen dat: 

− Het fietsnetwerk van steeds groter belang is voor duurzame mobiliteit naar voorzieningen en 

werk, en voor de recreatie; 

− Het wandelnetwerk van groot belang is voor de recreatie in de eigen woonomgeving en 250 
toerisme in eigen land; 
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Zijn van mening dat: 

Fiets- en wandelverbindingen over waterwegen via pontveren goed geregeld moeten worden in de 

toekomst; 255 
 

Dragen het college op: 

− De pontveerverbindingen in recreatieve fiets- en wandelroutes op te nemen in de 

recreatievisie; 

− Te onderzoeken of de pontveerverbindingen die in Provinciaal beheer zijn opgenomen kunnen 260 
worden in concessieregelingen als openbaar vervoer verbinding om continuïteit en frequentie 

zeker te stellen – of welke andere mogelijkheden er daarvoor zijn; 

− Provinciale Staten van de uitkomsten van dit onderzoek op de hoogte te brengen;  

 

en gaan over tot de orde van de dag. 265 
Marcel Steeman, Vincent Koerse, Michel Klein,  Sandra Doevendans, 

Statenlid D66  Statenlid GroenLinks Statenlid CU NH Statenlid PvdA 

 

 

De VOORZITTER: Uw motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. Ik verzoek de heer 270 
Deen om op het ‘groene handje’ te drukken. 

 

De heer DEEN (PVV): Ook van onze kant uiteraard de complimenten voor dit leesbare en heldere 

stuk. Hoewel de PVV met de meeste projecten kan instemmen, waren we een beetje bezorgd over 

een aantal verbeter- en uitbreidingsprojecten, zoals het opwaarderen van de brug in Ouderkerk. 275 
Daar was een extra claim neergelegd als gevolg van vertraging door het ontbreken van de 

benodigde gronden, waardoor de kosten met € 5,3 miljoen waren opgelopen. Een zorgwekkende 

situatie. Dat vonden ook andere partijen tijdens de commissie. We waren blij dat de heer Olthof 

over het project meldde dat de betrokken partijen eruit zijn gekomen met elkaar en dat de 

verwachting is dat er op korte termijn weer verder gegaan kan worden met het project. Een 280 
goede zaak. 

Wat wij daarnaast opmerkelijk vonden is dat er miljoenen euro’s over de balk worden gesmeten 

vanwege de zogenaamde stikstofproblematiek. We hebben het hier over belastinggeld, dat naar 

onze mening beter besteed kan worden. Nog even het volgende inzake het project HOV14, de 

halte Royal Flora Holland. Door de aanleg van een HOV-halte bij de hoofdingang van Royal Flora 285 
Holland en het in aanleg zijnde Experience Center Floryworld kan de route voor beide buslijnen 

met zes minuten worden versneld en worden de huidige haltes opgeheven. Dit zou € 4,8 miljoen 

moeten kosten. Tijdens de commissievergadering heb ik aan de heer Olthof gevraagd naar de 

relatie tussen kosten en tijdswinst. Gedeputeerde Olthof gaf toen aan dat het niet alleen om 

tijdwinst gaat, maar ook dat er flink geïnvesteerd wordt in de infrastructuur nabij Flora Holland. 290 
Hij gaf toen aan een lijst te kunnen delen met zaken die daaronder vallen. Het kan zijn dat we die 

over het hoofd hebben gezien, maar ik heb de lijst nog niet voorbij zien komen. Zou de 

gedeputeerde beknopt kunnen aangeven waar het grootste deel van de investeringen in 

infrastructuur uit bestaat. Dat is dan nog een vraag tijdens deze Provinciale Staten. Kijkend naar 
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voorliggend besluit kunnen we instemmen met de meeste zaken, behoudens de punten 4c en 4d. 295 
Tot zover voorzitter. 

 

De VOORZITTER: Het verzoek aan mevrouw Doevendans, of u zich wilt melden. Dat gebeurt nu 

ook. 

 300 
Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Ook mijn fractie wil nogmaals Gedeputeerde Staten en alle 

ambtenaren bedanken voor het harde werk om van PMO en PMI een document te maken, of zoals 

in normaal Nederlands: een document waar de infrastructuur en de plannen voor de komende 

jaren worden opgeschreven om te zorgen dat er meer inzicht en samenhang komt. Dit is een 

begin van een nieuwe manier van werken, waarbij mijn fractie uitkijkt naar de samenwerking en 305 
het verder vormgeven van hoe we als Staten beter betrokken kunnen worden bij het begin van 

bijvoorbeeld plan- en studiefases binnen projecten. Dit nieuwe document maakt zaken 

overzichtelijker. Het doel is natuurlijk om de provincie bereikbaar te houden. Afgelopen vrijdag 

was er een online provinciestrijd van NJR die, in verband met corona, via Zoom werd gehouden. 

Jongeren van tussen twaalf en achttien jaar hadden in de ochtend een vraagstuk gekregen en 310 
moesten daarna een idee pitchen. De jeugd heeft de toekomst en daarom wil ik graag een aantal 

belangrijke zaken, via de voorzitter, met jullie delen. 

Deze jongeren voelden namelijk een enorme drang om de wereld mooier te maken. Een van de 

zaken was de klimaatverandering tegengaan. In alle onderwerpen kwam dit naar voren. Dat is een 

van de grote uitdagingen die we hebben staan binnen het domein Mobiliteit en Bereikbaarheid. 315 
We willen immers slim gebruikmaken van de infrastructuur. We willen integraal zaken aanpakken, 

zodat we meteen dingen tegelijkertijd kunnen aanpakken. In de vorige periode zat mijn collega 

Marieke van Duijn op dit dossier. Zoals sommigen misschien nog wel weten is en was de fiets 

haar thema. Het F-net is eigenlijk een begrip geworden. Daarom zijn wij als fractie dan ook heel 

erg blij dat er grote focus is op de fiets en het openbaar vervoer, zodat meer mensen -en wie 320 
weet ik ook- gebruik gaan maken van de fiets. Zoals mijn collega van D66 hiervoor al zei, dienen 

wij mede de motie ‘Varende fietspaden’ in. Een ander punt wat de jongeren aangaven, vrijdag, is 

dat de sleutel ligt bij samenwerken en samen doen. Als we dit vertalen naar het dossier Mobiliteit 

is binnen de provincie bijna alles dat draait om samen doen. We hebben allemaal verschillende 

rollen. In het ene project zijn we trekker en in het andere project zijn we partner. Met dit in het 325 
achterhoofd kijkt mijn fractie ook naar het gevraagde aanvullende krediet voor Heiloo, Het gaat 

hier om een technische verhoging van het budget, die het gevolg is van een vertraging. Heiloo is 

opdrachtgever en de provincie heeft eerder ingestemd met deze bijdrage. Voor ons als PvdA is 

een verdere verhoging hierna niet aan de orde. Als Heiloo geen budget of bestemmingsplan 

vaststelt dan zal de provincie dus niet hoeven bijdragen en vloeit het geld terug in de iMPI. We 330 
zijn ook blij dat de gedeputeerde in de commissie heeft aangegeven altijd kritisch te kijken naar 

eventuele verhogingen, zodat we ook zeker weten dat het geld goed besteed wordt. 

Samenvattend zijn we als PvdA dus blij met dit document als eerste aanzet, zodat we 

overzichtelijker kunnen kijken en de samenhang kunnen vinden. Het mag duidelijk zijn dat voor 

ons als fractie net als voor de jongeren de duurzaamheid, openbaar vervoer en de fiets 335 
belangrijke punten zijn, zeker nu. 
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De VOORZITTER: Dan verzoek ik de heer Hoogervorst van de SP om zich te melden. 

 340 
De heer HOOGERVORST (SP): Wat voorheen PMO en PMI waren is nu een lijvig document 

geworden, het iMPI. Tevens is het overzicht van onderhoud- en infrastructurele projecten 

voortaan gekoppeld aan de begrotingssystematiek. De SP is positief over deze ontwikkeling. 

Projecten worden natuurlijk niet overzichtelijker door het puur op papier samenvoegen van 

plannen. Er is nu wel een flink document ontstaan, maar de praktijk in de provincie zal nog 345 
moeten aantonen dat projecten soepeler en doelmatiger verlopen nu onderhoud en aanleg in een 

document zijn samengevoegd. Dat gaan we als SP goed monitoren. We verwachten natuurlijk dat 

ook Gedeputeerde Staten dat gaan doen. Kunnen Gedeputeerde Staten in dit kader toezeggen om 

tussentijds Provinciale Staten te informeren over projecten, als er onverwachte zaken spelen, of 

als projecten onverwacht uit de tijd gaan lopen? 350 
Zoals het document laat zien, is de provincie met heel veel projecten druk in de weer. Hoe kijken 

Gedeputeerde Staten aan tegen het werk in uitvoering, dat gepland of al uitgevoerd wordt, gezien 

de stikstofproblematiek, die er op dit moment is en die op veel fronten roet in het eten gooit. 

Komen er projecten daadwerkelijk in gevaar, of is er nu al zicht op bepaalde vertragingen. In dit 

kader lezen we bijvoorbeeld hoe bij het project Afslag A9 bij Heiloo, het kwam net al een aantal 355 
keren langs, het probleem van stikstof zand in de radars heef gegooid. Niet alleen een beetje 

zand, maar een flinke schep. Omdat er volgens onze fractie ook nog veel onduidelijk is over 

andere aspecten, zoals bijvoorbeeld nut en noodzaak van deze afslag, maar vooral over de 

uiteindelijke financiering, blijft de SP zeer kritisch meekijken naar de ontwikkelingen. Zo willen 

we van Gedeputeerde Staten ook weten dat er nu bovendien een nieuw fietspad aan het project 360 
wordt gekoppeld, met het oog op het binnenhalen van subsidie. Hoe kritisch kijkt de 

gedeputeerde hier naar? Nu komen we binnen dit project al jaren niet verder dan het alsmaar 

verhogen van het project limiet. Mijn collega van de PvdA noemde dat ook al. Daarover valt 

overigens nog te melden dat we, bij het vaststellen van de begroting vorige week, een 

kredietverhoging hebben goedgekeurd, daar waar nu gemeenten, die deelnemen aan het project, 365 
de financiële steun lijken te gaan intrekken. In Heiloo staat het windvaantje inmiddels 180 graden 

gedraaid. Ook onze gedeputeerde gaf in de commissie tussen neus en lippen al aan dat voor hem 

de grens in beeld komt. Waar ligt volgens Gedeputeerde Staten de grens? Wat is deze grens? 

Bereiden Gedeputeerde Staten rond dit project ook een exit strategie voor, want in variatie in wat 

de heer Hollebeek net vertelde, blijven storten in bodemloze putten is ook hier een heilloze weg. 370 
De SP vindt het alsmaar verhogen van kredieten sowieso onverantwoord. We brengen de 

gemeenten alleen maar verder in de problemen. De bereidheid om kredieten te verhogen, staat 

wat ons betreft in schril contrast met de noodkreet die Gedeputeerde Staten onlangs bij de 

minister op het bord legde, over de financiële nood van gemeenten. Datzelfde geldt eigenlijk 

voor de verbinding A8/A9. Onlangs als project nog apart besproken in een vorige commissie. De 375 
SP-fractie kijkt ook hier zeer kritisch naar. We zijn van mening dat deze weg er niet moet komen. 

Verdere studie zien wij als een wanhopig zoeken van Gedeputeerde Staten, samen met de 

voorstanders, naar mogelijkheden om de weg toch te kunnen aanleggen. De enorme schade die 

deze kilometers asfalt en alles wat er overheen gaat rijden, gaat veroorzaken, zien Gedeputeerde 

Staten natuurlijk ook wel, maar de vraag is, denken wij, hoe komen we op een nette manier van 380 
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deze weg af. De SP zegt klip en klaar: Stoppen en alle energie en geld steken in andere 

mogelijkheden om de leefbaarheid in Krommenie en Assendelft te verbeteren.  

Nog een ander punt.  In het kader van het onderhoud lezen we in de beantwoording van 

technische begrotingsvragen dat er de komende vier jaar, let wel, vier kilometer stil asfalt wordt 

gelegd. Waarom zo weinig? Het kan immers omwonenden flink tegemoet komen als het gaat over 385 
geluidsoverlast. Er ligt overigens een stuk op de N505, vlakbij Enkhuizen, waar ik dagelijks 

langsrijd, enkele honderden meters lang, op een tracé waar niemand vlakbij woont. Kortom, zijn 

Gedeputeerde Staten bereid om meer stil asfalt neer te leggen? Nog een vraag, voorzitter, die 

gaat over de gebiedscontracten. Zijn gebiedsopdrachtnemers, zoals opgesomd in tabel 3 van het 

iMPI, nog gevoelig voor de gevolgen van de coronacrisis? Dan heb ik het natuurlijk vooral over de 390 
vraag of wij als provincie hiervan nog iets gaan merken. 

 

De VOORZITTER: Dank u wel, meneer Hoogervorst. U hebt in ieder geval een aantal vragen 

gesteld aan de gedeputeerde. Die kan hij straks mooi beantwoorden. Ik verzoek de heer Klein van 

de ChristenUnie om zich te melden. 395 
 

De heer KLEIN (CU): Ook de ChristenUnie schaart zich in het rijtje met partijen die complimenten 

geven voor het nieuwe iMPI. Door nu expliciet vast te stellen hoe we de projecten verschuiven van 

een planfase naar een realisatiefase, geven we duidelijkheid over de keuzes die de provincie 

maakt aan alle kanten. Dat is heel belangrijk. Zoals net al opgemerkt door de heer Steeman, doen 400 
we het eigenlijk wel in de verkeerde volgorde. We hebben vorige week de kredieten al ter 

beschikking gesteld. Nu besluiten we over de projecten. Straks bij de vaststelling van het NIKG 

besluiten we over de kaders. Het is goed als we dat volgend jaar omdraaien. 

We hebben twee verzoeken waar we graag een reactie van de gedeputeerde op horen. Het eerste 

is dat we graag zouden zien dat bij projecten, die nieuw in de studiefase worden opgenomen, 405 
ook wordt aangegeven wat de aanleiding is om die projecten te agenderen in de studiefase. Dat 

kan bijvoorbeeld doordat Gedeputeerde Staten zeggen: “Rijkswaterstaat heeft aangegeven dat er 

een P&R-locatie te vol is en dat extra capaciteit nodig is, of een gemeente heeft ons gevraagd een 

kruising te verbeteren of te onderzoeken, of uit onze eigen analyse blijkt dat dit een 

fietsknelpunt is.” Dit zou iedereen goed inzicht geven en draagt bij in de transparantie over de 410 
vraag waarom de provincie bepaalde projecten aanpast.  

Ten tweede. Een belangrijk onderdeel voor ons van het iMPI is de oplossing van alle 

fietsknelpunten. Dit is nu opgenomen onder een item in het iMPI, namelijk Algemeen 43. Terwijl 

het over veertien verschillende projecten gaat. Dat hebben we in april 2018 vastgesteld. Wij 

zouden graag zien dat die losse projecten ook in het iMPI worden opgenomen, zodat we ook de 415 
voortgang daarvan kunnen monitoren. We kunnen nu eigenlijk niet zien hoe het gaat op de 

individuele projecten van de fietsknelpunten. De vraag aan de gedeputeerde is: Kunt u ons dat 

toezeggen? 

Tenslotte, om aan te sluiten bij de vorige spreker, ook de ChristenUnie hoort graag de reactie van 

gedeputeerde op de ontwikkelingen op het project Afslag A9. Wij zijn nooit voorstander van dit 420 
project geweest. Als nu blijft dat gemeenten, die het betreft, er ook niet meer achter staan, dan 

moeten we ook durven om dit project stil te leggen. 
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De VOORZITTER: Dan is het woord aan mevrouw Van Geffen van de VVD. Als u zich even zou 

willen melden. 425 
 

Mevrouw VAN GEFFEN (VVD): Ook van de kant van de VVD complimenten voor dit nieuwe iMPI. 

Wij vinden het duidelijk, overzichtelijk. Echt mooi werk. Zoals de heer Hollebeek al zei: onze wens 

is ook een publieksvriendelijke viewer. Dus het gaat om meer dan alleen Statenleden. Ook voor 

het publiek is het ontzettend fijn als er meer te zien is, dat het sneller vindbaar is wat nu waar 430 
gebeurt. Wij zijn blij dat in regio’s, zoals bijvoorbeeld Alkmaar echt naar het vervoer wordt 

gekeken in samenhang. Ik merk toch ook in de reacties bij mijn voorgangers dat men droomt van 

een wereld waar alleen nog maar gefietst wordt, maar er zijn echt veel mensen die de auto nodig 

hebben. Verder zijn wij in Nederland groot in vervoer en transport. Dat moet ook over de weg. 

Dus wij kunnen niet zonder allerlei zaken, zoals de A8/A9, maar ook in de regio Alkmaar. Er 435 
wordt veel geïnvesteerd in openbaar vervoer. Hartstikke goed. Vernieuwende fietspaden, 

hartstikke goed, maar niet zonder ook te kijken naar het wegennet. We zijn blij dat het iMPI die 

samenhang weerspiegelt. In die zin zijn we ook wat bezorgd over wat er gebeurt rond de afslag 

A9 bij Heiloo. We hopen een eerste reactie van de gedeputeerde daarop te kunnen krijgen. Wat 

gebeurt daar in zijn ogen nu precies? Zijn daar al gevolgen van te noemen? 440 
Tot slot wil ik even kort reageren op de motie van D66, de heer Steeman. Het is mij niet duidelijk 

of we hier nu praten over beleid, in de zin van de structuur. Het is logisch dat ponten bij de 

structuur horen. Als je er niet over heen kunt, dan heb je als fietser een probleem. Betekent dit 

dan ook dat wij de financiën gaan overnemen van gemeenten? Daar heb ik nog wel een vraag bij. 

Gemeenten kunnen ponten niet meer betalen. Dan gaan wij het maar doen? Als we met meer 445 
dossiers zo gaan redeneren dan houden we weinig geld over voor de echt grote projecten die ook 

nodig zijn. 

 

De VOORZITTER: Er is een interruptie van de heer Hoogervorst. 

 450 
De heer HOOGERVORST (SP): Het is een interruptie op een opmerking van  mevrouw Van Geffen 

van anderhalve minuut geleden. Ze blies de loftrompet over het opwaarderen van het OV rond 

Alkmaar. Voorzitter, mag ik via u aan mevrouw Van Geffen vragen wat zij daarmee bedoelt? 

 

De VOORZITTER: Mevrouw Van Geffen. 455 
 

Mevrouw VAN GEFFEN (VVD): Ik refereerde eigenlijk aan de Regio Alkmaar en in dit geval het OV 

knooppunt Heerhugowaard. 

 

De heer HOOGERVORST: Wat gaat daar, ter verbetering van het OV, gebeuren? 460 
 

Mevrouw VAN GEFFEN (VVD): Sowieso wordt de toegankelijkheid van het hele stationsgebied 

enorm vergroot. Dat stimuleert mensen om meer het openbaar vervoer te nemen. Wij hopen 

natuurlijk dat er ook een groter aantal spoorlijnen komt. 

 465 
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De VOORZITTER: Dat was uw antwoord, meneer Hoogervorst. Dan ga ik naar de heer Steeman 

van D66, met een interruptie. 

 

De heer STEEMAN (D66): Eigenlijk is het een uitgestelde interruptie van mevrouw Van Geffen op 

mijn bijdrage. Ik ben natuurlijk altijd in de gelegenheid om antwoord te geven op de vraag die 470 
gesteld wordt. 

De motie draagt op om de pontveerverbindingen in provinciaal beheer, om die in ieder geval in 

continuïteit en frequentie zeker te stellen. Dat betekent niet dat we een taak gaan overnemen. De 

onderliggende vraag is natuurlijk ook om te kijken of de provincie vanuit de regierol in gesprek 

kan gaan met gemeenten en andere eigenaren van pontveerverbindingen. Dat betekent zeker niet 475 
dat daar ineens een provinciale rol of provinciale financiën  mee gemoeid zijn. Het is gewoon om 

te kijken of er een beleids- of systeem te verzinnen is waarin continuïteit met een frequentie niet 

alleen voor provinciale ponten  maar ook voor andere ponten gegarandeerd kan worden. 

 

Mevrouw VAN GEFFEN (VVD): Als ik van de gedeputeerde de bevestiging kan krijgen dat dit geen 480 
financiële consequenties heeft, anders dan die regierol, dan zouden wij voor deze motie kunnen 

stemmen.  

Dat was het. 

 

De VOORZITTER: Dan wil ik vragen aan de heer Koerse van GroenLinks om zich te melden. Dag 485 
meneer Koerse. Dit is uw maidenspeech. Succes. 

 

De heer KOERSE (GL): Maidenspeech in Provinciale Staten van Noord-Holland. Daar heb ik een 

lange weg naar toe mogen afleggen. Provinciale infrastructuur heb ik tijdens deze lange tocht 

uitgebreid leren kennen. Geboren en getogen in Monnickendam heb ik altijd mogen genieten van 490 
het vele water om me heen. Een echte Waterlandse opvoeding. Voor je vijfde verjaardag moet je 

kunnen zwemmen, fietsen en schaatsen. Al heel snel leerde je ook varen, roeien in een vlet, 

zeilen in schepen, groot en klein, kanoën en jaren varen met de boot van mijn vader, een met de 

hand onderhouden houten sloep. Als kandidaat, tijdens de verkiezingscampagne van 2011 voor 

Provinciale Staten, trok ik met het openbaar vervoer op een dag door alle regio’s van onze mooie 495 
provincie. Mijn gitaar mee en onderweg filmde ik stukjes van het Noord-Hollandse landschap om 

een videoclip te maken bij het Noord-Hollandse volkslied. Een lied waarvan de tekst inmiddels 

ook deel uitmaakt van het huidige coalitieakkoord. GroenLinks behaalde vijf zetels en ik werd na 

een half jaar de eerste opvolger voor een plek in Provinciale Staten. De campagne van 2015, toen 

ik wederom kandidaat was, bestond voor mij uit een fietstocht, met de grote GroenLinks bakfiets 500 
met reclamebord erop, door de hele provincie. Het is me gelukt om alle vijftig gemeente, die we 

destijds in Noord-Holland hadden, te bezoeken. Een tocht van meer dan duizend kilometer over 

de provinciale fietsinfrastructuur, die eindigde bij de Brekermolen bij Etersheim. GroenLinks 

behaalde vier zetels en na een jaar werd ik wederom eerste opvolger. Bij de volgende 

verkiezingen in 2019 liet ik me wat lager op de lijst zetten. Ik ging campagne voeren door met de 505 
elektrische deelauto bij GroenLinks afdelingen langs te gaan om te helpen met het huis-aan-huis 

campagne voeren. GroenLinks behaalde negen zetels en dankzij de collegedeelname werd ik al 

snel weer alsnog de eerste opvolger. Nu ben ik dan tijdelijk Statenlid, omdat Nicole van der Waart 
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helaas ziek is geworden. Ik ga er inmiddels vanuit dat ze in januari weer zal terugkeren om haar 

goede werk voort te zetten. In de tussentijd neem ik haar portefeuilles waar.  510 
In de commissie hebben we het Integrale Meerjarenprogramma Infrastructuur uitgebreid 

besproken en Statenbreed werd er waardering uitgesproken voor de integrale aanpak. Het 

programma wordt gevoed door de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen, waarover we het later 

vandaag gaan hebben en door de Investeringsstrategie Noord-Hollandse Infrastructuur, waar de 

Staten in 2021 over gaan spreken. Zoals eerder al aangehaald, de volgorde klopt eigenlijk niet. 515 
Het had andersom gemoeten. Dat gaan we de in toekomst natuurlijk anders aanpakken. We zijn 

blij met de nadrukkelijke aandacht voor de fiets en het openbaar vervoer in het programma. 

Steeds meer partijen begrijpen dat alleen door goede fietsinfrastructuur en door robuust 

fijnmazig openbaar vervoer de bereikbaarheid van de provincie in stand gehouden kan worden. 

Bij deze vormen van vervoer gebruik je immers veel minder vierkante meters per reiziger dan een 520 
individuele automobilist. We sluiten ons dus volledig aan bij dit meerjarenprogramma. 

Dan de  motie, waarvoor D66 het initiatief heeft genomen en die we graag mede indienen. 

‘Varende fietspaden’ Horen ponten en pontjes van Noord-Holland bij de essentiële fiets- en 

wandelinfrastructuur? Dat is voor een inwoner van Waterland, zoals ik, natuurlijk geen vraag. De 

discussie over het pontje bij Ilpendam staat ieder Statenlid waarschijnlijk nog helder voor de 525 
geest. Als je de pontjes net zolang zou maken als de breedte van de stroom dan zouden ze 

kunnen blijven liggen, hoorde drs. P. ooit van een econoom. Dat zou dan weer lastig zijn voor het 

vaarverkeer. Zodoende is een pont dus kort en gaat hij heen en weer. Je zou de ponten en 

pontjes van Noord-Holland dus ook kunnen beschouwen als varend cultureel erfgoed. GroenLinks 

roept andere partijen dus ook op om deze motie ook te steunen. Tot zover. 530 
 

De VOORZITTER: Dank, meneer Koerse en u zult het in de chat zien. Ik kan hier natuurlijk heel 

hard gaan roffelen. Uw maidenspeech op rijm en Drs. P. nog even aangehaald. Heel erg leuk. 

Dank u wel. 

 535 
Voor de beantwoording in eerste termijn geef ik dan nu het woord aan gedeputeerde Olthof. Het 

woord is aan u als reactie op de eerste termijn. 

 

Gedeputeerde OLTHOF: In de eerste plaats wil ik alle complimenten in ontvangst nemen namens 

de organisatie en die breng ik ook graag over aan alle medewerkers die hier hard aan gewerkt 540 
hebben. Zoals aangegeven, ook in de commissie, is dit de eerste stap om tot een nieuwe 

behandeling, een nieuwe iMPI te gaan komen. Dit is vooral het PMO en PMI samenvoegen. 

Volgend jaar zullen we samen met u gaan kijken hoe we uiteindelijk de behandeling en de 

besluitvorming verder vorm kunnen gaan geven. Dat zullen we niet alleen doen. Dat zullen we 

samen met u gaan doen, ook aan de hand van de enquête die we hebben uitgezet en waarop 545 
breed is gereageerd. We zullen de komende tijd hier nog vaker met elkaar over gaan spreken. In 

die doorontwikkeling is inderdaad ook ruimte voor een viewer, om uiteindelijk ook visueel in 

beeld te brengen over welke projecten het gaat. Ook de fietspaden willen we de volgende keer p 

een andere manier in kaart brengen. Dus meer afzonderlijke fietsknelpunten. Naar de manier hoe 

we dat gaan doen, moeten we nog even kijken. Dit is inderdaad wel heel hoog over in een keer. 550 
We gaan er zeker mee aan de slag om het op een andere manier te doen.  
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Zoals  u weet wordt gestart met de studiefase. We gaan nu al kritisch kijken wat er eigenlijk in de 

studiefase zit. Wat is het draagvlak voor al die projecten die in die studiefase zitten. Hoe kunnen 

we ook in de toekomst Provinciale Staten beter betrekken bij wat we in studiefase nemen. Is er 

bestuurlijk en politiek draagvlak voor? Zijn er andere rede om dit te gaan doen? U kunt zich 555 
voorstellen bij vervangingsinvesteringen dat een studiefase bijna vanzelfsprekend is. Bij heel veel 

nieuwe projecten kun je je afvragen of dat op dit moment realistisch is en of we dat moeten gaan 

doen. Daar gaan we zeker ook met elkaar naar kijken. Als het gaat over de volgorde van 

behandeling. Ik heb een ding altijd geleerd. Volgens mij gaan de Staten zelf over de 

vergaderorde. Dus ik laat het graag aan u over hoe u de vergadervolgorde volgend jaar wilt zien. 560 
Ik begrijp heel goed wat u aangeeft en dat lijkt me ook inderdaad een logische wijziging als die 

volgorde verandert.  

Een vraag van de SP. Uiteraard zullen we bij grote majeure wijzigingen van projecten, of 

ontwikkelingen op projecten de Staten informeren. Dat zullen we niet doen bij elke vertraging of 

wijziging die er is, maar mocht het grote impact hebben dan zullen we dat zeker doen. Het 565 
omgevingsmanagement wordt steeds beter en strakker opgepakt. Ook bij grote veranderingen 

zullen we de omgeving heel nadrukkelijk meenemen. Bij de grote projecten ziet u dat de 

omgeving heel actief wordt meegenomen en een steeds grote rol gaat krijgen in dit soort 

projecten.  

Dan een aantal heel specifieke vragen, die zijn gesteld. Mevrouw Van Geffen had het over de 570 
Regio Alkmaar. Ik kan u zeggen dat we afgelopen vrijdag contact hebben gehad met de 

gemeente Alkmaar. Ze is vergevorderd met de studie naar de Ring Alkmaar. Binnenkort is er een 

overleg met de gemeente Heerhugowaard, gemeente Alkmaar en de provincie om integraal te 

kijken wat de ontwikkelingen rondom Alkmaar betekenen. Wat betekenen de ontwikkelingen 

rondom Heerhugowaard, in relatie tot de toekomstige aanpassing en ontwikkelingen van de 575 
N242? We gaan echt kijken met elkaar hoe we dit in het vervolg gaan oppakken en wat de 

volgorde wordt. 

De A9 Heiloo is een onderwerp dat in de commissie zeer uitvoering is besproken met elkaar. Ee 

project wat veel voeten in de aarde heeft gehad. Er blijkt ook nu nog steeds veel te gebeuren. 

Ook ik was verrast vorige week door de ontwikkelingen in de gemeente Heiloo en ook nog een 580 
keer in Castricum. Afgelopen vrijdag hebben we een ingelaste stuurgroep gehad, omdat ik graag 

wilde weten van de drie gemeenten, Alkmaar, Heiloo en Castricum, hoe zij erin staan. Ze hebben 

mij bevestigd dat bij de ontstane ontwikkelingen in het college van Castricum de A9 Heiloo niet 

aan de orde is. Dat is geen onderdeel van de discussie die daar nu speelt. Bij Heiloo gaat het 

vooral over de financiering. Er is geen motie of amendement ingediend om te stoppen  met dit 585 
project. Wat wel een vraag is, in relatie ook tot de begroting, is of de gemeente Heiloo nu voor de 

meerkosten moet gaan opdraaien. Dat is een issue op dit moment. Dat heeft tot problemen in het 

college van Heiloo geleid, met het opstappen van de wethouder. We hebben nu afgesproken, 

zowel met Castricum als met Heiloo, dat we de komende twee weken veel contact houden. A9 

Heiloo zal de komende tijd bij de vorming van het college onderwerp van gesprek zijn. Dus in 590 
beide situaties is op dit moment niet het project aan de orde geweest. Dat staat ook niet ter 

discussie. De financiën bij Heiloo wel. Daar hebben we ook veel contact over. 

 

De VOORZITTER: Meneer Olthof, er is een interruptie door de heer Hoogervorst van de SP. 
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 595 
De heer HOOGERVORST (SP): U zegt dat in de gemeente Heiloo het project an sich niet ter 

discussie staat. Laten we eerlijk zijn, zonder geld is er geen  project. U geeft ook aan dat op dit 

moment de gemeente niet voor de meerkosten kan opdraaien., Kunt u ons aangeven dat ook de 

provincie dat niet gaat doen? 

 600 
Gedeputeerde OLTHOF: Ik heb niet gezegd dat A9 Heiloo niet ter discussie staat. Ik heb alleen 

geconstateerd dat er geen motie of amendement is ingediend om te stoppen met de A9 Heiloo. 

Het gaat nu over de meerkosten. Of de gemeente daar voor op kan draaien, dat weet ik niet. In 

ieder geval heb ik afgelopen vrijdag aangegeven dat de provincie die meerkosten niet zal gaan 

dragen. Ik zou het ook vreemd vinden.  Het is een project van de gemeente Heiloo. Dan zou het 605 
ook gek zijn naar de andere partners, Castricum en Alkmaar, als vervolgens de provincie, die 

overigens geen direct infrastructuur heeft en die hier vooral vanuit algemeen belang ingestapt is, 

nu die kosten over gaat nemen. Daar is op dit moment geen sprake van. Mocht er iets over 

financiën gaan, dan kom ik uiteraard bij u terug. Het is op dit moment niet aan de orde. 

 610 
De heer HOOGERVORST (SP): Dus u geeft eigenlijk aan dat het gordijn langzamerhand gesloten 

wordt voor het project, dat de provincie niet aan de touwtjes gaat trekken om dat gordijn weer 

open te krijgen en dat de gemeente Heiloo dat ook niet kan? 

 

Gedeputeerde OLTHOF: Ik vind het mooie beeldspraak. We zijn met elkaar aan het kijken wat de 615 
ontwikkelingen in Castricum maar met name in Heiloo betekenen. Wat betekent dat weer voor dit 

project: Dat er financieel een uitdaging is voor de gemeente Heiloo is duidelijk. Dat uiteindelijk 

de toekomst van de A9 Heiloo ook onderdeel zal zijn van de gesprekken binnen het college. Dat 

is volgens mij de verantwoordelijkheid voor dit college. Ik geloof niet dat de provincie uiteindelijk 

daarop vooruit moet lopen en het doek dicht moet doen, zoals u het beschrijft. Wat mij betreft is 620 
het doek nog open en is het aan de gemeenten Heiloo of we hiermee verder gaan of niet. Als 

partner in dit project zijn we uiteraard om mee te denken. Op dit moment is er geen sprake van 

dat de provincie het ontstane gat gaat dichten. Dat is volgens mij een duidelijk antwoord. 

Een andere vraag over het fietspad waarover u sprak: Het fietspad waarover gesproken is, is geen 

onderdeel van dit project. Het valt niet binnen de scope van dit project. Dat is het fietspad, zoals 625 
het ook door de insprekers werd genoemd, aan de oostkant van de A9. Wat in de scope van het 

project zit, is het viaduct met de fietsverbinding over de A9. Daar gaat het fietspad, parallel aan 

de A9, aan de oostkant verder. Er is wel de wens van partijen om in de toekomst mogelijk het 

fietspad aan te leggen. Op dit moment bevindt zich dat niet in een concrete fase. Het is geen 

onderdeel van dit project. 630 
Dan gaan we verder met Flora Holland, de heer Deen. Ik heb een toelichting beloofd in de 

commissievergadering en die is volgens mij ook doorgestuurd. Ik kan u wel meegeven waar het 

over gaat. Het is een hele opsomming van projecten. Flora Holland is wel van een groter geheel in 

wat daar allemaal gebeurt. De kosten waar u het over heeft, €4,8 miljoen, die worden voor het 

grootste deel (€ 4 miljoen) door de Vervoersregio Amsterdam en voor € 700.000 door Provincie 635 
Noord-Holland. Het leidt inderdaad tot tijdwinst en het opheffen van een aantal haltes en tot een 

betrouwbaarder openbaar vervoer. Wat ook belangrijk is, is dat er een veilige oversteek komt. 
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Over de weg heen komt een verbinding met liften en trappen  om de mensen veiliger van de ene 

naar de andere kant te kunnen brengen. Dat is aan de N231. Daar komt een loopbrug. Dus, het is 

sneller, betrouwbaarder en een stuk veiliger. Een belangrijk punt, met voor de provincie een 640 
beperkte bijdrage daarin. 

Dan gaan we naar de stikstofproblematiek. Voor lopende projecten, die al in uitvoering zijn, zal 

stikstof minder aan de orde zijn. We hebben net A9 Heiloo voorbij zien komen. Zo zijn er meer 

projecten waar de stikstofdiscussie wel een onderdeel is van de vergunningaanvraag en van 

mogelijke wijzigingen van bestemmingsplannen. Ja, ook bij projecten kunnen we last hebben van 645 
de stikstofdiscussie. We proberen er op een pragmatische  manier oplossingen voor te vinden.  

Een ander crisisrisico is corona. Er zullen gebiedsaannemers zijn die last hebben van corona. 

Bijvoorbeeld medewerkers die corona hebben. Het is niet zo dat daardoor allerlei werkzaamheden 

op dit moment stilliggen. Het onderhoud gaat gewoon door. Dat er soms bij een bedrijf of een 

bepaald onderdeel wat vertraging kan zijn dat sluit ik niet uit. Het is zo dat we massaal 650 
meldingen krijgen van mogelijke problemen bij het beheer van de wegen en bermen. 

Dan het stil asfalt. Dat is voor de komende jaren, en zo zit het ook in het plan Geluid, gekoppeld 

aan werkzaamheden waar we aan de weg bezig zijn. We gaan niet breed stil asfalt aanleggen. Het 

beleid van stil asfalt is gekoppeld aan het Actieplan Geluid. Dat loopt tot 2022. Het wordt ook 

aangelegd waar het wettelijk noodzakelijk is, onder de wet Geluidshinder, of vanuit het Actieplan 655 
Geluid. Het is echt onderdeel van werkzaamheden aan de weg tot 2022 en dan ook nog eens een 

keer daar waar het wettelijk noodzakelijk is. Dat is waarom het nu nog beperkt wordt toegepast. 

Voor een aantal projecten is stil asfalt niet altijd een oplossing. Dat heeft er mee te maken welk 

verkeer gebruik maakt van die weg. Het is duurder en afhankelijk van het gebruik  kan het in het 

onderhoud vele malen duurder. Het resultaat is soms heel beperkt. Stil asfalt is alleen toepasbaar 660 
op die delen van de weg waar het daadwerkelijk een toegevoegde waarde heeft. 

De motie van D66, GroenLinks, PvdA en ChristenUnie. Op deze motie kan ik positief adviseren. 

Conform een eerdere motie die is ingediend zijn we aan het kijken met partners wat we kunnen 

doen aan het voortbestaan van het pontje tussen Ilpendam en Landsmeer.  We zijn, in ieder geval 

voor de lange termijn, naar een oplossing aan het kijken. We hebben afgesproken dat we naar 665 
aanleiding daarvan ook gaan kijken naar het beleid van de eigen ponten die we in beheer hebben. 

Dat zijn er niet veel, maar we hebben daarop geen vast beleid. In navolging van de motie over de 

pont Landsmeer – Ilpendam zijn we daarmee bezig, althans we willen het oppakken. Deze motie 

zie ik als een ondersteuning van dat traject. 

Voorzitter, ik heb volgens mij alles gehad. Nogmaals dank voor alle complimenten die er zijn. Die 670 
neem ik graag over en die draag ik graag over aan de organisatie. Dat was mijn eerste termijn. 

 

De VOORZITTER: Er is nog een interruptie van mevrouw Van Geffen. Ik heb nog twee vragen 

staan van ChristenUnie over de studiefase en fietsknelpunten. Het kan zijn dat ik die gemist heb 

of dat u die nog kunt beantwoorden. 675 
Mevrouw Van Geffen, een interruptie. 

 

Mevrouw VAN GEFFEN (VVD): Ik heb nog een vraag over de motie van D66. Betekent dit niet dat 

dingen die nu door de gemeenten worden betaald naar de provincie worden overgeheveld. Dus 

dat wij eigenlijk het budgettaire tekort van gemeenten gaan oplossen. Zit dat risico erin? 680 
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Gedeputeerde OLTHOF: De motie gaat heel nadrukkelijk over de provinciale ponten. Dat zijn 

ponten waarvan wij de exploitatie al voor onze rekening nemen. We zijn aan het kijken of we een 

structurele oplossing kunnen vinden voor de pont Landsmeer-Ilpendam. Deze motie zie ik als een 

structurele oplossing en beleid voor onze eigen ponten. Daar dragen we al de exploitatie voor. Ik 685 
zie dit niet als dat wij de problemen van een aantal gemeenten gaan oplossen. 

Volgens mij heb ik de punten over de fietspaden en de studiefase in mijn eerste algemene 

bijdrage al gemeld. Ik wil ze met alle liefde herhalen. 

 

De VOORZITTER: Nee hoor, dat is helemaal niet nodig, meneer Olthof. Ik ga kijken of er 690 
behoefte is aan een tweede termijn. Dan ga ik even snel het rijtje af. Als er geen behoefte is kunt 

u dat ook in de chat aangeven. Forum niet, Mevrouw Kuiper van CDA, Ik zie overal: geen 

behoefte. Ik zou zeggen degene die wel behoefte heeft aan een tweede termijn mag nu zijn 

‘handje’ opsteken. De heer Steeman van D66, maar eerst de heer Klein van ChristenUnie. 

 695 
De heer KLEIN (CU): Ik wil de gedeputeerde danken voor zijn toezegging om meer inzicht te 

geven in waarom bepaalde projecten in de studiefase komen en ook een meer gedetailleerd 

inzicht in de voortgang van de fietsknelpuntenprojecten. Dat vinden wij belangrijk. Dank 

daarvoor. 

 700 
De VOORZITTER: Dat was een korte bijdrage. Dan gaan we nu naar de heer Steeman van D66 

voor de tweede termijn. 

 

De heer STEEMAN (D66): Ook heel kort. Ik sluit me overigens aan bij de woorden van de heer 

Klein. Die zijn me uit het hart gegrepen. De vragen die gesteld zijn over stil asfalt door de SP 705 
vinden we ook erg interessant. Het is een punt waar we ook al eerder technische vragen over 

hebben gesteld. Het antwoord van de gedeputeerde is niet helemaal zoals we het graag zien. 

Daar komen we graag later nog eens een keertje op terug. Uiteraard dank ook aan de 

gedeputeerde voor het antwoord op onze motie. Daarbij nog wel de kanttekening en de herhaling 

dat wij dus ook graag zien dat deze motie breder wordt getrokken. Dat hebben we niet voor niks 710 
niet in deze motie opgenomen, omdat het inderdaad financiële gevolgen heeft, die wij ook niet 

willen dragen en kunnen overzien. Dus blij met de toezegging op deze motie en het is zeker een 

punt waarop we later terug gaan komen. 

 

De VOORZITTER: Ik heb geen aanvullende vragen gehoord voor gedeputeerde Olthof. Dus u hebt 715 
het goed gedaan in de eerste termijn.  

Dan gaan we nu over tot het peilen van stemmen. Er is een motie ingediend. Dat is motie 185 

‘Varende fietspaden’. Ik schors nu even voor vijf minuten de vergadering. Dan kunnen we hier 

even alles in orde maken. Dan kom ik zo bij u terug. 

 720 
Schorsing 13.59 – 14.00 uur 

 

Ik heropen de vergadering. We hebben een korte pauze gehad om hier alles in orde te maken. 
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We gaan nu de stemmen peilen via de fractievoorzitters. Dit is dus nog geen officiële 

besluitvorming. U kunt eventueel een stemverklaring uitspreken, of aangeven als u hoofdelijke 725 
stemming wenst. Er zijn geen amendementen in gediend, dus ik kan de motie en de voordracht 

tegelijkertijd in stemming brengen. De fractievoorzitters worden nu in beeld gebracht. 

 

- Mevrouw KOCKEN (GL): GroenLinks zal voor motie 185 ‘Varende fietspaden’ stemmen. 

GroenLinks zal  voor voordracht 55 (iMPI) stemmen.  730 
- De heer VAN DER MAAS (VVD): De VVD zal voor motie 185 en voor voordracht 55 

stemmen.  

- Mevrouw VAN SOEST (50PLUS/PvdO) heeft motie 185 nog niet geheel kunnen lezen. 

Onder voorbehoud zal 50PLUS/PvdO voor motie 185 stemmen. 50PLUS/PvdO stemt voor 

voordracht 55. 735 
- De heer VOSKUIL (PvdA): De PvdA stemt voor motie 185 en voor het iMPI voordracht 55. 

- Mevrouw STRENS (D66): D66 zal voor motie 185 stemmen, net als voor het iMPI. 

- De heer DESSING (FvD): FvD stemt voor motie 185 en voor het iMPI, voordracht 55. 

- De heer HEIJNEN (CDA): Het CDA stemt voor motie 185 en voor het iMPI. 

- De heer ZOON (PvdD): De PvdD stemt voor motie 185. Bij het iMPI een korte 740 
stemverklaring. Wat de PvdD betreft mag er een streep worden getrokken door het Heiloo 

plan. Omdat we een duidelijk alternatief hebben voor de A8/A9 zullen we instemmen met 

het iMPI. 

- De heer DEEN (PVV): De PVV stemt voor motie 185 en voor het iMPI. 

- De heer SMALING (SP): De SP is voor motie 185, maar de SP zou wel graag zien dat dit 745 
ook onderdeel van de Verkeersvisie uitmaakt en dus niet alleen van de Recreatievisie.  

 De SP stemt ook voor voordracht 55, het iMPI, maar de SP maakt hetzelfde voorbehoud 

als de PvdD betreffende de projecten A8/A9 en Afslag Heiloo.  

- De heer KLEIN (CU): De CU zal voor motie 185 en voor het iMPI stemmen. 

- De heer BALJEU (Fractie Baljeu): Fractie Baljeu stemt voor motie 185 en voor het iMPI. 750 
 

De VOORZITTER: Dan zijn we rond. Dank u wel. 

Dan kan ik u zeggen dat zowel motie 185 als het iMPI unaniem zijn aangenomen door uw Staten. 

Gefeliciteerd gedeputeerde Olthof en Gedeputeerde Staten met deze eerste samenvoeging van de 

twee documenten. 755 
 

Dan gaan we door naar agendapunt 11. 

 

11. Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023 

Voordracht 56 760 
 

De VOORZITTER: Ook hier zullen we de stemming middels een peiling laten plaatsvinden. De 

sprekers die zich voor agendapunt 11 hebben aangemeld voor het NIKG zijn de heer Dessing van 

FvD, mevrouw Kuiper van CDA, de heer Hollebeek van de PvdD, de heer Steeman van D66, de 

heer Terwal van de VVD, de heer Deen van de PVV, mevrouw Doevendans van de PvdA, de heer 765 
Klein van CU en de heer Koerse van GL. 



Pagina 19 
 

 19 

Dan vraag ik de heer Dessing van FvD om zich aan te melden voor de eerste termijn. 

 

De heer DESSING (FvD): Ik zal ook deze bijdrage niet al te lang houden. De Nota Infrastructurele 

Kapitaalgoederen is een helder en overzichtelijk document, waarin ook een financiële doorkijk 770 
wordt gegeven op toekomstige uitgaven. We hebben daar wat vragen over gesteld in de 

commissie. Die zijn naar tevredenheid beantwoord. Er staat een aantal besluitpunten in dit 

document genoemd. Overigens dank aan alle ambtenaren voor alle moeite om ook dit document 

leesbaar en overzichtelijk te maken. Ik wil die dank graag overbrengen.  

Over het handhaven van het beeldkwaliteitsniveau is in de commissie vaker wat over gezegd. 775 
Onze conclusie is dat het handhaven van het huidige beeldkwaliteitsniveau voor ons acceptabel 

is. We zullen daarmee instemmen. Met de extra kosten van € 2,5 miljoen voor duurzaamheid 

hebben wij wel moeite. Zeker vanwege het feit dat die kosten binnen de begroting van het project 

moeten worden gevonden. Dat betekent dat voor een project dus minder geld beschikbaar is. Dat 

is een inhoudelijk onderdeel van dit document waar wij onze vraagtekens en kanttekening 780 
duidelijk bij plaatsen. Met de overige beleidsambities gaan we akkoord. Ook vinden we het een 

goede zaak dat de financiële aspecten van dit document worden gekoppeld aan de begroting.  

Samengevat. Structuur en opzet: eens. Inhoudelijk met uitzondering van het genoemde punt zijn 

we het ook eens. Alles afwegende kunnen wij instemmen met deze Nota Infrastructurele 

Kapitaalgoederen. 785 
 

De VOORZITTER: Mevrouw Kuiper mag ik u vragen zich te melden? 

 

Mevrouw KUIPER (CDA): Ook het CDA kan zich vinden in de voordracht NIKG 2020-2023. Hierbij 

is voor ons een belangrijke overweging dat de bestaande beeldkwaliteit niveaus voor beheer en 790 
onderhoud worden gehandhaafd. Nu uit onderzoek is gebleken dat ruim 88% van de inwoners 

van Noord-Holland tevreden is over de staat van de Noord-Hollandse infrastructuur is er duidelijk 

een goede afweging gemaakt tussen de te bereiken resultaten, de verwachtingen van mensen en 

de kosten. Wij kunnen ons ook vinden in de extra kosten voor het bereiken van de 

duurzaamheidsambities en het feit dat de dekking gevonden zal worden middels herschikking 795 
binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten. We gaan er dan wel vanuit dat bij de 

herschikking van deze ruimte een goede afweging plaatsvindt tussen hetgeen een verlaging 

enerzijds voor effecten zal hebben en de effectiviteit van de inzet van extra middelen voor 

duurzaamheid. Ik begrijp dat we de invulling daarvan terugzien bij de eerste begrotingswijziging. 

Met het vaststellen van de NIKG hebben wij weer de kaders vastgesteld voor de komende jaren, 800 
maar het komt echter aan op de kwaliteit van de uitvoering. We hebben er alle vertrouwen in dat 

de gebiedsaannemers ook in de komende jaren weer op een goede wijze zullen zorgdragen voor 

het op peil houden van onze infrastructuur en onze kapitaalgoederen.  

 

De VOORZITTER: Dan gaat de heer Hollebeek zich melden. 805 
 

De heer HOLLEBEEK (PvdD): Ook hier geldt dat we hier overwegend positief over kunnen zijn. We 

willen enkele kanttekeningen maken. Ik wil iedereen even mee terugnemen naar december 2018. 

Een aangenomen initiatiefvoorstel van de PvdD, GL, D66 en CU-SGP over zwerfafval. We hebben 
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het in de commissie al even voorbij laten komen. Naast de ambitie om in de toekomst een 810 
afvalloze provincie te worden is het doel gesteld dat het verhogen van beeldkwaliteitsniveaus 

voor zwerfvuil eigenlijk pas aan de orde kan zijn bij een nieuwe versie van de NIKG. Dit is dus het 

moment. Nu lees ik in de nota dat de kwaliteitsniveaus voor zwerfvuil gelijk zijn aan die van het 

kwaliteitsniveau van het object waar de berm, of waar het areaal zich bevindt. Dat vind ik 

enigszins vreemd. Ik vind het niet vreemd dat er überhaupt verschil in beeldkwaliteit niveaus is, 815 
maar wel voor wat betreft zwerfafval. Een wat scheef liggende stoeptegel of een scheurtje in het 

asfalt kan misschien als een lokaal geïsoleerd incident worden beschouwd, maar zwerfafval houdt 

zich niet aan een locatie. Anders zou het immers geen zwerfafval heten. Uiteindelijk komt 

zwerfafval terecht in het oppervlaktewater en dus langs onze oevers en vaarwegen. Laat daar nu 

net het gekozen beeldkwaliteitsniveau het laagst zijn, niveau C/D. Beeldkwaliteit lijkt misschien 820 
niet de meest voor de hand liggende insteek om milieuproblematiek aan de kaak te stellen, want 

milieuproblematiek is meestal niet direct met het blote oog waarneembaar. Als je niet begint met 

wat je ziet, zie je nooit waar je moet beginnen. Zwerfafval is daardoor misschien wel het 

laaghangende fruit waar we op korte termijn op in  moeten zetten. Daarbij moet uiteraard wel 

aangemerkt worden dat er uiteindelijk paal en perk gesteld moet worden aan het veel te ver 825 
doorgeschoten verpakkingsfetisjisme dat onze maatschappij kenmerkt. Als we tenminste aan 

structurele oplossingen willen werken. Gelijkstelling op niveau B voor al het zwerfvuil langs ons 

provinciaal zou ons € 130.000 kosten. Dat is een fractie van de geschatte maatschappelijke 

kosten. Daarom wil een motie indienen met het volgende dictum: “Verzoeken het College van 

Gedeputeerde Staten: het kwaliteitsniveau voor zwerfvuil ook voor vaarwegen, oevers en ‘overige 830 
wegen’ naar niveau B te verhogen; voor de daaruit volgende toename in de jaarlijkse kosten voor 

beheer en onderhoud van 130.000 euro, middelen benodigd voor 2021-2023 vrij te spelen via de 

eerste begrotingswijziging; dit bijvoorbeeld kan gebeuren middels herschikking binnen de huidige 

ruimte voor infrastructurele projecten; hierover bij de eerste begrotingswijziging een concreet 

voorstel te doen aan Provinciale Staten.” 835 
 

Motie 186/16112020 

Kwaliteitsniveau voor zwerfvuil verhogen naar niveau B 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, te Haarlem, 840 
ter behandeling van agendapunt 11; Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023; 

 

constaterende dat: 

- zwerfafval een groot maatschappelijk probleem is en honderden miljoenen euro’s per jaar 
kost1; 845 

- naar schatting in Nederland 50 tot 275 miljoen kilo zwerfafval per jaar in de openbare 
ruimte belandt2; 

                                                      
1 https://www.milieucentraal.nl/minder-
afval/voorkomafval/zwerfafval/#:~:text=Zwerfafval%20zorgt%20voor%20veel%20ergernis,of%20raken%20er%20in%20verstrikt.; 
https://kenniswijzerzwerfafval.nl/download_document/724 ; https://www.binnenlandsbestuur.nl/bestuur-
enorganisatie/kennispartners/kplusv/hoe-meet-je-de-kosten-van-zwerfafval.9600682.lynkx 
2 https://www.nu.nl/uit/6073909/suppen-voor-een-groenere-wereld-het-doel-is-dat-we-overbodig-
worden.html 3 https://dier-en-natuur.infonu.nl/milieu/181103-zwerfafval-in-de-natuur-milieuvervuiling-of-
valt-het-mee.html ; https://www.nieuweoogst.nl/nieuws/2020/08/13/veel-leed-bij-koeien-door-blikjes-en-
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- zwerfafval leidt tot vervuiling van natuur, bodem en water, nauwelijks of pas na enkele 
decennia vergaat, en uiteindelijk via de voedselketen een gevaar vormt voor de 
volksgezondheid3;  850 

- ook boeren constateren last te hebben van zwerfafval, dat hun koeien en andere dieren 
schaadt3; 

- ondanks vele initiatieven om het probleem op te lossen de hoeveelheid zwerfafval in de 
afgelopen 13 jaar niet significant is afgenomen4; 

- het probleem van zwerfafval dus verder gaat dan alleen de beeldkwaliteit en 855 
gemeentegrenzen overstijgt, juist omdat zwerfafval niet op één plek blijft liggen; 

- in december 2018 Provinciale Staten zich via een initiatiefvoorstel hebben uitgesproken 
voor een afvalvrije provincie en er veel animo was om te kijken naar mogelijkheden 
daarvoor5 

verder constaterende dat: 860 
- in de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen nu wordt uitgegaan van verschillende 

kwaliteitsniveaus, waarbij voor vaarwegen geldt dat ze op niveau C worden onderhouden, 
oevers op niveau C/D en ‘overige wegen’ (gebiedsontsluitingswegen, erftoegangswegen en 
parallelle wegen) op niveau C;  

- in bijlage E van NIKG een doorrekening is gemaakt van de eventuele verhoging van 865 
kwaliteitsniveaus voor zwerfvuil en de daaruit volgende toename in de jaarlijkse kosten 
voor beheer en onderhoud; 

 

overwegende dat: 

- in NIKG wordt gesteld dat oevers op niveau D worden gehouden alleen “op die locaties waar 870 
er geen risico bestaat op gevolgschade (bijvoorbeeld daar waar de oever grenst aan 
weiland is er geen risico, in tegenstelling tot een oever vlak langs een weg, waar duidelijk 
wel een risico geldt)”, maar er zoals in de constateringen gesteld er juist bij weilanden ook 
mogelijke maatschappelijke risico’s zijn voor bijvoorbeeld dieren, boeren en milieu; 

- het bovendien onwenselijk is dat zwerfafval via land uiteindelijk het (vaar)water in belandt, 875 
waar het in kleine deeltjes uiteen kan vallen en daardoor nog meer schade kan 
veroorzaken; 

- wijzigen naar alles op kwaliteitsniveau B voor zwerfafval volgens de doorrekening 
550.000 euro per jaar kost, wat een verschil met de huidige situatie betekent van slechts 
(550.000 – 420.000 =) 130.000 euro extra (zie NIKG, bijlage E); gehoord de discussie,  880 

 
verzoeken het College van Gedeputeerde Staten: 

- het kwaliteitsniveau voor zwerfvuil ook voor vaarwegen, oevers en ‘overige wegen’ naar 
niveau B te verhogen; 

- voor de daaruit volgende toename in de jaarlijkse kosten voor beheer en onderhoud van 885 
130.000 euro, middelen benodigd voor 2021-2023 vrij te spelen via de eerste 
begrotingswijziging; 

- dit bijvoorbeeld kan gebeuren middels herschikking binnen de huidige ruimte voor 
infrastructurele projecten; 

                                                      
metalen-voorwerpen ; http://pubs.acs.org/doi/pdfplus/10.1021/acs.est.6b02569; 
https://www.plasticsoupfoundation.org/wp- 
content/uploads/2016/08/HealthFilesEN2.pdf; https://www.wnf.nl/wat-wnf-doet/themas/oceanen/bedreigingen/plastic-soep-
hetprobleem.htm; https://www.plasticsoupfoundation.org/dossiers/dierenleed/ 
3 https://www.trouw.nl/nieuws/statiegeld-op-blik-kan-het-leven-van-de-koe-redden~bc38eecc/; 
https://www.ad.nl/binnenland/koeienbloeden-dood-door-scherven-in-weiland-voer-statiegeld-op-blikjes-in~a6c9c892/  
4 https://www.duurzaambedrijfsleven.nl/recycling/27313/is-statiegeld-de-oplossing-om-plastic-zwerfafval-te-verminderen 
5 https://noordholland.partijvoordedieren.nl/initiatieven/naar-een-toekomst-zonder-plastic-zwerfafval 
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- hierover bij de eerste begrotingswijziging een concreet voorstel te doen aan Provinciale 890 
Staten; 

 
en gaan over tot de orde van de dag.  
Partij voor de Dieren 

De VOORZITTER: De motie is gemaild naar de griffie. Ik krijg de motie hier al uitgereikt. 895 
Daarmee maakt de motie onderdeel uit van de beraadslagingen. 

Dan geef ik nu het woord aan de heer Steeman van D66. Eerste termijn. 

 

De heer STEEMAN (D66): De Nota infrastructurele Kapitaalgoederen; ook hierbij hebben we 

bijzondere waardering voor het stuk en voor de hoge kwaliteitsniveaus die in Noord-Holland 900 
gehaald kunnen worden. D66 sluit zich dus ook zeker aan bij de waardering van het CDA voor de 

gebiedsbeheerders. Wij zien ook mooie inzet als het aankomt op zwerfvuil, in dit stuk. Dat is 

toch een ander inzicht dan de PvdD zojuist gaf. In maart 2019 hebben we na de initiatief nota 

van GL een amendement ingediend, samen met CDA, PvdA en VVD, waarin extra inzet werd 

gevraagd naar het terugbrengen van zwerfafval langs provinciale wegen. Het is goed om te zien 905 
dat het nu dus ook in beleid is opgenomen. We zijn ook benieuwd naar de verhoging van het 

kwaliteitsniveau van zwerfafval dat in dit NIKG is opgenomen. We vragen ook aan de 

gedeputeerde of en hoe er gemonitord en geëvalueerd wordt wat de effecten zijn van die 

verhoging van het kwaliteitsniveau. We wachten de antwoorden op de door de PvdD gestelde 

vragen af. 910 
Zoals net ook bij het iMPI gezegd, is dit stuk een beetje als mosterd na de maaltijd. Hierin 

worden kaders neergezet, ook financiële kaders, voor een begroting die vorige week al is 

aangenomen. Dus dat is jammer. We hopen dat een volgende keer een betere volgorde wordt 

aangenomen. Die volgende keer zal niet heel binnenkort zijn, omdat de kaders in dit stuk voor 

een vrij lange periode worden vastgelegd. Dus ontstaat er bij Provinciale Staten toch wat meer 915 
behoefte aan sturing op onderdelen. De arealen die in dit stuk genoemd zijn, dat zijn algemene 

arealen en best grove benamingen. Een hoger kwaliteitsniveau voor wegen betekent daarmee 

meteen ook snel hogere structurele kosten en bijvoorbeeld een hoger kwaliteitsniveau voor 

fietspaden. Daar zit geen enkel onderscheid in. D66 heeft ook in de commissie al aangegeven dat 

we graag een onderscheid zouden willen zien op verschillende soorten fietspaden. 920 
Snelfietspaden, toerfietspaden of fietspaden die onderdeel uitmaken van veel gebruikte woon-

werk of woon-schoolroutes. Die zouden wat ons betreft qua beeldkwaliteit best een hoger niveau 

mogen hebben. Dat onderscheid zit hier niet in. Dus het meer uitnodigend maken van die 

fietspaden om op die manier een alternatief te vormen voor autoverkeer en een aanvulling te zijn 

op OV zit hier niet in. Het zou ook meteen best grote algemene structurele kosten met zich 925 
meebrengen. In de commissie hebben we hierover een discussie gevoerd met de gedeputeerde. 

We zijn blij met het feit dat de gedeputeerde heeft aangegeven dat het college ook op zoek is 

naar een fietspad van de toekomst. Het ander gebruik van fietspaden en eigenlijk proberen 

vasthouden van het meer gebruiken van fietspaden voor e-bikes, snelfietsen et cetera. Dat andere 

gebruik gaat over veel meer dan alleen beeldkwaliteit. Dat gaat ook zeker over veiligheid, over 930 
heel andere aspecten aan fietspaden in ons areaal. Dat is ook de reden waarom wij uiteindelijk bij 

dit onderwerp een motie willen indienen, samen met GL, PvdA, CU en de PvdD.   
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Het dictum luidt als volgt: “Vragen het college een notitie op te stellen, te delen en te bespreken 

met Provinciale Staten over het fietspad van de toekomst; daarbij ook het kwaliteitsbeeld van 

veelgebruikte (snel- of door-) fietsroutes mee te nemen; en gaan over tot de orde van de dag. 935 
 

Motie 187/16112020 

Optimaal onderhouden snelfietsroutes 
 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, hebben 940 
kennis genomen van de statenvoordracht 56-2020 – Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 
(NIKG) 2020-2023; 

constateren dat: 
• het fietsbeleid van de Provincie Noord-Holland als belangrijkste doelen heeft om Noord-

Holland klaar te maken voor de elektrische fiets en de fiets naadloos te laten aansluiten op 945 
het openbaar vervoer. Dan kan de fiets een belangrijk deel van de verwachte 
mobiliteitsgroei opvangen. Daarbij zijn verkeersveiligheid en doorfietsroutes onder meer 
de uitdagingen; 

• er steeds meer en mede door toegenomen gebruik van elektrische fietsen steeds andere 
eisen aan fietspaden worden gesteld; 950 

• de Provincie nieuwe fietspaden op een hoog kwaliteitsniveau aanlegt, maar; 
• het onderhoudsniveau vervolgens op een lager kwaliteitsniveau wordt uitgevoerd; 

overwegen dat: 
• een fietspad ruimte moet geven aan verschillende fietsmodaliteiten; 
• de kwaliteit van een fietspad door zowel het onderhoudsniveau als de inrichting wordt 955 

bepaald; 
• een hoge kwaliteit fietspad bemoedigend kan werken voor gebruik, waaronder het gebruik 

als (snel- of door-) fietsroute voor woon-werkverkeer; 

vragen het college: 
• een notitie op te stellen, te delen en te bespreken met Provinciale Staten over het fietspad 960 

van de toekomst;  
• daarbij ook het kwaliteitsbeeld van veelgebruikte (snel- of door-) fietsroutes mee te 

nemen;  

en gaan over tot de orde van de dag. 
D66, GroenLinks, CU, PvdA en PvdD 965 
 

Als het goed is, is de motie ook naar de griffie gestuurd. Voorzitter, in de eerste termijn wil ik het 

daar graag bij laten. 

 

De VOORZITTER: Het klopt helemaal. Uw motie maakt nu onderdeel uit van de beraadslagingen. 970 
Dan wil ik vragen aan de heer Terwal van de VVD om zijn ‘handje’ aan te klikken. 

 

De heer TERWAL (VVD): In de afgelopen commissievergadering Mobiliteit en Bereikbaarheid 

hebben we gesproken over de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen, de NIKG. Toen heeft de 

VVD complimenten geuit over het feit dat na inspectie de beeldkwaliteit van de infrastructuur 975 
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voldoet aan het door onze Staten vastgestelde kwaliteitsniveau en dat de mensen voor wie we het 

allemaal doen, de weggebruikers, 88% in het wegbelevingsonderzoek aangeeft tevreden tot zeer 

tevreden te zijn. Ik hoop dat de gedeputeerde de complimenten van mijn fractie inmiddels heeft 

overgebracht aan de mensen bij beheer en onderhoud. Waar de VVD wel kritisch over was in de 

commissievergadering, en ik herhaal dat hier graag, zijn de duurzaamheidsmaatregelen binnen 980 
infraprojecten, waarvoor middelen worden vrijgespeeld in de eerste begrotingswijziging van 

2021. In de voordracht wordt gesproken dat dit dient te gebeuren door een herschikking binnen 

de huidige ruimte voor infrastructurele projecten. Het is goed dat er geld wordt vrijgemaakt voor, 

en nu wilde ik zeggen biodiversiteit, maar sinds de vorige week aangenomen motie over het 

gebruik van taalniveau B1, volsta ik met ‘bloemetjes en bijtjes’. Geld voor deze bloemetjes en 985 
bijtjes mag echter niet ten koste gaan van de aanleg van nieuwe infrastructuur, of het onderhoud 

van het al bestaande, dat dient ter verbetering van de bereikbaarheid per fiets, bus en 

nadrukkelijk genoemd: de auto. Graag een reactie van de gedeputeerde. 

 

De VOORZITTER: Dan gaan we naar de heer Deen van de PVV. 990 
 

De heer DEEN (PVV): We kunnen het kort houden op dit agendapunt. Met de meeste zaken zijn 

wij akkoord. Echter, zoals ook aangegeven tijdens de commissievergadering, hebben we moeite 

met de voorgenomen duurzaamheidsambities, die voor 2030 moeten aansluiten bij het op 

omvallen staande klimaatakkoord van Parijs en het nationale klimaatplan. Voor het invullen van 995 
deze ambities mag de belastingbetaler alleen al op dit onderdeel voor € 2,5 miljoen de 

portemonnee trekken. Behoudens dit onderdeel B kan de PVV instemmen met voorliggend 

besluit. 

 

De VOORZITTER: Dan gaan we naar mevrouw Doevendans van de PvdA. 1000 
 

Mevrouw DOEVENDANS (PvdA): Het lijkt de dag van de complimenten wel. Ook mijn fractie wil 

graag Gedeputeerde Staten en ambtenaren bedanken voor het NIKG dat nu voorligt. Nota 

Infrastructurele Kapitaalgoederen. Een hele mond vol, maar het gaat dus gewoon over alle 

fietspaden, busbanen, wegen en vaarwegen, die de provincie in onderhoud en beheer heeft. We 1005 
hebben de wettelijke taak om te zorgen dat deze alle goed onderhouden worden en veilig zijn. 

Wij als PvdA hebben gekeken of de provincie deze taak goed uitvoert en wil blijven uitvoeren. We 

willen daarbij als eerste kijken naar veiligheid. Zoals vorige week ook al ter sprake kwam, willen 

we namelijk in 2050 naar nul verkeersslachtoffers. Daarnaast hebben we gekeken naar het niveau 

van onderhoud. De belangrijkste en drukke wegen worden onderhouden op basisniveau. Een 1010 
aantal minder belangrijke, drukke wegen worden op een lager niveau onderhouden. Als we dit 

allemaal naar een hoger niveau willen brengen dan kost dat meer dan € 30 miljoen extra. Mijn 

fractie begrijpt dat we hier nu niet voor kiezen, zeker ook gelet op het mooie rapportcijfer dat de 

provincie van de gebruiker heeft gekregen. 88% van de gebruikers is tevreden. Dat is een mooi 

bevestiging van de keuzes die gemaakt zijn. Een ander aandachtspunt waar we als fractie naar 1015 
hebben gekeken is of het onderhoud van fietspaden en andere wegen ook in de toekomst 

gewaarborgd blijft. Gelet op de onzekerheden van de coronacrisis en het stikstofdossier en 

gehoord hebbende de discussie in de commissie begrijpen we dat deze onzekerheden nu nog 
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niet zijn meegenomen. We hopen daar in 2021 meer duidelijkheid over te hebben. Ook denken 

we graag mee over de nieuwe ontwikkelingen aangaande de fiets in het aankomende INHI waar 1020 
het Perspectief Fiets wordt meegenomen. Met het oog op de toekomst dienen we daarom, mede 

met D66, GL en de CU een motie in over het fietspad van de toekomst. Deze is eerder door  mijn 

collega, de heer Steeman van D66, toegelicht. Wij kunnen dus concluderend, als PvdA instemmen 

met dit stuk en blijven graag in gesprek over de onzekere factoren, zoals de coronacrisis en het 

stikstofdossier. We geloven in een provincie waar iedereen veilig van A naar B kan en waar we een 1025 
goede balans kunnen vinden tussen het onderhoud daarvan, met ons oog op het 

toekomstbestendig maken van onze provincie op het gebied van mobiliteit. 

 

De VOORZITTER: Ik had bijna gehoopt dat ik vandaag een eigen voordracht had gehad, met al 

die complimenten, maar dat zit er voor mij vandaag niet in. Dus gaan alle complimenten naar de 1030 
gedeputeerden.  

De heer Klein van de CU. 

 

De heer KLEIN (CU): Ik wil graag beginnen met het maken van een compliment voor de 

zorgvuldige wijze waarop u deze vergadering voorzit en ook op alle knopjes drukt. Nee, serieus, 1035 
het lijkt met een hele taak om dat online te doen.  

Dan wil ik naar de gedeputeerde gaan. Ook voor hem complimenten voor de nota. Goed om nu 

ook de kaders vast te stellen, die bepalen hoe en wanneer we investeren om onze infrastructuur 

in stand te houden. Er is een punt waarvoor we graag expliciet aandacht vragen. Dat zijn de eisen 

aan fietspaden. Het is al eerder gezegd. Het toegenomen belang van fietsverkeer, maar ook de 1040 
vele verschillende soorten van fietsen op het fietspad tegenwoordig stellen hogere eisen aan de 

fietspaden. Dat moet wat ons betreft ook invloed hebben op de kaders omdat die mede bepalen 

wanneer we investeren in de fietspaden. Wij denken dat veel fietspaden in Noord-Holland wel een 

upgrade kunnen gebruiken. We zien dat nu nog niet terug in het NIKG. De gedeputeerde heeft 

toegezegd om terug te komen op het fietspad van de toekomst. Wat ons betreft mag dat best wel 1045 
het fietspad van nu heten. Om dit concreet te maken dienen we samen met D66 een motie in 

waarin gevraagd wordt om deze notitie nu ook te bespreken met Provinciale Staten. Ten tweede 

ondersteunen we de oproep van de PvdD om extra te investeren in het opruimen van zwerfafval. 

We horen graag een reactie van Gedeputeerde Staten daarop. 

 1050 
De VOORZITTER: Dan is nu het woord aan de heer Koerse van GL. 

 

De heer KOERSE (GL): In de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen kijken we naar hoe we zorgen 

voor de infrastructuur die we al hebben. In de commissievergadering hebben we uitgebreid van 

gedachte gewisseld over de verschillende onderhoudsniveaus. Het liefst willen we alle 1055 
infrastructuur op kwaliteitsniveau B, maar we zien ook dat de kosten daarvoor dan structureel 

gedekt moeten worden. Het feit dat het wegbelevingsonderzoek laat zien dat 88% van de 

gebruikers tevreden tot zeer tevreden is, maakt dat we op dit moment niet deze stap willen 

zetten. We sluiten we ons aan bij de D66 motie die zoekt naar een manier om 

snelfietsinfrastructuur apart te beschouwen. Een kuiltje of een hobbeltje in de weg is immers veel 1060 
storende op een elektrische fiets of op een speed pedelec bijvoorbeeld. OP het gebied van 
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zwerfvuil snappen we de motie van de PvdD, maar de afweging kunnen we pas echt maken als we 

weten ten koste van welke infrastructuur dat bedrag dan moet gaan. GL is benieuwd naar een 

reactie van de gedeputeerde op deze motie. 

 1065 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu naar de gedeputeerde, de heer Olthof, voor zijn reactie op de 

eerste termijn. 

 

Gedeputeerde OLTHOF: Ook hier weer dank voor alle complimenten. Complimenten aan de 

organisatie maar ook aan Gedeputeerde Staten, dus ook complimenten aan u, Commissaris. Wat 1070 
dat betreft mogen we die allemaal tot ons nemen. Volgens mij ligt er een mooi document. Mooie 

kaders voor de komende jaren. Ik begrijp ook best dat er over die kaders best discussies zijn en 

dat we van het een wat meer willen dan van het ander. Het is ook goed om hier de discussie over 

te voeren. Ik vind wel dat we daarover een goede inhoudelijke discussie moeten voeren met de 

juiste punten. Daar kom ik straks op terug bij de moties. 1075 
Tevredenheid bij u, als Staten over het NIKG zoals het voorligt, maar ook tevredenheid bij de 

gebruikers in Noord-Holland. Daar doen we het uiteindelijk voor. We doen het niet voor ons eigen 

plezier. We doen het wel voor de inwoners van Noord-Holland en de gebruikers van de 

infrastructuur in Noord-Holland. Ook met die tevredenheid kunnen we heel erg blij zijn. Het 

niveau waarop we nu zitten, dat kunnen we ook behouden. Dat stemt ook tot tevredenheid. 1080 
Meneer Terwal ik heb uw complimenten overgebracht naar de organisatie. 

Als het gaat over duurzaamheid en biodiversiteit, volgens mij worden die twee zaken door elkaar 

gehaald. Laat ik eerst maar zeggen dat we het belangrijk vinden om met duurzaamheid aan de 

slag te gaan. Het gaat vooral over het gebruik van duurzame goederen, bij het beheer en ook bij 

het onderhoud. Dan gaat het over de duurzaamheidsvragen. We vinden het belangrijk om daar 1085 
toch zo snel mogelijk mee van start te gaan. Daarom hebben we gezegd: Dat dekken we in eerste 

instantie uit het brede programma. Het gaat niet ten koste van projecten waar we mee bezig zijn. 

Dit gaat over het totaal dat we beschikbaar hebben vanuit Mobiliteit. Het is de bedoeling dat we 

deze periode nog met een structurele oplossing gaan komen. Dan komen we met een voordracht 

naar u toe om uiteindelijk duurzaamheid voor de lange termijn structureel te kunnen dekken. 1090 
Biodiversiteit is wat anders. Daar heeft u ook een besluit over genomen. Daarvoor zijn al 

middelen gereserveerd. Die zijn bij de coalitieonderhandelingen beschikbaar gesteld. Het gaat 

om € 500.000 per jaar. Dat gaat over de manier van onderhoud. De manier van maaien, zoals het 

‘beroemde’ sinusmaaien, het aanleggen van houtwallen. Hoe zorgen we ervoor dat we met een 

andere manier van onderhoud de biodiversiteit kunnen verbeteren. Dat zijn wel twee totaal 1095 
verschillende dingen. We hebben het zwerfafval en het niveau van onderhoud gekoppeld aan het 

onderhoud van de wegen. Dat halen we ook op dit moment. Dat gebeurt overigens door een 

visuele inspectie. Op basis van de kaders die er zijn wordt gekeken of het onderhoud door de 

gebiedsbeheerder voldoet. Dat is een visuele inspectie. Ik heb niet het idee, en dan richt ik me tot 

de heer Steeman van D66, dat we daar de laatste tijd hoge ambities hebben geformuleerd. We 1100 
hebben een bepaalde ambitieniveau bij het vorige NIKG vastgesteld. Dat hanteren we ook. Willen 

we het zwerfafval naar het hoogste niveau hebben, zo staat het ook in het NIKG vermeld, dan zou 

dat € 700.000 per jaar structureel kosten. Daar kiezen wij op dit moment niet voor. Daarom 

begrijp ik ook wel de motie van de PvdD. Ik heb ook het idee, gelet op de geluiden in de 
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commissie, dat er breed draagvlak is om uiteindelijk het niveau van het zwerfafval op B-niveau te 1105 
krijgen. Ik zou alleen de PvdD willen vragen om deze motie voorlopig even in te trekken en aan te 

houden. U vraagt namelijk die € 130.000 via de herschikking vanuit het gebiedsbeheer te 

financieren. Dat betekent automatisch dat we keuzes moeten maken. Dat gaat dan ten koste van 

andere belangrijke zaken. Ik denk dat het goed is, en dat bedoelde ik net ook, dat we daarover 

een inhoudelijk goede discussie met elkaar voeren. Ik begrijp de wens en ik wil ook dat goed 1110 
voorbereiden. Wat is dan niveau B? Als we het over de oevers hebben dan zijn we als provincie 

verantwoordelijk voor een meter vanaf het water. als daarachter weilanden of andere gebieden 

zijn dan is dat een andere verantwoordelijkheid. Zwerfafval verplaatst zich. U zei dat al.  

We  moeten even goed in beeld brengen wat niveau B betekent. Dat brengen we in beeld voor u. 

Wat zijn dan de keuzes voor die herschikking? Zodat we een goede afweging kunnen maken van 1115 
hoe we dat gaan organiseren met elkaar. Ik begrijp de wens. Ik wil er graag aan meewerken, maar 

ik zou dat wel graag willen voorbereiden. 

 

De VOORZITTER: Er is een interruptie door de heer Hollebeek. 

 1120 
De heer HOLLEBEEK (PvdD): Ik wil de gedeputeerde eerst even zijn verhaal laten afmaken.  

 

De VOORZITTER: Ik dacht dat hij een punt zette. 

 

De heer HOLLEBEEK: Er is een beetje onduidelijkheid. De motie beoogt inderdaad om bij een 1125 
volgende begrotingswijziging met een voorstel te komen. Ik kan me volledig in deze reactie 

vinden. Ik wil nog even aantekenen dat de eerste meter wel van belang is. Van daaruit waait het 

afval juist verder de sloot in. Laat ik het even heel plat zeggen. Als de gedeputeerde het zo stelt, 

dan ben ik best bereik om de motie aan te houden. Maar nogmaals, het is ook niet de bedoeling 

dat we nu op stel en sprong zeggen: We gaan hier geld vandaan halen en het daarin stoppen. We 1130 
willen dat richting de eerste begrotingswijziging meenemen. 

 

De VOORZITTER: Ik stel voor dat we nog even luisteren naar de gedeputeerde of hij dat kan 

uitleggen.  

 1135 
Gedeputeerde OLTHOF: Het punt van die meter was ook niet bedoeld om de motie daarmee te 

weerleggen. Absoluut niet. Nogmaals, ik heb aangegeven dat ik begrijp wat de wens is. U geeft 

aan in de motie om die herschikking te effectueren bij de eerste begrotingswijziging. Voor die 

eerste begrotingswijziging zal moeten worden bekeken wat er te herschikken valt. Stel dat ik zeg 

dat we het ten koste van biodiversiteit doen, dan krijgen we vervolgens een motie die oproept om 1140 
de biodiversiteit op te gaan hogen. We moeten er inhoudelijk goed met elkaar over praten wat 

dat betekent. Als u de motie wilt intrekken dan beloof ik u ook dat ik met een notitie daarover 

kom, die we met elkaar kunnen bespreken. 

 

De VOORZITTER: Meneer Hollebeek, wilt u daar nog op reageren? 1145 
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De heer HOLLEBEEK (PvdD): Ja. Ik kies ervoor om de motie aan te houden en dan in het vervolg, 

als er een voorstel van de gedeputeerde komt, te kijken hoe de zaken er dan voorstaan. Als de 

gedeputeerde mij dat toestaat. 

 1150 
De VOORZITTER: Dan is bij deze uw motie 186 aangehouden. Dan gaan we verder met het 

betoog van de heer Olthof. 

 

Gedeputeerde OLTHOF: Dan kom ik bij de fietspaden. Ik merk dat de fietspaden alle aandacht 

hebben. Dat merk ik niet alleen bij u in de Staten, maar dat merk ik ook in de gesprekken die ik 1155 
heb in de PVVB’s of bij het RMP in de regio. Fietspaden en de kwaliteit daarvan hebben echt alle 

aandacht. Ik begrijp ook wel de motie van D66. Overigens zegt het kwaliteitsniveau niet per se 

iets over de veiligheid. De veiligheid mag nooit in het geding zijn. Als de veiligheid in het geding 

is dan zullen we sowieso maatregelen moeten gaan treffen. Het is goed om met elkaar te kijken, 

met alle verschillende fietssoorten die er tegenwoordig zijn, van de speed pedelec, de elektrische 1160 
fiets, de gewone fiets en de bakfiets, of de huidige fietspaden volstaan en of ze voldoen. In 

andere provincies zijn er pilots om te kijken hoe dat op een andere manier kan worden 

gefaciliteerd. Ik denk dat het goed is dat we die integrale discussie met elkaar ook gaan voeren in 

het eerste kwartaal van 2021. Daar zullen we uiteindelijk de betekenis van het kwaliteitsniveau 

onderdeel van maken. Over de motie, zoals die nu voorligt en de vertaling die ik eraan geef, kan 1165 
ik positief zijn. 

Dat waren alle opmerkingen. 

 

De VOORZITTER: Zeer uitvoerig. Dan kijken we of er behoefte is aan een tweede termijn bij de 

Statenleden. Als er wel behoefte is dan wil ik u verzoeken om u te melden middels het ‘handje’. 1170 
Ik zie mevrouw Kuiper van het CDA. Het woord is aan u voor de tweede termijn. 

 

Mevrouw KUIPER (CDA): Ik wil nog even kort reageren op wat gezegd is over dat zwerfvuil. 

Eigenlijk zouden we bij de basis moeten starten en moeten zorgen dat mensen het zwerfvuil niet 

overal maar rond gooien. Als we wat aan educatie en gedragsbeïnvloeding zouden kunnen doen, 1175 
dan zou dat misschien het hele probleem een stuk minder maken. Dat wilde ik nog even 

toevoegen. 

 

De VOORZITTER: Volgens mij een goede en wijze toevoeging. Dank u wel. Ik zie verder geen 

behoefte voor een tweede termijn. Ik kijk even of gedeputeerde Olthof nog wil reageren op de 1180 
laatste reactie van mevrouw Kuiper. 

 

Gedeputeerde OLTHOF: Heel kort. Mevrouw Kuiper heeft natuurlijk een heel terecht punt. Het 

begint natuurlijk bij het gedrag van mensen. Dat geldt voor veel punten als het gaat over het 

beleid dat we maken. Het begint heel vaak bij gedrag. Als we in staat zouden zijn om het gedrag 1185 
van mensen te veranderen dan zouden we een heleboel kosten niet hoeven te maken. 

 

De VOORZITTER: Geheel met u eens. Dan gaan we nu over tot de stemming. We hebben een 

motie. Dat is motie 187. En we hebben voordracht 56. Dat is Nota Infrastructurele 
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Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023. We kunnen gelijk doorgaan met de stemming. Dat is 1190 
positief. 

 

- Mevrouw KOCKEN (GL): GroenLinks zal voor motie 187 stemmen. GroenLinks zal ook 

voor voordracht 56 NIKG stemmen.  

- De heer VAN DER MAAS (VVD): De VVD zal voor motie 187 en voor voordracht 56 NIKG 1195 
stemmen.  

- Mevrouw STRENS (D66): D66 zal voor motie 187 stemmen, net als voor het NIKG. 

- De heer HEIJNEN (CDA): Het CDA stemt voor motie 187 en voor voordracht 56 NIKG. 

- De heer DESSING (FvD): FvD stemt voor motie 187 en eveneens voor voordracht 56 NIKG. 

- De heer VOSKUIL (PvdA): De PvdA stemt voor motie 187 en voor het NIKG voordracht 56. 1200 
- De heer ZOON (PvdD): De PvdD stemt voor motie 187 en voor de NIKG, voordracht 56. 

- De heer KLEIN (CU): De CU zal voor motie 187 en voor voordracht 56 NIKG stemmen. 

- De heer SMALING (SP): De SP is voor motie 187 en voor voordracht 56 NIKG. 

- De heer DEEN (PVV): De PVV stemt tegen motie 187 en voor de NIKG, voordracht 56. 

- De heer BALJEU (Fractie Baljeu): Fractie Baljeu stemt voor motie 187 en voor voordracht 1205 
56, NIKG. 

 

De VOORZITTER: Mevrouw Van Soest (50PLUS/PvdO) heeft de vergadering al eerder verlaten, dus 

die stemt niet meer mee. 

De peiling geeft de volgende uitslag. Motie 187 ‘Optimaal onderhouden snelfietsroute’ is met 50 1210 
stemmen voor en 3 stemmen tegen aangenomen. De voordracht 56, het NIKG, is unaniem door 

de Staten aangenomen. Ook hier de felicitaties aan de heer Olthof en Gedeputeerde Staten. 

 

Ik stel voor dat we nu even tien minuten pauzeren, zodat alle Statenleden, en ook wij hier achter 

de tafel, even de benen kunnen strekken. Dan zie ik u graag om vijf voor drie weer terug. 1215 
 

Schorsing 14:42 – 14:55 uur 

 

12. Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025 

Voordracht 57 1220 
 

De VOORZITTER: Het Programma Natuurontwikkeling ofwel het PNO 2021 tot 2025. Wederom 

gaan we hier straks een peiling doen van de moties, amendementen en de voordracht zelf, via de 

fractievoorzitters. De sprekers die zich voor agendapunt 12, het PNO, hebben aangemeld zijn de 

heer Zoon PvdD, mevrouw Strens D66, de heer De Wit van de VVD, de heer Leerink van de PvdA, 1225 
mevrouw Bezaan van de PVV, de heer Cardol van GL, de heer Smaling van de SP, de heer Klein van 

CU, mevrouw Koning van het CDA en de heer Mantel van FvD. Dan wil ik heer Zoon van PvdD 

verzoeken om het ‘handje ’aan te klikken. Dan geef ik de heer Zoon als eerste in de eerste 

termijn het woord. 

 1230 
De heer ZOON (PvdD): Ik was in de commissie misschien een beetje zuur met mijn opmerking dat 

de trekker weer wint van de natuur. Ik wil ook eens kijken hoe het glas halfvol kan zijn. Wat 
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halfvol is, is denk ik echt wel zo een regiebureau, dat is opgezet door de gedeputeerde. Ik denk 

dat het wel heel mooi is. Die zijn nu acht maanden bezig en dat betekent dat ze best wel zicht 

moeten hebben op het totale NNN-gebied wat neergezet moet gaan worden. Ik zie dat niet terug 1235 
in het PNO-advies. Het kijkt vooral een stukje vooruit, naar welke plannen er allemaal zijn, maar 

het heeft niet een totaalbeeld van de hoeveelheid NNN er nu totaal aangelegd zou moeten 

worden. Dat zou wel helpen. Dat geeft een stukje duidelijkheid ook naar de boeren en naar de 

grond die aangeschaft en omgezet moet gaan worden richting NNN. Ik vraag me af hoe de 

gedeputeerde daarin zit. Gaat er inderdaad zo een totaalplan komen? Verder is de natuur als een 1240 
soort ui. Het is een Natura 2000 gebied. Dat wordt omgrenst door NNN. NNN zijn de 

verbindingen tussen Natura 2000 gebieden. Vervolgens is de rest dan natuur inclusief. Dat staat 

ook zo in de Omgevingsvisie van Noord-Holland 2050. Ik ga ervan uit, maar ook daar kan de 

gedeputeerde vast iets meer over zeggen, dat er ook daadwerkelijk die samenhang in het 

Masterplan biodiversiteit gaat komen dat we later nog gaan krijgen. Verder is het dubbelzinnig 1245 
wat ik aan signalen hoor. Aan de ene kant hoor ik dat 2027 niet haalbaar is. Anderzijds lees ik in 

het PNO dat het in 2027 wel afgerond kan zijn, als we sterker gaan sturen. Als we dan sterker 

moeten gaan sturen, dan vraag ik me af hoe? Ik zou heel graag sterker willen gaan sturen, ook 

omdat we die afspraak hebben gemaakt met het Rijk in het Natuurpact.  

Tot zover. Ik ben benieuwd naar de beantwoording. 1250 
 

De VOORZITTER: Mevrouw Strens, wilt u op het ‘handje’ drukken? Dan laat ik u nu in de 

vergadering. 

 

Mevrouw STRENS (D66): Natuur is van grote waarde. Veel mensen genieten van natuur en vinden 1255 
het een ideale plek om te sporten en te ontspannen. Daarnaast is natuur cruciaal voor ons leven 

op aarde. Ze zorgt voor een gezonde bodem, zodat we ons voedsel kunnen produceren, vertraagt 

de klimaatverandering door CO2 op te nemen en biedt aan diverse soorten de noodzakelijke 

habitat. De huidige stikstofcrisis maakt pijnlijk duidelijk dat de natuur, samenleving en economie 

niet meer in harmonie met elkaar zijn. Investeren in de natuur is nog nooit zo belangrijk geweest. 1260 
D66 is dan ook heel blij dat dit college serieus werk maakt van het afronden van het 

Natuurnetwerk Nederland. Een van de belangrijkste doelstellingen uit het voorliggende PNO. Het 

opzetten van een regiebureau dat strakker gaat sturen op de realisatie, vinden wij positief. Ook 

de mogelijkheid om te verwerven  met een volledige schadeloosstelling kan zeker op onze steun 

rekenen. Daarnaast is de planologische bescherming goed geborgd in de onlangs vastgestelde 1265 
Omgevingsverordening. Kortom, er worden hele goede stappen gezet. In de commissie hebben 

wij het debat gevoerd over het aantal hectares dat deze collegeperiode gerealiseerd kan worden. 

De verwachting is dat dit nu uit zal komen rond 1750 hectare. Dat is minder dan de 3000 hectare 

die we in het coalitieakkoord hebben afgesproken. Natuurlijk was dit feit ook voor D66 in eerste 

instantie een teleurstelling. Het college heeft met het opstellen van de NNN Realisatiestrategie 1270 
helder inzicht geboden in de opgave en het realistische realisatietempo. Meer geld of meer 

capaciteit zorgt er op dit moment niet voor dat het tempo op korte termijn substantieel omhoog 

gaat. Tijd is met name de bottleneck. Het is voor D66 van groot belang dat het einddoel, namelijk 

het totale afronden van het NNN in 2027 haalbaar blijft. Kan de gedeputeerde nogmaals 

bevestigen dat dit het uitgangspunt is bij de verdere uitvoering van het programma? Kan de 1275 
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gedeputeerde toezeggen dat zij alle informatie die wij als Provinciale Staten nodig hebben om 

straks te controleren of dit einddoel ook haalbaar en realistisch blijft, op zal nemen in het 

uitvoeringsplan NNN? Naast kwantiteit gaat het natuurlijk ook vooral om de kwaliteit van de 

natuur die wordt gerealiseerd. Ook in de commissie hebben we daar over gesproken. Als D66 

hebben we gevraagd wanneer een gebied als gerealiseerd op de kaart wordt aangemerkt. Het 1280 
gebied moet ingericht zijn en overgedragen voor beheer, was het antwoord. Voor nieuw aan te 

leggen NNN-gebieden is dat natuurlijk goed mogelijk. Voor gebieden binnen de NNN, die in pacht 

worden uitgegeven en waar gebruiksvoorwaarden gelden, hebben wij wel nog twijfels. Zeker als 

deze gebieden bijvoorbeeld eerste een agrarische functie hadden. Kan de gedeputeerde 

toelichten hoe zij op deze terreinen borgt dat de NNN-doelstellingen worden gehaald en daarbij 1285 
dan dus ook de gewenste natuurkwaliteit wordt gerealiseerd? 

2020 is het laatste jaar waarin wij PNO in deze vorm zullen bespreken. Volgend jaar wordt het 

PNO omgevormd tot het Uitvoeringsplan NNN. De overige beschrijving van de 

beleidsinstrumenten zal onderdeel zijn van het Masterplan Biodiversiteit. Ik wil graag afsluiten 

met een oproep aan het college om te zorgen voor integraliteit in het  natuurbeleid. Maak geen 1290 
losse plannen, maar zorg dat ze in samenhang worden opgesteld en elkaar aanvullen. Zoals ik al 

in mijn inleiding zei: Investeren in natuur is nu belangrijker dan ooit. 

 

De VOORZITTER: Dan ga ik het woord geven aan de heer De Wit van de VVD. 

 1295 
De heer DE WIT (VVD): Voor ons ligt het Programma Natuurontwikkeling, waarin gewerkt wordt 

aan een krachtige en robuuste natuur, omdat we uiteindelijk goed met onze leefomgeving 

wensen om te gaan en bovendien sterk afhankelijk zijn van wat de natuur ons geeft voor de 

stand van ons leven. De coronacrisis heeft ons bovendien laten zien hoe belangrijk het voor 

mensen is om natuur dichtbij te hebben, als onderdeel van hun ontspanningsmogelijkheden. Wie 1300 
heeft er niet de wandelschoenen aangedaan, de afgelopen tijd, als welkome onderbreking van het 

vele thuis werken om als alternatief voor een druk weekend maar allerhande actief te zijn? Even 

een frisse neus halen. De VVD vindt dan ook dat de provincie een verantwoordelijkheid heeft om 

sterke en toegankelijke natuur te waarborgen voor onze inwoners. De VVD beseft dat 

natuurontwikkeling niet zonder slag of stoot zal gaan, zowel bij de aanleg als in onderhoud. Voor 1305 
de VVD staat voorop dat natuurorganisaties, recreatieschappen, particulieren en de agrarische 

sectoren samenwerken. Landbouw en natuur zijn immers sterk met elkaar verweven en 

bovendien draagt de landbouw direct bij aan de landschapsbeleving van onze inwoners. Van een 

beleving kun je echter niet eten. De kern van natuurbeleid moet, wat de VVD betreft, dan ook zijn 

om die samenwerking mogelijk te maken. Het PNO heeft hiervoor mogelijkheden, bijvoorbeeld de 1310 
drie NNN-pilots die nu lopen. De VVD zal het natuurbeleid daarop blijven beoordelen. Daarnaast 

laat de stikstofcrisis zien hoe belangrijk het is om te investeren in sterke natuur. De VVD vindt 

dan ook dat de kern van de oplossing van dat probleem in de natuur ligt. Aanleg van  nieuwe 

natuur, volgens de NNN Realisatiestrategie en krachtig natuurbeheer gaan hand in hand. Licht 

bezorgd zijn wij over de focus. Ga niet alleen niet alleen  maar natuur aanleggen, maar zorg ook 1315 
voor goed onderhoud. Daarover moet je nu al nadenken. De VVD rekent er immers op dat we met 

zo weinig mogelijk middelen zoveel mogelijk sterke natuur kunnen creëren en zo ons geld 
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efficiënt inzetten. Wij vinden dat de NNN Realisatiestrategie in dat kader nog een nadere 

uitwerking verdient. Kan het college ons dat toezeggen? 

Ik rond af en ik verwijs ook naar mijn inbreng eerder gedaan in de commissievergadering. Een 1320 
punt wil ik hier nog specifiek uitleggen. Dat gaat over de zorgvuldigheid van het uitvoeren van de 

NNN Realisatiestrategie. Er is nu tijd om met boeren in gesprek te gaan over de natuurdoelen en 

de manier hoe die gehaald kunnen worden. Onze oproep is om die tijd goed te benutten. De VVD 

is blij dat de provincie op basis van vrijwilligheid de gesprekken  met de boeren aangaat. Onze 

oproep is dan ook om dat goed te doen. Ga naar die keukentafel. We zullen er bij het college op 1325 
toezien dat er zeer terughoudend omgegaan zal worden met het daadwerkelijk onteigenen van 

boeren, slechts als uiterste noodmaatregel om de gemaakte natuurafspraken na te komen. Dat 

betekent dus dat alle andere mogelijke instrumenten eerst onderzocht moeten worden. Immers, 

er staan hier meerdere belangen op het spel. Niet alleen de aanleg en het onderhoud van sterke 

natuur, maar ook het waarborgen van een van onze meest vitale economische sectoren, die goed 1330 
is voor 8% van de werkgelegenheid. 

 

De VOORZITTER: U heeft een interruptie van de heer Smaling van de SP. 

 

De heer SMALING (SP): Ik zou de heer De Wit willen vragen. Ik ben enthousiast over zijn betoog, 1335 
maar de VVD staat dan ook bekend als een partij die houdt van landbouw, kassen, 

bloembollenvelden en van wegen met name ook. De VVD houdt ook van festivals, noem maar op. 

Alles waar je vierkante meters aan kan besteden, daar houdt de VVD van. Gaat het wel lukken dan 

met die natuur, als je die andere dingen ook allemaal zo belangrijk vindt? 

 1340 
De heer DE WIT (VVD): Het zijn uiteindelijk allemaal keuzes in de ruimte die we met elkaar 

moeten maken. Ik denk dat de Realisatiestrategie voor NNN daarvoor een heel duidelijk proces 

neerlegt. Die keuzes zijn ook al veel eerder gemaakt. Ik denk dat het in de uitvoering invulling 

geeft aan de eerder gemaakte keuze. Ik denk zeker dat het kan. Niet alleen maar omdat de VVD 

fan is van een weg, een festival of bloembollen. Uiteindelijk betekent het ook dat het allemaal 1345 
puzzelstukjes zijn, die bijdragen aan onze welvaart en ons welzijn. Daar is de VVD met name een 

groot fan van. Wij denken dat het zeker kan, gegeven de natuurambitie die er ligt. 

 

De heer SMALING (SP): Daar ben ik blij om. Ik zou dan ook nog willen vragen. De heer De Wit 

sprak net over de randvoorwaarden die de VVD stelt aan onze eigen ding. Dat snap ik wel. Zou 1350 
dat betekenen dat, mochten er boeren zijn die ‘de hakken in het veen zetten’, dit voor de VVD 

dan gewoon een no go is? Of moet het instrument voor onteigening toch gewoon 

noodzakelijkerwijs hieraan worden gekoppeld? 

 

De heer DE WIT (VVD): Ik heb net proberen te zeggen dat de VVD voorstander is van het pakket 1355 
aan instrumenten zoals dat er nu ligt. Dat is ook de inleg geweest, die we in de commissie 

hebben gedaan. Waarbij we wel de verwachting hebben dat een van de instrumenten in het 

pakket, namelijk de onteigening, zoals die ook voor infrastructuurprojecten wordt gehanteerd, 

echt als uiterste maatregel wordt ingezet en als de doelen niet gehaald kunnen worden zonder. 
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OP die manier kijken wij naar dat instrument en daar zullen we het college ook in uitvoering op 1360 
beoordelen. 

 

De VOORZITTER: Ook mevrouw Strens van D66 heeft een interruptie. 

 

Mevrouw STRENS (D66): Ik ben heel blij om te horen dat collega De Wit een gloedvol betoog 1365 
houdt voor natuur. Blij ook om te horen dat de VVD die noodzaak ook ziet. Aan het einde van uw 

betoog riep u op om  met name ook tijd te nemen om een zorgvuldig proces te voeren. Daarover 

heb ik wel een vraag. Is de heer De Wit het met mij eens dat het einddoel, te weten het totaal 

realiseren van de NNN in 2027 ook voor hem niet ter discussie staat? 

 1370 
De heer DE WIT (VVD): Het einddoel is wat de VVD betreft volstrekt helder. Dat is het al jaren. 

Daar staat ook een handtekening onder. Daar ga ik op geen enkele manier afbreuk aan doen. 

 

De VOORZITTER: Meneer De Wit vervolgt u uw betoog. 

 1375 
De heer DE WIT (VVD): Dat zal ik doen. Dat doe ik met mijn afsluitende woorden. Dat is dat we al 

deze instrumenten willen inzetten voor het realiseren van die sterke en toegankelijke natuur, 

waar onze inwoners de nodige ontspanning kunnen vinden, ten tijde van crisis. Dat we 

tegelijkertijd wel waarborgen dat er ook in een volgende crisis genoeg geld is om dit allemaal te 

kunnen betalen. Dat is de kern van mijn betoog. Daar wil het graag bij laten. 1380 
 

De VOORZITTER: Dan verzoek ik de heer Leerink van de PvdA om zich te melden. 

 

De heer LEERINK (PvdA): Er is al veel gezegd over de natuur en het belang van natuur. Het is 

prettig om te merken dat het op een breed draagvlak kan rekenen. Dat is in het verleden ook 1385 
weleens anders geweest. Fijn dat er zo een breed draagvlak is om er met elkaar naar te kijken. 

We hebben er in de commissie al het nodige over gewisseld. Ik heb niet de behoefte om dat 

allemaal weer over te doen. Ik wil twee opmerkingen namens de PvdA maken. De eerste 

opmerking gaat over het realiseren van het nieuwe NNN. Het moge duidelijk zijn dat ook wij het 

behalen van die doelen in uiterlijk 2027 erg belangrijk vinden. We hadden het liefst gezien dat de 1390 
3000 hectare die we voor deze periode op de rol hadden staan, ook echt gerealiseerd hadden 

kunnen worden. Dat blijkt niet te kunnen. Dat is geen kwestie van geld of het ontbreken van 

politieke wil. Er wordt op dit moment keihard gewerkt om die versnelling tot stand te brengen. 

Uiteindelijk duurt het gewoon langer om het zorgvuldig voor elkaar te krijgen. Als het einddoel 

dan maar gehaald wordt. Dan kunnen we daar op zich mee leven. Je kunt tenslotte niet meer 1395 
doen dan het maximale. Een waarschuwing is daar nog wel op zijn plek. Snelheid is belangrijk, 

maar kwaliteit is minstens even belangrijk. Ik zeg dat ook met het oog op de grenscorrecties, 

waar het college nog wat van verwacht, als het gaat om het sneller realiseren van het aantal 

hectare. Wat ons betreft zijn grenscorrecties prima, maar alleen dan als het geheel er kwalitatief 

beter van wordt. Mijn tweede opmerking gaat over de integraliteit. Dat is ook al vaker gezegd. De 1400 
gebiedsgerichte aanpak in het Programma Natuurontwikkeling heeft natuurlijk alles te maken 

met de bodemdaling, met de bossenstrategie, de stikstofaanpak et cetera. Wij komen binnenkort 
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in de commissie over die gebiedsgerichte aanpak weer verder te spreken. Dat is goed. Wat mij 

fractie betreft moeten de Staten en Gedeputeerde Staten elkaar hier nog wel vinden. Dan  niet 

zozeer als het gaat om het feit dat die gebiedsgerichte aanpak noodzakelijk is, maar wel over de 1405 
manier van inrichten en hoe we met elkaar heldere doelen aan die gebiedsgerichte aanpak 

verbinden, waar Gedeputeerde Staten op kunnen sturen en waar Provinciale Staten het college 

aan kunnen houden en op kunnen beoordelen. Zoals gezegd, dat is later. Voor nu kunnen we 

instemmen met het Programma Natuurontwikkeling zoals het nu voorligt. 

 1410 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu naar mevrouw Bezaan van de PVV. 

 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Zoals al eerder gezegd bespreken we vandaag het Programma 

Natuurontwikkeling 2021-2025. De ambities van het PNO liegen er niet om. Zo stelt het college 

dat de afronding van het Natuurnetwerk in 2027 alleen kan door sterker te sturen dan voorheen 1415 
het geval was. Concreet betekent dit onder andere een grotere inzet op de verwerving van 

gronden. Om de NNN doelstelling in 2027 te realiseren moet nog 5400 tot 5000 hectare aan 

gronden worden gerealiseerd. Veel van deze hectaren zullen worden ingevuld door 

landbouwgrond. Zoals mijn collega al aangaf tijdens de commissievergadering is het voor de PVV 

onaanvaardbaar. De Noord-Hollandse economie verdient veel aan de export van 1420 
landbouwproducten en het is onverstandig om een voedselvoorziening in te krimpen. Bij de 

verwerving van gronden wordt gestreefd naar volledige schadeloosstelling en zal het 

onteigeningsinstrument pas als laatste redmiddel worden ingezet. Zoals verleden jaar al 

aangegeven is het voor de PVV onbespreekbaar dat een zeer ingrijpend instrument als 

onteigening in dezen wordt ingezet. Vaak gaat het om prachtige familiebedrijven die veel boeren 1425 
voor hun nageslacht willen behouden. Kan de gedeputeerde nogmaals duidelijk aangeven wat er 

gebeurt met de gronden van boeren die duidelijk aangeven geen enkele belangstelling te hebben 

om gronden te verkopen? Leidt dit dan automatisch tot het laatste redmiddel, de onteigening van 

hun gronden? Graag een reactie van de gedeputeerde. Onze fractie is bovendien van mening dat 

de vele miljoenen euro’s belastinggeld beter kunnen worden besteed. We hebben immers te 1430 
maken met een economisch ondermijnende coronacrisis en een gigantische woningnood. De 

juiste prioriteiten moeten nu gesteld worden. Er groeien, voor zover de PVV weet, geen 

geldbomen op het land.  

Is het allemaal kommer en kwel? Nee, zeker niet. Hoewel onze fractie heel kritisch is op de 

voorliggende voordracht bevat het PNO ook goede zaken. Wat de PVV kan ondersteunen is dat 1435 
het maaibeheer wordt aangepast, waardoor op de Assendelver Zeedijk gedurende het hele 

seizoen bloeiende planten beschikbaar zijn. Dit heeft meerwaarde voor insecten en daarmee ook 

voor andere soorten.  

In een notendop is de visie van onze fractie: Beheer goed wat er is, maar verwerf niets nieuws. 

Aangezien het laatste juist wordt versneld, zult u begrijpen dat onze fractie niet voor deze 1440 
voordracht kan stemmen. 

 

De VOORZITTER: Ik zie twee interrupties. Het woord is aan de heer Smaling van de SP. 
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De heer SMALING (SP): Mevrouw Bezaan is een goede spreekster. Een ding viel me op. Zij stelt 1445 
dat we de voedselvoorziening in de provincie terugbrengen als we landbouw door natuur gaan 

vervangen. Dat lijkt me een beetje een flutargument, eerlijk gezegd. We eten toch  niet alleen 

Noord-Hollandse producten in deze provincie? 

 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Gelukkig eten we niet alleen Noord-Hollandse producten. Het werd al 1450 
eerder gezegd in een ander kader. Het is een kwestie van keuzes maken. Waarschijnlijk maakt de 

PVV in dezen een andere keuze dan uw partij. 

 

De VOORZITTER: Dan ga ik nu wel het woord geven aan de heer Cardol van GL. 

 1455 
De heer CARDOL (GL): Alle mooie woorden ten spijt, het gaat niet goed met onze natuur. 80% 

van de Europese natuurgebieden is er matig tot slecht aan toe. Een derde van de planten- en 

diersoorten gaat achteruit. Gelukkig zetten we met deze coalitie wel stappen vooruit, al gaat het 

niet snel. We hebben moeten inleveren op onze ambities voor uitbreiding van het NNN. Dat doet 

pijn. We zijn wel blij met de Realisatiestrategie. Voor het eerst is er een concreet en uitgewerkt 1460 
plan voor voltooiing, met de toezegging voor een aanzienlijke, extra financiële impuls via de 

eerste begrotingswijziging. GL heeft er hard voor geknokt en we staan klaar om opnieuw te 

vechten voor extra inzet en middelen als dat nodig zal blijken. Verwerving en inrichting van NNN 

kost tijd. We zetten nu ook eigen pachtgronden in. Wat ons nog zorgen baart is de kwaliteit van 

de nieuwe natuur. Worden er ook garanties ingebouwd voor een NNN waardige natuur? Zijn er 1465 
voldoende middelen voor inrichting en beheer? Komen de pachtgronden ook terecht bij de beste 

beheerders? Ik herinner graag nog even aan de afspraak om in de commissie terug te komen op 

het pachtbeleid.  

Voor vergroting van biodiversiteit hebben we niet genoeg aan natuurgebieden. GL ziet 

reikhalzend uit naar de Voedselvisie en het Masterplan Biodiversiteit. We hebben vele opgaven 1470 
voor het landelijk gebied waaronder klimaat, bodemdaling en transitie van de landbouw, 

perspectief voor de boeren en een nieuwe relatie tussen stad en platteland. Extra middelen voor 

deze uitdagingen bieden ook kansen voor natuur. Laten we wel oppassen dat die middelen ook 

op de juiste plek terecht komen. Welkom terug in de gebiedsgerichte aanpak. GL heeft al vaker 

gezegd dat het te traag gaat. Wat stikstof betreft is het pijnlijk om te zien hoe de regering 1475 
worstelt en eigenlijk niet bovenkomt. Inmiddels naderen de verkiezingen, mogelijk gevolgd door 

een langdurige formatie. We zijn dus zo een jaar verder. Het mag niet zo zijn dat wij al die tijd in 

Noord-Holland op onze handen blijven zitten. De gedeputeerde belooft tempo te maken, maar 

dat gaat tot nu toe wel met kleine en weifelende stapjes.  

Tot slot. Het wordt tijd om te oogsten. We rekenen erop dat dit college komend jaar en de jaren 1480 
daarna doorpakt, zeker als we straks nieuw beleid hebben voor landbouw en biodiversiteit. Het 

worden nog spannende tijden. 

 

De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan de heer Smaling van de SP. 

 1485 
De heer SMALING (SP): Complimenten aan Gedeputeerde Staten voor het programma. Noord-

Holland is een dichtbevolkte provincie met allerlei doelen en bestemming voor alle vierkante 
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meters. De natuur hangt er vaak een beetje als laatste doel bij. Dat gaan we hopelijk straks door 

middel van een amendement nog proberen om te draaien. We hebben besloten dat natuur een 

groot openbaar belang dient. We zullen een amendement toedienen wat dat toevoegt aan het 1490 
voorgenomen besluit. 

De heer Cardol zei het ook al. Biodiversiteit en natuur staan onder druk. Het Europees Milieu 

agentschap bracht pas weer een staat van de natuur uit. Dat ziet er niet vrolijk uit. Het is 

duidelijk dat de klus aanzienlijk is en dat we in Noord-Holland ook aan de bak moeten. Het is 

jammer dat we het NNN niet af krijgen in de tijd die er aanvankelijk voor stond. We willen wel 1495 
graag horen van de gedeputeerde hoe zij die marsroute van nu tot 2027 voor zich ziet. 5600 

hectare is toch bijna de afmeting van Schermer. Dat is dus een aanzienlijke klus. Het 

laaghangende fruit is al lang geplukt. Richting die 5600 hectaren gaat dat fruit steeds verder naar 

boven hangen. Dan wordt het op enig moment dus de vraag of je met alle boeren en 

grondbezitters, die mee zouden kunnen werken aan een herverkaveling, dan niet achterblijft met 1500 
al diegenen die de hakken in het zand of in het veen zetten en die je dan toch misschien moet 

onteigenen. Er moet wel duidelijkheid over zijn, of dat planologische instrument wordt ingezet 

als de nood daar is. Ik hoop natuurlijk dat het niet hoeft, maar we wensen de gedeputeerde veel 

succes bij het bereiken van het voltooien van de NNN. 

Het amendement gaat over beslispunt 2 van het voorgenomen besluit. Daar willen we graag een 1505 
stukje tekst toevoegen aan beslispunt 2. Achter het woord ‘vast te stellen’, willen wij toevoegen: 

“dit aan te passen aan het vastgestelde in de Omgevingsverordening Noord-Holland 2020 en 

daarbij in alle gevallen rekening te houden met het feit dat natuur in de Omgevingsverordening 

Noord-Holland 2020 is aangemerkt als groot openbaar belang.” 

Dat was het. 1510 
 

Amendement 54/16112020 

 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, besprekend 
het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025 (VD-57) 1515 

Besluiten achter de huidige tekst van beslispunt 2 van het te nemen besluit de volgende tekst toe 
te voegen: 

• ...., dit aan te passen aan het vastgestelde in de Omgevingsverordening NH2020 en daarbij 
in alle gevallen rekening te houden met het feit dat natuur in de Omgevingsverordening 
NH2020 is aangemerkt als Groot Openbaar Belang 1520 

zodat beslispunt 2 zal luiden: 

• 2. Het Programma Natuurontwikkeling 2021-2025 en het daarin opgenomen 
Natuurbeheerplan 2021, vast te stellen, dit aan te passen aan het vastgestelde in de 
Omgevingsverordening NH2020  en daarbij in alle gevallen rekening te houden met het feit 
dat natuur in de Omgevingsverordening NH2020 is aangemerkt als Groot Openbaar Belang . 1525 

Namens de fractie van de SP, Eric Smaling 

Toelichting: 
Ten tijde van het aanwijzen van de NNN- gebieden gold de PRV om te bepalen welke gebieden 
planologisch beschermd waren en welke ruimtelijke ontwikkelingen mogelijk waren. 
Gemeentelijke bestemmingsplannen mogen ook in de Omgevingsverordening NH2020 geen 1530 
significant (negatief) effect hebben op de kenmerken, het oppervlak en de samenhang van het 
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NNN. Door met amendement 37 natuur toe te voegen als Groot Openbaar Belang in  de 
Omgevingsverordening NH2020, wordt het belang van natuur opgewaardeerd en dient natuur 
ook zwaarder te wegen als belangenafwegingen worden gemaakt tussen natuur en andere 
activiteiten van groot maatschappelijk belang. Omdat de Omgevingsverordening NH2020 reeds is 1535 
vastgesteld en het PNO 2021-2025 nu (dus later) wordt vastgesteld, dient het PNO te worden 
aangepast aan de Omgevingsverordening NH2020.  

 

De VOORZITTER: Heeft u het amendement al gemaild? De griffie heeft nog niets ontvangen. 

 1540 
De heer SMALING (SP): Dan geef ik dat onmiddellijk door. 

 

De VOORZITTER: Prima, dus dan komen we daar straks nog even op terug. Dan geef ik het 

woord aan de heer Klein van de ChristenUnie. 

 1545 
De heer KLEIN (CU): Natuurbeheer is net al uitgelicht door verschillende voorgaande sprekers. 

Het is een heel belangrijke taak van de provincie. Het is niet zonder uitdagingen en dan in het 

bijzonder het realiseren van het NNN. Het is toch een soort illustratie van hoe het gaat. De 

coalitie had daar heel erg enthousiaste ambities over opgenomen in het coalitieakkoord. 3000 

hectare zou gerealiseerd worden. Al op het moment van schrijven hadden we ons kunnen 1550 
realiseren dat het niet realistisch was. Op dit moment komt de coalitie daar op terug. Het is een 

goed advies om mee te geven om voortaan na te denken voordat je onhaalbare doelen opschrijft. 

Met betrekking tot dit programma hebben wij twee aandachtspunten. Ten eerste zijn we blij dat 

de ambitie om het NNN in 2027 gerealiseerd te hebben vast blijft staan. Die wordt ook herhaald. 

We ondersteunen op zich de aanpak via het regiebureau, maar we willen wel de gedeputeerde 1555 
vragen om ook regelmatig te laten zien hoe de planning en de verwachting van de ontwikkeling 

er richting 2027 uitziet. Het tweede aandachtpunt betreft de rol van de boeren. Het agrarisch 

natuurbeheer zoals we dat kennen gaat na 2021 verdwijnen. Boeren zijn natuurlijk essentieel 

voor het beheren van de natuur. In het kader van het verkenningsjaar worden nu verschillende 

manieren onderzocht om het halen van biodiversiteitsdoelen te combineren met agrarisch 1560 
gebruik. We willen u daarbij vragen om de kennis, kunde, de ervaring en ook de motivatie van 

agrariërs ten volle te benutten. Het is echt een hartenkreet. Zorg ervoor dat er manieren komen 

waarop boeren die bij willen dragen aan een natuur inclusieve en kringlooplandbouw dat kunnen 

doen en ook een winstgevend bedrijf daarmee kunnen runnen. 

 1565 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar mevrouw Koning van het CDA.  

 

Mevrouw KONING (CDA): Het CDA vindt het belangrijk dat er natuurgebieden zijn voor behoud 

van biodiversiteit ten dienste van de natuur en ten dienste van de mensen om tot rust te komen. 

Vanuit het oogpunt van rentmeesterschap vinden wij het belangrijk dat de gebieden ook goed 1570 
beheerd zullen worden. Het CDA is blij dat Gedeputeerde Staten voortvarend aan de slag zijn 

gegaan met de optimalisatie van de NNN gebieden. Dank dat u dat oppakt en dat intekening 

steeds beter aansluit bij de mogelijkheden in de praktijk. Complimenten hiervoor. Wij blijven 

tegen onteigening voor het NNN. Bij aanvang is beloofd dat realisatie op vrijwillige basis zou zijn. 

Wij hebben ons akkoord verklaard met de totale omvang van het NNN onder die voorwaarde. Wij 1575 
blijven openstaan voor het herbegrenzen, als op sommige plaatsen de huidige eigenaren willen 
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blijven zitten. Dan  moet er naar een andere locatie worden gezocht die wel gerealiseerd kan 

worden. Verder blijven wij van mening dat inzet van agrarisch natuurbeheer binnen NNN moet 

kunnen. Dat gebeurt ook in andere provincies. Wij zijn blij dat Gedeputeerde Staten via de pilot 

nu de mogelijkheden tot voortzetting van agrarisch natuurbeheer binnen NNN verkennen. We 1580 
hebben zorgen over het proces. We ontvangen signalen dat de instrumenten uit de pilots meer 

worden opgelegd dan uitgetest. Wij verzoeken Gedeputeerde Staten om dit verkenningsjaar goed 

te gebruiken, zodat echt bekeken zal worden waar aanpassingen van de instrumenten nodig zijn 

om de instrumenten goed inzetbaar te maken, zodat ze werkbaar zijn voor alle betrokkenen 

waaronder natuurbeheerders. Dat ze zullen leiden tot een goede realisatie van de natuur. In het 1585 
natuur beheerplan dat voor ons ligt wordt voor het subsidiëren van agrarisch natuurbeheer 

binnen NNN nog steeds als einddatum 2021 vermeld. We hebben meermaals verzocht om die 

einddatum aan te passen. We zijn natuurlijk niet voor niets bezig met het verkenningsjaar in de 

pilots om agrarisch natuurbeheer binnen NNN te behouden. De pilots lopen langer door vanwege 

Covid. Daarnaast loopt de huidige subsidieregeling voor natuur- en landschapsbeheer de SVNL, 1590 
die vanuit Brussel gesubsidieerd wordt en waaruit agrarisch natuurbeheer wordt betaald, ook een 

jaar langer door omdat het GLB een jaar langer doorloopt. Ik zie dat nog niet terug in de stukken. 

Op pagina 42 aangaande de financiering is de verlenging tot en met 2022 van het huidige GLB 

niet verwerkt en wordt er ook niets over vermeld in de tekst. We hebben het daar ook al over 

gehad in de commissie NLG. Wij wachten dus nog op aanpassingen van de tekst. Voor 1595 
continuering van de subsidiebeschikking is het ontzettend belangrijk dat Gedeputeerde Staten de 

officiële stukken tijdig aanpast. Samen met de natuurbeheerders heeft de provincie een belang in 

het behalen van de beoogde natuurkwaliteit. Het kan toch niet zo zijn dat er in 2022 een gat 

ontstaat in het natuurbeheer? Dat is funest voor de natuur en voor de motivatie van de 

beheerders.  1600 
 

De VOORZITTER: Er is een interruptie door de heer Cardol van GL. 

 

De heer CARDOL (GL): Hoorde ik mevrouw Koning nu zeggen dat zij de einddatum voor realisatie 

van de NNN van 2027 wil loslaten? 1605 
 

Mevrouw KONING (CDA): Nee, dat bedoel ik niet. Ik heb het over het agrarisch natuurbeheer 

binnen het NNN. Dat moet in 2022 doorlopen, gelijk met het doorlopen van het GLB. Dat is niet 

verwerkt op pagina 42 van de stukken. De realisatie van het gehele NNN gaat veel langer duren. 

 1610 
De VOORZITTER: Gaat u verder mevrouw Koning. 

 

Mevrouw KONING (CDA): Het kan toch niet zo zijn dat er in 2022 een gat ontstaat in het 

natuurbeheer? Dat is funest voor de natuur en voor de motivatie van de beheerders. Nu de 

subsidieregeling vanuit Brussel een jaar langer doorloopt, moet dat bij de provincie ook goed 1615 
verwerkt worden. We hebben als provincie een afspraak met Brussel waarin een bandbreedte is 

vermeld van het aantal hectare agrarisch natuurbeheer. Daarbij kunnen we de 1700 hectare uit 

het NNN niet missen. Wij vragen aan Gedeputeerde Staten een heldere en duidelijke toezegging 

dat zij de beschikbaarheid van de SVNL-subsidie in 2022 volgens het huidige GLB officieel gaan 
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regelen en gaan aanpassen in de stukken en dit op korte termijn gaan communiceren richting 1620 
Provinciale Staten, natuurbeheerders en andere betrokkenen. Wij horen graag van de 

gedeputeerde of ze dat nu kan toezeggen. 

Dan nog een inhoudelijke opmerking over de plannen. Het CDA krijgt signalen over de 

communicatie. De communicatie met grondeigenaren en inwoners moet verbeterd worden. Er is 

ontzettend veel weerstand en onduidelijkheid bij de huidige grondeigenaren, waaronder ook veel 1625 
particulieren, die dreigen een deel van hun tuin te verliezen. Wij zijn daar bezorgd over en vinden 

ook dat hier onteigening geen goed instrument is. Wij willen meer flexibiliteit. Datzelfde geldt 

voor andere projecten. De communicatie en afstemming met grondeigenaren en omwonenden is 

vaak een probleem en moet verbeterd worden. Wij verzoeken Gedeputeerde Staten om bij alle 

projecten flexibiliteit te behouden en om tot goede afspraken te komen met de grondeigenaren 1630 
en omwonenden. Als dat niet lukt dan moet worden gekeken naar alternatieven en andere 

mogelijkheden. Laten we met elkaar op een prettige, werkbare en natuurlijke manier natuur 

realiseren en onderhouden. 

 

De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan de heer Mantel van Forum voor Democratie. 1635 
 

De heer MANTEL (FvD): Voor ons ligt het Programma Natuurontwikkeling. Tijdens de 

commissievergadering hebben we vooral over het NNN interessante discussies gehoord. 

Discussiepunt was  niet zozeer de vraag op welke manier dit programma tot stand dient te 

komen maar de focus lag vooral op het aantal hectaren, dat volgens het coalitieakkoord nog 1640 
verworven moet worden. Dat lijkt een hele opgave. De fractie van Forum voor Democratie vindt 

dat we ons niet moeten blindstaren op het behalen van de nodige hectaren, maar vooral moeten 

inzetten op goed en zorgvuldig beheer van de huidige hectaren. Zorg ervoor dat alle deelnemers 

met elkaar om tafel gaan en leg daar de focus op. De terrein beherende organisaties en de 

agrarische sector zouden daarbij goed met elkaar kunnen samenwerken. De agrarische sector 1645 
voorziet ons van kwalitatief hoogwaardig voedsel, zorgt voor werkgelegenheid en verzorgt 

daarnaast ook het uitzicht op ons platteland. We hebben het al vaker gezegd. We doen eigenlijk 

niet aan natuurbeheer, maar aan parkbeheer. We zijn postzegels aan het tuinieren. Dat is op zich 

niet erg, maar we moeten wel realistisch blijven. Te vaak hebben we gezien dat grote 

natuurprojecten mislukken en dat daar dan een hoog prijskaartje aan vast hangt. Daarom zeggen 1650 
we nogmaals: Leg de focus op de huidige gronden en probeer daar eerst een succes van te 

maken. Uitgangspunt moet zijn dat vrijwilligheid de voorkeur geniet en dat er geen gronden 

worden onteigend. Ook het behalen van Natura 2000 doelstellingen is complex voor onze 

provincie. De evaluatie Natura 2000 is momenteel niet voor  niets een issue in de Tweede Kamer. 

Mevrouw Bezaan was me al voor. Het is niet alleen kommer en kwel. Er staan vele prima plannen i 1655 
het PNO. We zien dat de provincie haar taak serieus neemt en dat er volop wordt ingezet op 

natuurverbetering en -herstel. We waren dan ook verbaasd om te lezen dat Nuon, tegenwoordig 

Vattenfall, in het Robbenoordbos 1,9 hectare bos permanent mag kappen. Bomenkap uit 

veiligheidsoverweging zal soms noodzakelijk zijn, maar daar lijkt hier in dit geval geen sprake 

van. Als herstelmaatregel worden de afvoerbuizen schoongemaakt. Dat klinkt toch wel 1660 
eigenaardig.  
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We zijn oprecht blij met de vorderingen die de provincie heeft gemaakt en dat verdient absoluut 

een compliment. Daarnaast zijn we op fundamentele punten tegen de manier waarop plannen tot 

stand dienen te komen. We zullen dan ook tegen de voordracht stemmen, maar blijven altijd 

openstaan voor een aanpassing daarop. 1665 
 

De VOORZITTER: Er is een interruptie van de heer Cardol van GL. 

 

De heer CARDOL (GL): Even kort. Ik hoorde de heer Mantel zeggen dat we eigenlijk niet aan 

natuurbeheer doen in Nederland maar alleen aan postzegel tuinieren. Vervolgens hoor ik hem 1670 
zeggen dat we eigenlijk wel genoeg hebben. Betekent dit dat FvD een aantal postzegeltjes natuur 

in Noord-Holland voldoende vindt? 

 

De heer MANTEL (FvD): Ik vind vooral de manier waarop de overheid is omgegaan met het 

intekenen van Natura 2000 gebieden slecht is verlopen. We kunnen de doelstelling niet halen 1675 
omdat die natuurgebieden zo klein aan elkaar zijn. Als je overal postzegels intekent dan kun je 

die doelstelling niet halen. Wij hebben dan liever een groot natuurgebied en dat de rest dan weer 

door kan.  

 

De heer CARDOL (GL): Dat betekent dat u wel voorstander bent van robuuste natuurgebieden, 1680 
die we nu nog niet hebben, zoals u zegt. Dat betekent dat we meer natuurgebieden moeten gaan 

verbinden. Die noteer ik graag. 

 

De heer MANTEL (FvD): De vraag is vooral waar je een groot robuust natuurgebied kunt vinden in 

onze provincie. Dat is namelijk heel moeilijk, omdat die zo dicht bevolkt is. De heer Cardol wil 1685 
waarschijnlijk dat natuurgebied realiseren op een punt waar GL bijna geen stemmen haalt, 

namelijk in het Noorden van onze provincie, want daar is nog ruimte. Ik denk dat dat het cruciale 

gedeelte is. 

 

De heer CARDOL (GL): Het is zeker niet zo dat wij de natuur vooral willen realiseren in de 1690 
Noordkop. Er is een NNN ingetekend. Op allerlei plekken in Noord-Holland is nog natuur te 

verwerven en in te richten. Het voorstel is om daar vooral mee door te gaan. Ik constateer  

nogmaals dat u de huidige postzegels voldoende vindt, of u wilt de Haarlemmermeer 

herinrichten? Zoiets stel ik me dan bij uw voorstellen voor. 

 1695 
De heer MANTEL (FvD): Ik heb het al vaker gezegd in de commissies. Die postzegels zijn gewoon 

niet handig. Als je grote natuur wil, dan hebben wij daar geen plek voor. Dat is waar ik het bij wil 

laten. 

 

De VOORZITTER: Dan geef ik nu het woord aan gedeputeerde Rommel voor de beantwoording in 1700 
eerste termijn. Ondertussen kan ik u melden dat het amendement van de SP is binnengekomen 

en dus ook onderdeel uitmaakt van de beraadslagingen. Dat is amendement 54. Dat gaat over 

beslispunt 2. Dat was al aangekondigd door de heer Smaling. 

Mevrouw Rommel het woord is aan u. 
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 1705 
Gedeputeerde ROMMEL: Ik wil nogmaals zeggen dat ik blij ben met alle warme belangstelling die 

iedereen heeft voor het PNO. Dit is de laatste editie van het PNO. Dit programma geeft inzicht in 

de natuurprojecten die de provincie uitvoert op een manier die wat tastbaarder is dan de 

beleidsstukken die we hebben. We hebben hieraan dit jaar wat extra aandacht besteed. Zoals ik 

zei is dit het laatste jaar dat we het op deze manier vormgeven. Het is wel een heel serieus stuk. 1710 
Dat heeft u ook kunnen horen door de bijdragen van iedereen, met ook wel een heel serieuze 

ambitie. We werken op dit moment aan drie visies. Dat is Recreatie en Toerisme, Voedsel en 

Biodiversiteit. Een aantal van deze projecten zijn ondergebracht in het PNO. Vanaf volgend jaar 

zullen de recreatieprojecten in Recreatie en Toerisme komen, biodiversiteit evenals het actieplan 

weidevogels komen in het Masterplan Biodiversiteit. De NNN onderdelen, welke het grootste 1715 
gedeelte van PNO vormen, zullen worden omgebouwd en aangescherpt, -daarover is in de 

commissie ook gesproken-, tot een Uitvoeringsplan NNN met de Realisatiestrategie als basis. Ik 

hoop dat ik daar de PvdD nog gelukkiger maak. Volgend jaar komen we met een dergelijk 

uitvoeringsplan. Daarin wordt meer en strakker gestuurd.  Het wordt dus ook een jaarlijks 

document, waarin we u ook goed willen informeren over de projecten die lopen en die we 1720 
uitvoeren en over de keuzes die onderweg gemaakt worden. Daarbij is het in die zin ook een 

communicatie inspanning van het NNN. De vorm van dit uitvoeringsplan wordt komende tijd wat 

meer uitgedacht. De kwaliteit van het NNN die staat voorop. Het gaat niet om het versneld iets 

kunnen doen. We kijken zorgvuldig. Begin volgend jaar willen we de Staten daarover informeren. 

Ook al om aan te geven, dit uitvoeringsplan is van enorm belang voor de Staten, omdat u daar 1725 
ook uw controlerende taak ten aanzien van de NNN voortgang goed kunt uitvoeren. D66 vroeg 

daarnaar, maar de CU vroeg er ook naar. Dat zullen we jaarlijks aan u laten zien.  

Zoals ik al aangaf, richting de PvdD, de samenhang met biodiversiteit. Dat komt in het Masterplan 

en in het uitvoeringsplan. Het sterker sturen dat zit er dan in dat we 2027 willen halen. Daarvoor 

hebben we afgesproken dat we half 2023 alle projecten en programma’s, die nog niet als NNN 1730 
ingekaderd zijn, belegd willen hebben, zodat je precies kunt zien wat er in 2024 nog moet 

gebeuren. Daarbij is de marsroute op hoofdlijnen dan ook de Realisatiestrategie.  

De VVD vraagt hoe efficiënt kan worden omgegaan met het budget en aandacht voor meerjarig 

beheer. Dat kunnen we ook toezeggen. Enerzijds zal het uitvoeringsplan NNN hier verder op 

ingaan. Anders zal in de gebiedsprocessen ook een zogenaamde beheercheck plaatsvinden. Dan 1735 
wordt gecheckt met het proces dat we ingaan, of het beheer efficiënt en duurzaam wordt 

geregeld. Daarbij kan ik ook nog het punt aangeven wat gevraagd werd over de agrariërs in de 

gebiedsprocessen. Daar kijken we heel sterk naar. We hebben al diverse overleggen. We zijn ook 

al aan heel veel keukentafels aangeschoven. Het is juist heel belangrijk. ChristenUnie gaf dat ook 

aan en ander partijen ook wel, dat juist bij de agrariërs zit heel veel kennis en kunde. We hebben 1740 
ze ook nodig voor het beheer in de gedeelten. Dat is zeker iets wat onze aandacht heeft. Ook is 

er aandacht voor de zorgvuldigheid van het traject. In de gebiedsprocessen wordt hiermee ook 

rekening gehouden. We volgen daar ook de integraliteit van alles wat er gebeurt in die gebieden. 

We gaan straks ook het Gebiedsprogramma Laag Holland bespreken. Daar wordt u ook wat meer 

in meegenomen. Het uitgangspunt is -en dat zal ik nog een keer benadrukken-, dat we 1745 
oplossingen zoeken op basis van vrijwilligheid. De inzet van onteigening is alleen in het uiterste 

geval, nadat we een zorgvuldig traject hebben doorlopen, alle instrumenten bekeken zijn en dat 
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het ook duidelijk is dat er geen zicht is op een oplossing. Het CDA stelde nog een aantal 

specifieke vragen. Dat ging over de pilots. Goed naar de pilots kijken en de instrumenten. In de 

stuurgroep is gesproken over de pilot. Ik wil aan Gedeputeerde Staten voorleggen om de pilot 1750 
Verkenningsjaar nog een jaar te verlengen. Dat zal binnenkort in Gedeputeerde Staten komen. 

Omdat het daar nog niet op de agenda is geweest en er nog geen besluit over is genomen, kon 

dat nog niet in de stukken worden verwerkt. Er ligt een brief voor Provinciale Staten klaar, zodat 

we het officieel op korte termijn gaan regelen.  

Het laatste punt dat ik zag ging over de Oostelijke Vechtplassen, waar u het over had. Dat heeft 1755 
onze aandacht. We kijken of we er daar met diverse partijen in samenwerking uit kunnen komen. 

Voorop staan de ecologische doelen. De manier waarop we die doelen gaan halen, daar kunnen 

we het nog over hebben. We zijn in gesprek. Ik hoor natuurlijk ook geluiden, negatieve geluiden. 

Daar hebben we zeker aandacht voor. Wat u niet hoort zijn ook de positieve geluiden. Die zijn er 

ook zeker wel. 1760 
En dan het amendement. Heel sympathiek. Dat is ook iets wat is opgenomen in de 

Omgevingsverordening. Daar hoort het ook thuis. Dit is niet de juiste plek. Het PNO is een 

investeringsprogramma en gaat dus niet over de planologie. Dat is een onderwerp voor de 

Omgevingsverordening. Sympathiek vond ik het juist, en daar heeft u helemaal gelijk in, we 

vinden natuur heel erg belangrijk. Ik denk ook dat dit zeker uit dit stuk blijkt. 1765 
 

De VOORZITTER: Er is een interruptie van mevrouw Koning van het CDA. 

 

Mevrouw KONING (CDA): Ik wil graag nog wat vragen. Inderdaad de pilots zijn belangrijk en die 

zijn verlengd, maar waar ik specifiek een toezegging op vraag is dat in het jaar 2022 het 1770 
agrarisch natuurbeheer nog een jaar verlengd wordt, zoals die nu geldt binnen het NNN. Omdat 

het GLB een jaar verlengd wordt, moet ook de agrarische subsidie voor  natuurbeheer binnen de 

NNN een jaar verlengd worden. Daar wil ik een toezegging op. Dat u dat officieel gaat regelen. 

 

Gedeputeerde ROMMEL: Dat heb ik dat niet volledig gebracht. Dat is het voorstel wat ik in 1775 
Gedeputeerde Staten ga neerleggen. Dat de pilots worden verlengd tot eind 2022, met het 

agrarisch natuurbeheer gelijk aan het GLB. Dat komt binnenkort in Gedeputeerde Staten. 

 

Mevrouw KONING (CDA); Wanneer kunnen wij daar dan een uitspraak van verwachten, dat we het 

zeker weten? 1780 
 

Gedeputeerde ROMMEL: Volgens mij staat dat 1 december op de agenda. Ik weet dat niet 

precies. Het is echt in een van de komende GS-vergaderingen. Dus zeker voor de Kerst. 

 

De VOORZITTER: Dat lijkt me een goed antwoord. Er is ook nog een interruptie van mevrouw 1785 
Bezaan van de PVV. 

 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Ik hoorde de gedeputeerde zeggen dat er dus alleen onteigening zal 

plaatsvinden als er totaal geen zicht is op een oplossing. Als ik als agrarisch ondernemer mijn 

bedrijf niet wil verkopen, dan vraag ik me af wat de gedeputeerde dan als een oplossing ziet. 1790 
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Gedeputeerde ROMMEL: Ik begrijp uw opmerking. Er is niet één oplossing. We zijn in de 

gebieden in gesprek met alle mensen die binnen het NNN gronden hebben. Daar kan ik u dus  

niet een eensluidend antwoord op geven. Het kan dus inderdaad zijn dat we er uiteindelijk niet 

uitkomen. Ik zie dat op dit moment nog niet gebeuren. Of dat we er uitkomen en dat de boer 1795 
zegt: Koop me maar uit, bij volledige schadeloosstelling. Ook voor de agrariërs helpt een 

onteigeningsprocedure om volledig schadeloos gesteld te kunnen worden. Dat is niet alleen de 

prijs die betaald kan worden voor het object. Daar kan ik u geen antwoord op geven.  

We zijn nu volop bezig met keukentafelgesprekken. Ik neem u daarin mee. Een oplossing is er 

niet. 1800 
 

De VOORZITTER: Dank u wel gedeputeerde Rommel. Volgens mij was u aan het eind gekomen 

van uw bijdrage als beantwoording op de eerste termijn. Dan ga ik kijken of er behoefte is aan 

een tweede termijn. Dan ga we nog even naar mevrouw Koning van het CDA. Het woord is aan u 

in de tweede termijn. 1805 
 

Tweede termijn 

 

Mevrouw KONING (CDA): Dank voor de toezegging van de gedeputeerde. We willen wel dat 

besluit van 1 december eerst zien voordat we zeker weten of we daar dan tevreden mee zijn. We 1810 
hadden een motie achter de hand, maar die zullen we nu niet indienen. We wachten dat besluit af 

en kijken dan of dat voldoende is. We zullen nu wel met het voorstel instemmen, maar daarbij 

wel meegeven dat wij het dus niet eens zijn met gedwongen onteigening. Daar zullen we niet 

mee instemmen, maar verder wel met de voordracht. 

 1815 
De VOORZITTER: Dan kunt u daar wellicht straks een stemverklaring op afgeven. Ik hoor geen 

nadere vragen voor de gedeputeerde. Dat betekent dat we het ingediende amendement 54 in 

stemming kunnen gaan brengen voordat we overgaan tot het in stemming brengen van 

voordracht 57 zelf, het PNO. Dat betekent dat we twee korte ronden gaan houden. 

Ik zie een ‘handje’ van de heer Smaling. 1820 
 

De heer SMALING (SP):  Is het mogelijk om twee minuten te schorsen? 

 

De VOORZITTER: Ja, op uw verzoek zeker. Dat gaan we doen. Ik schors de vergadering tot vijf 

voor vier. 1825 
 

Schorsing 15:50 – 15:55 uur 

 

De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering. Meneer Smaling, het woord is aan u. 

 1830 
De heer SMALING (SP): We hebben besloten om het amendement in te trekken. De gedeputeerde 

heeft haar sympathie voor het amendement uitgesproken. Ik begrijp ook dat ze die 
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beslispunttekst een beetje kort wil houden. Als alternatief zullen we tot aankoop van drie 

chocoladeletters overgaan; de E, O en de D: Opdat Zij Nooit Vergeet. 

 1835 
De VOORZITTER: Dank u wel, Bij deze is uw amendement, nummer 54, ingetrokken. 

Dan gaan we nu over tot de peiling. De griffier zal weer alle ‘handen’ in beeld brengen. Dan 

brengen we in stemming voordracht 57, dat het Programma Natuurontwikkeling PNO 2021-2025. 

Mevrouw Kocken, mag ik de stemmen horen van GL? 

 1840 
- Mevrouw KOCKEN (GL): GroenLinks zal voor stemmen.  

- Mevrouw STRENS (D66): D66 zal, niet geheel verrassend, voor voordracht 57 stemmen. 

- De heer VOSKUIL (PvdA): Geheel onverwacht stemt de PvdA voor. 

- De heer VAN DER MAAS (VVD): De VVD is voor het PNO, voordracht 57. 

- De heer HEIJNEN (CDA): Met een korte stemverklaring. Het CDA is voor voordracht 57, 1845 
met uitzondering van het onderdeel over gedwongen onteigening en in afwachting van de 

toezegging van de gedeputeerde om agrarisch natuurbeheer in 2022 volgens het huidige 

GOB vorm te geven. 

- De heer DESSING (FvD): FvD stemt tegen voordracht 57. 

- De heer ZOON (PvdD): De PvdD stemt voor voordracht 57. 1850 
- De heer KLEIN (CU): De CU stemt voor voordracht 57. 

- De heer SMALING (SP): De SP stemt voor de voordracht. 

- De heer DEEN (PVV): De PVV stemt tegen voordracht 57. 

- De heer BALJEU (Fractie Baljeu): Fractie Baljeu stemt tegen voordracht 57. 

 1855 
De VOORZITTER: We maken even snel de telling rond. De uitslag van deze peiling is als volgt. 

Met 41 stemmen voor en 12 stemmen tegen is voordracht 57 aangenomen. Tegen hebben 

gestemd FvD, de PVV en de Fractie Baljeu. Felicitaties aan de gedeputeerde. Dank aan u. 

Dan gaan we door naar agendapunt 13. 

 1860 
13. Zienswijze Provinciale Staten op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12 

Voordracht 58 

 

De VOORZITTER: Dit is de laatste voordracht die we in deze vergadering gaan behandelen. En 

agendapunt 13 ziet op de zienswijze van Provinciale Staten op de conceptbegrotingen 2021 voor 1865 
het IPO en BIJ12. Het is voordracht 58. De sprekers die zich hebben aangemeld zijn Statenlid 

Kostić van de PvdD, de heer Hoogervorst van de SP, de heer Kanik van D66 onder voorbehoud. 

Dan geef ik in eerste termijn het woord aan Statenlid Kostić. 

 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Als hoogste democratisch orgaan mogen we iets zeggen over de 1870 
begroting van het IPO en BIJ12. Daarmee kan weinig worden gedaan. De begrotingen zijn immers 

al vastgesteld. Het is een democratische misser, dat moge duidelijk zijn. Zo’n 20% van de 

begroting van IPO wordt uitgegeven aan de kwaliteit van het openbaar bestuur. Dan moet het 

toch mogelijk zijn om Provinciale Staten volgend jaar tijdig van een begroting te voorzien. De 

volgende keer zullen Provinciale Staten niet zo coulant zijn. Provinciale Staten stellen de kaders 1875 
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en controleren. Dan moeten we ook tijdig en proactief worden geïnformeerd en om input 

gevraagd. Belangrijk, want IPO heeft invloed op besluitvorming op verschillende niveaus. We 

ondersteunen daarom ook de oproep van collega Kanik in de commissie. Zorg ervoor dat 

Provinciale Staten iets te kiezen hebben en kom snel met een update van de verschillende 

beleidsterreinen. Deze Gedeputeerde Staten zullen daar vast enthousiast aan meewerken.  1880 
Samenwerking verloopt niet altijd soepel, maar blijft ook voor ons heel belangrijk. Ieder voor een 

druppel, samen zijn we een oceaan, wordt terecht gezegd. Die samenwerkingskracht moeten we 

nu wel maximaal in zetten om door te pakken voor de nodige fundamentele veranderingen.  

Gedeputeerde Staten vragen ons vaak om aandachtspunten niet via moties, maar wat informeler 

door te geven. Dat doen we regelmatig, maar nu laten we het voor een keer echt aan 1885 
Gedeputeerde Staten en AV-leden om onze inhoudelijke punten stevig vorm te geven. Mocht het 

niet lukken dan zijn we ook zo vriendelijk om volgend jaar met de nodige moties te komen. 

De volgende drie punten geven we dan ook graag mee. 1. Het IPO schreef onlangs dat we de 

natuurdoelen voor 2027 niet gaan realiseren. Ook over de waterdoelen zijn er zorgen. We gaan er 

vanuit dat IPO nu alles op alles gaat zetten om die doelen te halen. Dat zien we volgend jaar ook 1890 
graag terug in de begroting. 2. Het brengt ons bij het misschien wel belangrijkste dossier en dat 

is de landbouwverandering die we nodig hebben. Dat heeft namelijk invloed op onze gezondheid, 

het milieu, het klimaat en  natuur. IPO kan daarin sturen via lobby, maar ook nu met de 

uitwerking van het misschien wel belangrijkste nationale Strategische Plan Gemeenschappelijk 

Landbouwbeleid. We worden daar als Provinciale Staten graag zo snel mogelijk actief bij 1895 
betrokken zodat we ook input kunnen geven. We verwachten van Gedeputeerde Staten en onze 

AV-leden dat zij zich verzetten tegen het Europese landbouwbeleid in de huidige vorm, die nog 

steeds bedrijven die de gezondheid van dieren, mensen en planeet schaden, subsidieert. Als we 

kijken wat echt  moet gebeuren in het voedselsysteem dan is de wetenschap heel duidelijk. We 

moeten de transitie maken naar meer plantaardige in plaats van dierlijke eiwitten, de 1900 
zogenaamde eiwittransitie. Voor 2030  nog. Zonder die transitie halen we de klimaatdoelen nog 

niet eens. We verwachten daarom een sterke inzet voor die groene eiwittransitie van IPO. In dat 

kader is er al een prachtig initiatief waarop ik Gedeputeerde Staten wil wijzen. Vijf van de twaalf 

provincies hebben zich verenigd in een gezamenlijk initiatief, genaamd Protein Cluster Het is een 

samenwerkingsverband waarin alle schakels van de voedselketen, van boer tot supermarkt, actief 1905 
samenwerken op het gebied van plantaardige eiwitten, om samen vlees- en zuivelopvolgers te 

produceren en te vermarkten. Een cruciale stap. We vragen Gedeputeerde Staten om te kijken of 

we deze samenwerking IPO breed kunnen doortrekken en natuurlijk los daarvan zo snel mogelijk 

aan Provinciale Staten te laten weten hoe Noord-Holland bij het initiatief Protein Cluster kan 

aansluiten. 1910 
Tenslotte het derde punt. Als het om dieren gaat, worden ze ook op het niveau van IPO vooral 

gezien in de context van overlast en doding. Dat is achterhaald. Het is bijna 2021. We hebben 

nog steeds geen betere oplossingen om voor de mens-dier conflicten dan vergassing en de kogel.   

We zijn creatief en innovatief genoeg om daar vanaf te stappen. Het is een kwestie van 

doorpakken en investeringen. Dat wordt niet weerspiegeld in het relatief kleine budget dat BIJ12 1915 
heeft voor innovatie, in het kader van meer inzet om dieren te helpen, in plaats van te doden. 

Dan kom ik tot mijn laatste punt. Brabant heeft deze week de verantwoordelijkheid genomen en 

gezorgd voor structurele financiering van opvangcentra voor wilde dieren. Ze gaan zich ook in 
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het IPO sterk maken dat iedereen dit oppakt. Gezien de situatie in Noord-Holland vragen we 

Gedeputeerde Staten om zich aan te sluiten bij team Brabant. 1920 
 

De VOORZITTER: Uw spreektijd zit erop. Dat heeft u goed getimed. Dank u wel. Dan geef ik het 

woord aan de heer Hoogervorst van de SP. 

 

De heer HOOGERVORST (SP): Uit het verslag van de algemene vergadering van het IPO blijkt dat 1925 
de provincie Noord-Holland de begroting van het IPO inmiddels groen licht heeft gegeven. Mooi 

dat onze vertegenwoordiger in de AV opmerkingen over cultuur heeft gemaakt. Het heeft echter 

niet geleid tot een begrotingswijziging, maar dat kunnen we voor volgend jaar opnieuw 

inbrengen. De SP is wel teleurgesteld dat er weer een fysiek IPO congres in de planning zit. Dit 

brengt veel onnodige kosten met zich mee. Over de IPO begroting hebben wij het volgende. Het 1930 
is duidelijk dat er fors is gesnoeid in de begroting van het IPO, maar het kan beter. Beter is in dit 

geval: Er kan meer worden gesnoeid. Hoe we dat kunnen doen, moet besproken worden tijdens 

de behandeling van de Kadernota. We willen alvast voor de Voorjaarsnota de volgende 

aanvullende besparingen meegeven. Op de post Vitale vereniging kan nog het nodige bespaard 

worden. In deze tijden van corona is veelal uitsluitend nog digitaal vergaderen mogelijk. Het is 1935 
duidelijk dat deze manier van vergaderen heel goed mogelijk is. Het levert bovendien een forse 

besparing op, daar waar het betreft reiskosten, hotelkosten, diners, consumpties, borrels en de 

huur van een congresruimte. Bovendien wordt bespaard op CO2. De vereniging wordt er niet 

minder vitaal om, denken wij. We hebben dan ook een motie om onderzoek te doen naar de  

besparing en worden graag begin volgend jaar hierover verder geïnformeerd. 1940 
Het dictum van deze motie luidt: “Provinciale Staten besluiten: de AV- leden van Provinciale 

Staten van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan de Voorjaarsnota van het IPO het 

volgende in te brengen; het IPO voorafgaand aan de Voorjaarsnota op te dragen een overzicht te 

maken van de besparingen die optreden als er uitsluitend digitale congressen en bijeenkomsten 

georganiseerd worden; het overzicht van deze besparingen aan alle Provinciale Staten voor te 1945 
leggen en deze te laten besluiten of er voortaan uitsluitend digitale of gedeeltelijk digitale 

bijeenkomsten plaats moeten vinden; de uitkomst hiervan in de Voorjaarsnota te verwerken.” 

 

Motie 188/16112020 

 1950 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, 
besprekend de zienswijze Provinciale Staten op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en 
Bij12 (VD-58), 

Constaterende dat: 

• bij punt 7.5 in de begroting van het IPO in totaal € 388.000,- staat genoteerd voor de 1955 
Vitale Vereniging; 

• de coronacrisis ons heeft geleerd dat veel verenigingen goed kunnen functioneren door het 
gebruik van digitale communicatie; 

• het IPO gedurende de coronacrisis niet minder vitaal is geworden; 

• het organiseren van fysieke congressen en bijeenkomsten niet noodzakelijk is voor de 1960 
vitaliteit van de vereniging; 

• het organiseren van digitale congressen en bijeenkomsten ook de provincie Noord-Holland 
kosten bespaart (zoals hotelkosten en reiskosten) 
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Overwegende dat: 

• zowel het IPO als de provincie Noord-Holland kosten bespaart door zoveel mogelijk gebruik 1965 
te maken van digitale vormen van overleg en samenkomst 

Besluit: de AV- leden van Provinciale Staten van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan 
de Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen: 

• het IPO voorafgaand aan de Voorjaarsnota op te dragen een overzicht te maken van de 
besparingen die optreden als er uitsluitend digitale congressen en bijeenkomsten 1970 
georganiseerd worden; 

• het overzicht van deze besparingen aan alle Provinciale Staten voor te leggen en deze te 
laten besluiten of er voortaan uitsluitend digitale of gedeeltelijk digitale bijeenkomsten 
plaats moeten vinden; 

• de uitkomst hiervan in de Voorjaarsnota te verwerken 1975 

En gaat over tot de orde van de dag, 
Namens de fractie van de SP, Wim Hoogervorst   

Ook verzoeken wij de strategische kennisfunctie te heroverwegen. Volgens de begroting ‘In een 

oogopslag’ behoort dat wel degelijk tot de mogelijkheden. Het blijkt telkens weer dat kennis 

delen en bespreken ook zonder het IPO tot de mogelijkheden behoort. Overigens kunnen 1980 
sowieso de themabijeenkomsten digitaal gehouden worden, vinden wij. Dat blijkt ook uit de 

begroting. Vandaar de volgende motie waarvan het dictum luidt: “Provinciale Staten besluiten: de 

AV- leden van Provinciale Staten van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan de 

Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen: het IPO opdracht te geven te onderzoeken 

of de kosten van de Strategische Kennisfunctie tegen de baten opwegen; de uitkomst van dit 1985 
onderzoek te delen met alle Provinciale Staten; alle Provinciale Staten te vragen of de 

Strategische Kennisfunctie van het IPO opgetuigd moet worden; de uitkomst van de rondgang 

langs Provinciale Staten in de Voorjaarsnota te verwerken.” 

 

Motie 189/16112020 1990 

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, besprekend 
de zienswijze Provinciale Staten op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 (VD-58), 

Constaterende dat: 
• in programmapunt 7.3 van de begroting van het IPO een bedrag van € 260.000,- voor de 

Strategische Kennisfunctie staat vermeld; 1995 
• deze ambitie heroverwogen kan worden teneinde een kostenbesparing mogelijk te maken 

Overwegende dat: 
• er nog geen programmering is om strategische themabijeenkomsten te organiseren; 

• er nog geen samenspel is met de Strategische denktank, wetenschappelijk netwerk en de 
Thorbecke leerstoel; 2000 

• het Coelo ook zonder bijdrage van het IPO onderzoek verricht 

Besluit: de AV- leden van Provinciale Staten van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan 
de Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen:: 
• het IPO opdracht te geven te onderzoeken of de kosten van de Strategische Kennisfunctie 

tegen de baten opwegen; 2005 
• de uitkomst van dit onderzoek te delen met alle Provinciale Staten; 

• alle Provinciale Staten te vragen of de Strategische Kennisfunctie van het IPO opgetuigd 
moet worden; 
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• de uitkomst van de rondgang langs Provinciale Staten in de Voorjaarsnota te verwerken. 

En gaat over tot de orde van de dag, 2010 
Namens de fractie van de SP, Wim Hoogervorst 

Behalve besparingen realiseren moet er natuurlijk op een punt geld bij. Dat betreft cultuur en 

erfgoed. In de begroting ‘In een oogopslag’ wordt op twee plaatsen geklaagd dat het budget voor 

externe expertise met € 25.000 werd verlaagd. Nu is interne expertise altijd te verkiezen boven 

externe expertise, maar we kunnen ons voorstellen dat voor sommige klussen externe expertise 2015 
nodig is. We hebben dan ook een derde motie die ervoor pleit te onderzoeken welk voordeel er 

aan externe expertise kleeft. Op welke projecten externe expertise moet worden ingezet en 

hoeveel dat gaat kosten. Het dictum van die laatste motie luidt: “Besluit de AV- leden van 

Provinciale Staten van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan de Voorjaarsnota van het 

IPO het volgende in te brengen: het IPO opdracht te geven om te onderzoeken wat het wegvallen 2020 
van de externe expertise betekent voor de cultuurfunctie; de uitkomst van dit onderzoek met alle 

Provinciale Staten te delen en hen vragen te besluiten of er al dan niet externe expertise voor de 

cultuurfunctie moet worden ingehuurd; de resultaten van dit proces in de Voorjaarsnota te 

verwerken.” 

 2025 
Motie 190/16112020 

 
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, 
besprekend de zienswijze Provinciale Staten op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en 
Bij12 (VD-58), 2030 

Constaterende dat: 

• in programma 6 van de begroting het budget voor externe expertise op het onderwerp 
cultuur met € 25.000,- werd verlaagd; 

• dit een negatieve invloed heeft op de rol van het IPO  als proactieve belangenbehartiger en 
netwerkpartner m.b.t de culturele sector; 2035 

• het totale budget wat het IPO voor cultuur heeft bijzonder laag is 

Overwegende dat: 

• het inhuren van externe expertise doorgaans financieel nadelig is ten opzichte van het 
hebben van eigen expertise; 

• in bijzondere gevallen, bij voorbeeld als interne expertise onvoldoende aanwezig is, het 2040 
noodzakelijk kan zijn om externe expertise in te huren; 

• het daarom nuttig kan zijn om te onderzoeken in hoeverre het wegvallen van externe 
expertise de totale expertise van het IPO op het gebied van cultuur nadelig beïnvloedt 

Besluit de AV- leden van Provinciale Staten van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan 
de Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen: 2045 
• het IPO opdracht te geven om te onderzoeken wat het wegvallen van de externe expertise 

betekent voor de cultuurfunctie; 

• de uitkomst van dit onderzoek met alle Provinciale Staten te delen en hen vragen te 
besluiten of er al dan niet externe expertise voor de cultuurfunctie moet worden 
ingehuurd; 2050 

• de resultaten van dit proces in de Voorjaarsnota te verwerken 

En gaat over tot de orde van de dag, 
Namens de fractie van de SP, Wim Hoogervorst 
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Tot zover de moties, die wij hebben. Een paar kleine opmerkingen. We willen graag dat onze  

‘AV-ers’ in IPO gaan inbrengen dat houtige biomassa echt verleden tijd moet zijn. Het IPO houdt 2055 
ook zich ook bezig met het verduurzamen van bedrijventerreinen. Dat is een schone taak, want 

op bedrijventerreinen kan er heel wat verduurzaamd worden. Houdt het IPO zich ook bezig met 

het landschap en met het energieverbruik van de verdozing, die vooral nu wordt ingevuld door 

datacenters? Als dat niet het geval is, wordt het dan niet eens tijd ook met dit onderwerp, dat 

velen beroerd, bezig te zijn. Bij de Voorjaarsnota van het IPO horen we graag hoe er met de door 2060 
ons ingebrachte moties en aandachtspunten is omgegaan. 

 

De VOORZITTER: De heer Kanik had zich ook aangemeld, onder voorbehoud weliswaar. Geen 

behoefte. Dan ga ik over naar gedeputeerde Stigter voor zijn reactie op de eerste termijn. 

 2065 
Gedeputeerde STIGTER: Dank voor de gestelde vragen over de IPO begroting. Allereerst wil ik de 

woorden van Statenlid  Kostić onderschrijven over het belang van samen optrekken. Alle 

provincies zijn best groot, maar we hebben de ervaring als we iets voor elkaar willen krijgen in 

het Haagse of in Brussel dan zijn we ieder voor zich toch wel weer erg klein en is het van groot 

belang om daarin gezamenlijk op te trekken. Om als provincies een front te vormen in die zin en 2070 
ook kennis en aanpak uit te wisselen, dat herken ik. Tegelijkertijd is het in de dagelijkse praktijk 

ook niet altijd makkelijk om die samenwerking te vinden, omdat we verschillend zijn en ook de 

colleges misschien andere politieke kleuren hebben, met verschillende invalshoeken. Dat maakt 

het opereren met twaalf provincies, twaalf som eigenwijze provincies, niet altijd makkelijk. 

Bottom line is: de meerwaarde daar waar die zich toont richting het gezamenlijk optrekken, 2075 
richting het grote Rijk dat we altijd moeten proberen om het zover te krijgen. Dat vertaalt zich 

eigenlijk ook in de begroting van het IPO. Ik zal dadelijk kort iets zeggen over het proces. 

Ons college kan gematigd positief zijn over het IPO, maar tegelijkertijd ook weleens kritisch zijn 

over die aanpak. Toen de begroting op tafel lag, hebben we de tijd genomen om daar eens 

kritisch naar te kijken, per portefeuille afzonderlijk, maar ook over het totaal. Toen kwamen we 2080 
tot de conclusie dat hoewel we doorgaans best wel kritisch zijn over de aanpak, we de begroting 

eigenlijk wel goed konden steunen. De begroting weerspiegelde eigenlijk alle onderwerpen die 

wij van belang vinden om in gezamenlijkheid op te gaan pakken. Het stelt ons gerust dat in ieder 

geval de goede onderwerpen worden opgepakt en uiteindelijk de precieze invulling bespreken we 

gaandeweg in de verschillende bestuurlijke adviescommissies, om daar een specifieke 2085 
strategiebepaling op los te laten. Ook alle onderwerpen die Statenlid Kostić daarin noemde,  

komen aan bod in de afzonderlijke BAC’s. Daarin worden net wat andere insteken en woorden 

gekozen als Statenlid Kostić zei, maar die richting zit er wel degelijk in. Met twaalf provincies 

bepalen we de inhoud en koers in dezen.  

Een aantal Statenleden heeft ook in de bespreking in de commissie nog een keer gevraagd om 2090 
een vroegtijdige verzending van de stukken, zodat een effectieve bespreking hiervan kan 

plaatsvinden. Dat schijnt een herhaaldelijk patroon te zijn, de afgelopen jaren. Ik zal nogmaals 

benadrukken het belang van een tijdige afstemming in de verschillende procedures, dat er ook 

een goede bespreking kan plaatsvinden in de commissie en in de Staten. Dat er ook sprake kan 

zijn beïnvloeding. Niks is frustrerender dan wel een goed betoog houden, maar eigenlijk moeten 2095 
constateren dat het in het proces lastig is om dat nog op een goede manier te beïnvloeden. 
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Dan kom ik bij de drie moties. 

 

De VOORZITTER: Er is een interruptie. Voordat u de drie moties gaat becommentariëren geef ik 

eerst het woord aan de heer Hoogervorst van de SP. 2100 
 

De heer HOOGERVORST (SP): U geeft aan dat u nogmaals gaat aangeven bij het IPO dat de 

volgorde van het indienen van de stukken echt beter afgestemd moet worden op de wens van 

Provinciale Staten om de stukken goed te kunnen bespreken. Ik ben blij dat u dat zegt. 

Heeft u enig idee waarom het elke keer niet lukt? Zoals u zegt, is dit al vaker aan de orde gesteld. 2105 
Blijkbaar lukt het niet. Heeft u dat in kaart? 

 

Gedeputeerde STIGTER: Er zijn hier twee dingen aan de orde. Zoals u heeft kunnen lezen, is de 

begroting van het IPO tabula rasa opgesteld. We zijn vanaf het begin begonnen met wat we van 

belang vinden. Er is een nieuwe methodiek toegepast waardoor, net als bij onze eigen begroting, 2110 
transparanter wordt gemaakt wat we gaan doen en wat we willen bereiken. Dat vergde de nodige 

tijd in de afgelopen maanden en daarmee dus ook meer tijd. Het tweede is dat het in logistieke 

zin nauw luistert. Bij ons komt het qua AV-vergadering in combinatie met de Statenvergadering 

net erg slecht uit. We zijn de enige provincie waar het zo slecht uitkomt. Het hangt af van de 

timing van de verschillende commissie- en Statenvergaderingen. Bij ons past dat nu net niet. 2115 
Vorige week was de AV-vergadering. Had het een week daarvoor gezeten dan had het net wel 

gekund. De enige manier waarop we dat kunnen voorkomen is dat we met het IPO gaan uitlijnen, 

met de twaalf provincies, wat fatale data zijn om op een goede manier de begrotingen in twaalf 

Provinciale Staten te bespreken. Dat zou mijn eerste antwoord zijn. Dat hebben we herhaaldelijk 

aangegeven. Ik denk dat we dit jaar een heel eind zijn gekomen, gezien ook de 2120 
commissievergadering, voordat de AV de begroting vaststelde. Dat was vorig jaar nog anders, 

begreep ik. Volgend jaar kan het nog beter. 

 

De heer HOOGERVORST (SP): Het lijkt mij juist zo prettig dat er op het moment dat het IPO 

begint met het opstellen van de begroting, dat Gedeputeerde Staten namens onze provincie de 2125 
wensen indient. Dat geldt natuurlijk voor alle provincies. Dat snap ik. Dat wij in dat proces al mee 

mogen denken. Dan kunnen wij als Provinciale Staten ook onze vertegenwoordiger in het 

dagelijks bestuur meegeven wat wij belangrijk vinden. Natuurlijk verwoorden Gedeputeerde 

Staten wat wij belangrijk vinden, maar het kan vaak net een accentverschil zijn, waar het om gaat. 

 2130 
Gedeputeerde STIGTER: In de zuiverheid van de rollen, zoals ze nu zijn vastgelegd, past het niet 

dat Provinciale Staten hier eerder dan de AV een formele plek hebben. In formele zin vind ik dat 

niet passend daarin. Ik zie wel een zoektocht of en wanneer we een goede bespreking kunnen 

doen. Dat geldt voor alle provincies. Ik zie dat de huidige manier van bespreken ook een mate 

van ontevredenheid met zich meebrengt. Ik wil ook wel een beetje rolvast blijven in wie wat 2135 
wanneer bespreekt. Staat u mij toe daar nog over na te denken of en op welke manier ik denk dat 

een rol van Provinciale Staten hierin het meest effectief en efficiënt kan zijn in dat proces. 
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De VOORZITTER: We geven u natuurlijk altijd de ruimte om na te denken, meneer Stigter. Er is 

ook nog een interruptie van Statenlid Kostić. 2140 
 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Allereerst, we hebben als Provinciale Staten natuurlijk het recht om een 

zienswijze in te dienen en hier een opmerking richting AV te sturen en richting IPO. Volgens mij 

moet het gewoon tijdig zijn. Dat is de juiste rolverdeling. Die krijgen we steeds niet. Mijn echte 

vraag ging uiteindelijk over hoe we ervoor kunnen zorgen dat Provinciale Staten beter worden 2145 
betrokken bij het hele gebeuren rond de IPO. Ik heb een aantal dingen benoemd. 

Gemeenschappelijk landbouwbeleid is ontzettend belangrijk. Het nationale plan wordt nu 

uitgewerkt en het IPO is daarbij betrokken. Daar willen we gewoon steviger bij worden betrokken. 

Zijn Gedeputeerde Staten van plan om daaraan mee te werken? Kunnen we dat in de volgende 

commissie bijvoorbeeld bespreken? Het tweede is: Heeft u gehoord van die Protein Cluster, met 2150 
de verschillende provincies? Zo niet, gaat u daar nog naar kijken? Daar liggen mooie potenties 

voor onze provincie en andere provincies. 

 

Gedeputeerde STIGTER: Ik denk dat het logisch en passend is om vanuit het onderwerp en de 

portefeuillehouder, op het moment dat het stuk aan de orde is, dat te bespreken. Op het moment 2155 
dat begroting aan de orde is, opgesteld met input vanuit de verschillende provincies, dan ben je 

te laat in de fase. Op het moment dat eiwit echt aan de orde is, dan ligt het stuk in de Staten. Dan 

vindt dat komende jaar de behandeling plaats in de Staten. Dat lijkt mij het meest logische 

moment om daarover van gedachte te wisselen met de portefeuillehouder. De portefeuillehouder 

zal vervolgens insteken in het overleg dat zij heeft met haar collega’s in het IPO. 2160 
 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Dit is precies wat steeds aan de orde is. We zijn of te laat, of te vroeg.  

We willen heel graag dat de gedeputeerde hier toezegt dat we het er in de volgende commissie 

over gaan hebben hoe we in die informatievoorziening van Provinciale Staten én betere kaders 

kunnen stellen en kunnen controleren om dat te verscherpen. Dat is het enige wat ik nu vraag. 2165 
 

Gedeputeerde STIGTER: Ik kan hierover heel kort zijn, ook naar de heer Hoogervorst. Er is een 

formele taak vanuit de Staten richting de AV. Daarover hebben we de afspraak gemaakt dat we 

gaan kijken hoe we die vroegtijdiger in het proces krijgen, zodat de rol als AV-lid waar kan 

worden gemaakt. Dat is een. Twee: alle onderwerpen die u noemde, landbouw, dieren en natuur, 2170 
zijn onderwerpen die gedurende het jaar ook aan de orde komen, ook vanmiddag nog. Ik stel me 

voor dat de meest effectieve bespreking van wat de portefeuillehouder doet in IPO-verband 

rondom die onderwerpen, ook het meest gediend is bij een bespreking op dat moment. Dan zal 

de gedeputeerde op dat moment nog geen toezeggingen kunnen doen. In die zin is het te vroeg,  

maar die kan wel aangeven met welke insteek hij of zij naar het IPO gaat. Dan bent u wel in de 2175 
gelegenheid om hem of haar daar input te geven. Het tweede is en dat is wat ik heb toegezegd. 

Ik snap beide kanten. De ene kant is te vroeg en de andere kant is te laat. Ik neem nog even mee 

terug of er een mogelijkheid bestaat om Provinciale Staten op een andere manier mee te geven 

wat we in IPO verband doen. Wat passend is bij de formele rol. Tegelijkertijd snap ik ook wel de 

behoefte om ook op een andere manier daarover het gesprek aan te gaan. Nogmaals, het is wel 2180 
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een mogelijke derde route, naast wat ik heb aangegeven, via de AV-route en het gesprek dat u 

heeft met de portefeuillehouders. 

 

De VOORZITTER: Dat lijkt me een mooie toezegging, gedeputeerde Stigter. U was in uw betoog 

bij de drie moties. 2185 
 

Gedeputeerde STIGTER: Ik heb een drietal moties. Nu weet ik dat u mij altijd aanspreekt op het 

eerst noemen van een nummer van de motie. Die heb ik even niet paraat.  

 

De VOORZITTER: Dan help ik u een beetje. Dat is motie 188. Die motie ziet er op dat zowel het 2190 
IPO als de provincie Noord-Holland zoveel mogelijk kosten bespaart door zoveel mogelijk gebruik 

te maken van een digitale vorm van overleg en samenkomt tot een besluit om het IPO bij de 

Voorjaarsnota een overzicht te maken van alle besparingen. Heeft u die voor u liggen? 

 

Gedeputeerde STIGTER: Ja, die heb ik voor me liggen. Zo helpen we elkaar een beetje, voorzitter, 2195 
in deze donkere dagen. Motie 188 moet ik ontraden. Zoals de heer Hoogervorst zelf al opmerkte 

is er al flink gesneden in de IPO begroting. Er wordt wel meer digitaal gewerkt vanwege corona. 

Tegelijkertijd zien we dat er een grote behoefte is en blijft bestaan om elkaar op te zoeken, om 

elkaar te ontmoeten en om in verschillende werkvormen en netwerksessies, dat bij elkaar te gaan 

brengen. Na corona, -‘zo snel mogelijk’- zal er altijd een digitale werkvorm blijven, die intensiever 2200 
is dan wij voorheen kenden. We ervaren allemaal ook de grote voordelen ervan. Tegelijkertijd zal 

het een combinatie zijn met ook fysieke bijeenkomsten. Ook digitale ontmoetingen, afhankelijk 

van het type ontmoetingen uiteraard, moeten gewoon worden voorbereid. Dat is de reden dat ik 

deze motie ontraad. Ik denk dat het niet is waaraan de behoefte bestaat vanuit de leden van het 

IPO. 2205 
Ook de tweede motie, motie 189, moet ik ontraden. Het is altijd goed om kritisch te blijven op de 

begrotingsposten van het IPO, maar we zien nu juist op dit onderdeel dat er aantal heel relevante 

onderzoeken wordt aangekondigd. We zitten in een cruciaal overgangsjaar van het Kabinet. We 

zien dat daarin de provincies een heel doorslaggevende rol kunnen spelen als middenbestuur, in 

een aantal heel belangrijke opgaven. Ik noem even  het economisch herstel na corona, de 2210 
energietransitie, de hele grote woningbouwopgave. Allemaal opgaven waar we als 

middenbestuurder een belangrijke doorslaggevende rol in kunnen spelen, met name op dat 

gebiedsgerichte niveau. Eigenlijk zijn alle onderzoeken in die Strategische Kennisagenda hierop 

gericht. Dat zal worden opgehaald vanuit de input die we vanuit de verschillende provincies 

kennen. In die zin gaan we niet op nul beginnen. Het vergt wel degelijk een verdiepingsslag, Dus 2215 
om die reden zou ik deze motie willen ontraden. Nogmaals, ik begin er maar mee dat het altijd 

goed is om kritisch inhoudelijk te kijken wat er vanuit de IPO begroting wordt voorgedragen. Het 

is niet in algemene zin dat ik vind dat het altijd zo zou moeten. 

Ook motie 190 moet ik ontraden. Dat heeft er mee te maken. Niet dat we cultuur niet belangrijk 

vinden. In tegendeel. Ik denk dat we als provincie hebben laten zien, de afgelopen tijd, hoe 2220 
belangrijk cultuur is en hoe wij ons daar voor inzetten. Het is meer  dat wij hebben gezien dat het 

IPO in deze specifieke opgave van minder toegevoegde waarde is. Het is een beetje afhankelijk 

van de opgave en wat kun je wel of niet in IPO-verband doen. We denken dat er wel extra inzet op 
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nodig is, maar dit zullen we veelal doen binnen de provincie, met onze partners en wat minder in 

IPO-verband. 2225 
Tot zover mijn reactie op de moties. 

 

De VOORZITTER: U heeft een interruptie van de heer Hoogervorst van de SP. 

 

De heer HOOGERVORST (SP): Dank voor de beantwoording van de gedeputeerde en in het 2230 
specifieke geval over de moties. Ik begrijp een ding echt niet. Die € 260.000 beschikbaar voor de 

Strategische Kennisfunctie wilt u in stand houden. Welke kennis u wilt ophalen dat is allemaal 

nog niet bekend. In feite is het een soort instrument dat ingezet kan worden wanneer het IPO 

daar behoefte aan heeft. Nou ja, daar kan ik op zich in meegaan. Ik vraag me alleen af waarom 

dat zoveel geld moet zijn. Waarom kan dat niet worden afgestemd op de behoefte die er op een 2235 
bepaald moment is om kennis van buiten in te vliegen? Aan de andere kant gooit u zo even 

€ 25.000 over boord, als het gaat om cultuur. U zegt aan de ene kant: Het moge duidelijk zijn dat 

wij cultuur heel belangrijk vinden. Dan denk ik: Wat is nu € 25.000? Ik snap dat echt niet. 

 

Gedeputeerde STIGTER: Het zijn twee verschillende grootheden. Wat wij zien is dat rondom 2240 
cultuur heel veel speelt. Ik denk dat we als Noord-Holland ook hebben laten zien dat we daar nu 

in acteren op een manier zoals we dat afgelopen jaren niet hebben gedaan en waarin ook 

duidelijk een meerwaarde zit. We stoppen er geld en tijd in om de sector, die het heel lastig 

heeft, te ondersteunen. Wat we tegelijkertijd zien is dat we in IPO-verband daar niet heel erg veel 

uithalen. Het gaat over het gesprek dat wij voeren moet onze culturele sector, met onze 2245 
gemeenten hierin. We trekken daar wel in IPO-verband op, met name in het overleg wat we met 

het Rijk voeren over het steunen van de culturele sector, maar dat is hetgeen wat nu niet direct 

heel veel geld kost. Dat is wat anders bij uw tweede motie. Daarin zien we, vanuit de strategische 

opgave die we zien en waar heel nadrukkelijk wordt gekeken naar de rol vanuit de provincies die 

erin zitten. dat daar een aantal hiaten zit, die we scherper gevuld willen krijgen, richting een bod 2250 
voor het nieuwe Kabinet. Dat is op detailniveau nog niet ingevuld in deze begroting, maar we 

zien wel dat daar een belangrijke opgave ligt om als IPO scherp voor de dag te komen. 

 

De heer HOOGERVORST (SP): Maar ziet u dan geen kans om dat ook te doen in IPO-verband in 

het kader van de bevordering van de cultuureducatie, of van de cultuurbeleving of noem het 2255 
maar. Ik begrijp niet dat u dan € 25.000, die er blijkbaar was voor dit doel, wat u ook als 

Gedeputeerde Staten Noord-Holland heel belangrijk vindt, zomaar weg schrapt. Dat begrijp ik 

niet. 

 

Gedeputeerde STIGTER: Nou ja zo maar weg schrapt. We hebben gekeken naar de totale IPO-2260 
begroting. We hebben daar kritische besprekingen over gehad om die IPO-begroting zo laag 

mogelijk te houden, op alle vlakken. We hebben er veel tijd aan besteed. Dat heeft geresulteerd 

in een aantal ombuigingen op dat vlak. Die zijn op cultuur heel erg klein. Wat ook opvalt in de 

totale begroting: Die inzet op cultuur was al relatief gering, omdat het met name ging om 

gezamenlijke standpuntbepaling in een gesprek dat we hierover hadden met de minister. Daartoe 2265 
zijn we in staat zonder die € 25.000. Dat is voor ons het belangrijkste agendapunt. Tegelijkertijd 



Pagina 54 
 

 54 

intensiveren we alles wat we als provincie doen, juist om die cultuursector overeind te houden. 

Dat zijn wel twee verschillende elementen in die weging die we hebben gemaakt.  

 

De VOORZITTER: Ik zie ook nog een interruptie van Statenlid Kostić. 2270 
 

Statenlid KOSTIĆ (PvdD): Voor ons is het vooral belangrijk, die laatste motie. U zegt dat we dat 

geld eigenlijk niet nodig hebben, want in IPO-verband kunnen we daar toch niet zo heel veel mee 

doen. Op een kwalitatieve manier kunnen we de cultuursector er niet echt  mee helpen. Kunt u 

daar wat dieper op ingaan? Hoe kan het dat we op IPO-verband, volgens u, helemaal niets kunnen 2275 
doen voor die cultuursector, behalve richting de minister lobbyen? 

 

Gedeputeerde STIGTER: Afhankelijk van de opgave die je hebt, zie dat de logische 

samenwerkingspartners, het IPO, de gezamenlijke provincies zijn in het overleg met de 

Rijksoverheid en met Europa, of dat het de meer voor de hand liggende gesprekspartners zijn in 2280 
de regio, de gemeenten. Bij cultuur zie je dat de dominante factor toch heel sterk is hoe wij met 

onze gemeenten en culturele instellingen gaan kijken hoe we die facetten kunnen stutten. 

Een ander belangrijk agendapunt is ons gesprek met de minister over de Rijksbijdrage aan dat 

geheel. Dat laatste blijven we onverkort doen. Sterker nog, collega Pels is daar heel intensief bij 

betrokken en mee bezig. Dat kan los zijn van het geld. Onze boodschap is helder. De sector valt 2285 
om en wij doen er alles aan als provincie, samen met onze gemeenten, om dat te stutten en om 

daar financieel aan bij te dragen. “Rijk, kom ook over de brug.” Dat is heel kort een samenvatting 

van onze lobby op dat vlak. Dat kunnen we doen zonder die € 25.000. Daarnaast zijn we 

natuurlijk met die sector, veel intensiever dan in de afgelopen jaren, aan het bekijken hoe we als 

provincie daar onze bijdrage aan kunnen leveren. Op het totaal pallet is er een veel grotere inzet 2290 
van de provincie dan de afgelopen jaren. Alleen in IPO-verband heeft zich dat niet vertaald in een 

grote inzet, omdat we denken dat die lobbyboodschap ook zonder dat bedrag kan. Dat geldt 

voor andere opgaven. Dat geldt voor stikstof. Bij stikstof zie je een grote toename op de 

intensiteit, omdat het daar echt noodzakelijk is om daarin gezamenlijk op te trekken. Daarin 

werken we aan dezelfde instrumenten, omdat we dezelfde dingen moeten gaan optuigen.  2295 
Daar is het veel lonender om samen op te trekken dan bij iets als de culturele sector. Bij 

Economie zie je een beetje op onderdelen hetzelfde. De financiële bijdrage staat los van het 

belang dat we eraan hechten. Daar moet je het meer aflezen: Waar zien we dat het van 

toegevoegde waarde is, om samen met de provincies hierin op te trekken? 

 2300 
De VOORZITTER: Dat lijkt me een uitgebreid antwoord. De heer Stigter u bent aan het eind van 

uw betoog gekomen? 

 

Gedeputeerde STIGTER: Ja, het was een uitgebreid antwoord, maar wel volledig, denk ik. 

 2305 
De VOORZITTER: Dan ga ik even polsen of er behoefte is aan een tweede termijn. Nee. 

Dan hebben we drie moties, die we in stemming gaan brengen. Dat is motie 188, motie 189 en 

motie 190. Tegelijkertijd kunnen we ook in stemming brengen voordracht 58. De moties van de 

SP zijn ruim van tevoren rondgedeeld, dus ik ga er even vanuit dat we zonder schorsing verder 
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kunnen gaan, tenzij iemand daar bezwaar tegen heeft. Als u dat wel heeft, dan is het goed om 2310 
dat even te melden. Ik zie geen berichten.  

De moties worden in stemming gebracht. Bedankt, meneer Smaling voor dit bericht.  

Dan zal de griffier de fractievoorzitters weer in beeld brengen. 

 

- Mevrouw KOCKEN (GL): GroenLinks stemt tegen motie 188, tegen motie 189 en tegen 2315 
motie 190. GroenLinks stemt voor voordracht 58, concept begrotingen 2021 van het IPO 

en BIJ12. 

- De heer VAN DER MAAS (VVD): De VVD is tegen motie 188, tegen motie 189 en tegen 

motie 190. De VVD stemt voor voordracht 58. 

- Mevrouw STRENS (D66): Bij motie 188 wil ik graag een korte stemverklaring geven. D66 2320 
zal tegen deze motie stemmen, omdat D66 het antwoord van de gedeputeerde voldoende 

vindt. De fractie is blij dat wordt gekeken welke digitale voordelen ook in de toekomst 

kunnen worden benut. D66 stemt tegen motie 189 en tegen motie 190. D66 stemt voor 

voordracht 58. 

- De heer VOSKUIL (PvdA): Ik sluit me graag aan bij de stemverklaring van mevrouw Strens. 2325 
De PvdA is tegen motie 188. De PvdA is tegen motie 189 en tegen motie 190. De PvdA is 

voor voordracht 58.  

- De heer DESSING (FvD): Motie 188 daar zijn we tegen, met een stemverklaring, dat wij de 

mogelijkheid voor fysiek vergaderen niet willen uitsluiten. FvD is voor motie 189, ook met 

een korte toelichting. We willen inderdaad dit onderwerp graag breder bespreken en ook 2330 
tijdig in het proces worden betrokken en dat we dat agenderen. We zijn wel voor. We zijn 

tegen motie 190. Bij voordracht 58 heb ik een stemverklaring. In de commissie EFB 

hebben we aangegeven dat we de concept begrotingen voor het IPO en BIJ12 als 

hamerstukken zien. Vooral omdat de besluitvorming hierover al door het college in het 

IPO heeft plaatsgevonden. De groeiende omvang van het werkingsgebied van deze 2335 
provincie overstijgende bestuursstructuur vinden wij niettemin zorgwekkend. Wij dringen 

daarom aan op een tijdige behandeling van deze begroting bij de volgende P&C-cyclus, 

maar zullen wel voor deze voordracht stemmen.  

- De heer HEIJNEN (CDA): Het CDA is tegen motie 188, tegen motie 189 en tegen motie 

190. Het CDA stemt voor voordracht 58. 2340 
- De heer ZOON (PvdD): De PvdD stemt tegen motie 188 en tegen motie 189. We zijn 

overtuigd door het antwoord van GS. We zullen tegen motie 190 stemmen. Bij voordracht 

58 een stemverklaring: Inhoudelijk zijn we het niet overal mee eens, maar om de boel niet 

helemaal te blokkeren, zullen we in dit geval voor stemmen. 

- De heer DEEN (PVV): De PVV stemt tegen motie 188, voor motie 189 en tegen motie 190. 2345 
De PVV stemt tegen voordracht 58 

- De heer SMALING (SP): De SP stemt voor motie 188, voor motie 189 en voor motie 190. 

De SP stemt tegen voordracht 58. De SP vindt het toch een slechte zaak dat we zo slecht 

worden meegenomen in de hele procedure en als Provinciale Staten nauwelijks inbreng 

lijken te hebben op de gang van zaken. 2350 
- De heer KLEIN (CU): De CU stemt tegen motie 188 en tegen 189. Bij motie 190 een 

stemverklaring: Wij vinden het op zich terecht om op te roepen dat we moeten kijken wat 



Pagina 56 
 

 56 

het effect is van die cultuurfunctie. We vertrouwen erop dat de gedeputeerde daar ook 

aandacht voor blijft vragen in het IPO, maar we vinden deze motie alleen een te groot 

middel, dus ook tegen. De CU stemt voor voordracht 58. 2355 
- De heer BALJEU (Fractie Baljeu): Fractie Baljeu stemt voor motie 188, voor motie 189 en 

tegen motie 190. Fractie Baljeu stemt tegen voordracht 58. 

 

De VOORZITTER: Dank u. Dan hebben we alle stemmen gehad. We maken nu even de balans op. 

De uitslag. Dan gaan we naar motie 188. Met 49 stemmen tegen en 4 stemmen voor is motie 188 2360 
verworpen. Voor hebben gestemd de SP, Fractie Baljeu. 

Motie 189 is met 38 tegen en 15 stemmen voor verworpen. Voor hebben gestemd FvD, de PVV, 

de SP en Fractie Baljeu. 

Motie 190 is met 50 stemmen tegen en 3 stemmen voor verworpen. Voor hebben gestemd de SP. 

Voordracht 58 is met 46 stemmen voor en 7 stemmen tegen aangenomen. Tegen hebben 2365 
gestemd PVV, de SP en Fractie Baljeu. 

Daarmee is een eind gekomen aan agendapunt 13. 

Dan gaan we over naar agendapunt 14. 

 

14. Vragenuur 2370 
 

De VOORZITTER: Er zijn geen mondelinge vragen ingediend.  

Zoals u weet hebben we de agendapunten 15 en 16 al in de Statenvergadering van 9 november 

behandeld.  

 2375 
15. (Actualiteit: is verschoven naar Provinciale Staten van 9 november 2020) 

 

16. (Stemming moties Vreemd aan de orde: is verschoven naar Provinciale Staten van 

9 november 2020)  

 2380 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu over naar agendapunt 17. 

 

17. Sluiting  

 

De VOORZITTER: Dat is de sluiting alweer. Ik vind dat we een zeer effectieve en snelle 2385 
vergadering hebben gehad vandaag. Dank daarvoor. Dank ook aan onze ondersteuning door de 

griffie en alle technici, die het weer mogelijk hebben gemaakt om vandaag met elkaar online te 

kunnen vergaderen. De volgende Statenvergadering vindt ook weer online plaats op 

14 december, vanaf 13.00 uur. Ik hoop u dan weer gezond terug te zien. Dus tot 14 december. 

Dan sluit ik hierbij deze vergadering. 2390 
 

Sluiting om 16:41 uur. 

 

  

 2395 



1 Agenda PS-uitloop 16-11-2020 -gewijzigd- 

 

 
Agenda PS-vergadering  -gewijzigd- 
Datum 16 november 2020  
Tijd Aanvang 13:00 uur 

Locatie Online vergaderomgeving 

Voorzitter A.Th.H. van Dijk 

Omschrijving (Uitloopdatum van PS 11 november 2020) 
Live volgen of terugkijken kan via: www.noord-holland.stateninformatie.nl.  
De publieke tribune is vanwege strengere coronamaatregelen gesloten. 

 

 
Wijziging agenda: in het presidium van 2 november jl. is besloten om actualiteiten en 
stemming moties Vreemd a/d orde van de dag, op 9 november te behandelen. 
 
  

 
 

Heropening en mededelingen. 
 

10 
 

Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028. 

Voordracht 55 
 

11 
 

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023 

Voordracht 56 
 

12 
 

Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025. 

Voordracht 57 
 

13 
 

Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12. 

Voordracht 58 
 

14 
 

Vragenuur. 

(Het Statenlid dat tijdens dit vragenuur mondelinge vragen wil stellen, meldt 
dit onder aanduiding van het onderwerp uiterlijk een werkdag voor aanvang 
van de vergadering bij de voorzitter via de statengriffier.) 
 

15 
 

(Actualiteit: is verschoven naar PS 9 november 2020.)  

16 
 

(Stemming moties Vreemd a/d orde: is verschoven naar PS 9 november 2020.) 
 

17 Sluiting. 



 
 



1 Spreektijden PS 16-11-2020 

 

 Provinciale Staten 
 
 

 
 
Spreektijdverdeling PS-uitloopvergadering 16 november 2020 
 
Het presidium heeft besloten de spreektijdverdeling voor de uitloopvergadering van PS 16 november 
a.s. te baseren op 5 uren vergaderen. 
 
NB: houdt u s.v.p. wel rekening met doorvergaderen in de avond na het diner vanwege een mogelijke 
langere duur i.v.m. schorsingen en technische tijd. 
 
 
Voor de vergadering van 16 november a.s. wordt de volgende verdeling gehanteerd:  
 

Fractie       Spreektijd 

GroenLinks   23 min. 

VVD   23 min.  

Forum voor Democratie   20 min. 

D66   17 min. 

PvdA    17 min. 

CDA    13 min. 

Partij voor de Dieren   11 min. 

PVV   11 min. 

SP   11 min. 

ChristenUnie   10 min. 

50PLUS/Partij van de Ouderen   10 min. 

DENK   10 min.  

Fractie Baljeu     3 min. 

Totaal PS 179 min. 

Spreektijd GS                72 min. 

Technische tijd    49 min. 

Totaal  300 min. 
 

 



1 Addendum Online Vergaderen RvO 

Addendum voor de online PS-vergadering bij het Reglement van Orde voor PS van Noord-
Holland 

1 
 

Inleiding 

De “Tijdelijke wet digitale beraadslaging en besluitvorming provincies,(…)” maakt het mogelijk 
dat de Staten van Noord-Holland online vergaderen en rechtsgeldige besluiten nemen.  

Het voeren van online beraadslagingen in het verband van de Statenvergadering vergt een andere 
orde en discipline van de Staten. In dat kader is dit addendum bij het Reglement van Orde voor de 
vergaderingen en andere werkzaamheden van Provinciale Staten opgesteld.  

In het addendum is een aantal aanvullingen en een enkele afwijking van het Reglement van Orde 
opgenomen, waarmee een ordelijk en rechtsgeldig verloop van de beraadslaging en 
besluitvorming mogelijk gemaakt wordt. Na afloop van de eerste online Statenvergadering zal 
met het Presidium worden geëvalueerd.  

Voorafgaand aan de Statenvergadering: 

1. Als u geen test heeft uitgevoerd op één van de aangegeven momenten vooraf, kunt u 
mogelijk niet meedoen aan de digitale Statenvergadering.  

Als vlak voor de vergadering blijkt dat u niet kunt inloggen, kan het noodzakelijk zijn dat 
u naar het Provinciehuis komt om te zorgen dat u daar gebruik kunt maken van de daar 
beschikbaar gestelde apparatuur. Eventueel wordt tot dat moment de vergadering 
geschorst, in afwachting van uw aankomst op het Provinciehuis.  

Zorg er dus voor dat u uw aansluiting, camera en microfoon opstelling getest heeft op 
een van de in de Nieuwsmail aangeboden testmomenten van de griffie, zodat u nog de 
tijd heeft om te kiezen voor een andere locatie of met andere apparatuur deel te nemen 
aan de vergadering.  

Zorg voor een rustige plek en maak gebruik van een koptelefoon met eventueel een 
aparte microfoon.  

2. Geef uw afwezigheid tijdig van tevoren aan bij de Statengriffie via 
statengriffie@noord-holland.nl  

In het geval dat u niet uw afwezigheid doorgeeft en u bent niet aanwezig in de online 
vergadering, kan het zijn dat de vergadering wordt geschorst tot het moment dat we u 
bereikt hebben en vastgesteld hebben wat de reden van uw afwezigheid in de vergadering 
is.  

3. Geef ook tijdens de vergadering bij de Statengriffie aan wanneer u niet meer deelneemt 
aan de vergadering. 
 
Dit kan via het chatscherm en uiteraard via de mail statengriffie@noord-holland.nl  
 

4. Leden melden voorafgaand aan de vergadering per mail bij de Statengriffie aan een 
bijdrage te willen doen bij een agendapunt.  

U kunt tot vrijdagmiddag 13.00u per mail via statengriffie@noord-holland.nl aangeven dat 
u een bijdrage wilt doen op een agendapunt.  
 

5. Zorg ervoor dat u zich 30 minuten voor aanvangstijd aanmeldt in de online 
vergaderomgeving, met de token voor de vergadering.  

Tijdens het half uur voorafgaand aan de vergadering wordt uw presentie door de 
statengriffier vastgesteld, daarvan wordt verslag gedaan in de notulen van de 
vergadering.  
Eventueel hoort u dan van de voorzitter de laatste mededelingen voordat de vergadering 
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live wordt uitgezonden en kunt u de overige deelnemers aan de vergadering begroeten. U 
kunt dan zelf ook controleren of uw beeld en geluid goed is. 

[Hierbij wordt afgeweken van artikel 15 Reglement van Orde] 

Na aanvang van de Statenvergadering 

Openbaarheid van de vergadering 

De online Statenvergadering is openbaar. Het is niet mogelijk om online in beslotenheid te 
vergaderen. Beraadslagingen die in beslotenheid moeten worden gevoerd, dienen op een ander 
moment en in een fysieke vergadering te worden geagendeerd.  

6. De vergadering wordt live-gestreamd vanaf de aanvangstijd en is te volgen voor het 
publiek en de pers via de website.  

Houdt er rekening mee dat u zelf en de omgeving waarin u deelneemt aan de 
onlinevergadering zichtbaar is voor het publiek. 

Opening van de vergadering 

7. Aan het begin van de vergadering stelt de voorzitter vast dat het quorum gehaald is op 
basis van de vooraf door de statengriffier bijgehouden presentielijst, en noemt de 
afwezige leden op. Vervolgens opent de voorzitter de vergadering.  

Als het minimumaantal dat benodigd is voor het quorum niet meer deelneemt aan de 
Statenvergadering door een technische storing, kan de vergadering door de voorzitter 
geschorst worden tot het moment dat het quorum hersteld is. 

8. De primus wordt niet vastgesteld in de online Statenvergadering. Als er een hoofdelijke 
stemming wordt aangevraagd dan geschiedt stemming op volgorde van fractiegrootte en 
volgorde van de plaats op de lijst.  
 
[Hierbij wordt afgeweken van artikel 18 van het Reglement van Orde]  
 

Spreekregels tijdens de vergadering 

9. In het chatscherm worden zoveel mogelijk vaste vergadertermen gehanteerd. 
 
Naast het groene handje, is het chatscherm een belangrijke informatiebron voor de 
voorzitter voor wat er leeft in de vergadering. Om het voor de voorzitter mogelijk te 
maken de teksten in het chatscherm snel te lezen, wordt gevraagd u zakelijk en beknopt 
uit te drukken.  Daarom wordt een aantal vaste woorden gebruikt, niet heel anders dan in 
een normale fysieke vergadering:  
 
- Ja/Nee 
 
- Interruptie (Groen Handje)  
 
- Verhelderende vraag 
 
- Van de orde 
 
- Nieuw (discussie)punt 
 
- (Erg) eens 
 
- (Erg) oneens 
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- Neutraal 
 
 

10. Op een ordevoorstel van de voorzitter reageren in de eerste plaats de woordvoerders 
danwel de fractievoorzitters via het chatscherm, met de bovengenoemde termen.  
 
De voorzitter vraagt bijvoorbeeld of er behoefte is aan een tweede termijn. Daarop 
reageert u als woordvoerder zoveel mogelijk door in het chatscherm ja of nee aan te 
geven.  
 

11. In het geval dat de voorzitter schorst, geeft hij het precieze tijdstip aan waarop de 
vergadering weer wordt geopend.  
 
In plaats van “we schorsen voor 10 minuten” wordt er aangegeven dat de vergadering 
weer verder gaat om 14:10u.  
 

12. U kunt een bijdrage doen zodra de voorzitter u het woord geeft. U spreekt de 
vergadering toe via de voorzitter.  
 
U heeft voorafgaand aan de vergadering aangegeven via de mail bij de Statengriffie op 
welke punten u een bijdrage wilt doen in de eerste termijn. De voorzitter noemt alle 
aangemelde sprekers voor de eerste termijn. 
 
Tijdens de vergadering kunt u in het chatscherm aangeven dat u graag in de tweede 
termijn nog een bijdrage wilt doen. 
Aan het begin van de tweede termijn noemt de voorzitter de namen van alle aangemelde 
sprekers in tweede termijn. 
 

13. De spreektijdenregeling is van toepassing en u wordt gevraagd uw bijdrage bondig te 
houden.  
 

14. Interrupties hebben de vorm van een korte vraag zonder inleiding. Interrupties worden 
zeer summier en slechts aan het eind van de bijdrage van de spreker toegestaan.  
 
Interrupties kunnen het debat in een online digitale vergadering voor derden minder 
duidelijk te volgen maken. Daarom is het raadzaam deze slechts in bescheiden mate toe 
te laten. Reacties op andere bijdragen worden zoveel mogelijk verwerkt in een bijdrage in 
tweede termijn.  
Derde termijn –In afwijking van het reglement van orde kan de voorzitter voorstellen om 
een derde termijn toe te staan. Een bijdrage in de derde termijn gaat niet van de 
spreektijd af.  
 
[Hierbij wordt enigszins afgeweken van artikel 22 van het Reglement van Orde] 
 

15. Aan het eind van de behandeling van een agendapunt wordt duidelijk door de voorzitter 
vastgesteld dat de beraadslaging over het punt is afgerond. In het chatscherm wordt door 
de Statengriffie ook dat agendapunt afgesloten en het volgende genoemd.  
 

Moties en amendementen 

 
16. A. Moties en amendementen worden vanaf een half uur voor en ook tijdens de 

vergadering ingediend per mail aan statengriffie@noord-holland.nl  
In de onderwerp regel staat in hoofdletters INDIENEN Motie …..; 
 
B. Een motie die eerder is ingediend, kan gewijzigd worden ingediend tijdens de 
vergadering met in de onderwerp regel in hoofdletters GEWIJZIGD INDIENEN Motie….. ;  
 
C. De indiener en alle mede-indieners worden in cc: van de mail met bijlage 
opgenomen; 
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D. Alléén moties die vanaf een half uur voor de vergadering worden aangeleverd 
worden als definitief en ingediend beschouwd; 
 
E. Indiener + Mede-indieners ontvangen na indiening een mail waarin de indiening 
van de motie bevestigd wordt;  
 
F. Tijdens de beraadslagingen over het punt waarop de motie is ingediend, wordt de 
motie door de indiener genoemd en het dictum van de motie wordt uitgesproken; (Het 
uitspreken van het dictum gaat niet van de spreektijd af) Als de motie gewijzigd wordt 
ingediend, dan wordt dit genoemd in de bijdrage.  
 
G. Pas na het uitspreken van het dictum wordt de motie door de Statengriffie bij het 
agendapunt in iBabs en op internet gepubliceerd. 

Stemming en besluitvorming 

17. A. De stemming over voorstellen, moties en amendementen wordt vastgesteld per 
stembrief die de statenleden na de vergadering ontvangen;  
 
B. Tijdens de vergadering wordt via de fractievoorzitters gepeild wat de 

stemverhoudingen in elke fractie zijn; 
 

C. Na de vergadering wordt de weergave van de stemverhoudingen op brief gesteld en 
wordt de vaststelling van deze stemverhoudingen aan elk van de tijdens de 
vergadering aanwezige leden toegezonden. Elk lid stuurt de stembrief ondertekend 
terug aan de Statengriffie ter bevestiging van de juiste weergave van zijn of haar 
wilsverklaring. 

 
D. Ongeveer twee weken na de vergadering wordt de besluitenlijst gepubliceerd.  
 

Actualiteiten 

18. A. Een actualiteit in de online PS-vergadering wordt na de rondvraag en vóór de 
stemming over moties vreemd op de agenda wordt geplaatst; 
 
B. Een actualiteit duurt maximaal 60 minuten, waarvan 10 minuten technische tijd;  
 
C. Elke deelnemer krijgt vooraf, na de laatste voorbereidende presidiumvergadering 

een maximum spreektijd; 
 
D. Deze spreektijd geldt voor bijdragen, het doen van interrupties én de 

beantwoording van interrupties; 
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Dit integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 

geeft inzicht in de geprogrammeerde onderhouds- en vervangings-

projecten en de projecten ter verbetering en/of uitbreiding van de  

provinciale infrastructuur. 

Tot en met 2020 waren de verbeter- en uitbreidingsprojecten opgenomen in het Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur 
(PMI) en de onderhouds- en vervangingsprojecten in het Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO). Het was al 
gebruikelijk om de projecten uit het PMO en PMI goed op elkaar af te stemmen voor een optimale uitvoering van projecten. De 
horizon van het iMPI betreft 8 jaren, waarin de laatste 3 jaren een doorkijk vormen. De programmering in de laatste jaren is 
daarmee nog niet volledig.

Het iMPI 2021-2028 geeft een eerste invulling aan de wens om het PMI en PMO samen te voegen. De focus voor deze eerste 
geïntegreerde versie ligt op het in onderlinge samenhang presenteren van het gehele programma infrastructuur. Dit wordt 
gedaan in een gebiedsgerichte vorm, de projecten worden per gebied weergegeven. Er is gebruik gemaakt van de uitkomsten 
van de enquête die in het voorjaar van 2020 is gehouden onder de Statenfracties voor de invulling van dit iMPI. Voor het 
volgende iMPI 2022-2029 is verdere optimalisatie voorzien. 

In bijlage 1 is een verklarende woordenlijst opgenomen.

1.1. Doel document
Het doel van dit document is informeren over het meerjarenprogramma infrastructuur. Het programma is opgesteld binnen 
de geldende beleids- en financiële kaders. De financiële gegevens in het iMPI vormen de basis voor de begroting 2021. In de 
herziene Financiële Verordening Provincie Noord-Holland 2019, zoals vastgesteld op 16 december 2019, is opgenomen dat de 
kredieten voortaan in de voordracht van de Begroting worden aangevraagd. Om verbinding tussen de inhoud van de projecten 
en de dekking van de kosten te behouden, wordt het iMPI voorafgaande de begroting behandeld in dezelfde PS-vergadering. 

Aan Provinciale Staten wordt met de voordracht van het iMPI gevraagd in te stemmen met:
• opname van nieuwe projecten in de studiefase; 
• promotie van verbeter- en uitbreidingsprojecten van de studie- naar de planfase;
• promotie van vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten van de plan- naar de realisatiefase;
• schrappen van verbeter- en uitbreidingsprojecten. 

De promotie van plan- naar realisatiefase resulteert in een kredietaanvraag in de voordracht van de Begroting.
In paragraaf 3.5 wordt de rol van Provinciale Staten bij het opnemen en promoveren van verbeter- en uitbreidingsprojecten 
nader uitgelegd.

De uitvoering van vast- en variabel onderhoud wordt georganiseerd binnen de financiële- en kwalitatieve kaders van de Nota 
Infrastructurele Kapitaalgoederen. Dit wordt in het volgende hoofdstuk toegelicht. Hiervoor zijn geen kredietaanvragen nodig. 
Daarom worden deze werkzaamheden niet in de voordracht voorgelegd aan Provinciale Staten. 
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1.2. Provinciale infrastructuur
De provinciale infrastructuur bestaat uit drie netwerken: wegen, vaarwegen en vrij liggende busbanen ook wel OV-banen. 
Langs een groot deel van onze wegen liggen ook parallelwegen en fietspaden die eigendom van de provincie zijn. Figuur 1 geeft 
een overzicht van de drie netwerken.

Figuur 1 | Provinciale netwerken: rood = wegen, blauw = vaarwegen, geel = ov-banen 

(En ter informatie: oranje = rijkswegen) 

De Wegenwet en de Scheepvaartverkeerswet schrijven voor dat de provincie verplicht is de provinciale infrastructuur in stand 
te houden. De provincie doet dit door de infrastructuur te onderhouden of te vervangen als het einde van de (technische) 
levensduur is bereikt. 
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De provinciale infrastructuur is van groot maatschappelijk belang. Aanleg, verbetering, aanpassing en onderhoud van 
de infrastructuur is erop gericht om op een duurzame manier optimale prestaties te bereiken op het gebied van verkeers-
veiligheid, leefbaarheid en bereikbaarheid. In Tabel 1 is de totale omvang van de provinciale infrastructuur weergegeven.

Tabel 1 | Hoeveelheden infrastructuur

Type areaal Hoeveelheid (stand 1-1-2020) Eenheid

Wegen (enkel- en meerbaans) 645 kilometer

Fietspaden 384 kilometer

Vrij liggende busbanen 50 kilometer

Openbare verlichting 11.470 stuks

Verkeersregelinstallaties (VRI's) 256 stuks

Faunapassages/dassenrasters 80/2200 stuks /meters

Haltes/stations/HOV-baan 64 stuks

Haltes langs provinciale wegen 489 stuks

Vaste kunstwerken (incl. ecoducten en tunnels) 525 (resp. 4 en 2) stuks

Beweegbare kunstwerken (incl. pontjes en sluizen) 65 (resp. 2 en 10) stuks

Vaarwegen 246 kilometer

Brugbedieningscentrale 1 stuks

Verkeerscentrale 1 stuks

Tunnelcentrale 1 stuks

Steunpunten 8 stuks
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Het iMPI is een zelfstandig document, maar heeft vanzelfsprekend een relatie met andere documenten die door de provincie 
Noord-Holland worden opgesteld. In deze documenten staat haar visie en zijn beleidskaders en ontwikkelingen die worden 
voorzien, vastgelegd. In onderstaande figuur is dit weergegeven.

Figuur 2 | Relatie iMPI met andere documenten binnen provincie Noord-Holland

2.1. Kaderstelling voor programmering
Op het hoogste niveau draagt de provincie haar langetermijnvisie uit door zich te verbinden aan landelijke akkoorden, 
convenanten en dergelijke. De nadere uitwerking vindt vervolgens plaats in beleidskaders.
De beleidskaders voor de langere termijn voor de provinciale infrastructuur liggen vast in de Nota Infrastructurele 
Kapitaalgoederen (NIKG) en de investeringsstrategie Noord-Hollandse infrastructuur (iNHi). Ook worden ontwikkelingen, 
zoals bijvoorbeeld op het gebied van duurzaamheid en innovatie, in deze documenten beschreven. De NIKG en de iNHi 
worden om de 4 jaar herzien en vastgesteld door Provinciale Staten. Mocht er aanleiding toe zijn, dan kunnen ook tussentijdse 
wijzigingen worden aangebracht. Deze documenten vormen de kaders voor de programmering van vervangings-, verbeter- 
en uitbreidingsprojecten op onze infrastructuur en voor het uitvoeren van vast- en variabel onderhoud. 

2.2. Omgevingsvisie 
In de Omgevingsvisie Noord-Holland 2050 is het integrale beleid van de provincie opgenomen.  
De Omgevingsvisie schetst een vijftal samenhangende bewegingen:
• Schiereiland Noord-Holland 
• Metropool in ontwikkeling
• Sterke kernen, sterke regio
• Nieuwe energie
• Natuurlijk vitaal groen systeem

De Omgevingsvisie laat zien wat de ontwikkelprincipes voor de hele provincie zijn om een hoge kwaliteit van de leefomgeving 
te kunnen bieden. Hierbij komen de thema’s gezondheid, veiligheid, klimaatadaptatie en landschap aan bod. Mobiliteit is een 
van de hoofdthema’s in de Omgevingsvisie.

Nadere uitwerking van het thema mobiliteit brengt alle inzichten en beleidskeuzes samen in relatie tot de andere hoofd-
thema’s zoals verstedelijking, klimaat en energie. Het geeft een overzicht van de samenhang tussen keuzes op verschil lende 
beleidsterreinen en tussen de verschillende regio’s. Daarmee vormt het een kapstok en strategische agenda voor onze inzet in 
verschillende programma’s en samenwerkingen, zowel in de MRA als in de andere regio’s in Noord-Holland. In het iMPI 
worden uiteindelijk de provinciale infrastructuurprojecten opgenomen, die hieruit volgen. 

 
2.3. Coalitieakkoord
Bij het uitvoeren van infrastructurele projecten wordt waar mogelijk invulling gegeven aan de speerpunten uit het 
coalitieakkoord ten aanzien van verduurzaming, verbetering leefbaarheid, energietransitie, klimaatadaptatie en 
verbeteren biodiversiteit. 

Omgevingsvisie 
Coalitieakkoord 

VISIE

BELEIDSKADERS EN 
ONTWIKKELINGEN

PROGRAMMERING

NIKG
(Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen)

iNHI
(Investeringsstrategie NH infrastructuur)

iMPI
(integraal meerjarenprogramma infrastructuur)



In het coalitieakkoord “Duurzaam doorpakken” is het volgende over de ontwikkeling en instandhouding van provinciale 
infrastructuur opgenomen: 

•  Duurzaamheid en innovatie: De provinciale infrastructuur moet op termijn voldoen aan onze duurzaamheidsambities. 
Innovatie is een voorwaarde om de klimaatdoelstellingen te realiseren. Daarnaast zoeken we naar kansrijke innovaties om 
de aanleg en het beheer van provinciale infrastructuur te verbeteren.

•  Fiets: Wij investeren in nieuwe snelfietsroutes in de regio’s Alkmaar, Haarlem-IJmond en Gooi en Vechtstreek. 
Fietsveiligheid is een randvoorwaarde bij de aanleg en het beheer van provinciale infrastructuur. De komende jaren gaan 
we mogelijke knelpunten rond fietsveiligheid bij provinciale wegen in kaart brengen en waar mogelijk versneld oplossen, 
zoals bij de N203.

•  Faunapassages/bermbeheer: Om versnippering van natuurgebieden tegen te gaan en de biodiversiteit te versterken, 
nemen wij de aanleg van faunapassages standaard mee bij de aanleg en het beheer van provinciale wegen. We beheren 
onze bermen natuurvriendelijk, waarbij verkeersveiligheid randvoorwaardelijk is.

•  Zonne-energie: We gaan onze provinciale wegen en gebouwen optimaal benutten voor de opwekking van zonne-energie.

Individuele projecten op de provinciale infrastructuur, die in het coalitieakkoord worden genoemd, zijn:
• Verbinding A8-A9 
• Bereikbaarheid Bollenstreek 
• Broek in Waterland
• Bereikbaarheid kust Zuid-Kennemerland

Alle studieprojecten en de planfaseprojecten ter verbetering  zijn getoetst aan de hand van de ambities van het coalitieakkoord. 
Hieruit blijken twee projecten die onvoldoende lijken aan te sluiten bij het coalitieakkoord:
•  N205-05 ‘Verdubbeling N205, gedeelte Nieuwe Bennebroekerweg-N207’. 
  Dit project is nu gekoppeld aan de uitkomsten van de Netwerkstudie, die gezamenlijk met de gemeente Haarlemmermeer 

en de Vervoerregio Amsterdam is opgestart en waarvan de eerste resultaten naar verwachting in het eerste kwartaal van 
2021 bekend zijn.

•  N508-06 ‘ Onderzoek reconstructie N508 inclusief aansluiting N242’. 
  Aan de gemeente Alkmaar is voorgesteld het project te heroverwegen en binnen de regio te kijken naar een meer multimodale 

en duurzame bijdrage. Er wordt nu gekeken naar kleinschaligere oplossingen voor het verkeer op de Nollenweg.

Uitkomsten van deze studies worden in het volgend iMPI verwerkt.

2.4. Investeringsstrategie Noord-Hollandse infrastructuur (iNHi)
In 2014 is de Investeringsstrategie Noord-Hollandse Infrastructuur (iNHi) vastgesteld door Provinciale Staten. Er zijn 
indicatoren vastgesteld om de provinciale wegen te waarderen en knelpunten te bepalen. En er is een werkwijze op hoofdlijnen 
bepaald hoe deze knelpunten op te lossen zijn. Met de iNHi als kader, is sinds 2014 een aantal verbeteringen op de provinciale 
wegen doorgevoerd. De achterliggende methodieken en data zijn inmiddels verouderd en daarom wordt de iNHi nu 
geactualiseerd. Naast het actualiseren van de methodieken en data, wordt de iNHi uitgebreid tot een multimodaal- en 
integraal afwegingsmodel, waarbij provinciale en regionale ambities worden vertaald in voorstellen voor effectieve en 
samenhangende investeringen in de provinciale infrastructuur. 
Alle (vaar)wegtrajecten worden getoetst op verkeersveiligheid en doorstroming voor de verschillende modaliteiten (openbaar 
vervoer, fiets, auto, vrachtverkeer). Daarnaast worden eventueel aanwezige wettelijke knelpunten verzameld, bijvoorbeeld op 
het gebied van geluid en luchtkwaliteit. Ook worden kansen in beeld gebracht die andere beleidsvelden met zich mee brengen, 
zoals gezondheid, ontsnippering en biodiversiteit. 

Dit overzicht van knelpunten en kansen wordt gebruikt om met voorstellen te komen voor verbeter- en uitbreidingsprojecten en 
om uitwerking te geven aan lopende projecten. Hierbij is het uitgangspunt om bestaande infrastructuur zo goed mogelijk te 
benutten en de aanleg van nieuwe infrastructuur te beperken. Knelpunten waarvan duidelijk is dat infrastructurele 
maatregelen redelijkerwijs onvermijdelijk zijn, worden opgenomen in de studiefase van het iMPI. Provinciale Staten worden 
betrokken bij de uitwerking van de actualisering van de iNHi. De programmering in het iMPI zal te zijner tijd worden getoetst 
aan de geactualiseerde iNHi. 
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2.5. Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG)
De Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen stelt kaders voor het onderhoud van de provinciale infrastructuur. Het legt de 
kwaliteitsniveaus vast waaraan de infrastructuur moet voldoen. De beeldkwaliteitsniveaus zijn gebaseerd op de eisen ten 
aanzien van verkeersveiligheid, bereikbaarheid, comfort, aanzien, leefbaarheid en milieu. Met de NIKG is aangesloten op het 
landelijke ABCD-kwaliteitssysteem van de CROW. Hierin is A het hoogste kwaliteitsniveau en D het laagste. De gehanteerde 
beeldkwaliteitsniveaus bij de provincie Noord-Holland zijn:

Tabel 2 | Beeldkwaliteitsniveau areaal

Type areaal Beeldkwaliteit

Stroomwegen B

Overige wegen C

Fietspaden B

Milieuaspecten bij wegbeheer B 

Vrijliggende busbanen B

Haltes/stations Hoogwaardig Openbaar Vervoer (HOV) B

Vaarwegen/oevers C/D

De beeldkwaliteitseisen alleen zijn niet altijd toereikend. De uiteindelijke uitvoering van instandhouding wordt gevoed door 
verdere richtlijnen, normen en uitkomsten van inspecties.

De NIKG wordt momenteel herzien en eind 2020 wordt de NIKG 2020-2023 voorgelegd aan Provinciale Staten. Voor eventuele 
beleidswijzigingen en trends en ontwikkelingen is een inschatting van de kosten gegeven. De programmering in dit iMPI is 
gebaseerd op de vigerende beleidskaders van de NIKG2016. De beeldkwaliteitsniveaus zullen niet veranderen indien de Staten 
akkoord gaan met de nieuwe NIKG 2020-2023. Belangrijke ontwikkelingen voor de komende jaren zijn onder andere 
verduurzaming en innovatie. Deze zijn beschreven in de NIKG 2020-2023 en het is een beleidskeuze om binnen infrastructurele 
projecten hier invulling aan te geven.
De aanvraag van financiële middelen voor dit soort ontwikkelingen zal de planning en control (P&C) cyclus volgen  
(zie toelichting in paragraaf 3.6 voor P&C cyclus). 
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In dit hoofdstuk worden de verschillende activiteiten toegelicht, die we op onze infrastructuur uitvoeren.   

De geprogrammeerde projecten doorlopen een aantal fasen. De projectfasen en de programmering van projecten worden in 
dit hoofdstuk toegelicht. De dekking van de kosten van infrastructurele projecten wordt uitgelegd en tot slot wordt aandacht 
besteed aan de mandaatafspraken tussen Gedeputeerde Staten en Provinciale Staten ten aanzien van infrastructurele 
projecten.

In hoofdstuk 4 wordt per onderhoudsgebied een toelichting gegeven op de geprogrammeerde infrastructurele projecten.

3.1. Onderhouds-, vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 
Om de provinciale infrastructuur goed te laten functioneren is onderhoud nodig. De in de NIKG vastgestelde kwaliteitsniveaus 
en wettelijke eisen dicteren wanneer onderhoud nodig is. Er zijn twee soorten onderhoud, namelijk vast en variabel 
onderhoud. 
Wanneer infrastructuur aan het einde van de levensduur is gekomen en de levensduur redelijkerwijs niet kan worden verlengd, 
wordt zij volledig vervangen. 
Indien er sprake is van een verkeersveiligheids-, leefbaarheids- of doorstromingsknelpunt, kan worden besloten om de 
bestaande infrastructuur te verbeteren en/of uit te breiden. Deze knelpunten volgen uit de iNHi, maar kunnen ook volgen uit 
regionale ontwikkelingen, zoals de komst van een nieuwe woonwijk of bedrijventerrein.

Vast onderhoud
Voorbeelden zijn (ecologisch) bermbeheer, snoeien, smeren en reinigen. 
Vast onderhoud is kleinschalig onderhoud dat kort-cyclisch op de infrastructuur wordt uitgevoerd. Het is goed voorspelbaar en 
de kosten tussen de jaren fluctueren weinig. Vast onderhoud wordt daarom niet geprogrammeerd. 

Variabel onderhoud
Voorbeeld van variabel onderhoud is het asfalteren van de bovenste asfaltlaag van wegen en fietspaden. 
Variabel onderhoud is veelal ingrijpend van aard, dat na een langere gebruiksperiode, op een groot deel van de infrastructuur 
wordt uitgevoerd. Het wordt ook wel ‘groot onderhoud’ genoemd. De maatregelen zijn nodig om de technische levensduur van 
de infrastructuur te behouden. 
Variabel onderhoud wordt met intervallen van meerdere jaren uitgevoerd en wordt geprogrammeerd. 

Vervangingsprojecten (inclusief renovatieprojecten) 
Voorbeelden zijn de vervanging van een volledige brug of het afbreken en opbouwen van alle asfaltlagen en (een gedeelte van) 
de fundering van een weg. 
Infrastructuur wordt vervangen indien de economische of technische levensduur is bereikt. Met behulp van renovatie van een 
deel van de infrastructuur, kan de totale levensduur worden verlengd zonder de gehele infrastructuur volledig af te breken en 
te herbouwen. Renovaties vallen ook onder de definitie van een vervangingsproject.

Verbeter- en uitbreidingsprojecten 
Voorbeelden zijn het ombouwen van een kruispunt naar een rotonde, het aanleggen van een nieuwe (parallel)weg of het 
aanleggen van een fietstunnel. 
Het betreft projecten ter verbetering en/of uitbreiding van de infrastructuur. Verder in de tekst wordt hiernaar verwezen 
met ‘verbeter- en uitbreidingsprojecten’. 



Ter illustratie een voorbeeld van een beweegbare brug
In de levenscyclus van een stuk infrastructuur kunnen alle soorten activiteiten een keer voorbij komen. Het volgende fictieve 
voorbeeld illustreert het verschil tussen de soorten activiteiten: Het smeren van de lagers, het schilderen van de stalen 
onderdelen en het schoonmaken van de regenwaterafvoer is allemaal vast onderhoud. Het vervangen van lagers en 
hekwerken is variabel onderhoud. Als een val - de beweegbare klep-, ophanging en bewegingswerken worden vervangen en 
gemoderniseerd, is er sprake van renovatie indien hiermee de technische levensduur wordt verlengd. Het vervangen van de 
volledige brug en de funderingen onder de grond door een nieuwe brug op dezelfde locatie, is een vervangingsproject. 
Indien ook fietsers gebruik gaan maken van de brug en daarvoor een fietspad aan de brug wordt toegevoegd, is er sprake 
van uitbreiding. 
In sommige gevallen zijn de verschillen tussen de activiteiten niet zwart/wit te onderscheiden. Dan is een maatwerk 
afweging nodig om te bepalen hoe het werk te beoordelen en te programmeren in het iMPI. 

Gebiedscontracten
Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten programmeren we in het iMPI en worden door provinciale integrale 
projectteams voorbereid en uitgevoerd. Het vast- en variabel onderhoud is zoveel mogelijk in gebiedscontracten ondergebracht. 
De provincie is ingedeeld in 7 beheergebieden en er zijn 6 gebiedscontracten, want de gebieden 2 en 3 zijn ondergebracht in een 
gebiedscontract. 
Gebiedscontracten zijn integrale onderhoudscontracten met een looptijd van 10 jaar, waarbij de gebiedsaannemers 
verantwoordelijk zijn voor een belangrijk deel van het vast- en variabel onderhoud van de infrastructuur en van de steunpunten 
(vaar-)wegen. Het beheer en onderhoud van tunnels, het baggeren van vaarwegen en de constructieve veiligheid van bruggen 
zijn niet opgenomen in de gebiedscontracten en dit wordt op andere manieren georganiseerd. 

Tabel 3 | Gebiedscontracten en bijbehorende gebiedsopdrachtnemers

Gebiedscontract Gebiedsopdrachtnemer (combinatie) Ingangsdatum Looptijd

1. Kop van Noord-Holland Dura Vermeer Divisie Infra, Ploegam, Van den Biggelaar Grond- en 
waterbouw en Van Doorn Geldermalsen

1-6-2015 10 jaar

2. & 3. Midden Noord BAM Infra, ENGIE Services en Krinkels 1-1-2017 10 jaar en 3 maanden

4. Zuid Kennemerland - IJmond BAM Infra en Krinkels 24-11-2017 10 jaar en 3 maanden

5. Zaanstreek Waterland KWS Infra Amsterdam – Heerhugowaard en Van Hattum en Blankevoort 30-3-2018 10 jaar en 3 maanden

6. Noord-Holland Zuid Mobilis TBI, Aannemingsmaatschappij Van Gelder en De Jong Zuurmond 18-6-2018 10 jaar en 3 maanden

7. Gooi en Vechtstreek KWS Infra Amsterdam - Heerhugowaard en Van Hattum en Blankevoort 2-5-2017 10 jaar

3.2. Programmeren
Projecten beginnen met een initiatief. Dit is niet een echte projectfase, maar een proces waarbij initiatieven, beleidskaders en 
analyses kunnen leiden tot een project en het opnemen hiervan in de studiefase van het iMPI. Het variabel onderhoud, 
vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten worden waar mogelijk samengevoegd en per traject uitgevoerd. Dit noemen 
we trajectbenadering. 
De gebiedsaannemers zijn verantwoordelijk voor de planning van het variabel onderhoud, maar ook hun plannen worden 
betrokken bij deze afstemming. Het resultaat is een afgestemde programmering van projecten in het iMPI. De koppeling van 
projecten in een afgestemde programmering brengt het risico met zich mee dat indien de uitvoering van een deelproject 
vertraagt, ook het gekoppelde project vertraagt. Indien de uitvoering van een onderhouds- of vervangingsproject vertraagt, 
moeten eventuele risico’s worden beperkt. Bijvoorbeeld door een tijdelijke maatregel in te stellen, zoals bijvoorbeeld verlagen 
maximumsnelheid of het instellen van een aslastbeperking: de beperking van het maximale toelaatbare gewicht van de 
voertuigen die over een brug mogen rijden of door een levensduur verlengende maatregel uit te voeren.
Voor het programmeren van variabel onderhoud en vervangingsprojecten is de systematiek van asset management leidend. 
Hierbij wordt optimalisatie gezocht tussen het presteren van de infrastructuur, de kosten die hiermee gemoeid zijn en de 
risico’s als er geen maatregelen worden genomen. 

Voor de programmering van projecten in de komende jaren zijn de kosten voor vervanging gebaseerd op ramingen en de 
planning o.a. op basis van inspectiegegevens. 
Voor de verdere toekomst wordt de leeftijd van een object gebruikt om het vervangingsmoment te bepalen en wordt een 
kostenraming op basis van normkosten gebruikt. Wanneer het vervangingsmoment dichterbij komt, wordt op basis van 
inspectiebevindingen vastgesteld of vervanging daadwerkelijk noodzakelijk is of nog kan worden uitgesteld. 

Provincie Noord-Holland14Integraal meerjaren programma infrastructuur 2021-2028



3.3. Projectfasen
Nadat projecten uit de initiatieffase zijn opgenomen en geprogrammeerd in het iMPI, doorlopen alle vervangings-, verbeter- 
en uitbreidingsprojecten de volgende drie hoofdfasen: studie-, plan- en realisatiefase. De hoofdfasen zijn opgedeeld in verschil-
lende stappen, die worden uitgewerkt door projectteams.

Figuur 3 | Projectfasen en onderliggende stappen

In de studiefase worden, samen met de omgeving en partners, verkenningen uitgevoerd naar het knelpunt en worden 
mogelijke alternatieven voor de aanpak verkend. Zodra een integrale afweging van de alternatieven heeft geleid tot een 
voorkeursvariant, promoveert het project aan de hand van een uitgebreide scopebeschrijving naar de planfase. Het is ook 
mogelijk dat aan het einde van de studiefase de conclusie wordt getrokken dat het project niet verder hoeft te worden 
uitgewerkt, bijvoorbeeld als een knelpunt onvoldoende aanwezig blijkt of er onvoldoende draagvlak is voor mogelijke 
oplossingen. In zo’n geval wordt een project geschrapt. 
In de planfase gaat een integraal projectmanagementteam aan de slag met onder andere de technische uitwerking, 
participatie en inspraaktrajecten, vergunningen en de contractdocumenten. Dit levert een exacte uitvoeringsspecificatie op 
die nauwkeurig kan worden geraamd. Dit is de basis voor de kredietaanvraag bij Provinciale Staten voor de uitvoeringskosten. 
Zodra het uitvoeringskrediet is verkregen, promoveert het project naar de realisatiefase. In deze fase wordt het project 
aanbesteed en voert de aannemer de werkzaamheden uit. Nadat het project is opengesteld en opgeleverd met de aannemer, 
wordt het tot slot in de nazorgfase financieel afgesloten. 

3.4. Dekking infrastructuurprojecten
De dekking van de werkzaamheden aan infrastructuur vallen onder begrotingsprogramma 4 - Bereikbaarheid van de 
Begroting. De begrotingsprogramma’s zijn opgedeeld in beleidsdoelen en daaronder in operationele doelen. 
De werkzaamheden die in het iMPI zijn geprogrammeerd, zijn verspreid terug te vinden in beleidsdoelen 4.2 en 4.3 
met daaronder de operationele doelen, zie onderstaande tabel.

Tabel 4 | Programma 4 bereikbaarheid – operationele doelen in relatie tot het iMPI

4.2 Verbeteren en aanleggen infrastructuur

4.2.1 Studies voor verbetering en aanleg infrastructuur uitvoeren

4.2.2 OV, wegen en kunstwerken verbeteren en aanleggen

4.3 In stand houden infrastructuur

4.3.1 Opstellen beheerbeleid en programmeren

4.3.2 OV, wegen en kunstwerken in stand houden

4.3.3 Beheeractiviteiten vaarwegen uitvoeren

4.3.4 Beheeractiviteiten centrales uitvoeren
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Voor de verdere toekomst wordt de leeftijd van een object gebruikt om het vervangingsmoment te bepalen en 
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FIGUUR 3 – PROJECTFASEN EN ONDERLIGGENDE STAPPEN  
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worden mogelijke alternatieven voor de aanpak verkend. Zodra een integrale afweging van de alternatieven 
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getrokken dat het project niet verder hoeft te worden uitgewerkt, bijvoorbeeld als een knelpunt onvoldoende 
aanwezig blijkt of er onvoldoende draagvlak is voor mogelijke oplossingen. In zo'n geval wordt een project 
geschrapt.  
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uitwerking, participatie en inspraaktrajecten, vergunningen en de contractdocumenten. Dit levert een exacte 
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project naar de realisatiefase. In deze fase wordt het project aanbesteed en voert de aannemer de 
werkzaamheden uit. Nadat het project is opengesteld en opgeleverd met de aannemer, wordt het tot slot in de 
nazorgfase financieel afgesloten.  
 

3.4. Dekking infrastructuurprojecten 
De dekking van de werkzaamheden aan infrastructuur vallen onder begrotingsprogramma 4 - Bereikbaarheid 
van de Begroting. De begrotingsprogramma’s zijn opgedeeld in beleidsdoelen en daaronder in operationele 
doelen. De werkzaamheden die in het iMPI zijn geprogrammeerd, zijn verspreid terug te vinden in 
beleidsdoelen 4.2 en 4.3 met daaronder de operationele doelen, zie onderstaande tabel. 
 
TABEL 4 – PROGRAMMA 4 BEREIKBAARHEID – OPERATIONELE DOELEN IN RELATIE TOT HET IMPI 

4.2 Verbeteren en aanleggen infrastructuur 

4.2.1 Studies voor verbetering en aanleg infrastructuur uitvoeren 

4.2.2 OV, wegen en kunstwerken verbeteren en aanleggen 

4.3 In stand houden infrastructuur 

4.3.1 Opstellen beheerbeleid en programmeren 

4.3.2 OV, wegen en kunstwerken in stand houden 



De kosten voor onderhouds-, vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten worden op verschillende manieren gedekt, 
afhankelijk van het type activiteit. De volgende figuur geeft hiervan het overzicht. Daarna wordt per onderdeel een 
toelichting gegeven.

Figuur 4 | Dekking van het integrale meerjarenprogramma infrastructuur

Vast onderhoud 
Het vast onderhoud wordt door de gebiedsaannemers uitgevoerd aan de hand van de gebiedscontracten. Daarvoor krijgen zij 
over een looptijd van 10 jaar een vast termijnbedrag per maand. Doordat deze kosten zeer constant en voorspelbaar zijn voor 
de provincie, worden deze kosten rechtstreeks gedekt uit de exploitatie. Het kasritme risico voor de bestedingen ligt met deze 
gebiedscontracten bij de aannemer. Voor het vast onderhoud wordt in de begroting een jaarlijks budget opgenomen.

Variabel onderhoud 
Het variabel onderhoud wordt voor een belangrijk deel door de gebiedsaannemers uitgevoerd aan de hand van de 
gebiedscontracten. Hiervoor geldt hetzelfde als is toegelicht onder het vast onderhoud. 
Voor het variabel onderhoud dat niet is ondergebracht in de gebiedscontracten, is er wel een fluctuatie in budgetbehoefte 
per jaar. Om grote schommelingen in de exploitatie tegen te gaan, zijn daarvoor twee bestemmingsreserves ingesteld: 
Groot onderhoud wegen en Groot onderhoud vaarwegen. Deze worden jaarlijks met een gelijkblijvend (norm)bedrag gevoed. 
Onttrekking uit de bestemmingsreserve vindt plaats op basis van de werkelijke kosten.

Vervangings-,verbeter- en uitbreidingsprojecten 
Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten zijn investeringen waarvoor Provinciale Staten kredieten verstrekt. 
De kredieten leiden tot kapitaallasten. De afschrijvingskosten en de rentekosten van externe financiering vormen samen 
de kapitaallasten en worden over de toekomstige gebruiksduur als last genomen op de balans. De financiering van de 
kapitaallasten vindt momenteel plaats uit eigen middelen en bestaan daardoor momenteel alleen uit afschrijvingslasten. 
De geldende afschrijvingstermijnen zijn als volgt: 

Tabel 5 | Afschrijvingstermijnen investeringen

Kredietsoort Afschrijvingstermijn (jaren)

Krediet bruggen 50

Krediet sluizen 50

Krediet wegen 50

Krediet vaarwegen (incl. oevers) 40 (voor houten damwand / staal koudgevormd)

Krediet vaarwegen (incl. oevers) 80 (voor stalen damwand warmgewalst)

Krediet technische installaties 5 / 8 / 15
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4.3.3 Beheeractiviteiten vaarwegen uitvoeren 

4.3.4 Beheeractiviteiten centrales uitvoeren 
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3.5. Opname en promotie van projecten 
In paragraaf 3.3 is toegelicht dat alle verbeter- en uitbreidingsprojecten de studie-, plan- en realisatiefase doorlopen. 
De werkwijze voor het vaststellen van de eerder beschreven projectfasering en de opname en promotie van infrastructurele 
projecten is in 1998 vastgesteld 1. Deze werkwijze wordt sindsdien gevolgd en in deze paragraaf volgt een toelichting op de rol 
van Provinciale Staten bij de faseovergangen:

1.  Opname in de studiefase: Het besluit voor de opname van een project in de studiefase wordt door Gedeputeerde Staten 
genomen. Bij de voordracht over (de actualisering van) het iMPI wordt de lijst van nieuw opgenomen studieprojecten ter 
instemming aan uw Staten voorgelegd. Bij de voordracht over (de actualisering van) het iMPI stemmen Provinciale Staten 
nadien in met de lijst van nieuw opgenomen studieprojecten. 

  De studiekosten worden gedekt uit de begrotingspost voor studiekosten, waarvoor Provinciale Staten jaarlijks een bedrag 
beschikbaar stellen. 

2.  Promotie van studie- naar planfase: Aan het einde van de studiefase nemen Gedeputeerde Staten een besluit over de 
oplossingsrichting en de promotie van het project naar de planfase. In de planfase wordt de gekozen oplossing verder 
uitgewerkt en nauwkeuriger geraamd. Het is ook mogelijk dat aan het einde van de studiefase de conclusie wordt getrokken 
dat het project niet verder wordt uitgewerkt. 

  Bij de jaarlijkse voordracht bij het iMPI wordt de lijst van gepromoveerde projecten van de studie- naar planfase ter 
instemming aan Provinciale Staten voorgelegd. Dit geldt ook voor projecten uit de studiefase waarover besloten wordt deze 
niet verder door te zetten. De voorbereidingskosten worden gedekt uit het beschikbare, algemene voorbereidingskrediet 
(van € 10 miljoen). Deze kosten worden weer teruggestort in het algemene voorbereidingskrediet als het uitvoeringskrediet 
beschikbaar wordt gesteld (‘revolving fund’). 

3.  Promotie van plan- naar realisatiefase: Aan het einde van de planfase promoveert het project naar de realisatiefase en 
kan het project worden uitgevoerd. Provinciale Staten nemen een definitief besluit over de realisatie van het project en 
stellen het uitvoeringskrediet beschikbaar. Dit gebeurt in twee voordrachten, die in dezelfde vergadering zijn geagendeerd. 
In de voordracht van het iMPI wordt eerst het besluit genomen om het project te promoveren naar de realisatiefase. 
Daarna stellen Provinciale Staten bij de voordracht van de begroting(-swijziging) het uitvoeringskrediet beschikbaar 2. 

Voor vervangingsinvesteringen worden de stappen 1 en 2 niet voorgelegd aan Provinciale Staten. Binnen de geldend beleidskaders 
uit de NIKG voor onderhoud en vervanging wordt vastgesteld wat het optimale moment is om werkzaamheden uit te voeren. 
De promotie van plan- naar realisatiefase wordt, analoog aan punt 3, voorgelegd als een besluit aan Provinciale Staten.

3.6. Planning en control cyclus
In Figuur 2 is aangegeven hoe de visie van de provincie zich via beleidskaders vertaalt in programmering van infrastructurele 
projecten. De aanvraag van financiën voor deze projecten volgt de bestaande (financiële) planning en control cyclus. 
Bij de Kaderbrief worden voorstellen gedaan. Afweging vindt plaats van alle Kaderbriefaanvragen op nut, noodzaak, 
haalbaarheid etc. Na vaststelling van de Kaderbrief vormt deze de basis voor de nadere uitwerking van de meerjarenbegroting. 
Met de vaststelling van de begroting of een begrotingswijziging komen de financiële middelen beschikbaar. 
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1)  Voordracht 39, 26 mei 1998, besluit 1: “in te stemmen met de in de voordracht van gedeputeerde staten voorgestelde werkwijze ten aanzien van 
het vaststellen van de in studie, voorbereiding en uitvoering te nemen ‘eigen’ infrastructurele projecten”.

2) Deze werkwijze is met ingang van 2020 geïntroduceerd aan de hand van de nieuwe financiële verordening. Zie ook paragraaf 1.1



PROJECTEN

Provincie Noord-Holland18Integraal meerjaren programma infrastructuur 2021-2028

4



Provincie Noord-Holland19Integraal meerjaren programma infrastructuur 2021-2028

In dit hoofdstuk wordt per onderhoudsgebied een toelichting gegeven op de geprogrammeerde infrastructurele projecten. 
De grenzen van de onderhoudsgebieden komen grotendeels overeen met de grenzen van de bestuurlijke regio’s. Afwijkingen 
zijn te vinden daar waar de regio grenzen de provinciale infrastructuur op onlogische plekken door kruisen, bijvoorbeeld een 
weg die in twee gebieden valt.  
Deze gebiedsindeling is ook gebruikt voor de gebiedscontracten.

De provincie Noord-Holland is opgedeeld in de volgende gebieden:
1. Kop van Noord-Holland
2. Alkmaar en omgeving 
3. West-Friesland
4. Zuid-Kennemerland/IJmond
5. Zaanstreek-Waterland
6. Noord-Holland Zuid
7. Gooi en Vechtstreek

Figuur 5 | Gebiedsindeling 

Het vast- en variabel onderhoud van de infrastructuur in de 7 gebieden is in 6 gebiedscontracten ondergebracht (de gebieden 
2 en 3 zijn gezamenlijk aanbesteed). De gebiedscontracten zijn inmiddels allemaal in uitvoering bij verschillende combinaties 
van marktpartijen.

In de tabellen in de volgende paragrafen staan per gebied de vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten met de daarbij 
behorende kredieten of ramingen in het geval van projecten in de planfase. Per project is aangegeven waarom het wordt 
gerealiseerd: ‘einde levensduur’, in geval van vervangingsprojecten, ‘verkeersveiligheid’, ‘leefbaarheid’ of ‘bereikbaarheid’ in 
geval van verbeter- en uitbreidingsprojecten. Verder is vermeld wanneer de uitvoering is gepland en als een project promoveert 
naar een volgende fase en of er een krediet wordt aangevraagd. Wanneer het project de aanleg van fietsinfrastructuur betreft, 
is dit aangeven in de tabel.

4. Projecten 
In dit hoofdstuk wordt per onderhoudsgebied een toelichting gegeven op de geprogrammeerde 
infrastructurele projecten. De grenzen van de onderhoudsgebieden komen grotendeels overeen met de 
grenzen van de bestuurlijke regio’s. Afwijkingen zijn te vinden daar waar de regiogrenzen de provinciale 
infrastructuur op onlogische plekken doorkruisen, bijvoorbeeld een weg die in twee gebieden valt. Deze 
gebiedsindeling is ook gebruikt voor de gebiedscontracten. 
 
De provincie Noord-Holland is opgedeeld in de volgende gebieden: 

1. Kop van Noord-Holland 
2. Alkmaar en omgeving  
3. West-Friesland 
4. Zuid-Kennemerland/IJmond 
5. Zaanstreek-Waterland 
6. Noord-Holland Zuid 
7. Gooi en Vechtstreek 

 

 
FIGUUR 5:GEBIEDSINDELING  

Het vast- en variabel onderhoud van de infrastructuur in de 7 gebieden is in 6 gebiedscontracten 
ondergebracht (de gebieden 2 en 3 zijn gezamenlijk aanbesteed). De gebiedscontracten zijn inmiddels allemaal 
in uitvoering bij verschillende combinaties van marktpartijen.  
 
 
 
 
 
  



Voor wat betreft de informatie gegeven in de tabellen geldt het volgende - 
•  Wanneer een project in meerdere gebieden plaatsvindt, wordt het benoemd in de tabellen van het gebied waar het 

zwaartepunt van het werk ligt.
•  Als een project in de nazorgfase is, is de infrastructuur vaak al wel open gesteld voor de gebruikers maar zijn er nog 

restpunten zijn die leiden tot uitgaven. Een project is financieel gezien dan nog niet afgesloten en is nog opgenomen als 
zijnde in de ‘realisatie’ fase.

• Indien van toepassing, wordt bij de projectbeschrijving aangegeven dat een project promoveert naar een volgende fase.

Voor het variabel onderhoud worden per gebied de meest relevante projecten in de tekst benoemd. 

Wanneer het een project in de studie of plan fase betreft, dan is het bedrag gebaseerd op een kostenraming aan de hand van 
de laatste inzichten. Zodra een project in de realisatiefase is, dan is er een krediet beschikbaar gesteld en wordt dit bedrag 
weergegeven.
In een aantal gevallen (met name omvangrijke projecten) kan het zijn dat voor projecten in de planfase het getoonde bedrag 
voor een deel bestaat uit een reeds beschikbaar gesteld voorbereidingskrediet.

De gerealiseerde projecten worden aan het einde van het hoofdstuk genoemd. Indien met een gerealiseerd nieuw project extra 
infrastructuur is gerealiseerd, bijvoorbeeld omdat een weg breder is geworden of er bermverharding is aangelegd, is sprake van 
‘areaaluitbreiding’. Om deze areaaluitbreiding te kunnen onderhouden, wordt het onderhoudsbudget opgehoogd.

In Bijlage 2 wordt de stand van zaken van de verbeter- en uitbreidingsprojecten nader toegelicht. 

4.1. Gebied 1 – Kop van Noord-Holland

Gebiedsgrens
De Kop van Noord-Holland bestaat uit de gemeenten Den Helder, Schagen, Hollands Kroon en Texel.

 
Gebiedskenmerken
De Kop van Noord-Holland kenmerkt zich door overwegend landelijk wonen, recreëren en landbouw, met enkele stedelijke 
(woonwerk)gebieden zoals Schagen en Den Helder. In de landelijke gebieden is vervoer per auto belangrijk voor de langere 
afstanden. De regio bezit met Greenport Noord-Holland Noord een sterke werkgelegenheidsmotor met een eigen patroon aan 
verkeersbewegingen. Openbaar vervoer heeft een functie op enkele sterke verbindingen en van en naar de knooppunten.
In het programma De Kop Werkt! wordt samen met de gemeenten en Rijkswaterstaat gewerkt aan de bereikbaarheid van  
Den Helder en de Kop als geheel. Deze gebiedsgerichte aanpak draagt bij aan de ontwikkelingen in de Kop, zoals de haven van 
Den Helder, de ontwikkellocatie Petten (Health en Energy innovaties) en Agriport A7. Hierbij wordt naast verkeersveiligheid 
gekeken naar de robuustheid van de wegen voor een betere betrouwbaarheid en beleving.
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Onderhoud 
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. Op het 
traject N240b, gedeelte A7  Medemblik, voert de gebiedsaannemer in 2020 en 2021 variabel onderhoud uit. De verbetering van de 
verkeersveiligheid wordt gelijk meegenomen. Dat is geprogrammeerd als nieuw project N240-14, zichtbaar in de tabel op de 
volgende pagina. De komende jaren worden op een aantal wegen de stille deklagen vervangen, onder andere de N502, N240 en 
N250. Ook het vervangen van diverse verkeersregelinstallaties staat de komende jaren geprogrammeerd. De komende jaren 
worden diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de betreffende kruispunten.

Vervangings- en verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Tabel 6 | Gebied 1: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

14D35-90 Einde levensduur Vervanging Stolperbasculebrug. Gelijktijdig met de vervanging 
wordt de brug verbreed (zie nieuw project N248-15)

realisatie t/m 2024 11,60

14B12-01 Einde levensduur Vervanging vlotbrug 't Zand studie/plan 2027 1,38

14C02-01 Einde levensduur Vervanging St. Maartensvlotbrug studie/plan 2023 1,39

K01-02 Einde levensduur Vervanging Zijperbrug bij Kanaal Stolpen-Schagen (bouwjaar 
1933), inclusief de remmingwerken

studie/plan 2026-2027 6,30

K06-10 Einde levensduur Braaksluis - vervanging wachtplaats Noord en wachtplaats 
Zuid

studie/plan 2024 1,05

N248b-03 Einde levensduur Vervanging Schagerbrug A studie/plan 2022-2023 8,20

N248b-05 Einde levensduur Vervanging Waardbrug studie/plan 2027-2028 9,50

N250-04 Einde levensduur Visserbrug - vervanging remmingwerken studie/plan 2023 0,62

N248-05 Einde levensduur Alkmaarse Brug - vervanging remmingwerken A studie/plan 2028 0,31

19D07-90 Einde levensduur Koopvaarderschutsluis - vervanging kolk en damwand 
Als omvaarroute voor de beroepsvaart wordt de 
Boerenverdrietsluis omgebouwd tot schutsluis, die daarna een 
permanente route voor de recreatievaart blijft. Gelijktijdig met 
de vervanging wordt de kolk verlengd  
(zie nieuw project K20-07). 

realisatie t/m 2023 11,6

K2K3-OEV-02 Einde levensduur Schagerkoggerkanaal en Kolhommerdiep; vervangen houten 
oevers door staal (2 plekken NVO)

realisatie t/m 2021 11,70

K4K5K6C-OEV-90 Einde levensduur Niedorpervaart (deel), brug N241 Kolhorn; vervangen van 12 
km houten oeverconstructie en 1 km stalen oeverconstructie

realisatie t/m 2021 8,00

K18A-01 Einde levensduur Vervangen van 2 km houten oeverconstructie voor hout, 
Westfriesche Vaart: splitsing Waardkanaal - zijsloot (daar waar 
mogelijk worden natuurvriendelijke oevers (NVO) aangelegd)

realisatie t/m 2021 1,69

K18B-01 Einde levensduur Westfriesche Vaart; zijsloot bij km. 7,8 Medemblik, vervangen 
van 1600 m houten oeverconstructie voor hout en daar waar 
mogelijk worden natuurvriendelijke oevers aangelegd

realisatie t/m 2021 4,40

K01-01 Einde levensduur Vaarwegvak 14: Schagerkanaal en Noordhollandsch Kanaal - 
Schagen; vervanging van slechte stalen oevers over een lengte 
van 500 m - onderdeel NVO-programma.

studie/plan 2025-2027 1,34

K18-05 Einde levensduur Westfriesesluis; vervangen wachtplaats oost en west, inclusief 
de remmingwerken.

studie/plan 2024 0,73

K18a-02 Einde levensduur Vaarwegvak 16: Westfriese Vaart; splitsing Waardkanaal- 
zijsloot km 7,8, vervangen van 4 km houten oeverconstructie 
en daar waar mogelijk worden natuurvriendelijke oevers 
aangelegd - onderdeel NVO-programma.

studie/plan 2025-2027 7,04

K18b-02 Einde levensduur Vaarwegvak 17: Westfriese Vaart; zijsloot bij km. 7,8 
Medemblik, vervangen van 4 km houten oeverconstructie en 
daar waar mogelijk worden natuurvriendelijke oevers 
aangelegd - onderdeel NVO-programma.

studie/plan 2025-2027 6,74

K20n-06 Einde levensduur Vervanging remming- en geleidewerken Kooysluis studie/plan 2026 0,57

K20n-b-01 Einde levensduur Vaarwegvak 3: Noordhollandsch Kanaal; vervangen 1000 m 
houten oeverconstructie door staal - onderdeel NVO-
programma.

studie/plan 2024-2026 2,60

K20n-c-02 Einde levensduur Vaarwegvak 2: Noordhollandsch Kanaal; splitsing 
Schagerkanaal - Pontveer Westeind. Vervangen van 1000 m 
houten oeverconstructie door staal - onderdeel NVO-
programma.

studie/plan 2025-2026 1,20

K20n-d-01 Einde levensduur Vaarwegvak 1: Noordhollandsch Kanaal Pontveer Westeinde 
-Koopvaarderschutsluis (KVSS); vervangingen van houten 
oeverconstructie door staal - onderdeel NVO programma.

studie/plan 2023-2024 3,70
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

alg-41 bereikbaarheid Bereikbaarheid Den Helder
Er wordt een integrale studie gedaan naar het verbeteren van 
de bereikbaarheid in Den Helder, waarbij ook niet-
infrastructurele maatregelen worden onderzocht. Deze studie 
wordt geïntegreerd in het bereikbaarheidsonderzoek dat 
binnen het programma De Kop Werkt! wordt uitgevoerd.

studie n.n.b. n.t.b.

K20-07 bereikbaarheid Verlenging Koopvaardersschutsluis, gemeente 
Den Helder 
Er wordt groot onderhoud uitgevoerd aan de Koopvaarders-
schutsluis. De damwanden zijn aangetast door bacteriën. 
Gelijktijdig met het groot onderhoud wordt de kolklengte van 
de sluis verlengd tot 115 meter. Deze verlenging sluit aan bij de 
ambitie van de provincie om het Noordhollands Kanaal als 
kernnet aan te wijzen, dat in de toekomst geschikt wordt voor 
minimaal CEMT-klasse 4. Door het verlengen van de sluis 
kunnen langere schepen via het Noordhollands Kanaal richting 
Amsterdam varen. 
Zie ook vervangingsproject 19D07-90

realisatie 2021-2023 7,70

N240-14 verkeersveiligheid Trajectbenadering N240b, gedeelte A7-Medemblik, 
gemeente Hollands Kroon 
Gelijktijdig met het variabel onderhoud op de N240, gedeelte 
A7-Medemblik, wordt ter verbetering van de 
verkeersveiligheid bermverharding aangebracht. Tevens 
worden de kruispunten voorzien van openbare verlichting. 

realisatie 2020-2022 3,75

N242-24 bereikbaarheid Noordelijke ontsluiting Agriport op de N242, gemeente 
Hollands Kroon
Aan de noordzijde van Agriport is een aansluiting op de A7 
gewenst. De gemeente Hollands Kroon heeft de provincie 
gevraagd deze ontsluiting in de vorm van een rotonde uit te 
werken. 

studie 2022 n.t.b.

N248-15 verkeersveiligheid Verbreding Stolperbasculebrug, gemeente Schagen 
De brug wordt vervangen en gelijktijdig verbreed. 
Zie vervangsingsproject 14D35-90.

plan 2023-2024 2,50 (raming)

N250-01 bereikbaarheid Doorstroming in Den Helder - kortetermijnmaatregelen
De versterking N250 (boot Texel - knooppunt De Kooy) is in het 
programma De Kop Werkt! opgenomen. Er wordt een aantal 
kortetermijnmaatregelen gerealiseerd, namelijk de 
aanpassing van de kruising N250-Havenweg en de vervanging 
van de VRI’s op de N250 voor iVRI’s

realisatie 2020 1,50

N250-04 bereikbaarheid N250-Hoofdgracht, gemeente Den Helder
Doordat de TESO een nieuwe, grotere veerboot in gebruik 
heeft genomen, kan - vanwege de grotere capaciteit - het schip 
bij volledige bezetting niet tijdig worden gelost. Daardoor kan 
de veerboot ook niet tijdig worden geladen en komt de 
dienstregeling in gevaar.

studie 2021 n.t.b.

N501-03 verkeersveiligheid Reconstructie kruispunt N501-Keesomlaan/Westerweg, 
gemeente Texel uit studiefase
Om de verkeersveiligheid te verbeteren wordt er op dit 
kruispunt een enkelstrooksrotonde gerealiseerd.

plan 2021 1,05 (raming)

N501-05 verkeersveiligheid Reconstructie kruispunt N501-Redoute, gemeente Texel 
nieuw project/uit studiefase
Dit project is onderdeel van het project alg-43 Programma 
provinciale fietsknelpunten (rapport Fietsersbond).
Op het kruispunt wordt een middengeleider voor 
overstekend langzaam verkeer gerealiseerd, zodat fietsers 
in twee fasen de N501 kunnen oversteken. Door de realisatie 
van de middengeleider ontstaat tevens de ruimte om een 
linksafstrook aan te leggen. 

plan 2021 0,50 
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4.2. Gebied 2 - Alkmaar e.o. 

Gebiedsgrens 
Het gebied Alkmaar e.o. bestaat uit de gemeenten Alkmaar (exclusief gebied van voormalige gemeente Graft-De Rijp), 
Heerhugowaard, Langedijk, Bergen, Heiloo, Castricum (gedeeltelijk) en Uitgeest (gedeeltelijk). 

 
Gebiedskenmerken
Het gebied Alkmaar e.o. kent als stedelijk woon-werkgebied een relatief hoge dichtheid van wonen en werken. Het gebied ligt 
aan de rand van de Metropoolregio Amsterdam, waarmee het belangrijke relaties heeft. Dit uit zich onder andere in een sterke 
pendel richting het zuiden in de ochtend. Naast deze woon-werkrelaties is de kuststrook een sterke recreatieve trekpleister, 
net als de binnenstad van Alkmaar. De regio heeft een grote woningbouwopgave, waardoor naar verwachting de druk op de 
regionale infrastructuur van auto en fiets en het spoor toeneemt. Het betreft een regio met een groeiende 
werkgelegenheidsstructuur, veel vitale, regionaal gewortelde bedrijven en een sterke logistieke en agribusiness-sector. 
In de landelijke gebieden is het vervoer per auto belangrijk voor de langere afstanden en het vrachtvervoer. 

Onderhoud
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. 
De komende jaren voert de gebiedsaannemer gefaseerd variabel onderhoud uit aan het groen in de bermen van de N245 bij 
Alkmaar. Dit gebeurt in nauwe afstemming met de omgeving en met zorg voor de groene uitstraling van deze weg. Op de N504 
bij Schoorldam is in 2020 een pilotgebied ingericht voor het innovatieproject Grass2Grit. In dit gebied wordt tot en met 2022 de 
gladheidsbestrijding uitgevoerd met het sap van gras en worden de bermen ecologisch gemaaid. De komende jaren worden 
diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de betreffende kruispunten.
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Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten

Tabel 7 | Gebied 2: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

19B02-90 Einde levensduur Vervanging Leeghwaterbrug A realisatie t/m 2021 15,50

N243A-04 Einde levensduur Vervanging wegconstructie. Gelijktijdig met het onderhoud 
wordt de verkeersveiligheid verbeterd (zie nieuw project N243-
06) – kredietverhoging

realisatie t/m 2023 9,48

N242a-05 Einde levensduur Vervanging glazen onderpanelen geluidsschermen op de N242 
(ring Alkmaar-oost) en op de N244/N508 voor duurzamer 
materiaal - nieuw krediet

realisatie t/m 2021 1,50

N242a-06 Einde levensduur Renovatie (levensverlenging) rijbaan op het gedeelte km 45,6 
tot km 46,92. 

studie/plan 2025 1,45

N242Ld-02 Einde levensduur Vervanging kunstwerk fietsbrug. studie/plan 2022 0,64

19B08 19B09 Einde levensduur Vervanging remming- en geleidewerken en damwanden 
Huijgenbruggen

studie/plan 2026 0,60

N510b-01 Einde levensduur Vervanging wegconstructie (km 10.450 - 12.280). studie/plan 2028 1,64

N504a-01 Einde levensduur Schoorldammerbrug civiel, vervanging (renovatie) val studie/plan 2023-2024 1,22

K4K5K6A-OEV-91 Einde levensduur Vervanging oevers realisatie t/m 2021 4,40

K7K8-OEV-90 Einde levensduur Vervanging oevers realisatie t/m 2021 4,80

K4/5/6-A-02 1 Einde levensduur Roskamsluis Zelfbediening realisatie t/m 2021 0,43

K4/5/6-A-02 2 Einde levensduur Roskamsluis aanpassingen in het kader van de 
Machinerichtlijn

realisatie t/m 2021 0,28

K20a-02 Einde levensduur Vaarwegvak 5; Noordhollandsch Kanaal: Omval - Alkmaar 
Noord, vervangen van 373m houten oeverconstructie door 
staal (geen NVO mogelijk).

realisatie t/m 2021 1,60

ALG-Vaarwegen Einde levensduur Vervanging installaties Bediening Centrale Heerhugowaard studie/plan 2024 4,50

K7/8-02 Einde levensduur Vaarwegvak 21: Hoornsevaart en Huigenvaart; vervanging 
van 0,4 km houten oeverconstructie voor hout (waarvan 272 
m bij woonboten), inclusief aanleg NVO op verschillende 
locaties

studie/plan 2023-2024 1,80

Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

alg-13 bereikbaarheid Nieuwe aansluiting op de A9, gemeente Heiloo (GGA Alkmaar)
Er wordt een nieuwe aansluiting op de A9 ter hoogte van de 
Lagelaan in Heiloo gerealiseerd. PNH realiseert deze 
aansluiting in opdracht van gemeente Heiloo. Deze aansluiting 
maakt deel uit van het programma De Nieuwe Strandwal, dat 
tot doel heeft een bijdrage te leveren aan de ontwikkeling van 
het gebied. Naast de aansluiting bestaat het programma uit 
groenprojecten, bedrijventerrein Boekelermeer en 
woningbouw in Castricum/ Limmen. De aansluiting is nodig 
om de ruimtelijke ontwikkelingen te faciliteren, en levert 
daarnaast een bijdrage aan verbetering van knelpunten in de 
huidige situatie. Tevens wordt de aanleg van een 
fietsverbinding over de A9 meegenomen in dit project.
kredietverhoging

realisatie 2021-2023 45,90

N242-25 bereikbaarheid Verkenning N242, gedeelte N508 (Nollencicuit)-N241 
(Verlaat), gemeente Heerhugowaard 
Er wordt een verkenning uitgevoerd om de knelpunten in beeld 
te brengen, die zich op de N242 voordoen.

studie na 2026 n.t.b.

N242-26 verkeersveiligheid Verkeersmanagement N242, gedeelte A9-N508, 
gemeente Alkmaar uit studiefase
Het wegbeeld op de N242 tussen de A9 en de N508 komt niet 
overeen met de toegestane maximumsnelheid. Het traject 
wordt door weggebruikers als onveilig ervaren door de 
combinatie van de werkelijk gereden snelheid, brugopeningen, 
bochten en landbouwverkeer. Door het plaatsen van portalen 
met matrixborden, waarop de maximumsnelheid is 
aangegeven, wordt de verkeersveiligheid verbeterd.

plan 2022 3,00 
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N243-06 verkeersveiligheid Trajectbenadering N243a, gemeenten Alkmaar, Beemster 
en Koggenland 
Het traject loopt van de N242 naar de nieuwe aansluiting met 
de Westfrisiaweg ter hoogte van de N507. Met de 
reconstructie van de N243 wordt de verkeerveiligheid 
verbeterd, de doorstroming geborgd en waar mogelijk de 
ruimtelijke karakteristieken van het gebied versterkt. 
Daarenboven is de reconstructie noodzakelijk, omdat de weg 
voor een deel aan het einde van de levensduur is. Het ontwerp 
is gericht op de aanleg van rotondes en een uniform profiel op 
basis van een weg van 7,05 meter, een vergevingsgezinde berm 
van 3 meter en een fietspad van 3 meter.

realisatie 2021-2023 41,32

N508-06 bereikbaarheid Onderzoek reconstructie N508 inclusief aansluiting N242 
De N508 is onderdeel van de Ring Alkmaar en een belangrijke 
ontsluitingsroute voor het noordelijke deel van Alkmaar. Het 
verkeer kan mogelijk sneller en veiliger worden afgewikkeld 
door het aanpassen van de kruispunten. Een ‘vrije rechtsaffer’ 
van de N508 naar de N242 draagt bij aan een betere 
afwikkeling. Voor de kruispunten met de Herenweg en de 
N245 is mogelijk winst te behalen door een gewijzigde 
rijstrookindeling, waarbij eveneens gedacht kan worden aan 
vrije rechtsaffers. Het kruispunt met de Herenweg is onderdeel 
van een OV-route richting St.Pancras.

studie 2025-2026 n.t.b.

4.3. Gebied 3 - West-Friesland

Gebiedsgrens
Het gebied bestaat uit de gemeenten Drechterland, Enkhuizen, Hoorn, Koggenland, Medemblik, Opmeer en Stede Broec. 
Ten noorden van Medemblik valt een deel van de bestuurlijke regio Westfriesland in het beheergebied Kop van Noord-Holland.

 
Gebiedskenmerken
West-Friesland kent zowel landelijke als stedelijke gebieden. Het betreft een regio met veel externe relaties, een sterke 
werkgelegenheidsstructuur, veel vitale, regionaal gewortelde bedrijven en een sterke logistieke en agribusiness-sector. 
Daarbij werken velen buiten West Friesland. Ook hier geldt dat in de landelijke gebieden het vervoer per auto belangrijk is 
voor de langere afstanden en het vrachtvervoer. De noord-zuidverbinding (A7 en spoorverbinding Amsterdam/West-Friesland) 
is de belangrijkste (economische) verbinding voor de regio.
Er worden de komende jaren veel woningen gebouwd in de regio. Hoorn wil meer Stad worden en zet in op een meer hoog 
stedelijk karakter rond het OV-knooppunt de Poort van Hoorn. Voor toeristen is het een aantrekkelijke regio door de natuur, 
het water en de historische steden.
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Onderhoud
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. 
De komende jaren worden diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de 
betreffende kruispunten. 

Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Tabel 8 | Gebied 3: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N247B-02 Einde levensduur Vervanging vaste kunstwerken. Gelijktijdig met de vervanging 
worden de kunstwerken verbreed (zie nieuw project N247-17)

realisatie t/m 2024 3,60

N241b-03 Einde levensduur Vervanging wegconstructie, 3 kunstwerken, fietspaden en 
verkeersregelinstallaties. Gelijktijdig met het onderhoud 
wordt de verkeersveiligheid verbeterd (zie nieuw project N241-
13). 

realisatie t/m 2024 10,85

N239a-03 Einde levensduur Vervanging wegconstructie. Gelijktijdig wordt de 
verkeersveiligheid verbeterd (zie nieuw verbeterproject N239-
08).

realisatie t/m 2023 2,09

N506A-02 Einde levensduur Vervanging wegconstructie. Gelijktijdig met het onderhoud 
wordt bermverharding aangebracht (zie nieuwe project N506-
02).

realisatie t/m 2021 3,70

N505a-01 Einde levensduur Reconstructie resterende gedeelten van N505a op de locaties 
waar hoogovenslakken aanwezig zijn. 

studie/plan 2027 1,40

Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N239-03 bereikbaarheid Ontsluiting Agriport A7 en reconstructie kruispunten 
N239/op- en afritten A7, gemeenten Medemblik en 
Hollands Kroon
De hoofdontsluiting van het Agriport A7-gebied is voorzien bij 
het kruispunt N239-Coppershorn. De op- en afritten van de A7 
naar de N239 liggen op korte afstand van dit kruispunt. Om 
een goede doorstroming op dit wegdeel te verkrijgen en de 
verkeersveiligheid te waarborgen worden deze drie 
kruispunten met behulp van drie gekoppelde 
verkeersregelinstallaties op elkaar aangesloten. 

studie 2024-2025 n.t.b.

N239-08 verkeersveiligheid Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7, gemeenten 
Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik
Er staat groot onderhoud gepland op de N239, gedeelte 
N242-A7. Gelijktijdig met het groot onderhoud worden 
rotondes gerealiseerd op de kruispunten N239-Langereis en 
N239-Zuiderzeestraat, wordt een nieuwe fietsbrug aangelegd 
en worden kleine verkeersveiligheidsverbeteringen 
uitgevoerd. Op het kruispunt N239-Alkmaarseweg, één van de 
knelpunten uit het rapport van de Fietsersbond (zie project 
alg-43), wordt een middengeleider voor overstekend 
langzaam verkeer aangelegd.

realisatie 2020-2022 5,70

N240-05 verkeersveiligheid Aanleg rotonde kruispunt N240-N239 en parallelweg 
N240, gedeelte Almereweg-N239, gemeenten Medemblik 
en Hollands Kroon 
Om de verkeersveiligheid te verbeteren wordt op het kruispunt 
N239-N240 een rotonde aangelegd. Daarnaast wordt het 
ontbrekende deel parallelweg langs de N240 aangelegd tussen 
de Almereweg en de N239, zodat het agrarisch verkeer niet 
meer door de kern van Opperdoes hoeft te rijden. Tevens 
wordt er voor de parallelweg een doorsteek door de 
Westfriesedijk naar de Koggenrandweg gemaakt. 

studie 2023-2024 n.t.b.

N241-13 verkeersveiligheid Trajectbenadering N241b, gedeelte N242-A7, gemeenten 
Heerhugowaard, Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik 
Gelijktijdig met het groot onderhoud op de N241b, gedeelte 
N242-A7 worden - ter verbetering van de verkeersveiligheid - 
verschillende maatregelen genomen. De weg, bermen en het 
fietspad worden verbreed. De kruispunten worden 
heringericht. En ter hoogte van de Trambaan wordt de N241 
naar het noorden omgelegd. 

plan 2020-2024 44,08 waarvan
11,00 voorberei-
dingskrediet

N247-17 verkeersveiligheid Trajectbenadering N247b, gedeelte N244-A7, gemeenten 
Edam-Volendam en Koggenland 
Gelijktijdig met het groot onderhoud op de N247, gedeelte 
N244-A7, worden twee vaste bruggen vervangen (PMO) en 
tevens verbreed (PMI). 

plan 2022-2023 1,45 
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N505-01 verkeersveiligheid Trajectbenadering N505a, gemeenten Drechterland, 
Stede Broec, Enkhuizen 
De N505a loopt van de N240 naar de N302 (v/h deel van de 
N302, maar heet vanaf 2019 N505). Het onderhoudsproject is 
opgenomen in de studiefase van het PMI, zodat onderzocht 
kan worden of er gelijktijdig met het groot onderhoud 
(vervanging verkeersregelinstallaties) aanpassingen aan de 
kruispunten op het traject worden gerealiseerd. Op deze 
manier wordt de overlast voor de weggebruiker zoveel 
mogelijk beperkt.

studie 2027 n.t.b.

N506-02 verkeersveiligheid Trajectbenadering N506a, gemeenten Hoorn, 
Drechterland, Stede Broec, Enkhuizen 
Er staat groot onderhoud gepland op het deel van de N506 dat 
niet tot de Westfrisiaweg behoort. Gelijktijdig met het groot 
onderhoud wordt er vanuit verkeersveiligheidsoogpunt 
bermverharding aangelegd.

realisatie 2020-2021 1,27

4.4. Gebied 4 – Zuid-Kennemerland/IJmond

Gebiedsgrens
Het gebied bestaat uit de gemeenten Castricum (gedeeltelijk), Uitgeest (gedeeltelijk), Heemskerk, Beverwijk, Velsen, 
Bloemendaal, Haarlem, Zandvoort, Heemstede en Zaanstad (gedeeltelijk).

Gebiedskenmerken
Het gebied Zuid-Kennemerland/ IJmond is op te delen in een toeristisch kustgedeelte, de historische stad Haarlem en de 
industrie en bedrijven in de IJmond. Het gebied wordt doorsneden door het Noordzeekanaal. Zandvoort en Bloemendaal 
kenmerken zich door strand en natuurgebied en het circuit Zandvoort. De IJmond kenmerkt zich door Tata Steel dat een 
grote impact heeft op het omliggende gebied. Er zijn binnen dit gebied geen vaarwegen in beheer of onderhoud. 

Onderhoud
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. 
De komende jaren worden op een aantal wegen de stille deklagen vervangen. Op de fietspaden langs de N202a wordt variabel 
onderhoud uitgevoerd en in 2021 staat onderhoud aan de rijbaan gepland. Gelijktijdig met het variabel onderhoud wordt de 
verkeersveiligheid verbeterd (dit is geprogrammeerd als nieuw verbeterproject N202 05, zie de tabel op de volgende pagina). 
De komende jaren worden diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de 
betreffende kruispunten.
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Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Tabel 9 | Gebied 4: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N197a-01 Einde levensduur Oplossen van wateroverlast N197 door vervanging 
wegconstructie km 5,6 tot 6,0

realisatie t/m 2021 0,50

N206b-02 Einde levensduur Vervanging wegconstructie van km 39,1 tot km 39,45 studie/plan 2028 0,32

N513a-06 Einde levensduur Vervanging N513 tussen km. 21.04 - 22.8. studie/plan 2026 1,03

Project-nr. Thema Omschrijving nieuwe projecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

alg-42 bereikbaarheid Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk - 
Wijckermolen) 
Dit project is onderdeel van het Uitvoeringsprogramma 
Investeringsagenda Openbaar Vervoer 2015-2020. 
In 2010 zijn plannen gemaakt voor een nieuw busstation in 
Beverwijk. Inmiddels is het busstation mede door financiering 
van de provincie gereed gekomen. In de plannen voor het 
busstation is tevens voorzien in een goede en snelle route van 
en naar het station. Door de nieuwe ligging van het station 
moeten de bussen nu meer omrijden dan in het verleden het 
geval was (om de bioscoop heen). Daarom is in de plannen 
zowel aan de oost- als westzijde van het busstation een 
busbaan opgenomen. Er wordt een korte busbaan tussen het 
busstation van Beverwijk en de ontsluitingsweg Wijckermolen 
gerealiseerd. De busbaan wordt gesitueerd tussen het spoor 
en het stationsgebouw. 

realisatie 2021-2023 3,20

N197-04 bereikbaarheid Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation 
Beverwijk) 
Dit project is onderdeel van het Uitvoeringsprogramma 
Investeringsagenda Openbaar Vervoer 2015-2020. 
De bussen van Beverwijk naar Haarlem en IJmuiden lopen 
vertraging op op de route tussen het busstation Beverwijk en 
de Velsertunnel. In de spitsuren ontstaat er filevorming op de 
Velserweg en Velsertraverse door het grote verkeersaanbod. 
Dit leidt tot oponthoud voor de bus en tot een onbetrouwbare 
dienstregeling. Het probleem wordt verergerd bij de passage 
van goederentreinen (soms ook in de spitsperiode) van Tata-
Steel. Er wordt een vrijliggende busbaan aangelegd, inclusief 
halte voor Velsen Noord tussen het busstation Beverwijk en de 
Velsertraverse, die ook een kortere route kent. 
Tevens wordt een voet-fietsonderdoorgang onder de 
Velsertraverse met een verbinding naar station Beverwijk 
gerealiseerd. 

realisatie 2021-2023 19,60

N202-05 verkeersveiligheid Trajectbenadering N202a, gemeente Velsen uit 
studiefase
Gelijktijdig met het groot onderhoud op de N202 tussen hmp. 
1.9 en 7.0 wordt er bermverharding aangebracht om de 
‘vergevingsgezindheid’ van de weg te vergroten, wordt de 
ambulance-uitrit aangepast en wordt er een faunapassage 
gerealiseerd. 

plan 2022 0,70

N203-01 bereikbaarheid Verbinding A8/A9, gemeenten Zaanstad en Heemskerk
Een nieuwe weg tussen de A8 en de A9 zorgt voor een betere 
bereikbaarheid van de regio’s Zaanstreek en IJmond. Ook 
verbetert hierdoor de leefbaarheid in Krommenie en 
Assendelft. De provincie onderzoekt, samen met de 
Vervoerregio Amsterdam, de gemeenten in de regio en de 
rijksoverheid, de mogelijkheden van deze weg. Een belangrijk 
gegeven is dat deze weg het UNESCO Werelderfgoed Stelling 
van Amsterdam kruist. Omdat hier een goede oplossing voor 
nodig is, wordt een landschapsplan opgesteld. Het 
landschapsplan bekijkt hoe de bijzondere waarde van het 
werelderfgoed ter plaatse zo goed mogelijk hersteld en 
versterkt kan worden. Vervolgens wordt de nieuwe 
wegverbinding ingepast via het tracé van het 
Golfbaanalternatief. Hierbij wordt nadrukkelijk gekeken naar 
een verdiepte ligging van de weg of een tunnel. Verder is er in 
het onderzoek aandacht voor het opvangen van veranderingen 
in het klimaat (dit project betreft ook gebied 5 en is daar ook 
benoemd).

studie na 2024 n.t.b.
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Project-nr. Thema Omschrijving nieuwe projecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N208-05 bereikbaarheid Aanleg fietsverbinding langs de N208, gemeenten 
Haarlem en Bloemendaal 
Veel fietsers moeten tot 2 keer de N208 oversteken op weg 
naar school (Coornhert Lyceum) en de binnenduinrand. 
Daarom wordt er een fietsverbinding gerealiseerd tussen de 
Munterslaan en de Wagenweg als ontbrekende schakel in het 
netwerk. 

realisatie 2020-2021 3,25

N208-08 bereikbaarheid Doorfietsroute Kennemerland langs de N208, gemeenten 
Haarlem en Velsen
De provincie werkt in samenwerking met de gemeenten 
Haarlem en Velsen aan een doorfietsroute in Kennemerland, 
van Uitgeest naar Heemstede. Tussen de Jan Gijzenkade 
(Santpoort-Zuid/Haarlem Delftwijk) en de Hoofdstraat 
(Santpoort-Noord) ontbreekt aan de westzijde van de N208 
een fietspad, waardoor fietsers moeten omfietsen of de N208 
twee keer moeten kruisen en gebruikmaken van 
oncomfortabele routes door Haarlem-Noord. Als onderdeel 
van de doorfietsroute wordt een fietspad gerealiseerd.

studie 2024-2025 n.t.b.

4.5. Gebied 5 – Zaanstreek-Waterland

Gebiedsgrens
Het gebied Zaanstreek-Waterland bestaat uit de gemeenten Amsterdam (gedeeltelijk), Alkmaar (v/h Graft-De Rijp),  
Beemster, Edam-Volendam, Landsmeer, Oostzaan, Purmerend, Waterland, Wormerland en Zaanstad.
Voor de gemeente Amsterdam is alleen een deel van het Noordhollandsch Kanaal (tot de grens met Landsmeer) en een 
klein deel van de N247 onderdeel van het gebied. 
 

 
Gebiedskenmerken
Zaanstreek-Waterland maakt deel uit van het gebied van de Vervoerregio Amsterdam. De druk op wonen en werken neemt 
-net als in Amsterdam- ook in deze gebieden sterk toe. Het gebied heeft een sterke (woon-werk)relatie met Amsterdam en de 
gebieden ten zuidwesten daarvan. Door doorgaand woon-werkverkeer richting Amsterdam worden de dorpen geconfronteerd 
met grote hoeveelheden verkeer in de ochtend- en avondspits. Het gebied kenmerkt zich door meerdere waterverbindingen, 
zoals het Noordhollandsch Kanaal, het Noordzeekanaal en de Zaan. Het gebied heeft ook een belangrijke toeristische functie, 
met historische steden en De Zaanse Schans. Maar ook De Beemster en Stelling van Amsterdam, die beide de status Unesco 
Werelderfgoed hebben en de natuurgebieden Eilandspolder, het Markermeer en Polder Zeevang. 
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Onderhoud
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. 
Het groot onderhoud op de N514 is deels opgenomen in het vervangingsproject Zaanbrug (programma ‘Vaart in de Zaan’). 
Bij het verbeterproject N244-07 is het variabel onderhoud op de N246 (tussen de N203 en de N244) een integraal onderdeel. 
Bovendien wordt het fietspad langs de N246 aangepakt en krijgen de twee vaste kunstwerken (25B03 en 25B05) onderhoud. 
De komende jaren worden diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de 
betreffende kruispunten.
De gemeente Amsterdam bouwt een nieuwe fietsbrug bij het complex van de Willem-I-sluizen. Daarbij is afgesproken dat de 
bediening van de Willem-I-sluizen wordt overgedragen van de provincie naar Waternet, die voor Amsterdam de brugbediening 
uitvoert. Hiertoe worden in 2021 maatregelen in het bedienhuis bij de sluizen aangepast voor de nieuwe bediensituatie.

Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Tabel 10 | Gebied 5: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N247A-03 Einde levensduur Vervanging Dijksbrug realisatie t/m 2024 1,60

N247A-06 Einde levensduur Vervanging Slochterbrug/duikers realisatie t/m 2024 2,00

19D03A-90 Einde levensduur Vervanging brug Krommenie A realisatie t/m 2024 8,76

19D04-90 Einde levensduur Vervanging brug Krommenie B realisatie t/m 2024 8,76

N246a-03 Einde levensduur Vervanging vaste kunstwerken 25B03 en 25B05 (km 15,75 tot 
km 25,16) 

studie/plan 2022 2,47

N247a Einde levensduur Rehabilitatie N247. Wordt mogelijk gecombineerd met nieuw 
project N247-22 

studie/plan 2028 0,73

K20A-01 Einde levensduur Vervanging Vaarwegvak 5 realisatie t/m 2023 3,40

K20/10/09-B-01 Einde levensduur Vervanging Vaarwegvak 7 realisatie t/m 2023 2,80

K20N-A-01 Einde levensduur Vervanging Vaarwegvak 4 realisatie t/m 2023 1,50

K09-01 Einde levensduur Vervanging Vaarwegvak 8 realisatie t/m 2023 0,84

K11-a-01 Einde levensduur Vaarwegvak 22: Trekvaart Schouw - Edam; deel Schouw - 
Purmer Ee (Splitsing Gouwe). Vervangen van 1000 m houten 
oeverconstructie en waar mogelijk worden natuurvriendelijke 
oevers aangebracht

studie/plan 2025 1,70

K11-a-02 Einde levensduur Vaarwegvak 22: Trekvaart Schouw - Edam; deel Schouw - 
Purmer Ee (Splitsing Gouwe). Vervangen van 1500 m houten 
oeverconstructie en waar mogelijk worden natuurvriendelijke 
oevers aangebracht

studie/plan 2021-2022 2,60

K11-b-01 Einde levensduur Vaarwegvak 23: Trekvaart Schouw - Edam; Splitsing Gouwe - 
beheergrens Purmerringvaart; vervangen van 2000 m houten 
oeverconstructie en waar mogelijk worden natuurvriendelijke 
oevers aangebracht

studie/plan 2023-2024 2,90

K20m-a-01 Einde levensduur Vaarwegvak 10: Noordhollandsch Kanaal; vervangen van 900 
m houten oeverconstructie door staal 

studie/plan 2021-2022 1,50

K20m-b-01 Einde levensduur Vaarwegvak 11: Noordhollandsch Kanaal; 
Knollendammervaart - Gat van de meer (Akersloot). 
Vervangen van 2,5 km houten oeverconstructie door staal.

studie/plan 2021-2023 7,00

K20z-a-01 Einde levensduur Vaarwegvak 12: Noordhollandsch Kanaal: vervangen duiker 
onder busbaan km 8,15 tot Sluis Purmerend 840 m

studie/plan 2022-2024 1,85

K20z-b-01 Einde levensduur Vaarwegvak 13: Noordhollandsch Kanaal; vervangen van 2500 
m stalen oeverconstructie (2500 m) en duiker onder busbaan 
tot Sluis Purmerend.

studie/plan 2021-2022 13,40

K9-01 Einde levensduur Vervanging oever vaarwegvak 8 studie/plan 2021 0,84
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

alg-29a bereikbaarheid Nieuwbouw Wilhelminasluis, gemeente Zaanstad 
Het programma ‘Vaart in de Zaan!’ heeft tot doel de 
bevaarbaarheid van de Zaan te verbeteren, zodat bedrijven de 
modaliteit vervoer over water blijvend kunnen benutten en 
uitbreiden. Begin 2010 heeft de provincie het eigendom en het 
beheer van de Wilhelminasluis overgenomen van het 
hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier. De provincie 
realiseert de vernieuwing van de Wilhelminasluis. Het project 
draagt bij aan de opwaardering van de Zaan tot een 
volwaardige CEMT-klasse Va vaarweg.
kredietverhoging

realisatie 2014-2021 53,97

alg-29b bereikbaarheid Vervangen Zaanbrug, gemeenten Wormerland en Zaanstad
Het programma ‘Vaart in de Zaan!’ heeft tot doel de 
bevaarbaarheid van de Zaan te verbeteren, zodat bedrijven de 
modaliteit vervoer over water blijvend kunnen benutten en 
uitbreiden. De provincie realiseert namens de gemeenten de 
vernieuwing van de Zaanbrug tussen Wormer en Wormerveer. 
Het project draagt bij aan de opwaardering van de Zaan tot 
een volwaardige CEMT-klasse Va vaarweg.
kredietverhoging 

realisatie 2018-2022 24,33

N203-01 bereikbaarheid Verbinding A8/A9, gemeenten Zaanstad en Heemskerk
Een nieuwe weg tussen de A8 en de A9 zorgt voor een betere 
bereikbaarheid van de regio’s Zaanstreek en IJmond. Ook 
verbetert hierdoor de leefbaarheid in Krommenie en 
Assendelft. De provincie onderzoekt, samen met de 
Vervoerregio Amsterdam, de gemeenten in de regio en de 
rijksoverheid, de mogelijkheden van deze weg. Een belangrijk 
gegeven is dat deze weg het UNESCO Werelderfgoed Stelling 
van Amsterdam kruist. Omdat hier een goede oplossing voor 
nodig is, wordt een landschapsplan opgesteld. Het 
landschapsplan bekijkt hoe de bijzondere waarde van het 
werelderfgoed ter plaatse zo goed mogelijk hersteld en 
versterkt kan worden. Vervolgens wordt de nieuwe 
wegverbinding ingepast via het tracé van het 
Golfbaanalternatief. Hierbij wordt nadrukkelijk gekeken naar 
een verdiepte ligging van de weg of een tunnel. Verder is er in 
het onderzoek aandacht voor het opvangen van veranderingen 
in het klimaat (dit project betreft ook gebied 4 en is daar ook 
benoemd).

studie na 2024 n.t.b.

N247-16 bereikbaarheid Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247, gedeelte 
A10-Edam 
De bereikbaarheid van Waterland verslechtert. De N247 is 
zwaar belast met zowel autoverkeer als openbaar vervoer. De 
samenwerkende overheden willen de bereikbaarheid op de 
N247 voor fietsers, automobilisten en openbaar 
vervoerreizigers bevorderen. De verkeersveiligheid moet 
daarbij verbeteren en de leefbaarheid en de natuur mogen er 
niet op achteruitgaan. Om de doorstroming te verbeteren, 
worden de opstelvakk¬en bij het kruispunt N247-A10 
aangepast en de verkeersstromen (openbaar vervoer/ 
autoverkeer/fietsers) rondom kruispunt Het Schouw 
ontvlochten door een complete reconstructie met aanleg van 
diverse kunstwerken. Daarnaast wordt bij kruispunt Het 
Schouw een busoverstappunt, een P+R en P+B aangelegd en 
wordt het huidige brandstofverkooppunt verplaatst. Rond 
kruispunt Bernhardlaan in Monnickendam wordt de 
(aansluiting met de) parallelweg verplaatst, een P+R 
aangelegd en een bushalte verplaatst. Kruispunt 
Nieuwendam, Hoogedijk en Wagenweg worden aangepast. 
Tussen de Hoogedijk en de Wagenweg wordt een fietspad aan 
de oostzijde van de N247 aangelegd en het wegprofiel tussen 
de Hoogedijk en de Zeddeweg (N517) wordt verbreed zodat er 
meer ruimte komt tussen de busbaan en de rijbaan.
kredietverhoging

realisatie 2019-2024 56,50

N247-18 verkeersveiligheid Reconstructie Bernhardbrug (hefbrug Monnickendam) 
en studie hoogwaardige fietsverbinding Amsterdam-
Noord - Edam / Volendam (N247)
De Bernhardbrug bij Monnickendam vormt de 
hoofdontsluiting van zowel Monnickendam als Marken 
richting de N247. De brug is te smal om alle verkeersstromen 
gescheiden te kunnen verwerken, de vele fietsers zitten 
tussen het gemotoriseerd verkeer. Ook op de kruispunten aan 
beide zijden van de brug is een verwarrende verkeerssituatie 
aanwezig. Tevens is de Bernhardbrug als knelpunt 
geïdentificeerd in de verkenning van de Vervoerregio 
Amsterdam naar een hoogwaardige fietsverbinding van 
Amsterdam-Noord naar Edam / Volendam.

studie 2024-2025 n.t.b.
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N247-19 bereikbaarheid Verkeersstudie knooppunt A10-N247-S116 (KANS)
Samen met RWS, de gemeente Amsterdam en de Vervoerregio 
Amsterdam wordt een studie uitgevoerd voor het uitwerken 
van een langetermijnoplossing voor dit knelpunt. Tijdens de 
spitsperioden staan hier vrijwel altijd files, wat mede 
veroorzaakt wordt door de vele bussen die vanuit Amsterdam 
naar de regio Waterland v.v. rijden. Dit openbaar vervoer heeft 
absolute prioriteit, waardoor de doorstroming van het overige 
verkeer verder wordt beperkt. 

studie 2024 n.t.b.

N247-22 bereikbaarheid Onderzoek N247, gedeelte Het Schouw-Broek in 
Waterland-Dijksbrug 
Een eerder advies van de Stuurgroep Bereikbaarheid 
Waterland om een bovengrondse oplossing te zoeken voor de 
N247 tussen Het Schouw en Monnickendam wordt 
heroverwogen. In een co-creatieproces met de dorpsraad van 
Broek in Waterland, waarbij tevens de hele regio Waterland is 
betrokken, zijn 4 varianten uitgewerkt. Eind 2018 is de studie 
afgerond met als eindproduct een MKBA en een 
vergelijkingsmatrix. Op basis van die eerdere gegevens wordt 
nu voorgesteld om twee mogelijke breedtes van een 
onderdoorgang nader uit te werken. Tevens wordt parallel 
gezocht naar mogelijke financieringsbronnen voor een 
onderdoorgang. Als alles volgens planning verloopt is eind 
2021 duidelijk wat de mogelijkheden zijn van verschillende 
bakbreedtes en de daarbij behorende nauwkeurige 
kostenramingen.

studie n.t.b. n.t.b.

N515-02 verkeersveiligheid Fietstunnel kruispunt N515-Zuiderweg, gemeenten 
Wormerland en Zaanstad 
Op het kruispunt N515-Zuiderweg, dat is voorzien van een 
verkeersregelinstallatie, zijn geen aparte fietsvoorzieningen 
voor het overstekende (brom-) fietsverkeer. Om de 
verkeersveiligheid te verbeteren wordt mogelijk een 
fietstunnel gerealiseerd, mede omdat de Zuiderweg onderdeel 
is van een snelfietsroute. 

studie 2023-2024 n.t.b.

N515-06 bereikbaarheid Uitbreiding P+R Wijdewormer bij de op-/afrit A7, 
gemeente Wormerland nieuw project
Het P+R-terrein wordt intensief gebruikt en heeft te weinig 
capaciteit. Om misbruik door forenzen te voorkomen, heeft 
het fastfood restaurant, dat op hetzelfde terrein gevestigd is, 
paaltjes geplaatst. Als gevolg hiervan word er geparkeerd in de 
nabijgelegen woonwijk 
Gelijktijdig met het groot onderhoud van het P+R-terrein 
worden de parkeervakken heringericht en uitgebreid (45 extra 
parkeerplekken). Tevens wordt er een hoogtebeperking 
aangebracht, zodat campers en touringcars geen 
gebruikmaken van de P+R. 

studie n.t.b. n.t.b.

N516-04 bereikbaarheid Verkenning N516 (AVANT), gemeenten Zaanstad 
en Oostzaan
De Vervoerregio werkt samen met de provincie en de 
gemeenten Zaanstad en Oostzaan aan AVANT. De N516 kan 
het verkeer op termijn niet meer verwerken. Er zijn nu al 
verschillende knelpunten (bijvoorbeeld de kruising met de 
Wibautstraat in beheer bij Zaanstad). Daarnaast vinden er tal 
van ruimtelijke ontwikkelingen plaats (o.a. transitie van een 
deel van de Achtersluispolder van bedrijventerrein naar 
woningbouw), waardoor de verkeersdruk op de N516 
toeneemt. De Vervoerregio werkt samen met de provincie en 
de gemeenten Zaanstad en Oostzaan aan de verkenning 
AVANT (Aanpak Verkeersdruk Ambacht-N516-Thorbeckeweg). 
De scope van het project AVANT is - in afstemming met de 
Corridorstudie Amsterdam Hoorn - uitgebreid met dat deel 
van de N516 dat de twee kruisingen met de A8 omvat, alsook 
met een ongelijkvloerse fietsverbinding met de Verlengde 
Stellingweg.

studie 2022-2024 n.t.b.

N517-01 bereikbaarheid Verlengen busbaan N517 en aanleg linksafstrook, 
gemeente Edam-Volendam 
Voor de rotonde van de N517-N247 staat in de ochtendspits 
vaak een file, waar het openbaar vervoer ook hinder van 
ondervindt. Door de bestaande busbaan te verlengen kan de 
lijnbus langs de file rijden. Tevens wordt een linksafstrook en 
een oversteek voor voetgangers gerealiseerd op het kruispunt 
met de Wagenweg.
kredietverhoging

realisatie 2019-2020 3,63
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4.6. Gebied 6 – Noord-Holland Zuid 

Gebiedsgrens
Het gebied bestaat uit de gemeenten Haarlemmermeer, Amstelveen (gedeeltelijk), Aalsmeer en Uithoorn. 

Gebiedskenmerken
Amstel-Meerlanden maakt net als Zaanstreek-Waterland deel uit van het gebied van de Vervoerregio Amsterdam. Ook hier 
neemt de druk op wonen en werken sterk toe. De komende jaren worden er veel woningen in de regio gebouwd. Door de 
aanwezigheid van de luchthaven Schiphol en Royal FloraHolland Aalsmeer is in dit gebied veel (internationale) bedrijvigheid 
gevestigd, wat voor veel doorgaand en bestemmingsverkeer zorgt, en specifiek voor veel vrachtverkeer. Dat maakt dat de 
infrastructuur in beide richtingen in zowel de ochtend- als de avondspits zwaar wordt belast. Daarnaast wordt het gebied 
doorkruist door twee grote, belangrijke nationale verkeersaders, de A4 en de A9. Een deel van de provinciale infrastructuur in 
het gebied, zoals de N201 en de N207, is dan ook een belangrijke terugvaloptie wanneer het verkeer op de rijkswegen niet kan 
doorstromen.
Het gebied heeft naast de weginfrastructuur ook een omvangrijk netwerk van HOV-banen.

Onderhoud
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. 
De gebiedsaannemer gaat op de N201a de alternatieve markering vervangen en onderhoud uitvoeren aan de geleiderail en de 
groenvoorzieningen. 
In 2022 wordt variabel onderhoud uitgevoerd aan de Cruquiusbrug in combinatie met de vervanging en verbetering van de brug 
(zie de tabellen op de volgende pagina’s).
Het variabel onderhoud op de N231a wordt afgestemd met de Vervoersregio Amsterdam, zodat kansen voor de verbetering van 
de doorstroming van het openbaar vervoer meegenomen kunnen worden. Deze werkzaamheden staan gepland na 2021. 
Er wordt onderhoud uitgevoerd aan de N520 tussen Hoofddorp en Nieuw-Vennep. En met de gemeente Haarlemmermeer voeren 
we gesprekken over de overdracht van deze weg en een gedeelte van de N232 onder Badhoevedorp. 
Het baggeren van de Amstel Noord en -Zuid wordt voorbereid in nauwe afstemming met het waterschap. De komende jaren 
worden diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de betreffende kruispunten.

Een aantal verbeter- en uitbreidingsprojecten in dit gebied veroorzaken nieuwe infrastructuur die onderhouden moet worden. 
Deze areaaluitbreiding is opgevoerd in de tabel areaaluitbreiding en daarmee wordt het bestaande budget vast onderhoud te 
zijner tijd verhoogd. Het betreft onder andere de projecten Hoogwaardig OV Fokkerweg-Schiphol Rijk, HOV Aalsmeer Schiphol-
Zuid (HOVASZ) en HOV Noordwijk-Schiphol.
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Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Tabel 11 | Gebied 6: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

25C02A-91 Einde levensduur Vervanging Cruiquisbrug A. Gelijktijdig met de vervanging 
wordt de brug verbreed (zie nieuw project N201-29a) – 
kredietverhoging

realisatie t/m 2024 12,25

N232b-03 Einde levensduur Vervanging aanwezige kunstwerken vervangen door grote 
duiker. 

realisatie 2021 1,60

N232b-06 Einde levensduur Vervanging van 4 bruggen studie/plan 2025-2026 3,00

N519a-02 Einde levensduur Vervanging wegconstructie KM 0,05 tot KM 1,95 studie/plan 2028 1,36

K19n-a-01 Einde levensduur Vaarwegvak 29: Ringvaart Noord: Zuiderbuiten Spaarne - 
Nieuwe Liede. Vervangen van 750 m houten oeverconstructie 
voor hout

studie/plan 2025-2028 1,26

K19n-b-01 Einde levensduur Vaarwegvak 30: Ringvaart Noord: Nieuwe Liede - brug 
Halfweg; vervangen van 700m houten oeverconstructie voor 
hout

studie/plan 2020-2023 1,18

K19n-c-01 Einde levensduur Vaarwegvak 31: Ringvaart Noord: brug Halfweg - Nieuwe 
Meer; vervangen van 900 m houten oeverconstructie voor 
hout

realisatie 2020-2023 1,51

K19o-a-01 Einde levensduur Vaarwegvak 32: Ringvaart Oost; Nieuwe Meer - 
Aalsmeerderbrug; vervangen houten oeverconstructies ca. 
900 m en ca. 750 door hout – nieuw krediet

studie/plan 2021-2024 1,60

K19o-b-01 Einde levensduur Vaarwegvak 33: Ringvaart Oost: Aalsmeerderbrug - Nieuwe 
Wetering; vervangen van circa 1000 m houten 
oeverconstructie voor hout - nieuw krediet

realisatie 2021-2024 1,69

K19w-a-01 + 
K19w-b-01

Einde levensduur Vaarwegvak 27 en 28 : Ringvaart West: Kagerplassen - Zijvaart 
Hillegom en Vaarwegvak 28 Ringvaart Zijvaart Hillegom 
Zuider buiten Spaarne. bij km 8,0 vervangen houten 
oeverconstructie 858m door hout (geen natuurvriendelijke 
oever)

studie/plan 2024-2025 1,40

K19z-a-01 Einde levensduur Vaarwegvak 34: Ringvaart Zuid: Nieuwe Wetering - splitsing 
Kagerplassen; vervangen van 750 m oeverconstructie voor 
hout

studie/plan 2021-2024 1,26

Steunpunt 
Vijfhuizen

Einde levensduur Verbouwing Steunpunt realisatie t/m 2021 0,92

Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

alg-36 bereikbaarheid Bereikbaarheid Haarlemmermeer - Bollenstreek 
Voor de (economische) toekomst van de regio is het belangrijk 
dat het gebied rondom de Duin- en Bollenstreek, Zuid-
Kennemerland en Haarlemmermeer goed bereikbaar is en 
blijft. Gestudeerd wordt op het verbeteren van de 
verkeersafwikkeling op de (Nieuwe) Bennebroekerweg, welke 
loopt van de N205 tot de A4.
Provinciale Staten hebben op 25 mei 2020 besloten voorlopig 
alleen in te zetten op de opwaardering van de (Nieuwe) 
Bennebroekerweg en het verbeteren van de bereikbaarheid 
van de Haarlemmermeer-Bollenstreek voor de fiets en het 
openbaar vervoer (zie project HOV-12). 

studie n.n.b. n.t.b.

HOV-07 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Aalsmeer-knooppunt 
Schiphol Zuid (HOVASZ), gemeenten Haarlemmermeer, 
Aalsmeer en Uithoorn 
Het tracé loopt van de Fokkerweg in de Haarlemmermeer naar 
de Poelweg in Uithoorn. Er is gekozen voor de aanleg van een 
geheel vrije busbaan op de “oude” N201. Daarnaast wordt de 
N196, gedeelte Fokkerweg-Legmeerdijk, versmald van 2x2 
rijstroken naar 2x1 rijstrook. Tevens wordt een fietstunnel 
gerealiseerd en een fietsoverdoorgang onder de 
Aalsmeerderbrug.

realisatie 2019-2021 35,61

HOV-11 verkeersveiligheid Trajectbenadering busbaan Toolenburg-Nieuw Vennep 
(v/h zuidtak Zuidtangent), gemeente Haarlemmermeer 
Gelijktijdig met het groot onderhoud van de busbaan 
Toolenburg-Nieuw Vennep wordt de verkeersveiligheid van de 
gelijkvloerse oversteken voor het langzaam verkeer 
verbeterd. Er wordt een middeneiland gecreëerd, zodat het 
langzaam verkeer de busbaan in twee fasen kan oversteken. 
Daarnaast worden - ter verbetering van de verkeersveiligheid - 
enkele verkeersregelinstallaties geoptimaliseerd. Er worden 
attentielichten geplaatst, die alleen gaan branden als een bus 
de oversteeklocatie nadert. 

plan 2021 1,00
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

HOV-12 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Haarlemmermeer-
Bollenstreek 
De aanleg van een vrije busbaan tussen Noordwijk en Schiphol 
en maatregelen om de doorstroming van de bus te verbeteren 
is een gezamenlijk project van de provincies Noord- en Zuid-
Holland, de Vervoerregio Amsterdam, Samenwerkingsorgaan 
Holland Rijnland en de gemeenten Noordwijk, Teylingen, Lisse 
en Haarlemmermeer. De door de provincie Noord-Holland uit 
de voeren maatregelen zijn de aanleg van een HOV-brug met 
fietsvoorzieningen en het tracé tussen de brug en Nieuw-
Vennep. 

studie 2023-2024 n.t.b.

HOV-13 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Schiphol Oost, ged. 
Oude Meer-Schiphol Rijk (SOOMR) 
De provincie, de vervoerregio Amsterdam, gemeenten 
Haarlemmermeer, Aalsmeer en Uithoorn en Schiphol werken 
aan hoogwaardig openbaar vervoer rondom Schiphol. Het 
doel is om een ringlijn rond Schiphol aan te leggen. 
De bus rijdt over de Fokkerweg met een groot deel 70 km/uur. 
Aan de rand van het in aanleg zijnde Groenenbergterrein 
wordt een bushalte gerealiseerd. Het profiel van de Fokkerweg 
is ruim genoeg om de HOV-infrastructuur in te passen. 

studie 2021-2023 n.t.b. 

HOV-14 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/
halte Royal FloraHolland uit planfase
De R-netlijnen 357 en 358 voldoen in de huidige situatie niet 
aan de streefwaarden wat betreft snelheid en 
betrouwbaarheid. Door de aanleg van een HOV-halte bij de 
hoofdingang van Royal FloraHolland en het in aanleg zijnde 
Experience Center Floriworld kan de route voor beide buslijnen 
met 6 minuten worden versneld. De huidige haltes worden 
opgeheven. Over de N231 wordt een loopbrug (met liften en 
trappen) aangelegd, zodat buspassagiers veilig de N231 
kunnen oversteken. 
Het uitvoeringskrediet wordt aangevraagd en het project 
promoveert naar de realisatiefase.

realisatie 2021-2022 4,80

HOV-16 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Westtangent, gemeente 
Haarlemmermeer 
Tussen station Amsterdam Sloterdijk en Schiphol Plaza wordt 
een hoogwaardige en hoogfrequente busverbinding 
gerealiseerd. Op de route wordt een aantal aanpassingen 
doorgevoerd, waardoor de bus beter en comfortabeler door 
kan rijden. Dit project is in het iMPI opgenomen, omdat de 
provincie een aantal kunstwerken in eigendom, beheer en 
onderhoud neemt. Het bestaande KW20 over de A9 gaat dan 
naar de gemeente Haarlemmermeer. 

n.v.t. 2020-2023 .

HOV-17 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Fokkerweg, gemeente 
Haarlemmermeer 
De provincie, VRA, gemeenten Haarlemmermeer, Aalsmeer en 
Uithoorn en Schiphol werken aan hoogwaardig openbaar 
vervoer rondom Schiphol. Het doel is een ringlijn rond Schiphol 
aan te leggen. Als onderdeel van deze ringlijn is er een busbaan 
gerealiseerd vanaf Schiphol Oost Stationsplein tot Fokker 
Logistics Park (HOV-05), maar nog niet langs de Fokkerweg. 
Besloten is de busbaan af te bouwen en dit als apart project op 
te nemen.
De reeds gebouwde fly-over wordt geschikt gemaakt voor 
gebruik in twee richtingen en er komt een vrijliggende 
busbaan langs de Fokkerweg tussen de fly-over en de Southern 
Crossstraat. Ook komt er een tweede bushalte ter hoogte van 
de Southern Crossstraat en wordt het fietspad langs het 
traject heringericht. 

realisatie 2021-2023 13,23

N196-03 bereikbaarheid Doorfietsroute Schiphol: fietspad N196/N201 Hoofddorp-
Aalsmeer nieuw project
Het fietspad langs de N196/N201 tussen Hoofddorp en 
Aalsmeer wordt opgewaardeerd tot doorfietsroute (welke 
maatregelen?). Door het verbeteren van het fietsnetwerk 
wordt de verkeersveiligheid verbeterd en wordt het 
aantrekkelijker om per fiets te reizen. Het opwaarderen tot 
doorfietsroute leidt tot een stijging in gebruik van ongeveer 
25% en draagt bij aan de stedelijke bereikbaarheid in de regio.

studie 2025 n.t.b.

N201-29a verkeersveiligheid Trajectbenadering N201a, Cruquiusbrug, gemeenten 
Heemstede en Haarlemmermeer
De vervanging van de Cruquiusbrug (brug A) was onderdeel 
van de Trajectbenadering N201a. Gelijktijdig met de 
vervanging wordt brug A verbreed en een onderdoorgang 
voor fietsers aangelegd om een veiligere en betere 
doorstroming te realiseren.

realisatie 2022-2024 9,70
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Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

N201-35 bereikbaarheid Kruisweg-corridor 
Dit is een gezamenlijk project van de Vervoerregio Amsterdam, 
de gemeente Haarlemmermeer, de Schiphol Group en de 
provincie. Er zijn meerdere knelpunten en ontwikkelingen in 
en rondom de Kruisweg-corridor waarin de A4, de N201 en de 
N196 belangrijke verkeersaders zijn. Partijen hebben de 
handen ineengeslagen om te komen tot integrale 
oplossingsrichtingen (fiets, HOV en weg) voor de middellange/
lange termijn, die de bereikbaarheid van de gehele corridor 
verbeteren.

studie n.t.b. n.t.b.

N205-05 bereikbaarheid Verdubbeling N205, gedeelte Nieuwe 
Bennebroekerweg-N207, gemeente Haarlemmermeer 
Er ligt een voorontwerp voor verdubbeling van de N205, 
gedeelte Nieuwe Bennebroekerweg-N207. Het project wordt 
in de studiefase gehouden totdat er duidelijkheid is over de 
woningbouwontwikkeling in het westen van de 
Haarlemmermeer.

studie n.t.b. n.t.b.

N231-15 bereikbaarheid Legmeerdijk Zuid, gemeenten Aalsmeer en Uithoorn 
Op grond van de Vervolgstudie N201 is geconcludeerd dat er 
meer inzicht nodig is in de samenstelling van het verkeer op de 
Legmeerdijk Zuid. Pas dan kan worden bepaald of de 
grootschalige oplossingen (zoals verdiepte ligging) die in de 
vervolgstudie worden gesuggereerd, ook gewenst en nodig zijn.

studie n.t.b. n.t.b.

N231-17 bereikbaarheid Ongestoord Logistieke verbinding Greenport, gemeente 
Aalsmeer uit planfase
Het project zet in goede bereikbaarheid van de Greenport 
Aalsmeer en het veilingcomplex van RoyalFloraHolland door 
infrastructurele maatregelen aansluitend op de N201. De 
gemeente Aalsmeer realiseert een extra uitgang langs de 
Middenweg naar de N201, die alleen tijdens venstertijden 
wordt gebruikt. 
De provincie realiseert een extra ingang op de Legmeerdijk 
(N231) ten noorden van de hoofdingang en sluit aan op de te 
realiseren rotonde op het RoyalFloraHolland-terrein. De afslag 
is alleen te bereiken vanuit de richting van de Waterwolftunnel 
en hoewel de ingang alleen voor vrachtverkeer was bedoeld, is 
ervoor gekozen de aansluiting open te stellen voor al het 
gemotoriseerd verkeer.
Het uitvoeringskrediet wordt aangevraagd en het project 
promoveert naar de realisatiefase.

realisatie 2021-2022 1,57

N232-14 bereikbaarheid Verkenning Fokkerweg (N232)/Bosrandweg (N231), 
gemeenten Haarlemmermeer en Aalsmeer
Eén van de conclusies uit het onderzoek ‘Ontsluiting A9/A2’ is 
dat de knoop Bosrandweg-Schipholdijk-Fokkerweg in de 
toekomst mogelijk een knelpunt wordt. Nadere studie wordt 
opgestart.

studie 2024-2025 n.t.b.

N232-15 bereikbaarheid Doorfietsroute Schiphol: fietspad N232, gemeente 
Haarlemmermeer nieuw project
Het fietspad langs de Schipholweg wordt verbreed en 
opgewaardeerd tot doorfietsroute. Door het verbeteren van 
het fietsnetwerk wordt de verkeersveiligheid verbeterd en 
wordt het aantrekkelijker om per fiets te reizen. Het 
opwaarderen tot doorfietsroute leidt tot een stijging in 
gebruik van ongeveer 25% en draagt bij aan de stedelijke 
bereikbaarheid in de regio.

studie 2021-2025 n.t.b.
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4.7. Gebied 7 – Gooi en Vechtstreek

Gebiedsgrens
Het gebied Gooi en Vechtstreek bestaat uit de gemeenten Amstelveen (gedeeltelijk), Ouder-Amstel, Diemen, Weesp, Gooise 
Meren, Huizen, Wijdemeren, Hilversum, Laren en Blaricum. 

Gebiedskenmerken
Gooi en Vechtstreek is strategisch gelegen tussen Amsterdam, Almere, Amersfoort en Utrecht en heeft een aantal verstedelijkte 
gebieden en een aantrekkelijk landschap om te recreëren, zoals de Heuvelrug, de Vechtstreek en de Randmeren. Hoewel de 
regio bestaat uit middelgrote en kleinere gemeenten, zijn de mobiliteitsopgaven groot vanwege de scharnierfunctie tussen 
Utrecht, Flevoland en Noord-Holland. Het gebied wordt doorkruist door grote rijkswegen en spoorlijnen. Gooi en Vechtstreek 
kenmerkt zich onder andere door een groene woonomgeving, een forse woningbouwopgave, met name in de omgeving van 
Amsterdam, veel natuurgebieden, een cluster van (digitale) creatieve bedrijven en Media Valley en het Unesco werelderfgoed 
De Stelling van Amsterdam. 

Onderhoud
Het onderhoud van de bermen wordt ecologisch uitgevoerd, zodat de biodiversiteit langs de provinciale wegen toeneemt. 
De nieuwe Hoogwaardig Openbaar Vervoer (HOV) baan Hilversum – Huizen zal in eigendom en beheer komen van de provincie. 
Deze nieuwe infrastructuur is opgevoerd in de tabel areaaluitbreiding en daarmee wordt het bestaande budget vast onderhoud 
voor het gebied verhoogd met afgerond € 0,2 miljoen per jaar.
In 2021 start op de N201 de uitvoering van de trajectaanpak. Het project omvat onder andere rijbanen, bruggen en fietspad. 
Daarbij wordt naast de uitvoering van vervangingen en verbeteringen, ook het variabel onderhoud meegenomen. 
De komende jaren worden diverse verkeersregelinstallaties vernieuwd als onderdeel van het variabel onderhoud van de 
betreffende kruispunten.
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Vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Tabel 12 | Gebied 7: vervangings-, verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving vervangingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

25G16/17-90 Einde levensduur Vervanging brug Ouderkerk. Gelijktijdig met de vervanging 
wordt de brug opgewaardeerd (zie nieuw project N522-05) 
kredietverhoging

realisatie t/m 2023 19,79

N417A-01 Einde levensduur Vervanging deklaag km 8,9-10,8 Utrechtseweg realisatie t/m 2022 1,20

N236A-02 Einde levensduur Vervanging wegconstructie realisatie t/m 2021 2,70

N201c-04 Einde levensduur Vervanging km 70 tot km 77,5 studie/plan 2028 5,84

N527a-02 Einde levensduur Vervanging verharding op het gehele traject van km 0,0 tot km 
2,75

studie/plan 2027 3,14

Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase Uitvoering Bedrag in mln €

HOV-03 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer in ‘t Gooi (Huizen-
Hilversum) 
De provincie realiseert samen met de gemeenten Huizen, 
Laren, Hilversum en Eemnes een HOV-verbinding (R-net) 
tussen busstation Huizen en NS-station Hilversum. Hierdoor 
krijgt de regio een frequente, snelle en betrouwbare OV-
verbinding met Amsterdam, Schiphol en Almere. Daarnaast 
wordt Huizen, een van de grootste gemeenten zonder 
treinstation in Nederland, veel beter ontsloten. Ook Blaricum, 
Eemnes en Laren krijgen een sterk verbeterde aansluiting op 
R-net. Belangrijk onderdeel hiervan is de aanleg of uitbreiding 
van P+R-terreinen met HOV-haltes. 
Een deel van het projectbudget wordt besteed aan het 
verbeteren van het leefklimaat, het verhogen van de 
verkeersveiligheid en het versterken van de natuur 
(natuurbrug bij Anna’s Hoeve). Met de ondertunneling van de 
bus- en spoorbaan bij de Oosterengweg in Hilversum wordt 
bovendien een groot knelpunt van de Hilversumse ring 
opgelost. In Huizen wordt Winkelcentrum Oostermeent beter 
toegankelijk gemaakt en ingericht.

realisatie 2019-2022 121,73

N201-33 verkeersveiligheid Trajectbenadering N201c, gemeente Hilversum 
Gelijktijdig met het groot onderhoud worden kleine 
verbetermaatregelen uitgevoerd en worden 3 vaste bruggen 
gelijktijdig met de vervanging verbreed, zodat er meer ruimte 
is tussen de rijbaan en het fietspad. 

plan 2021 0,50 

N236-11 verkeersveiligheid Reconstructie N236, deel 6: Faunapassage  
(hmp. 13,2)-Noordereind, gemeente Wijdemeren
Gelijktijdig met het groot onderhoud wordt de 
verkeersveiligheid op dit wegvak verbeterd door een 
verbreding van de rijbaan en het fietspad en worden de 
uitritten beter herkenbaar gemaakt. 

realisatie 2020-2021 1,50

N417-02 verkeersveiligheid Herinrichting N417, gemeente Hilversum 
Op de N417 wordt te hard gereden en de oversteken voor het 
langzaam verkeer (waaronder ruiters) zijn onvoldoende 
zichtbaar. De weg wordt heringericht en er wordt aan 
westzijde een eenzijdig, in twee richtingen bereden fietspad 
aangelegd; het fietspad aan de oostzijde komt te vervallen. 

realisatie 2021 3,70

N522-05 bereikbaarheid Vervanging/opwaardering brug Ouderkerk, gemeenten 
Amstelveen en Ouder-Amstel 
De huidige brug wordt vervangen door twee nieuwe bruggen. 
Het kruispunt aan de westzijde van de brug verdwijnt. De 
ontsluiting van de Amstelzijde verloopt dan via een 
parallelroute langs de Oranjebaan. 
kredietverhoging

realisatie 2019-2023 26,52

N525-05 verkeersveiligheid Reconstructie kruispunt N525-Westerheide/Oude 
Postweg, gemeente Laren 
Op het kruispunt met de Westerheide/Oude Postweg maken 
veel fietsers geen gebruik van de aanwezige fietstunnel en 
steken de N525 gelijkvloers over. Om de verkeersveiligheid te 
verbeteren wordt op het kruispunt een LARGAS-verkeersplein 
gerealiseerd. Vooruitlopend op de reconstructie zijn er 
tijdelijke, snelheidsremmende maatregelen genomen. 

realisatie 2021 1,31



Provincie Noord-Holland39Integraal meerjaren programma infrastructuur 2021-2028

4.8. Gerealiseerde projecten en areaaluitbreiding

In onderstaande tabel zijn de projecten opgenomen, die in 2019 en 2020 zijn gerealiseerd. 

Tabel 13 | Gerealiseerde projecten in 2019-2020 (alle gebieden) 

Project-nr. Project/ traject Thema Omschrijving gerealiseerde onderhouds-, vervangings- en verbeter- en uitbreidingsprojecten 

1 K4/5/6 b vaar- 
wegvak 19

einde 
levensduur

Vervangen oeverconstructie Langedijkervaart en Niedorpervaart (deel Broeksluis - brug N241)

1 N242 groot 
onderhoud 

Vervangen deklaag tussen km. 64.100 – 64.600 (onderhoud uitgevoerd door de gebied 
opdrachtnemer)

2 + 5 N244a-04 groot 
onderhoud 

Groot onderhoud tussen N243 – N246 

2 + 5 N244-07 verkeers-
veiligheid/ 
bereikbaarheid

Trajectbenadering N244a: N244, gedeelte N242-N246 en N246, gedeelte N244-A8, inclusief 
Kogerpolderbrug en Prinses Amaliabrug, gemeenten Alkmaar en Zaanstad 
Gelijktijdig met het groot onderhoud zijn verschillende maatregelen op de N246 ter verbetering van 
de verkeersveiligheid en de doorstroming gerealiseerd. De kruispunten zijn heringericht en de 
aansluitingen op de weg zijn waar mogelijk gebundeld en veiliger gemaakt. 
Vanwege de verkeersgroei op het kruispunt N244-N246 is de Kogerpolderbrug vervangen door een 
bredere brug. Ook is de Beatrixbrug vervangen, waarbij het brugdek is verbreed, de klep verlengd en 
er zijn wachtplaatsen gerealiseerd. De Beatrixbrug heet nu Prinses Amaliabrug. De nieuwe bruggen 
voldoen aan de vigerende veiligheidseisen en de richtlijn vaarwegen en worden bediend vanuit de 
bedieningscentrale in Heerhugowaard.

2 N504-09 verkeers-
veiligheid

Trajectbenadering N245a: deeltraject N504, gedeelte N245-N242, gemeente Langedijk 
Gelijktijdig met het groot onderhoud is op het kruispunt N504-Dorpsstraat/ Voorburggracht een 
LARGAS (LAngzaam Rijden GAat Sneller)-verkeersplein gerealiseerd en op het kruispunt N504-
Oostelijke Randweg/Spoorstraat een enkelstrooksrotonde.
Met de gemeente Langedijk is afgesproken dat het LARGAS- verkeersplein op verkeersveiligheid 
wordt beoordeeld. Hier kunnen aanvullende maatregelen uit voortkomen.

2 N508 groot 
onderhoud

Vervangen deklaag tussen N245 – N242 excl. kruising Herenweg (gebiedscontract)

3 N509 groot 
onderhoud 

Groot onderhoud N509, gedeelte N243-rotonde Oosthuizerweg (gebiedsopdrachtnemer)

3 N509-05 verkeers-
veiligheid

Trajectbenadering N509a, gemeente Beemster 
Gelijktijdig met het groot onderhoud van de N509, gedeelte N243-rotonde Oosthuizerweg is de weg 
ingericht als erftoegangsweg met een rijbaanbreedte van 5,70 meter. Aan beide zijden van de weg is 
bermverharding aangebracht en er is een plateau gerealiseerd.

4 In gebied Zuid Kennemerland IJmond zijn geen projecten opgeleverd.

5 K20m en 
K20/10/09

einde 
levensduur

Vervanging van de Prinses Amaliabrug en meerdere wegdelen Kogerpolderbrug is ook vervangen en 
opgeleverd (zie N244-07).

6 N231b-04 groot 
onderhoud

Trajectbenadering, samen met de N231b-01 (vervangingsinvestering). Verharding, fietspaden en 4 
keer vervangen verkeersregelinstallatie en openbare verlichting.

6 N231b-01 einde 
levensduur

Vervanging deel van de wegconstructie.

6 N231-16 verkeers-
veiligheid/ 
bereikbaarheid

Trajectbenadering N231b, gedeelte N201-N232, gemeente Aalsmeer 
Gelijktijdig met het groot onderhoud op de N231, gedeelte N201-N232 zijn maatregelen getroffen 
aan diverse kruispunten en wegvakken om de doorstroming en verkeersveiligheid te verbeteren.

6 N520-03 bereikbaarheid Reconstructie kruispunt N520-Bennebroekerweg, gemeente Haarlemmermeer 
Tegelijkertijd met de vervanging van de bruggen over de Hoofdvaart zijn er extra opstelvakken op 
het kruispunt N520-Bennebroekerweg gerealiseerd.

7 N236-07 verkeers-
veiligheid

Reconstructie N236, deel 4: Wiefferingdreef (oost)-Faunapassage (hmp. 11,0) gemeente Weesp . 
Het wegvak is Duurzaam Veilig ingericht. Op de kruispunten met de Lage Klompweg en de 
Dammersweg (N523) zijn rotondes gerealiseerd. Tevens is de Vechtbrug vervangen door een 
bredere brug, die voldoet aan de huidige eisen. De nieuwe Vechtbrug is zuidelijk van de huidige brug 
aangelegd, waardoor ook een deel van de N236 is omgelegd.

7 N236-08 verkeers-
veiligheid

Trajectbenadering Franse Kampweg (N236) en N524, gemeenten Gooise Meren en Hilversum 
Gelijktijdig met het groot onderhoud op de Franse Kampweg (N236) en de N524 is de Franse 
Kampweg verbreed conform de CROW-richtlijnen. Tevens is een fietsoversteek gerealiseerd ter 
hoogte van het fietspad/oversteek Franse Kampheide, zodat fietsers veilig de weg kunnen 
oversteken.

7 N403a-01 groot 
onderhoud

N403 maatregelen tegen afkalving oever (km 0,497 tot km 3,89) Bloklaan
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Areaaluitbreiding
Indien met een gerealiseerd nieuw project extra infrastructuur is gerealiseerd, bijvoorbeeld omdat een weg breder is geworden 
of er bermverharding is aangelegd, is sprake van areaaluitbreiding. Dit leidt tot hogere kosten voor het vast- en variabel 
onderhoud. 

Jaarlijks wordt gekeken of er inderdaad sprake is van areaaluitbreiding en worden hiervoor de gemiddelde, jaarlijkse kosten 
voor het vast- en variabel onderhoud berekend. Dit wordt vervolgens verwerkt in de meerjarenbegroting.  In sommige gevallen 
wordt er infrastructuur verwijderd en er is sprake van areaalvermindering. Ook dit wordt meegenomen in de jaarlijkse 
evaluatie van het benodigd onderhoudsbudget.

De toename van de kosten voor het vast en variabel onderhoud als gevolg van de gerealiseerde verbeter- en uitbreidings-
projecten is opgenomen in onderstaande tabel. Dit zijn jaarlijks terugkomende bedragen, aangezien de extra infrastructuur 
jaarlijks moet worden onderhouden totdat het buiten gebruik wordt gesteld. 

Tabel 14 | Areaaluitbreiding – jaarlijkse toename kosten vast- en variabel onderhoud

(Bedragen x € 1 miljoen) 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Areaaluitbreiding - vast onderhoud 0,53 0,27 0,14 0,58 0,35 0,09 0,11 0,13 1,67

Areaaluitbreiding - variabel onderhoud 0,58 0,29 0,15 0,63 0,38 0,10 0,12 0,15 1,83

Vast onderhoud - cumulatief 0,53 0,79 0,94 1,51 1,86 1,95 2,05 2,19 3,86

Variabel onderhoud - cumulatief 0,58 0,87 1,03 1,66 2,04 2,14 2,25 2,40 4,23

Totaal - cumulatief 1,11 1,67 1,96 3,17 3,90 4,08 4,31 4,58 8,09

In het Coalitieakkoord 2015 (CA2015) is extra budget beschikbaar gesteld voor nieuwe investeringen. Dit budget wordt ingezet 
ter dekking van toekomstige kapitaallasten en het beheer en onderhoud die voortkomen uit deze investeringen (o.a. projecten 
N241-13, N242-25 en N243-06). Vanwege het overzicht op de financiën, is het vast en variabel onderhoud van deze projecten apart 
opgenomen in onderstaande tabel.

Tabel 15 | Areaaluitbreiding – jaarlijkse toename kosten vast- en variabel onderhoud ca2015

(Bedragen x € 1 miljoen) 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Areaaluitbreiding - vast onderhoud 0 0 0,06 0,09 0 0 0 0 0

Areaaluitbreiding - variabel onderhoud 0 0 0,07 0,10 0 0 0 0 0

Vast onderhoud - cumulatief 0 0 0,06 0,15 0,15 0,15 0,15 0,15 0,15

Variabel onderhoud - cumulatief 0 0 0,07 0,16 0,16 0,16 0,16 0,16 0,16

Totaal - cumulatief 0 0,00 0,13 0,31 0,31 0,31 0,31 0,31 0,31
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In dit hoofdstuk wordt een overzicht gegeven van werkzaamheden en projecten die in deelprogramma’s op de provinciale 
infrastructuur worden uitgevoerd, verspreid over meerdere gebieden. De kosten zijn verwerkt in de bedragen zoals weergegeven 
in het overzicht in hoofdstuk 6.

Tabel 16 | Gebiedsoverstijgende onderhoudswerkzaamheden- en vervangingsprojecten

Onderwerp Toelichting Betreft

Centrale afstandsbediening De provincie stimuleert het vervoer over water door bruggen te bedienen vanuit 
één centrale in Heerhugowaard. Hierdoor wordt het openstellen van bruggen 
beter op elkaar afgestemd voor zowel de scheepvaart als het wegverkeer. In het 
project Centrale Afstandsbediening Bruggen worden tot eind 2022 totaal 32 
bruggen en sluizen aangesloten op de bediencentrale.

Vervanging – krediet wegen

Machine richtlijn Machinerichtlijn algemeen -
De beweegbare kunstwerken moeten voldoen aan de machinerichtlijn (MRL). 
De MRL is wetgeving voor beheersing van risico’s voor gebruikers en 
onderhoudspersoneel van machines. In 1995 is de MRL in werking getreden. 
Nieuwe kunstwerken moeten voldoen aan de MRL. Oudere kunstwerken van 
voor 1995 moeten aan de MRL voldoen indien er grote wijzigingen zijn. De 
provincie wil in het kader van haar proactieve veiligheidscultuur, de beweegbare 
kunstwerken opwaarderen naar het landelijk toegepast veiligheidsniveau om 
de risico’s te minimaliseren. 

MRL in relatie tot centrale afstandsbediening bruggen (CAB) –
Kunstwerken die worden aangesloten op de centrale, moeten daarmee voldoen 
aan de wet- en regelgeving van de Machinerichtlijn. Tijdens de uitvoering van 
het CAB project is de impact van de MRL duidelijk geworden. Om een veilige 
bediening op afstand te garanderen, zijn er aanpassingen aan de installaties en 
besturing nodig. 

Vervanging - krediet wegen

Uitrol intelligente verkeerslichten De doorstroming, de verkeersveiligheid en daarmee de bereikbaarheid van 
Noord-Holland wordt hiermee vergroot. 
Ook is er een beperking van CO2 uitstoot door minder remmen en optrekken.

Vervanging - krediet technische 
installaties

Energieneutraal maken 
steunpunten (vaar-)wegen

Door het opwekken van zonne-energie op de steunpunten worden deze 
energieneutraal.

Vervanging - krediet gebouwen

Ontsteken openbare verlichting Bestaande TF-relais vervangen door astronomische klok (TF = toonfrequent) 
voor het ontsteken van de verlichting.

Vervanging – krediet wegen

Tunnels De Waterwolftunnel, het Amstel Aquaduct en de Abdijtunnel worden beheerd 
door een ‘Managing Agent’. In de Tunnelwet worden hoge eisen aan het 
tunnelbeheer gesteld, waaronder 24/7 camerabewaking.

Onderhoud 

Chroom-6 In 2018 is chroom-6 vastgesteld in oude verflagen van ongeveer de helft van de 
beweegbare kunstwerken. Er is budget beschikbaar gesteld voor de verwachte 
meerkosten van de geplande onderhoudsmaatregelen in alle gebieden.

Onderhoud

Biodiversiteit Voor het versterken van de biodiversiteit zijn de afgelopen jaren extra middelen 
vrijgemaakt voor ecologisch bermbeheer en faunapassages. Andere 
voorbeelden zijn sinusmaaien, en plaatsing van insectenhotels.

Onderhoud 

Gebied overstijgend onderhoud Vanuit efficiencyredenen zijn (o.a.) gebied overstijgend -zoutinkoop, 
energiekosten, materieelonderhoud, onderhoud aan de bushaltes, en 
onderhoud aan het Dynamische Reizigers Informatie Systeem (DRIS).

Onderhoud

Algemeen en strategisch beheer Dit betreft o.a. licenties voor databeheersystemen, het vervaardigen van 
strategische documenten/contracten, uitvoering van specifieke inspecties 
(zoals constructieve veiligheid bruggen), innovaties.

Onderhoud



De volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten worden provinciebreed opgepakt: 

Tabel 17 | Gebiedsoverstijgende verbeter- en uitbreidingsprojecten 

Project-nr. Thema Omschrijving verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase (mogelijke) 
Uitvoering

Bedrag in mln €

alg-40 bereikbaarheid Uitvoering beleidskader verkeersmanagement  
Noord-Holland 
Het betreft de volgende maatregelen:
•  Vraaggestuurd brugbedienen: Brugopening als er geen 

piekbelasting op de weg is. 
•  Optimalisatie verkeersmanagement in niet reguliere 

situaties door versnelling van detectie van verstoringen.
•  Optimalisatie verkeersmanagement in reguliere situaties 

door anticiperend het verkeer te regelen.

realisatie 2016-2020 2,785

alg-43 verkeersveiligheid Programma provinciale fietsknelpunten  
(rapport Fietsersbond) 
De Fietsersbond heeft op verzoek van de provincie een rapport 
opgesteld met infrastructurele knelpunten voor het 
fietsverkeer in de provincie Noord-Holland. De 14 knelpunten 
op provinciale wegen en de mogelijke oplossingen worden 
nader uitgewerkt. De aanpak is per knelpunt verschillend. 
Sommige worden gelijktijdig met het onderhoud uitgevoerd, 
andere zijn toegevoegd aan een bestaand 
infrastructuurproject of als apart project opgenomen.

studie 2019-2023 n.t.b.
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In dit hoofdstuk wordt nader inzicht gegeven in de kosten van het meerjarenprogramma infrastructuur. Deze financiële 
gegevens zijn opgenomen in de Begroting 2021 en meerjarenraming. 

In het financiële overzicht wordt een onderscheid gemaakt naar de verschillende soorten kapitaalgoederen. Dit zijn wegen 
(wegen, kunstwerken - bruggen) en vaarwegen (oevers, vaarwegen, kunstwerken - sluizen). Dit is conform het BBV.
De termen PMO en PMI worden in verderop dit hoofdstuk af en toe nog gebruikt in de financiële tabellen, aangezien in de 
financiële administratie dit onderscheid en de bijbehorende terminologie nog aangehouden wordt.

Netto budgetten voor het vast- en variabel onderhoud in de exploitatie  
Het netto budget is het saldo tussen de lasten en de baten. Jaarlijks worden de budgetten voor het vast- en variabel onderhoud 
geactualiseerd. Het variabel onderhoud wordt via de exploitatie ten laste gebracht van de bestemmingsreserves Groot 
onderhoud wegen en vaarwegen.

Tabel 18 | Netto budgetten vast en variabel onderhoud wegen / vaarwegen. (Bedragen x € 1 miljoen)

Product Omschrijving Doorkijk

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

A: Vast onderhoud wegen

700097 Schades wegen > 50K € 0,08 € 0,08 € 0,08 € 0,08 € 0,08 € 0,08 € 0,08 € 0,08

700124 Vast onderhoud wegen € 2,26 € 2,26 € 2,49 € 2,14 € 2,17 € 2,17 € 2,39 € 2,39

700125 Onderhoud tunnels/aquaducten € 6,25 € 6,25 € 6,25 € 6,25 € 6,25 € 6,25 € 6,25 € 6,25

700126 Gladheidsbestrijding wegen € 2,80 € 2,80 € 2,80 € 2,80 € 2,91 € 2,91 € 2,90 € 2,90

700127 Dynamisch verkeersmanagement 
wegen

€ 2,55 € 2,64 € 2,64 € 2,64 € 2,64 € 2,64 € 2,64 € 2,64

700128 Grass2Grit € 0,45 € 0,47 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00

700130 Steunpunten (v)wegen € 0,85 € 1,02 € 1,04 € 1,04 € 1,13 € 1,13 € 1,13 € 1,13

Subtotaal vast onderhoud wegen € 15,23 € 15,53 € 15,30 € 14,95 € 15,18 € 15,18 € 15,39 € 15,39

B: Vast onderhoud vaarwegen         

700109 Beheer vaarwegen € 1,18 € 1,18 € 1,18 € 1,35 € 1,35 € 1,35 € 1,35 € 1,35

700114 Ligplaatsen € 0,37 € 0,32 -€ 0,12 -€ 0,12 -€ 0,12 -€ 0,12 € 0,00 € 0,00

700131 Vast onderhoud vaarwegen € 1,08 € 1,08 € 1,08 € 1,08 € 1,08 € 1,08 € 1,08 € 1,08

700132 IJbestrijding vaarwegen € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01

700133 Dynamisch verkeersmanagement 
vaarwegen

€ 1,22 € 1,72 € 1,71 € 1,66 € 1,54 € 1,26 € 0,84 € 0,84

Subtotaal vast onderhoud vaarwegen € 3,85 € 4,30 € 3,86 € 3,98 € 3,85 € 3,58 € 3,27 € 3,27

C: Variabel onderhoud wegen         

700094 Strategisch en algemeen beheer 
wegen

€ 3,94 € 3,63 € 2,42 € 4,05 € 5,88 € 4,95 € 4,58 € 4,03

700095 Variabel onderhoud wegen € 9,79 € 12,21 € 10,37 € 2,27 € 5,61 € 3,27 € 2,88 € 1,84

 Subtotaal variabel onderhoud wegen € 13,72 € 15,84 € 12,78 € 6,31 € 11,48 € 8,22 € 7,46 € 5,87

D: Variabel onderhoud vaarwegen         

700107 Strategisch en algemeen beheer 
vaarwegen

€ 1,32 € 1,27 € 1,77 € 1,77 € 1,70 € 1,66 € 1,12 € 1,10

700108 Variabel onderhoud vaarwegen € 0,45 € 0,82 € 0,59 € 0,00 € 1,08 € 1,04 € 0,00 € 0,00

 Subtotaal variabel onderhoud vaarwegen € 1,78 € 2,10 € 2,37 € 1,77 € 2,78 € 2,70 € 1,12 € 1,10

E: Gebiedscontracten - contractprijzen         

700099 GBC vast onderhoud wegen € 26,16 € 26,18 € 26,15 € 26,26 € 26,25 € 24,68 € 27,49 € 29,16

700112 GBC vast onderhoud vaarwegen € 3,58 € 3,58 € 3,58 € 3,58 € 3,58 € 3,58 € 3,58 € 3,58

 Subtotaal gebiedscontracten - contractprijzen € 29,74 € 29,76 € 29,73 € 29,84 € 29,83 € 28,26 € 31,07 € 32,74

F: Gebiedscontracten - variabel onderhoud         

700100 GBC variabel onderhoud wegen € 4,83 € 1,13 € 1,09 € 2,48 € 0,62 € 0,59 € 0,52 € 0,34

700113 GBC variabel onderhoud vaarwegen € 1,11 € 0,81 € 0,66 € 1,20 € 0,54 € 0,33 € 0,25 € 0,08

Subtotaal gebiedscontracten - variabel onderhoud € 5,93 € 1,94 € 1,75 € 3,68 € 1,16 € 0,92 € 0,76 € 0,42

Totaal € 70,25 € 69,45 € 65,78 € 60,52 € 64,28 € 58,85 € 59,06 € 58,79
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Netto budgetten voor studiekosten verbeter- en uitbreiding infrastructuur
Voor de studiekosten is in de exploitatie structureel budget opgenomen. De budgetten voor de jaren 2021 t/m 2023 zijn hoger 
omdat in deze jaren rekening is gehouden met de studiekosten voor de verbinding A8-A9 tot 2023.

Tabel 19 |  Studiekosten pmi (bedragen x € 1 miljoen)

Omschrijving budget (PMI) 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Studiekosten wegen/OV (700080/700081) € 4,37 € 4,31 € 3,26 € 1,74 € 1,74 € 1,24 € 1,24 € 1,24

Verloop van de bestemmingsreserves Groot onderhoud wegen en vaarwegen
Het verloop van de bestemmingsreserve volgt uit de jaarlijks verwachte uitgaven voor variabel onderhoud. Volgens het Besluit 
begroting en verantwoording provincies en gemeenten (BBV) mag het saldo van een reserve per ultimo boekjaar niet negatief 
zijn. 

Tabel 20 | Verloopstaat reserve groot onderhoud wegen (bedragen x € 1 miljoen)

Omschrijving budget (PMI) 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028
Saldo per 1-1 € 23,79 € 12,31 € 4,83 € 0,26 € 0,10 € 0,04 € 0,14 € 4,86 € 13,46

Stortingen € 15,38 € 14,27 € 12,78 € 16,17 € 11,37 € 15,46 € 15,57 € 19,13 € 20,96

Overhevelingen € 2,27 € 0,75 € 3,58 € 1,50 € 1,30 € 0,70 € 0,50 € 0,00 € 0,00

Beschikbaar € 41,45 € 27,33 € 21,18 € 17,93 € 12,77 € 16,20 € 16,21 € 23,99 € 34,43

Onttrekkingen -€ 27,74 -€ 21,10 -€ 19,52 -€ 16,43 -€ 11,34 -€ 14,66 -€ 11,36 -€ 10,52 -€ 8,76

Vrijval -€ 1,40 -€ 1,40 -€ 1,40 -€ 1,40 -€ 1,40 -€ 1,40 € 0,00 € 0,00 € 0,00

Saldo per 31-12 € 12,31 € 4,83 € 0,26 € 0,10 € 0,04 € 0,14 € 4,86 € 13,46 € 25,66

Tabel 21 | Verloopstaat reserve groot onderhoud vaarwegen (bedragen x € 1 miljoen)

Omschrijving budget (PMI) 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028
Saldo per 1-1 € 5,24 € 0,91 € 2,33 € 0,52 € 0,20 € 0,01 € 0,08 € 0,65 € 5,21

Stortingen € 8,12 € 6,00 € 6,00 € 6,00 € 6,00 € 6,00 € 6,00 € 6,00 € 6,00

Overhevelingen € 1,18 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00 € 0,00

Beschikbaar € 14,54 € 6,91 € 8,33 € 6,52 € 6,20 € 6,01 € 6,08 € 6,65 € 11,21

Onttrekkingen -€ 6,96 -€ 2,96 -€ 2,98 -€ 3,11 -€ 3,06 -€ 3,40 -€ 3,11 -€ 1,45 -€ 1,26

Vrijval -€ 1,15 -€ 0,87 -€ 1,25 -€ 1,71 -€ 1,84 -€ 1,82 -€ 1,82 € 0,00 € 0,00

Overheveling -€ 5,52 -€ 0,75 -€ 3,58 -€ 1,50 -€ 1,30 -€ 0,70 -€ 0,50 € 0,00 € 0,00

Saldo per 31-12 € 0,91 € 2,33 € 0,52 € 0,20 € 0,01 € 0,08 € 0,65 € 5,21 € 9,95

Kapitaallasten
Om te kunnen investeren worden er door Provinciale Staten kredieten verstrekt. In de Financiële verordening Provincie  
Noord-Holland 2019 is opgenomen dat de afschrijving start van een investering met in de openbare ruimte met een 
maatschappelijk nut het jaar volgend waarin het werk in gebruik of gereed is gekomen. 

Vervangingsinvesteringen
Voor de Begroting 2021 / meerjarenraming zijn op basis van reeds beschikbare gestelde kredieten en nog aan te vragen kredieten 
(geprogrammeerde projecten) de kapitaallasten berekend. Door middel van de stelpost kapitaallasten PMO is voldoende 
dekking aanwezig om het bestaande infrastructuur op langere termijn te kunnen vervangen. 
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Tabel 22 | Kapitaallasten vervangingsinvesteringen (pmo) (bedragen x € 1 miljoen)

Product Omschrijving

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

700093 Krediet PMO wegen € 2,72 € 2,90 € 3,18 € 3,94 € 4,35 € 4,42 € 4,42 € 4,42

700096 Krediet kunstwerken bruggen 
reserve

€ 0,28 € 0,32 € 0,78 € 0,82 € 0,86 € 0,92 € 0,99 € 1,08

700105 Krediet PMO vaarwegen reserve 
kapitaallasten

€ - € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01 € 0,01

700106 Krediet PMO oevers € 1,02 € 1,36 € 1,83 € 2,18 € 2,44 € 2,50 € 2,58 € 2,88

700127 DVM wegen € - € 0,09 € 0,09 € 0,09 € 0,09 € 0,09 € 0,09 € 0,09

700130 Steunpunten (v)wegen € 0,14 € 0,31 € 0,33 € 0,33 € 0,42 € 0,42 € 0,42 € 0,42

Subtotaal lopende investeringen € 4,17 € 4,99 € 6,22 € 7,37 € 8,18 € 8,36 € 8,51 € 8,90

700093 Nieuwe investeringen PMO € - € 0,06 € 0,12 € 0,33 € 0,36 € 0,42 € 0,46 € 0,68

700421 Extra ruimte 
vervangingsinvesteringen nota NIKG  

€ 0,20 € 0,30 € 0,40 € 0,50 € 0,60 € 0,70 € 0,80 € 0,90

700421 Tussentijdse bijstelling lopende 
investeringen 

€ - € 0,44 € 0,84 € 1,25 € 1,94 € 2,63 € 2,90 € 3,21

Subtotaal nieuwe investeringen € 0,20 € 0,80 € 1,37 € 2,08 € 2,90 € 3,75 € 4,15 € 4,80

Totaal kapitaallasten PMO € 4,37 € 5,80 € 7,59 € 9,45 € 11,08 € 12,12 € 12,66 € 13,69

Verbeter- en uitbreidingsinvesteringen
Voor verbeter- en vervangingsinvesteringen zijn in onderstaande tabel de kapitaallasten weergegeven van lopende en al 
afgesloten kredieten. Dit is de huidige situatie. 

Tabel 23 | Kapitaallasten verbeter-- en uitbreidingsinvesteringen – huidige situatie (bedragen x € 1 miljoen)

Product 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

700079 Krediet PMI wegen € 4,96 € 5,63 € 6,63 € 6,68 € 6,90 € 7,59 € 7,59 € 7,59

700079 Krediet PMI-wegen reserve 
kapitaallasten

€ 2,66 € 2,75 € 2,91 € 2,91 € 2,91 € 2,92 € 2,92 € 2,92

700083 Krediet PMI-OV reserve 
kapitaallasten

€ 0,10 € 0,10 € 0,53 € 0,87 € 2,97 € 2,97 € 2,97 € 2,97

Subtotaal lopende investeringen € 7,71 € 8,48 € 10,07 € 10,46 € 12,78 € 13,49 € 13,49 € 13,49

700502 Stelpost PMI € - € 0,84 € 1,60 € 1,70 € 1,40 € 1,40 € 1,40 € 2,00

Subtotaal nieuwe investeringen € - € 0,84 € 1,60 € 1,70 € 1,40 € 1,40 € 1,40 € 2,00

Totaal kapitaallasten PMI € 7,71 € 9,32 € 11,67 € 12,16 € 14,18 € 14,89 € 14,89 € 15,49

Voor de kredieten die bij de begroting 2021 worden aangevraagd, is voldoende dekking vanuit de stelpost kapitaallasten PMI. 
In onderstaande tabel is het verloop van de stelpost te zien indien de aangevraagde kredieten beschikbaar worden gesteld.  

Tabel 24 |  Kapitaallasten verbeter- en uitbreidingsinvesteringen –kredietaanvragen begroting 2021  

(bedragen x € 1 miljoen)

Kapitaalllasten PMI na besluitvorming 
begroting 2021

2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

kapitaallasten PMI (kapitaallasten 
afgesloten en lopende projecten)

 €        4,30  €        4,96  €        5,64  €        6,65  €        6,78  €        7,00  €        7,69  €        7,69  €        7,69 

Kapitaalasten Extra investeringen 
(aanvraag begroting 2021)

 €            -    €            -    €            -    €            -    €        0,30  €        0,30  €        0,30  €        0,30  €        0,90 

stelpost PMI (gereserveerde ruimte nieuwe 
kredieten)

 €            -    €            -    €        0,84  €        1,58  €        1,60  €        1,30  €        1,30  €        1,30  €        1,90 

Voor projecten in de studie- en plan fase is in Tabel 25 aangegeven hoe de kapitaallasten verlopen van deze projecten indien al 
deze projecten conform planning promoveren naar de realisatiefase en van krediet worden voorzien. Tot en met 2028 is er 
voldoende dekking ten laste van de stelpost Kapitaallasten PMI. Het totaal is 1,84 mln euro, dit is onder het bedrag beschikbaar 
in de stelpost kapitaallasten PMI. 
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Tabel 25 | Kapitaallasten verbetering- en uitbreidingsinvesteringen voor  plan- en studiefase (bedragen x € 1 miljoen)

Raming kapitaallasten PMI netto 
(cumulatief) *

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 Na 2028

Studiefase  €            -    €        0,01  €        0,04  €        0,07  €        0,23  €        0,62  €        1,00  €        1,12  €        2,98 

Planfase  €            -    €        0,06  €        0,06  €        0,09  €        0,72  €        0,72  €        0,72  €        0,72  €        0,72 

Totaal  €            -    €        0,07  €        0,09  €        0,16  €        0,95  €        1,34  €        1,72  €        1,84  €        3,70 

Op de langere termijn kunnen niet alle voorgenomen projecten gedekt worden die geprogrammeerd zijn in de studie- en 
planfase, zie Tabel 26 . Het saldo van de stelpost PMI wordt negatief na 2028. 
Verder is te zien dat de projecten in de planfase die al verder richting realisatie zijn, wel allemaal gedekt kunnen worden met 
de stelpost kapitaallasten PMI. Het saldo na 2028 is positief.

Tabel 26 | Verloop stelpost verbetering- en uitbreidingsinvesteringen (pmi) (bedragen x € 1 miljoen)

Financiële ruimte Kapitaallasten PMI 
- verloop stelpost PMI

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 Na 2028

Studiefase  €            -    €        0,77  €        1,49  €        1,45  €        0,36  €       -0,04  €       -0,42  €        0,06  €       -1,80 

Planfase  €            -    €        0,78  €        1,52  €        1,52  €        0,58  €        0,58  €        0,58  €        1,18  €        1,18 

Voor het iMPI 2022-2029 en Begroting 2022 (met de meerjarenraming t/m 2029) zal nader gekeken worden welke mogelijkheden 
er zijn om de meerjarenraming van 2029 sluitend te krijgen, ook voor projecten in de studiefase.

Kasritmes
De kasritmes voor de vervangingsprojecten en de verbeter- en uitbreidingsprojecten. Per jaar wordt hiermee aangeven wat er 
aan uitgaven verwacht worden voor infraprojecten.

Hierbij geldt dat voor projecten in de studie-  en planfase de bedragen gebaseerd zijn op ramingen waarvan de 
onzekerheidsmarge groter wordt naarmate de projecten in latere jaren zijn geprogrammeerd. Ook is de onzekerheidsmarge van 
de uitgaven voor studieprojecten groter dan die voor in de planfase. Verder geldt dat voor deze projecten nog geen krediet is 
verstrekt en het is nog niet zeker of het project daadwerkelijk doorgang vindt.  Voor projecten in de realisatie zijn de bedragen 
gebaseerd op prognoses en de kredieten zijn verstrekt.

In onderstaande tabellen worden de verwachte kasritmes gegeven voor vervangings-, en verbeter- en 
uitbreidingsinvesteringen. 

Tabel 27 | Kasritmes vervangingsinvesteringen (bedragen x € 1 miljoen)

Kasritmes vervangingsinvesteringen 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Investeringen wegen € 16,5 € 19,1 € 25,0 € 11,2 € 2,0 € 4,9 € 12,1 € 19,0

Investeringen vaarwegen € 18,8 € 24,9 € 9,7 € 18,2 € 4,2 € 4,9 € 13,4 € 1,0

Reserve Kapitaallasten kunstwerken € 8,6 € 7,1 € 0,2 € 0,0 € 0,0 € 0,0 € 0,0 € 0,0

Dynamisch verkeersmanagement wegen € 0,8 € 0,8 € 0,8 € 0,4 € 0,0 € 0,0 € 0,0 € 0,0

Steunpunten (vaar)wegen € 2,7 € 1,5 € 1,3 € 0,0 € 0,0 € 0,0 € 0,0 € 0,0

TOTAAL € 47,4 € 53,4 € 37,0 € 29,8 € 6,2 € 9,8 € 25,5 € 20,0

Tabel 28 | Kasritmes verbeter- en uitbreidingsinvesteringen (bedragen x € 1 miljoen)

Kasritme -verbeter- en uitbreidingsinvesteringen 
(netto) 

2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Investeringen plan- en realisatiefase € 51,8 € 93,2 € 59,6 € 14,8 - - - -

Investeringen studiefase € 0,3 € 12,9 € 23,2 € 23,4 € 56,2 € 59,5 € 31,5 € 60,4

Totaal investeringen € 52,1 € 106,1 € 82,8 € 38,2 € 56,2 € 59,5 € 31,5 € 60,4
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In dit hoofdstuk wordt afgesloten met een samenvatting van de 

besluiten die volgen uit de nieuwe programmering iMPI 2021-2028. 

Opname van de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten in de studiefase:

N196-03 Doorfietsroute Schiphol: fietspad N196/N201 Hoofddorp-Aalsmeer

N232-15 Doorfietsroute Schiphol: fietspad N232, gemeente Haarlemmermeer

N515-06 Uitbreiding P+R Wijdewormer bij de op-/afrit A7, gemeente Wormerland

Promotie van de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten van studie- naar planfase:

N242-26 Verkeersmanagement N242, gedeelte A9-N508, gemeente Alkmaar

N501-03 Reconstructie kruispunt N501-Keesomlaan/Westerweg, gemeente Texel

N501-05 Reconstructie kruispunt N501-Redoute, gemeente Texel (fietsknelpunt)

Promotie van de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten van plan- naar realisatiefase:

HOV-14 Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/halte Royal FloraHolland

N231-17 Ongestoord Logistieke verbinding Greenport, gemeente Aalsmeer

Besluit tot opname van de volgende kredietaanvragen in de voordracht van de Begroting 2021: In het onderstaande overzicht 
zijn de bedragen waarvoor de dekking vanuit de provincie Noord-Holland komt, gearceerd weergegeven.

Verbeter- en uitbreidingsprojecten:

Project  
nr

Kredietbesluiten - Begroting 2021 Reeds 
beschikbaar
krediet

Anvraag 
- Begroting 
2021

Kapitaallasten Reserve OPI* Bijdragen 
derden

Totaal
krediet na 
besluit

alg-13 Nieuwe aansluiting op de A9, gemeente 
Heiloo

 € 38.346.000  €    7.553.331   €    2.074.627  €    5.478.704  €  45.899.331 

alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis  €  51.572.000  €    2.402.000    €    2.402.000  €  53.974.000 

alg-29b Vervangen Zaanbrug  €  23.905.250  €        422.607    €        422.607  €  24.327.857 

HOV-14 Hoogwaardig Openbaar Vervoer 
Legmeerdijk (N231)/halte Royal 
FloraHolland

 €                   -    €    4.800.000  €        720.000   €    4.080.000  €    4.800.000 

N231-17 Ongestoord Logisitieke Verbinding 
Greenport

 €                   -    €    1.567.000   €    1.373.000  €        194.000  €    1.567.000 

N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maat-
regelen N247, gedeelte A10-Edam

 €  51.495.000  €    5.000.000  €    1.482.500   €    3.517.500  €  56.495.000 

N517-01 Verlengen busbaan N517 en aanleg 
linksafstrook

 €    3.400.000  €        225.000  €        225.000   €    3.625.000 

N522-05 Vervanging/opwaardering brug 
Ouderkerk

 €  24.130.000  €    2.385.000  €    2.385.000    €  26.515.000 

Verbeter- en uitbreidingsprojecten:

Project  
nr

Kredietbesluiten - Begroting 2021 Reeds 
beschikbaar
krediet

Anvraag 
- Begroting 
2021

Kapitaallasten Reserve OPI* Bijdragen 
derden

Totaal
krediet na 
besluit

N243a-04 N243a-04 vervangen wegconstructie 
en 12 kunstwerken

 €    9.300.000  €        180.000  €        180.000   €    9.480.000 

25C02B-90 K19w Cruquiusbrug A vervanging  €    9.800.000  €    2.450.000  €    2.450.000   €  12.250.000 

25G16/17-
90 

Vervanging brug Ouderkerk, 
gemeenten Amstelveen en Ouder-
Amstel 

 €  16.870.000  €    2.915.000  €    2.915.000   €  19.785.000 

N242a-05 Vervangen glazen onderpanelen 
geluidsschermen N242 en N244/
N508

 €                   -    €    1.500.000  €    1.500.000   €    1.500.000 

K19o-a-01 Vervanging Vaarwegvak 32  €                   -    €    1.600.000  €    1.600.000   €    1.600.000 

K19o-b-01 Vervanging Vaarwegvak 33  €                   -    €    1.690.000  €    1.690.000    €    1.690.000 
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Projecten Algemene term gebruikt in het iMPI voor infrastructurele werkzaamheden voor wat betreft 
onderhoud, vervanging, verbetering, en uitbreiding. Al deze projecten resulteren in een fysieke 
verandering in de infrastructuur. 

Een project kan bestaan uit meerdere activiteiten die mogelijk ook verschillende gedekt worden. 
Een voorbeeld hiervan is een project waarin groot onderhoud tegelijkertijd met een vervanging 
wordt uitgevoerd.

Investeringen Uitgave om duurzame kapitaalgoederen aan te schaffen of te vervangen. Deze kapitaalgoederen 
hebben een levensduur van meerdere jaren.

Kredieten Budget beschikbaar voor een vervanging, verbetering, of uitbreidingsinvestering.

Voor de financiering van vervanging, verbetering- en uitbreidingsprojecten worden kredieten 
aangevraagd bij Provinciale Staten. Na goedkeuring is het budget voor het investeringsgedeelte 
van het project beschikbaar. Het is dus niet altijd het totale budget van het project wanneer dit 
uit meerdere activiteiten bestaat.
Ook geldt dat de dekking varieert, deze kan geheel door de provincie beschikbaar gesteld 
worden maar het kan ook derde partijen betreffen.

Dekking Bij de jaarlijkse begroting dienen de middelen voor de dekking van uitgaven aangewezen te 
worden. Dit kunnen naast eigen provinciale middelen ook bijdragen derden zijn.

Financiering De wijze waarop uitgaven worden betaald (vanuit eigen vermogen of vreemd vermogen)

Exploitatie (begroting) Een exploitatie(begroting) is het overzicht van uitgaven en inkomsten die worden verwacht in 
het lopende begrotingsjaar

Kasritme Een jaarprognose van de uitgaven van projecten benodigd voor de liquiditeitsprognose 
(Treasury).

Kaderbrief In de kaderbrief geeft het college van Gedeputeerde Staten van de provincie Noord-Holland zijn 
visie op de te verwachten financiële ontwikkelingen en op het beleid in de komende jaren. Met 
deze brief vraagt het college aan Provinciale Staten aan te geven wat de financiële kaders zijn 
voor de begroting en de meerjarenraming. De kaderbrief is daarmee de start van de jaarlijkse 
beleids- en begrotingscyclus.
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nr. Project-
nr.

Thema Stand van zaken verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase (Mogelijke) 
Uitvoering

1 alg-13 bereikbaarheid Nieuwe aansluiting op de A9, gemeente Heiloo (GGA Alkmaar)
Als gevolg van de PAS-uitspraak heeft de Raad van State (RvS) de 
bestemmingsplannen Aansluiting A9 Heiloo van zowel de gemeente Heiloo als de 
gemeente Castricum zonder zitting vernietigd. Hiertegen hebben beide 
gemeenten op 16 oktober 2019 een verzetschrift ingediend, die 22 januari 2020 
ter zitting zijn behandeld. De RvS heeft op 21 februari 2020 de verzetten 
ongegrond verklaard en daarbij zijn de bestemmingsplannen definitief vernietigd. 
Door betrokken bestuurders is de wens uitgesproken het project doorgang te 
laten vinden en op zoek te gaan naar aanvullende financiering, aangezien door de 
vertraging de projectkosten zijn gestegen. Er wordt een aanvullend krediet van € 
7.553.331 aangevraagd.

 realisatie 2021-2023

2 alg-29a bereikbaarheid Nieuwbouw Wilhelminasluis, gemeente Zaanstad
Nadat de uitvoering lange tijd heeft stilgelegen, omdat het ontwerp niet stabiel 
bleek, zijn begin 2019 de werkzaamheden weer hervat en deze verlopen 
voorspoedig. Volgens planning is de sluis eind 2020 beschikbaar voor schepen 
met CEMT-klasse Va en vindt de oplevering begin 2021 plaats. Er wordt een 
aanvullend krediet van € 2.401.679) aangevraagd voor de extra opdrachten die 
Zaanstad aan haar bruggen laat uitvoeren en de door Zaanstad te betalen 
nadeelcompensatie en indexatie. De dekking komt van de gemeente Zaanstad.

realisatie 2014-2021

3 alg-29b bereikbaarheid Vervangen Zaanbrug, gemeenten Wormerland en Zaanstad *)
Aangezien de aanbesteding geen inschrijving binnen de plafondprijs heeft, is er 
een onderhandelingsprocedure geweest, waaruit is gebleken dat er 
optimalisaties mogelijk zijn. Er wordt nu gewerkt aan een nieuwe aanbieding, die 
naar verwachting in het derde kwartaal 2020 kan worden gegund. De 
ingebruikname van de nieuwe brug is gepland in 2022. 
Het project heeft ook vertraging door de stikstofproblematiek. Mogelijke 
oplossingen worden met de vergunningverleners besproken. Er wordt een 
aanvullend krediet van € 422.600 aangevraagd vanwege de jaarlijkse indexering 
van de gemeenten Zaanstad en Wormerland.

realisatie 2018-2022

4 alg-36 bereikbaarheid Bereikbaarheid Haarlemmermeer - Bollenstreek 
Provinciale Staten hebben op 25 mei 2020 besloten voorlopig alleen in te zetten 
op de opwaardering van de (Nieuwe) Bennebroekerweg en het verbeteren van de 
bereikbaarheid van de Haarlemmermeer-Bollenstreek voor de fiets en het 
openbaar vervoer (zie project HOV-12). Dit betekent dat de overige onderdelen 
van de Duinpolderweg niet worden uitgevoerd. Met de VRA en de gemeente 
Haarlemmermeer wordt gekeken hoe de opgave voor de (Nieuwe) 
Bennebroekerweg wordt opgepakt. Daarnaast is het de wens om de studie voor 
de fiets die oorspronkelijk in het project zat, uit te voeren en het liefst in 
gezamenlijkheid met Zuid-Holland. 

studie n.n.b.

5 alg-40 bereikbaarheid Uitvoering beleidskader verkeersmanagement Noord-Holland 
Een aantal VRI’s is geschikt gemaakt voor interactie met autonome en connected 
voertuigen. Deze aanpassing van VRI’s gaat beduidend langzamer en de start van 
de inrichting van het ICT-netwerk op basis van nieuwe eisen verschuift hierdoor 
ook.
Door de effecten van de corona-crisis op het verkeer loopt een aantal projecten 
door tot in 2021. 

realisatie 2016-2020

6 alg-41 bereikbaarheid Bereikbaarheid Den Helder
De kortetermijnmaatregelen op de N250 worden gerealiseerd (zie project N250-
01). Er wordt nog nader onderzoek gedaan naar de haalbaarheid van een nieuwe 
brug ter hoogte van de Koopvaardersschutsluis en een ongelijkvloerse kruising 
N250-Havenweg. Verder worden nog “zachte maatregelen” onderzocht zoals 
dynamisch verkeersmanagement, beperkt parkeren, P+B en een ticketsysteem 
voor de veerboot. De resultaten van deze studie worden medio 2020 verwacht en 
eind september 2020 bestuurlijk besproken.

studie n.n.b.

7 alg-42 bereikbaarheid Busbaan Wijckermolen (busstation Beverwijk - Wijckermolen) 
Het concept-voorontwerp ligt ter inzage bij de gemeenten Velsen en Beverwijk. 
ProRail heeft besloten een aantal sporen rondom Station Beverwijk zelf te gaan 
saneren. Er moet worden bekeken wat de impact hiervan is voor het project en de 
raakvlakken moeten opnieuw in kaart worden gebracht. Hierdoor ontstaat 
waarschijnlijk een vertraging van een jaar, omdat diverse procedures bij ProRail 
opnieuw moeten worden doorlopen. Onderzocht wordt wat de mogelijkheden 
zijn om deze vertraging zoveel mogelijk te beperken. Daarnaast wordt 
onderzocht of de busbaan kan worden verbreed, zodat er in twee richtingen kan 
worden gereden in plaats van om en om. 

realisatie 2021-2023

8 alg-43 verkeersveiligheid Programma provinciale fietsknelpunten (rapport Fietsersbond) 
Knelpunt N208-Leidsevaart is opgenomen in N208-05, knelpunt N239-
Alkmaarseweg in N239-08 en knelpunt N240-Oosteinde in N240-05.
Knelpunt N244-pontje Akersloot is inmiddels gerealiseerd (N244-07). Knelpunt 
N501-Redoute is als apart project opgenomen (N501-05) en onlangs 
gepromoveerd naar de planfase. 

studie 2019-2022
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9 HOV-03 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer in ‘t Gooi (Huizen-Hilversum) 
De ontwerpen van de deelprojecten Huizen-Blaricum en Eemnes-Laren zijn 
uitgewerkt tot definitief ontwerp, waarbij circulariteit een centrale rol heeft 
gespeeld. Met de gemeenten zijn afspraken gemaakt over (de voorbereiding van) 
de realisatiefase. Met de gemeente Huizen wordt de optimalisatie van één van de 
kruisingen onderzocht, wat voor de zomer 2020 moet zijn afgerond. De realisatie 
van deelproject Laren-Hilversum verloopt ondanks de coronamaatregelen 
conform planning. Op 30 maart 2020 is de Oosterengweg in Hilversum voor lange 
tijd afgesloten. Door de grote afname in verkeer heeft dit niet tot 
noemenswaardige verkeersproblemen geleid. Uit de uitwerking van het 
uitvoeringsontwerp door de aannemer komen diverse contractwijzigingen naar 
voren, die maken dat de hoeveelheid meerwerk is toegenomen, maar nog altijd 
passend is binnen de beschikbare budgetten.

realisatie 2019-2022

10 HOV-07 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Aalsmeer-knooppunt Schiphol Zuid 
(HOVASZ), gemeenten Haarlemmermeer, Aalsmeer en Uithoorn 
Door de vondst van PFAS in de bodem binnen de projectgrenzen is de 
aanbesteding een jaar vertraagd, maar het werk is in mei 2019 gegund. Inmiddels 
is de ontwerpfase van de opdrachtnemer gereed en is er een startbijeenkomst 
georganiseerd.

realisatie 2019-2021

11 HOV-11 verkeersveiligheid Trajectbenadering busbaan Toolenburg-Nieuw Vennep (v/h zuidtak 
Zuidtangent), gemeente Haarlemmermeer 
De ontwerpfase is opgestart. Verwachte uitvoering in 2021.

plan 2021

12 HOV-12 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Haarlemmermeer-Bollenstreek 
In de provincie Zuid-Holland is de uitvoering in volle gang: de aanpassing van 
wegen, rotondes en haltes tussen Noordwijk en het centrum van Lisse, de 
realisatie van drie HOV-haltes in Noordwijk en de reconstructie van de 
Noordelijke Randweg Voorhout (Teylingen). Daarnaast lopen er studies naar de 
aanpassing van rotondes op de N208 en de inpassing van het HOV in het 
Sportlaangebied in Lisse. 
Er is gekozen om een lage beweegbare HOV-brug over de Ringvaart ter plaatse 
van het Sportlaangebied in Lisse en de IJs- en Skeelerclub in Lisserbroek te 
realiseren. Naar verwachting wordt de realisatieovereenkomst voor de brug in 
Q4 2020 ondertekend en start de planuitwerkingsfase voor de brug. Het 
voorkeurstracé van de brug tot P&R Getsewoud wordt in Q3 2020 vastgesteld, 
waarna de planuitwerkingsfase kan starten. Q1 2021 start de RO-procedure. 
Naar verwachting promoveert het project medio 2021 naar de planfase.

studie 2023-2024

13 HOV-13 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Schiphol Oost, ged. Oude Meer-Schiphol 
Rijk (SOOMR) 
Er is een voorlopig ontwerp van de voorkeursvariant uitgewerkt. Er is een 
samenwerkingsovereenkomst tussen de VRA, gemeente Haarlemmermeer en 
provincie ondertekend. Het project promoveert binnenkort naar de planfase, als 
de door de VRA uitgevoerde stakeholderanalyse is gecontroleerd. 

studie 2021-2023

14 HOV-14 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/halte Royal 
FloraHolland 
Het ontwerp uit de studiefase is geanalyseerd, de (conditionerende) onderzoeken 
worden momenteel uitgevoerd en de wensen/eisen van de stakeholders worden 
in kaart gebracht. Naar aanleiding hiervan wordt het ontwerp opgesteld. 
Er wordt een uitvoeringskrediet van € 4.800.000 aangevraagd en het project 
promoveert naar de realisatiefase.

realisatie 2021-2022

15 HOV-15 bereikbaarheid Uitrol productformule R-net
Er vinden nog enkele realisatiewerkzaamheden plaats in de gemeente Huizen. 
Doordat de nadere afstemming met de gemeente omtrent het ontwerp langer 
heeft geduurd en daarop een bestemmingsplanprocedure doorlopen dient te 
worden, verschuiven de werkzaamheden naar 2020. Naar verwachting is het 
project eind 2020 gerealiseerd en kan het project worden afgesloten.

realisatie 2018-2020

16 HOV-16 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Westtangent, gemeente Haarlemmermeer* 
De maatregelen op het grondgebied van de gemeente Amsterdam zijn in 
uitvoering. Het knooppunt Schiphol-Noord is al uitgevoerd in het kader van de 
HOV A9. In 2019-2020 wordt het ontwerp gemaakt voor de brug over de 
Ringvaart en een nieuw viaduct over de A9, in het verlengde van de Oude 
Haagseweg. De investeringskosten zijn voor rekening van de VRA, gemeente 
Haarlemmermeer en Schiphol. 

studie 2020-2023

17 HOV-17 bereikbaarheid Hoogwaardig Openbaar Vervoer Fokkerweg, gemeente Haarlemmermeer 
Het project wordt voorbereid.

realisatie 2021-2023

18 K20-05 bereikbaarheid Verminderen kwetsbaarheid vlotbruggen Noordhollandsch Kanaal, 
gemeente Schagen 
Het remmingwerk van de Burgervlotbrug is in 2018 vervangen. Voor de te 
vervangen remmingwerken bij Vlotbrug ‘t Zand en Sint Maartensvlotbrug is een 
nieuwe raming opgesteld. De totale projectkosten (van de drie vlotbruggen) zijn 
hoger dan het taakstellende budget en daarom is het project heroverwogen. De 
prioriteit lag bij de Burgervlotbrug, die bij een bocht ligt en de grootste kans op 
een aanvaring heeft. Vlotbrug ‘t Zand en Sint Maartensvlotbrug liggen in een 
recht stuk vaarweg, waardoor de kans op aanvaring aanzienlijk kleiner is. Het 
overige deel van het project wordt geschrapt.

geschrapt

19 K20-07 bereikbaarheid Verlenging Koopvaardersschutsluis, gemeente Den Helder 
De aanbesteding van het contract wordt voorbereid, zodat de werkzaamheden in 
een bouwteam kunnen worden gerealiseerd. 

realisatie 2021-2023
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20 N196-03 bereikbaarheid Doorfietsroute Schiphol: fietspad N196/N201 Hoofddorp-Aalsmeer nieuw 
project
De studie is opgestart. 

studie 2025

21 N197-04 bereikbaarheid Busbaan Wijckerpoort (Velsertraverse-busstation Beverwijk)
Het concept-voorontwerp ligt ter inzage bij de gemeenten Velsen en Beverwijk. 
ProRail heeft besloten een aantal sporen rondom Station Beverwijk zelf te gaan 
saneren. Er moet worden bekeken wat de impact hiervan is voor het project en de 
raakvlakken moeten opnieuw in kaart worden gebracht. Hierdoor ontstaat 
waarschijnlijk een vertraging van een jaar, omdat diverse procedures bij ProRail 
opnieuw moeten worden doorlopen. Onderzocht wordt wat de mogelijkheden 
zijn om deze vertraging zoveel mogelijk te beperken. 

realisatie 2021-2023

22 N201-29a verkeersveiligheid Trajectbenadering N201a, Cruquiusbrug, gemeenten Heemstede en 
Haarlemmermeer
De ambities voor een energieneutrale, circulaire en duurzame brug zijn 
uitgewerkt in het contract. De aanbesteding is in het eerste kwartaal 2020 
gestart. Start uitvoering wordt voorzien begin 2022. Naar verwachting wordt het 
provinciaal inpassingsplan (PIP) eind 2020 vastgesteld. 

realisatie 2022-2024

23 N201-32 verkeersveiligheid Onderzoek kruispunt N201-N231, gemeente Amstelveen 
Er waren vragen en klachten over de werking van het kruispunt N201-N231, naar 
aanleiding van een aantal ongevallen met roodlichtnegatie en 
kopstaartbotsingen. In overleg met de politie en het Openbaar Ministerie is 
besloten roodlichtcamera’s te plaatsen op het kruispunt; op de N231 richting 
noord en op de N201 richting oost. Op de overige richtingen worden vooralsnog 
geen camera’s nodig geacht. Mochten de camera’s geen of onvoldoende effect 
hebben, zal worden onderzocht of andere maatregelen nodig geacht worden. Het 
project wordt geschrapt.

geschrapt

24 N201-33 verkeersveiligheid Trajectbenadering N201c, gemeente Hilversum 
Het project wordt voorbereid.

plan 2021

25 N201-34 leefbaar-heid Geluidwerende maatregelen N201 Uithoorn 
Ondanks de uitgevoerde, geluidreducerende maatregelen bleef er sprake van 
hinder bij bewoners van met name vrachtverkeer. Difractoren leken een 
oplossing, maar uit een proef die in Zuid-Holland is uitgevoerd, bleek dit nog 
onvoldoende resultaat op te leveren. Daarnaast is de berekende geluidsbelasting 
van dit wegdek op de meest nabijgelegen woningen minder dan 55 dB en 
eventuele maatregelen bovenwettelijk zijn. Investeren in geluidwerende 
maatregelen op deze locatie weegt niet op tegen het te verwachten resultaat. 
Het project wordt geschrapt. 

geschrapt

26 N201-35 bereikbaarheid Kruiswegcorridor
Op basis van de opgeleverde probleemanalyse zijn de opdrachtgevende partijen 
samen met de omgeving de meest kansrijke oplossingsrichtingen aan het 
bepalen voor een goed functionerende Kruiswegcorridor in 2040. Naar 
verwachting wordt eind 2020 een Gebiedsvisie 2040 voor de Kruiswegcorridor 
opgeleverd voor de mobiliteit met extra aandacht voor de ruimtelijke ordening en 
economische kracht van het gebied. De Gebiedsvisie is initiërend en 
programmerend voor projecten van de opdrachtgevende partijen. De eerste 
effecten zijn waarschijnlijk zichtbaar vanaf 2024.

studie n.n.b.

27 N202-05 verkeersveiligheid Trajectbenadering N202a, gemeente Velsen
Het project promoveert naar de planfase en wordt verder voorbereid.

plan 2022

28 N203-01 bereikbaarheid Verbinding A8/A9, gemeenten Zaanstad en Heemskerk
In de Plan-MER zijn 3 alternatieven (Golfbaan, Heemskerk en 0+) onderzocht en in 
2018 hebben Gedeputeerde Staten het Golfbaanalternatief aangewezen als 
voorkeursalternatief, waarmee de besluitvorming van de Plan-MER-fase is 
afgerond. 
Op dit moment wordt gewerkt aan een Landschapsplan Stelling van Amsterdam / 
Verbinding A8-A9, waarin onderzocht wordt hoe het landschap van de Stelling 
van Amsterdam hersteld, behouden en versterkt kan worden, waarna een 
wegverbinding via het tracé van het Golfbaanalternatief wordt ingepast. 
Daarnaast worden naar aanleiding van het Coalitieakkoord twee trajecten 
gestart: kortetermijnmaatregelen om de leefbaarheid voor de omwonenden van 
de N203 in Krommenie te verbeteren en het verbeteren van de aansluiting van 
Krommenie en Assendelft op het openbaar vervoer. In Q1 2021 komen de drie 
trajecten bij elkaar en volgt besluitvorming. Leidend bij de definitieve keuze van 
een voorkeursvariant is het behoud van de Werelderfgoedstatus van de Stelling 
van Amsterdam.

studie na 2024

29 N205-05 bereikbaarheid Verdubbeling N205, gedeelte Nieuwe Bennebroekerweg-N207, gemeente 
Haarlemmermeer 
In 2020 zijn de provincie, de gemeente Haarlemmermeer en de VRA gestart met 
een Netwerkwerkstudie Haarlemmermeer 2040. De eerste fase van de 
Netwerkstudie 2040 richt zich op het bepalen van de probleemstelling en het in 
beeld brengen van de verschillende opgaven, kansen en knelpunten op 
verschillende schaalniveaus van infra en mobiliteit. Vervolgens worden 
maatregelen en oplossingsrichtingen verkend die moeten leiden tot een gedeeld 
toekomstperspectief en een gezamenlijke actieagenda, met indien nodig ook 
maatregelen voor de korte termijn. Een mogelijke verdubbeling N205 is onderdeel 
van de netwerkstudie. De planning is in het eerste kwartaal van 2021 een 
gezamenlijke agenda gereed te hebben. 

studie n.n.b.
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30 N205-09 verkeersveiligheid Verkeersveiligheid fietsers kruispunt N205-Vijfhuizerweg, gemeente 
Haarlemmermeer                      
In een volgende trajectstudie wordt de verkeersveiligheid op het kruispunt nader 
onderzocht. Op dit moment zijn er geen redenen om vooruitlopend hierop 
maatregelen nader uit te werken. Het project wordt geschrapt.  

geschrapt

31 N208-05 bereikbaarheid Aanleg fietsverbinding langs de N208, gemeenten Haarlem en 
Bloemendaal 
De projectpartners hebben overeenstemming bereikt over de te realiseren 
noordelijke variant. Om een veilig ontwerp te kunnen realiseren, is een 
vrijliggende fietsbrug naast de bestaande brug over de Leidsevaart noodzakelijk, 
waarvoor een PWN-leiding moet worden verlegd middels een gestuurde boring. 
Om aan de provinciale richtlijnen te voldoen, is het de intentie om een deel van 
het fietspad te verbreden van 3,5 naar 4 meter. Momenteel worden de kosten 
hiervan inzichtelijk gemaakt.

realisatie 2020-2021

32 N208-08 bereikbaarheid Doorfietsroute Kennemerland langs de N208, gemeenten Haarlem en 
Velsen
In 2017 is een verkennende studie door de gemeenten Haarlem en Velsen gedaan 
en zijn verschillende alternatieven op schetsontwerpniveau geraamd en 
uitgewerkt. Deze schakel is onderdeel van de snelle fietsroutes, waarvoor de 
provincie een subsidie van het Rijk ontvangt. Er wordt nu een nadere 
variantenstudie uitgevoerd, die naar verwachting eind 2020 wordt afgerond, 
waarna besluitvorming kan plaatsvinden. 

studie 2024-2025

33 N231-15 bereikbaarheid Legmeerdijk Zuid, gemeenten Aalsmeer en Uithoorn
De provincie, VRA en de gemeenten Aalsmeer, Uithoorn, Amstelveen en Oud-
Amstel starten een netwerkstudie “Zuidlob Vervoerregio” om te komen tot een 
gezamenlijke bereikbaarheidsagenda. De netwerkstudie biedt de mogelijkheid 
om op basis van nieuwe inzichten de wenselijkheid van een capaciteitsuitbreiding 
van de N231 Zuid (Aalsmeer-Kudelstaart-Uithoorn) te bekijken. De 
bereikbaarheidsagenda dient daarmee als onderlegger voor vervolgonderzoek 
naar de N231 Zuid, en zal volgtijdelijk plaatsvinden.

studie 2022-2023

34 N231-17 bereikbaarheid Ongestoord Logistieke verbinding Greenport, gemeente Aalsmeer 
Het ontwerp uit de studiefase is geanalyseerd, de (conditionerende) onderzoeken 
worden momenteel uitgevoerd en de wensen/eisen van de stakeholders worden 
in kaart gebracht. Naar aanleiding hiervan wordt het ontwerp opgesteld. 
Er wordt een uitvoeringskrediet van € 1.568.000 aangevraagd en het project 
promoveert naar de realisatiefase.

realisatie 2021-2022

35 N232-14 bereikbaarheid Verkenning Fokkerweg (N232)/Bosrandweg (N231), gemeenten 
Haarlemmermeer en Aalsmeer
De studie is in 2019 gestart. Naast de verkenning van het genoemde knooppunt 
wordt ook het HOV-tracé tussen Schiphol-Oost en Schiphol-Rijk meegenomen 
(vult het gat tussen de projecten HOV-05 en HOV-13). De verkenning is naar 
verwachting in het derde kwartaal 2020 afgerond, waarna besluitvorming 
plaatsvindt en eventueel een planstudie gestart kan worden.

studie 2024-2025

36 N232-15 bereikbaarheid Doorfietsroute Schiphol: fietspad N232, gemeente Haarlemmermeer 
Het project wordt in delen uitgevoerd in samenwerking met Waternet. 

studie 2021-2025

37 N236-07 verkeersveiligheid Reconstructie N236, deel 4: Wiefferingdreef (oost)-Faunapassage (hmp. 
11,0) gemeente Weesp 
Het wegvak is Duurzaam Veilig ingericht. Op de kruispunten met de Lage 
Klompweg en de Dammersweg (N523) zijn rotondes gerealiseerd. Tevens is de 
Vechtbrug vervangen door een bredere brug, die voldoet aan de huidige eisen. De 
nieuwe Vechtbrug is zuidelijk van de huidige brug aangelegd, waardoor ook een 
deel van de N236 is omgelegd. 

gerealiseerd

38 N236-11 verkeersveiligheid Reconstructie N236, deel 6: Faunapassage (hmp. 13,2)-Noordereind, 
gemeente Wijdemeren 
De start uitvoering was eerst gekoppeld aan het naastgelegen project N236-08 
en gepland in 2019, maar is vanwege het verleggen van een leiding verschoven 
naar eind 2020.

realisatie 2020-2021

39 N239-03 bereikbaarheid Ontsluiting Agriport A7 en reconstructie kruispunten N239/op- en afritten 
A7, gemeenten Medemblik en Hollands Kroon
Er is overeenstemming over het ontwerp en de bijbehorende kostenraming. Op 
dit moment lopen er gesprekken met de partners over de definitieve verdeling 
van de realisatiekosten.

studie 2024-2025

40 N239-08 verkeersveiligheid Trajectbenadering N239a, gedeelte N242-A7, gemeenten Hollands Kroon, 
Opmeer en Medemblik
De contractstukken en leidraden zijn gereed. Het bestemmingsplan Opmeer is 
onherroepelijk en het bestemmingsplan Hollands Kroon is definitief vastgesteld 
en ligt ter inzage. De grondverwerving verloopt moeizaam en vertraagt het 
project. De aanbesteding start als de benodigde gronden zijn verworven. De start 
uitvoering is naar verwachting eind 2020. 

realisatie 2020-2022

41 N240-05 verkeersveiligheid Aanleg rotonde kruispunt N240-N239 en parallelweg N240, gedeelte 
Almereweg-N239, gemeenten Medemblik en Hollands Kroon 
Het ontwerp is inmiddels afgerond; de kostenraming wordt nog geactualiseerd. 
Naar verwachting promoveert het project eind 2020 naar de planfase. 

studie 2023-2024

42 N240-14 verkeersveiligheid Trajectbenadering N240b, gedeelte A7-Medemblik, gemeente Hollands 
Kroon
De maatregelen worden voorbereid en gelijktijdig met het groot onderhoud 
gerealiseerd.

realisatie 2020-2022
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43 N241-13 verkeersveiligheid Trajectbenadering N241b, gedeelte N242-A7, gemeenten Heerhugowaard, 
Hollands Kroon, Opmeer en Medemblik 
De gemeente Opmeer heeft haar bezwaar tegen het PIP ingetrokken. Verder zijn 
alle bezwaren ongegrond verklaard en daarmee is het PIP onherroepelijk 
geworden. De eerste fase van de bomenkap is gereed; de volgende fase start 
najaar 2020. 70% van de benodigde gronden is middels minnelijke verwerving 
verworven, waaronder het hele oostelijke deel nabij de Tramweg. Het 
Landschapsinrichtingsplan is vastgesteld. De aanbesteding voor het bouwteam is 
gestart en het taakstellend budget voor de opdrachtnemer is vastgesteld. Indien 
de opdrachtnemer het project kan realiseren voor dit budget, wordt naar 
verwachting medio 2021 een uitvoeringskrediet aangevraagd.

plan 2020-2024

44 N242-24 bereikbaarheid Noordelijke ontsluiting Agriport op de N242, gemeente Hollands Kroon*) 
Het ontwerp inclusief kostenraming van de rotonde is gereed. Er wordt een 
realisatie-overeenkomst opgesteld met de gemeente Hollands Kroon. Het project 
promoveert binnenkort naar de planfase.

studie 2022

45 N242-25 bereikbaarheid Verkenning N242, gedeelte N508 (Nollencicuit)-N241 (Verlaat), gemeente 
Heerhugowaard 
De studie wordt in regionaal verband opgepakt.

studie na 2026

46 N242-26 verkeersveiligheid Verkeersmanagement N242, gedeelte A9-N508, gemeente Alkmaar 
Het project promoveert naar de planfase, zodat het verder kan worden 
uitgewerkt. 

plan 2022

47 N243-06 verkeersveiligheid Trajectbenadering N243a, gemeenten Alkmaar, Beemster en Koggenland
Het Definitief Ontwerp en de contractstukken zijn gereed. Bij de Raad van State 
loopt een beroep tegen de bestemmingsplannen van Alkmaar en Beemster. 
Hierdoor loopt het project verder vertaging op. Naar verwachting start de 
aanbesteding medio 2020, als de bestemmings-plannen onherroepelijk zijn. Start 
uitvoering volgt dan medio 2021. 

realisatie 2021-2023

48 N244-07 verkeersveiligheid 
/ bereikbaarheid

Trajectbenadering N244a: N244, gedeelte N242-N246 en N246, gedeelte 
N244-A8, inclusief Kogerpolderbrug en Prinses Amaliabrug, gemeenten 
Alkmaar en Zaanstad 
Gelijktijdig met het groot onderhoud zijn verschillende maatregelen op de N246 
ter verbetering van de verkeersveiligheid en de doorstroming gerealiseerd. De 
kruispunten zijn heringericht en de aansluitingen op de weg zijn waar mogelijk 
gebundeld en veiliger gemaakt. 
Vanwege de verkeersgroei op het kruispunt N244-N246 is de Kogerpolderbrug 
vervangen door een bredere brug. Ook is de Beatrixbrug vervangen, waarbij het 
brugdek is verbreed, de klep verlengd en er zijn wachtplaatsen gerealiseerd. De 
Beatrixbrug heet nu Prinses Amaliabrug. De nieuwe bruggen voldoen aan de 
vigerende veiligheidseisen en de richtlijn vaarwegen en worden bediend vanuit de 
bedieningscentrale in Heerhugowaard.

gerealiseerd

49 N246-08 verkeersveiligheid Trajectbenadering N246a, gedeelte komgrens Beverwijk-A8, gemeente 
Zaanstad
Het geplande groot onderhoud op de N246a, gedeelte gemeentegrens 
Beverwijk-A8 wordt na 2022 -binnen het gebiedscontract- uitgevoerd. De 
beperkte voorstellen uit de trajectstudie, zoals het aanbrengen van 
bermverharding, geleiderail en optische verhogingen bij de kruising van 
fietspaden, kunnen met het groot onderhoud worden meegenomen. Het project 
wordt geschrapt.

geschrapt

50 N247-16 bereikbaarheid Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247, gedeelte A10-Edam 
Van een aantal eigenaren dient nog grond te worden verworven en is een 
onteigeningsprocedure voorbereid. Door de werkzaamheden gefaseerd uit te 
voeren, ligt grondverwerving echter niet op het kritieke pad. Het PIP is 
onherroepelijk. De gunningsfase is gestart en de opdrachtverlening wordt in het 
derde kwartaal 2020 verwacht, zodat de uitvoering in het eerste kwartaal van 
2021 kan starten. Als voorbereidende werkzaamheden is begonnen met het 
omleggen van kabels en leidingen. Er is nog geen definitief akkoord op de Wet 
Natuurbescherming (stikstof-risico). Er wordt een aanvullend krediet 
aangevraagd. Tijdens de aanbesteding hebben alle marktpartijen aangegeven 
dat de maximum aangegeven aanneemsom te laag wordt geacht voor het gehele 
contract. Enkele onderdelen zijn daarop uit het contract gehaald zodat de 
aanbesteding wel kan doorgaan. Met deze kredietverhoging kunnen ook deze 
onderdelen worden aanbesteed en kunnen alle projectdoelstellingen worden 
gerealiseerd.

realisatie 2019-2024

51 N247-17 verkeersveiligheid Trajectbenadering N247b, gedeelte N244-A7, gemeenten Edam-Volendam 
en Koggenland 
Gebleken is dat tijdens de realisatie veel meer tijdelijke verkeersmaatregelen 
nodig zijn dan was voorzien. Er zijn aanvullende onderzoeken uitgevoerd om 
verschillende varianten met bijbehorende consequenties qua tijd en geld in beeld 
te brengen. Uitvoering wordt vooralsnog verwacht in 2022-2023. 

plan 2022-2023
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Thema Stand van zaken verbeter- en uitbreidingsprojecten Fase (Mogelijke) 
Uitvoering

52 N247-18 verkeersveiligheid Reconstructie Bernhardbrug (hefbrug Monnickendam) en studie 
hoogwaardige fietsverbinding Amsterdam-Noord - Edam / Volendam (N247)
De studie naar de reconstructie van de Bernhardbrug wordt momenteel 
uitgevoerd en de resultaten worden in de loop van 2020 verwacht. De door de 
Vervoerregio Amsterdam gewenste hoogwaardige fietsverbinding van 
Amsterdam-Noord naar Edam/Volendam, waarin deze brug een knelpunt is, is 
onderdeel van de scope van de studie. Er is een aparte studie uitgevoerd naar de 
fietsverbinding, dat geresulteerd heeft in een voorkeurstracé over de totale route 
tussen Amsterdam-Noord en Edam/Volendam. Ook is een Beeldkwaliteitsplan 
opgesteld. 

studie 2024-2025

53 N247-19 bereikbaarheid Verkeersstudie knooppunt A10-N247-S116 (KANS) *)
Twee kortetermijnoplossingen zijn opgenomen in project N247-16 
“Bereikbaarheid Waterland: maatregelen N247”.
Voor de lange termijn zijn verschillende maatregelen door de VRA samen met de 
regionale partners onderzocht. Recent is een aanvullend onderzoek gestart naar 
de effecten van de PAS op het voorkeursalternatief ‘Beter Benutten’ (verlengen 
oprit binnenring A10 en aanleg extra rijstrook afrit A10; beide eigendom RWS). 
Over het voorkeursalternatief wordt dit jaar een definitief besluit verwacht. 

studie 2024

54 N247-22 bereikbaarheid Onderzoek N247, gedeelte Het Schouw - Broek in Waterland - Dijksbrug 
De realisatie van een mogelijke onderdoorgang in Broek in Waterland in de N247 
is opgenomen in het programma Bereikbaarheid Waterland. Indien de Stuurgroep 
instemt met het plan van aanpak, kan na de zomer van 2020 worden gestart met 
de verdere uitwerking van de varianten. Deze studie duurt circa 1 jaar. 
Besluitvorming zou dan eind 2021 kunnen plaatsvinden.

studie n.n.b.

55 N248-15 verkeersveiligheid Verbreding Stolperbasculebrug, gemeente Schagen
Er is gestart is met de technische uitwerking en het verwerken van duurzame 
ambities in het ontwerp. Verwacht wordt in 2021 het planologisch kader voor de 
nieuwe brug op te stellen.

plan 2023-2024

56 N250-01 bereikbaarheid Doorstroming in Den Helder - kortetermijnmaatregelen
De voorbereiding voor het plaatsen van de iVRI’s is gestart. De verwachting is dat 
de iVRI’s in het vierde kwartaal van 2020 door de gebiedsaannemer worden 
geplaatst. 

realisatie 2020

57 N250-04 bereikbaarheid N250-Hoofdgracht, gemeente Den Helder 
Er is een proef uitgevoerd, waarbij het autoverkeer gebruik maakt van de 
busbaan. Deze proef heeft uitgewezen dat de busbaan voldoende capaciteit biedt 
om de TESO-boot tijdig te lossen. Op dit moment worden maatregelen 
onderzocht, waarbij medegebruik van de busbaan - onder de strikte voorwaarde 
dat de bus geen vertraging ondervindt - permanent kan worden geregeld. Deze 
maatregelen worden naar verwachting in 2021 uitgevoerd.

studie 2020-2021

58 N417-02 verkeersveiligheid Herinrichting N417, gemeente Hilversum
Het gerepareerde (ontwerp-)bestemmingsplan wordt naar verwachting in 2020 
in procedure gebracht. Zodra het bestemmingsplan onherroepelijk is, kunnen de 
resterende gronden worden verworven, waarna de realisatie kan starten.

realisatie 2021

59 N501-03 verkeersveiligheid Reconstructie kruispunt N501-Keesomlaan/Westerweg, gemeente Texel 
Er is een samenwerkingsovereenkomst opgesteld en het project promoveert naar 
de planfase, zodat het verder kan worden voorbereid.

plan 2021

60 N501-05 verkeersveiligheid Reconstructie kruispunt N501-Redoute, gemeente Texel nieuw project/uit 
studiefase
De studiefase is afgerond en het project promoveert naar de planfase, zodat het 
verder kan worden voorbereid.

plan 2021

61 N504-09 verkeersveiligheid Trajectbenadering N245a: deeltraject N504, gedeelte N245-N242, 
gemeente Langedijk 
Gelijktijdig met het groot onderhoud is op het kruispunt N504-Dorpsstraat/ 
Voorburggracht een LARGAS (LAngzaam Rijden GAat Sneller)-verkeersplein 
gerealiseerd en op het kruispunt N504-Oostelijke Randweg/Spoorstraat een 
enkelstrooksrotonde.
Met de gemeente Langedijk is afgesproken dat het LARGAS- verkeersplein op 
verkeersveiligheid wordt beoordeeld. Hier kunnen aanvullende maatregelen uit 
voortkomen.

gerealiseerd

62 N505-01 verkeersveiligheid Trajectbenadering N505a, gemeenten Drechterland, Stede Broec, Enkhuizen 
Het groot onderhoud aan de N505 is uitgesteld naar 2027. De studie is wel 
opgestart. De eerste resultaten worden eind 2020 verwacht.

studie 2027

63 N506-02 verkeersveiligheid Trajectbenadering N506a, gemeenten Hoorn, Drechterland, Stede Broec, 
Enkhuizen 
Het werk wordt aan de gebiedsopdrachtnemer gegund en wordt naar 
verwachting in juli 2020 uitgevoerd. 

realisatie 2020
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64 N508-06 bereikbaarheid Onderzoek reconstructie N508 inclusief aansluiting N242
De studie is afgerond. Een voorstel voor de aanleg van een bypass en het 
aanpassen/toevoegen van de opstelvakken bij de kruising N508/Herenweg is 
bestuurlijk voorgelegd. Het plan is ten aanzien van de fietsroutes en de 
bereikbaarheid van woningen en bedrijven in de omgeving nu verder uitgewerkt. 
Op basis van deze uitwerking is de kostenraming geactualiseerd. In het kader van 
de herijking, op basis van het coalitieakkoord,  is voorgesteld het project in 
heroverweging te nemen en binnen de regio te kijken naar opgaven/projecten die 
meer multimodaal en duurzaam bijdragen aan de bereikbaarheid en leefbaarheid 
van de regio. Na overleg hierover met wethouders van Alkmaar wordt gekeken 
naar kleinschaligere oplossingen voor het verkeer op de Nollenweg. Eind 2020 is 
een bestuurlijk vervolg¬overleg en de middelen blijven vooralsnog gereserveerd 
voor de N508. 

studie 2025-2026

65 N510-05 verkeersveiligheid Verbreden fietspaden N510, gedeelte bebouwde kom Alkmaar-bebouwde 
kom Bergen, gemeente Bergen 
Omdat de fietspaden 2,4 m en 2,3 m breed ziijn en een verwachte restlevensduur 
hebben van 10 tot 15 jaar, wordt afgezien van verbreding naar 2,5 m. De 
fietspaden vallen binnen de doelgroep van doorfietsroutes en om die reden kan 
de openbare verlichting gehandhaafd blijven. Het vervangen van de verlichting 
wordt ondergebracht in het programma verledding binnen het PMO. Het project 
wordt geschrapt. 

geschrapt

66 N515-02 verkeersveiligheid Fietstunnel kruispunt N515-Zuiderweg, gemeenten Wormerland en Zaanstad 
In overleg met regionale partners is een onderzoek gestart naar de haalbaarheid 
van een fietstunnel en faunapassage. Er ligt een definitief schetsontwerp en een 
kostenraming. Over de verdeling van de kosten wordt met de partners 
gesproken. 

studie 2023-2024

67 N515-06 bereikbaarheid Uitbreiding P+R Wijdewormer bij de op-/afrit A7, gemeente Wormerland 
De werkzaamheden worden voorbereid en naar verwachting in 2021 
gerealiseerd. 

studie

68 N516-04 bereikbaarheid Verkenning N516 (AVANT), gemeenten Zaanstad en Oostzaan
Er wordt gekeken naar de gehele Thorbeckeweg (N516), ook het deel waar de 
provincie geen wegbeheerder is. De planstudie is begin 2019 afgerond en door 
partijen is een voorlopig voorkeursalternatief gekozen. Nu start de regionale 
planuitwerking AVANT, waarin de verdeling van verantwoordelijkheden en 
risico’s voor de realisatiefase worden vastgelegd in een 
Samenwerkingsovereenkomst AVANT. Het project is een jaar vertraagd en naar 
verwachting start de aanbesteding medio 2021.

studie 2022-2024

69 N517-01 bereikbaarheid Verlengen busbaan N517 en aanleg linksafstrook, gemeente Edam-Volendam 
Eind 2019 is het definitief ontwerp afgerond. Momenteel worden de 
voorbereidende werkzaamheden uitgevoerd. Realisatie van de werkzaamheden 
vindt plaats in de tweede helft van 2020. Er wordt een aanvullend krediet van 
€225.000 aangevraagd.

realisatie 2019-2020

70 N522-05 bereikbaarheid Vervanging/opwaardering brug Ouderkerk, gemeenten Amstelveen en 
Ouder-Amstel 
De realisatie van het project ligt stil. De startdatum van september 2019 is 
verschoven naar een nader te bepalen tijdstip, doordat de benodigde (bouw)
gronden niet ter beschikking zijn en onduidelijk is wanneer dit wel het geval is. Er 
wordt hard gewerkt aan het beschikbaar krijgen van de gronden en aan een 
omleidingsroute zodat de werkzaamheden weer verder kunnen. Verwachting is 
dat eind 2020 weer gebouwd kan worden. Er wordt een aanvullend krediet van € 
2.385.000 aangevraagd, omdat de aannemer een extra claim heeft neergelegd als 
gevolg van de vertraging door het ontbreken van de benodigde gronden.

realisatie 2019-2023

71 N525-05 verkeersveiligheid Reconstructie kruispunt N525-Westerheide/Oude Postweg, gemeente 
Laren
Het project bevindt zich in de precontractuele fase. De contractstukken worden 
in 2020 afgerond waarna marktbenadering start. Parallel wordt de 
bestemmingsplanprocedure doorlopen. De uitvoering zal in de eerste helft van 
2021 plaatsvinden.

realisatie 2021
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1 Voordracht 55-2020 Integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 22 september 2020 

Onderwerp: integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 

Kenmerk: 1484409 - 1484432 

Bijlagen: iMPI 2021-2028 

1. Inleiding

Dit jaar leggen wij voor het eerst het integraal Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) aan 
uw Staten voor. Het iMPI 2021-2028 geeft inzicht in de geprogrammeerde onderhouds- en 
vervangingsprojecten en de projecten ter verbetering en/of uitbreiding van de provinciale 
infrastructuur. Tevens wordt inzicht gegeven in de kosten van de onderhouds-, vervangings- en 
verbeter- en uitbreidingsprojecten. 
Tot en met 2020 waren de verbeter- en uitbreidingsprojecten opgenomen in het Provinciaal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur (PMI) en de onderhouds- en vervangingsprojecten in het 
Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO). Het iMPI 2021-2028 geeft een eerste 
invulling aan de wens om het PMI en PMO samen te voegen. De focus voor deze eerste 
geïntegreerde versie ligt op het in onderlinge samenhang presenteren van het gehele 
programma infrastructuur. Dit wordt gedaan in een gebiedsgerichte vorm. Hierbij wordt gebruik 
gemaakt van de uitkomsten van de enquête die in het voorjaar van 2020 is gehouden onder de 
Statenfracties. Voor het volgende iMPI 2022-2029 is verdere optimalisatie voorzien. 

Relatie iMPI met andere documenten 
Hieronder is aangegeven hoe het iMPI zich verhoudt met andere documenten. Deze zijn 
kaderstellend voor de uiteindelijke programmering van projecten op de infrastructuur. 

Op het hoogste niveau draagt de provincie haar langetermijnvisie uit door zich te verbinden aan 
landelijke akkoorden, convenanten en dergelijke. De nadere uitwerking vindt vervolgens plaats 
in beleidskaders. De beleidskaders voor de langere termijn voor de provinciale infrastructuur 
liggen vast in de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) en de investeringsstrategie 
Noord-Hollandse infrastructuur (iNHi). Ook worden ontwikkelingen, zoals bijvoorbeeld op het 
gebied van duurzaamheid en innovatie, in deze documenten beschreven. De NIKG staat gepland 
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om te worden voorgedragen aan PS op 9 november 2020. PS worden betrokken bij de 
uitwerking van de actualisering van de iNHi, naar verwachting begin 2021.  
De programmering in het iMPI zal te zijner tijd worden getoetst aan de geactualiseerde iNHi en 
NIKG. 

Projectfasen en besluitvorming 
Projecten die geprogrammeerd zijn in het iMPI, doorlopen de volgende drie hoofdfasen: studie-, 
plan- en realisatiefase. Voor opname in de studiefase en de promotie van studie- naar planfase 
en van plan- naar realisatiefase is onderstaande van toepassing voor wat betreft voorlegging 
aan uw Staten, de besluitvorming en de financiële dekking.  

Opname in de studiefase 
Het besluit voor de opname van een project in de studiefase wordt door Gedeputeerde Staten 
genomen. Bij de voordracht over (de actualisering van) het iMPI wordt de lijst van nieuw 
opgenomen studieprojecten ter instemming aan uw Staten voorgelegd.  
De studiekosten worden gedekt uit de begrotingspost voor studiekosten, waarvoor Provinciale 
Staten jaarlijks een bedrag beschikbaar stellen.  

Promotie van studie- naar planfase  
Aan het einde van de studiefase nemen Gedeputeerde Staten een besluit over de 
oplossingsrichting en de promotie van het project naar de planfase. In de planfase wordt de 
gekozen oplossing verder uitgewerkt en nauwkeuriger geraamd. Het is ook mogelijk dat aan 
het einde van de studiefase de conclusie wordt getrokken dat het project niet verder wordt 
uitgewerkt.  
Bij de jaarlijkse voordracht bij het iMPI wordt de lijst van gepromoveerde projecten van de 
studie- naar planfase ter instemming aan Provinciale Staten voorgelegd. Dit geldt ook voor 
projecten uit de studiefase waarover besloten wordt deze niet verder door te zetten. De 
voorbereidingskosten worden gedekt uit het beschikbare, algemene voorbereidingskrediet (van 
€ 10 miljoen). Deze kosten worden weer teruggestort in het algemene voorbereidingskrediet als 
het uitvoeringskrediet beschikbaar wordt gesteld.  

Promotie van plan- naar realisatiefase  
Aan het einde van de planfase promoveert het project naar de realisatiefase en kan het project 
worden uitgevoerd. Provinciale Staten nemen een definitief besluit over de realisatie van het 
project en stellen het uitvoeringskrediet beschikbaar. Dit gebeurt in twee voordrachten, die in 
dezelfde vergadering zijn geagendeerd. In de voordracht van het iMPI wordt eerst het besluit 
genomen om het project te promoveren naar de realisatiefase. Daarna stellen Provinciale Staten 
bij de voordracht van de begroting(-swijziging) het uitvoeringskrediet beschikbaar. 

De opname en promotie naar de planfase van vervangingsprojecten wordt niet voorgelegd aan 
uw Staten. Binnen de geldende beleidskaders voor onderhoud en vervanging wordt vastgesteld 
wat het optimale moment is om werkzaamheden uit te voeren. De promotie van plan- naar 
realisatiefase wordt voorgelegd als kredietaanvraag.  

Het komende jaar gaan we met uw Staten in gesprek of en zo ja op welke wijze dit proces 
aanpassingen behoeft.  

Er wordt in deze voordracht bij het iMPI onderscheid gemaakt tussen bijstellingen van kredieten 
(verhoging, verlaging of aanpassing van dekkingsbron) en kredieten die voor het eerst worden 
aangevraagd (nieuw).  Ook is per krediet aangegeven hoe de dekking wordt geregeld. 
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Verder geldt dat voor gecombineerde projecten waarin zowel vervanging als verbetering en/of 
uitbreiding van de infrastructuur plaatsvindt, de kredieten separaat aangevraagd worden 
vanwege de bestaande financiële scheiding.  

Besluitvorming 
In overeenstemming met de Financiële Verordening Provincie Noord-Holland 2019, die 16 
december 2019 (Voordracht 90-2019) door uw Staten is vastgesteld, worden vanaf dit jaar de 
kredietaanvragen niet meer in de voordracht van het PMI en PMO opgenomen, maar in de 
voordracht van de Begroting. In deze voordracht worden de volgende besluiten van uw Staten 
gevraagd: 
a. in te stemmen met:

 de opname van nieuwe investeringsprojecten in de studiefase;
 de promotie van nieuwe investeringsprojecten van studie- naar planfase;
 de promotie van nieuwe investeringsprojecten van plan- naar realisatiefase, wat

resulteert in een kredietaanvraag;
b. de kredietaanvragen van vervangings- en verbeter- en uitbreidingsprojecten op te nemen in

de voordracht van de Begroting 2021, waar de besluitvorming plaatsvindt;
c. de inhoud van het iMPI vast te stellen.
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2. Opname en promotie van verbeter- en uitbreidingsprojecten

Voor het iMPI 2021-2028 stellen wij voor: 

de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten op te nemen in de studiefase: 
 N196-03 Doorfietsroute Schiphol: fietspad N196/N201 Hoofddorp-Aalsmeer

Door het verbeteren van het fietsnetwerk wordt de verkeersveiligheid verbeterd en wordt
het aantrekkelijker om per fiets te reizen.

 N232-15 Doorfietsroute Schiphol: fietspad N232, gemeente Haarlemmermeer
Door het verbeteren van het fietsnetwerk wordt de verkeersveiligheid verbeterd en wordt
het aantrekkelijker om per fiets te reizen.

 N515-06 Uitbreiding P+R Wijdewormer bij de op-/afrit A7, gemeente Wormerland
Het P+R-terrein heeft te weinig capaciteit. Voorgesteld wordt om gelijktijdig met het groot
onderhoud de capaciteit voor park en ride gebruikers uit te breiden.

de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten te promoveren van de studie- naar de planfase: 
 N242-26 Verkeersmanagement N242, gedeelte A9-N508, gemeente Alkmaar

Door het plaatsen van matrixborden ontstaat een rustiger wegbeeld, waardoor de
verkeersveiligheid verbetert. Voor dit project is binnen het Investeringspakket
Bereikbaarheid Alkmaar € 3.000.000 gereserveerd.

 N501-03 Reconstructie kruispunt N501-Keesomlaan/Westerweg, gemeente Texel
Om de verkeersveiligheid te verbeteren wordt een enkelstrooksrotonde gerealiseerd.
De aanleg is geraamd op € 1.050.000. De provincie betaalt maximaal € 800.000, dat ten
laste komt van de kapitaallasten PMI. De gemeente betaalt het overige deel (€ 250.000).

 N501-05 Reconstructie kruispunt N501-Redoute, gemeente Texel (fietsknelpunt)
Door de realisatie van een middengeleider kan het overstekend langzaam verkeer de N501
in twee fasen oversteken en ontstaat er ruimte om een linksafstrook aan te leggen.
Voor dit project is binnen het Programma provinciale fietsknelpunten (reserve Ontwikkeling
Provinciale Infrastructuur) € 500.000 gereserveerd.

de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten te promoveren van de plan- naar de 
realisatiefase (=kredietaanvraag): 
 HOV-14 Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/halte Royal FloraHolland
 N231-17 Ongestoord Logistieke verbinding Greenport, gemeente Aalsmeer
Deze projecten zijn in paragraaf 3 'Kredietaanvragen' nader omschreven.

In het iMPI vindt u een uitgebreidere projectomschrijving en de stand van zaken van alle 
verbeter- en uitbreidingsprojecten.  
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3. Kredietaanvragen - samenvatting
Bij de voordracht van de Begroting 2021 worden voor de uitvoering van het iMPI de volgende
kredieten (exclusief btw) aangevraagd. In deze voordracht van het iMPI geven wij een korte
financiële toelichting, een projectomschrijving en de reden van de kredietaanvraag. Door
verschillende redenen zijn wij bij meerdere projecten geconfrontreerd met extra kosten,
waardoor de bestaande kredieten moeten worden verhoogd. Ook worden er meerdere nieuwe
kredieten aangevraagd. De kredietbedragen staan in onderstaande tabellen samengevat.
In het overzicht zijn de bedragen waarvoor de dekking vanuit de provincie Noord-Holland komt,
gearceerd weergegeven.

Verbeter- en uitbreidingsprojecten: 

*) Reserve OPI: De reserve Ontwikkeling Provinciale Infrastructuur heeft als doel toekomstige uitgaven te dekken 
voor het uitvoeren van studies voor het verbeteren en uitbreiden van infrastructuur en ter dekking van 
kredietbesluiten voor de voorbereiding en uitvoering  van het verbeteren en uitbreiden van infrastructuur. 

Vervangingsprojecten: 

Kredietbesluiten - Begroting 2021
Reeds 

beschikbaar
krediet

Anvraag - 
Begroting 

2021

Kapitaallasten Reserve OPI* Bijdragen 
derden

Totaal
krediet na 

besluit
Nieuwe aansluiting op de A9, gemeente 
Heiloo

 €  38.346.000  €    7.553.331  €    2.074.627  €    5.478.704  €  45.899.331 

Nieuwbouw Wilhelminasluis  €  51.572.000  €    2.402.000  €    2.402.000  €  53.974.000 
Vervangen Zaanbrug  €  23.905.250  €   422.607  €   422.607  €  24.327.857 
Hoogwaardig Openbaar Vervoer 
Legmeerdi jk (N231)/halte Royal  
FloraHolland

 €   -   €    4.800.000  €   720.000  €    4.080.000  €    4.800.000 

Ongestoord Logisitieke Verbinding 
Greenport

 €   -   €    1.567.000  €    1.373.000  €   194.000  €    1.567.000 

Bereikbaarheid Waterland, maatregelen 
N247, gedeelte A10-Edam

 €  51.495.000  €    5.000.000  €    1.482.500  €    3.517.500  €  56.495.000 

Verlengen busbaan N517 en aanleg 
linksafstrook

 €    3.400.000  €   225.000  €   225.000  €    3.625.000 

Vervanging/opwaardering brug 
Ouderkerk

 €  24.130.000  €    2.385.000  €    2.385.000  €  26.515.000 

Kredietbesluiten - Begroting 2021
Reeds 

beschikbaar
krediet

Anvraag - 
Begroting 

2021

Kapitaallasten Reserve OPI* Bijdragen 
derden

Totaal
krediet na 

besluit
N243a-04 vervangen wegconstructie en 
12 kunstwerken

 €    9.300.000  €   180.000  €   180.000  €    9.480.000 

K19w Cruquiusbrug A vervanging  €    9.800.000  €    2.450.000  €    2.450.000  €  12.250.000 
Vervanging brug Ouderkerk, gemeenten 
Amstelveen en Ouder-Amstel 

 €  16.870.000  €    2.915.000  €    2.915.000  €  19.785.000 

Vervangen glazen onderpanelen 
geluidsschermen N242 en N244/N508

 €   -   €    1.500.000  €    1.500.000  €    1.500.000 

Vervanging Vaarwegvak 32  €   -   €    1.600.000  €    1.600.000  €    1.600.000 
Vervanging Vaarwegvak 33  €   -   €    1.690.000  €    1.690.000  €    1.690.000 
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4. Kredietaanvragen – verdere toelichting
Voor de kredietaanvragen zoals samengevat in voorgaande paragraaf zijn de nadere details hier
beschreven. Wanneer het project meerdere dekkingsbronnen heeft, wordt het totaalbedrag
tussen haken gezet en het provinciegedeelte apart aangegeven.

Kredietverhogingen 

Verbeter- en uitbreidingsprojecten 

a. N517-01, Verlengen busbaan N517 en aanleg linksafstrook,
gemeente Edam/Volendam (kredietverhoging)  €  225.000
Financieel: Het totale bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMI.
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 3.400.000. Met deze
kredietaanvraag komt het totale krediet op € 3.625.000.
Omschrijving project: Voor de rotonde van de N517-N247 staat in de ochtendspits vaak een
file, waar het openbaar vervoer ook hinder van ondervindt. Door de bestaande busbaan te
verlengen kan de lijnbus langs de file rijden. Tevens wordt een linksafstrook en een
oversteek voor voetgangers gerealiseerd op het kruispunt met de Wagenweg.
Reden kredietaanvraag: Tijdens de uitwerking van het ontwerp bleek de verkeersveiligheid
van de voetgangersoversteek onvoldoende. Hierop is het ontwerp aangepast en dit heeft
geleid tot een stijging van de realisatiekosten.

b. N522-05 Opwaardering brug Ouderkerk, gemeenten Amstelveen en
Ouder-Amstel (kredietverhoging) (zie onder g) het gedeelte PMO krediet) € 2.385.000
Financieel: Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMI.
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 24.130.000. Met deze
kredietaanvraag komt het totale nieuwe investeringskrediet op € 26.515.000.
Omschrijving project: De huidige brug wordt vervangen door twee nieuwe bruggen. Het
kruispunt aan de westzijde van de brug verdwijnt. De ontsluiting van de Amstelzijde
verloopt dan via een parallelroute langs de Oranjebaan.
Reden kredietaanvraag: De aannemer heeft een extra claim neergelegd als gevolg van
vertraging door het ontbreken van de benodigde gronden. Naar verwachting lopen de
kosten hierdoor op met € 5.300.000. Deze verhoging wordt verdeeld tussen het
vervangings- (55%) en nieuwe investeringskrediet (45%).

c. N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maatregelen N247, gedeelte A10-Edam
(kredietverhoging) (€ 5.000.000)    € 1.482.500 
Financieel: Een bedrag van € 1.482.500 komt ten laste van de kapitaallasten PMI.  
De VRA levert een bijdrage van € 3.517.500.  
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 51.495.000. Met deze 
kredietaanvraag komt het totale krediet op € 56.495.000.  
Daarnaast wijzigt de dekking van het eerder verstrekte krediet; de gemeenten Amsterdam 
en Waterland geven een lagere bijdrage van respectievelijk € 1.000.000 en € 250.000, 
omdat er verrekening van de btw plaatsvindt en er hiervoor geen bijdrage van de 
gemeenten noodzakelijk is. Hierdoor komt uiteindelijk € 32.610.000 ten laste van de 
kapitaallasten PMI.  
Omschrijving project: Om de doorstroming te verbeteren, worden de opstelvakken bij het 
kruispunt N247-A10 aangepast en de verkeersstromen (openbaar vervoer/ 
autoverkeer/fietsers) rondom kruispunt Het Schouw ontvlochten door een complete 
reconstructie met aanleg van diverse kunstwerken. Daarnaast wordt bij kruispunt Het 
Schouw een busoverstappunt, een P+R en P+B aangelegd en wordt het huidige 

55



2020 

7 

brandstofverkooppunt verplaatst. Rond kruispunt Bernhardlaan in Monnickendam wordt de 
(aansluiting met de) parallelweg verplaatst, een P+R aangelegd en een bushalte verplaatst. 
Kruispunt Nieuwendam, Hoogedijk en Wagenweg worden aangepast. Tussen de Hoogedijk 
en de Wagenweg wordt een fietspad aan de oostzijde van de N247 aangelegd en het 
wegprofiel tussen de Hoogedijk en de Zeddeweg (N517) wordt verbreed zodat er meer 
ruimte komt tussen de busbaan en de rijbaan. 
Reden kredietaanvraag: Reeds tijdens de aanbesteding is door alle marktpartijen 
aangegeven, dat het plafond-inschrijfbedrag te laag is voor de realisatie van het hele 
project. Een belangrijke oorzaak is de kostprijsontwikkeling van de GWW-sector, maar ook 
de zeer complexe uitvoeringsfasering van dit project. Hierbij is rekening gehouden met de 
gewenste doorstroming voor de omgeving, én ook het minimaliseren van de stikstofuitstoot 
tijdens de bouwfase. Door het toekennen van de gevraagde kredietverhoging, zijn we in 
staat het gehele project volgens plan en afspraken met partners uit te voeren.  

d. alg-13 Nieuwe aansluiting A9, gem. Heiloo (kredietverhoging) (€ 7.553.331) € 2.074.627
Financieel: Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten PMI.
De kredietverhoging wordt gedekt door de gemeente Heiloo. Naast haar eigen bijdrage (€
2.312.328) ontvangt Heiloo hiervoor bijdragen van haar projectpartners;  gemeente
Alkmaar (€ 2.398.587), gemeente Castricum (€ 767.788) en provincie Noord-Holland (€
2.074.627). Voor het verkrijgen van de provinciale bijdrage vraagt de gemeente Heiloo een
subsidie aan, die bij de Eerste Begrotingswijziging 2021 (EBW2021) op de Lijst subsidies
buiten uitvoeringsregeling wordt geplaatst. Hierna zal de subsidie aan de gemeente Heiloo
worden verleend met als dekking de reserve Uitvoering mobiliteitsbeleid door derden.
Daartoe zal bij de EBW2021 tevens het benodigd bedrag vanuit de reserve Ontwikkeling
provinciale infrastructuur naar deze reserve worden overgeheveld.
Omschrijving project: Er wordt een nieuwe aansluiting op de A9  ter hoogte van de Lagelaan
in Heiloo gerealiseerd. Deze aansluiting maakt deel uit van het programma De Nieuwe
Strandwal, dat tot doel heeft een bijdrage te leveren aan de ontwikkeling van het gebied.
Naast de aansluiting bestaat het programma uit groenprojecten, bedrijventerrein
Boekelermeer en woningbouw in Castricum/Limmen. De aansluiting is nodig om de
ruimtelijke ontwikkelingen te faciliteren, en levert daarnaast een bijdrage aan verbetering
van knelpunten in de huidige situatie. Tevens wordt de aanleg van een fietsverbinding over
de A9 meegenomen in dit project.
Reden kredietaanvraag: De PAS-problematiek (Programma Aanpak Stikstof) veroorzaakt
vertragingskosten, extra onderzoek en meerkosten voor maatregelen tegen de emissie van
stikstof. Bovendien worden de projectkosten conform de overeenkomst tussen
projectpartners geïndexeerd.

e. alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis (kredietverhoging)  (€ 2.402.000)        € -
Financieel: Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten PMI.
De gemeente Zaanstad levert een bijdrage van € 2.402.000.
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 51.572.000. Met deze
kredietaanvraag komt het totale krediet op € 53.974.000, waarvan uiteindelijk
€ 17.069.000 ten laste van de kapitaallasten PMI komt.
Omschrijving project: Begin 2010 heeft de provincie het eigendom en beheer van de
Wilhelminasluis overgenomen van het hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier.
De provincie realiseert de vernieuwing van de Wilhelminasluis. Het project draagt bij aan de
opwaardering van de Zaan tot een volwaardige CEMT-klasse Va vaarweg.
Reden kredietaanvraag: Tijdens de uitvoering van het project zijn op verzoek van de
gemeente Zaanstad aanvullende werkzaamheden uitgevoerd en waren er meer
archeologische vondsten dan voorzien, waardoor de reservering voor archeologie
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ontoereikend was. Deze kredietverhoging wordt volledig gedekt door de gemeente 
Zaanstad.  

f. alg-29b Vervangen Zaanbrug, gemeenten Wormerland en Zaanstad
(kredietverhoging)  (€  422.607)      € -
Financieel: Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten PMI.
De gemeente Wormerland draagt € 213.015 bij en de gemeente Zaanstad € 209.592.
Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van € 23.905.250. Met deze
kredietaanvraag komt het totale krediet op € 24.327.857.
Omschrijving project: De provincie realiseert namens de gemeenten de vernieuwing van de
Zaanbrug tussen Wormer en Wormerveer. Het project draagt bij aan de opwaardering van de
Zaan tot een volwaardige CEMT-klasse Va vaarweg.
Reden kredietaanvraag: Op basis van de Nadere Samenwerkingsovereenkomst Zaanbrug
d.d. 13 maart 2014 worden de bijdragen van de gemeenten jaarlijks geïndexeerd. Deze
kredietaanvraag betreft de indexering van januari 2018 t/m december 2019.

Vervangingsprojecten: 

g. 25G16/17-90 Vervanging brug Ouderkerk, gemeenten Amstelveen en Ouder-Amstel
(kredietverhoging)  € 2.915.000
Financieel: Dit bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMO (wegen). Voor dit project is
reeds een krediet beschikbaar van € 16.870.000. Met deze kredietaanvraag komt het totale
vervangingsinvesteringskrediet op € 19.785.000.
Omschrijving project: De huidige brug wordt vervangen door twee nieuwe bruggen. Het
kruispunt aan de westzijde van de brug verdwijnt. De ontsluiting van de Amstelzijde
verloopt dan via een parallelroute langs de Oranjebaan.
Reden kredietaanvraag: De aannemer heeft een extra claim neergelegd als gevolg van
vertraging door het ontbreken van de benodigde gronden. Naar verwachting lopen de
kosten hierdoor op met € 5.300.000. Deze verhoging wordt verdeeld tussen het
vervangings- (55%) en nieuwe investeringskrediet (45%).

h. N243a-04 Trajectbenadering N243a (kredietverhoging) € 180.000
Financieel: Dit bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMO (wegen).
Omschrijving project: Vervanging van wegconstructie en 12 kunstwerken (gecombineerd
met het nieuwbouwproject N243-06); Voor dit project is reeds een krediet beschikbaar van
€ 9.300.000. Met deze kredietaanvraag komt het totale vervangingsinvesteringskrediet op
€ 9.480.000.
Reden kredietaanvraag: Het project heeft vertraging opgelopen door de uitloop van
bestemmingsplanprocedures, waardoor de projectmanagementkosten hoger zijn. Daarnaast
is er indexatie toegepast door prijsstijgingen in de markt en de ontstane vertraging.

i. 25C02B-90 K19w Cruquiusbrug A (kredietverhoging) € 2.450.000
Financieel: Dit bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMO (wegen). Voor dit project is
reeds een krediet beschikbaar van € 9.800.000. Met deze kredietaanvraag komt het totale
vervangingsinvesteringskrediet op € 12.250.000.
Omschrijving project: Cruquiusbrug A is einde levensduur en geheel aan vervanging toe.
Reden kredietaanvraag: Door gewijzigde doorvertaling van wet- en regelgeving met
betrekking tot veilig gebruik, bediening en onderhoud, is de inrichting van het brugdek van
brug A breder geworden. Daarnaast wordt de brug aangesloten op de 24 uurs Centrale
Afstandsbediening.
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Nieuwe kredieten 

Verbeter- en uitbreidingsprojecten: 

j. HOV-14 Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/
halte Royal FloraHolland (nieuw)  (€ 4.800.000)  € 720.000
Financieel: Een bedrag van € 720.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI.
De VRA levert een bijdrage van € 4.080.000.
Omschrijving project: De R-netlijnen 357 en 358 voldoen in de huidige situatie niet aan de
streefwaarden wat betreft snelheid en betrouwbaarheid. Door de aanleg van een HOV-halte
bij de hoofdingang van Royal FloraHolland en het in aanleg zijnde Experience Center
Floriworld kan de route voor beide buslijnen met 6 minuten worden versneld. De huidige
haltes worden opgeheven. Over de N231 wordt een loopbrug (met liften en trappen)
aangelegd, zodat buspassagiers veilig de N231 kunnen oversteken.
Reden kredietaanvraag: Om de afgesproken planning met Royal Flora Holland te halen,
moet de aanbesteding eind 2020 starten en wordt nu het uitvoeringskrediet aangevraagd.
Er wordt een aanvullende subsidie bij de VRA aangevraagd, omdat de uitvoeringskosten
hoger zijn dan bij de subsidievaststelling. Ook wordt gekeken of besparingen mogelijk zijn.

k. N231-17 Ongestoord Logistieke Verbinding, Aalsmeer (nieuw) (€ 1.567.000) €1.373.000
Financieel: Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten.
Een bedrag van € 1.373.000 komt uit de Reserve Ontwikkeling Provinciale Infrastructuur. De
VRA levert een bijdrage van € 194.000.
Omschrijving project: Het project zet in goede bereikbaarheid van de Greenport Aalsmeer
en het veilingcomplex van RoyalFloraHolland door infrastructurele maatregelen aansluitend
op de N201. De gemeente Aalsmeer realiseert een extra uitgang langs de Middenweg naar
de N201, die alleen tijdens venstertijden wordt gebruikt. De provincie realiseert een extra
ingang op de Legmeerdijk ten noorden van de hoofdingang en sluit aan op de te realiseren
rotonde op het RoyalFloraHolland-terrein. De afslag is alleen te bereiken vanuit de richting
van de Waterwolftunnel en hoewel de ingang alleen voor vrachtverkeer was bedoeld, is
ervoor gekozen de aansluiting open te stellen voor al het gemotoriseerd verkeer.
Reden kredietaanvraag: Om de afgesproken planning met Royal Flora Holland te halen,
moet de aanbesteding eind 2020 starten en wordt nu het uitvoeringskrediet aangevraagd.

Vervangingsprojecten: 

l. N242a-05 Vervangen glazen onderpanelen geluidsschermen N242 en
N244/N508  (nieuw) € 1.500.000
Financieel: Dit bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMO (wegen).
Omschrijving project: Het vervangen van de glazen onderpanelen van de geluidsschermen
langs de N242 en de N508 (nabij de Nollenbrug), die in 2008 zijn geplaatst.
Reden kredietaanvraag: De geluidsschermen hebben een grote onderhoudsbehoefte en in
de loop der jaren zijn veel panelen vervangen. De onderpanelen worden nu vervangen door
bestendiger en duurzamer materiaal.

m. K19o-a-01- Vaarwegvak 32 (nieuw) € 1.600.000 
Financieel: Dit bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMO (vaarwegen).  
Omschrijving project: De technische staat van de oeverbeschoeiing is zodanig dat deze 
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vervangen moet worden. Het betreft vaarwegvak 32; Ringvaart Oost; Nieuwe Meer – 
Aalsmeerderbrug. Vervangen houten oeverconstructies van ca 900m en ca 750m door hout. 
Reden kredietaanvraag: Er wordt krediet aangevraagd zodat de voorbereiding kan starten.  

n. K19o-b-01- Vaarwegvak 33 (nieuw) € 1.690.000 
Financieel: Dit bedrag komt ten laste van de kapitaallasten PMO (vaarwegen).  
Omschrijving project: De technische staat van de oeverbeschoeiing is zodanig dat deze 
vervangen moet worden. Het betreft vaarwegvak 33, Ringvaart Oost: Aalsmeerderbrug - 
Nieuwe Wetering. Vervanging van circa 1000 m houten oeverconstructie. 
Reden kredietaanvraag: Er wordt krediet aangevraagd zodat de voorbereiding kan starten. 

5. Voorstel
Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 
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Ontwerpbesluit 

Nr. 55-2020  

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 22 september 2020 over het integraal 
Meerjarenprogramma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028; 

besluiten: 

1. in te stemmen met de opname van de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten in de
studiefase:
a. N196-03 Doorfietsroute Schiphol: fietspad N196/N201 Hoofddorp-Aalsmeer
b. N232-15 Doorfietsroute Schiphol: fietspad N232, gemeente Haarlemmermeer
c. N515-06 Uitbreiding P+R Wijdewormer bij de op-/afrit A7, gemeente Wormerland

2. in te stemmen met de promotie van de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten van
studie- naar planfase:
a. N242-26 Verkeersmanagement N242, gedeelte A9-N508, gemeente Alkmaar
b. N501-03 Reconstructie kruispunt N501-Keesomlaan/Westerweg, gemeente Texel
c. N501-05 Reconstructie kruispunt N501-Redoute, gemeente Texel (fietsknelpunt)

3. in te stemmen met de promotie van de volgende verbeter- en uitbreidingsprojecten van
plan- naar realisatiefase:
d. HOV-14 Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/halte Royal FloraHolland
e. N231-17 Ongestoord Logistieke verbinding Greenport, gemeente Aalsmeer

4. de volgende kredietaanvragen op te nemen in de voordracht van de Begroting 2021:

Kredietverhogingen

verbeter- en uitbreidingsprojecten:

a. N517-01, Verlengen busbaan N517 en aanleg linksafstrook,
gemeente Edam/Volendam (kredietverhoging)  €  225.000 
Het totale bedrag van €  225.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

b. N522-05 Vervanging/opwaardering brug Ouderkerk, gemeenten
Amstelveen en Ouder-Amstel (kredietverhoging)  € 2.385.000 
Het totale bedrag van € 2.385.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI. 

c. N247-16 Bereikbaarheid Waterland, maatregelen N247, gedeelte A10-Edam
(kredietverhoging)  € 5.000.000 
Een bedrag van € 1.482.500 komt ten laste van de kapitaallasten PMI.

d. alg-13 Nieuwe aansluiting A9, gemeente Heiloo (kredietverhoging) € 7.553.331 
Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten PMI.

e. alg-29a Nieuwbouw Wilhelminasluis (kredietverhoging)  € 2.402.000 
Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten PMI.
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f. alg-29b Vervangen Zaanbrug, gemeenten Wormerland en Zaanstad
(kredietverhoging)  €  422.607 
Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten PMI.

vervangingsprojecten: 
g. 25G16/17-90 Vervanging brug Ouderkerk, gemeenten Amstelveen en

Ouder-Amstel (kredietverhoging )  € 2.915.000 
Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMO wegen

h. N243a-04 Trajectbenadering N243a (kredietverhoging) € 180.000 
Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMO wegen

i. 25C02B-90 K19w Cruquiusbrug A (kredietverhoging) € 2.450.000 
Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMO wegen

Nieuwe kredieten 

verbeter- en uitbreidingsprojecten: 

j. HOV-14 Hoogwaardig Openbaar Vervoer Legmeerdijk (N231)/
halte Royal FloraHolland (nieuw)  € 4.800.000 
Een bedrag van € 720.000 komt ten laste van de kapitaallasten PMI.

k. N231-17 Ongestoord Logistieke Verbinding, gemeente Aalsmeer (nieuw)   € 1.568.000
Het krediet komt niet ten laste van de kapitaallasten. Een bedrag van
€ 1.373.000 komt uit de Reserve OLV Greenport.

vervangingsprojecten: 
l. N242a-05 Vervangen glazen onderpanelen geluidsschermen N242

en N244/N508 (nieuw) € 1.500.000 
Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMO wegen

m. K19o-a-01- Vaarwegvak 32 (nieuw) € 1.600.000 
Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMO vaarwegen 

n. K19o-b-01- Vaarwegvak 33 (nieuw) € 1.690.000 
Dit bedrag komt geheel ten laste van de kapitaallasten PMO vaarwegen 

5. en daartoe het iMPI 2021-2028 vast te stellen.

Haarlem,  16 november 2020

Provinciale Staten voornoemd, 

 , voorzitter 

 , statengriffier 
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Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 9-11-2020 
Commissie M&B  
Datum commissievergadering 26-10-2020

Onderwerp: 
Voordracht integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028

De commissie adviseert:

Dit onderwerp als bespreekstuk te agenderen voor de Statenvergadering van maandag 9 november 2020.

Uittreksel concept-verslag commissie M&B 26-10-2020

4a. Voordracht Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur 2021-2028 (IMPI) 
De voorzitter meldt dat twee insprekers zich hebben gemeld. Die zullen eerst het woord krijgen.

Mevrouw E. De Jong (Gemeentebelangen Heiloo) vertelt dat Gemeentebelangen Heiloo als grootste 
oppositiepartij tegen de aansluiting A9 bij Heiloo is. Op 5 oktober jl. heeft Gemeentebelangen Heiloo in de 
gemeenteraad tegen het voorstel tot financiële dekking aansluiting A9 gestemd. Het voorstel is met 9 
stemmen voor en 9 stemmen tegen niet aangenomen. Gemeentebelangen Heiloo verbaast zich over het 
besluitvormingsproces. Het toenmalige college heeft eigenmachtig besloten tot de Hooijmaijers variant. 
Deze variant blijkt in beton gegoten, tegen het advies van de Adviescommissie Ruimtelijke Ordening van 
de provincie in. Ondanks het verzoek tot openstelling van de Middenweg in de Boekelermeer is het tracé 
gebleven zoals het was. Met de openstelling van de Middenweg zou de oostelijke aansluiting op de A9 
overbodig zijn.
Inmiddels gaat de aansluiting 45,9 miljoen euro kosten. Er is een kostenoverschrijding van 65%. Hoe 
verantwoordt de provincie deze kosten voor een overbodige afslag? Gemeentebelangen Heiloo is verbaasd 
over het rollenspel tussen de provincie en de betrokken gemeenten en vooral de rol van gemeente Heiloo. 
Via een wijzigingsovereenkomst is gemeente Heiloo feitelijk penvoerder van het project geworden. Is dat 
omdat Heiloo de BTW kan terugvorderen, of omdat Heiloo via de provincie subsidie kan aanvragen voor 
een project waarvan de provincie hoofduitvoerder is. Wie is opdrachtgever van het project? Het lijkt de 
stuurgroep. Die besloot om door te gaan na de vernietiging van het bestemmingsplan door de Raad van 
State. Wie besluit straks om de fietsverbinding onderdeel te laten zijn van het project aansluiting A9? 
Gemeentebelangen Heiloo vindt dat dergelijke besluiten in gemeenteraden en Provinciale Staten moeten 
plaatsvinden. Nu ligt opnieuw een voorstel voor een kredietverhoging voor. Willen Provinciale Staten 
doorgaan met de aansluiting A9 bij Heiloo en zo ja, tot welk bedrag?
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De heer Steeman (D66) vraagt of mevrouw De Jong haar vragen ook aan het college van B en W heeft 
gesteld. De heer Steeman maakte uit informatie op dat stemming over de financiële bijdrage pas op 2 
november in de gemeenteraad plaatsvindt. Klopt dat?

De heer Hollebeek (PvdD) vraagt waarom de Middenweg is afgesloten voor doorgaand verkeer.

Na het wegvallen van de verbinding is het niet meer gelukt mevrouw De Jong (Gemeentebelangen Heiloo) 
in de vergadering te halen.

De voorzitter stelt voor om de vragen aan mevrouw De Jong op een andere manier beantwoord zien te 
krijgen. 

Mevrouw Meurs (Stichting Heilloze Weg) vertelt dat Stichting Heilloze Weg zich al jaren hard maakt voor 
het behoud van het Heilooër Die een weidevogelgebied in NNN-gebied en als laatste stukje Oer IJ ook van 
groot cultuurhistorisch belang. Dit unieke Heilooër Die dreigt volledig verloren te gaan vanwege de 
gewenste afslag A9 bij Heiloo. Nut en noodzaak van deze afslag zijn nooit aangetoond en bovendien zijn 
er alternatieve tracés. De Adviescommissie Ruimtelijke Ordening heeft op 13 december 2016 een negatief 
advies afgegeven voor een ontsluitingsweg richting de Boekelermeer dwars door het Heilooër Die. 
Wie heeft besloten een voor het gebied uiterst schadelijke fietsverbinding aan de plannen toe te voegen? 
Waarom volgt de Provincie haar eigen ARO niet?  Het verbeteren van de biodiversiteit en de leefbaarheid 
zijn speerpunten uit het coalitieakkoord; maar de provincie wenst een afslag en een fietspad aan te leggen 
dwars door NNN-gebied. Waarom staat de provincie de aanleg van een afslag en een fietspad in BPL-
gebied toe? Voor het versterken van de biodiversiteit zijn de afgelopen jaren extra middelen vrijgemaakt 
voor ecologisch bermbeheer en faunapassages met als voorbeelden sinusmaaien en plaatsing van 
insectenhotels; maar wat heeft dat voor zin als de habitats zelf worden vernietigd? Waarom rekent de 
Provincie Noord-Holland de ecologische verbindingszones eigenlijk niet tot de Provinciale Infrastructuur in 
haar iMPI? Zijn ecologische verbindingen niet minstens zo belangrijk als wegen, vaarwegen en OV-banen? 
Moeten de effecten op ecologische verbindingen niet óók in overweging worden genomen, als het gaat om 
het aanleggen van wegen, vaarwegen en OV banen? Waarom gaat de provincie bij mobiliteit alleen uit van 
de mens? Stichting Heilloze Weg vraagt Provinciale Staten om dit beslismoment -rond opnieuw een extra 
krediet voor de afslag A9 bij Heiloo- te baat te nemen om zowel het huidige tracé van de afslag A9, 
alsmede de gewenste extra fietsverbinding dwars door het Heilooër Die-gebied te heroverwegen.
Overigens zal Stichting Heilloze Weg een eventueel nieuw Bestemmingsplan Aansluiting A9
opnieuw tot aan de Raad van State aanvechten. Omdat er noch voor de gewenste afslag zelf,
noch voor het gewenste fietspad ooit een MER is uitgevoerd, omdat de stikstofwetgeving
nog volop in beweging is én omdat corona zaken als mobiliteit en “groot algemeen belang”
in een heel ander perspectief zet, zien de stichting een nieuwe procedure met optimisme tegemoet.

De heer Hoogervorst (SP) vraagt waarom Stichting Heilloze Weg denkt dat de fietsverbinding in het plan is 
opgenomen. Heeft de stichting dit betoog ook in de gemeenteraad gehouden? Wat is de reactie van de 
gemeenteraad?

Mevrouw Meurs antwoordt dat geen reactie van de gemeenteraad is gekomen op het verhaal van Stichting 
Heilloze Weg. Plannen voor natuurwaarden zijn ondergeschikt aan de aanleg van de afslag A9. De 
gemeenteraad is niet natuur minded. De gemeente heeft jaren niets gedaan aan de ecozones in Heiloo. 
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Door de provincie is een dwangsom van circa 35.000 euro opgelegd als op 1 november de ecozone niet in 
de natuurlijke staat is teruggebracht. 

De heer Hollebeek (PvdD) vraagt waarom de Middenweg als verbinding tussen het industrieterrein en de 
snelweg geen open verbinding is.

Mevrouw Meurs beaamt dat de Middenweg inderdaad geen open verbinding is. Aan het eind van de weg 
staat een slagboom. Het verbaast de stichting dat de Middenweg niet wordt doorgetrokken.

De voorzitter bedankt de insprekers. 

De heer Hoogervorst (SP) zegt dat met het samenvoegen van het PMI en het PMO een goed leesbaar,  maar 
wel een lijvig document is ontstaan. De praktijk zal moeten uitwijzen of projecten soepeler en doelmatiger 
verlopen in onderhoud nu ze in één document zijn samengebracht. Dat wordt gemonitord. De SP staat 
positief tegenover de koppeling van besluitvorming rond het IMPI met de begroting. De provincie is met 
veel projecten druk in de weer. Komen er projecten in gevaar als gevolg van de stikstofproblematiek? Er is 
veel onduidelijkheid over nut en noodzaak van afslag A9 bij Heiloo. Het lijkt wellicht zinvol om met dit 
project te stoppen. Al jaren wordt het projectkrediet onbeperkt verhoogd. Waar ligt de grens voor 
Gedeputeerde Staten? De betrokken gemeenten worden steeds verder in de problemen gebracht. Hetzelfde 
geldt voor de verbinding A8/A9. De SP is hierover kritisch. Deze weg moet er gewoon niet komen. Er zou 
geen verdere studie gedaan moeten worden. De SP roept op te stoppen met deze weg. Er zijn andere 
mogelijkheden om de leefbaarheid in het gebied te verbeteren. Zijn de gebiedsopdrachtnemers gevoelig 
voor de gevolgen van de coronacrisis? Zo ja, heeft dit gevolgen voor onderhoud?

De heer Koerse (GL) vindt dat de integrale benadering door middel van het IMPI de provinciale 
infrastructuur op een heldere, prettige manier inzichtelijk maakt. De voeding voor het programma komt 
uit de Investeringsstrategie Noord-Holland Infrastructuur (INHI), die begin 2021 op de agenda komt. GL is 
blij dat doorfietsroutes naar Schiphol en de P+R-uitbreiding in Wormerland nu doorgaan naar de 
studiefase. Fiets en openbaar vervoer zijn onmisbare ingrediënten in het woon-werkverkeer van de Noord-
Hollanders. Voor de brug bij Ouderkerk is een kredietuitbreiding nodig. Kan de portefeuillehouder 
toelichten waarom? Hoe verhoudt het plan voor de aansluiting A9 bij Heiloo A9 zich tot de PAS? Ziet de 
gedeputeerde perspectief om het plan voor elkaar te krijgen binnen de PAS. 
Kan een stand van zaken worden gegeven over de snelheidsverlaging op 5 provinciale wegen langs Natura 
2000 gebieden? Wanneer kunnen de eerste voorstellen worden verwacht?

De heer Dessing (FvD) stelt dat het IMPI een zeer leesbaar en overzichtelijk document is. FvD is het
eens met de gehanteerde systematiek waarbij kredietaanvragen terugkomen in de begroting. Het is een 
logisch gevolg van deze drie-eenheid samen met de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG). Het 
verbaast FvD dat er door de PAS-problematiek toch extra krediet nodig is voor de aansluiting A9 Heiloo. 
Kan de gedeputeerde dit toelichten? Voor de vervanging van de brug bij Ouderkerk is 5,3 miljoen euro 
extra nodig door ontbrekende gronden. Hoe groot is de kans dat het bedrag nog verder oploopt? Wat is de 
stand van zaken rond de ontbrekende gronden? De vervanging van de brug in Krommenie wordt 
uitgesteld. Is daarvoor een bedrag opgenomen in het IMPI? 

Mevrouw Van Geffen (VVD) spreekt complimenten uit voor het nieuwe IMPI. Het is nu eenvoudiger om de 
logica van het stuk en de essentiële punten erin te vinden. Een wens van de VVD is nog de bijbehorende 
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visualisatie. Het blijft zoeken waar een project ligt, of over welk weggedeelte het nu gaat. Een visualisatie 
is niet alleen goed voor Statenleden maar ook een publieksbelang. Hoe kan het IMPI visueel inzichtelijk 
worden gemaakt? Een aantal technische vragen van de VVD is beantwoord. De N242/N508-studie en 
N508-studie zou zijn afgerond. Een bestuurlijk voorstel zou volgen. Nu valt te lezen dat dit project 
onvoldoende aansluit op het coalitieakkoord. Dit komt voor de VVD als een verrassing. Graag ontvangt de 
fractie een toelichting. Wat is het tijdspad? De VVD spreekt zorg uit over het N242-traject tussen Alkmaar 
en Heerhugowaard. Deze doorgaande route is nu al overvol. Er worden duizenden woningen gebouwd in 
Heerhugowaard. Het OV-knooppunt zal niet voldoende zijn om alle extra mobiliteit op te vangen. 
Bovendien is de fietsoversteek onveilig. Is de gedeputeerde het met de VVD eens dat de N242 op korte 
termijn integraal bekeken moet worden samen met de plannen die er al zijn?

Bij interruptie vraagt de heer Hoogervorst (SP) of het een optie is om goed te kijken naar een uitbreiding 
van het OV.

Mevrouw Van Geffen (VVD) antwoordt dat dit sowieso gebeurt. Het OV knooppunt is een bijzondere 
investering. Mogelijk gaan er dubbel zoveel treinen tussen Alkmaar en Heerhugowaard rijden. Er is nog 
een knelpunt bij Castricum. De spoorweg zou ondertunneld moeten worden. Wellicht kan een volgende 
stap zijn om het fijnmazig busvervoer nog eens nader te bekijken.

Bij interruptie vraagt de heer Steeman (D66) een nadere toelichting over de uitspraak dat de spoorweg bij 
Castricum ondertunneld zou moeten worden. Als inwoner van Castricum is de heer Steeman hiervan niets 
bekend.

Mevrouw Van Geffen (VVD) meent dat het de bedoeling is dat elke 10 minuten een trein richting de 
Noordkop rijdt. Dat moet via Castricum. Als dat zou gebeuren, dan zouden de spoorbomen bij het station 
in Castricum permanent dicht zijn. Aan ondertunneling of een andere oplossing moet dan worden 
gedacht. 

De heer Steeman (D66) vertelt dat de voorgaande Statenfracties van D66 steeds een punt maakten van de 
moeizame leesbaarheid van het PMI en het PMO. Het is goed dat dit IMPI nu ter behandeling voorligt. Het 
college kondigde al aan dat het IMPI voortdurend verbeterd zal gaan worden. Op welke manier worden 
Provinciale Staten betrokken bij het verbeteren van het IMPI? Worden de voorbereiding en de behandeling 
van dit IMPI op korte termijn geëvalueerd?
Wat ontbreekt is het inzicht in projecten die nog in de ideefase zijn. Is er een manier waarop Provinciale 
Staten op de hoogte kunnen raken van dergelijke projecten? Wanneer krijgen Provinciale Staten de 
geactualiseerde versie van de INHI voorgelegd? Op welke manier worden de Staten bij die actualisatie 
betrokken? D66 adviseert om belanghebbenden actief en op tijd te betrekken bij de eerste fase van 
plannen in het IMPI. Het is fijn om te zien dat overal waar de fiets genoemd staat er ook een paarse 
markering is gegeven in de tekst. De doorvertaling naar concrete acties voor duurzaamheid, ecologie, 
innovatie en verbetering van de fietsinfrastructuur doen eer aan het ‘doorpakken gedeelte‘ van het 
coalitieakkoord. D66 gaat akkoord met de voorliggende besluiten en kredieten.

Mevrouw Kuiper (CDA) sluit aan bij alle gemaakte complimenten voor dit document. Het is erg inzichtelijk. 
Het is fijn om te kunnen zien wat op een bepaald wegdeel gaat gebeuren, of welke aanpak daarvoor 
gepland staat voor de komende jaren. Er zit een andere manier van werken achter. In het IMPI staat dat alle 
studie- en planfaseprojecten zijn getoetst aan de ambities van het coalitieakkoord. Daarin staat ook de 
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ambitie voor betaalbare woningen en het versnellen van de woningbouwproductie. Wanneer zoveel wordt 
gebouwd is een goede ontsluiting noodzakelijk. Het project N205 bleek na toetsing niet te voldoen aan 
het coalitieakkoord. Het project wordt aangehouden tot er helderheid is over de woningbouwontwikkeling 
in het Westen van de Haarlemmermeer. Het kan toch niet zo zijn dat alles op hold wordt gezet tot maart 
2023. Er moet nu al worden nagedacht over de ontsluiting van nieuwbouw. Een Netwerkstudie wordt 
samen met de gemeente Haarlemmermeer en de Vervoerregio Amsterdam verricht. Wat gebeurt er met de 
uitkomsten? Worden die uitkomsten in een volgende IMPI opgenomen? .
Klopt het dat de fietsverbinding in het kader van de aansluiting A9 bij Heiloo al in de projectfase was 
opgenomen?.

De heer Hollebeek (PvdD) sluit zich ook aan bij complimenten voor het fijn leesbare document. Eindelijk is 
voor iedereen inzichtelijk hoe alle planfasen zich tot elkaar verhouden en tot de financiering. Soms is het 
nog onduidelijk omdat niet ieder project is voorzien van een geografische aanduiding. Kan een link van de 
projecten aan kaartmateriaal worden toegevoegd?. 
Een zorg van de PvdD is de aanvullende kredietaanvraag van circa 7,5 miljoen euro voor de nieuwe 
aansluiting A9 bij Heiloo. Volgens de beantwoording van technische vragen van mevrouw Kuiper (CDA) 
wordt deze kredietverhoging volledig veroorzaakt door de PAS. De stikstofproblematiek is nog niet 
uitgekristalliseerd. Trekt de provincie elke keer de portemonnee als een gemeente hier tegenaan gaat 
lopen? Een industrieterrein dat al bereikbaar is moet nog meer worden ontsloten. Volgens de voordracht 
wordt een subsidie van ruim 2 miljoen euro aan gemeente Heiloo verstrekt met als dekking de reserve 
Uitvoering mobiliteitsbeleid door derden. Hoe steekt dit in elkaar? Wie zijn die derden? Mag dit bedrag wel 
onder deze reserve worden verleend?

De heer Klein (CU) sluit aan bij complimenten en woorden van dank voor de nieuwe opzet van het IMPI. 
Er ligt nu een integraal afwegingskader, waarin niet alleen wordt gekeken naar asfalt, maar naar allerlei 
oplossingen voor mobiliteitsproblemen. Ten aanzien van de focus op de fiets ziet de CU in dit document 
niet terug hoe dit zorgt voor een hoge prioriteit. Waarom is voor fietspaden geen hoger ambitieniveau 
gekozen? Waarom zijn voor verbeterprojecten geen criteria opgenomen rondom veiligheid en comfort? 
De ambitie moet zijn er zijn om alle fietspaden aan te passen aan de eisen van de 21e eeuw. Moet dit niet 
worden toegevoegd aan de nota? Over het programmeren van nieuwe projecten vraagt de heer Klein welke 
initiatieven het college bedoelt?
Voorgesteld wordt om de promotie van studie- naar planfase eenmaal per jaar aan Provinciale Staten voor 
te leggen. Dat betekent dat de Staten alleen achteraf kan instemmen. Hoe worden Provinciale Staten op de 
hoogte gehouden van besluiten? Wat gebeurt er als Provinciale Staten het er niet mee eens zijn? In 
hoofdstuk 7 staat een overzicht van besluiten. Kunnen daaraan de punten worden toegevoegd die uit de 
studiefase niet doorgaan?
De verdubbeling van de N205 – Bennebroekerweg- past niet meer in het coalitieakkoord. Het was toch het 
coalitieakkoord waarin is opgenomen dat geen Duinpolderweg wordt aangelegd, maar dat de 
Bennebroekerweg zou worden verdubbeld? De heer Klein verzoekt om uitleg.
Het plan ALG 43 behelst het provinciale fietsknelpunten programma. Dat zit nog steeds in de studiefase. 
Waarom loopt dit traject zo lang?.
Is het geen tijd voor een integrale heroverweging van het project aansluit A9 bij Heiloo?
De doorfietsroute Schiphol—Hoofddorp-Aalsmeer is een mooi plan. Welke maatregelen behelst dit?
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Mevrouw Doevendans (PvdA) bedankt voor dit overzichtelijke en integrale document. De PvdA is blij dat dit 
een startpunt en een bewegend document is. De focus vanuit het coalitieakkoord op de fiets wordt 
doorgevoerd in de projecten. De PvdA wacht met smart op de Startnotitie Fiets.
Het blijft lastig om te weten wat de keuzes zijn waarom iets wel of niet doorgaat. Waarop zijn keuzes 
gebaseerd? Wat als Provinciale Staten het oneens zijn met keuzes? Welke sturing hebben Provinciale Staten 
daarin? Hoe moet het vervangen van houten oeverconstructies worden gelezen (K190A01)?
VRI’s worden binnen een aantal projecten aangepast voor interactie met autonome voertuigen. De start 
van de aanpassing verschuift vanwege nieuwe eisen. Hoe moet dat worden geduid? Ligt het aan corona, of 
aan de nieuwe eisen? Aan welk tijdsbestek moet nu worden gedacht?
Bij busstation Beverwijk heeft ProRail besloten om een aantal sporen te saneren. Daardoor loopt het 
project van de provincie bijna een jaar vertraging op. Waar staat ProRail ten opzichte van de provincie? 
Heeft dat kosten voor de provincie tot gevolg?

De heer Deen (PVV) spreekt eveneens complimenten uit voor het leesbare en heldere stuk. De PVV is 
bezorgd over een aantal kredietverhogingen. Die vragen zijn al gesteld. De PVV wacht het antwoord af. 
Het is zorgelijk dat miljoenen euro’s over de balk worden gesmeten vanwege de zogenaamde 
stikstofproblematiek. Het is wel belastinggeld. Dat kan beter worden besteed.
Door de aanleg van een HOV halte bij Royal Flora Holland en Flory World in Aalsmeer kan de reistijd op 
beide buslijnen met zes minuten worden versneld. De huidige haltes worden opgeheven. De kosten voor 
zes minuten tijdswinst bedragen 4,8 miljoen euro. Is dit bedrag in verhouding tot de opbrengst?
De PVV kan instemmen met de meeste zaken. De fractie heeft moeite met de punten 3d, 4b, 4c en 4d.

Gedeputeerde Olthof bedankt voor alle complimenten. Hij zal ze overbrengen aan de betrokken 
medewerkers. Dit is het begin van een nieuwe manier van werken. Uiteraard wordt snel geëvalueerd. 
Volgend jaar komt het college naar Provinciale Staten terug met de volgende stappen. Een enquête is 
gehouden om te onderzoeken hoe de Staten in positie kunnen worden gebracht om wat te vinden over 
alles wat in de plan- of studiefase wordt meegenomen.
Aan een visualisatie wordt gewerkt. Het college verwacht aan versie 2.0 van de IMPI een visualisatie toe te 
kunnen voegen, via een link. De gedeputeerde is blij dat deze eerste stap al aan de verwachtingen voldoet.
De gedeputeerde hoopt dat het IMPI de besluitvorming transparanter, beter en sneller maakt voor 
Provinciale Staten. Projecten zelf zullen hier niet sneller of soepeler gaan lopen.
In het kader van werk in uitvoering en stikstof loopt een aantal projecten zoals de aansluiting A9 bij Heiloo 
vertraging op. Er wordt zo goed als mogelijk rekening mee gehouden. 
De opmerking over nut en noodzaak van de aansluiting A9 bij Heiloo wat lastig. Het is een besluit waarvan 
het fietstraject al onderdeel was. Het is een ophoging van het krediet is vanwege de opgelopen vertraging 
als gevolg van stikstof en vanwege indexatie. Gemeente Heiloo is de opdrachtgever. De gemeente krijgt 
subsidie van de provincie om het project te kunnen realiseren. De provincie is uitvoerder van het project. 
De besluitvorming is al geweest. Het is lastig om nu zaken opnieuw ter discussie te stellen. De afweging 
om verder te gaan wordt elke keer weer gemaakt. Nu hebben partijen met elkaar gemeend dat deze stap 
gezet moet kunnen worden. Elke keer zal kritisch worden gekeken of een volgende stap, een verlenging of 
verhoging van het krediet of een vertraging nog recht doet aan het traject waarin het project zich bevindt. 
Heiloo is een derde. De provincie is geen eigenaar van de aldaar gelegen infrastructuur. In opdracht van 
een derde, in dit geval gemeente Heiloo, realiseert de provincie het knooppunt. Het beheer is voor 
rekening van de gemeente en deels voor Rijkswaterstaat als het over de A9 gaat. Heiloo vraagt een 
subsidie voor de realisatie van het project. Heiloo is de opdrachtgever. Vervolgens krijgt de provincie de 
opdracht om het project te gaan uitvoeren. Andere gemeenten leveren ook een bijdrage.
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Bij interruptie vraagt de heer Hollebeek (PvdD) of de gedeputeerde niet vreest dat hiermee de indruk wordt 
gewekt dat de provincie toch wel bijlapt.

Gedeputeerde Olthof kan zeggen dat de provincie niet zomaar bijlapt. Er is sprake van een verdeelsleutel. 
Voor een aantal onderdelen staat de provincie niet aan de lat. Het is inherent aan de rol van de provincie. 
Als voorbeeld noemt de gedeputeerde de brug in Zaandam. Daar is de sluis van de provincie terwijl de 
bruggen van de gemeente zijn. Op het moment dat er een overschrijding plaatsvindt is er altijd de 
discussie over wanneer de provincie een bijdrage moet leveren.

De gedeputeerde zal kijken welk deel van de fietsverbinding binnen de scope van het project valt en welk 
deel buiten de scope valt en daarmee voor rekening en verantwoording van gemeente Heiloo is.
De provincie heeft ook met lokale democratie te maken. Daar worden besluiten genomen die de provincie 
te respecteren heeft voor zover die binnen de regelgeving en de kaders van de provincie vallen. Met 
gemeenten wordt zeker het gesprek aangegaan als een besluit niet verstandig lijkt. 
Het besluit over de fietsverbinding die binnen de scope valt is al door de Staten genomen. Dit is geen 
nieuwe kredietaanvraag. Er wordt een kredietverhoging gevraagd vanwege vertraging.
De oproep om te stoppen met de verbinding A8/A9 neemt de gedeputeerde voor kennisgeving aan. In dit 
IMPI wordt niets extra gevraagd. Het onderzoek loopt. Als er meer bekend is, worden Provinciale Staten 
geïnformeerd.
Over de gebiedscontracten merkt de gedeputeerde op dat iedereen gevolgen van de Coronacrisis 
ondervindt. Corona zorgde nog niet voor vertraging in projecten. Het kan zijn dat wel effecten gaan 
optreden.
Voor het realiseren van de brug bij Ouderkerk moesten gronden worden aangekocht. Met één van de 
eigenaren was dat een moeizaam, langdurig traject. Het project moest worden stopgezet. De capaciteit 
van de aannemer moest toen worden afgebouwd. Dat heeft veel geld gekost. De indexatie loopt door. 
Inmiddels zijn partijen er uit. De verwachting is dat op korte termijn weer verder kan worden gegaan met 
het project. Het risico ten aanzien van de grondverwerving lijkt nu opgelost. Bij infrastructurele projecten 
zullen er altijd risico’s zijn. Daarvoor is de risicoparagraaf opgenomen.

Bij interruptie vraagt de heer Hoogervorst  (SP) over de gebiedscontracten of de gedeputeerde kan 
toezeggen dat Provinciale Staten van actualiteiten op de hoogte gehouden worden.

Gedeputeerde Olthof zegt toe dat Provinciale Staten op de hoogte worden gesteld als vertragingen binnen 
de gebiedscontracten een probleem opleveren. 

Over de aansluiting A9 bij Heiloo zegt de gedeputeerde dat de vorige berekeningen bij de rechter waren 
gebaseerd op de oude PAS-systematiek. Nu wordt op grond van de Aerius-systematiek een nieuwe 
aanvraag gedaan. Op basis van die nieuwe berekeningen is er het vertrouwen bij de gemeenten Heiloo, 
Alkmaar en Castricum dat dit stand zal houden bij een mogelijke rechtsgang.
Over de snelheidsverlaging op vijf provinciale wegen is een terugkoppeling gegeven. Bij een aantal wegen 
leverde het voordeel op en bij een aantal niet. De projecten waar een snelheidsverlaging een voordeel 
oplevert worden meegenomen in de gebiedsgerichte aanpak van stikstof en daar waar mogelijk wordt de 
snelheidsverlaging ingevoerd. 
In tabel 10 op pagina 30 staan voor de brugdelen A en B van de brug in Krommenie tot 2023 bedragen 
gereserveerd. Mogelijk kunnen volgend jaar de financiële consequenties in beeld worden gebracht.
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Ring Alkmaar inclusief de kruising met de Nollenweg en de N242 richting ’t Verlaat, boven Heerhugowaard 
is een punt van aandacht. Daar moet daadwerkelijk wat gebeuren. Bij Heerhugowaard worden veel 
woningen gebouwd. Er ligt een onveilige oversteek voor fietsers. Voor het knooppunt Nollenweg/N242 
was een bedrag van enkele miljoenen euro beschikbaar. Dat was niet voldoende voor de totale 
reconstructie van dat knooppunt. Alkmaar heeft een wens ten aanzien van vervoer over water bij 
Boekelermeer. Dat past wel binnen het coalitieakkoord, als het gaat over de keerkom bij de HVC. De 
gemeente Alkmaar vroeg om een bijdrage van de provincie. De vraag ligt nu voor bij Alkmaar over 
alternatieven voor de Nollenweg en ten aanzien van de keerkom. De terugkoppeling vanuit Alkmaar zal 
samenhangen met de studie over de Ring Alkmaar. Die studie zal einde jaar/begin volgend jaar worden 
afgerond. Die input wordt meegenomen in de integrale studie naar de knelpunten op de N242, die begin 
2021 wordt gestart. Wat nu in het IMPI staat betreft de realisatiefase. Met de studie wordt zo snel mogelijk 
gestart. De verwachting is dat de realisatie vanaf 2026 ter hand kan worden genomen. Dat houdt verband 
met het onderhoud van de wegen, dat ook in die periode gepland staat. Verder kan het werk worden 
gecombineerd met het werk aan het spoorviaduct in de N242. Daar is de provincie wel afhankelijk van NS.
Volgend jaar komt een aantal momenten terug om de volgende stappen in het IMPI met de Staten te delen. 
Het college denkt na over hoe dit kan worden vormgegeven. Dit IMPI zal begin 2021 worden geëvalueerd. 
Als het gaat over projecten in de ideefase dan is het al een uitdaging om de Staten in positie te brengen 
als het gaat over de studie- en planfase. Er zijn zoveel ideeën. De gedeputeerde zou niet weten hoe en 
wanneer de Staten met al die ideeën moeten worden opgezadeld. De gedeputeerde wil zich op dit moment 
focussen op de studie- en planfase.

Bij interruptie vraagt de heer Steeman (D66) hoe het programmeren verloopt en of de Staten daarin een rol 
hebben. Ook in de ideefase bestaat de kans dat politiek gevoelige beslissingen worden genomen, die om 
afstemming vragen. Is er een manier om de Staten daar in positie te brengen?

Gedeputeerde Olthof zegt dat dit toekomstmuziek is. Als het een voldragen idee is dan komt het naar de 
studiefase. Dan wordt het onderdeel van het IMPI.
In het eerste kwartaal van 2021 worden Provinciale Staten geïnformeerd over de voortgang van het INHI. 
Via de B-agenda of een technische briefing worden de Staten meegenomen in de verdere ontwikkeling van 
het INHI.
De N205 was in eerste instantie op basis van het coalitieakkoord ‘afgevallen’. De N205 wordt 
meegenomen in de Netwerkstudie. Bij de uitwerking van de Netwerkstudie worden de effecten van de 
N205 meegenomen. Of de uitkomsten van de Netwerkstudie worden meegenomen in het IMPI is 
afhankelijk van de Netwerkstudie en op welke manier de provincie erbij betrokken wordt. Als het over 
provinciale wegen gaat heeft de provincie er een rol in. Als het over lokale wegen gaat zal de VRA mogelijk 
een trekkersrol krijgen. Projecten die op het bord van de provincie liggen en die volgende jaar in studie 
worden gebracht, worden zeker meegenomen in het IMPI. De Staten krijgen ook een terugkoppeling van 
de Netwerkstudie. 

De gedeputeerde gelooft niet dat, als een fietspad onderhoudsniveau A krijgt toebedacht, dit leidt tot 
meer fietsers. Als het over de toekomstbestendigheid gaat dan komt het college terug bij de Staten. Het 
komende jaar zal meerdere keren over fietsverbindingen en het fietspad van de toekomst worden 
gesproken met Provinciale Staten. Er wordt gewerkt aan snelfietsverbindingen in het kader van ‘De Kop 
werkt’. Er gebeurt veel op het gebied van fietspaden.
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Andere partijen, zoals gemeenten komen met initiatieven die soms ook over provinciale infrastructuur 
gaan. Ze kijken of ze gebruik kunnen maken van een subsidie van de provincie, of dat de provincie partner 
kan zijn. Vaak is de provincie zelf ook initiatiefnemer.
In het IMPI 2022 zal vorm zijn gegeven van de rol van Provinciale Staten ten aanzien van besluitvorming in 
de studie- en planfase. Dat is een uitdaging waarmee het college de komende tijd aan de slag gaat. 
De update over NLG volgt schriftelijk. Mocht de heer Klein meer informatie willen naar aanleiding van zijn 
opmerking over fietsverbinding N196 bij Schiphol dan komt de gedeputeerde daarop nog nader terug. 
De onderbouwing van de studie- naar planfase in het IMPI maakt onderdeel uit van de volgende fase.
Op de technische vraag van mevrouw Doevendans over de houtoever moet de gedeputeerde het antwoord 
schuldig blijven. Hij is bereid er duiding aan te geven, maar dan zal mevrouw Doevendans haar vraag 
moeten specificeren.
In bepaalde projecten, bijvoorbeeld in Den Helder, wordt gewerkt aan IVRI’s, Daar waar het kan worden de 
Intelligente verkeersregelinstallaties zeker toegepast. Soms is er sprake van wat vertraging. Daarvoor kan 
geen specifieke reden worden aangegeven.
De werkzaamheden van ProRail bij het busstation in Beverwijk leiden enerzijds voor vertraging, maar het 
levert ook voordeel op, omdat er ruimte ontstaat om bij het station zelf wat met de busverbinding te doen. 
ProRail en de provincie zitten bij elkaar aan tafel en zijn in goed gesprek met elkaar. Getracht wordt de 
kans te benutten die zich op deze manier voordoet.

De heer Deen vroeg naar kosten in relatie tot tijdwinst van het busvervoer bij Flora Holland. Het is niet 
alleen de tijdwinst. In geld en fysiek wordt flink geïnvesteerd in de infrastructuur nabij Flora Holland.  De 
gedeputeerde kan een lijst delen met de zaken die daaronder vallen. 

Tweede termijn:

Mevrouw Van Geffen (VVD) geeft de gedeputeerde mee om vooral niet te aarzelen om de VVD te 
overspoelen met informatie over de integrale aanpak rond Alkmaar en de eventuele keerkom aan de 
Noordkant van Alkmaar voor vervoer over water. De VVD volgt de ontwikkelingen met veel interesse.

De heer Koerse (GL) reageert op het in kaart brengen van ideeën. Het is goed om goed geïnformeerd te 
zijn, maar het is ook niet wenselijk om elk denkbaar idee voor infrastructuur in Noord-Holland op een lijst 
te gaan zetten. Daarvoor zal een soort drempel moeten worden verzonnen. 

De heer Klein (CU) vindt het fijn dat de gedeputeerde terugkomt naar de Staten met het thema ‘fietspad 
van de toekomst’. Hoe verhoudt het zich tot het IMPI? Is het initiatief dat het college gaat programmeren in 
de studiefase, of komt het als een kader in de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG), waardoor er 
fietspaden naar boven poppen als een project waarmee iets moet gebeuren?
Wat betreft de opmerking van de heer Klein over de maatregelen N196 daarop hoeft de gedeputeerde 
geen antwoord te geven. Het ging erom dat er een vraag stond in de beschrijving van de tekst.

Gedeputeerde Olthof zegt over het fietspad van de toekomst dat eerst besproken zal worden hoe dat 
fietspad eruit moet zien en wat het betekent voor bestaande infrastructuur: Het thema kan terugkomen in 
de NIKG als ontwikkeling van bestaande infra en de daaraan te stellen aanvullende eisen. Ook bij nieuwe 
projecten zal het thema aan de orde zijn. Het fietspad van de toekomst zal op meerdere manier 
terugkomen. 
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De voorzitter concludeert dat het onderwerp uitgebreid is besproken. De voordracht zal als bespreekstuk 
worden doorgeleid naar de vergadering van Provinciale Staten van 9 november 2020.



1 M185-2020 -AANGENOMEN- D66-GL-CU-PvdA-IMPI Varende-fietspaden 10 Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI) 2021-2028 (VD-55). 

1 M185-2020-D66-GL-CU-PvdA-IMPI-varende-fietspaden 

Motie varende fietspaden
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 9 november 2020, hebben kennis genomen van de 
statenvoordracht 55-2020 – Integraal Meerjaren Programma Infrastructuur (iMPI);

constateren dat:
 de provincie in 2021 in beeld gaat brengen, welke consequenties de landelijke netwerkstrategie voor

bereikbaarheid (SBaB) en de verstedelijkingsstrategie van de Metropoolregio Amsterdam (MRA) hebben
voor de provinciale bezittingen en belangen -  zoals het netwerk van provinciale wegen- en fietspaden en de
OV-concessies;

 de provincie eigenaar is van wegen, vaarwegen en fietspaden en vanuit die rol verantwoordelijk voor een
vlotte en veilige doorstroming van al het verkeer op deze eigen infrastructuur;

 gemeenten niet altijd bij machte zijn om veerponten in fietsverbindingen (frequent genoeg) in de vaart te
houden;

overwegen dat:
 het fietsnetwerk van steeds groter belang is voor duurzame mobiliteit naar voorzieningen en werk, en voor

de recreatie;
 het wandelnetwerk van groot belang is voor de recreatie in de eigen woonomgeving en toerisme in eigen

land;

zijn van mening dat:
 fiets- en wandelverbindingen over waterwegen via pontveren goed geregeld moeten worden in de

toekomst;

dragen het college op:
 de pontveerverbindingen in recreatieve fiets- en wandelroutes op te nemen in de recreatievisie;
 te onderzoeken of de pontveerverbindingen die in Provinciaal beheer zijn opgenomen kunnen worden in

concessieregelingen als openbaar vervoer verbinding om continuïteit en frequentie zeker te stellen – of
welke andere mogelijkheden er daarvoor zijn;

 Provinciale Staten van de uitkomsten van dit onderzoek op de hoogte te brengen;

en gaan over tot de orde van de dag.

Marcel Steeman, Vincent Koerse Michel Klein, Sandra Doevendans,
Statenlid D66 Statenlid GroenLinks Statenlid CU NH Statenlid PvdA

M185 / PS16-11-2020

AANGENOMEN
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Toelichting
De provincie Noord-Holland is eigenaar en beheerder van een infrastructuurnetwerk 
(kapitaalgoederen) van wegen, vaarwegen, fietspaden en busbanen. De provincie heeft de 
wettelijke zorgplicht voor deze kapitaalgoederen. De Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 
2020-2023 (NIKG) geeft antwoord op de vraag hoe deze zorgplicht wordt ingevuld. Met 
andere woorden: wat is de opbouw van onze kapitaalgoederen, hoe worden ze onderhouden 
en wat zijn de kosten daarvan? De NIKG stelt ook beleidskaders en financiële kaders vast 
voor het beheer en onderhoud van de kapitaalgoederen. Ze laat zo de lange termijn 
ontwikkeling van de financiën van de provincie zien.
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SAMENVATTING
Inleiding
De provincie Noord-Holland is eigenaar en beheerder van vele infrastructurele verbindingen en heeft 
daarom de wettelijke zorgplicht voor haar kapitaalgoederen. De Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 
2020-2023 (NIKG) geeft antwoord op de vraag hoe deze zorgplicht wordt ingevuld. Met andere woorden: 
wat is de opbouw van onze kapitaalgoederen (aantallen, leeftijd, kwaliteit), hoe worden ze onderhouden 
en wat zijn de bijbehorende kosten?
De NIKG stelt ook beleidskaders en financiële kaders vast voor het beheer en onderhoud van de kapitaal-
goederen. Ze laat zo de lange termijn ontwikkeling van de financiën van de provincie zien.
Veranderingen in wet- en regelgeving worden benoemd. Trends en ontwikkelingen vanuit het coalitie-
akkoord en/of landelijke ontwikkelingen die van belang zijn worden behandeld. Voor eventuele beleids-
wijzigingen en trends en ontwikkelingen is een inschatting van de kosten gegeven.   

Kapitaalgoederen
De provincie beheert 645 km wegen, 384 km fietspaden, 50 km busbanen, 246 km vaarwegen (bodem en 
oevers, waarvan 10 km natuurvriendelijke oevers), 590 civiele kunstwerken (inclusief 53 beweegbare 
bruggen, 2 tunnels en 5 natuurbruggen), ca. 80 faunavoorzieningen, dynamisch verkeersmanagement-
systemen, een verkeers-, tunnel- en brugbediencentrale en 13 gebouwen (waarvan 4 huur). Ruim de helft 
van de provinciale wegen is voor 1980 aangelegd of is voor 1980 het laatst vervangen. Dit leidt over 
ongeveer tien jaar tot een vervangingsgolf van de wegen. Voor kunstwerken is al begonnen met een groot 
aantal vervangingen en dit zal doorlopen in de komende jaren. De eerste piek in de uitgaven is op korte 
termijn al zichtbaar, de tweede piek voor vervanging rond 2032. De beeldkwaliteit van het areaal voldoet 
aan het door de Provinciale Staten (PS) vastgestelde kwaliteitsniveau.

Beleidskaders
De belangrijkste kaders voor de provincie Noord-Holland worden bepaald door het coalitieakkoord, de 
eisen voor de kwaliteitsniveaus voor het areaal en wet- en regelgeving. In het coalitieakkoord ‘Duurzaam 
doorpakken!’ hebben duurzaamheid en innovatie nadrukkelijk positie gekregen.
Voor het bepalen van het kwaliteitsniveau hanteren wij de landelijke CROW-systematiek “beheerkosten 
openbare ruimte”. Uit inspecties blijkt dat het areaal voldoet aan de door PS vastgestelde kwaliteits-
niveaus. De gehanteerde beeldkwaliteitsniveaus zijn weergegeven in onderstaande tabel. Hierin is A het 
hoogste en D het laagste kwaliteitsniveau.

Voor verkeersmanagementsystemen zijn nog geen kwaliteitsniveaus vastgesteld. De ambitie is om deze te 
ontwikkelen en vervolgens te meten. Gebruikers van het areaal zijn over het algemeen tevreden tot zeer 
tevreden. 

Voor biodiversiteit (waaronder faunavoorzieningen, ecologisch bermbeheer) is toepassing van 
beeldkwaliteitsniveaus niet toereikend. Daarom wordt van beplanting in een berm – waaronder de 
kruidenrijke grasberm - de waarde bepaald door de diversiteit in soorten.

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023

Type areaal Beeldkwaliteit

Stroomwegen B

Overige wegen C

Fietspaden B

Milieuaspecten bij wegbeheer B 

Vrijliggende busbanen B

Haltes/stations Hoogwaardig Openbaar Vervoer (HOV) B

Vaarwegen/oevers C/D
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Actuele ontwikkelingen in wet- en regelgeving zijn de Machinerichtlijn (wetgeving voor veilig gebruik en 
beheersing van risico’s machines), Chroom-6 (aangetroffen in oude verflagen van beweegbare 
kunstwerken), en de dossiers Programma Aanpak Stikstof (PAS) en Poly- en PerFluor Alkyl Stoffen (PFAS). 
Wanneer voor deze dossiers extra middelen nodig zijn voor beheer en onderhoudsprojecten, zullen deze 
aangevraagd worden.

Beheerstrategie
Om ons areaal zo goed mogelijk te laten voldoen aan de vooraf bestuurlijk vastgestelde kwaliteitsniveaus, 
is tijdens de levensduur van het areaal onderhoud nodig. Dit bestaat uit vast onderhoud, variabel 
onderhoud en vervangingsinvesteringen. 
De Randstedelijke Rekenkamer heeft ons beheer en onderhoud geëvalueerd. De conclusie is dat de 
provincie grote stappen heeft gezet in de ontwikkeling van het beheer en onderhoud en de aanbevelingen 
uit 2009 grotendeels heeft opgevolgd.

Trends en ontwikkelingen
Het belang van data en digitalisering binnen de provincie is groot. Voor beheer en onderhoud betekent dit 
bijvoorbeeld de toepassing van sensoren om actuele waardes (bijvoorbeeld gladheid, geluid, temperatuur, 
CO2) en de werking van onze objecten/systemen te meten. Het verkrijgen van data over de toestand van het 
areaal kan innovatie versnellen. “Slimme infrastructuur” kan ook communiceren met deze slimme 
voertuigen. Een voorbeeld hiervan is de intelligente verkeersregelinstallatie (iVRI). Cybersecurity wordt 
hiermee een ook steeds belangrijker aspect.

Voor zowel onderhoud als mobiliteit geldt de ambitie om zoveel mogelijk gebruik te maken van “digital 
twins”. Dit wil zeggen dat er naast het fysieke object een virtuele tweeling is die met behulp van data uit 
sensoren in het fysieke object kan worden geoptimaliseerd; bij onderhoud of vernieuwing kunnen die 
verbeteringen vervolgens in het fysieke object worden geïntegreerd.

Samen met andere wegbeheerders  wordt onderzocht of het ter beschikking stellen van een deel van de 
infra (bijv. de berm) als een dienst kan worden afgenomen, ‘Infra-as-a-service’. De verwachting is dat 
circulariteit wordt bevorderd middels dit concept.

De provincie heeft recentelijk een landelijke raamovereenkomst gesloten voor verschillende ‘iDiensten’. 
Vanuit een afgestemde rolverdeling tussen publieke en private partijen kunnen decentrale overheden de 
activiteiten rond bediencentrales nu afnemen als dienst in de vorm van een abonnement. De provincie is 
gestart met het afnemen van de dienst ‘Bedienend Personeel Bruggen en Sluizen’. Ook is een onderzoek 
gestart naar het afnemen van de dienst ‘Verkeersmanagement as a Service’.

Verkeersbelasting is een belangrijke trend. Er is een directe relatie tussen het gebruik van infrastructuur 
(intensiteit en zwaarte van het verkeer) en de noodzaak tot onderhoud. Dit wordt de komende tijd nog 
actueler vanwege de invoering van vrachtwagenheffing. Binnen- en buitenlands vrachtverkeer gaat voor 
het gebruik van de weg betalen.

Voor 2030 heeft de provincie de onderstaande duurzaamheidsambities die aansluiten bij het Klimaat-
akkoord van Parijs en het Nationale Klimaatplan. De doelstellingen per duurzaamheidsthema zijn:
• CO2 reductie - De CO2 uitstoot is in 2030 met 50% afgenomen (in lijn met de doelstelling van Parijs, 

referentiejaar 1990);
• Energietransitie - De operatie1) van de provinciale infrastructuur is in 2030 energieneutraal (Het 

elektriciteitsverbruik voor de exploitatie van de infrastructuur wordt opgewekt op het eigen areaal met 
zonneparken en zonnepanelen);

• Circulaire economie (infrastructuur) - De toepassing van primaire grondstoffen bij aanleg en beheer 
van provinciale infrastructuur is in 2030 met 50% afgenomen (Van alle gebruikte bouwmaterialen is 
maximaal 50% een primaire grondstof);

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023

1)  Operatie betreft het operationele elektriciteitsverbruik: brugbediening, tunnelinstallaties, openbare verlichting e.d.
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• Klimaatadaptatie - Nieuwbouwprojecten zijn klimaatbestendig en water robuust;
• Biodiversiteit - De biodiversiteit wordt versterkt bij aanleg, beheer en operatie van de provinciale 

infrastructuur.

Kansrijke maatregelen op het gebied van verduurzaming die al grootschalig toepasbaar zijn, worden mits 
financieel mogelijk, opgenomen. Ook brengen we voor ieder thema in kaart waar de provincie nu staat op 
het gebied van duurzaam beheer, zodat we vervolgens de effecten van geïmplementeerde maatregelen 
kunnen meten. De laatste twee doelstellingen zijn nog nader te specificeren tot een meetbare doelstelling.

Daarnaast zijn er projecten die volledig gericht zijn op duurzaamheid. Het gaat hierbij onder andere om de 
uitrol van openbare LED-verlichting, opwekking van energie via eigen infrastructuur en hergebruik van 
grondstoffen. Voor versterking van biodiversiteit wordt sinusmaaien en gefaseerd maaien toegepast en 
worden insectenhotels geplaatst. De provincie is momenteel bij diverse duurzaamheidspilots betrokken, 
zoals de toepassing van biobased materialen in de N231. Hierbij zoeken we nadrukkelijk de aanwezige 
kennis in de markt en bij onderwijsinstellingen.

Basiskosten van beheer en onderhoud
Onderhoud van de infrastructuur is vooral gekoppeld aan structurele budgetten. Hiervoor dienen tot in 
lengte van jaren voldoende middelen beschikbaar te zijn. De feitelijke onderhoudsbehoefte is het 
uitgangspunt voor de structurele budgetbehoefte, de normkostensystematiek is het toetsingskader.
Beleidsontwikkelingen, trends en duurzaamheidsambities maken wel deel uit van de integrale aanpak 
bij projecten maar maken nog geen deel uit van de onderhoudsbehoeften. In de jaarlijkse Kadernota 
worden deze kosten separaat aan u voorgelegd om deze integrale aanpak mogelijk te maken.  

Het jaarlijks gemiddeld benodigde budget om al het areaal eeuwigdurend te kunnen beheren en 
onderhouden volgens een vastgesteld kwaliteitsniveau, is het normbudget. Het totale normbudget 
bedraagt € 115,8 miljoen2). Dit is een stijging van 19% ten opzichte van het normbudget in de vorige NIKG. 
De redenen van de stijging zijn: indexering, areaaluitbreiding (bijv. de N23) en stijging van PEAT3)  
(vroeger VAT) kosten. De PEAT kosten zullen naar lager een niveau worden gebracht. Differentiatie in deze 
kosten is mogelijk voor projecten waar extra aandacht voor omgeving noodzakelijk is of waar andere 
specifieke omstandigheden zijn. 
De normkosten voor dagelijks en variabel onderhoud worden, overeenkomstig uw besluit in 2015, verlaagd 
tot een taakstellend normbudget van € 105,9 miljoen. Dit is het nieuwe normbudget. 

De onderhoudkosten nemen jaarlijks toe met areaaluitbreiding. De onderhoudskosten kunnen ook 
veranderen door invoering van aanpassingen in beleid, nieuwe trends en ontwikkelingen. 
Bij substantiële veranderingen van onderhoudskosten zullen middelen aangevraagd worden via de 
Kaderbrief en verwerkt worden in de meerjarenbegroting.

De daadwerkelijke budgetten in de huidige begroting voor de komende jaren zijn meegegroeid in lijn met 
het nieuwe normbudget waarin de taakstelling is verwerkt. Dit betekent dat er momenteel geen extra 
budget nodig is. 
Voor wat betreft de kapitaallasten die voortkomen uit de vervangingsinvesteringen geldt dat wordt 
voldaan aan het advies van de Rekenkamer.  Deze stelt dat er dekking dient te zijn voor 8 jaren (2 
coalitieperioden).  Op de langere termijn zullen de kapitaallasten voor de vervangingsinvesteringen over 
de hele linie verder toenemen. In 2011 is het gehele areaal van de provincie vervroegd afgeschreven. Dit 
leidt tot zeer lage kapitaallasten op dit moment maar deze zullen stijgen op het moment dat de 
betreffende objecten vervangen moeten worden. In de begroting 2021 / meerjarenraming is vanaf 2021 
rekening gehouden met de kapitaallasten van een gemiddeld investeringsvolume van jaarlijks € 40 
miljoen en daarnaast nog met een extra kapitaallast als gevolg van prijsstijgingen (indexering) voor een 
jaarlijkse investeringsvolume van € 5 miljoen.

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023

2)   In dit normbudget van € 115,8 miljoen zit € 4,5 miljoen voor apparaatskosten.
3)  PEAT-kosten zijn kosten voor Projectmanagement, Engineering, Administratie en Toezicht
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Kosten veranderingen in wet- en regelgeving
Voor veranderingen in wet- en regelgeving die leiden tot extra kosten geldt dat deze onvermijdelijk zijn. 
Voor de Machine Richtlijn en Chroom-6 geldt dat de maatregelen voldoende concreet zijn er het benodigde 
budget beschikbaar is gesteld. Voor PFAS (Poly- en PerFluor Alkyl Stoffen) en stikstof zijn de gevolgen voor 
beheer en onderhoud nog niet concreet genoeg in kaart te brengen. Dit is onderkend en opgevoerd als een 
risico.

Financiële kaders
Tijdens de looptijd van de vorige NIKG is een aantal kaders gemaakt of aangepast. Dit is vastgelegd in de 
financiële verordening 2019. De kaders van belang voor beheer en onderhoud zijn:

Verlenging van de afschrijvingstermijnen:
• Bij de jaarrekening 2018 zijn de afschrijvingstermijnen aangepast naar 50 jaar voor wegen en bruggen 

en naar 40 of 80 jaar voor de oevers. Eerder gold voor alle infra een termijn van 25 jaar.

Startmoment afschrijving:
• De afschrijving start in het jaar volgend op het jaar waarin de investering gereed is gekomen of in 

gebruik is genomen.

Sturing op kredieten in plaats van op kasritmes:
• In de bestuurlijke besluitvorming en de tussentijdse actualisaties zal het accent liggen op de realisatie 

binnen het vastgestelde krediet. Voor interne sturing blijft het kasritme wel gehandhaafd.

Gewijzigde inzet van reserves ter dekking van kapitaallasten:
• De structurele kapitaallasten worden zoveel mogelijk in de exploitatie opgenomen en de nieuwe inzet 

van reserves voor dekking van kapitaallasten wordt beperkt. Nadere uitwerking hiervan heeft 
plaatsgevonden in de Kaderbrief.

Een aantal financiële kaders wordt in deze NIKG als besluitpunt voorgelegd:

Kostenontwikkeling beleidswijzigingen, trends en ontwikkelingen 
De kosten van beleidswijzigingen en het inspringen op trends en ontwikkelingen zijn in kaart gebracht. 
De extra kosten kunnen structureel of incidenteel van aard zijn en worden hier indicatief weergegeven.

Kosten wijziging beeldkwaliteitsniveau geheel areaal
De invloed op het normbudget bij wijziging in het gehanteerde kwaliteitsniveau is berekend. Er zijn 
echter langlopende contractuele verplichtingen aangegaan met gebiedsaannemers waardoor een 
wijziging in de contracten in eerste instantie geld zal kosten. Het aanpassen van het kwaliteitsniveau en 
daarmee een verandering van het normbudget kan niet direct vertaald worden naar daadwerkelijk 
bedrag.

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023

Aspect Besluitpunt

Van investeringsplafond naar kapitaallastensturing Het investeringsplafond voor vervangingsinvesteringen vervalt. Vanaf heden wordt 
gestuurd op het niveau van de kapitaallasten zoals opgenomen in de begroting/
meerjarenraming. 

Indexering De systematiek van indexeren wordt vereenvoudigd. Het voorstel is om een wijziging op 
het indexcijfer slechts eenmaal per jaar door te voeren in plaats van meerdere malen per 
jaar. 

Extra kosten beleid, innovatie en duurzaamheidsambities In de Kaderbrief worden jaarlijks de extra kosten van beleids- en duurzaamheidsambities 
uit het collegeprogramma, alsmede kosten voor innovaties en doorwerking gewijzigde 
wet- en regelgeving aan de staten ter besluitvorming voorgelegd. 

Aspect Besluitpunt

Beeldkwaliteitsniveaus Voorstel tot handhaving bestaande beeldkwaliteitsniveaus.
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Kosten wijziging zwerfvuil kwaliteitsniveau
De kwaliteitsniveaus voor zwerfvuil zijn gelijk aan die van het kwaliteitsniveau van het object waar de 
berm zich naast bevindt. Vanuit de Stichting Schoner Noord-Holland is het initiatief gekomen om de 
hoeveelheid zwerfvuil te verminderen, vandaar dat deze kosten inzichtelijk zijn gemaakt. De eerste 
doorrekening leidt tot een verhoging van maximaal 0,7 miljoen euro per jaar, afhankelijk van het gekozen 
kwaliteitsniveau.

Kosten duurzaamheid binnen beheer- en onderhoud
De afgelopen jaren heeft de provincie al geïnvesteerd in duurzaamheid. Middels de kaderbriefaanvragen 
in 2018 en 2019 zijn gelden toegekend, orde grootte een tiental miljoen. Hiermee is onder andere 50% van 
de openbare verlichting door LED vervangen. Binnen het Cruquiusbrug project is circulariteit een 
belangrijk aspect en is daar geld voor vrijgemaakt. Ook voor biodiversiteit zijn in de uitwerkingsnota en 
het coalitieakkoord eerder gelden vrijgemaakt waardoor als voorbeeld sinusmaaien breder toegepast kan 
worden.

Op grond van een eerste verkenning van duurzaamheidsmaatregelen wordt een CO2-reductie van 
ongeveer 8% verwacht tegen aanvankelijk circa 8% extra beheer – en onderhoudskosten. Dit vertaalt zich 
indicatief in een bedrag van rond de 2,5 miljoen euro per jaar. Daarna is de verwachting dat het 
kostenniveau weer daalt en stabiliseert wanneer innovatieve toepassingen die leiden tot duurzaamheid 
ingebed zijn in de beheer- en onderhoudsactiviteiten.

Het uitrollen van LED verlichting over het resterende deel van de openbare verlichting kost naar 
verwachting 5,4 miljoen euro aan investeringen. Ook voor de Abdij- en de Waterwolftunnel kan 
overgegaan worden op LED verlichting, met bijbehorende investeringskosten rond 1,5 miljoen euro. Beide 
investeringen verdienen zich op termijn terug vanwege lagere jaarlijkse energiekosten.

Kosten Innovatie binnen beheer- en onderhoud
Voor beheer- en onderhoud wordt innovatie als een belangrijk middel gezien om slimmer en beter om te 
gaan met het areaal. Een voorbeeld hiervan is het verkrijgen van conditiedata van het areaal door het 
aanbrengen van sensoren. Onderhoud kan hiermee verder worden geoptimaliseerd.
Met innovaties binnen de toepassingsgebieden van Smart Mobility worden de doorstroming, de 
verkeersveiligheid en daarmee de bereikbaarheid van Noord-Holland vergroot. Dit geldt voor alle 
vervoersmodaliteiten. Een van de toepassingen is het uitrollen van een netwerk van iVRI’s die met de 
verschillende vervoersmodaliteiten verkeerstromen reguleert.
Ook wordt er vanuit innovatie invulling gegeven worden aan de maatschappelijke opgaven die er liggen. 
Vanuit de landelijke Bouwagenda is verkennend een percentage van 2% bovenop projectkosten voorzien om 
onder andere modulair bouwen en circulair bouwen als deze ambitie waar te maken. Een eerste 
inschatting van kosten geeft een bedrag van 1 miljoen per jaar.

Ook voor innovatie zijn budgetten beschikbaar gesteld in de orde van een aantal miljoen. Een voorbeeld 
hiervan is de biobased proeftuin op de N231. Innovatie wordt waar mogelijk meegenomen en gemonitord 
naar het effect.

In de Kaderbrief 2021 is aangegeven dat binnen het normbudget geen mogelijkheden zijn om extra 
uitgaven te doen voor beleidswijzigingen, trends en ontwikkelingen zoals omschreven in voorliggende 
NIKG (referentie - Kaderbrief 2021, vastgesteld door PS op 18 mei 2020). Voor de duurzaamheidsambities 
(maatregelen binnen infraprojecten)  zullen de middelen voor 2021-2023 vrijgespeeld worden middels de 1e 
begrotingswijziging 2021. Dit dient te gebeuren door herschikking binnen de huidige ruimte voor 
infrastructurele projecten.
In toekomstige Kaderbrieven (2022 en de jaren erna) zal jaarlijks een heroverweging plaatsvinden of er 
middelen beschikbaar worden gesteld voor beleidswijzingen en trends en ontwikkelingen binnen beheer 
en onderhoud.

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023
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In onderstaande tabel zijn de bedragen voor het onderhoud (normkosten - basis) samengevat.

Voor de realisatie van duurzaamheidsambities binnen projecten geldt onderstaande kostenindicatie.

De kosten voor overige wijzigingen in beleidskaders, trends en ontwikkelingen (te maken keuzen) zijn 
hieronder weergegeven. 

* Indicatieve kosten op basis van huidige inzichten

Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023
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Betreft Toelichting Kosten indicatie

Vast Onderhoud Vast onderhoud is het onderhoud dat jaarlijks op een klein gedeelte van 
het object wordt uitgevoerd (bijv. maaien)

26,4 miljoen per jaar 

Variabel Onderhoud Variabel onderhoud is onderhoud van veelal ingrijpende aard dat na een 
langere gebruiksperiode op een groot deel van het object wordt 
uitgevoerd.

36,4 miljoen per jaar 

Vervangingsinvesteringen Vervangingsinvesteringen zijn noodzakelijke investeringen als gevolg 
van einde economische of technische levensduur van een (deel van een) 
object. 

43,0 miljoen per jaar
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Duurzaamheid – CO2 reductie 
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Meerdere maatregelen binnen infraprojecten 2,5 miljoen per jaar 
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Betreft Toelichting Kosten indicatie

Beeldkwaliteit - gehele areaal Aanpassing van beeldkwaliteit op het gehele areaal vanwege lopende gebiedscontracten 
niet te kwantificeren

Beeldkwaliteit - Zwerfvuil Specifieke aanpassing beeldkwaliteit bermen ter verlaging hoeveelheid 
zwerfvuil

0,7 miljoen euro per jaar voor het 
hoogste kwaliteitsniveau

Duurzaamheid - 
energiebesparing

Specifiek duurzaamheidsproject – Resterende deel openbare verlichting 
vervangen door LED verlichting 

5,4 miljoen euro éénmalig

Duurzaamheid - 
energiebesparing

Specifiek duurzaamheidsproject – Abdij- en de Waterwolftunnel LED 
verlichting

1,5 miljoen euro éénmalig

Biodiversiteit Binnen het coalitieakkoord is voor 2020-2023 éénmalig 0,5 miljoen per 
jaar beschikbaar gesteld -> omzetten naar structureel bedrag vanaf 2024

0,5 miljoen euro per jaar

Innovatie Innovatieve bouwoplossingen, slimmer en beter omgaan met het areaal 
(o.a. data gedreven onderhoud)

1 miljoen per jaar  

Smart Mobility Doorontwikkeling van Smart Mobility 2 miljoen, oplopend naar  
5 miljoen in 2024 per jaar

Aspect Besluitpunt

Extra kosten duurzaamheidsambities -maatregelen binnen 
infraprojecten

Voor de duurzaamheidsambities binnen projecten worden de middelen benodigd voor 
2021-2023 vrijgespeeld via de 1e begrotingswijziging. Dit dient te gebeuren middels 
herschikking binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten.

Extra kosten overige beleids ambities In de Kaderbrief worden jaarlijks de extra kosten van overige beleids-ambities aan de 
staten ter besluitvorming voorgelegd.
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1.1  Achtergrond
De provincie Noord-Holland is eigenaar en beheerder van vele infrastructurele verbindingen, die van grote maatschappelijke 
waarde zijn voor de bereikbaarheid en voor de economische vitaliteit van de provincie. Op hoofdlijnen onderscheiden we de 
volgende drie netwerken: wegen (inclusief fietspaden), vaarwegen en busbanen. Deze netwerken bestaan uit verschillende 
typen infrastructuur, zoals rijbanen, fietspaden, verkeersregelinstallaties, bruggen en bermen. Dit noemen we 
kapitaalgoederen of areaal. Verder vormen onder meer de faunapassages bij natuurgebieden en de bermen langs wegen en 
oevers langs vaarwegen een ecologisch netwerk.
De provincie heeft de wettelijke zorgplicht voor deze kapitaalgoederen.

1.2  Doelstelling Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023
Deze Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023 (NIKG) beschrijft hoe de zorgplicht wordt vervuld. Met andere 
woorden: wat is de opbouw (aantallen, leeftijd, kwaliteit) van onze kapitaalgoederen, hoe worden ze onderhouden en wat 
zijn de kosten daarvan?

De NIKG legt ook beleidskaders vast voor het beheer en onderhoud van de kapitaalgoederen. De consequenties van het 
uitvoeren van het coalitieakkoord en andere trends/ontwikkelingen worden in kaart gebracht en er wordt waar mogelijk 
inzicht gegeven in de financiële gevolgen hiervan. De NIKG draagt op deze wijze bij aan inzicht in de lange termijn 
ontwikkeling van de financiën van de provincie Noord-Holland.
Ten slotte stelt de NIKG ook de financiële kaders vast waarbinnen de dekking voor beheer en onderhoud moet passen. Op 
basis van de onderhoudsbehoefte op langere termijn wordt inzichtelijk gemaakt of er structurele dekking is of dat er nadere 
maatregelen genomen dienen te worden.
De NIKG is onderdeel van het Strategisch Asset Management Plan voor beheer en onderhoud.

De NIKG is niet bedoeld om extra middelen aan te vragen. Extra middelen worden aangevraagd middels kaderbrieven, 
waaruit vervolgens de jaarlijkse begroting wordt opgesteld en goedgekeurd.

Hierna leest u in hoofdstuk 2 welke kapitaalgoederen de provincie beheert. De hoofdstukken 3 t/m 5 beschrijven de 
beleidskaders, ontwikkelingen, duurzaamheid en de uitvoering van beheer en onderhoud. De hoofdstukken 6 t/m 8 gaan in 
op de bijbehorende kosten. 

Ter ondersteuning van dit document is in Bijlage A een begrippenlijst bijgevoegd.
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2KAPITAALGOEDEREN
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In dit hoofdstuk lichten we toe welk areaal de provincie beheert en welke vervangingsopgave is voorzien. Ook geven we 
inzicht in de gemeten beeldkwaliteitsniveaus.

2.1  Opbouw van het areaal
In Figuur 1 is een overzicht gegeven van de omvang van onze provinciale infrastructuur.

Figuur 1 | Assets in het areaal van de provincie Noord-Holland

Groengebieden en recreatiegebieden kunnen door derden worden beheerd (bijvoorbeeld recreatieschappen) en worden dan 
niet door B&U beheerd. De aanleg van nieuw areaal is de belangrijkste oorzaak van wijzigingen.
Alle objecten en systemen die nodig zijn voor een optimaal presterend provinciaal infrastructuurnetwerk vallen binnen de 
scope van het te beheren areaal.4) De wegen kunnen alleen goed functioneren als ook de bermen, bebording, verkeersregel-
installaties en de apparatuur voor dynamisch verkeersmanagement (DVM) goed functioneren. 
De verkeerscentrale Noord-Holland en de centrale systemen hiervan vallen ook onder het areaal. In Heerhugowaard is een 
centrale bedienpost ingericht om beweegbare bruggen en sluizen op afstand te bedienen.

2.2  Vervangingsopgave
De kosten voor vervangingen (Figuur 2) in de komende jaren zijn gebaseerd op de daadwerkelijke behoefte en bepaald op basis 
van de actuele conditie van het areaal. Voor een vooruitblik voor de verdere toekomst wordt leeftijd als bepalende factor 
gebruikt om het vervangingsmoment te bepalen. Wanneer dit vervangingsmoment dichterbij komt, wordt op basis van 
inspectiebevindingen vastgesteld of vervanging daadwerkelijk noodzakelijk is of kan worden uitgesteld.
Over ongeveer tien jaar komt er een vervangingsgolf voor de wegen, met de piek rond 2033 in vervangingskosten. Voor kunst-
werken is al begonnen met een groot aantal vervangingen; dit zal doorlopen in de komende jaren. De eerste piek in de 
uitgaven is op korte termijn al zichtbaar, de tweede piek voor vervanging is te zien rond 2031.
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4)  Brug- en sluiswachtershuisjes zijn hier onderdeel van. Naar de overige, niet infragebonden gebouwen wordt momenteel onderzoek gedaan om vast te 
stellen of er noodzaak is tot groot onderhoud en/of vervanging. Eventuele financiële consequenties zullen nader uitgewerkt worden in de Kaderbrief 2022.



Figuur 2 | Vervangingsinvesteringen – vooruitblik 2020 tot 2040

2.3  Kwaliteit van de kapitaalgoederen
Eenmaal per jaar vindt er een inspectie plaats naar de beeldkwaliteit van het gehele areaal. Uit deze inspectie blijkt dat de 
beeldkwaliteit van het areaal voldoet aan het door PS vastgestelde kwaliteitsniveau. Tabel 1 toont de resultaten voor de 
verschillende netwerken over 2019.

Tabel 1 | Vereiste en gemeten beeldkwaliteitsniveaus

Kunstwerken dienen te voldoen aan het beeldkwaliteitsniveau als onderdeel van de eis aan het netwerk (weg) waarin ze zich 
bevinden.

Klanttevredenheid
De gebruikers van onze infrastructurele netwerken zijn over het algemeen tevreden.5) Uit dit wegbelevingsonderzoek uit 2019 
volgt dat 88% van de gebruikers tevreden tot zeer tevreden is. 
Voor wat betreft recreatievaart geeft onderzoek uit 2019 aan dat 87% van de gebruikers tevreden tot zeer tevreden is.
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Werkelijke kwaliteitsniveaus t.o.v. gehele netwerk (%) Streef-
waarde  

Reali-
satie

A+ A B C D Totaal 95% ≥ kwal. 
niveau

Stroomwegen B 5% 38% 53% 4%zz 0% 100% 95% 96%

Overige wegen C 19% 46% 19% 16% 1% 100% 95% 99%

Fietspaden B 31% 46% 17% 5% 1% 100% 95% 94%

Busbanen (incl. haltes) B 4% 7% 89% 0% 0% 100% 95% 100%

Vaarwegen C/D nvt nvt nvt nvt nvt nvt nvt

Totaal 95% 97%

5)  Wegbelevingsmonitor Automobilisten, december 2019 en Belevingsonderzoek Recreatievaart 2019, versie 2 – 1 april 2020
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Dit hoofdstuk bevat een nadere toelichting op de relevante beleidskaders voor de besluitvorming rondom het beheren van 
onze kapitaalgoederen. De financiële kaders volgen in hoofdstuk 7.

3.1  Coalitieakkoord 2019-2023 ‘Duurzaam Doorpakken’
Het bestuurlijk akkoord voor 2019-2023 is een akkoord op hoofdlijnen. De speerpunten uit het coalitieakkoord zijn klimaat, 
duurzame verstedelijking en bereikbaarheid, leefbaarheid en economie, vitaal landelijk gebied, openbaar bestuur. De kern 
van het coalitieakkoord is dat we ons sterk maken voor een duurzame, bereikbare, leefbare en innovatieve provincie. Het 
versterken van biodiversiteit, en innovatieve verduurzaming worden specifiek als thema’s benoemd. 

3.2  Kwaliteitsniveaus
Voor het bepalen van het kwaliteitsniveau waaraan het areaal moet voldoen, hanteren we de landelijke CROW-systematiek 
beheerkosten openbare ruimte. De beheer- of normkostensystematiek stelt het bestuur in staat weloverwogen te kiezen voor 
een bepaald kwaliteitsniveau voor het areaal. Verschillende keuzes resulteren in verschillende kosten voor beheer. De hierbij 
relevante beleidsthema’s staan in Tabel 2.

Tabel 2 | Beleidsthema’s

Binnen deze beleidsthema’s worden vier kwaliteitsniveaus onderscheiden. De kwaliteitsaanduidingen ‘zeer hoog’ tot en met 
‘laag’ komen overeen met de landelijke begrippen zoals de aanduidingen A+ tot en met C, zie tabel 3. In dit overzicht zijn de 
effecten van het kwaliteitsniveau “zeer laag” (niveau D) niet opgenomen, omdat het CROW wegbeheerders ontraadt dit 
kwaliteitsniveau voor wegen te hanteren.

Tabel 3 | Kwaliteitsniveaus per beleidsthema

Het onderhoud wordt niet alleen uitgevoerd op basis van het vereiste beeldkwaliteitsniveau, maar ook op basis van andere 
CROW-richtlijnen en NEN-normen. De beeldkwaliteit eisen alleen zijn niet altijd toereikend. Voor de netwerken van de 
provincie zijn beeldkwaliteitskaarten gemaakt, gebaseerd op de CROW-systematiek, waarin ook de objecten zijn verwerkt. 
In deze kaarten wordt invulling gegeven aan de kwaliteitsniveaus, specifiek voor het areaal van Noord-Holland (zie Bijlage B 
voor een voorbeeld). De gehanteerde beeldkwaliteitsniveaus zijn:
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Beleidsthema Omschrijving

Veiligheid Mate waarin ongevallen, met persoonlijk letsel en/of materiële schade, worden voorkomen

Bereikbaarheid Mate waarin congestie of verkeershinder wordt voorkomen

Comfort Mate waarin de gebruiker gemak beleeft van de toestand van het kapitaalgoed

Aanzien Mate waarin het beeld van het kapitaalgoed als aantrekkelijk wordt ervaren

Leefbaarheid Mate waarin wordt voorkomen dat (het beheer van) het kapitaalgoed geur-, geluid-, licht- en trillinghinder oplevert voor de omgeving

Milieu Mate waarin de belasting (van beheer) aan het kapitaalgoed op bodem, water en lucht wordt voorkomen

Beleidsthema Kwaliteitsniveau

Laag Basis Hoog Zeer Hoog

C B A A+

Veiligheid Kans op ongevallen klein Kans op ongevallen klein Kans op ongevallen klein Kans op ongevallen 
geminimaliseerd

Bereikbaarheid Niet in het geding Niet in het geding Niet in het geding Niet in het geding

Comfort Enigszins comfortabel Comfortabel Comfortabel Zeer comfortabel

Aanzien Matige uitstraling Redelijk verzorgde 
uitstraling

Verzorgde uitstraling Zeer verzorgde uitstraling

Leefbaarheid Beperkt, minder Niet in het geding Niet in het geding Niet in het geding

Milieu Belasting conform 
wettelijke eisen

Belasting conform 
wettelijke eisen

Belasting lager dan 
wettelijke eisen

Belasting zo beperkt 
mogelijk



Tabel 4 | Kwaliteitsniveaus per type areaal

Vaarwegen worden minimaal op niveau C onderhouden. Oevers worden onderhouden op niveau D, maar alleen op die 
locaties waar er geen risico bestaat op gevolgschade (bijvoorbeeld daar waar de oever grenst aan weiland is er geen risico, in 
tegen stelling tot een oever vlak langs een weg, waar duidelijk wel een risico geldt).

Kunstwerken dienen te voldoen aan het beeldkwaliteitsniveau als onderdeel van de eis aan het netwerk (weg) waarin ze zich 
bevinden. Bovendien geldt voor deze categorie dat ze dienen te voldoen aan de conditiescore 3 voor de technische staat. Deze 
conditiescore staat voor een redelijk niveau, geen nieuwbouw, beperkte onderhoudsschade of onderhoudsbehoefte.

Voor biodiversiteit (waaronder faunavoorzieningen en ecologisch bermbeheer) is het hanteren van beeldkwaliteitsniveaus 
niet passend. Een methode om biodiversiteit te meten is de zogeheten “nectarindex”. De nectarindex (op een schaal van 1-5) 
is een maat voor de hoeveelheid nectar-voerende planten op een locatie. Deze index is ontwikkeld door FLORON (Floristisch 
Onderzoek Nederland) en de Vlinderstichting. Momenteel wordt er binnen de provincie nader onderzoek gedaan naar de 
validatie van deze methode als maat voor de biodiversiteit. 

De beeldkwaliteitsniveaus zijn verwerkt in de gebiedscontracten en daarmee ook voor langere tijd geborgd. Middels de 
normkostensystematiek (hoofdstuk 6) kunnen we inschatten (voorspellen) wat het betekent als we een kwaliteitsniveau 
wijzigen. In paragraaf 8.2 staat een aantal variaties in kwaliteitsniveaus en het effect hiervan op de normkosten. 

Voor verkeersmanagementsystemen zijn nog geen kwaliteitsniveaus vastgesteld. De ambitie is om deze te ontwikkelen en 
vervolgens te meten.

3.3  Wet- en regelgeving
De actuele ontwikkelingen in wet- en regelgeving die van invloed zijn op beheer en onderhoud worden hier benoemd.
• De Machinerichtlijn (MRL) - Dit is wetgeving voor veilig gebruik en beheersing van risico’s voor gebruikers en 

onderhoudspersoneel van machines, waaronder beweegbare kunstwerken. Momenteel voert de provincie hiervoor het 
project Machinerichtlijn uit. 

• Chroom-6 - In 2018 is vastgesteld dat in oude verflagen van ongeveer de helft van onze beweegbare kunstwerken 
Chroom-6 voorkomt en mogelijk ook in oude verlagen van andere staalconstructies zoals openbare verlichtingsmasten. 
Gelet op de gezondheidsrisico’s zijn er extra beheersmaatregelen genomen. 

• Stikstof problematiek – Hiervoor is beleid vastgesteld. De provincie werkt momenteel aan een gebiedsgerichte aanpak 
van de stikstofproblematiek met als doel de stikstofbelasting terug te dringen en projecten vlot te trekken.

• Poly- en PerFluor Alkyl Stoffen (PFAS)  - De rijksoverheid heeft een “Tijdelijk handelingskader voor hergebruik van 
PFAS-houdende grond en baggerspecie” (THK) opgesteld. Dit THK beoogt de stagnatie waar mogelijk op te heffen, zonder 
dat dit tot risico’s voor de gezondheid en het milieu leidt. De provincie heeft in aanvulling op het THK zelf achtergrond-
waarden en saneringsbeleid voor Noord-Holland vastgesteld.

De financiële gevolgen van zowel het stikstofdossier als PFAS dossiers binnen beheer en onderhoud worden nog in kaart 
gebracht. Wanneer extra middelen nodig blijken te zijn zal dit worden aangevraagd.
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Type areaal Beeldkwaliteit

Stroomwegen B

Overige wegen 6) C

Fietspaden B

Milieuaspecten bij wegbeheer B 

Vrijliggende busbanen B

Haltes/stations Hoogwaardig Openbaar Vervoer (HOV) B

Vaarwegen/oevers C/D

6)  Gebiedsontsluitingswegen, erftoegangswegen en parallelwegen



4BEHEERSTRATEGIE
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4.1  Beheer en onderhoud
De provinciale infrastructuur is van grote maatschappelijke waarde voor de bereikbaarheid en voor de economische vitaliteit 
van Noord-Holland. Het infrastructuurnetwerk heeft een vervangingswaarde van circa € 3 miljard. Het beheer en 
onderhoud, een kerntaak van de provincie, is gericht op het optimaal laten functioneren en presteren van het netwerk en de 
daarbij behorende kapitaalgoederen tegen zo laag mogelijke kosten en (bestuurlijk) aanvaardbare risico’s. Dit wordt ook wel 
assetmanagement genoemd.

Basiselementen van onderhoud
De volgende vormen van onderhoud worden onderscheiden:
• Vast onderhoud is het onderhoud dat periodiek op een klein gedeelte van het object wordt uitgevoerd;
• Variabel onderhoud is onderhoud van veelal ingrijpende aard dat na een langere gebruiksperiode op een groot deel van 

het object wordt uitgevoerd;
• Vervangingsinvesteringen zijn noodzakelijke investeringen als gevolg van einde economische of technische levensduur 

van een (deel van een) object.

Levenscyclus benadering
Kosten worden over de hele levenscyclus (aanleg tot sloop) beschouwd. De duur van de levenscyclus is meer dan alleen de 
technische levensduur; ook de functionele, wettelijke en economische levensduur wordt bij het bepalen daarvan mee-
gewogen. Voor het bepalen van de levensduurkosten gebruiken wij methoden als Life Cycle Costing (LCC) en de 
Maatschappelijke Kosten Baten Analyse (MKBA). 

4.2  Evaluatie beheerstrategie - Onderzoek Rekenkamer
De Randstedelijke Rekenkamer heeft in 2009 met het onderzoek “Onderhoud onderbouwd” in kaart gebracht welk beleid de 
provincie op het gebied van beheer en onderhoud van civiele kunstwerken heeft ontwikkeld, hoe de provincie dit beleid 
uitvoert en in hoeverre de prestaties en doelen zijn behaald. De aanbevelingen waren ook te verbreden naar het beheer en 
onderhoud van wegen. In 2017 is een vervolgonderzoek uitgevoerd en is nagegaan in hoeverre de aanbevelingen uit het 
eerdere onderzoek zijn opgevolgd. 

De conclusie van het doorwerkingsonderzoek is dat de provincie grote stappen heeft gezet in de ontwikkeling van het beheer 
en onderhoud en de aanbevelingen uit 2009 grotendeels heeft opgevolgd. In Bijlage C zijn de aanbevelingen inclusief de 
opvolging weergegeven. De aanbevelingen ten aanzien van financiële dekking voor de toekomstige vervangingsinvesteringen, 
de ontwikkeling van de kapitaallasten en het beschikbare budget komen in hoofdstuk 8 aan de orde van deze NIKG. Hiermee 
zijn dan ook met de vaststelling van deze NIKG alle aanbevelingen opgevolgd.  

4.3  Prestatie indicatoren
Via het “Besluit Begroting en Verantwoording provincies en gemeenten” (BBV) is vastgelegd dat alle provincies vanaf de 
begroting 2018 indicatoren in de begroting moeten vermelden. De provincie Noord-Holland heeft de volgende prestatie-
indicatoren en doelstellingen, die ook relevant zijn voor beheer en onderhoud opgesteld:

Momenteel worden deze prestatie-indicatoren tegen het licht gehouden om tot een uniforme rapportage per gebied te 
komen.

Nieuw in de begroting van 2021 is een indicator voor het ‘elektriciteitsverbruik voor exploitatie van infrastructuur’. Het gaat 
hier om het nettoverschil tussen verbruik en opwek op eigen areaal.
Een indicator voor CO2-uitstoot is nog in ontwikkeling.
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Beschikbaarheid aansturing VRI’s 93%

Beschikbaarheid Waterwolftunnel 98,5%

Beeldkwaliteit minimaal 95% van de netwerken voldoet aan het geëiste kwaliteitsniveau

Doorstroming geen ongeplande stremmingen vaarwegen ten gevolge van calamiteiten oevers

Doorstroming 30 minuten gemiddelde aanrijdtijd weginspecteurs op incidenten

Doorstroming 90% van de aanrijdtijden en functiehersteltijden VRI’s wordt gehaald

Imago 80% (zeer) tevreden weggebruikers vanuit wegbelevingsonderzoek

Imago zowel omgeving als gebruikers van de provinciale infrastructuur waarderen de dienstverlening met minimaal 
een 7 in het tweejaarlijks onderzoek ‘Monitor collectieve dienstverlening’



5TRENDS EN ONTWIKKELINGEN
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In dit hoofdstuk benoemen we trends en ontwikkelingen waarop wij willen en/of moeten anticiperen binnen beheer en 
onderhoud.  Voor onder andere innovatie en duurzaamheid worden de hoofdlijnen vanuit het coalitieakkoord nader 
ingevuld. Wanneer extra middelen noodzakelijk zijn, zal hier een aanvraag voor gedaan worden binnen de bestaande 
planning & control cyclus. De verwachte kosten voor innovatie en duurzaamheid worden verder uitgewerkt in hoofdstuk 8.

5.1  Innovatie
De vele nieuwe technologische ontwikkelingen bieden innovatieve kansen voor het verbeteren van de veiligheid en bereik-
baarheid van onze infrastructuur. Doordat in ons areaal steeds meer sensoren worden toegepast, zijn we beter in staat om op 
basis van data te analyseren, tijdig te acteren, plannen bij te stellen en zo ons onderhoud nog efficiënter uit te voeren. 
De wereld van mobiliteit verandert. Hierdoor verandert de aard van onze objecten én het gebruik ervan. Met nieuwe 
technologieën en innovaties kan de mobiliteit beter gefaciliteerd worden (Smart Mobility). Zo worden sensoren steeds 
geavanceerder en goedkoper en zijn ze te gebruiken om actuele waardes (bijvoorbeeld gladheid, geluid, temperatuur, fijnstof 
of CO2) en de werking van objecten of systemen te meten. Voertuigen worden steeds slimmer en gaan zelf sturen en 
navigeren: van rijtaakondersteuning naar een volledig geautomatiseerde auto. Dit kan andere eisen stellen aan de 
infrastructuur, bijvoorbeeld betere zichtbaarheid van belijning en digitale beschikbaarheid van verkeersborden. “Slimme 
infrastructuur” kan ook communiceren met deze slimme voertuigen (coöperatieve systemen). Een voorbeeld hiervan is de 
intelligente verkeersregelinstallatie (iVRI) waarvan er eind 2019 circa 50 operationeel zijn in de provincie. Een iVRI kan via 
smartphone of onboard units communiceren met de gebruiker van zo’n slim voertuig. Cybersecurity wordt met het 
uitwisselen van data met ons areaal ook steeds een belangrijker aspect. 
Een andere trends is de mogelijkheid om gebruik te maken van “digital twins”. Dit wil zeggen dat er naast het fysieke object 
een virtuele tweeling is die met behulp van data uit sensoren in het fysieke object kan worden geoptimaliseerd; bij onder-
houd of vernieuwing kunnen die verbeteringen vervolgens in het fysieke object worden geïntegreerd. 

Infra-as-a-service
Samen met andere wegbeheerders  wordt onderzocht of het ter beschikking stellen van een deel van de infra (bijv. de berm) 
als een dienst kan worden afgenomen, het concept “Infra-as-a-Service.  De verwachting is dat circulariteit bevorderd kan 
worden middels dit concept.

5.2  Centrale aansturing areaal
De provincie beschikt over één verkeerscentrale van waaruit ook de bediening en bewaking van de Waterwolf- en 
Abdijtunnel en het Amstelaquaduct plaatsvindt. In de verkeerscentrale in Hoofddorp verzamelen we dagelijks alle 
informatie over de situatie op de weg. We hebben ook een centrale voor het bedienen van bruggen en sluizen op afstand. 
Deze duurzame en energie neutrale centrale is gelegen op het steunpunt De Lange Balk in Heerhugowaard. 

iDiensten
Als penvoerder van een consortium met meerdere publieke en private partijen, heeft de provincie recentelijk een landelijke 
raamovereenkomst gesloten voor verschillende ‘iDiensten’. Vanuit een afgestemde rolverdeling tussen publieke en private 
partijen kunnen decentrale overheden de activiteiten rond bediencentrales nu afnemen als dienst in de vorm van een 
abonnement. Zo bieden moderne technologie en specialistische kennis een hogere efficiency tegen lagere kosten. De 
provincie is gestart het afnemen van de dienst ‘Bedienend Personeel Bruggen en Sluizen’, ten dele (de flexibele schil) ter 
vervanging van het huidige contract voor de brug- en sluisbediening. Ook is een onderzoek gestart naar het afnemen van de 
dienst ‘Verkeersmanagement as a Service’.

5.3  Verkeersbelasting
Er is een directe relatie tussen het gebruik van infrastructuur (intensiteit en zwaarte van het verkeer) en de noodzaak tot 
onderhoud. Infrastructuur waar de intensiteit hoog ligt en veel vrachtverkeer is, zal eerder aan onderhoud toe zijn dan delen 
van het provinciale wegennet met weinig verkeer. 

Een nieuwe ontwikkeling is de invoering van vrachtwagenheffing. Met deze heffing gaat binnen- en buitenlands vracht-
verkeer voor het gebruik van de weg betalen. De vrachtwagenheffing gaat gelden op alle snelwegen in Nederland. Daarnaast 
wordt in overleg met de regionale wegbeheerders (provincies, gemeenten en waterschappen) per provincie bekeken voor welke 
regionale en lokale wegen ook een heffing zal gelden. Dit is van belang om te voorkomen dat doorgaand vrachtverkeer uitwijkt 
naar het onderliggende wegennet, wat gevolgen kan hebben voor de verkeersveiligheid op lokale en regionale wegen en de 
leefbaarheid in gemeenten. Op basis van het overleg met de regio’s zal de minister het wegennet waarop de heffing gaat 
gelden, definitief vaststellen. Voor wegen waarop nu al tol wordt geheven of waarop tol is voorzien gaat de heffing niet gelden. 
Bij het ontwerpen van nieuwe wegen en kunstwerken en bepaling van benodigde onderhoudsintervallen wordt rekening 
gehouden met de genoemde ontwikkelingen. 
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5.4  Conjunctuurbeeld
De wereldwijde uitbraak van het Coronavirus (Covid-19) brengt nu veel onzekerheid en zal vrijwel zeker resulteren in 
economische krimp in 2020 en mogelijk ook in 2021.
Welke invloed deze ontwikkeling heeft op de kosten van infrastructuurprojecten is nog niet goed in te schatten.

5.5  Duurzaamheid
In bijlage D worden de huidige activiteiten op het gebied van duurzaamheid nader toegelicht. In lijn met het coalitieakkoord 
zijn er voor beheer en onderhoud van het areaal doelstellingen uitgewerkt.

Voor 2030 heeft de provincie de onderstaande duurzaamheidsambities die aansluiten bij het Klimaatakkoord van Parijs en 
het Nationale Klimaatplan. Voor de vijf thema’s binnen duurzaamheid zijn dit, vertaald naar onderhoud van het areaal:
• CO2 reductie - De CO2 uitstoot is in 2030 met 50% afgenomen (in lijn met de doelstelling van Parijs, referentiejaar 1990);
• Energietransitie - De operatie7) van de provinciale infrastructuur is in 2030 energieneutraal (Het elektriciteitsverbruik 

voor de exploitatie van de infrastructuur wordt opgewekt op het eigen areaal met zonneparken en zonnepanelen);
• Circulaire economie (infrastructuur) – De toepassing van primaire grondstoffen bij aanleg en beheer van provinciale 

infrastructuur is in 2030 met 50% afgenomen (Van alle gebruikte bouwmaterialen is maximaal 50% een primaire 
grondstof);

• Klimaatadaptatie - Nieuwbouwprojecten zijn klimaatbestendig en water robuust;
• Biodiversiteit - De biodiversiteit wordt versterkt bij aanleg, beheer en operatie van de provinciale infrastructuur.

De laatste twee doelstellingen zijn nog nader te specificeren tot een meetbare doelstelling.

Klimaatadaptatie
De gebieden in de provincie die kwetsbaar zijn voor klimaatveranderingen zijn in kaart gebracht door stresstesten uit te 
voeren. Op grond van scenario’s wordt inzichtelijk gemaakt waar de risico’s in het areaal liggen. De knelpunten die aan het 
licht zijn gekomen worden momenteel geijkt en gevalideerd. Per knelpunt stellen we vast of preventief aanpakken nodig is.

Biodiversiteit
Voor het versterken van de biodiversiteit zijn de afgelopen jaren extra middelen vrijgemaakt voor ecologisch bermbeheer, het 
realiseren van nieuwe faunapassages en het verbeteren van de onderhoudssituatie van bestaande faunapassages. Andere 
voorbeelden zijn pilots met sinusmaaien, gefaseerd maaien en insectenhotels, in de vorm van staand en liggend dood hout. 
Recent is er 1 miljoen euro beschikbaar gesteld voor natuurvriendelijke oevers. Om de beleidslijn voor biodiversiteit 
structureel door te kunnen zetten, zal er na uitputting van de (eenmalige) extra middelen vanuit het coalitieakkoord ingezet 
worden op structurele budgetten.
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7)  Operatie betreft het operationele elektriciteitsverbruik: brugbediening, tunnelinstallaties, openbare verlichting e.d.



6BASISKOSTEN VAN BEHEER  
EN ONDERHOUD
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In dit hoofdstuk presenteren we de resultaten van de normkostenbudgetberekening. Samen met de taakstelling en de 
werkelijke onderhoudsbehoefte geeft dit een helder beeld van de financiële vooruitzichten met betrekking tot het beheer en 
onderhoud. Alle bedragen betreffen prijspeil 2019.
Het financiële kader dat hiervoor van toepassing is wordt beschreven in hoofdstuk 7.

6.1  Normkostenbudget
Om te kunnen bepalen wat de jaarlijkse gemiddelde beheerkosten zijn, maken we gebruik van de landelijk toegepaste 
beheerkostensystematiek van het CROW (publicatie 145). Dit wordt ook wel normkostenbudgetberekening genoemd. Het 
resultaat van deze berekening is een normkostenbudget, kortweg ‘normbudget’. Dit normbudget is het jaarlijks gemiddeld 
benodigde budget om al het areaal eeuwigdurend te kunnen beheren. De basis hiervoor vormen gegevens over beheerkosten 
van overige provincies en vergelijkbare beheerders. Deze worden vertaald naar een gemiddeld kostenkengetal voor 
verschillende objecten en elementen van het areaal.

Figuur 3 | Normbudget = areaalgegevens * kwaliteitsambities * kostenkengetallen (DO = dagelijks onderhoud (vast),  

GO = groot onderhoud (variabel)

Verschillende keuzes resulteren in verschillende kosten voor beheer. Met deze systematiek is het mogelijk om de keuzes voor 
kwaliteitsniveaus en de daarbij behorende kosten naast elkaar te zetten. Dit is nader uitgewerkt in paragraaf 7.2. Het totale 
normbudget is berekend op € 115,8 mln in 2019.

Tabel 5 | Totale normbudget 2019

Prijspeil 2019

Dit is een toename van bijna 19%8) ten opzichte van de berekening in de NIKG uit 2015. Deze toename is toe te schrijven aan:
• Areaaluitbreiding in de periode 2014 – 2018, denk hierbij aan de N23, Hoogwaardig OV;
• Prijsstijging (tussen 2014 en 2019 was de GWW-index circa 8%);
• De nieuwe normbudgetberekening omvat ook gewijzigde onderhoudsmaatregelen (zoals sinusmaaien);
• Hogere VAT9)-kosten (nu PEAT genoemd). 

De PEAT kosten zullen naar lager een niveau worden gebracht. Differentiatie in deze kosten is mogelijk voor projecten waar 
extra aandacht voor omgeving noodzakelijk is of waar andere specifieke omstandigheden zijn. 
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8)  Het normbudget in 2015 was 92,9 miljoen euro. De apparaatskosten van ca. €4,5 miljoen zijn toen niet in het normbedrag opgenomen (boeking van uren 
op projecten werd toen anders geadministreerd). Om het normbudget 2015 te kunnen vergelijken met 2019 moet dit bedrag opgeteld bij het 2015 bedrag 
(2015 komt dan op 97,4 mln). Dit levert een effectieve toename van 19%.
9)  VAT-kosten: kosten voor Voorbereiding, Administratie en Toezicht (kosten voor engineering, het toezicht en projectmanagement) betreffende de realisa-
tie van een project. PEAT-kosten: kosten voor Projectmanagement, Engineering, Administratie en Toezicht.

Normbudget (€ mln) Normbudget 2019 Normbudget 2019 minus 
Taakstelling 2015  

Normbudget - onderhoud 
en vervanging  

Vast Onderhoud 30,4 26,4 Onderhoud - 62,9

Variabel Onderhoud 40,4 36,4

Vervangingsinvesteringen 44,9 43,0 Vervanging -  43,0

Totaal 115,8 105,9 105,9



6.2  Taakstelling op het normbudget
De provincie streeft ernaar om efficiënter te werken dan de norm: met minder budget het beheer en onderhoud uitvoeren 
met behoud van de kwaliteit. In dit budget is een jaarlijkse korting ter grootte van ca. € 8 miljoen (oude taakstelling 201510)) 
berekend op het vast en variabel onderhoud en doorgevoerd in het berekende normbudget. Deze korting is verwerkt in de 
huidige gebiedsbudgetten. Voor de vervangingsinvesteringen is een efficiencykorting van 5% toegepast als gevolg van 
trajectbenadering (combineren van projecten) van ca. € 2 miljoen. Deze taakstelling is verwerkt en gerealiseerd.  Hiermee is 
het nieuwe normbudget waarmee rekening wordt gehouden € 105,9 mln in 2019.

6.3  Werkelijke onderhoudsbehoefte
Naast het normbudget is het ook van belang om te weten wat de werkelijke onderhoudsbehoefte is. De werkelijke 
onderhoudsbehoefte zijn de per jaar geraamde kosten op basis van de werkelijk benodigde beheer en onderhoudsactiviteiten 
(in dat jaar). Het gaat hierbij om vast onderhoud, variabel onderhoud en vervangingsinvesteringen. De norm gaat uit van 
jaarlijks gelijke bedragen, terwijl de werkelijke onderhoudsbehoefte zich kenmerkt door grote jaarlijkse schommelingen 
(pieken en dalen). Bij het vast onderhoud is de behoefte jaarlijks vrijwel gelijk, omdat de onderhoudsfrequentie van het vast 
onderhoud vaak jaarlijks is (bijvoorbeeld het maaien van de bermen). Bij het variabel onderhoud verschilt de jaarlijkse 
behoefte, afhankelijk van het voor dat jaar verwachte onderhoud (bijvoorbeeld het vervangen van een asfaltdeklaag). Een 
andere reden is de leeftijd van het areaal. Bij ouder areaal komen vaker dure vervangingen voor die grote verschillen tussen 
de jaarlijkse bestedingen kunnen veroorzaken.
Voor de werkelijke onderhoudsbehoefte is begin 2019 een doorkijk gemaakt tot 2040. De werkelijke onderhoudsbehoefte is 
bepaald op basis van leeftijd en toestand (inspecties) van het areaal.

In Figuur 4 is de werkelijke totale onderhoudsbehoefte vergeleken met het nieuwe normbudget. 

Figuur 4 | Onderhoudsbehoefte versus normbudget voor het totale beheer en onderhoud

In figuur 4 is te zien dat de werkelijke jaarlijkse onderhoudsbehoefte zich rond het normbudget beweegt. Gemiddeld gezien 
zijn deze goed in lijn met elkaar. Dit betekent dat de daadwerkelijke onderhoudsbehoefte van de provincie Noord-Holland 
goed overeenkomt met de verwachting. De daadwerkelijke budgetten voor de komende jaren zijn verhoogd in lijn met de 
stijging van het normbudget. Dit betekent dat er momenteel geen extra budget nodig is. Ook betekent dit dat we de 
taakstelling hebben gerealiseerd en het beheer- en onderhoud voor minder kosten uitvoeren dan de normkostenberekening 
aangeeft.
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10)  Deze taakstelling is als volgt opgebouwd:1) 1 miljoen kostprijssturing 2) 4 miljoen efficiëntie gebiedscontracten, 3) 5% efficiëntiekorting als gevolg van 
trajectbenadering (wegen) voor vast en variabel onderhoud. Voor vervangingsinvestering geldt de 5% efficiëntiekorting
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De gegevens in Figuur 10 zijn hieronder uitgesplitst in het deel voor vast en variabel onderhoud en voor vervangingen.

Vast en variabel onderhoud
In Figuur 5 staan de volgende kosten van vast en variabel onderhoud:
• Normbudget
• Werkelijke budget
• Onderhoudsbehoefte

Figuur 5 | Vergelijking normbudget, onderhoudsbehoefte en werkelijk budget vast en variabel onderhoud

Hieruit blijkt dat de onderhoudsbehoefte eerst hoger is dan het werkelijke budget, daarna een aantal jaren lager en vanaf 
2030 redelijk in evenwicht is met het budget.
De vergelijkingen tussen de werkelijke onderhoudsbehoefte en budgetten die in de begroting staan hebben als doel om te 
zien of er voldoende middelen zijn om het benodigde onderhoud goed uit te kunnen voeren.
Gemiddeld gezien komen het normbudget en de onderhoudsbehoefte goed met elkaar overeen. Om jaarlijks voldoende 
budget in de begroting op te nemen, dient te worden uitgegaan van de daadwerkelijke onderhoudsbehoefte. 

Vervangingsinvesteringen
Vervangingsinvesteringen worden financieel gedekt met kredieten. De vervangingsinvesteringen zijn ook tot en met 2040 in 
beeld gebracht. Figuur 6 toont het verloop van de onderhoudsbehoefte en het normbudget voor vervangingsinvesteringen.
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Figuur 6 | Vergelijking taakstellend normbudget en onderhoudsbehoefte voor vervangingsinvesteringen

6.4  Kapitaallasten
Een andere financiële component van vervangingsinvesteringen is dat de kapitaallasten gedekt moeten worden (zie hoofd-
stuk 8 voor een nadere toelichting op deze systematiek). Vanuit de financiële kaders, beschreven in hoofdstuk 8, wordt 
voorgesteld over te gaan op kapitaallastensturing.
In de onderstaande grafiek zijn de kapitaallasten berekend op basis van de vervangingsbehoefte zoals weergegeven in dit 
hoofdstuk. De kapitaallasten lopen op en gaan uiteindelijk richting het normbudget voor vervanging. In bijlage F staan de 
waarden weergegeven in tabelvorm.

Figuur 7 | Kapitaallasten vervangingsinvesteringen (exclusief rentelasten)
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6.5  Onderhoudskosten – areaaluitbreiding en nieuwe ontwikkelingen
De meerjarige onderhoudskosten van een areaaluitbreiding worden voorafgaand aan de realisatie geraamd. De raming van 
de beheer- en onderhoudskosten bedraagt conform de CROW systematiek ongeveer 3% van het investeringsbedrag. Het 
percentage zonder de kosten voor vervanging is lager en bedraagt bij wegen dan 1,95% per jaar en bij vaarwegen 1,2% per jaar 
van het investeringsbedrag. De daadwerkelijke gerealiseerde areaaluitbreiding wordt eenmaal per jaar geïnventariseerd. Op 
basis hiervan wordt de uiteindelijke kostenschatting gemaakt van de toename in jaarlijkse onderhoudskosten. De 
onderhoudskosten kunnen ook veranderen door invoering van aanpassingen in beleid en nieuwe trends en ontwikkelingen. 
Bij substantiële veranderingen van onderhoudskosten zullen middelen aangevraagd worden via de Kaderbrief en verwerkt in 
de meerjarenbegroting.

Provincie Noord-Holland27Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023



7FINANCIËLE KADERS
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In dit hoofdstuk beschrijven we hoe het onderhoudsbudget wordt gefinancierd en welke financiële kaders van toepassing zijn 
of worden voorgesteld.

7.1  Financiering van onderhoud
Het financieel kader van de NIKG bestaat uit de volgende onderdelen:
• Vast onderhoud en gebiedsbudgetten
• Variabel onderhoud
• Vervangingsinvesteringen

Wanneer de kwaliteitsniveaus bestuurlijk zijn vastgesteld, is daarmee de toekomstige budgetbehoefte voor beheer en 
onderhoud van de provinciale infrastructuur op basis van de normkostenbudgetberekening duidelijk (zie hoofdstuk 7). 
Conform het BBV en de uitvoeringsregels infra is er een onderscheid tussen vast en variabel onderhoud en vervangings-
investeringen in de begroting.

Vast onderhoud en gebiedsbudgetten
Voor vast onderhoud en de gebiedsbudgetten wordt in de begroting een jaarlijks budget opgenomen.

Variabel onderhoud
Voor het variabel onderhoud, ook wel “groot onderhoud” genoemd, is een grote variatie in budgetbehoefte per jaar. 
Flexibiliteit is nodig voor een goede aansluiting op nieuwbouw- en vervangingsinvesteringsprojecten, zodat opdrachten 
gecombineerd kunnen worden uitgevoerd (onder andere door trajectbenadering).
Om deze schommelingen in de exploitatie tegen te gaan zijn twee bestemmingsreserves ingesteld: Groot onderhoud wegen 
en Groot onderhoud vaarwegen. Zowel de stortingen als de uitgaven lopen via de begroting (bevoegdheid PS), wat de 
transparantie voor PS verhoogt.
Het variabel onderhoud is deels ondergebracht in de exploitatie (gebieds)contracten en deels in de bestemmingsreserve, zoals 
hierboven beschreven. Bij dit laatste gaat het om de variabele kosten die niet in de gebiedscontracten zitten, zoals beheer en 
onderhoud van tunnels, baggeren, constructieve veiligheid van bruggen en voorziene transitiekosten inzake de gebieds-
contracten. De bestemmingsreserves worden jaarlijks met een gelijkblijvend (norm)bedrag gevoed. Onttrekking uit de 
bestemmingsreserve vindt plaats op basis van de werkelijke kosten. Daarmee is flexibiliteit in het tijdstip van besteden 
bereikt en worden pieken en dalen in de begroting en jaarrekening vermeden.

Vervangingsinvesteringen
De gedachte achter de CROW-systematiek is dat er vanaf het moment van aanleg van een weg gedurende de gebruiksduur 
voor vervanging wordt gespaard. Een vervangingsinvestering direct ten laste brengen van de begroting zou heel grote pieken 
daarin opleveren. Dat is niet gewenst en op basis van het BBV ook niet toegestaan. Daarom wordt met een vervangings-
investering (en ook een renovatie) op dezelfde wijze omgegaan als met een nieuwe investering. Er worden kredieten verstrekt 
waarin voor de vervangingsinvesteringen wegen en vaarwegen het geraamde kasritme staat (verwachte uitgaven per jaar 
voor het vervangingsproject). De afschrijvingskosten en de bijkomende rentekosten vormen tezamen de kapitaallasten en 
worden over de toekomstige gebruiksduur als last genomen. De financiering van de kapitaallasten vindt momenteel plaats 
uit eigen middelen en niet via het aantrekken van externe financiering. De kapitaallasten bij de provincie Noord-Holland 
bestaan daardoor alleen uit afschrijvingslasten. Op basis van de huidige prognoses zal in 2023 dit beeld veranderen en zal 
deels gebruik moeten worden gemaakt van externe financiering, waardoor ook weer rentelasten berekend moeten worden.

Dekking kapitaallasten
Voor wat betreft de kapitaallasten die voortkomen uit de vervangingsinvesteringen, weergegeven in paragraaf 6.4, geldt dat 
wordt voldaan aan het advies van de Rekenkamer.  Deze stelt dat er dekking dient te zijn voor 8 jaren (2 coalitieperioden).  Op 
de langere termijn zullen de kapitaallasten voor de vervangingsinvesteringen over de hele linie verder toenemen. De oorzaak 
hiervan is het feit dat in 2011 het gehele areaal van de provincie vervroegd is afgeschreven naar een boekwaarde van € 0. Dit 
leidt tot zeer lage kapitaallasten op dit moment maar deze zullen stijgen op het moment dat de betreffende objecten 
vervangen moeten worden. In de begroting 2021 / meerjarenraming is rekening gehouden vanaf 2021 met de kapitaallasten 
van een gemiddeld investeringsvolume van jaarlijks € 40 miljoen en daarnaast nog met een extra kapitaallast als gevolg van 
prijsstijgingen (indexering) voor een jaarlijks investeringsvolume van € 5 miljoen.

7.2  Gewijzigde financiële kaders
Tijdens de looptijd van de vorige NIKG is een aantal kaders gemaakt of aangepast, dat van belang is voor beheer en 
onderhoud. Dit is vastgelegd in de financiële verordening 2019. De kaders van belang voor beheer en onderhoud zijn:

Provincie Noord-Holland29Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023



Verlenging van de afschrijvingstermijnen
De provincie Noord-Holland heeft een grote hoeveelheid wegen, kunstwerken en oevers geactiveerd op de balans. Per 1-1-2019 
bedraagt dit circa € 500 miljoen. Deze activa werden tot en met 2017 afgeschreven met een levensduur van 25 jaar. Bij de 
jaarrekening 2018 is deze levensduur herzien op basis van drie bronnen:
• werkelijke levensduur van onze objecten
• theoretische levensduur (op basis van ontwerp)
• benchmark met andere provincies

De nieuwe afschrijvingstermijnen zijn als volgt vastgesteld:
• Wegen  50 jaar
• Kunstwerken  50 jaar
• Technische installaties 5, 8 of 15 jaar
• Openbaar vervoer busbanen 50 jaar
• Groen Natuurbrug/Ecoduct 50 jaar
• Oevers 40 jaar voor houten damwand/staal koud gevormd
  80 jaar voor stalen damwand warmgewalst

De verlenging van de afschrijvingstermijnen leidt op korte termijn tot lagere kapitaallasten, maar betekent ook dat de 
kapitaallasten over een langere periode in de exploitatie worden verantwoord. De kosten spreiden zich naar achter, maar 
lopen daarmee parallel aan de verwachte gebruiksduur van het object. 

Start afschrijvingsmoment
In de systematiek tot 2019 startten de afschrijvingen in het jaar dat volgt op de boeking van de kosten/opbrengsten. Deze 
systematiek is in lijn gebracht met de voorschriften uit het BBV, dat bepaalt dat gestart wordt met afschrijvingen als het 
actief gereed is gekomen en in gebruik is genomen. Voor projecten waarbij dit lastig is vast te stellen (bijvoorbeeld omdat 
wegvakken steeds openblijven voor verkeer) is in de financiële verordening een uitzonderingsbepaling geformuleerd.

Sturen op kredieten in plaats van op kasritmes
In de planning en realisatie wordt binnen de provincie gestuurd op kasritmes per jaar. Voor het bewaken van (inhoudelijke) 
voortgang en vanuit het oogpunt van treasury blijft dat relevant en blijven we de kasritmes intern bewaken. Vanuit het 
oogpunt van bestuurlijke besluitvorming en begrotingsrechtmatigheid is echter niet het kasritme bepalend, maar de 
realisatie binnen het vastgestelde krediet. Wij zullen in de bestuurlijke besluitvorming en de tussentijdse actualisaties het 
accent leggen op sturen van vastgestelde kredieten. 

Kapitaallasten via reserve of via de reguliere begroting
In de huidige systematiek wordt een deel van de kapitaallasten gedekt ten laste van een reserve kapitaallasten en een ander 
deel ten laste van de reguliere begroting. We stellen voor deze systematiek de komende jaren te handhaven. Op de langere 
termijn treffen wij voorbereidingen om nieuw ontstane kapitaallasten via de exploitatie te laten lopen, zodat alle structurele 
kapitaallasten ook gedekt worden met structurele middelen in de begroting. Op deze hoofdlijn is ingezet. Echter, PS kunnen 
voor nieuwe investeringen nog steeds expliciet het besluit nemen om hiervoor wel (al bestaande) reserves in te zetten.

7.3  Voorstellen voor wijzigingen financiële kaders
Een aantal financiële kaders wordt in deze NIKG ter goedkeuring voorgelegd. Dit zijn:

Indexering
We vereenvoudigen de systematiek van indexeren waarbij een wijziging op het indexcijfer slechts éénmaal per jaar wordt 
doorgevoerd. Dit betekent meer eenvoud, aanzienlijk minder mutaties en besparing in capaciteit, terwijl het inzicht en de 
budgettaire consequenties niet wijzigen.

Van investeringsplafond naar kapitaallastensturing
Zoals aangegeven in hoofdstuk 6.4, zullen op de langere termijnde kapitaallasten voor de vervangingsinvesteringen over de 
hele linie verder toenemen. We stellen daarom voor om vanaf nu te sturen op de kapitaallasten (investeringsniveau gedeeld 
door afschrijvingstermijn). Daarmee kan meerjarig gestuurd worden op de ontwikkeling in de kapitaallasten. 

Na goedkeuring van deze financiële kaders door PS zullen deze worden verwerkt in de financiële beleidskaders.
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8
KOSTENONTWIKKELING 
BELEIDSWIJZIGINGEN, TRENDS EN 
ONTWIKKELINGEN
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Een inschatting van de kosten van beleidswijzigingen en trends en ontwikkelingen zoals beschreven in de hoofdstukken 3 
en 5 wordt hier gegeven. Nadere details zijn te vinden in bijlage E.

Het betreft een kostenschatting op hoofdlijnen. De voorliggende NIKG vraagt hier geen dekking voor. Aanvraag van 
financiering volgt de bestaande financiële planning en control cyclus. Voor 2021 geldt dat er geen mogelijkheden zijn om 
extra uitgaven te doen voor beleidswijzigingen, trends en ontwikkelingen zoals omschreven in voorliggende NIKG (referentie 
- Kaderbrief 2021, vastgesteld door PS op 18 mei 2020).
Voor de duurzaamheidsambities (maatregelen binnen infraprojecten)  zullen de middelen voor 2021-2023 vrijgespeeld worden 
middels de 1e begrotingswijziging 2021. Dit dient te gebeuren door herschikking binnen de huidige ruimte voor infra-
structurele projecten.

8.1  Beleidskader kwaliteitsniveaus

Kosten wijziging beeldkwaliteitsniveau geheel areaal
Om inzicht te krijgen in de invloed van een beleidswijziging op beeldkwaliteitsniveaus op de normkosten zijn meerdere 
scenario’s doorgerekend. Het huidige basis onderhoudsniveau B/C is daarin op 100% gesteld. Langlopende contractuele 
verplichtingen zijn aangegaan met gebiedsaannemers waardoor een wijziging in de contracten in eerste instantie geld  kost. 
Het aanpassen van het kwaliteitsniveau en daarmee een verandering van het normbudget kan niet direct vertaald worden 
naar een verhoging dan wel verlaging van het benodigd onderhoudsbudget.
De kwaliteitsniveaus bij de andere provincies Utrecht, Flevoland en Zuid-Holland zijn bekend. Over het algemeen wordt 
niveau B gehanteerd als basisniveau. 
Het voorstel is om de huidige kwaliteitsniveaus te handhaven.

Kosten wijziging zwerfvuil kwaliteitsniveau
Voor bermen geldt dat het kwaliteitsniveau waarop onderhoud wordt uitgevoerd afhankelijk is van de locatie van de berm. 
Vanuit de Stichting Schoner Noord-Holland is het initiatief gekomen om de hoeveelheid zwerfvuil te verminderen. Er zijn 
eenmalige aanloopkosten om de kwaliteit op een hoger niveau te brengen. Vervolgens zijn er jaarlijks structurele kosten voor 
het in stand houden van dit hogere kwaliteitsniveau. De structurele kostenstijging voor vermindering zwerfvuil ligt rond de 
0,7 miljoen per jaar (hoogste kwaliteitsniveau).

8.2  Trends en ontwikkelingen

Kosten Duurzaamheid binnen beheer- en onderhoud
Er is een verkenning uitgevoerd van de kosten van duurzaamheidsmaatregelen die nu zover ontwikkeld zijn dat ze kunnen 
worden toegepast. Op grond hiervan wordt verwacht een CO2-reductie van ongeveer 8% te kunnen realiseren tegen 
aanvankelijk circa 8% extra kosten.
Een continue aanpassing van deze inschattingen zal plaatsvinden op basis van nieuw verkregen inzichten en gegevens. Dit 
is inherent aan de realisatie van een transitie met een groot leereffect. Dit vertaalt zich in een indicatief bedrag van rond de 
20 miljoen euro voor een periode van 8 jaar. 
De financiering van specifieke projecten voor het versnellen van de verduurzaming van de infrastructuur valt buiten het 
genoemde opslagpercentage, zoals bijvoorbeeld de verdere uitrol van LED verlichting. 

Kosten Innovatie binnen beheer- en onderhoud
Voor beheer en onderhoud wordt innovatie als een belangrijk middel gezien om slimmer en beter om te gaan met het areaal. 
Een voorbeeld hiervan is het verkrijgen van conditiedata van het areaal door bijvoorbeeld het aanbrengen van sensoren 
waarmee onderhoud kan worden geoptimaliseerd.
Ook moet er vanuit innovatie invulling gegeven worden aan de maatschappelijke opgaven die er liggen, zoals 
duurzaamheid. Vanuit de Bouwagenda is een verkennend percentage van 2% bovenop projectkosten voorzien om deze ambitie 
waar te maken. Een eerste inschatting van kosten geeft een bedrag van 5 miljoen voor een periode van 8 jaar.
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In onderstaande tabel zijn de eerder besproken normkosten en de genoemde bedragen in dit voorliggende hoofdstuk 
samengevat. 

Tabel 6 | Kosten voor het basisonderhoud (normkosten) 

Voor de realisatie van duurzaamheidsambities binnen projecten geldt onderstaande kostenindicatie. 

Tabel 7 | Kosten duurzaamheidsambities binnen projecten 

De kosten voor overige wijzigingen in beleidskaders, trends en ontwikkelingen (te maken keuzen) zijn hieronder 
weergegeven. 

Tabel 8 | Kosten voor wijzigingen in beleidskaders, trends en ontwikkelingen (keuzes)* 

* Indicatieve kosten op basis van huidige inzichten
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Betreft Toelichting Kosten indicatie

Vast Onderhoud Vast onderhoud is het onderhoud dat jaarlijks op een klein gedeelte van 
het object wordt uitgevoerd (bijv. maaien)

26,4 miljoen per jaar 

Variabel Onderhoud Variabel onderhoud is onderhoud van veelal ingrijpende aard dat na een 
langere gebruiksperiode op een groot deel van het object wordt 
uitgevoerd.

36,4 miljoen per jaar 

Vervangingsinvesteringen Vervangingsinvesteringen zijn noodzakelijke investeringen als gevolg 
van einde economische of technische levensduur van een (deel van een) 
object. 

43,0 miljoen per jaar
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Duurzaamheid – CO2 reductie 
o.a.

Meerdere maatregelen binnen infraprojecten 2,5 miljoen per jaar 
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Betreft Toelichting Kosten indicatie

Beeldkwaliteit - gehele areaal Aanpassing van beeldkwaliteit op het gehele areaal vanwege lopende gebiedscontracten 
niet te kwantificeren

Beeldkwaliteit - Zwerfvuil Specifieke aanpassing beeldkwaliteit bermen ter verlaging hoeveelheid 
zwerfvuil

0,7 miljoen euro per jaar voor het 
hoogste kwaliteitsniveau

Duurzaamheid - 
energiebesparing

Specifiek duurzaamheidsproject – Resterende deel openbare verlichting 
vervangen door LED verlichting 

5,4 miljoen euro éénmalig

Duurzaamheid - 
energiebesparing

Specifiek duurzaamheidsproject – Abdij- en de Waterwolftunnel LED 
verlichting

1,5 miljoen euro éénmalig

Biodiversiteit Binnen het coalitieakkoord is voor 2020-2023 éénmalig 0,5 miljoen per 
jaar beschikbaar gesteld -> omzetten naar structureel bedrag vanaf 2024

0,5 miljoen euro per jaar

Innovatie Innovatieve bouwoplossingen, slimmer en beter omgaan met het areaal 
(o.a. data gedreven onderhoud)

1 miljoen per jaar  

Smart Mobility Doorontwikkeling van Smart Mobility 2 miljoen, oplopend naar 5 
miljoen in 2024 per jaar



BIJLAGEN A T/M F
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ABEGRIPPENLIJST

Kaderbrief
In de kaderbrief geeft het college van Gedeputeerde Staten van de provincie Noord-Holland zijn visie op 
de te verwachten financiële ontwikkelingen en op het beleid in de komende jaren. Met deze brief vraagt 
het college aan Provinciale Staten aan te geven wat de financiële kaders zijn voor de begroting en de 
meerjarenraming. De kaderbrief is daarmee de start van de jaarlijkse beleids- en begrotingscyclus.

Begroting
Jaarlijks stellen Provinciale Staten de programmabegroting voor het komend jaar vast. In de begroting 
staan de doelen en de bedragen die Provinciale Staten voor het bereiken daarvan beschikbaar willen 
stellen. Ook worden de financiële middelen geraamd, waarover de provincie kan beschikken voor de 
uitvoering van haar taken. De begroting bestaat uit een geordend overzicht van alle voor een bepaald 
kalenderjaar te verwachten baten en lasten.

Jaarrekening
De jaarrekening bevat een evaluatie van de voortgangsrapportages en biedt het bestuur een monitor op 
de werkelijke situatie. Door middel van (nog vast te stellen) Prestatie-Indicatoren wordt gemonitord in 
hoeverre de beleidsvisie is gerealiseerd, waar eventueel op moet worden bijgestuurd en in hoeverre de 
beleidsvisie aansluit op de werkelijke situatie. Naar aanleiding van de jaarrekening kan het bestuur 
zijn beleidsvisie aanpassen. De jaarrekening wordt verwerkt in het jaarverslag.

PEAT kosten
Kosten voor Projectmanagement, Engineering, Administratie en Toezicht.

BIJLAGE
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BBEELDKWALITEITSKAARTEN
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Figuur 8 | Beeldkwaliteitskaart Wegen (1)

Figuur 9 | Beeldkwaliteitskaart Wegen (2)
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Figuur 10 | Beeldkwaliteitskaart Vaarwegen

Figuur 11 | Beeldkwaliteitskaart Openbaar Vervoer
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CAANBEVELINGEN REKENKAMER 2017 - 
OPVOLGING
Vervolgonderzoek Beheer en onderhoud wegen en kunstwerken (2017)
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Aanbevelingen aan PS Is uit-
gevoerd

Toelichting op ja/deels uitgevoerd Bron-
documenten

1  Zolang de kapitaallasten 
oplopen en nog geen 
volledige dekking is 
geregeld: zorg dat minimaal 
voor de huidige en de 
daaropvolgende 
collegeperiode dekking is 
geregeld. 
Vraag GS hiermee rekening 
te houden in de nieuwe 
NIKG.

Ja Ten aanzien van de afschrijvingstermijnen en afschrijvings-
systematiek zijn nieuwe keuzes gemaakt, mede op advies van de 
Rekenkamer en de accountant. 
De verlenging van de afschrijvingstermijnen leidt op korte termijn tot 
lagere kapitaallasten en betekent ook dat de kapitaallasten over een 
langere periode in de exploitatie worden verantwoord. 
Tot 2027 voorzien wij geen probleem (twee coalitieperiodes). 
Op de lange termijn treffen wij voorbereidingen om nieuwe ontstane 
kapitaallasten via de exploitatie te laten lopen, zodat alle structurele 
kapitaallasten ook gedekt worden met structurele middelen in de 
begroting. Via de kaderbrief en de meerjaren begrotingen doen wij 
hiervoor nadere voorstellen aan Provinciale Staten.

Nota 
Infrastructurele 
Kapitaalgoederen 
2020-2023.

2  Vraag GS na te gaan of 
Kritieke prestatie 
indicatoren (KPI’s) uit het 
prestatiemeetsysteem 
gebruikt kunnen worden 
voor het informeren van PS 
over het mobiliteitsbeleid of 
dat andere indicatoren 
meer geschikt zijn. 

Ja In de begroting zijn inmiddels diverse KPI’s verwerkt. De komende 
jaren worden deze geëvalueerd en mogelijk bijgesteld, onder 
andere op basis van de KPI’s die wij samen met onze 
gebiedsopdrachtnemers hebben ontwikkeld en nu invoeren.

Begroting 2020

3  Vraag GS onderzoek te 
doen naar de meerwaarde 
van aslastmetingen en 
indien deze metingen 
uitgevoerd gaan worden 
om de resultaten ervan te 
betrekken bij het inschatten 
van de risico’s en de 
afweging van de te nemen 
beheer- en 
onderhoudsmaatregelen. 

Ja Het is gebleken dat de aanpak van deze problematiek sterk 
gebonden is aan de specifieke assets van de verschillende 
beheerders. Daarnaast loopt er momenteel een onderzoek, dat 
door TNO wordt uitgevoerd, naar de specifieke effecten van type 
banden en bandenspanning op kunstwerken. Op basis van de 
uitkomsten van dit onderzoek gaan wij samen met andere 
provincies en rijksoverheid bekijken hoe we dit op landelijk niveau 
kunnen oppakken. Ook zijn er (ad-hoc) wegbeheerder overleggen 
om de schade aan de wegen ten gevolge van scheve- en 
overbelading tegen te gaan. Hierbij wordt gebruik gemaakt van 
convenanten met vervoerders, de contracten van de provincie met 
bouwbedrijven en in combinatie met controles van as- en 
wiellasten. 

Zie toelichting

4  Vraag GS in toekomstige 
voortgangsrapportages op 
te nemen welk percentage 
van het areaal welk 
kwaliteitsniveau heeft.

Ja Deze informatie is reeds verwerkt in de jaarrekening 2018. Jaarrekening 2018

5  Vraag GS na te gaan op 
welke punten uit de 
vergelijking met de andere 
Randstadprovincies geleerd 
kan worden. 

Ja Wij zijn in structureel overleg met zowel de Randstadprovincies 
als met de overige provincies om van elkaar te leren, zowel op 
operationeel, tactisch als strategisch niveau. Ook de onderwerpen 
als afschrijvingstermijnen, ontwikkelen van indicatoren (KPI’s), 
risico gestuurd beheer & onderhoud en aslastproblematiek 
worden hierbij besproken.

 Zie toelichting



DLOPENDE INITIATIEVEN DUURZAAMHEID

Voor directe toepassing van ‘volwassen’ duurzaamheidsmaatregelen is de ‘Handreiking duurzame 
maatregelen Infra PNH‘ ontwikkeld met kansrijke maatregelen binnen projecten. Haalbare 
maatregelen, mits passend binnen de beschikbare middelen, worden ingevoegd voordat het project 
naar de uitvoeringsfase gaat. Naast projecten waarin duurzaamheid meegenomen wordt, zijn er 
projecten specifiek gericht op duurzaamheid. Het kenmerk hiervan is dat ze grootschalig worden 
uitgerold over alle objecten die daarvoor in aanmerking komen. Ook stimuleren we de markt tot extra 
innovatie door duurzaamheid onderdeel te maken van gunningscriteria binnen aanbestedingen. De 
gebiedsopdrachtnemers die in opdracht van de provincie het areaal onderhouden hebben zich in de 
gebiedscontracten gecommitteerd aan extra bijdragen aan duurzaamheid. 
Gebruik van duurzame bouwmaterialen die een zeer beperkte CO2-uitstoot veroorzaken dragen bij aan 
duurzaamheid. Voorbeelden zijn geopolymeren als vervanger voor cement in beton, biobased 
wegmeubilair en waterbouwkundige constructies, bruggen en viaducten. In 2019 is bijvoorbeeld in de 
N231 in een deel van de weg biobased materiaal toegepast. 
De provincie is momenteel bij diverse pilots betrokken voor duurzaamheid. Hierbij zoeken we 
nadrukkelijk de aanwezige kennis in de markt, overheid en bij onderwijsinstellingen (triple helix).

We zetten zowel in op energiebesparing als op de opwekking van eigen energie. Circa 80% van het totale 
energieverbruik van de provincie gaat momenteel naar openbare verlichting. Een grote stap in 
energiebesparing (circa 40%) wordt gezet met het vervangen van reguliere openbare verlichting door 
LED-verlichting. In het gebied Kop van Noord-Holland en gebied Noord-Holland Zuid worden de 
armaturen momenteel vervangen.

Opwekking van eigen energie wordt momenteel gerealiseerd voor de steunpunten. Verder is er onlangs 
een verkennend onderzoek afgerond naar opwekking van energie op eigen infrastructuur. Door 
plaatsing van zonnepanelen op overhoeken kan in een groot deel van de energiebehoefte van de 
provincie worden voorzien.

De provincie gebruikt vanaf 1 januari 2020 uitsluitend duurzame energie door de collectieve inkoop van 
acht provincies van groen gas en duurzame elektriciteit voor gebruik in provinciale gebouwen en 
provinciale infrastructuur.

Hergebruik van grondstoffen door toepassing van de methode IFD (Industrieel, Flexibel en Demontabel 
bouwen) passen we toe op de Cruquiusbrug en vindt navolging op andere bruggen. Onderzoek van 
toepassing van IFD voor twee vaste kunstwerken vindt plaats in de N240.

Voor het meten van de circulariteit van de provincie als organisatie (circulair inkopen en bouwen) 
zoeken we aansluiting bij programma’s als CB23 en Circulair IQ. Het kwantificeren van circulariteit 
staat nog in de kinderschoenen omdat dit een multidisciplinair onderwerp is waar milieubelasting, 
energie, herbruikbaarheid, recycling, losmaakbaarheid en flexibiliteit onderdelen van zijn. We zullen 
circulariteit gaan meten wanneer er bredere consensus is over een goede meetmethode. Ondertussen 
faciliteert Noord-Holland het testen en valideren van meetmethodes.

BIJLAGE
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E
INSCHATTING KOSTEN WIJZINGEN 
BELEIDSKADERS, TRENDS EN 
ONTWIKKELINGEN
Beeldkwaliteitsniveau
De veranderingen in normbudget in geval van wijziging in het huidige beeldkwaliteitseisen is 
berekend (al het areaal op een bepaald niveau) (bedragen zonder taakstelling).

Kwaliteitsniveaus overige provincies is in kaart gebracht en hieronder weergegeven.

Doorrekening van verhoging kwaliteitsniveaus voor zwerfvuil en de daaruit volgende toename in de 
jaarlijkse kosten voor beheer en onderhoud

Duurzaamheid
Er is een verkenning uitgevoerd van de kosten van duurzaamheidsmaatregelen die nu zover ontwikkeld 
zijn dat ze kunnen worden toegepast.  Op grond hiervan wordt verwacht een CO2-reductie van ongeveer 
8% te kunnen realiseren tegen aanvankelijk circa 8% extra kosten. Aanname hierin is dat we met deze 
opslag niet alleen CO2-reductie kunnen beperken maar ook een bijdrage leveren aan energiebesparing 
en circulariteit aangezien een duurzame maatregel vaak effect heeft op meerdere 
duurzaamheidsthema’s.

Verdere aanname hierin is dat we stapsgewijs groeien naar de genoemde 8%, en dit zich daarna 
stapsgewijs weer afbouwt naar het nul niveau. Het kostenniveau stabiliseert zich naar verwachting 
wanneer duurzaamheid ingebed is in de beheer- en onderhoudsactiviteiten.

BIJLAGE
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Beeldkwaliteitsniveau Normbudget (M€) (excl. taakstelling)

Niveau C 110,9

Niveau B/C 115,8

Niveau B 126,4

Niveau A 146,8

Huidige kwaliteitsniveau 
zwerfvuil

Huidige kosten zwerfvuil 
per jaar (M€)

Wijzigen naar alles op 
kwaliteitsniveau:

Nieuwe kosten zwerfvuil 
per jaar (M€)

Combinatie A+/A/B/C/D 0,42 A+ 1,15

Combinatie A+/A/B/C/D 0,42 A 0,96

Combinatie A+/A/B/C/D 0,42 B 0,55

Jaar 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Opslagpercentage duurzaamheid 2% 4% 6% 8% 6% 4% 2% 0%



Deze percentages zijn vervolgens toegepast op de bedragen uit het meerjaren onderhoudsprogramma. Daarbij zijn de 
bedragen voor projecten die al ver in voorbereiding zijn niet meegenomen. Dit levert de eerste inschatting van 20 miljoen 
euro in totaal aan extra middelen voor de komende 8 jaren. Het gemiddelde komt hiermee op 2,5 miljoen per jaar.

Innovatie 
Vanuit de Bouwagenda is een verkennend percentage van 2% bovenop projectkosten voorzien om  ambities op het gebied van 
innovatie waar te maken. Aanname hierbij is dat we stapsgewijs groeien naar de genoemde 2%, en dit zich daarna op dit 
niveau stabiliseert.  

Het opslagpercentage is toegepast op het gehele normbudget van 105,9 miljoen euro.
Dit levert de eerste inschatting van 7,4 miljoen euro in totaal aan extra middelen voor de komende 8 jaren. Het gemiddelde 
komt hiermee op ongeveer 1 miljoen per jaar.

Provincie Noord-Holland42Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023

Jaar 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Opslagpercentage innovatie 0,5% 1% 1,5% 2% 2% 2% 2% 2%



FKAPITAALLASTENBEREKENING 
VERVANGINGSINVESTERINGEN
Kapitaallasten berekend op basis van onderstaande afschrijvingstermijnen
• Wegen 50 jaar
• Vaarwegen is 40 jaar of 80 jaar. Aanname: vanaf 2026 betreft 50% van het onderhoudsbedrag 40 jaar 

en 50% is voor 80 jaar.
• Eventuele rentelasten niet meegenomen.

Tabel 9 | Kapitaallastenberekening

BIJLAGE
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Jaar 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029

Totaal kapitaallasten  € 3.501.288  € 3.920.888  € 4.995.346  € 6.219.288  € 8.041.513  € 9.533.113  € 10.518.313  € 10.994.193  € 11.937.537  € 13.324.313 

Jaar 2030 2031 2032 2033 2034 2035 2036 2037 2038 2039

Totaal kapitaallasten  € 14.224.313  € 15.124.313  € 16.024.313  € 16.924.313  € 17.824.313  € 18.724.313  € 19.624.313  € 20.524.313  € 21.424.313  € 22.324.313 

Jaar 2040 2041 2042 2043 2044 2045 2046 2047 2048 2049

Totaal kapitaallasten  € 23.224.313  € 24.124.313  € 25.024.313  € 25.924.313  € 26.824.313  € 27.724.313  € 28.624.313  € 29.524.313  € 30.424.313  € 31.324.313 

Jaar 2050 2051 2052 2053 2054 2055 2056 2057 2058 2059

Totaal kapitaallasten  € 32.224.313  € 33.124.313  € 34.024.313  € 34.924.313  € 35.824.313  € 36.724.313  € 37.624.313  € 38.524.313  € 39.424.313  € 40.324.313 

Jaar 2060 2061 2062 2063 2064 2065 2066 2067 2068 2069

Totaal kapitaallasten  € 41.224.313  € 42.124.313  € 43.024.313  € 43.716.845  € 44.346.665  € 44.910.746  € 45.368.106  € 45.831.508  € 46.115.796  € 46.264.640 

Jaar 2070 2071 2072 2073 2074 2075 2076 2077 2078 2079 2080

Totaal kapitaallasten  € 46.471.247  € 46.951.647  € 46.777.189  € 46.608.247  € 45.838.147  € 45.246.547  € 45.161.347  € 45.585.467  € 45.656.123  € 45.055.347  € 45.055.347
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Provinciale Staten van Noord-Holland

Haarlem, 29 september 2020

Onderwerp: Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023 (NIKG)

Kenmerk: 1290451-1357479

Bijlagen: Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023, ontwerpbesluit

1. Inleiding

De provincie Noord-Holland is eigenaar en beheerder van een infrastructuurnetwerk 
(kapitaalgoederen) van wegen, vaarwegen, fietspaden en openbaar vervoerbanen. Het gaat om 
circa 645 km wegen, 384 km fietspaden, 50 km busbanen, 246 km vaarwegen (bodem en 
oevers, waarvan 10 km natuurvriendelijke oevers), 590 civiele kunstwerken (inclusief 53 
beweegbare bruggen, 2 tunnels en 5 natuurbruggen), ca. 80 faunavoorzieningen, systemen 
voor dynamisch verkeersmanagement, een verkeers-, tunnel- en brugbediencentrale en 13 
gebouwen (waarvan 4 huur).

De provincie Noord-Holland is eigenaar en beheerder van vele infrastructurele verbindingen en 
heeft daarom de wettelijke zorgplicht voor haar kapitaalgoederen. De Nota Infrastructurele 
Kapitaalgoederen 2020-2023 (NIKG) geeft antwoord op de vraag hoe deze zorgplicht wordt 
ingevuld. Met andere woorden: wat is de opbouw van onze kapitaalgoederen (aantallen, leeftijd, 
kwaliteit), hoe worden ze onderhouden en wat zijn de bijbehorende kosten?
De NIKG stelt ook beleidskaders en financiële kaders vast voor het beheer en onderhoud van de 
kapitaalgoederen. Ze laat zo de lange termijn ontwikkeling van de financiën van de provincie 
zien. Veranderingen in wet- en regelgeving worden benoemd. Voor mogelijke 
beleidswijzigingen en trends en ontwikkelingen is een kosten inschatting gegeven.  

De huidige NIKG, met een looptijd tot en met 2019, is in 2015 door PS vastgesteld. De nieuwe 
versie, met een looptijd tot en met 2023, is nu gereed. Vanwege haar kader stellende rol wordt 
Provinciale Staten gevraagd om de nieuwe NIKG 2020-2023 vast te stellen.

Toelichting planning herziening NIKG
De behandeling van de NIKG door PS was initieel op 16 december 2019 voorzien. Deze is op 
verzoek van de directie teruggetrokken. De voornaamste reden hiervoor was dat de nadere 
uitwerking van het nieuwe coalitieakkoord meer tijd heeft gevergd. Nadere kwantificering van 
de meest kansrijke maatregelen voor verduurzaming op het gebied van beheer en onderhoud is 
uitgewerkt. Een eerste kostenschatting voor wijzigingen in beleidskaders en trends en 
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ontwikkelingen is toegevoegd als een hoofdstuk aan de NIKG. In verband met prioriteiten 
rondom de Coronacrisis is vervolgens besloten om de behandeling  van de NIKG nader uit te 
stellen. Uiteindelijk heeft dit geleid tot een vertraging in de aanbieding van de herziene NIKG 
van een jaar.

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria

Kaders
De provincie Noord-Holland heeft de plicht om de functionaliteit en kwaliteit van haar 
kapitaalgoederen op peil te houden en het onderhoud zo goed te verzorgen dat er geen sprake 
is van kapitaalvernietiging. De wettelijke zorgplicht wordt uitgevoerd binnen diverse kaders, 
zoals het coalitieakkoord en bovenal de bestuurlijk vastgestelde kwaliteitsniveaus.

Voor het bepalen van het beeldkwaliteitsniveau waaraan het areaal moet voldoen, wordt de 
landelijke CROW-systematiek beheerkosten openbare ruimte gehanteerd. Uit inspecties blijkt 
dat het areaal voldoet aan de door de Provinciale Staten vastgestelde kwaliteitsniveaus. 
Daarnaast blijkt uit verschillende onderzoeken dat de gebruikers van het areaal over het 
algemeen tevreden tot zeer tevreden zijn.

Vervanging areaal
Ruim de helft van de provinciale wegen is voor 1980 aangelegd of is voor 1980 het laatst 
vervangen. Dit leidt over ongeveer tien jaar tot een vervangingsgolf van de wegen. Voor 
kunstwerken is al begonnen met een groot aantal vervangingen en dit zal doorlopen in de 
komende jaren. De eerste piek in de uitgaven is op korte termijn al zichtbaar, de tweede piek 
voor vervanging rond 2032.

Berekening normbudget
Het normbudget is het jaarlijks gemiddeld benodigde budget om al het areaal eeuwigdurend te 
kunnen beheren en onderhouden volgens een vastgesteld (beeld)kwaliteitsniveau. Het 
normbudget is berekend op € 115,8 miljoen. Op dit budget is een jaarlijkse korting ter grootte 
van ca. € 8 miljoen berekend op het vast en variabel onderhoud. Voor de 
vervangingsinvesteringen is een efficiencykorting van ca. € 2 miljoen toegepast (oude 
taakstelling in 2015). Het nieuwe normbudget is daarmee € 105,9 mln in 2019. De taakstelling 
is hiermee verwerkt in de huidige onderhoudsbudgetten. 
De normkostensystematiek wordt gebruikt als toetsingskader. De geraamde, daadwerkelijke 
onderhoudsbehoefte is leidend voor de budgetten in de begroting. Het totale normbudget is 
gestegen ten opzichte van 2015. Dit is een stijging van 19 % ten opzicht van het normbudget in 
de vorige NIKG. De redenen van de stijging zijn: indexering, areaaluitbreiding (rond 9%) en 
stijging PEAT1 (voorheen VAT) kosten. De PEAT kosten zullen naar lager een niveau worden 
gebracht. Differentiatie in deze kosten is mogelijk voor projecten waar extra aandacht voor 
omgeving noodzakelijk is of waar andere specifieke omstandigheden zijn. Wanneer de 
geraamde onderhoudsbehoefte en het nieuwe normbudget worden vergeleken met de 

1 kosten voor Projectmanagement, Engineering, Administratie en Toezicht.
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budgetten in de begroting blijken deze de komende acht jaren goed in lijn te zijn. De 
daadwerkelijke budgetten voor de komende jaren zijn meegegroeid in lijn met het nieuwe 
normbudget. Dit betekent dat er momenteel geen extra budget nodig is.

Kapitaallasten
Voor wat betreft de kapitaallasten die voortkomen uit de vervangingsinvesteringen geldt dat 
wordt voldaan aan het advies van de Rekenkamer.  Deze stelt dat er dekking dient te zijn voor 8 
jaren (2 coalitieperioden).  Op de langere termijn zullen de kapitaallasten voor de 
vervangingsinvesteringen over de hele linie verder toenemen. In 2011 is het gehele areaal van 
de provincie vervroegd afgeschreven. Dit leidt tot zeer lage kapitaallasten op dit moment maar 
deze zullen stijgen op het moment dat de betreffende objecten vervangen moeten worden. In 
de begroting 2021 / meerjarenraming is rekening gehouden vanaf 2021 met de kapitaallasten 
van een gemiddeld investeringsvolume van jaarlijks € 40 miljoen en daarnaast nog met een 
extra kapitaallast als gevolg van prijsstijgingen (indexering) voor een jaarlijkse 
investeringsvolume van € 5 miljoen.

Kosten veranderingen in wet- en regelgeving
De financiële gevolgen van zowel het stikstofdossier als PFAS (Poly- en PerFluor Alkyl Stoffen) 
binnen beheer en onderhoud worden nog in kaart gebracht. Wanneer extra middelen nodig 
blijken te zijn zullen deze worden aangevraagd.  

Inschatting kosten beleidswijzigingen, trends en ontwikkelingen
De invloed op het normbudget bij wijziging in het gehanteerde kwaliteitsniveau is berekend. Er 
zijn echter langlopende contractuele verplichtingen aangegaan met gebiedsaannemers 
waardoor een wijziging in de contracten in eerste instantie geld zal kosten. Het aanpassen van 
het kwaliteitsniveau en daarmee een verandering van het normbudget kan niet direct vertaald 
worden naar daadwerkelijk bedrag.
De kwaliteitsniveaus voor zwerfvuil zijn gelijk aan die van het kwaliteitsniveau van het object 
waar de berm zich naast bevindt. Vanuit de Stichting Schoner Noord-Holland is het initiatief 
gekomen om de hoeveelheid zwerfvuil te verminderen, vandaar dat deze kosten inzichtelijk zijn 
gemaakt. De eerste inschatting is dat dit leidt tot een structurele verhoging van 0,7 miljoen 
euro per jaar voor het hoogste kwaliteitsniveau.

Voor 2030 heeft de provincie duurzaamheidsambities die aansluiten bij het Klimaatakkoord van 
Parijs en het Nationale Klimaatplan. De invulling van deze ambities zal in eerste instantie geld 
kosten. Een indicatief bedrag van ca. 2,5 miljoen euro voor de komende jaren wordt voorzien. 
Daarna is de verwachting dat het kostenniveau zich weer stabiliseert wanneer duurzaamheid 
ingebed is in de beheer- en onderhoudsactiviteiten. Het uitrollen van LED verlichting over het 
resterende deel van de openbare verlichting kost naar verwachting 5,4 miljoen euro aan 
investeringen. Ook voor de Abdij- en de Waterwolftunnel kan overgegaan worden tot installatie 
LED verlichting met bijbehorende investeringskosten rond 1,5 miljoen euro. Voor beide 
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investeringen geldt dat deze worden terugverdiend vanwege de lagere energiekosten. 
Momenteel wordt al een grote stap in energiebesparing gezet met het vervangen van reguliere 
openbare verlichting door LED-verlichting in het gebied Kop van Noord-Holland en gebied 
Noord-Holland Zuid.

Innovatie wordt als een belangrijk middel gezien om slimmer en beter om te gaan met het 
areaal. Ook wordt er vanuit innovatie invulling gegeven worden aan de maatschappelijke 
opgaven die er liggen, waaronder duurzaamheid. Een voorbeeld van gerealiseerde innovatie is 
de biobased proeftuin op de N231.
De wereld van mobiliteit verandert. Hierdoor verandert de aard van onze objecten én het 
gebruik ervan. Met nieuwe technologieën en innovaties kan de mobiliteit beter gefaciliteerd 
worden (Smart Mobility). 

In onderstaande tabel worden de normkosten voor het beheer- en onderhoud gegeven. Deze 
kosten vormen de basis voor het huidige beheer van het areaal.

Betreft Toelichting Kosten indicatie

Vast Onderhoud
Vast onderhoud is het onderhoud dat jaarlijks op 
een klein gedeelte van het object wordt 
uitgevoerd (bijv. maaien)

26,4 miljoen per jaar 

Variabel Onderhoud

Variabel onderhoud is onderhoud van veelal 
ingrijpende aard dat na een langere 
gebruiksperiode op een groot deel van het object 
wordt uitgevoerd.

36,4 miljoen per jaar 
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Vervangingsinvesteringen

Vervangingsinvesteringen zijn noodzakelijke 
investeringen als gevolg van einde economische 
of technische levensduur van een (deel van een) 
object. 

43,0 miljoen per jaar 

Voor de realisatie van duurzaamheidsambities binnen projecten geldt onderstaande 
kostenindicatie. 
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Duurzaamheid – CO2 reductie o.a. Meerdere maatregelen binnen 
infraprojecten 2,5 miljoen per jaar 

   Betreft Toelichting Kosten indicatie
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De kosten voor verdere wijzigingen in beleidskaders, trends en ontwikkelingen (te maken 
keuzen) zijn hieronder weergegeven.

Beeldkwaliteit - gehele areaal Aanpassing van beeldkwaliteit op het 
gehele areaal

vanwege lopende 
gebiedscontracten niet te 
kwantificeren

Beeldkwaliteit - Zwerfvuil
Specifieke aanpassing beeldkwaliteit 
bermen ter verlaging hoeveelheid 
zwerfvuil

0,7 miljoen euro per jaar voor 
het hoogste kwaliteitsniveau

Duurzaamheid - energiebesparing
Specifiek duurzaamheidsproject – 
Resterende deel openbare verlichting 
vervangen door LED verlichting 

5,4 miljoen euro éénmalig

Duurzaamheid - energiebesparing Specifiek duurzaamheidsproject – Abdij- en 
de Waterwolftunnel LED verlichting 1,5 miljoen euro éénmalig

Biodiversiteit

Binnen het coalitieakkoord is voor 2020-
2023 éénmalig 0,5 miljoen per jaar 
beschikbaar gesteld -> omzetten naar 
structureel bedrag vanaf 2024

0,5 miljoen euro per jaar

Innovatie
Innovatieve bouwoplossingen, slimmer en 
beter omgaan met het areaal (o.a 
datagedreven onderhoud)

1 miljoen per jaar  Be
le
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Smart Mobility Doorontwikkeling van Smart Mobility 2 miljoen, oplopend naar 5 
miljoen in 2024 per jaar

* Indicatieve kosten op basis van huidige inzichten

Voor 2021 geldt dat er geen mogelijkheden zijn om extra uitgaven te doen voor 
beleidswijzigingen, trends en ontwikkelingen zoals omschreven in voorliggende NIKG 
(referentie - Kaderbrief 2021 vastgesteld door PS op 18 mei 2020). 
Voor de duurzaamheidsambities (maatregelen binnen infraprojecten)  zullen de middelen voor 
2021-2023 vrijgespeeld worden middels de 1e begrotingswijziging 2021. Dit dient te gebeuren 
door herschikking binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten.

De besluitpunt omtrent beleidswijzigingen, trends en ontwikkelingen zijn –

Aspect Besluitpunt

Beeldkwaliteitsniveaus Handhaving van bestaande beeldkwaliteitsniveaus.
Extra kosten 
duurzaamheidsambities- 
maatregelen binnen 
infraprojecten

Voor de duurzaamheidsambities binnen projecten worden de 
middelen benodigd voor 2021-2023 vrijgespeeld via de 1e 
begrotingswijziging. Dit dient te gebeuren middels herschikking 
binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten.

Betreft   Toelichting Kosten indicatie
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Extra kosten overige 
beleidsambities

In de Kaderbrief worden jaarlijks de extra kosten van overige 
beleidsambities aan de staten ter besluitvorming voorgelegd.

3. Financiële kaders

Ten aanzien van de financiële beleidskaders worden de volgende besluitpunten voorgelegd aan 
PS.

Aspect Besluitpunt

Van investeringsplafond 
naar kapitaallastenplafond

Het investeringsplafond voor vervangingsinvesteringen vervalt. 
Vanaf heden wordt gestuurd op het niveau van de kapitaallasten, 
zoals opgenomen in de begroting/meerjarenraming.

Indexering De systematiek van indexeren wordt vereenvoudigd waarbij een 
wijziging op het indexcijfer slechts eenmaal per jaar wordt 
doorgevoerd, in plaats van meerdere malen per jaar. 

4. Proces en procedure

De financiële effecten van de nieuwe NIKG voor wat betreft onderhoudsbehoefte zijn 
meegenomen bij de Begroting 2021.

5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr. 56-2020

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 29 september 2020;

besluiten:

1) De Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (2020-2023) (NIKG) als kader voor het planmatig
beheer en onderhoud van onze kapitaalgoederen vast te stellen en akkoord te gaan met de
daarin opgenomen besluitpunten. Deze besluitpunten zijn:

a) de bestaande beeldkwaliteitsniveaus voor beheer en onderhoud van het areaal te
handhaven;

b) voor de duurzaamheidsambities binnen projecten de middelen hiervoor voor 2021-
2023 vrij te spelen via de 1e begrotingswijziging 2021. Dit dient te gebeuren middels
herschikking binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten;

c) in de Kaderbrief jaarlijks de extra kosten van overige beleidsambities op het gebied van
infrastructuur aan de staten ter besluitvorming voor te leggen;

d) de systematiek van indexeren te vereenvoudigen door een wijziging op het indexcijfer
slechts eenmaal per jaar door te voeren in plaats van meerdere malen per jaar;

e) het investeringsplafond voor vervangingsinvesteringen te laten vervallen en vanaf heden
te sturen op het niveau van de kapitaallasten, zoals opgenomen in de
begroting/meerjarenraming.

Haarlem, 16 november 2020 

Provinciale Staten voornoemd,

56
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1 Advies cie M&B bij Voordracht Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023 

Uw contactpersoon
M.C.H. van Boheemen
AD/STG

Doorkiesnummer +31235144628
boheemenm@noord-holland.nl

29 oktober 2020 1|6

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 9-11-2020 
Commissie M&B  
Datum commissievergadering 26-10-2020

Onderwerp: 
Voordracht Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023

De commissie adviseert:

Dit onderwerp als bespreekstuk te agenderen voor de Statenvergadering van maandag 9 november 2020.

Uittreksel concept-verslag commissie M&B 26-10-2020

4b. Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023 (NIKG)

De heer Koerse (GL) zegt dat GL verheugd is over het feit dat er actief beleid op zwerfvuil in de plannen is 
opgenomen. De fractie is blij met de versnelde uitrol van ledverlichting langs provinciale wegen. Het 
beschikbaar stellen van biodiversiteitsgelden laat zien dat duurzaamheid bij deze coalitie hoog in het 
vaandel staat. Het wegbelevingsonderzoek laat zien dat 88% tevreden is over vaar- en wegen. Bij het 
beeldkwaliteitsniveau rijst de vraag of een weg met de laagste kwaliteit de hoogste prioriteit krijgt. Bij de 
keuze voor elektrisch of gewoon snelfietsen voor woon-werkverkeer speelt de kwaliteit van het wegdek 
een grote rol. Maakt het beeldkwaliteitsniveau verschil voor het fietscomfort, of maakt alleen het beeld het 
verschil? De heer Koerse informeert naar de voortgang van de pont bij Ilpendam.

Bij interruptie verwijst de heer Hollebeek (PvdD) naar de oproep van de PvdD en GL in december 2018 om 
het beeldkwaliteitsniveau aangaande zwerfvuil te verhogen naar A+. Is GL echt content met de status quo, 
of had de fractie gehoopt op meer ambitieus handelen?

De heer Koerse (GL) begreep dat het niveau nu hoger is dan het tot nu toe was.

De heer Terwal (VVD) zegt dat de bereikbaarheid van de provincie met keuzevrijheid voor iedere Noord-
Hollander om gebruik te maken van het vervoermiddel naar zijn of haar wens van groot belang is. Om dit 
te waarborgen is een goede infrastructuur onmisbaar, voor de fiets, bus en de auto. De VVD is verheugd 
om te lezen dat na inspectie de beeldkwaliteit van het areaal aan infrastructuur voldoet aan het door 
Provinciale Staten vastgestelde kwaliteitsniveau. Uit onderzoek blijkt dat 88% van de gebruikers tevreden 
is. Complimenten dus voor de medewerkers van Beheer en Onderhoud.
Het NIKG schetst een beeld alsof de infrastructuur bij ‘de buren’ beter is. Waarom hanteert Provincie 
Noord-Holland het beeldkwaliteitsniveau C voor overige wegen? In sterkere mate geldt dit voor de 
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vaarwegen en oevers, waarvoor niveau C/D wordt gehanteerd. D wordt gekwalificeerd als gevaarlijk of 
onbruikbaar. Dit staat haaks op de provinciale ambitie om meer goederenvervoer per water te laten 
plaatsvinden. Kan het ambitieniveau op termijn naar boven worden bijgesteld? De VVD snapt dat het geld 
kost. Om van C naar niveau B te gaan, betekent een verhoging van het jaarlijks normbudget van 115,8 
miljoen euro naar 126,4 miljoen euro. Dit extra budget moet toch te vinden zijn? 
De VVD plaatst een kanttekening bij de duurzaamheidsmaatregelen binnen infraprojecten, waarvoor 
middelen voor 2021-2023 vrijgespeeld worden in de eerste begrotingswijziging van komend jaar. Dit 
dient te gebeuren door een herschikking binnen de huidige ruimte voor infraprojecten. Wat bedoelt het 
college hiermee? Verduurzaming van infrastructuur mag niet ten koste gaan van de aanleg van nieuwe 
infrastructuur ter verbetering van de bereikbaarheid en doorstroming.

De heer Dessing (FvD) bedankt voor het leesbaar en overzichtelijke document. In de komende 10 jaar is 
een piek in uitgaven te verwachten. Wordt het bedrag voor minder uitgaven gereserveerd voor later als die 
uitgavenpiek na 10 jaar komt? FvD is geen voorstander van de reservering van 2,5 miljoen euro voor CO2-
reductie als doel op zich. CO2-reductie als een bijkomend restproduct is natuurlijk altijd goed, maar om 
daarvoor apart 2,5 miljoen euro te reserveren dat ziet de fractie niet zitten. 
De vervanging van ledverlichting gaat circa 7 miljoen euro kosten. De heer Dessing snapt dat daarmee een 
besparing wordt gerealiseerd. Echter, de terugverdientijd is 10 jaar. Is het niet beter om een uitgespreide 
investering bij reguliere vervanging te doen? De investering wordt dan uitgespreid over een aantal jaren.
FvD kan zich vinden in de hoofd beslispunten van de NIKG. Betreffende het handhaven van het 
beeldkwaliteitsniveau sluit de heer Dessing zich aan bij de opmerking van de VVD. Bij vaarwegen kan het 
beeldkwaliteitsniveau beter, maar in het algemeen is FvD tevreden met het beeldkwaliteitsniveau.

De heer Steeman (D66) sluit zich aan bij alle complimenten. D66 is inhoudelijk blij met de inzichten die de 
NIKG geeft.
Wat het lastig maakt bij de kwaliteitskeuzes is dat het om een zeer grove benadering gaat van de 
verschillende arealen. Tabel 8 op pagina 33 geeft een beperkt aantal keuzes. Dat maakt sturing door PS 
lastig. Is het mogelijk en wenselijk om Provinciale Staten meer keuzeruimte te geven?
D66 ziet de inzet van het college op snelfiets- en doorfietsroutes graag tegemoet. Kwaliteitsniveau A moet 
daar minimaal het streven dan wel het minimale niveau zijn.  
D66 is het in beginsel eens met de voorgelegde besluiten, maar gaat graag in gesprek met het college 
over meer keuzemogelijkheden voor de kwaliteit van het areaal infrastructuur. Als nog keuzes te maken 
zijn, kunnen die dan nog worden meegenomen in de begroting?

Mevrouw Kuiper (CDA) heeft ook geconstateerd dat een belangrijk voorstel in de NIKG is om de huidige 
kwaliteitsniveaus te handhaven. Dat is een terecht voorstel. 88% van de gebruikers is tevreden over de 
wegen en fietspaden. Dat is een compliment waard aan iedereen die daaraan een bijdrage levert.
Het CDA vindt de NIKG een helder stuk. Heel goed dat wijzigingen of aanscherpingen inzichtelijk zijn 
gemaakt en welke kosten daarmee gepaard gaan. De fractie is tevreden dat technische vragen helder zijn 
beantwoord.
Naar aanleiding van de uitvraag voor verkeersmanagement als service blijkt dat negen gemeenten 
daarmee doorgaan en dat andere gemeenten er gebruik van willen maken. Heeft de gedeputeerde het idee 
of het inderdaad een succes wordt?

De heer Hollebeek (PvdD) sluit zich aan bij de opmerking van de heer Steeman over de 
keuzemogelijkheden bij doorfietsroutes. 
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In december 2018 is een motie van PvdD, GL, D66 en CU aangenomen over zwerfafval. Toen is gesteld dat 
het verhogen van het beeldkwaliteitsniveau voor zwerfvuil bij een nieuwe versie van de NIKG aan de orde 
kon zijn. De heer Hollebeek leest niet in het stuk dat ook daadwerkelijk een verhoging van het 
kwaliteitsniveau gaat plaatsvinden. Is ervoor gekozen om het te laten wat het was? In het laatste geval 
overweegt de PvdD een motie in te dienen om hier verandering in te brengen.

Bij interruptie verwijst de heer Koerse (GL) naar pagina 41 voor de onderbouwing. Er is 1,15 miljoen euro 
extra nodig om de kwaliteit op het hoogste niveau te krijgen.

De heer Hollebeek (PvdD) vroeg om die reden of de mogelijkheid er is om ruimte te creëren voor het 
verhogen van het kwaliteitsniveau. Daarover gaat de PvdD graag in gesprek. Een motie wordt alvast 
aangekondigd.
Slechts tien kilometer van 246 kilometer oever is natuurvriendelijk ingericht. Is de ambitie er om deze 
schamele 4% te verhogen?

De heer Klein (CU) meldt dat de CU-fractie de eisen aan moderne fietspaden graag terugziet in de NIKG. 
De gedeputeerde heeft dit al min of meer toegezegd. De heer Klein sluit zich aan bij de vragen van de heer 
Terwal over het kwaliteitsniveau voor vaarwegen: CU pleitte er al eerder voor om dat op een hoger niveau 
te stellen.

Mevrouw Alberts (SP) zegt dat de SP het grotendeels eens is met de voordracht. De fractie sluit zich bij de 
vragen van de VVD, D66 en de PvdD over het onderhoudsniveau, de kosten daarvan en 
keuzemogelijkheden.
Op pagina 4 van de voordracht staat dat voor duurzaamheidsambities de middelen van 2021-2023 
vrijgespeeld worden middels de eerste begrotingswijziging 2021. Dat dient te gebeuren door herschikking 
binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten. Voor overige beleidsambities geldt een andere 
positie. In de Kaderbrief worden jaarlijks de extra kosten van die overige beleidsambities aan de Staten ter 
besluitvorming voorgelegd. Mevrouw Alberts had verwacht dat het andersom zou zijn en dat voor 
duurzaamheidsambities apart extra middelen worden gezocht en voor overige beleidsambities binnen het 
budget wordt gezocht. Kan de gedeputeerde dit nader toelichten? De SP is het geheel eens met de 
duurzaamheidsambities, waaronder CO2-reductie. Als daar nu op wordt bezuinigd dan volgen er straks 
heel veel extra kosten.

De heer Muurlink (PvdA) vertelt dat de PvdA keek of de provincie voldoende invulling geeft aan haar taak 
om het provinciaal areaal goed te onderhouden. Het niveau van onderhoud is belangrijk. De provincie 
loopt in de pas bij andere provincies. Als naar een hoger niveau A wordt gegaan dan betekent dat 30 
miljoen euro extra aan normbudget. 88 % is tevreden, met zoals het er nu bij ligt. Het tweede 
aandachtspunt voor de PvdA is of het onderhoudsniveau van wegen en fietspaden ook in de toekomst 
gewaarborgd blijft. Daar zitten onzekerheden en zorg bij de PvdA. De onzekerheid zit in de financiële 
gevolgen van het stikstofdossier, maar ook nieuwe ontwikkelingen zoals snelfietsroutes en de kosten die 
daarmee zijn gemoeid.  Het zorgpunt van de PvdA betreft de toename van de vervangingskosten over 10 
jaar. Daarvoor wordt op dit moment niet gespaard.
De PvdA kan instemmen met de NIKG, maar gaat graag het gesprek met het college aan over twee 
onderwerpen. Wanneer is er meer duidelijkheid over de noodzakelijke budgetten vanwege het 
stikstofdossier en de kostenstijging die hiervan het gevolg is? Deelt het college de zorg van de PvdA over 
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de stijging van de vervangingsinvestering over 10 jaar? Hoe wil het college hiermee omgaan, zodat de 
wegen en fietspaden goed onderhouden blijven? 

De heer Deen (PVV) geeft aan dat de PVV kan instemmen met de meeste zaken. De fractie heeft moeite 
met de voorgenomen duurzaamheidsambities die voor 2030 zouden moeten aansluiten bij het onderhand 
op losse schroeven staande Klimaatakkoord van Parijs en het Nationale Klimaatplan. Voor de invulling 
hiervan wordt een indicatief bedrag van circa 2,5 miljoen euro voor de komende jaren voorzien. Dat is wat 
de PVV betreft weggegooid geld. De energiebesparingsprojecten inzake Ledverlichting ondersteunt de PVV 
wel, niet vanwege de aan alle kanten rammelende klimaatverhalen, maar vanwege de kostenbesparing die 
dit op termijn oplevert en het feit dat het voor minder afval zorgt. De PVV kan instemmen met het 
voorliggend besluit, behoudens onderdeel B.

Gedeputeerde Olthof bedankt voor alle complimenten. Hij brengt ze over naar de organisatie. 
Op dit moment wordt voor zwerfvuil het kwaliteitsniveau B van de naastgelegen weg gehanteerd. Als dat 
niveau naar A moet worden getild dan kost dat 700.000 euro per jaar. Dat zijn keuzes. Gelet op andere 
ambities is het de vraag of die uitgaven gedaan moeten worden. Kwaliteit B niveau is prima, maar het is 
aan Provinciale Staten. Als het naar een ander niveau zou moeten dan is de begroting een mooi moment 
om 700.000 euro ergens vandaan te halen. Alles op het hoogste niveau brengen brengt veel werk met zich 
mee voor de organisatie. Integraal is gesteld dat voor stroomwegen niveau B en voor andere wegen niveau 
C geldt. Zwerfvuil is daaraan gekoppeld. Niet elke weg zal exact dezelfde kwaliteit hebben, maar niveau B 
is wel het uitgangspunt waarlangs wordt gewerkt. 

Bij interruptie merkt de heer Hollebeek (PvdD) op dat zijn vraag niet is om alles naar niveau A te brengen. 
Een lichte verbetering aanbrengen, kost wellicht een fractie van genoemde 700.000 euro.

Gedeputeerde Olthof legt uit dat 0.7 miljoen euro nodig zou zijn om alles op het hoogste kwaliteitsniveau 
te krijgen. Het klopt dat er variaties in kwaliteitsniveaus van wegen zitten.

Bij interruptie vraagt de heer Klein (CU) of het mogelijk is om het kwaliteitsniveau van zwerfafval los te 
koppelen van het onderhoud van de weg.

Gedeputeerde Olthof antwoordt dat dit kan. Dat kost 700.000 euro per jaar. 
Bij Beeldkwaliteitsniveau A rijdt men bii wijze van spreken over een biljartlaken en op B-niveau is er af en 
toe ‘een hobbeltje’.  
Over het pontje bij Ilpendam had de gedeputeerde contact met de wethouders van de gemeenten 
Landsmeer en Waterland. Vervolgens heeft hij contact gezocht met de VRA en Rijkswaterstaat. Op 
28 oktober 2020 vindt overleg plaats met alle partijen. Het is nog onduidelijk wie verantwoordelijk is voor 
het pontje. Het pontje is formeel nooit overgedragen van Rijkswaterstaat aan de provincie of een andere 
partij. De oevers aan beide zijden zijn van twee verschillende gemeenten.
Op basis van inschatting aan de voorkant en feitelijk op basis van inspecties wordt besloten welk 
onderhoud of vervangingsinvestering prioriteit heeft. Veiligheid is de hoogste prioriteit. 
Van C naar B voor wegen gaat over 10 miljoen euro. Dat is een structureel bedrag. Waarom zou nu naar 
een hoger niveau worden gegaan als gebruikers van de infrastructuur heel tevreden zijn?
De duurzaamheidsambities stonden in het overzicht van ambities waarvoor volgende jaar ruimte moet 
worden gevonden. Die zouden in de begroting voor volgend jaar meegenomen kunnen worden. Aangezien 
het een prioriteit betreft binnen het coalitieakkoord is voor de korte termijn binnen dit programma ruimte 
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gezocht. Binnen enkele jaren moet er wel een structurele oplossing komen voor de  lange termijn. Het zal 
niet ten koste gaan van voor ogen liggende infraprojecten. Het is ‘even’ een herschikking binnen de 
reserves. Het leidt niet tot projecten die niet doorgaan. 
Het bepalen van het beeldkwaliteitsniveau van vaarwegen is complex. Bijvoorbeeld kunstwerken hebben 
hetzelfde niveau als de weg. Bij bermen en oevers geldt veiligheid. Veel vaarwegen grenzen aan weiland. 
De oever kan afkalven. Het afkalven wordt aangepakt, maar de oever hoeft niet aan B niveau. D-niveau is 
prima voor daar waar niemand komt. Het bepalen van het niveau is maatwerk, afhankelijk van de situatie 
en in welk vak de vaarweg zich bevindt. 

Bij interruptie geeft de heer Terwal (VVD) in overweging om op termijn toe te werken naar C, waar nu D 
staat. Het woord ‘gevaarlijk’ bij niveau D hoort niet terug te komen in het kwaliteitsniveau zoals 
Provinciale Staten dat zouden willen. 

Gedeputeerde Olthof vraagt of uiteindelijk niveau C moet worden nagestreefd op een plek waar nooit 
iemand komt. In natuurgebied of weiland is de veiligheid niet in het geding. Moet je die extra investering 
doen? De gedeputeerde komt nog terug op hetgeen de heer Terwal in overweging geeft.

Over 10 jaar valt een piek te verwachten in vervangingsinvesteringen. Zie het advies van Rekenkamer. Alle 
collegeperiodes moeten die uitgaven zijn gedekt. Het normbudget voor vervangingsinvesteringen en 
onderhoud is 105 miljoen euro totaal. In de begroting zal ruimte gecreëerd moeten worden om de stijging 
van de kapitaalslasten over tien jaar op te kunnen vangen. Voor beheer en onderhoud zijn er ook pieken. 
Daarvoor is een egalisatiereserve. 
Ledverlichting is een investering die in 15 jaar wordt afgeschreven. Het levert uiteindelijk een besparing 
op. Bij regulier onderhoud wordt alles vervanging door led. Voor 7 miljoen euro moet nog dekking worden 
gevonden. 
Bij INHI komt het Perspectief Fiets terug. Dan kan met elkaar worden gekeken welke keuzes te maken zijn. 
Te denken valt aan het nastreven van verschillende kwaliteitsniveaus. De gedeputeerde geeft mee om te 
kijken naar de ambities op de langere termijn en hoe dat fietspad van de toekomst eruit moet zien. Dan 
wordt ook gekeken hoe de Staten in positie worden gebracht om die keuzes te maken.
De gedeputeerde kan niet toezeggen dat vooruitlopend op het INHI bij het aanleggen of verbeteren van 
fietspaden al een hoger kwaliteitsniveau wordt nagestreefd. Dat heeft budgetconsequenties. Zonder 
besluit kan geen ander niveau worden toegekend. D66 wil voor een deel van het areaal een differentiatie 
aanbrengen. De fiets komt nog regelmatig terug. Enkel het besluit om van B naar A te gaan maakt niet het 
verschil. Er zijn belangrijke kwalificaties van een fietspad om meer mensen op de fiets te krijgen. De 
gedeputeerde is blij dat de fietsinfra zoveel aandacht heeft. Niveau B is ooit het besluit geweest van de 
Staten. Het college praat graag verder over de toekomstige ontwikkelingen van fietsinfrastructuur.
Provincie Noord-Holland is trekker van het landelijk traject Verkeersmanagement as a service. Een 
verkeerscentrale vraagt onderhoud en vervanging. Dat vraagt technische expertise. Wat zijn de 
voorwaarden voor een verkeerscentrale? Wordt het verkeersmanagement door een andere partij gedaan of 
wordt het in eigen hand gehouden? Al die voorwaarden worden beschreven, net als werkzaamheden voor 
andere partijen. 

De komende tien jaar vindt een areaal uitbreiding van natuurlijke oevers plaats.
De PvdA heeft zorgen over de kwaliteit in de toekomst. Die staat niet ter discussie. Voor de komende 8 
jaar zijn voldoende middelen voorhanden. Wel zij er onzekerheden door Corona en stikstof en de 
ontwikkeling van de kapitaalslasten. De meerkosten zijn nog niet in beeld. Het borgen van de kwaliteit van 
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infrastructuur, het doen van investeringen in infrastructuur en de financiering daarvan zijn een punt van 
aandacht. 
De NIKG wordt voor meerdere jaren vastgesteld. Als er een beter beeld is van wat stikstof met de kwaliteit 
doet dan wordt dat tussentijds gedeeld met de Staten. Het college hoopt in 2021 een beter beeld te 
kunnen geven. 
Bij de NIKG gaat het over het onderhoudsniveau. De wegen hebben een niveau B. Als er een nieuw fietspad 
komt dan is het A-niveau. Als het gaat over onderhoud en beheer dan wordt niet direct in actie gekomen 
als er een hobbel is. Bij niveau A zal die inspanning wel eerder worden verricht. Het beeld dat is ontstaan 
dat bij de aanleg al niveau B wordt nagestreefd dat wil de gedeputeerde weerleggen.

Tweede termijn:

De heer Koerse (GL) zegt dat de zorg van GL vooral betrekking heeft op plekken waar het kwaliteitsniveau 
op C of D is bepaald. GL krijgt graag een beter beeld van de betekenis van dit niveau op waterwegen. De 
kades zijn ook van belang op plekken waar niet iedereen komt.
Voor het omhoog brengen van het beeldkwaliteitsniveau van zwerfvuil zal een structurele dekking in de 
begroting moeten worden gezocht.

De heer Steeman (D66) verwijst naar zijn eerdere opmerking over differentiatie, waarbij werd ingezoomd 
op de fietsinfrastructuur. De opmerkingen waren echter breder dan fietsinfrastructuur. D66 voert bij de 
INHI ook graag de discussie over differentiatie van andere wegen dan alleen fietspaden. 
D66 overweegt of bij de behandeling van dit stuk of bij de begroting iets te doen met nastreven van een 
hoger kwaliteitsniveau voor wegen.

De voorzitter concludeert dat de voordracht als bespreekstuk kan worden doorgeleid naar PS van 9 
november 2020.
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1 -AANGEHOUDEN- M186-2020-PvdD kwaliteitsniveau voor zwerfvuil verhogen naar niveau B 

Motie kwaliteitsniveau voor zwerfvuil verhogen naar niveau B

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, te Haarlem, ter 
behandeling van agendapunt 11; Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023 (VD-56)

constaterende dat:

- zwerfafval een groot maatschappelijk probleem is en honderden miljoenen euro’s per jaar
kost1;

- naar schatting in Nederland 50 tot 275 miljoen kilo zwerfafval per jaar in de openbare ruimte
belandt2;

- zwerfafval leidt tot vervuiling van natuur, bodem en water, nauwelijks of pas na enkele 
decennia vergaat, en uiteindelijk via de voedselketen een gevaar vormt voor de 
volksgezondheid3; 

- ook boeren constateren last te hebben van zwerfafval, dat hun koeien en andere dieren 
schaadt4;

- ondanks vele initiatieven om het probleem op te lossen de hoeveelheid zwerfafval in de
afgelopen 13 jaar niet significant is afgenomen5;

- het probleem van zwerfafval dus verder gaat dan alleen de beeldkwaliteit en 
gemeentegrenzen overstijgt, juist omdat zwerfafval niet op één plek blijft liggen;

- in december 2018 Provinciale Staten zich via een initiatiefvoorstel hebben uitgesproken voor 
een afvalvrije provincie en er veel animo was om te kijken naar mogelijkheden daarvoor6;

verder constaterende dat:

- in de Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen nu wordt uitgegaan van verschillende 
kwaliteitsniveaus, waarbij voor vaarwegen geldt dat ze op niveau C worden onderhouden, 
oevers op niveau C/D en ‘overige wegen’ (gebiedsontsluitingswegen, erftoegangswegen en 
parallelle wegen) op niveau C; 

- in bijlage E van NIKG een doorrekening is gemaakt van de eventuele verhoging van
kwaliteitsniveaus voor zwerfvuil en de daaruit volgende toename in de jaarlijkse kosten voor 
beheer en onderhoud;

1 https://www.milieucentraal.nl/minder-afval/voorkom-
afval/zwerfafval/#:~:text=Zwerfafval%20zorgt%20voor%20veel%20ergernis,of%20raken%20er%20in%20verstrikt.; 
https://kenniswijzerzwerfafval.nl/download_document/724 ; https://www.binnenlandsbestuur.nl/bestuur-en-
organisatie/kennispartners/kplusv/hoe-meet-je-de-kosten-van-zwerfafval.9600682.lynkx
2 https://www.nu.nl/uit/6073909/suppen-voor-een-groenere-wereld-het-doel-is-dat-we-overbodig-worden.html
3 https://dier-en-natuur.infonu.nl/milieu/181103-zwerfafval-in-de-natuur-milieuvervuiling-of-valt-het-mee.html ; 
https://www.nieuweoogst.nl/nieuws/2020/08/13/veel-leed-bij-koeien-door-blikjes-en-metalen-voorwerpen ; 
http://pubs.acs.org/doi/pdfplus/10.1021/acs.est.6b02569; https://www.plasticsoupfoundation.org/wp-
content/uploads/2016/08/HealthFilesEN2.pdf; https://www.wnf.nl/wat-wnf-doet/themas/oceanen/bedreigingen/plastic-soep-het-
probleem.htm; https://www.plasticsoupfoundation.org/dossiers/dierenleed/
4 https://www.trouw.nl/nieuws/statiegeld-op-blik-kan-het-leven-van-de-koe-redden~bc38eecc/; https://www.ad.nl/binnenland/koeien-
bloeden-dood-door-scherven-in-weiland-voer-statiegeld-op-blikjes-in~a6c9c892/ 
5 https://www.duurzaambedrijfsleven.nl/recycling/27313/is-statiegeld-de-oplossing-om-plastic-zwerfafval-te-verminderen
6 https://noordholland.partijvoordedieren.nl/initiatieven/naar-een-toekomst-zonder-plastic-zwerfafval
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overwegende dat:

- in NIKG wordt gesteld dat oevers op niveau D worden gehouden alleen “op die locaties waar
er geen risico bestaat op gevolgschade (bijvoorbeeld daar waar de oever grenst aan weiland 
is er geen risico, in tegenstelling tot een oever vlak langs een weg, waar duidelijk wel een 
risico geldt)”, maar er zoals in de constateringen gesteld er juist bij weilanden ook mogelijke 
maatschappelijke risico’s zijn voor bijvoorbeeld dieren, boeren en milieu;

- het bovendien onwenselijk is dat zwerfafval via land uiteindelijk het (vaar)water in belandt,
waar het in kleine deeltjes uiteen kan vallen en daardoor nog meer schade kan veroorzaken;

- wijzigen naar alles op kwaliteitsniveau B voor zwerfafval volgens de doorrekening 550.000 
euro per jaar kost, wat een verschil met de huidige situatie betekent van slechts (550.000 – 
420.000 =) 130.000 euro extra (zie NIKG, bijlage E);

gehoord de discussie,

verzoeken het College van Gedeputeerde Staten:

- het kwaliteitsniveau voor zwerfvuil ook voor vaarwegen, oevers en ‘overige wegen’ naar
niveau B te verhogen;

- voor de daaruit volgende toename in de jaarlijkse kosten voor beheer en onderhoud van
130.000 euro, middelen benodigd voor 2021-2023 vrij te spelen via de eerste
begrotingswijziging;

- dit bijvoorbeeld kan gebeuren middels herschikking binnen de huidige ruimte voor
infrastructurele projecten;

- hierover bij de eerste begrotingswijziging een concreet voorstel te doen aan PS;

en gaan over tot de orde van de dag.

Jaap Hollebeek
Partij voor de Dieren

M186
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Motie optimaal onderhouden snelfietsroutes
Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, hebben kennis genomen van de 
statenvoordracht 56-2020 – Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023;

constateren dat:
 het fietsbeleid van de Provincie Noord-Holland als belangrijkste doelen heeft om Noord-Holland klaar te

maken voor de elektrische fiets en de fiets naadloos te laten aansluiten op het openbaar vervoer. Dan kan de
fiets een belangrijk deel van de verwachte mobiliteitsgroei opvangen. Daarbij zijn verkeersveiligheid en
doorfietsroutes onder meer de uitdagingen;

 er steeds meer en mede door toegenomen gebruik van elektrische fietsen steeds andere eisen aan
fietspaden worden gesteld;

 de Provincie nieuwe fietspaden op een hoog kwaliteitsniveau aanlegt, maar;
 het onderhoudsniveau vervolgens op een lager kwaliteitsniveau wordt uitgevoerd;

overwegen dat:
 een fietspad ruimte moet geven aan verschillende fietsmodaliteiten;
 de kwaliteit van een fietspad door zowel het onderhoudsniveau als de inrichting wordt bepaald;
 een hoge kwaliteit fietspad bemoedigend kan werken voor gebruik, waaronder het gebruik als (snel- of

door-) fietsroute voor woon-werkverkeer;

vragen het college:
 een notitie op te stellen, te delen en te bespreken met Provinciale Staten over het fietspad van de toekomst;
 daarbij ook het kwaliteitsbeeld van veelgebruikte (snel- of door-) fietsroutes mee te nemen;

en gaan over tot de orde van de dag.

Marcel Steeman, Vincent Koerse Michel Klein, Sandra Doevendans, Jaap Hollebeek
Statenlid D66 Statenlid GroenLinks Statenlid CU NH Statenlid PvdA Statenlid PvdD
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Toelichting
Het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025, is een compacte beschrijving van één 
van de kerntaken van de provincie: het behoud en versterken van de natuur. Het PNO brengt 
de samenhang tussen verwerving, inrichting en beheer van natuur tot uitdrukking. Het 
programma geeft inzicht in de projecten die de provincie uitvoert voor herstel en versterking 
van het Natuurnetwerk Nederland (NNN). De programmering in het PNO hangt samen met de 
Realisatiestrategie NNN, die eveneens door Gedeputeerde Staten is vastgesteld. Daarnaast 
bevat het PNO het Natuurbeheerplan 2021 dat van 28 mei tot en met 8 juli 2020 ter inzage 
heeft gelegen. Het PNO en het Natuurbeheerplan worden jaarlijks geactualiseerd en ter 
besluitvorming aan Provinciale Staten voorgelegd.
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1 Nota van Beantwoording NBP 

 

 

 

 

NOTA VAN BEANTWOORDING  

op het onderdeel Natuurbeheerplan behorende bij het Programma Natuurontwikkeling 2020-2024. 

 

Samenvatting van de zienswijzen op het ontwerp-Natuurbeheerplan en beantwoording zoals vastgesteld door Gedeputeerde Staten van Noord-

Holland d.d. 29 september 2020. 

 

Verseonnummer: 1454270/1458841 

 

 

Provincie Noord-Holland 

Postbus 123 

2000 MD Haarlem 

www.noord-holland.nl 
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INHOUDSOPGAVE 

1 Inleiding 

2 Algemene toelichting op de ingediende zienswijzen 

3 Overzicht van de wijzigingen 

4 Overige opmerkingen 

5 Zienswijzen en reactie Gedeputeerde Staten 

 

1. Inleiding 

Het Natuurbeheerplan is onderdeel van het Programma Natuurontwikkeling.  

Op de voorbereiding van een besluit tot vaststelling of wijziging van een Natuurbeheerplan is de algemene uniforme voorbereidingspro-

cedure van afdeling 3.4 van de Algemene wet bestuursrecht (Awb) van toepassing. Op grond van deze procedure heeft een ieder het 

recht om in de periode van de terinzagelegging schriftelijk of mondeling te reageren op het ontwerpplan.  

Het ontwerp-wijzigingsbesluit Natuurbeheerplan 2020 heeft van 28 mei 2020 tot en met 8 juli 2020 ter inzage gelegen. Onderstaand 

een overzicht van de ingediende zienswijzen (GS besluit 19 mei 2020, nr. 1413610/1413642). 

 

Het ontwerp-wijzigingsbesluit Natuurbeheerplan 2020, wat ter inzage heeft gelegen, bevatte op enkele locaties wijzigingen ten opzichte 

van het vastgestelde Natuurbeheerplan 2020. Er is 1 zienswijze binnengekomen die betrekking heeft op het ontwerp-wijzigingsbesluit. 

De overige zienswijzen hebben voornamelijk betrekking op de NNN begrenzing, en enkele hebben op overige onderwerpen betrekking, 

niet zijnde het ontwerp-wijzigingsbesluit.  

In deze Nota van Beantwoording worden alle zienswijzen behandelt, ondanks dat ze niet over het ontwerp-wijzigingsbesluit gaan.  

 

 

 

2. Algemene toelichting op ingediende zienswijzen 

Veel van de  ingediende zienswijzen gaan over de NNN begrenzing en betreffen verzoeken om de NNN begrenzing van bepaalde perce-

len af te halen en in andere gevallen wordt verzocht om het natuurdoel van de begrensde percelen af te halen. Als er een NNN begren-

zing ligt op een perceel, ligt er ook altijd een natuurdoel op het perceel. De NNN begrenzing gaat via de ruimtelijke plannen, dus via de 

omgevingsverordening. De natuurdoelen worden via het natuurbeheerplan aangegeven. De ingediende zienswijzen die over de NNN 
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begrenzing gaan, zouden we als “niet ontvankelijk” kunnen beschouwen, omdat ze onderdeel zijn van de omgevingsverordening en 

geen onderdeel zijn van het natuurbeheerplan. 

In het kader van de afronding van de NNN zijn we bezig met een verbeterslag, de zgn. ‘optimalisatie van het NNN’.  In maart 2020 is hier-

voor het regiebureau NNN opgericht. Hierbij wordt de begrenzing van het NNN kritisch bekeken en waar nodig verbeterd. Technische fouten 

worden daarbij gecorrigeerd (zoals onlogisch gelegen NNN-grenzen over (delen) van tuinen, huizen of waterlopen). Alle herbegrenzingsver-

zoeken worden nader bekeken. Voor elk verzoek wordt een ecologisch advies en een beleidsadvies opgesteld. Vervolgens zal aan Gede-

puteerde Staten een voorstel voor herbegrenzing worden voorgelegd. Verwachting is dat Gedeputeerde Staten uiterlijk in november 

2020 de geactualiseerde NNN zal vaststellen. 

 

De kaarten van het Natuurbeheerplan worden in september door Gedeputeerde Staten vastgesteld, en vervolgens worden deze in no-

vember vastgesteld door Provinciale Staten. Zodra Provinciale Staten het Natuurbeheerplan heeft vastgesteld, kan op basis van de kaar-

ten van het natuurbeheerplan een subsidie aangevraagd worden. De subsidieregeling voor het beheer, de SVNL (Subsidie voor Natuur en 

Landschapsbeheer) wordt opengesteld van 15 november t/m 31 december 2020. Het aan te vragen beheer gaat in op 1 januari 2021.  

De subsidieregeling voor omvormen naar natuur en inrichting, de SKNL (Subsidieregeling voor Kwaliteitsimpuls voor Natuur en Land-

schap) is het hele jaar door opengesteld. 

 

Vorig jaar zijn ook veel zienswijzen op het natuurbeheerplan 2020 ingediend, die betrekking hadden op de begrenzing van het NNN. 

Als reactie hebben we toen aangegeven dat ze meegenomen zouden worden in de actualisatie van de NNN. Vervolgens hebben we in 

februari 2020 een brief gestuurd waarin we aangaven dat de besluitvorming van deze actualisatie pas plaats zou vinden, nadat de om-

gevingsverordening 1.0 vastgesteld zou worden.  

 

In deze nota van beantwoording nemen we wel alle ingediende zienswijzen op, ook al gaan ze over de omgevingsverordening. Echter we 

kunnen ze nu nog geen uitsluitsel geven over de NNN begrenzing.  

 

Vooruitlopend op de NNN actualisering en het feit dat er alleen subsidie voor omvorming, inrichting en beheer verleend mag worden als 

er een ambitie-/ beheertype op de kaarten van het natuurbeheerplan staat, voegen we wel de ambitie- of beheertype toe op de kaarten 

die vastgesteld worden. We halen er nu geen beheertype af. Door wel een beheertype toe te voegen kan eigenaar eventueel wel subsidie 

aanvragen. De actualisering van het NNN zal in het najaar door GS worden vastgesteld. Voor elke aanvraag tot herbegrenzing is een 

ecologisch en beleidsadvies opgesteld. Op basis van deze adviezen wordt een ambitie- en/of beheertype toegevoegd. 
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3. Overzicht van de wijzigingen 

Voor-

stel 

Thema zienswijze 

 

 

 

1 Ontwerp-wijzigingsbesluit 30, 76 

2 Ambitiekaart 23, 24,26,30,31,32,43,45,48,53,59,64,65,68,69,75,78,82,83, 

3 Oostelijke Vechtplassen ambitiekaart 10,11,13,14,21,22,25,28,33,34,41,42,47,49,52,60,61,67,71,72,73,85 

4 Beheertypekaart 37,38,53,59,64,65,68,76,82,84,87 

5 Agrarisch leefgebied 18,20,35,36,46,51,58 

6 Vaarland 29,76 

7 OV: NNN 3,4,6,7,8,9,12,15,16,17,76,27,35,39,40,44,45,54,55,56,57,62,63,70,76,77,79,81,86,87,88,89 

8 Overige 1,2,5,19,50,66,74,80,90 

 

4.   Overige opmerkingen 

 

Er zijn een aantal technische zienswijzen toegevoegd. Dit betreffen verzoeken voor nieuwe begrenzingen, deze verzoeken zijn afgelo-

pen jaren bij de provincie ingediend. Op dit moment wordt een besluit voorbereid voor de actualisatie van de NNN, dit betreft begren-

zingen van het NNN en ook ontgrenzingen van het NNN. Voor alle verzoeken wordt momenteel een ecologisch - en een beleidsadvies 

opgesteld. In de technische zienswijzen wordt alleen voor de eventuele begrenzingen een beheertype op de ambitie- en/of beheertype 

kaart gezet. Zodra de actualisatie van de NNN vastgesteld wordt, wordt de ambitiekaart ook hierop aangepast.  
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5.  Zienswijzen op ontwerp-wijzigingsbesluit Natuurbeheerplan 2020 en reactie GS 

 

Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigings- voorstel 

1. Overige Bestemmingsplan en het Natuurbeheer-

plan komen niet overeen. In Bestem-

mingsplan “Landelijk gebied Koggen-

land”, staat bestemming Groen en Water 

en geen natuur. In Natuurbeheerplan 

staat “bestemming” natuur. 

 

 GS honoreren uw verzoek niet. 

Het natuurbeheerplan gaat niet over een bestemming. Daar gaat 

alleen het bestemmingsplan van de gemeente over. In het natuur-

beheerplan staat aangegeven dat we in dit gebied natuur willen re-

aliseren en welke natuurtype wij willen realiseren. Na realisatie 

wordt de bestemming gewijzigd in natuur. Bij waterbergingen kan 

er een dubbele bestemming op liggen. Waterberging is altijd de 

belangrijkste bestemming. De natuurbestemming is dan onderge-

schikt aan de waterberging bestemming.  

 

2. Overige Indiener maakt bezwaar tegen omzet-

ting naar Natuur van benoemde perce-

len. Bestemming is wonen en caravan-

stalling.   

GS honoreren uw verzoek niet. 

Genoemde percelen zijn niet begrensd als NNN, omzetting naar 

natuur is niet aan de orde. 

 

 

 3.  OV: NNN be-

grenzing 

1. Indiener verzoekt om benoemde perce-

len te ontgrenzen. Het betreffen wonin-

gen en een tuin. 

 

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van 

het NNN. Perceel 3445 en 3446 zijn niet begrensd als NNN. Per-

ceel 3447 maakt onderdeel uit van de NNN. De begrenzing van de 

NNN is geregeld in de Omgevingsverordening, deze is recent op-

nieuw vastgesteld. Eind 2020 wordt de NNN kaart geactualiseerd 

en wordt uw verzoek meegenomen.  

   

4. OV: NNN be-

grenzing 

Indiener verzoekt om benoemde perce-

len te ontgrenzen.  

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 
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De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van 

het NNN. De begrenzing van de NNN is geregeld in de Omgevings-

verordening, deze is recent vastgesteld. Eind 2020 wordt de NNN 

kaart geactualiseerd en opnieuw vastgesteld. Wij nemen uw ver-

zoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing.  

5.  Overige Bestemmingsplan en NBP komen niet 

overeen. In Bestemmingsplan “Landelijk 

gebied Koggenland”, staat bestemming 

Groen en Water en geen natuur. In Na-

tuurbeheerplan staat “bestemming” na-

tuur. 

 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Zie toelichting op zienswijze 1 

 

6.  OV: NNN be-

grenzing 

Indiener verzoekt om benoemde perce-

len niet op te nemen in het ontwerp-wij-

zigingsbesluit. Indiener geeft aan dat in 

het ontwerp-wijzigingsbesluit staat dat 

percelen in het onderzoeksgebied vallen 

(van Waterland-Oost). 

De zienswijze heeft betrekking op de ruimtelijke begrenzing van 

het NNN. De begrenzing van de NNN is geregeld in de Omgevings-

verordening deze is recent vastgesteld. Eind 2020 wordt de NNN 

kaart geactualiseerd en opnieuw vastgesteld. Wij nemen uw ver-

zoek mee bij de actualisatie van de NNN begrenzing. 

De percelen staan in het ontwerp-wijzigingsbesluit niet apart be-

noemd zoals indiener aangeeft. Voor Waterland-oost loopt mo-

menteel een gebiedsproces. Belanghebbende hebben daarover 

een brief gehad, waarin gesproken wordt over een onderzoeksge-

bied. In het kader van dit gebiedsproces worden ook gesprekken 

gevoerd met belanghebbenden. Zodra de resultaten bekend zijn, 

worden deze meegenomen met de actualisatie van het NNN.  

 

  

7. OV: NNN be-

grenzing 

Indiener verzoekt om benoemde perce-

len te ontgrenzen als NNN. Verzoek is al 

meerdere jaren gedaan. Er ligt geen eco-

logisch onderzoek om deze percelen te 

begrenzen als NNN. Provincie stelt het 

besluit hierover steeds uit.  

  

Zie toelichting op zienswijze 6 
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8. OV: NNN be-

grenzing 

Indiener verzoekt om benoemde perceel 

te ontgrenzen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

  

9. OV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt om benoemde perce-

len te ontgrenzen. Percelen maakten 

deel uit van het zoekgebied. Het zoek-

gebied is inmiddels ingevuld. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

10. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener is  

1. verbaasd dat het ambitietype in de 

Oostelijke Vechtplassen niet is ge-

wijzigd. Terwijl de provincie ook 

aangeeft dat het huidige ambitie-

type niet correct is. 

2. Was graag op de hoogte gebracht 

dat het ontwerp-wijzigingsbesluit 

Natuurbeheerplan 2020 ter inzage 

gelegd werd.   

3. Verzoekt om ong. 200 m rondom de 

bouwvlakken te ontgrenzen. Zij 

geeft een locatie aan voor eventueel 

nieuwe begrenzing. 

4. Vindt viewer moeilijk leesbaar. 

5. Verzoekt voorlopig geen geld te 

stoppen in natuurontwikkeling in dit 

gebied zolang in het gebied een 

langjarig baggerdepot met risico’s 

op vervuiling is voorzien. 

 

1. De provincie heeft de keuze gemaakt om alleen de wijzigin-

gen ter visie te leggen en niet het hele natuurbeheerplan. Juist 

omdat er voor dit gebied een nieuw plan wordt opgesteld. Zo-

dra alle partijen zich kunnen vinden in het nieuwe plan met 

gewijzigde ambitietypen worden de ambitietypen voor dit ge-

bied aangepast in het Natuurbeheerplan. 

2. Wettelijk bestaat geen verplichting om de indieners van ziens-

wijzen van voorgaande jaren persoonlijk te informeren. Even-

min hoeven bewoners/betrokkenen van het betreffende ge-

bied persoonlijk op de hoogte te worden gesteld van de terin-

zagelegging. Er was een kennisgeving beoogd door middel 

van publicatie in alle huis-aan-huis bladen. Dit is ook gebeurd. 

Helaas is dit om onduidelijke redenen niet gebeurd in het ge-

bied van de Oostelijke Vechtplassen. Gelet op het voorgaande 

en de omstandigheid dat het herstellen van de omissie niet 

meer mogelijk was omdat in dat geval het Natuurbeheerplan 

niet meer tijdig kon worden vastgesteld, hebben we het pro-

ces voortgezet. Uiteraard betreuren we de gang van zaken en 

zullen we extra alert zijn op een correcte publicatie van het 

vastgestelde Natuurbeheerplan 

3. De begrenzing van de NNN is geregeld in de Omgevingsveror-

dening. Eind 2020 wordt de NNN kaart geactualiseerd en 

wordt uw verzoek meegenomen. Zie hiervoor ook toelichting 

bij zienswijze 4. 

4. Wij gaan kijken hoe we de kaartviewer kunnen verbeteren. 

Kaartviewer aanpassen 

Verzendlijst huis-aan-huis bladen 

aanpassen 
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1. Momenteel vindt veel overleg, nader onderzoek en afstem-

ming plaats over de voorkeurslocatie voor tijdelijke baggerop-

slag in de Egelshoek. Deze maakt onderdeel uit van de bag-

geropgave Loosdrechtse Plassen uit het Gebiedsakkoord Oos-

telijke Vechtplassen en moet leiden tot betere waterkwaliteit 

en bevaarbaarheid van de plassen. De risico’s van de bagger-

locatie worden momenteel onderzocht. Zo vindt bijvoorbeeld 

stikstof- en fosfaatonderzoek plaats, waarvan naar verwach-

ting in december 2020 de resultaten bekend worden. Als 

daarna blijkt dat dit de beste locatie is zal met het gebied 

worden gewerkt aan de inrichting van de (omgeving van) de 

locatie. 

 

11. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener refereert aan zienswijze 10 Zie toelichting op zienswijze 10   

12. OV: NNN 

begrenzing 

Indiener maakt bezwaar om genoemde 

percelen om te vormen van landbouw 

naar natuur. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.  

Zie toelichting op zienswijze 4 

  

13. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener is verbaasd dat het ambitietype 

in de Oostelijke Vechtplassen niet is 

aangepast. En geeft aan dat terinzage-

legging niet is afgekondigd of gepubli-

ceerd en ook niet medegedeeld is aan 

de indieners van vorig jaar, of de bewo-

ners van het betreffende gebied. 

 

Indiener refereert aan zienswijze 10 

 

Wettelijk bestaat geen verplichting om de indieners van zienswij-

zen van voorgaande jaren persoonlijk te informeren. Evenmin hoe-

ven bewoners/betrokkenen van het betreffende gebied persoonlijk 

op de hoogte te worden gesteld van de terinzagelegging. Er was 

een kennisgeving beoogd door middel van publicatie in alle huis-

aan-huis bladen. Dit is ook gebeurd. Helaas is dit om onduidelijke 

redenen niet gebeurd in het gebied van de Oostelijke Vechtplas-

sen. Gelet op het voorgaande en de omstandigheid dat het her-

stellen van de omissie niet meer mogelijk was omdat in dat geval 

het Natuurbeheerplan niet meer tijdig kon worden vastgesteld, 

hebben we het proces voortgezet. Uiteraard betreuren we de gang 

van zaken en zullen we extra alert zijn op een correcte publicatie 

van het vastgestelde Natuurbeheerplan 
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Zie toelichting op zienswijze 10 

14.  OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener refereert aan zienswijze 10 Zie toelichting op zienswijze 10  

15. OV: NNN 

begrenzing 

Indiener maakt bezwaar om genoemde 

percelen om te vormen van landbouw 

naar natuur. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.   

Zie toelichting op zienswijze 4 

  

16. OV: NNN 

begrenzing 

Indiener maakt bezwaar om genoemde 

percelen om te vormen van landbouw 

naar natuur. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.   

Zie toelichting op zienswijze 4 

  

17. OV: NNN 

begrenzing 

Indiener maakt bezwaar om genoemde 

percelen om te vormen van landbouw 

naar natuur. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.   

Zie toelichting op zienswijze 4 

  

18. Leefgebie-

den 

 

Indiener vindt titel natuurbeheerplan 

verwarrend. 

Indiener verzoekt; 

5. De leefgebiedenkaarten meer  op 

zoekgebieden niveau te begrenzen 

en niet op detail niveau 

6. Voortgang gerealiseerd alleen als er 

ook een natuurbeheertype ligt. 

7. Leefgebied toevoegen op ontgrensd 

perceel op Waalenburg. 

GS gaan akkoord met onderdeel 3 

 

Het Natuurbeheerplan kan meerdere keren per jaar vastgesteld 

worden en gaat direct in na vaststelling. Tot nu toe werd het jaar-

tal aangegeven waarover beheersubsidie aangevraagd kon wor-

den. Echter aankoop en inrichtingssubsidie kunnen het hele jaar 

door aangevraagd worden, dus ook direct na vaststelling. Besloten 

was om daarom geen jaartal meer te noemen maar een vaststel-

lingsdatum. We voegen het jaartal weer toe. 

1. 1. Voor het subsidiejaar 2022 worden de leefgebiedenkaarten aan-

gepast.  

2. 2. Voortgangskaart is geen onderdeel van het Natuurbeheerplan, 

maar de opmerking wordt wel meegenomen met het bijwerken 

van de voortgangskaart.  

 Leefgebied W&B toevoegen 
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3. 3. Perceel wordt toegevoegd aan het Leefgebied A11, A13 en A12, 

conform begrenzing hele gebied. 

19. Overige Indiener verzoekt om een overleg om 

bestaand natuurgebied te verplaatsen.  

Provincie organiseert een overleg met gemeente Purmerend.   

20.  Leefgebie-

den 

Indiener vraagt 

1. Wat is de status van de referentie    

kaarten in de viewer van het Natuurbe-

heerplan? 

2. Op basis waarvan is de Weidevogel-

leefgebiedenkaart aangepast? 

3. Klopt het dat de evaluatie ANLB al 

plaatsgevonden heeft, gezien de 

aanpassing van de weidevogelleef-

gebiedenkaart? 

4. Wat is de status van het weidevogel-

leefgebied?  

5. Wordt de weidevogelleefgebieden-

kaart straks de begrenzing van de 

ANLB subsidiekaart. 

6. In bijlage 1 staan aantal percelen 

aangegeven die toegevoegd wensen 

te worden op de weidevogelleefge-

biedenkaart.  

7. Perceel uit bijlage 2 toe te voegen aan 

leefgebied open grasland. 

8.percelen uit bijlage 3 toe te voegen als 

leefgebied open akker. 

9. strookje toevoegen aan AAN laag 

GS zal onderdeel 1 aanpassen en GS gaan akkoord met onderdeel 

7 en 8. 

1. 1. Referentiekaarten zijn geen onderdeel van het Natuurbeheer-

plan. Het Natuurbeheerplan zelf bestaat uit 3 kaarten (Ambitie-

kaart, beheertype kaart en vaarlandtoeslag kaart) en een toelich-

ting. De titel van de kaartviewer zullen wij aanpassen. 

2. 2. Zie onder 4.  

3. De Evaluatie ANLB is landelijk en begin 2021 wordt een rapport 

verwacht.  

In Noord-Holland loopt een monitoringprogramma weidevogels en 

dat leidt tot evaluatie in 2021 en inzicht in welke gebieden waar 

subsidie voor weidevogelbeheer het meest effectief kan worden 

voortgezet, dat zal onderdeel zijn van het Natuurbeheerplan/Pro-

gramma Natuurontwikkeling 2022 en verder. 

Het natuurbeheerplan/Programma Natuurontwikkeling gaat over 

het inrichten en beheren van (agrarische)natuurgebieden. 

De omgevingsverordening gaat over ruimtelijk beleid en niet over 

het beheer van de gebieden. In hoeverre de evaluatie kan leiden 

tot voorstellen voor wijzigingen in de ruimtelijke bescherming van 

gebieden is nu nog niet te zeggen. De eerste stap is de evaluatie 

in 2021. 

4. Weidevogelleefgebieden is een term en ruimtelijk planologisch 

beschermingsregime uit de Provinciale Ruimtelijke Verordening en 

had als doelstelling leefgebieden voor weidevogels en open 

Titel viewer natuurbeheerkaarten 

aanpassen 

 

Leefgebieden toevoegen 
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landschap te beschermen. De PRV en het regime weidevogelleef-

gebied vervallen vanwege de Omgevingsverordening Noord-Hol-

land 2020 die ter inzage is gelegd en waarover besluitvorming in 

GS en PS plaatsvindt.  

Beschrijvingen en Kaarten uit de omgevingsverordening geven aan 

waar de weidevogels ruimtelijke bescherming krijgen (deels in 

NNN en deels in Bijzonder Provinciaal Landschap, kernkwaliteit 

“habitat voor Weidevogels”).  

5. De beheertypenkaart van het Natuurbeheerplan geeft de agra-

risch zoekgebieden aan voor agrarisch natuurbeheer in de leefge-

bieden open grasland, open akker, droge dooradering, natte door-

adering en waterbeheer. Op basis van de beheertypekaart wordt 

beheersubsidie gegeven. Het betreft begrenzingen voor beheer. 

Ook geeft de kaart aan waar subsidie natuurbeheer kan worden 

aangevraagd in het NNN. 

Planologische begrenzingen in de Omgevingsverordening zijn niet 

gelijk aan beheertypenkaarten. Het NNN is planologisch be-

schermd en gebieden die van groot belang zijn voor de meest 

kwetsbare weidevogels zoals grutto, tureluur zijn beschermd als 

Bijzonder Provinciaal Landschap, met kernkwaliteit habitat voor 

weidevogels. 

6. De genoemde gebieden van bijlage 1 staan wel als agrarisch 

leefgebied aangegeven in het Natuurbeheerplan. 

3. 7. Ha worden aan Leefgebied open grasland toegevoegd. 

4. 8. Ha worden aan Leefgebied open akker toegevoegd. 

9. AAN laag (Agrarisch Areaal Nederland) is geen onderdeel van 

het natuurbeheerplan. Deze kaartlaag wordt opgesteld door 

RVO.nl 

21. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indieneer wil graag agrarische bestem-

ming behouden in verband met paarden 

en overig vee beweiding 

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten 

over de toekomstige ontwikkelingen voor het gebied. www.vecht-

plassen.nl. Natuurrealisatie is een van de programmaonderdelen 

van dit gebiedsakkoord. 

Uw zienswijze heeft betrekking op de percelen in de Oostelijke 

Vechtplassen in het deelgebied Ster van Loosdrecht. Voor dit deel-

gebied is een gebiedsproces voorzien om een inrichtingsplan op 
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te stellen. Op dit moment maakt de Vereniging Ster van Loos-

drecht samen met belanghebbende grondeigenaren een eerste 

aanzet voor dit plan. 

Gelet op deze ontwikkelingen en het lopende proces gaan we nu 

niet in op uw zienswijze, maar wordt deze wel betrokken bij het 

opstellen van het inrichtingsplan. Eventueel maatwerkoplossingen 

die mogelijk zouden kunnen zijn worden vervolgens meegenomen 

in het natuurbeheerplan, welke jaarlijks in het voorjaar wordt ge-

actualiseerd.  

22. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener wil dat huidig gebruik en hui-

dige bestemming gehandhaafd blijven.  

Zie antwoord op zienswijze 21 

 

 

23. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om de natuurambitie 

van de genoemde percelen te verwijde-

ren. Indiener doet al vanaf 1980 aan 

agrarisch natuurbeheer. Omvormen naar 

volledig natuurbeheer heeft grote nega-

tieve financiële en bedrijfstechnische ge-

volgen. Agrarisch natuurbeheer beëindi-

gen, betekend ook weidevogelbeheer 

beëindigen.  

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Op alle als NNN begrensde percelen ligt een natuurambitie, ook 

op percelen die nog niet als natuur zijn ingericht (de natuurfunctie 

is nog niet gerealiseerd). Zolang een perceel NNN begrensd is 

dient hier een natuurambitie op te liggen.  

In het kader van de actualisatie van de NNN interpreteren wij uw 

verzoek nu, om de natuurambitie van het perceel af te halen, als 

een verzoek om de NNN-begrenzing eraf te halen. Onderdeel van 

de actualisatie is om een ecologisch en beleidsadvies op te stellen 

over dit gebied.  

Zie ook toelichting op zienswijze 4 
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24. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt op de percelen in dit 

deel van Spaarnwoude het ambitietype 

N13.01 op te nemen, in plaats van 

N12.02. In het overige deel van Spaarn-

woude is ambitie al N13.01.  

GS honoreren uw verzoek. 

 

We gaan het beheertype Vochtig weidevogelgrasland leggen op 

deze percelen, conform de overige beheertypen in dit gebied. 

Kaarten aanpassen 

25. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener wil geen wijziging van bestem-

ming. En geen vernatting of moeras ach-

ter de schuur. 

Zie antwoord op zienswijze 21 

 

 

26. Ambitie-

kaart 

 

 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen natuurambitie van de ambitiekaart 

te verwijderen. 

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 

 

  

27. OV: NNN 

begrenzing 

Indiener verzoekt de kaart aan te passen 

en op deze locatie woningbouw toe te 

staan.  

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

28. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan  

1. dat het wijzigingsbesluit niet te 

raadplegen is.  

2. Is verbaasd dat het ambitietype 

in de Oostelijke Vechtplassen 

niet is gewijzigd. Terwijl de pro-

vincie ook aangeeft dat het hui-

dige ambitietype niet correct is. 

Het ambitietype nat schraalland 

is hier niet passend. 

3. Verzoekt om ong. 200 m 

rondom de bouwvlakken te ont-

grenzen. Zij geeft een locatie 

aan voor eventueel nieuwe be-

grenzing.  

Uw zienswijze heeft betrekking op percelen in de Oostelijke Vecht-

plassen in het deelgebied Weersloot. Voor dit deelgebied is een 

gebiedsproces voorzien om een inrichtingsplan op te stellen 

1. Wij hebben contact met u opgenomen en aangegeven 

waar het wijzigingsbesluit te vinden is.  

2. De provincie heeft de keuze gemaakt om alleen de wijzi-

gingen ter visie te leggen en niet het hele natuurbeheer-

plan. Juist omdat er voor dit gebied een nieuw plan wordt 

opgesteld. Zodra alle partijen zich kunnen vinden in het 

nieuwe plan met gewijzigde ambitietypen worden de am-

bitietypen voor dit gebied aangepast in het Natuurbeheer-

plan. 

3. De begrenzing van de NNN is geregeld in de Omgevings-

verordening. Eind 2020 wordt de NNN kaart geactuali-

seerd en wordt uw verzoek meegenomen. 

 



 
 

 
Pagina 14 van 29 Nota van beantwoording – Natuurbeheerplan, onderdeel Programma Natuurontwikkeling 2021-2025 

Nr. Thema  Samenvatting opmerking Reactie Gedeputeerde Staten Wijzigings- voorstel 

4. Was graag op de hoogte ge-

bracht dat het ontwerp-wijzi-

gingsbesluit Natuurbeheerplan 

2020 ter inzage gelegd werd.    

 

 

 

4. Wettelijk bestaat geen verplichting om de indieners van 

zienswijzen van voorgaande jaren persoonlijk te informe-

ren. Evenmin hoeven bewoners/betrokkenen van het be-

treffende gebied persoonlijk op de hoogte te worden ge-

steld van de terinzagelegging. Er was een kennisgeving 

beoogd door middel van publicatie in alle huis-aan-huis 

bladen. Dit is ook gebeurd. Helaas is dit om onduidelijke 

redenen niet gebeurd in het gebied van de Oostelijke 

Vechtplassen. Gelet op het voorgaande en de omstandig-

heid dat het herstellen van de omissie niet meer mogelijk 

was omdat in dat geval het Natuurbeheerplan niet meer 

tijdig kon worden vastgesteld, hebben we het proces 

voortgezet. Uiteraard betreuren we de gang van zaken en 

zullen we extra alert zijn op een correcte publicatie van 

het vastgestelde Natuurbeheerplan 

 

 

29. Vaarland-

kaart 

Indiener verzoekt om enkele percelen 

vaarland weer terug plaatsen op de vaar-

landkaart. 

GS honoreren uw verzoek niet 

Percelen die binnen het NNN liggen, alleen varend te bereiken zijn 

en die voldoen aan bepaalde natuurambitietypen staan op de vaar-

landtoeslag kaart. De genoemde percelen zijn niet begrensd als 

NNN en hebben ook geen natuurambitietype.  

 

   

30. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om beheertype 13.01 

te leggen op genoemde perceel. 

 

 

In het ontwerp-wijzigingsbesluit Natuurbeheerplan 2020 is dit be-

heertype al op dit perceel gelegd.  

 

31. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om perceel niet om te 

zetten naar natuurland. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 
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32. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen natuurambitie van de ambitiekaart 

te verwijderen. 

 

 Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 

  

33. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener refereert aan zienswijze 10  Zie antwoord op zienswijze 10 

 

 

34. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener refereert aan zienswijze 10 Zie antwoord op zienswijze 10 

 

 

35. OV: NNN 

begrenzing 

Leefgebie-

denkaart 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN en de natuur-

ambitie eraf te halen. En het beheertype 

A01.01 niet te verwijderen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

Beheertype A01.01 is in de beheertypekaart vervangen door het 

agrarisch beheertype A11.01. Op de genoemde percelen ligt het 

agrarisch beheertype A11.01.   

  

36. Leefgebie-

denkaart 

Indiener verzoekt op genoemd perceel 

beheertype A01.01 toe te voegen op de 

beheertypekaart. 

Beheertype A01.01 is in de beheertypekaart vervangen door het 

agrarisch beheertype A11.01. Op de genoemde percelen ligt het 

agrarisch beheertype A11.01.   

   

 

37. Beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen het ambitietype eraf te halen.  

Het ambitietype blijft liggen op de percelen die in eigendom zijn 

van de provincie en in of tegen bestaande NNN aan liggen. Zoals 

in voorgaande jaren al afgesproken (n.a.v. zienswijze) wordt op 

deze percelen geen beheertype gelegd.  

Wel zien wij dat de NNN over kadastrale grenzen heen ligt. Wij zul-

len de NNN aanpassen op de kadastrale kaart, zodat er geen 

randje NNN meer ligt op uw percelen. Dit verzoek wordt verwerkt 

met de actualisatie van de NNN begrenzing. 
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38. Beheertype-

kaart 

Indiener maakt zich zorgen over de 

veenmosrietlanden. Veenmosrietlanden 

moeten in het kader van de N2000 be-

grenzing in stand gehouden worden en 

daar horen bepaalde beheermaatregelen 

bij. Het beheer van deze veenmosriet-

landen is verspreid onder de diverse ei-

genaren. Er is geen regisseur of organi-

satie om het beheer met elkaar af te 

stemmen. Het platform Zaanse veenwei-

degebieden bestaat uit 6 vrijwilligers or-

ganisaties die aangeven mee  te willen 

werken aan het behoud van de veen-

mosrietlanden. 

Wij begrijpen uw zorg en gaan met u in gesprek.   

39. Leefgebie-

denkaart 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN en de natuur-

ambitie eraf te halen. En het beheertype 

A01.01 niet te verwijderen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

Beheertype A01.01 is in de beheertypekaart vervangen door het agra-

risch beheertype A11.01. Op de genoemde percelen ligt het agra-

risch beheertype A11.01.   

  

40. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt om gebied in de Egels-

hoek als NNN te begrenzen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

41. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener refereert aan zienswijze 10 Zie antwoord op zienswijze 10 

 

 

42.  OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is.  

Voor het Oostelijke Vechtplassengebied is een akkoord gesloten 

over de toekomstige ontwikkelingen voor het gebied. www.vecht-

plassen.nl. Natuurrealisatie is een van de programmaonderdelen 

van dit gebiedsakkoord. Voor diverse gebieden in de Oostelijke 

Vechtplassen worden samen met de belanghebbenden inrichtings-

plannen opgesteld om de doelen te kunnen realiseren.  Daarin 

worden ambities zoveel mogelijk vertaald in maatwerkoplossingen 
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met grondeigenaren. Afgesproken maatwerkoplossingen worden 

vervolgens meegenomen in het natuurbeheerplan. Deze wordt 

jaarlijks in het voorjaar geactualiseerd. 

 

43. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om het ambitietype 

voor het N2000 gebied ’t Twiske aan te 

passen. Ambitie is nu N16.04 (vochtig 

bos met productie). De gebieden zijn 

botanische, natte graslanden, met riet-

zomen en natuurvriendelijk oevers.  

GS  Er loopt een onderzoek bij Tauw naar de juiste ambitie en beheer-

typen voor de recreatiegebieden, naar aanleiding van de resulta-

ten van dit onderzoek zullen wij waar nodig de ambitietypekaart 

na overleg aanpassen. 

  

 

44. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt genoemde perceel 

niet op te nemen in het voorgenomen 

natuurbeleid. Indiener geeft aan dat het 

perceel in het ontwerp-wijzigingsbesluit 

is opgenomen als: “Begrensde NNN per-

celen in het voorgenomen natuurge-

bied”.   

 

GS honoreren uw verzoek niet. 

Indiener is geen eigenaar van de genoemde perceel en eigenaar 

van dit perceel wil graag natuurontwikkelingen realiseren conform 

onze kaarten.  

De percelen staan in het ontwerp-wijzigingsbesluit niet apart be-

noemd zoals indiener aangeeft. Voor Waterland-oost loopt mo-

menteel een gebiedsproces. Belanghebbende hebben daarover 

een brief gehad, waarin gesproken wordt over een onderzoeksge-

bied. In het kader van dit gebiedsproces worden ook gesprekken 

gevoerd met belanghebbenden. Zodra de resultaten bekend zijn, 

worden deze meegenomen met de actualisatie van het NNN.   

  

45. OV: NNN 

begrenzing 

Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen natuurambitie van de ambitiekaart 

te verwijderen. 

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 

 

  

46. Leefgebie-

den 

Indiener verzoekt om de kleipolders 

Schermer, Beemster, Purmer en Wijker-

meerpolder aan te wijzen als leefgebied 

open akker. In deze kleipolders kan ge-

schikt biotoop voor akkervogels gecre-

eerd worden.  

GS honoreren uw verzoek 

In lijn met onderzoek van Kenniscentrum Akkervogels betreft het 

kansrijke polders voor akkervogels. De begrenzing wordt ruim in-

getekend, om kaartproblemen in de landelijke ICT-bestanden te 

voorkomen. Binnen de ruime begrenzing zal voor het plannen van 

beheermaatregelen een nadere selectie van percelen met een eco-

logisch onderbouwing van het collectief nodig zijn.  

Leefgebieden aanpassen 
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47. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is. 

Zie antwoord op zienswijze 42 

 

  

48. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om agrarische be-

stemming te behouden en er geen na-

tuurambitie op te leggen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 

 

  

49. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is. 

Zie antwoord op zienswijze 42 

 

 

50. Overige Geen opmerkingen   

51. Leefgebied Indiener geeft aan dat gebied ten wes-

ten van Schellinkhout geen leefgebied 

weidevogels is (leefgebied open gras-

land), terwijl het wel als weidevogelleef-

gebied op de kaart staat (omgevingsver-

ordening). 

Verzoek om dit gebied op te nemen als 

leefgebied open grasland. 

GS honoreren uw verzoek niet. 

In Noord-Holland loopt een monitoringprogramma weidevogels en 

dat leidt tot evaluatie in 2021 en inzicht in welke gebieden waar 

subsidie voor weidevogelbeheer het meest effectief kan worden 

voortgezet, dat zal onderdeel zijn van het Natuurbeheerplan/Pro-

gramma Natuurontwikkeling 2022 en verder. 

Zie ook antwoord op zienswijze 20 
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52. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is. 

Zie antwoord op zienswijze 42 

 

 

53. Ambitie-

kaart  

Beheertype-

kaart 

Indiener geeft aan dat het beheertype 

voor het gebied Geestmerambacht niet 

klopt. Ambitie is nu N16.04 (vochtig bos 

met productie).  Indiener heeft een kaart 

met de basis inrichting en locaties  voor 

recreatiedoelstellingen. Graag overleg 

hoe dit in te passen op de kaarten van 

het Natuurbeheerplan. 

We gaan in overleg met het recreatieschap.  

54. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt om gebied in de Egels-

hoek als NNN te begrenzen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

55. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener maakt bezwaar om genoemde 

percelen om te vormen van landbouw 

naar natuur. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.  

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

56. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener geeft aan dat op een deel van 

de tuin wat geen onderdeel is van het 

NNN een ambitiedoel is gelegd. 

GS honoreren uw verzoek 

 

Wij passen de ambitiekaart aan op de begrenzing van het NNN. 

 

 

57. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt om gebied in de Egels-

hoek als NNN te begrenzen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 
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58. Leefgebie-

den 

Zienswijze is idem 51 Zie antwoord op zienswijze 51  

59. Ambitie-

kaart  

Beheertype-

kaart 

Indiener geeft aan dat het beheertype 

voor het gebied “Recreatiegebied Alk-

maarder- en Uitgeestermeer” niet overal 

realistisch is. Indiener heeft een kaart 

met de basis inrichting en locaties  voor 

recreatiedoelstellingen. Graag overleg 

hoe dit in te passen op de kaarten van 

het Natuurbeheerplan. 

We gaan in overleg met het recreatieschap.  

60. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is. 

Zie antwoord op zienswijze 42 

 

 

61. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is. 

Zie antwoord op zienswijze 42 

 

 

62. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

63. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 6 
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64. Ambitie-

kaart  

Beheertype-

kaart 

1. Indiener geeft aan dat het beheertype 

voor het gebied ’t Twiske niet overal re-

alistisch is. Indiener heeft een kaart met 

de basis inrichting en locaties  voor re-

creatiedoelstellingen. Graag overleg hoe 

dit in te passen op de kaarten van het 

Natuurbeheerplan. 

We gaan in overleg met het recreatieschap.  

65. Ambitie-

kaart  

Beheertype-

kaart 

Indiener geeft aan dat het beheertype 

voor het gebied Spaarnwoude niet 

overal realistisch is. Indiener heeft een 

kaart met de basis inrichting en locaties  

voor recreatiedoelstellingen.  

Graag overleg hoe dit in te passen op de 

kaarten van het Natuurbeheerplan.  

 

Indiener verzoekt om de percelen in de 

Vereenigde Binnenpolder en aan het 

Hekslootgebied ambitie N13.01 te ge-

ven. 

 

We gaan in overleg met het recreatieschap. 

In zienswijze 24 hebben wij al aangegeven dat we het beheertype 

Vochtig weidevogelgrasland leggen op deze percelen, conform de 

overige beheertypen in dit gebied. 

 

  

66.  Overige Indiener verzoekt om een overleg om 

bestaand natuurgebied te verplaatsen.  

Provincie organiseert een overleg met gemeente Purmerend.  

67. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan dat de ambitietype 

van de nog te realiseren gebieden in de 

Oostelijke Vechtplassen erg zwaar zijn. 

Dit is met zelfrealisatie niet mogelijk. In-

diener verzoekt om met haalbare doelen 

te komen waar draagvlak voor is. 

Zie antwoord op zienswijze 42 

 

 

68. Ambitie-

kaart  

Beheertype-

kaart 

Indiener geeft aan dat het beheertype 

voor het Groengebied Amstelland niet 

overal realistisch is. Indiener heeft een 

kaart met de basis inrichting en locaties  

voor recreatiedoelstellingen.  

Graag overleg hoe dit in te passen op de 

kaarten van het Natuurbeheerplan.  

 

We gaan in overleg met het recreatieschap.  
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69. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt de ambitie van inrich-

tingsfase 2 aan te passen. 

GS honoreren uw verzoek Ambitiekaart aanpassen 

70. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

71. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener 

1. Is verbaasd dat het ambitietype in 

de Oostelijke Vechtplassen niet is 

gewijzigd. Terwijl de provincie ook 

aangeeft dat het huidige ambitie-

type niet correct is. 

2. Was graag op de hoogte gebracht 

dat het ontwerp-wijzigingsbesluit 

Natuurbeheerplan 2020 ter inzage 

gelegd werd.   

3. Verzoekt om ong. 200 m rondom de 

bouwvlakken te ontgrenzen. Zij 

geeft een locatie aan voor eventueel 

nieuwe begrenzing. 

4. Vindt viewer moeilijk leesbaar. 

5. Geeft aan dat de NNN op zijn perce-

len niet logische is begrensd.  

 

1. De provincie heeft de keuze gemaakt om alleen de wijzigin-

gen ter visie te leggen en niet het hele natuurbeheerplan. Juist 

omdat er voor dit gebied een nieuw plan wordt opgesteld. Zo-

dra alle partijen zich kunnen vinden in het nieuwe plan met 

gewijzigde ambitietypen worden de ambitietypen voor dit ge-

bied aangepast in het Natuurbeheerplan. 

2. Nog antwoorden 

3. De begrenzing van de NNN is geregeld in de Omgevingsveror-

dening. Eind 2020 wordt de NNN kaart geactualiseerd en 

wordt uw verzoek meegenomen. 

4. Wij gaan kijken hoe we de kaartviewer kunnen verbeteren. 

5. In de omgevingsverordening welke recent ter visie heeft gele-

gen is de begrenzing hier al aangepast. Wij passen de ambitie-

kaart aan op de begrenzing van het NNN. 

  

  

72. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener  

1. Is verbaasd dat het ambitietype in 

de Oostelijke Vechtplassen niet is 

gewijzigd. Terwijl de provincie ook 

aangeeft dat het huidige ambitie-

type niet correct is. Beheertype Nat 

schraalland zal overlast geven van 

muggen en ganzen. Liever ziet in-

diener dat er vee gehouden wordt 

op de percelen.  

1. De provincie heeft de keuze gemaakt om alleen de wijzigin-

gen ter visie te leggen en niet het hele natuurbeheerplan. Juist 

omdat er voor dit gebied een nieuw plan wordt opgesteld. Zo-

dra alle partijen zich kunnen vinden in het nieuwe plan met 

gewijzigde ambitietypen worden de ambitietypen voor dit ge-

bied aangepast in het Natuurbeheerplan. 

2. We nemen kennis van uw zorgen en nemen dit mee in het be-

sluit over de nieuwe ambitietypen. 
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2. Heeft veel geïnvesteerd in de ma-

nege De manege dient een recrea-

tief, maatschappelijk en economisch 

belang in het gebied.  

3. Maakt zich zorgen om het drinkwa-

ter voor het vee met het baggerde-

pot in de buurt. 

 

3. Momenteel vindt veel overleg, nader onderzoek en afstem-

ming plaats over de voorkeurslocatie voor tijdelijke baggerop-

slag in de Egelshoek. Deze maakt onderdeel uit van de bag-

geropgave Loosdrechtse Plassen uit het Gebiedsakkoord Oos-

telijke Vechtplassen en moet leiden tot betere waterkwaliteit 

en bevaarbaarheid van de plassen. De risico’s van de bagger-

locatie worden momenteel onderzocht. Zo vindt bijvoorbeeld 

stikstof- en fosfaatonderzoek plaats, waarvan naar verwach-

ting in december 2020 de resultaten bekend worden. Als 

daarna blijkt dat dit de beste locatie is zal met het gebied 

worden gewerkt aan de inrichting van de (omgeving van) de 

locatie. 

73. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener refereert aan zienswijze 10 Zie antwoord op zienswijze 10  

74. Beheer 1. Indiener verzoekt om een passende ver-

goeding voor de werkzaamheden om de 

diversiteit van de flora en fauna in stand 

te houden. 

We zullen met verzoeker contact opnemen over SKNL SKNL aanbieden 

75. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen natuurambitie van de ambitiekaart 

te verwijderen. 

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 

 

  

76. OV: NNN 

begrenzing 

Beheertype-

kaart 

Vaarland-

kaart 

Indiener verzoekt; 

1. Alle eigendommen van SBB op te ne-

men in de NNN. Dit betreft 200 ha. 

2. Wijziging beheertype  

a. Polder Wassenaar 

b. Walenburgerdijkje 

3. Vaarlandtoeslag is niet opengesteld 

voor alle natuurterreinen die wij of 

onze pachters beheren. Graag willen 

wij hier een gesprek over. 

GS honoreren uw verzoek deels 

 

1. Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de 

NNN begrenzing. 

2. Beheertypekaart wordt aangepast 

3. Wij gaan in overleg over de vaarlandtoeslagenkaart 

4. Provincie geeft aan voor welke gebieden zij subsidie wil 

geven op de beheertypekaart. Dit kunnen ook gebieden 

zijn die volgens het rijk  vallen onder NNN water. Wij over-

leggen met het rijk om deze gebieden onder de NNN land 

te laten vallen in plaats van NNN water.  

Beheertypekaart aanpassen 

a. Polder Wassenaar 

b. Walenburgerdijkje 

c. Noorderveen 
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4. Beheertype vervallen als deze opge-

nomen zijn als NNN water. Graag 

toevoegen als NNN land.  

5. Nieuwe beheertypen voor het Noor-

derveen passen niet bij de N2000 

doelen. Graag andere beheertypen. 

Daarnaast hebben wij met het rijk een discussie wie het 

beheer betaald van de gronden die in bezit van het rijk 

zijn.  

Het is niet zo dat omdat het NNN water is, wij geen be-

heersubsidie geven, maar wij geven geen beheersubsidie 

op eigendommen van het rijk!  

5. Het beheertype in het Noorderveen wordt aangepast. 

 

77. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt enkele percelen als 

NNN te begrenzen. En andere percelen 

te ontgrenzen. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

Vooruitlopend op de NNN actualisering en het feit dat er al-

leen subsidie voor omvorming, inrichting en beheer ver-

leend mag worden als er een ambitie-/ beheertype op de 

kaarten van het natuurbeheerplan staat, wordt er op de am-

bitie en/of beheertypekaart alvast een beheertype gelegd. 

Ambitie toevoegen 

78. Ambitie-

kaart 

Indiener verzoekt om het ambitietype 

voor het N2000 gebied ’t Twiske aan te 

passen. Ambitie is nu N16.04 (vochtig 

bos met productie). De gebieden va-

rieren van zoete plas, veenmosrietlan-

den en natte graslanden. De bossen zijn 

oude loofbossen en geen productiebos-

sen.  

GS  Er loopt een onderzoek bij Tauw naar de juiste ambitie en beheer-

typen voor de recreatiegebieden, naar aanleiding van de resulta-

ten van dit onderzoek zullen wij waar nodig de ambitietypekaart 

na overleg aanpassen. 

 

79. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN. 

 

  

 

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 23 

 

  

80. Overige Indiener maakt bezwaar tegen bestem-

ming “natuur” van de Waddenzeedijk 

tussen Den Helder en de afsluitdijk.  

Dit in verband met de belangen voor de 

veiligheid van de inwoners en voor de 

operationele inzet van de Marine.  

Een natuurbeheerplan heeft geen planologische binding. Het 

rechtsgevolg van een natuurbeheerplan is dat daarbij wordt be-

paald welke subsidies ingevolge de in de bijlage genoemde subsi-

dieregelingen voor de in het plan opgenomen percelen kunnen 

worden aangevraagd. Alleen het belang van degenen die tot de 
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kring van mogelijke aanvragers behoren en van degenen die er be-

zwaar tegen hebben dat zij niet tot die kring behoren, omdat hun 

percelen ten onrechte niet zijn opgenomen in het natuurbeheer-

plan, is rechtstreeks bij een besluit tot vaststelling van een natuur-

beheerplan betrokken. Hiervan is geen sprake en wordt indiener 

niet als belanghebbende beschouwd. Hiertoe wordt tevens verwe-

zen naar vaste rechtspraak van de Afdeling (onder meer de uit-

spraak van 16 maart 2005, ECLI:NL:RVS:2005:AT0523). 

81. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener geeft aan dat op een deel van 

de tuin wat geen onderdeel is van het 

NNN een ambitiedoel is gelegd. 

GS honoreren uw verzoek 

 

Wij passen de ambitiekaart aan op de begrenzing van het NNN. 

  

 

 

82. Ambitie-

kaart  

Beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen natuurbeheertype van de ambitie-

kaart en van de beheertypekaart te ver-

wijderen.  

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.  

Zie toelichting op zienswijze 23 

Op alle genoemde percelen ligt een agrarisch beheertype en agra-

risch leefgebied. 

 

  

83. Ambitie-

kaart  

 

Indiener verzoekt om op genoemde per-

celen natuurbeheertype van de ambitie-

kaart te verwijderen.  

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing.   

Zie toelichting op zienswijze 23 

 

  

84. beheertype-

kaart 

Indiener verzoekt op genoemd perceel 

het natuurtype te leggen. Op de kaart 

staat nu dat het een agrarisch beheer-

type heeft 

GS honoreren uw verzoek 

 

Voor dit perceel is een SKNL beschikking afgegeven. Perceel wordt 

omgevormd naar natuur. Het agrarisch beheertype moet vervan-

gen worden door het natuurbeheertype. 

 

Kaart aanpassen 

  

85. OVP 

Ambitie-

kaart 

Indiener geeft aan het niet eens te zijn 

met de ambitie voor de genoemde per-

celen. 

Zie antwoord op zienswijze 21 
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86. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt genoemde percelen 

niet te begrenzen als NNN. 

 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

  

87. Beheertype-

kaart 

OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt: 

1. aan te geven hoe om te gaan 

met de beheersubsidie afspraak 

voor 6 jaar en het feit dat er ge-

bieden worden her-ingericht. 

2. Perceelsgrenzen van beheerty-

pen in het Wormer- en Jisperveld  

aan te passen.  

3. Kaart toe te voegen van de wijzi-

gingen van het NNN.  

4. Beheertypekaart aanpassen 

5. NNN begrenzen 

1. We gaan heroverwegen hoe we de uitvoering van de subsi-

dieverordening kunnen verbeteren.  

2. In 2021 gaan wij in overleg met alle terreinbeheerders 

over aanpassingen van de beheertypenkaart. 

3. De begrenzing van de NNN is geregeld in de Omgevings-

verordening, deze is recent vastgesteld. Wij zullen kijken 

of we een verschillenkaart toevoegen in de viewer met alle 

“natuurbeheerkaarten”. 

4. Kaart wordt aangepast. 

5. Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de 

NNN begrenzing.  Zie toelichting op zienswijze 4 en toe-

lichting op zienswijze 23. 

 

  

De Bol  

HPP 

Ankeveen 

Einde Gooi 

88 OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener verzoekt om genoemd perceel 

uit de NNN begrenzing te halen. Een 

deel van het perceel wordt in de toe-

komst gebruikt voor de verbreding van 

de N247. 

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. HHNK ook klein stukje eigenaar. 

 

Zie toelichting op zienswijze 4 

 

Een deel van het perceel is onderdeel van de natuurcompensatie 

afspraken over de verbreding van de N247. Als deze natuurcom-

pensatie is afgerond zal de kaart aangepast worden. 

   

 

89. OV: NNN 

begrenzing 

 

Indiener geeft aan dat op een deel van 

de tuin wat geen onderdeel is van het 

NNN een ambitiedoel is gelegd. 

GS honoreren uw verzoek 

 

Wij passen de ambitiekaart aan op de begrenzing van het NNN. 

 

 

90. Overige Geen opmerkingen   
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T1 Ambitie-

kaart 

Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Perceel is eigendom van de provin-

cie en is ingericht.  

Verzoek wordt meegenomen met de actualisatie van de NNN be-

grenzing. 

Zie toelichting op zienswijze 4 

Vooruitlopend op de NNN actualisering en het feit dat er al-

leen subsidie voor omvorming, inrichting en beheer ver-

leend mag worden als er een ambitie-/ beheertype op de 

kaarten van het natuurbeheerplan staat, wordt er op de am-

bitie en/of beheertypekaart alvast een beheertype gelegd. 

 

 

  

T2 Ambitie-

kaart 

Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren.  

  

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T3 Ambitie-

kaart 

Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Kansen om het bestaande natuur-

gebied te versterken. Perceel is eigen-

dom van de provincie.  

  

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T4 Ambitie-

kaart 

Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T5 Ambitie-

kaart 

Verzoek om percelen te begrenzen. Per-

celen liggen in de N2000 en worden al 

beheerd als natuur.  

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Niet met N00.01 

T6 Ambitie-

kaart 

Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T7 Ambitie-

kaart 

Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

 

T8 Ambitie-

kaart 

 Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T9 Ambitie-

kaart 

 Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 
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T10 Ambitie-

kaart 

De Kampen Verzoek om te begrenzen, perceel is al 

ingericht en wordt al beheerd als natuur. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 Ambitiekaart en beheertype kaart 

aanpassen 

T11 Ambitie-

kaart 

Noorder-

maatweg 

Verzoek om perceel te begrenzen. Kan-

sen om het bestaande natuurgebied te 

versterken. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T12 Ambitie-

kaart 

Ter Heide Verzoek om perceel te begrenzen als 

NNN. Eigenaar wil natuur gaan realise-

ren. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T13 Ambitie-

kaart 

Ankeveen Verzoek om perceel te begrenzen. Kan-

sen om het bestaande natuurgebied te 

versterken. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T14 Ambitie-

kaart 

Oostzaner-

veld 

Verzoek om perceel te begrenzen. Per-

ceel ligt in N2000 gebied. Kansen om 

het bestaande natuurgebied te verster-

ken. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T15 Ambitie-

kaart 

Waarddijk Verzoek om perceel te begrenzen. Kan-

sen om het bestaande natuurgebied te 

versterken. Perceel is eigendom van de 

provincie. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T16 Ambitie-

kaart 

Heemskerk 

marquette 

Verzoek om perceel te begrenzen. Kan-

sen om het bestaande natuurgebied te 

versterken. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart aanpassen 

T17 Ambitie-

kaart 

Watersla-

gen 

Verzoek om perceel te begrenzen. Per-

ceel sluit aan bij bestaand natuurgebied, 

is ingericht en wordt beheerd als natuur. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart en beheertype kaart 

aanpassen 

T18 Ambitie-

kaart 

Land van 

Muis 

Verzoek om percelenl te begrenzen. Per-

celen liggen in N2000 gebied. Kansen 

om het bestaande natuurgebied te ver-

sterken. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart  

T19 Ambitie-

kaart 

Bovenker-

kerpolder 

Verzoek om percele te begrenzen. Kan-

sen om het bestaande natuurgebied te 

versterken. Perceel is eigendom van de 

provincie. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart en beheertype kaart 

aanpassen 

T20 Ambitie-

kaart 

Velsen Verzoek om perceel te begrenzen. Kan-

sen om het bestaande natuurgebied te 

versterken. Perceel is eigendom van de 

provincie. 

Zie antwoord op technische zienswijze 1 

 

Ambitiekaart en beheertype kaart 

aanpassen 
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T21 Ambitie-

kaart 

Ho-

lendrecht 

Aanvulling op de natuurcompensatie af-

spraak A1-A9.  

Deze percelen zijn onderdeel van de natuurcompensatie afspraak 

A1-A9. In 2020 is de hele natuurcompensatie afspraak op kaart 

verwerkt. Deze percelen zijn nog een aanvulling.  

Ambitiekaart aanpassen 
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1 INLEIDING

1.1  Doel van het PNO
Dit Programma Natuurontwikkeling (PNO) beschrijft de ambities en doelstellingen van het natuur-
beleid zoals verwoord in het coalitieakkoord en de Omgevingsvisie NH2050. Wetgeving, doelstellingen, 
en concrete projecten zijn samengevat in één handzame rapportage. Het PNO brengt de samenhang 
tussen verwerving, inrichting en beheer van natuur tot uitdrukking, inclusief een overzicht van de 
instrumenten die erbij worden ingezet. Het PNO geeft tevens inzicht in de fysieke projecten die de 
provincie uitvoert voor herstel en versterking van de biodiversiteit. Het PNO wordt jaarlijks 
geactualiseerd en ter besluitvorming aan Provinciale Staten voorgelegd.

Het PNO verschijnt jaarlijks en is een compacte beschrijving van één van de kerntaken van de provincie: 
het behoud en versterken van de natuur. Herstellen en versterken van de biodiversiteit is hierbij de 
centrale opgave. Een belangrijk onderdeel hierin is de aanleg van een samenhangend natuurnetwerk 
waarmee het oppervlakte natuur wordt vergroot en natuurgebieden met elkaar verbonden worden.  
De ambitie is om in 2027 dit netwerk te hebben afgerond. Het oppervlakte natuurgebied is dan met 
5.600 ha toegenomen. 
In hoofdstuk 3 zijn de projecten opgenomen die vallen binnen dat Natuurnetwerk Nederland (NNN 
afgekort, vroeger Ecologische Hoofdstructuur geheten, de Groene Uitweg (het programma om het 
landschap van de Vechtstreek te verbeteren) en het Nationaal Groenfonds (landelijke financierings-
instelling). 

Daarnaast bevat het PNO het Natuurbeheerplan 2021 dat jaarlijks na inspraak door de provincie wordt 
vastgesteld1). Wanneer de tekst van dit Programma Natuurontwikkeling over ‘Natuurbeheerplan’ 
spreekt, wordt hier op gedoeld. Het Natuurbeheerplan 2021 heeft van 28 mei tot en met 8 juli 2020 ter 
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1)  Dit is vastgelegd in artikel 1.3 van de Uitvoeringsregeling Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland 2016-2021 (SVNL 
2016-2021). Daarin staat dat Provinciale Staten een Natuurbeheerplan vaststellen. De kaarten ‘beheertypenkaart’, ‘ambitie-
kaart’ en ‘vaarlandtoeslagkaart’ en paragraaf 4.5 met tabel 4 vormen samen het Natuurbeheerplan.



inzage gelegen. Gedurende deze periode had een ieder de mogelijkheid om een zienswijze in te dienen op het ontwerp. Dit is 
geregeld in afdeling 3.4 van de Algemene wet bestuursrecht. Elke ingediende zienswijze is bekeken en beantwoord namens 
Gedeputeerde Staten in de nota van beantwoording. De zienswijzen kunnen door Provinciale Staten worden betrokken bij de 
besluitvorming. Kijk voor meer informatie op deze LINK.

2020 is het laatste jaar waarin het programma in deze vorm verschijnt. In 2021 wordt het PNO aan gescherpt tot ‘uitvoerings-
plan NNN’. Dit plan bevat uitgangspunten en ambities, zicht op planning, realisatie en kosten en prognoses op de voltooiing 
van het NNN. Met het uitvoeringsplan vindt jaarlijkse verantwoording over de voortgang plaats. De beschrijving van de 
overige beleids instrumenten zal al vanaf dit jaar onderdeel zijn van het Masterplan biodiversiteit.

1.2  Biodiversiteit in Noord-Holland
De Noord-Hollandse natuur en landschappen zijn van 
internationale betekenis. In onze provincie liggen maar liefst 
negentien Europees beschermde natuurgebieden (Natura 2000) 
en vier wereld erfgoederen. Het biedt een grote diversiteit aan 
natuur- en cultuurlandschappen: bossen, heidevelden, duinen, 
veenweiden, open polders, kwelders en de Noordzee, Waddenzee 
en het IJsselmeer. Deze land schappen en natuurgebieden 
herbergen een grote diversiteit aan planten en dieren 
(biodiversiteit). Bewoners, organisaties en de overheid spannen 
zich in om de waarden van deze gebieden veilig te stellen en te 
vergroten, en dat al meer dan een eeuw lang.

Verschillende (inter)nationale studies2) laten zien dat op alle 
niveaus gewerkt moet worden aan het herstellen en versterken 
van de biodiversiteit. Het gaat om meer dan alleen het behoud 
van planten, dieren en ecosystemen. De achteruitgang van de 
biodiversiteit heeft zowel gevolgen voor de gezondheid en het 
welzijn van mensen als onze voedselvoorziening. Investeren in 
herstel en versterking van de biodiversiteit draagt ook bij aan 
het aanpassen aan klimaatverandering, een betere water-
kwaliteit, vrucht bare bodems voor de agrarische sector en een 
betere gezondheid en welzijn van mensen. 
Investeren in de natuur heeft resultaat. De sterke achteruitgang 
van de biodiversiteit is in de Nederlandse natuurgebieden 
inmiddels enigszins gekeerd.3) Kwetsbare soorten en natuur 
buiten de natuurgebieden vergen echter wel herstel en 
versterking zoals het landelijke rapport ‘Balans van de 
Leefomgeving’ uit 2018 laat zien. 

Ook de provincie onderkent het belang van biodiversiteits-
herstel. Het is een van de zeven kernopgaven in de Omgevings-
visie NH2050 en een belangrijke ambitie in ons coalitieakkoord 
‘Duurzaam doorpakken!’. Dat uit zich onder meer in het voor-
nemen voor de afronding van het Natuurnetwerk Nederland. En 
in de aanpak Groen Kapitaal en programma Betrekken bij Groen 
(groene vrijwilligers) buiten dat netwerk. Deze ambities komen 
ook terug in het masterplan biodiversiteit.
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2)  Bijvoorbeeld:
•  Ipbes. 2019. The global assessment report on biodiversity and ecosystem 
services. 
•  R. Pouwels en R. Henkens. 2020, Naar een hoger doelbereik van de Vogel- en Habitatrichtlijn van Nederland. WUR-rapport 2989.
•  Het Intergovernmental Science-Policy Platform on Biodiversity and Ecosystem Services (IPBES, een samenwerking van onderzoekers, 
    maatschappelijke organisaties en beleidsmakers uit 132 landen).
3)  Zie het rapport Biodiversiteit in Noord Holland 2019 https://www.noord-holland.nl/Onderwerpen/Land_en_tuinbouw_visserij/Projecten/Opgave_
Vitaal_Landelijk_Gebied/Biodiversiteit/Downloads/Biodiversiteit_in_Noord_Holland_2019



1.3  Vitaal landelijk gebied
Waar het PNO inzoomt op de natuur, beschrijven coalitieakkoord en de Omgevingsvisie NH2050 de uitdagingen voor het 
landelijk gebied meer in samenhang. Een vitaal landelijk gebied beoogt het herstellen en versterken van de biodiversiteit, 
verbeteren van de waterkwaliteit, tegengaan van bodemdaling, ruimte voor klimaatadaptatie en het ontwikkelen van een 
duurzame agri-foodsector. Natuur-inclusiviteit in de ruimtelijke ontwikkelingen is daarbij een uitgangspunt. Dit leidt het 
komende jaar tot het opstellen van drie visies rond biodiversiteit, voedsel en recreatie en toerisme.
De uitwerking van die doelen en kansrijke functie-combinaties kunnen per regio en gebied verschillen. Dat vraagt 
maatwerk. Veel provinciale ambities en opgaven hebben daarom een regio-specifieke aanpak. Met die regionale aanpak 
zoeken we zinvolle coalities en maken we bij de uitvoering van de projecten in dit PNO ‘werk met werk’. 
Dit doen we in nauwe samenwerking met onze gebiedspartners, zoals de bewoners en bedrijven, natuurorganisaties en 
andere overheden. In de komende periode gaan we dan ook meer inzetten op zelf realisatie en onze gebiedspartners daar 
waar mogelijk hierbij ondersteunen.

1.4  Leeswijzer
In hoofdstuk 2 leest u meer over het Natuurnetwerk Nederland en de nieuwe aanpak die moet zorgen dat het netwerk in 2027 
is afgerond. 
Kern van deze editie van het PNO zijn de natuurprojecten voor 2021. Deze zijn beschreven in hoofdstuk 3. Het bevat een 
beschrijving van de projecten en een overzicht van de projecten per regio.
Hoofdstuk 4 bevat het Natuurbeheerplan 2021. In hoofdstuk 5 staat een verantwoording van de financiële kant van de 
projecten van het PNO.
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2
NATUURGEBIEDEN EN 
NATUURVERBINDINGEN:  
HET NATUURNETWERK NEDERLAND
Nederland heeft zich dertig jaar geleden de opdracht gegeven een samenhangend natuurnetwerk in 
Nederland te maken. Sinds 1990 werken duizenden liefhebbers, grondeigenaren en overheden in het 
hele land aan dat Natuurnetwerk Nederland (NNN), voorheen de Ecologische Hoofdstructuur genoemd.
 
2.1  Doelen
Een gezonde en veelzijdige natuur is van levensbelang voor de mens, de dieren en de planten. Het biedt 
schoon water en schone lucht, ontspanning voor wandelaars en fietsers en kan helpen bij het 
aanpassen aan klimaatveranderingen. Maar die natuur staat onder druk. Een goed functionerend 
netwerk van natuurgebieden maakt deze robuuster en vergroot de effectieve ruimte voor natuur. Het is 
daarmee de basis voor het herstel en de versterking van de biodiversiteit. 

Het compleet maken van het Natuurnetwerk dient drie doelen: 
1 Het vergroten van het areaal aan natuur binnen de grenzen van het Natuurnetwerk. In Noord-Holland 

is inmiddels 51.050 hectare gerealiseerd van het netwerk. De resterende 5.450 hectare wordt de 
komende jaren gerealiseerd. 

2 Het versterken van het karakter van bestaande natuurgebieden. In het duingebied is bijvoorbeeld weer 
ruimte voor natuurlijke successie, in graslanden streven we onder andere naar meer botanische 
variëteit. Door de randvoorwaarden te scheppen voor het functioneren van de typische eco-
systemen, zorgen we voor de typerende gebieden die eigen zijn aan onze omgeving en ons leven 
kleur geven.

3 Het onderling verbinden van natuurgebieden via natuurverbindingen. Dit kan in de vorm van land-
schaps  elementen, natuurzones in agrarisch gebied of langs oevers, watergangen, maar ook als 
natuurbruggen, biodiverse provinciale bermen en oevers en faunapassages. Voor het duurzaam 
voortbestaan van populaties planten en dieren in natuurgebieden is uitwisseling essentieel. Ze 
moeten veilig kunnen migreren. Veel natuurgebieden zijn op zichzelf te klein als volwaardig 
leefgebied voor soorten. Het verbinden van natuurgebieden maakt de natuur sterker. Planten 
krijgen de ruimte om zich te verspreiden en dieren de kans zich te vestigen in andere leefgebieden.
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2.2  Wettelijke borging
De provinciale ruimtelijke verordening (PRV) regelt op het moment van schrijven de aanwijzing van NNN-gebieden 
(‘begrenzing’), de planologische bescherming en de afweging welke ruimtelijke ontwikkelingen daar zijn toegestaan. 
(Gemeentelijke) bestemmingsplannen voor NNN-gebieden mogen geen nieuwe activiteiten mogelijk maken die per saldo een 
(negatief) significant effect hebben op de kenmerken, het oppervlak en de samenhang. Alleen voor ontwikkelingen van 
groot maatschappelijk belang zonder reële alternatieven kan een uitzondering worden gemaakt. In dat geval moeten de 
negatieve effecten zo beperkt mogelijk zijn (mitigatie) en gecompenseerd worden. Elke natuurcompensatie wordt vastgelegd 
in een compensatieplan en -overeenkomst. Deze natuurcompensatieprojecten zijn opgenomen in dit Programma Natuur-
ontwikkeling. 
De lijst van kenmerken per gebied, de ‘wezenlijke kenmerken en waarden’, maakt sinds 2019 deel uit van de PRV als bijlage 3. 
De nieuwe Omgevingswet (OV2020) leidt mogelijk tot aanpassing van de wijze waarop de bescherming van het NNN  
geregeld is.  

2.3  Versnelling realisatie NNN
Bij de decentralisatie van de NNN naar de provincies is afronding van het natuurnetwerk in 2027 afgesproken. In het coalitie-
akkoord 2019-2023, ‘Duurzaam doorpakken’ is daar stevig op ingezet. Gelet op de omvang van de restantopgave en het (lage) 
huidige tempo, is een interventie nodig om deze ambitie daadwerkelijk te halen. Die bestaat uit vier maatregelen: (1) het 
opzetten van het Regiebureau NNN dat strakker gaat sturen op de realisatie, (2) het optimaliseren van de begrenzing, (3) het 
verwerven met volledige schadeloosstelling en (4) het initiëren en versnellen van gebiedsgerichte planvorming en realisatie.

(1) Regiebureau NNN
In maart 2020 is een ambtelijk Regiebureau NNN (RegiebureauNNN@noord-holland.nl) opgericht. Dat draagt zorg voor tijdige 
afronding van het NNN door op programmatische wijze sturing te geven aan de realisatie. Het Regiebureau programmeert 
de projecten en activiteiten, stuurt op grondverwerving en realisatie, bewaakt voortgang, start nieuwe projecten op, 
organiseert de bemensing en komt met interventies om de NNN-realisatie te versnellen. 
De gehele NNN-opgave wordt ondergebracht in concrete projecten en gebiedsgerichte plannen. Het Regiebureau zet hier-voor 
integrale gebiedsprocessen in gang onder leiding van gebiedsregisseurs en projectleiders. Zij worden uitgerust met een goed 
gevulde koffer met instrumenten als verwerving, zelfrealisatie, inzetten van ruilgronden, het vergroenen of afkopen van 
pachtcontracten, volledige schadeloosstelling en, als uiterst middel, onteigening. Dit is reeds mogelijk op basis van de Vijfde 
Nota Grondbeleid. Om dit financieel mogelijk te maken worden er nadere afspraken gemaakt over de beschikbaarheid van 
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middelen uit de reserve Groen. Ook het agrarisch natuurbeheer komt ter sprake: het past enkel binnen het NNN als het duur-
zaam is en de beheerder zich committeert aan langjarig beheer van NNN-waardige kwaliteit.
Bij de realisatie van nieuwe natuur probeert de provincie de doelen ter verbetering van de biodiversiteit te koppelen aan 
andere provinciale doelen, zoals het tegengaan van bodemdaling, het verlagen van de stikstofdepositie en uitvoering van de 
bossenstrategie van Rijk en provincies. Ook wordt een link gelegd met de waterschappen waar koppel-kansen liggen tussen 
waterdoelen en het NNN.

(2) Optimalisatie van grenzen
De provincie is gestart met een optimalisatie van de NNN-grenzen. Hierbij worden de begrenzingen van het -30 jaar geleden 
vastgestelde- natuurnetwerk kritisch bekeken en waar nodig verbeterd. Dit gebeurt in eerste instantie door een lijst van 
ruim 70 herbegrenzingsvoorstellen te beoordelen en hiervoor besluitvorming te organiseren. Daarnaast zijn er 25 
deelgebieden onderscheiden waarbij via quick-scans naar de NNN-grenzen wordt gekeken. De NNN-grens doorkruist soms 
(delen van) tuinen, huizen, industrieterreinen of waterlopen. En soms zijn gebieden begrensd waarvan de kosten voor 
aankoop en inrichting mogelijk niet opwegen tegen de ecologische meerwaarde. 
Het Regiebureau onderzoekt de mogelijkheid om op dergelijke plekken de NNN-grenzen licht te verleggen (te begrenzen of 
juist te ontgrenzen), zodat er op meer kansrijke plekken (qua ecologie, doorlooptijd en kosten) percelen aan het NNN kunnen 
worden toegevoegd. In de kern blijft het grondgebied van het Natuurnetwerk in Noord-Holland gelijk van omvang. 
Denk bij die toevoegingen bijvoorbeeld aan eigendommen van de provincie met ecologische potentie die momenteel niet in 
het NNN liggen. Ook zijn er gronden binnen het NNN die in eigendom zijn van een natuurbeheerder of de provincie maar die 
nog niet als gerealiseerde natuur worden aangemerkt. Hier maakt het Regiebureau nadere afspraken over de inrichting en 
het (duurzaam) beheer van de gronden zodat deze als gerealiseerde natuur functioneren en zo worden aangemerkt.

(3) Volledige schadeloosstelling
In Oostelijke Vechtplassen en de Schil van het Naardermeer werkt de provincie aan het verkrijgen van gronden voor het NNN 
door gebruik te maken van volledige schadeloosstelling. Globaal gezegd houdt dit in dat een (agrarisch) ondernemer bij het 
beschikbaar stellen van gronden voor het NNN in dezelfde financiële positie blijft, of het nu gaat om verkoop, zelfrealisatie, 
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bedrijfsverplaatsing of anderszins. De provincie komt met voorstellen om het gebruik van volledige schadeloosstelling op 
meer plekken toe te passen. Daarbij wordt gedacht aan NNN die in of nabij N2000-gebieden ligt. Door de schadeloosstellings-
vergoeding verdwijnen financiële drempels bij het zoeken naar een passende oplossing. Hierdoor wordt voor met name 
agrarische ondernemingen meer perspectief geboden bij beëindiging, verplaatsing of omschakeling van het bedrijf. 
Als er na enkele jaren van onderhandeling echter geen zicht komt op tijdige beschikbaarheid van de gronden, en daarmee 
dus ook de einddatum van de voltooiing van het NNN in gevaar komt, zal, als uiterste middel, het onteigeningsinstrument 
worden ingezet. De bereidheid om dit instrument als ’ultimum remedium’ in te zetten vormt ook een randvoorwaarde voor 
het betalen van volledige schadeloosstelling. Grootschaliger inzet van volledige schadeloosstelling vraagt extra budget. Voor 
de huidige coalitieperiode is voldoende budget beschikbaar en opgenomen in de programmering voor komende jaren. Vanaf 
2024 is aanvullend budget nodig. Hiervoor wordt ingezet op het benutten van nieuw rijksbudget: naar aanleiding van de 
stikstofcrisis heeft de minister van LNV in april 2020 een aanzienlijke financiële impuls voor het natuurbeleid aangekondigd 
(€ 3 miljard voor heel Nederland, gedurende 10 jaar). Deze middelen zijn bedoeld voor zowel de afronding van het NNN als 
voor natuurherstel in de natuurgebieden. Het Rijk en de provincies werken momenteel gezamenlijk aan een ‘Programma 
Natuur’ om de precieze bestedingsdoelen en verdeling over de provincies te bepalen.

(4) Gebiedsgerichte planvorming
In de tabel is te zien dat het realisatietempo van het Natuurnetwerk de laatste jaren geleidelijk afneemt. Het is de rol van het 
Regiebureau NNN toe te werken naar afronding in 2027 en de noodzakelijke verhoging van het realisatietempo. 
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PNO Totaal NNN* NNN gerealiseerd “Nog te verwerven 
(grondverwerving/

functiewijziging SKNL)”

Nog in te richten

2014-2018 55.202 48.095 4.301 7.107

2015-2019 55.517 48.351 4.229 7.157

2016-2020 55.850 49.028 4.919 6.822

2017-2021 56.268 50.127 4.365 6.141

2018-2022 56.300 50.400 4.300 5.900

2019-2023 56.350 50.550 4.160 5.800

2020-2024 56.500 50.900 3.950 5.600

2021-2025 56.500 51.050 3.850 5.450

* De omvang van NNN kan jaarlijks wijzigen in beperkte mate vanwege aanpassingen in de begrenzing via het Natuurbeheerplan. Daarnaast kunnen 
verschillende rekenmethodieken voor verschillen in cijfers zorgen. Bij deze berekening is uit gegaan van de voortgangskaart begin 2020.

Tabel | Ontwikkeling NNN realisatie over de voorgaande jaren
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Een vierde maatregel is daarom het opstarten van nieuwe projecten en programma’s. 
Planvorming vraagt maatwerk per gebied, daarom is voor het werk aan de afronding van het NNN een verdeling gemaakt in 
25 deelgebieden. Per deelgebied wordt bezien wat nodig is om het NNN af te ronden. Nieuwe planvorming wordt als eerste 
op-gestart in gebieden waarin de NNN-opgave samenhangt met de gebiedsgerichte aanpak stikstof. Het gaat dan bijvoor-
beeld om de NNN-opgave in Zuid-Kennemerland/Zuidwest-Rijnland (10.326 ha begrensd, restantopgave 454 ha NNN) en een 
groot deel van de NNN-opgave in Laag Holland (10.916 ha begrensd, restantopgave 1.955 ha NNN). De provincie werkt 
gebieds gericht en integraal. De uitvoering van het NNN en de gebiedsgerichte aanpak stikstof worden gecombineerd 
uitgevoerd. Daarnaast wordt bezien of andere opgaven bijvoorbeeld op gebied van water, landbouw en recreatie, mee kunnen 
liften met de uitvoering. 
Naast het opstarten van nieuwe projecten wordt ook bezien of in de bestaande NNN-projecten zoals opgenomen in dit Pro-
gramma Natuurontwikkeling (PNO) versnelling mogelijk is. Waar nodig worden voorstellen gedaan om de uitvoering vlot te 
trekken of te versnellen.
De ambitie is om half 2023 de gehele restantopgave van het natuurnetwerk te hebben belegd in projecten of programma’s die 
zich richten op afronding van het NNN uiterlijk in 2027. Samenhangende opgaven worden zoveel mogelijk geïntegreerd, 
maar volgen in praktijk vaak een ander tijdfasering.

2.4  Beheer
De inspanningen voor het Natuurnetwerk Nederland zijn uiteindelijk gericht op het realiseren van ‘robuuste’ natuur die 
flora en fauna beschermt en karakteristieke landschappen oplevert. Goed beheer is daar een essentieel onderdeel van. 
De provincie doet dat doorgaans niet zelf. Een project blijft soms enige tijd in provinciaal beheer vanwege een onderzoek of 
in afwachting van nader beleid. Een voorbeeld daarvan is de Koopmanspolder, waar de provincie het beheer bleef uitvoeren 
vanwege het monitoren van de vismigratie. 
Maar doorgaans geldt: is een Natuurnetwerkgebied eenmaal ingericht, wordt een (gecertificeerd) eindbeheerder gecontrac-
teerd. Dat kan een van de bekendere organisaties als Natuurmonumenten of Landschap Noord-Holland zijn, maar het kan 
ook bij een lokaal collectief of lokale agrariër liggen. En de provincie kan besluiten om de natuur voor een langere periode via 
(natuur)pachtcontracten te laten beheren. De grond wordt dan  later als nog overgedragen aan een eindbeheerder.
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Meer dan voorheen zal niet alleen gekeken worden naar de eindbeheerder (zijnde de grondeigenaar), maar ook naar de 
partijen die uiteindelijk het beheer uitvoeren. Zonder goed beheer zal er immers geen sprake zijn van een goed functionerend 
netwerk. Dit vraagt een intensievere samenwerking tussen provincie en (eind)beheerder.
Voor het beheer van het NNN kan subsidie worden aangevraagd. Regels, subsidies en financiering zijn vastgelegd in het 
Natuurbeheerplan 2021. Zie hoofdstuk 4. 

2.5  Voorbeeldprojecten

Maai-regime
Een mooi voorbeeld van op biodiversiteit gericht beheer is de Assendelverzeedijk (onderdeel van de Stelling van Amsterdam), 
waar het Hoogheemraadschap Hollands Noorderkwartier de dijk anders is gaan maaien, waardoor het hele seizoen door 
bloeiende planten beschikbaar zijn. Uit provinciale monitoring blijkt de meerwaarde voor de insecten en daarmee voor 
andere soorten groot. Deze ervaringen, en die uit andere projecten deelt de provincie met de beheerders en partijen die 
verbindingen en voorzieningen aanleggen. Daarmee verbetert de effectiviteit van toekomstige projecten. Zo past de 
provincie het gefaseerd maaien ook op meerdere plekken in haar eigen bermen toe.

Groene Oase 
Het NNN inrichten en beheren biedt de basis voor herstellen en verbeteren van biodiversiteit. Buiten het NNN komt natuurlijk 
ook biodiversiteit voor die versterkt kan worden. Via de aanpak Groen Kapitaal en vele groene vrijwilligers is daar ook 
aandacht voor. De Groene Oase is daar een mooi voorbeeld van. Het ecologische voedselbos in wording ligt op 5 ha voormalig 
provinciaal eigendom, een ‘overhoek’ bij Koedijk. Voorheen was dit stuk grond een populierenbos met beperkte bio diversiteit, 
nu wordt het voedselbos. Vrijwilligers voegen bomen en planten toe. Hierdoor wordt het steeds interessanter voor bijen, 
vlinders en vogels. En voor de inwoners van Alkmaar-Noord, Koedijk, Bergen en andere plaatsen in de buurt. Een ware 
groene oase!
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3OVERZICHT VAN ALLE PROJECTEN
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Gerealiseerde en beëindigde projecten
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Projectnaam Omschrijving Trekker Project nr. 

Waalenburg (natuur) Waalenburg is een botanisch reservaat met veel weidevogels op Texel. Hier is een aaneen-
gesloten natuurgebied van 490 ha gerealiseerd, waarmee wordt bijgedragen aan het NNN.

Provincie  
Noord-Holland

NHN01

De Bol (natuur) In het oosten van Texel ligt natuurgebied De Bol. De bloemrijke weides, de vloeiende 
overgang van nat naar droog en de Waddenzee op een vleugelslag afstand, maken De Bol 
perfect voor weidevogels als kievit, wulp, grutto en scholekster. De provincie Noord-Holland 
en het Waddenfonds hebben dit natuurgebied in omvang verdubbeld; gehoopt wordt dat 
ook het aantal weidevogelkuikens vermenigvuldigt. Het project draagt voor 33 ha bij aan 
NNN. Natuurmonumenten heeft het project afgerond.

Natuur-
monumenten

NHN06

Polder Waard 
Nieuwland (natuur)

Aan de Polder Waard Nieuwland (480 ha) is een ecologische en recreatieve impuls gegeven. 
Er is 17 ha natuur aangelegd gecombineerd met de opvang van water. 

Provincie  
Noord-Holland

NHN23

Koopmanspolder 
(natuur)

De inrichting is in 2016 gerealiseerd, waaronder 16 ha NNN. Na de inrichting zijn er afspraken 
over beheer gemaakt met de Agrarische Natuurvereniging Hollands Noorden, daarnaast 
loopt er een onderzoek naar vismigratie.

Provincie Noord-
Holland, RWS en 
HHNK

NHN26

Holendrechterpolder 
(natuur)

Het project is gerealiseerd in 2017, waaronder 35 ha NNN. Dit is gemeld in het PMG 2018-
2022. Er bleken nog een aantal kleine aanpassingen uitgevoerd te moeten worden en deze 
zijn in 2020 gerealiseerd.

Provincie  
Noord-Holland

GV10

Natuurcompensatie 
Gasopslag Bergermeer

Het bedrijf Taqa Energy heeft een ondergrondse gasopslag aangelegd onder de Bergermeer. 
Omdat dit leidt tot 30 ha natuurschade, heeft Taqa 30 ha natuur gecompenseerd. Het gaat 
om een blijvend nieuw natuurgebied voor weidevogels.

TAQA KL01

Houtrak (natuur en 
recreatie)

De gemeente Haarlemmermeer heeft in de Houtrakpolder natuur en recreatieve 
voorzieningen gerealiseerd.

Gem. Haarlem-
mermeer en 
Staatsbosbeheer

KL22

Restantopgaven NNN In dit proces zaten de nog in te richten en/of te verwerven gronden opgenomen die niet in 
projecten gerealiseerd worden. Deze zijn nu onderdeel van PNH30.

Provincie  
Noord-Holland

PNH15

Herstelmaatregelen 
Programma Aanpak 
Stikstof in Natura 2000

Het Programma Aanpak Stikstof bestaat niet meer. Stikstofmaatregelen zijn samengevoegd 
met andere herstelmaatregelen in Natura 2000 in PNH22.

Provincie  
Noord-Holland

PNH21

Aanvullende 
grondkosten (incl. 
onteigening en 
ontpachting)

Dit proces was om inzichtelijk te houden welke aanvullende kosten buiten de reguliere 
processen geïnvesteerd worden. Vanuit het Regiebureau NNN wordt voor heel Noord-
Holland een proces ingericht waarin ook deze kosten zijn opgenomen: PNH30.

Provincie  
Noord-Holland

PNH23

GU: Naarden buiten de 
Vesting (natuur en 
recreatie)

Het convenant wordt ontbonden in 2020 en daarmee is het project gestopt. Regio Gooi en 
Vechtstreek

GV04

Fietspad over de Gaasp 
(recreatie)

De aanleg van een fietsbrug langs de A9 over de Gaasp is gerealiseerd. De fietsbrug over de 
Gaasp verbindt de Gaasperplas en het Diemerbos.

GGA (uitvoering 
door RWS)

GV08

Diemerbos fase 2 
(natuur en recreatie) 

Met de realisatie van het investeringsplan Diemerbos fase 2 is de recreatieve toegang vanuit 
Amsterdam naar het landelijk gebied vergroot met nieuwe fietspaden en landschappelijke 
maatregelen. Daarnaast is het Diemerbos gekoppeld aan het NNN.

Stuurgroep 
Diemerbos

GV14 

GU: Rondje 
Naardermeer (recreatie 
en natuur)

Het project; ontsnippering van de spoorlijn Hilversum-Weesp door realisatie van een tunnel 
voor fietsers, wandelaars en fauna en de aanleg van een aantal passages onder de spoorlijn 
door is gerealiseerd.

Provincie  
Noord-Holland

GV32

GU: Binnendoor vaar-
verbinding (recreatie)

Het convenant is ontbonden en het project is gestopt vanwege onvoldoende draagvlak in de 
omgeving

Regio Gooi en 
Vecht, gemeente 
Gooise Meren

GV57

GU: Naardertrekvaart 
(recreatie)

Het convenant is ontbonden en het project is gestopt vanwege onvoldoende draagvlak in de 
omgeving. Een eventueel vervolg wordt door de gemeente Gooise Meren opgepakt.

Regio Gooi en 
Vecht, gemeente 
Gooise Meren

GV58

GU: Passantenhaven 
(recreatie)

Het convenant is ontbonden en het project is gestopt vanwege onvoldoende draagvlak in de 
omgeving. Een eventueel vervolg wordt door de gemeente Gooise Meren opgepakt. 

Regio Gooi en 
Vecht, gemeente 
Gooise Meren

GV59

Zandpolder (natuur) Project ligt nu bij het Regiebureau om te bezien hoe de NNN hier verder gerealiseerd kan 
worden.

Provincie  
Noord-Holland

NHN17

Uitlandsche Polder 
(natuur)

Project ligt nu bij het Regiebureau NNN om te bezien hoe alsnog de NNN gerealiseerd kan 
worden.

Provincie Noord-
Holland

NHN18

Harger en 
Pettemerpolder 
(natuur)

Vlak achter de Hondsbossche Zeewering ligt de Harger- en Pettemerpolder (Natura 2000). 
Hier wordt omzetting van landbouw naar natuur bevorderd en zijn afspraken gemaakt over 
natuurontwikkeling en natuurbeheer.

Provincie  
Noord-Holland

KL17



KOOPMANSPOLDER VOEDT HET IJSSELMEER

De Koopmanspolder bij Andijk was ooit een onopvallend grasland. In 2014 is de inrichting naar natuur 
afgerond. Door het IJsselmeer en de polder te verbinden kunnen water én vis vanuit het IJsselmeer de 
polder binnenstromen.

De variatie van het waterpeil maakt de Koopmanspolder tot een levendig natuurgebied. De vis- én vogelpopulatie is 
flink gegroeid en er groeien veel bijzondere planten.
Vanaf het begin is er ook veel onderzoek gedaan naar de groei van water- en oeverplanten. Klimaatveranderingen 
worden nagebootst. Heel hoog water afgewisseld met laag water. De polder wordt gebruikt als een groot veld-
laboratorium.
In 2020 is een onderzoek gestart naar vismigratie. Vissen worden gemerkt en gevolgd hoe ze van de polder naar het 
IJssel-meer trekken én weer terug. Zo komen we meer te weten of de polder als kraamkamer van jonge vis kan 
functioneren en zo bij kan dragen aan het herstel van de visstand in het IJsselmeer. Het onderzoek loopt nog door tot 
in 2021 en kent veel belangstelling.
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Regio Kop van Noord-Holland

Regio Alkmaar en omgeving

Provincie Noord-Holland16Programma Natuurontwikkeling 2021-2025

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker Project nr.

Streepjesberg (natuur) In overleg met de aangrenzende wijk en beoogd beheerder LNH is een 
inrichtingsplan gemaakt.  
De Huisduinerpolder is geen onderdeel meer van dit project en valt onder de 
verantwoordelijkheid van het Regiebureau NNN om te bezien wat hier de 
mogelijkheden zijn.

Plan Gemeente  
Den Helder

NHN14

Schagen Kolhorn 
(natuur)

Langs de verbinding Schagen-Kolhorn liggen een aantal restant NNN 
opgaven. Hier wordt een aantal stapstenen gerealiseerd, die begrensd 
worden als NNN.

Studie Provincie  
Noord-Holland

NHN15

Boskerpark (natuur) Tussen Callantsoog en Groote Keeten wordt het Boskerpark ontwikkeld. 
Naast een complex voor verblijfrecreatie zal 19 hectare natuur worden 
aangelegd.

Plan Gemeente Schagen, 
Provincie  
Noord-Holland

NHN16

Waalenburg 2e fase Tweede fase betreft kwaliteitsverbetering middels peil opzetten om 
ambitietype voor natuur te realiseren.

Realisatie Provincie  
Noord-Holland

NHN30

Fietspad Wierdijk 
(recreatie)

Het project bestaat uit de aanleg van een fietspad tussen Den Oever en De 
Haukes, grotendeels langs de Wierdijk. 
Het fietspad levert een bijdrage aan de beleving van de rijke cultuurhistorie 
van Wieringen en de strijd van de Noord-Hollanders tegen het water. Het 
maakt ook de iconen van de polder Waard Nieuwland (de Wierschuur, de 
Zuiderzeekeet, het recreatieve en educatieve informatiepunt van de 
Wierdijk en de coupure in de Wierdijk) beter bereikbaar. 

Realisatie Provincie  
Noord-Holland 

NHN28

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker Project nr.

Binnenduinrand 
Egmond (natuur)

In de binnenduinrand van Egmond wordt natuur gerealiseerd. Hiermee 
wordt het NNN versterkt. Er is al 27 hectare ingericht; er wordt nog ca. 14 
hectare gerealiseerd.

Plan PWN en  
gemeente Bergen

KL14

Weidse Polders (natuur) De Weidse Polders (NNN) is al voor een groot deel verworven en (deels) 
ingericht. De provincie onderzoekt hoe de resterende opgave gerealiseerd 
kan worden. 

Studie Provincie  
Noord-Holland

KL16

Nieuwe Strandwal 
(natuur)

De Nieuwe Strandwal is een gebiedsontwikkelingsproject tussen Heiloo en 
Castricum. Doel van het deelprogramma Groen is de realisatie van projecten 
op het gebied van natuur, water, landschap en recreatie. De provincie zet 
zich hierbij in voor de natuur- en waterprojecten.

Studie Provincie Noord-
Holland

KL26

Uitbreiding 
Geestmerambacht 
(recreatie)

Het recreatiegebied Geestmerambacht ten noorden van Alkmaar wordt 
uitgebreid. Er worden nieuwe fiets- en wandelpaden aangelegd en er komt 
een nieuwe vaarverbinding ten noorden van Sint Pancras. Ook wordt een 
natuurpark van 24 ha aangelegd.

Realisatie Recreatieschap 
Geestmerambacht 

KL07

BINNENRANDDUIN ONTLAST DUINEN

Natuur als bescherming van.. natuur! De binnenduinrand is aan een opmars bezig. Het heeft eigen kenmerken en 
kwaliteiten tussen zout en zoet water. Kwaliteiten die bescherming verdienen. Het binnenduin kan daarnaast de 
natuurkwaliteit van de duinen beschermen tegen ongewenste milieudruk zoals versnippering, stikstof en verdroging. 
En het helpt partijen als PWN het  grondwaterbeheer slim in te richten. Zo’n 6 miljoen mensen bezoeken jaarlijks de 
gebieden van PWN. Door gebieden als de binnenduinrand van Bergen en de Zanderij bij Castricum als natuur in te 
richten én interessant te maken voor bezoekers, winnen beide doelen aan kracht.

Regio West-Friesland
De regio West-Friesland is een van de 25 gebieden waar gewerkt wordt aan de afronding van het Natuurnetwerk Nederland. 
Op dit moment zijn er geen grote projecten gepland. 

Dat wil niet zeggen dat er niets gebeurt. In Polder Lichtewater maakt Natuurlijke Zaken (een onderdeel van Landschap 
Noord-Holland) in opdracht van PNH een inrichtingsplan. Het doel is om de inrichting van de polder aanlokkelijk te maken 
voor weidevogels en het daarbij passend natuurtype. De open graslanden van Polder Lichtewater vormen binnen het  weidse 
landschap een kerngebied voor weidevogels, waaronder de grutto.



Regio Zuid-Kennemerland
Zuid-Kennemerland is een van de 25 gebieden waar gewerkt wordt aan de afronding van het Natuurnetwerk Nederland. 
Idea-liter wordt hier nog 450 hectare natuur gerealiseerd. Dit gebeurt door in 2021 een gebiedsproces  op te starten met alle 
relevante partijen in de streek. Voor nu zijn daar nog geen concrete projecten gepland. 
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Regio Zaanstreek-Waterland
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Projectnaam Omschrijving Fase Trekker Project nr.

FES Verbrakking 
Westzaan (natuur)

Dit project kent twee potentiële aanvoervarianten van brak water:  
1. Verbrakking van de hele polder Westzaan via een sluis nabij gemaal 
Overtoom  
2. Verbrakking van het Guisveld / Euverenweggebied via een parallel 
aanvoerkanaal in de Nauernasche Vaart. Daar komt een derde variant bij 
met verplaatsing van functies, zoals aangekondigd in onze notitie 
‘richtinggevende uitspraken’ bodemdaling. Met deze drie varianten gaan we 
in gesprek met inwoners en grondeigenaren, in een gebiedsproces. Van een 
voorlopig voorkeursscenario is geen sprake.

Studie Provincie  
Noord-Holland

LH07

Natuurvriendelijke 
oevers Ilperveld 
(natuur)

In het Ilperveld wordt ruim 8 km natuurvriendelijke oevers gerealiseerd die 
de natuurwaarden in en langs het water vergroten, de waterkwaliteit 
verbeteren en het  afkalven van percelen stoppen.

Realisatie Landschap  
Noord-Holland

LH23

Ontsnippering  
Bereikbaarheid 
Waterland (natuur)

Het project richt zich vooral op het verbeteren van de doorstroming van het 
verkeer, maar waar mogelijk wordt ook de ecologische ontsnippering 
meegenomen. 

Studie Provincie  
Noord-Holland

LH25

Natuur-verbindingen 
corridor Amsterdam - 
Hoorn (natuur)

Realiseren van natuurverbindingen Kalverpolder-Oostzanerveld en 
Jisperveld - Oostzanerveld

Studie Provincie  
Noord-Holland

LH26

DE GROENE AS VERBINDT…

De Groene AS verbindt grote en kleine natuurgebieden tussen Amstelland en Spaarnwoude met Aalsmeer, 
Amstelveen, Amsterdam en Haarlemmermeer als gemeenten Een ecologische verbindingszone, 
aantrekkelijk landschap en recreatie in een: goed voor plant, dier en mens. 

De gemeente Aalsmeer en de Stichting Bovenlanden werken daar aan de natuurontwikkeling. Er ontstaan projectjes 
voor de aanleg van stepping stones, bovenlandjes, natuurvriendelijke oevers, faunapassages en meer. 

En dat is al snel terug te zien in het landschap. In 2017 werd de afkalvende oever beschermd door een schoeiing te 
plaatsen en daarachter  water- en oeverplanten te laten groeien. De oever werd verhoogd met venige bagger en 
diervriendelijk gemaakt. En kijk: twee jaar later groeit er een gevarieerde kruidenvegetatie. Achter de schoeiing is nu 
een weelderige watervegetatie ontstaan. 

Een ander project richt zich op het terugbrengen van riet. Een verwaarloosde legakker wordt opgehoogd en krijgt een 
nieuwe, lage oeverbeschoeiing. Met een net worden jonge rietscheuten beschermd tegen hongerige ganzen. Twee 
jaar verder is nu een rietland ontstaan. Een broedgebied voor rietvogels als de kleine karekiet. En de oever toont 
uitbundig bloeiende planten. Mooi voor insecten. En mensen..

Regio Noord-Holland Zuid

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker Project nr.

Groene AS Bovenlanden 
(natuur)

Aankoop en inrichting van 14 ha ‘stepping stones’, verdeeld over 7 
projecten.

Plan Stichting 
Bovenlanden 
Aalsmeer

KL30

Groene AS door 
Aalsmeer (natuur)

Realisatie Uitvoeringsprogramma Groene AS Aalsmeer: aankoop en 
inrichting van bovenlandjes, aanleg van natuurvriendelijke oevers, 
faunapassages, etc.

Plan Gemeente Aalsmeer KL32

PARK21 (recreatie en 
water)

De gemeente Haarlemmermeer legt de komende 10 tot 15 jaar Park 21 aan 
(1000 ha). Het project dient meerdere doelen: verbetering waterkwaliteit 
en duurzaamheid, landschap, recreatie, landbouw en vrije tijd.

Plan Gemeente 
Haarlemmermeer

KL27



Stadsregio Amsterdam
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WAAR DE SNELWEG PLAATS MAAKT VOOR NATUUR

De kern van het Natuurnetwerk Nederland ligt in het inrichten en verbinden van natuurgebieden. Heel 
zichtbaar wordt dat bij het natuurontwikkelingsproject de Diemerscheg ten oosten van Amsterdam. De 
provincie werkt bij Diemerbos, Waterlandtak-West en -Oost aan bijzondere planten en het leefgebied van 
kleine (water)zoogdieren en vogels. 

Het Natuurnetwerk wordt wel eens vergeleken met het wegennet. Bij de Diemerscheg krijgt die vergelijking een 
extra lading. De provincie ontwikkelt de natuur deels op het voormalig tracé van de A1. De Waterlandtak wordt 
daarmee een natuurverbinding tussen de Vecht bij Muiden en de IJmeerkust bij Diemen. Aan de westkant van de 
Vecht ontstaat een moerasgebied waar otter, bever en water- en moerasvogels zich thuis kunnen voelen. Denk aan 
bloemrijke hooilanden en oevers en riet-moeras. Aan de oostkant van de Vecht ontstaat ruimte voor faunarijk gras- 
en moeraslandschap. 

Een deel van het Diemerbos hoort ook bij het project Diemerscheg. Hier is ook ruimte voor recreatie: fiets- en 
ruiterpad, vogelkijkhut en hondenuitlaat. Functies die aan de rand van de gebieden liggen om de natuur niet te 
storen. De A9 is dichtbij, maar de natuur nu ook.

Projectnaam Omschrijving Fase Trekker Project nr.

Diemerscheg (natuur) Langs het IJmeer tussen Diemen en Muiden wordt het natuurgebied ‘Baai 
van Ballast’ gerealiseerd. Het natuurgebied wordt onderdeel van de 
Waterlandtak, een natuurverbinding tussen het Naardermeer en het 
IJmeer/Diemerbos. De Gemeenschapspolder wordt als NNN ingericht

Plan Provincie  
Noord-Holland

GV12

Natuurboog (natuur) Aanleg van ecologische verbindingen in de zone tussen het Diemerbos en de 
Holendrechterpolder.

Realisatie Gemeente 
Amsterdam

GV30



Regio Gooi en Vechtstreek
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Projectnaam Omschrijving Fase Trekker Project nr.

Toelopen natuurbrug 
Laarderhoogt (natuur)

De ecologische toelopen van de Natuurbrug Laarderhoogt worden 
ingericht. Bij de inrichting wordt bosterrein omgevormd naar open 
landschap met heide, open zand, poelen en schraalgrasland. Hiervoor is een 
gebiedsproces opgestart.

Realisatie Goois 
Natuurreservaat

GV06

NNN schil Naardermeer 
(natuur)

In de randzone van het Naardermeer met een oppervlak van ca 480 ha 
wordt via een provinciale bestemmingswijziging en een nieuw peilbesluit de 
inrichting naar een natuurlijk rietlandschap mogelijk.

Plan Provincie  
Noord-Holland

GV11

Verwerving en 
inrichting ’t Hol (natuur)

In ‘t Hol, een bestaand natuurgebied in de Oostelijke Vechtplassen, worden 
de laatste agrarische percelen verworven en ingericht voor de natuur. We 
realiseren daar 57 ha NNN. 
Daarnaast vindt kwaliteitsverbetering van de gronden plaats, die 
Natuurmonumenten beheert.

Plan Provincie  
Noord-Holland

GV16

Horstermeer-polder 
(natuur)

Voor de Horstermeerpolder wordt een plan gemaakt met 
natuurontwikkeling als doel.

Plan Provincie  
Noord-Holland

GV19

NNN De Kampen 
(natuur) 

De Kampen is een polder, gelegen ten zuidoosten van de A27 bij Blaricum. In 
dit gebied wil de provincie 98 hectare natuur realiseren in de vorm van 
weidevogelgrasland.

Realisatie Provincie  
Noord-Holland

GV24

Verbinding Hoorneboeg 
(natuur)

De natuurverbinding en toelopen aan weerszijden van de Natuurbrug 
Zwaluwenberg worden opnieuw ingericht, waarbij bos wordt omgevormd 
naar een open landschap met heide, open zand, schraalgrasland en poelen.

Plan Gooi 
Natuurreservaat

GV29

GU: Faunapassages 
N201 (natuur)

De provincie wil onder de N201 meerdere faunapassages aanleggen, zodat 
de otter en andere dieren zich veilig van de Kortenhoefse Plassen naar 
natuurgebied de Wijde Blik kunnen verplaatsen.

Realisatie Provincie  
Noord-Holland

GV34

De Groene Schakel 
(natuur)

Ecologische en recreatieve herinrichting van de gebieden Anna’s Hoeve en 
Monnikenberg, alsmede de inpassing van de infrastructuur door middel van 
grondwallen en schermen.

Realisatie Provincie  
Noord-Holland

GV48

Ontsnippering ‘t Gooi 
(ecologische 
verbindingen)

Aanleg van enkele ecologische verbindingen en faunapassages op diverse 
plaatsen in ’t Gooi. 

Realisatie Provincie  
Noord-Holland + 
gemeentes

GV53

Natuur- ontwikkeling 
Dassenveld (natuur) 

Ontpachting en inrichting t.b.v. natuur van 8 ha gras en bouwland, nabij een 
natuurverbinding, onderdeel van de NNN.

Studie Provincie  
Noord-Holland

GV54

NNN Waterlandtak-
Oost (natuur)

Realisatie van 42 hectare natuur; ondergebracht bij het project 
Diemerscheg GV12.

Plan Provincie  
Noord-Holland

GV62

Gebiedsakkoord 
Oostelijke Vechtplassen 
(natuur, recreatie en 
water)

Uitvoeringsprogramma van het gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen. 
Het bevat alle projecten die bijdragen aan de drie sporen: (1) ontwikkelen 
vrije tijdslandschap, (2) versterken ecologische waarden en (3) transitie van 
de recreatiesector.

Studie Provincie  
Noord-Holland

GV63

Natuurontwikkeling 
Huydecoopersweg 
(waterberging en 
recreatie)

Na afronding van de (water)bodemsaneringen in het kader van Plan Anna’s 
Hoeve wordt een gebied nabij de A27 in Hilversum ingericht als permanente 
oplossing voor waterberging van extreme waterhoeveelheden binnen het 
stedelijk watersysteem.

Plan AGV/Waternet GV36

GU: Fiets-, wandel- en 
ruiterpaden (recreatie)

Het programma fiets-, wandel- en ruiterpaden bestaat uit 8 wandelpaden, 8 
fietspaden, 5 ruiterpaden, 2 recreatieve voorzieningen en routebebording. 

Realisatie Diverse gemeenten GV39

GU: Duurzaam beheer 
Diemerbos (beheer)

Maatregelen om het beheer van het Diemerbos op termijn structureel 
geregeld te hebben.

Studie Staatsbosbeheer GV64

GU: Gaasperplas 
Centraal (recreatie)

Versterking infrastructuur van en naar de fietsroutes rond de Gaasperplas, 
als versterking van de Oost-Westverbindingen tussen de Amstel- en 
Diemerscheg.

Plan Groengebied 
Amstelland

GV66
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KLEINE INGREPEN VOOR GROTE KAREKIET

De Oostelijke Vechtplassen laten zien dat recreatie, toerisme en natuur samen kunnen gaan. Dat kan via 
rapporten en evaluaties. Maar ook door te kijken naar de grote karekiet. 

Want zie: elf tot dertien mannetjes hebben wederom een plek gevonden in de Oostelijke Vechtplassen in 2020. Een 
daarvan, heel poëtisch Henk genaamd, komt al sinds 2016 in het gebied. Het aantal is stabiel. Er zijn nesten, paren 
met jongen en broedende vrouwtjes. Ze vestigen zich op plekken die de afgelopen tien jaar niet bezet waren. 

Dat is het gevolg van een aantal kleine (maar soms wel arbeidsintensieve) ingrepen in de natuur. Geplaatste rasters 
houden de ganzen tegen om het jonge riet op te eten, legakkers onder water en golfslag sterken het riet. En sterk riet 
is precies wat de karekiet nodig heeft om zijn nestje te bouwen. Kleine ingrepen, groot resultaat.



Natuurcompensatie
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RIETLAND VOOR NAARDERMEER

Het Naardermeer: ooit kregen onze voorvaderen het niet droog. Er ontstond een prachtig natuurgebied. 
Maar nu: nu dreigt deze Natura 2000-parel te verdrogen. De plannen voor het Naardermeer zijn mogelijk 
een voorbeeld voor meer natuurgebieden. Want water vasthouden is de nieuwe opgave. 

De verdroging heeft natuurlijk te maken met de hoeveelheid neerslag die valt. Het is veel te weinig, en soms even heel 
veel. Maar bij het Naardermeer speelt mee dat het water langzaam wegloopt naar de omliggende gebieden. Door hier 
een natuurlijk rietlandschap te maken kan het water langer worden vasthouden. En dat is goed voor de natuur. 

De ‘schil’ ligt er voor het grootste deel al. Het zorgen voor passende wet- en regelgeving (provinciaal inpassingsplan 
Schil Naardermeer en het watergebiedsplan Naardermeer) en inrichting van resterende gronden zijn de volgende 
stappen.

Projectnaam Omschrijving Trekker Project nr.

Natuurcompensatie 
Windpark 
Wieringermeer

Compensatie NNN vanwege aanleg windmolens. Door aanleg verdwijnt 1,9 
ha bos permanent. Nuon zal een perceel van 3,9 ha aansluitend op het 
Robbenoordbos aankopen en inrichten als natuur. De 1,4 ha bos die wordt 
gekapt,  kan na de kap weer worden ingericht als natuur.  Als compensatie 
voor de afname van de kwaliteit van het bos door de plaatsing van de 
windmolens zal Nuon een aantal inrichtingsmaatregelen nemen. Het gaat 
om het schoonmaken van afvoerbuizen zodat de waterhuishouding in het 
bos verbeterd.

Nuon Windpark Wieringer-meer 
BV

NHN25

Natuurcompensatie A1-
A6-A9

RWS heeft diverse snelwegen verbreed, hierdoor is 62,2 ha NNN en 111 ha 
weidevogelleefgebied aangetast. Als compensatie wordt 113,2 ha nieuwe 
natuur gerealiseerd en 22 ha kwaliteitsverbetering binnen bestaande NNN 
gerealiseerd. De compensatie bestaat uit: 
1  De aanleg van een verbindingszone van 2 ha in deHolendrechterpolder; 
2  De aanleg van een stapsteen voor de verbindingszone Groene AS in het 
Amsterdamse Bos; 
3  De aanleg van 30,6 ha NNN bij het Diemerbos en 7 ha in het Diemerbos; 
4  De inrichting van 43 ha NNN Waterlandtak boven de verlegde A1 tussen 
Muiden en het Amsterdam-Rijnkanaal; 
5  De aanleg van een ecologische zone langs de Vecht op het nieuwe 
aquaduct; 
6  De aanleg van 19,6 ha NNN in de Keverdijksepolder; 
7 De aanleg van 19 ha NNN in de BOBM-polder; 
8  De aanleg van een ecopassage van 50 m breed onder het knooppunt 
Muiderberg.  
T.b.v. de 111 ha weidevogelleefgebied wordt 1,3 miljoen euro beschikbaar 
gesteld voor beheermaatregelen in het gebied.

Provincie Noord-Holland voert 
gedeeltelijk uit in opdracht van 
RWS, dat deel is toegevoegd aan 
GV62

GV26

Natuurcompensatie 
Waterrijk Oosthuizen

Voor de bouw van de woonwijk Waterrijk bij Oosthuizen wordt 
weidevogelleefgebied aangetast. De natuurcompensatie voor Waterrijk 
vindt plaats in de vorm van (financieel) weidevogelbeheer gedurende een 
periode van 12 jaar. De voormalige NAM locatie in de nabijheid van de 
gemeente is gesaneerd en ingericht als weidevogelleefgebied. Doordat het 
beheer nu ook is geregeld, zal het perceel een positief effect hebben op de 
weidevogelstand in het hele gebied.

Gemeente Edam-Volendam LH21
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Provinciale subsidieregelingen groenprojecten

Projectnaam Omschrijving Trekker Project nr.

UVR Groen Subsidie 
TOP

Betere benutting van het landelijk gebied door recreanten door middel van 
het verbeteren van de bereikbaarheid, de toegankelijkheid en bekendheid 
van routes door het aanleggen van opstappunten.

Provincie Noord-Holland PNH 02

UVR Groen Subsidie 
uitbreiding 
Wandelnetwerk Noord-
Holland

Het uitbreiden en oplossen van knelpunten in het bestaande 
wandelnetwerk Noord-Holland.

Provincie Noord-Holland PNH03 

SKNL Functiewijziging 
en Inrichting 
(Particulier 
Natuurbeheer)

Functiewijziging en inrichting van agrarische bestemming naar natuur, van 
terreinen binnen de NNN die in particulier eigendom zijn. De 
inrichtingsmaatregelen vinden plaats op basis van een door de provincie 
goed te keuren uitvoeringsplan.

Provincie Noord-Holland PNH08

SKNL Kwaliteitsimpuls Bevordering kwaliteit van bestaande natuurgebieden in Noord-Holland. Provincie Noord-Holland PNH10

UVR Groen Subsidie 
weidevogelbiotopen

Om het leefgebied van weidevogels beter te kunnen inrichten en daarmee 
het leefgebied aantrekkelijker te maken, wil de provincie met deze nieuwe 
subsidiemogelijkheid investeringen in hogere waterpeilen en het 
verwijderen van bomen en struiken stimuleren.

Provincie Noord-Holland PNH13

GU: Subsidies UVR 
agrarische sector

Het stimuleren van verbreding, structuurversterking, innovatie en 
verduurzaming van de agrarische sector.

Provincie Noord-Holland PNH14

UVR 
bedrijfsverplaatsing en 
kavelruil NNN

Regeling ten behoeve van agrariërs in het NNN die niet kunnen of willen 
overschakelen naar natuurbeheer

Provincie Noord-Holland PNH17

Tuinwallen Het herstel en de instandhouding van tuinwallen vanwege hun bijzondere 
landschappelijke waarde en de natuurwaarden. Tuinwallen zijn erkend als 
cultureel erfgoed.

Provincie Noord-Holland PNH25

UVR pachtafkoop en 
aankoop NNN terreinen 
Noord-Holland 2019

Subsidie voor de kosten van afkoop van een pachtovereenkomst en/of voor 
aankoop van als NNN begrensde terreinen.

Provincie Noord-Holland PNH28
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Overige processen en projecten

Projectnaam Omschrijving Trekker Project nr.

Verbinden en 
Ontsnipperen

Analyse en aanpak knelpunten in natuurverbindingen. Het betreft met 
name knelpunten als gevolg van provinciale wegen.

Provincie Noord-Holland PNH05

Studiefase NNN en 
Recreatie

Procesgeld voor voorbereiding projecten uit het programma. Het gaat 
hierbij om procesgeld voor diverse gebiedsprocessen o.a. in Laag-Holland, 
Oostelijke Vechtplassen en Amstelmeer.

Provincie Noord-Holland PNH06

Herstelmaatregelen 
Natura 2000

Het gaat hier om (herstel)maatregelen om de hoeveelheid en/of kwaliteit 
van de kwalificerende habitats in deze N2000-gebieden te verbeteren

Provincie Noord-Holland en 
Terreinbeherende organisaties 
(uitvoering)

PNH22

Programmacoördinatie 
Groene Uitweg

Coördinatie van het gehele programma Groene Uitweg. Provincie Noord-Holland AGV45

GU: Agrarische 
structuurverbetering 
en boerderij-
verplaatsingen (2.4) 
(natuur, agrarische 
structuurverbetering)

In het agrarisch kerngebied van de noordelijke Vechtstreek vindt een 
grootschalige kavelruil plaats om zowel de agrarische structuur te 
verbeteren, als de natuur bij het Naardermeer te versterken.

Provincie Noord-Holland GV13

GU: Gebiedscoördinatie 
en projecten 
(landbouw)

De gebiedscoördinator begeleidt, informeert en ondersteunt agrarische 
ondernemers bij hun initiatieven in het kader van de Uitvoeringsregeling 
voor de agrarische sector Groene Uitweg. 

Agrarische Natuur en 
Landschapsvereniging 
Vechtvallei

GV42

Transitie 
Zuiderzeeroute

Samen met regionale en landelijke partners wil het Fietsplatform inzetten 
op een radicale herziening van de LF-routes (‘LF2.0’). Hiervoor is eerder al 
een breed gedragen toekomstvisie opgesteld.

Provincie Noord-Holland PNH24

Buitenpoorten Buitenpoorten zijn stations op het snijvlak van stad en land, die als 
startpunt gebruikt worden om van het buitenleven te genieten. We willen 
deze stations(gebieden) aantrekkelijker maken en beter laten aansluiten bij 
de omgeving.

Provincie Noord-Holland PNH26

Regiebureau NNN In dit proces zijn alle kosten opgenomen voor de restantrealisatie NNN, 
inclusief PNH08 (m.u.v. afkoop RVO en subsidieplafond SKNL 
functiewijziging), PNH15, PNH23 Uitgangspunt is voortgangskaart januari 
2020.

Provincie Noord-Holland PNH30



4BEHEER

4.1  Visie op beheer 
Goed (agrarisch) natuurbeheer draagt bij aan bescherming van flora en fauna en behoud van 
aantrekkelijke en gevarieerde landschappen. Het varieert van zeer extensief, gericht op natuurlijke 
dynamiek, tot zeer intensief, met maatregelen zoals begrazing, beweiding, plaggen, kappen, hooien, 
maaien en bejaging. De natuurdoelen en maatschappelijke opgaven zijn hierin leidend.  En ook 
indirect beheer, gericht op het tegengaan van ongewenste externe invloeden zoals water- of 
bodemverontreiniging, is van groot belang. Natuur wordt gevormd door de natuurlijke dynamiek, 
maar ook door gericht beheer voor kwetsbare flora en fauna. Noord-Holland kent daarvoor groot aantal 
beheerders van natuur- en recreatiegebieden, landschap en cultuurhistorisch erfgoed: 
terreinbeherende organisaties, particuliere eigenaren, agrarische ondernemers, recreatieschappen, 
waterschappen en gemeenten. De provincie verwacht van beheerders dat zij zorgen voor professioneel, 
samenhangend beheer, in samenwerking met elkaar en met andere partners. De doelen voor dit beheer 
worden vastgesteld in dit Programma Natuurontwikkeling (zie het kaartmateriaal van het 
Natuurbeheerplan 2021).

4.2  Subsidiering van het natuur- en landschapsbeheer
De financiering van het beheer is een gedeelde verantwoordelijkheid van de overheid en de beheerders. 
De provincie levert hieraan een aanzienlijke bijdrage door onverkort vast te houden aan de systematiek 
en vergoedingen van het Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Het SNL is een landelijk uniform 
stelsel, dat garandeert dat beheerders in alle provincies een vergelijkbare vergoeding krijgen voor hun 
werkzaamheden.4) Daarnaast is het SNL getoetst door de Europese Commissie, opdat subsidie voor 
natuurbeheer geen ongeoorloofde staatssteun oplevert.

Subsidie voor natuur- en landschapsbeheer wordt verstrekt via:
• de Uitvoeringsregeling Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland voor subsidiebeschikkingen 

die zijn afgegeven vóór 1 januari 2016;
• de Uitvoeringsregeling Natuur- en Landschapsbeheer Noord-Holland 2016-2021 (SVNL 2016-2021) voor 

subsidiebe-schikkingen die zijn afgegeven vanaf 1 januari 2016.

Subsidieaanvragen worden getoetst aan deze uitvoeringsregelingen en aan bijzondere bepalingen die 
Gedeputeerde Staten kunnen opnemen in het besluit over de openstellingsperiode en de hoogte van de 
subsidieplafonds. Dit besluit wordt jaarlijks door Gedeputeerde Staten vastgesteld. De uitvoerings-
regelingen, de periode van openstelling en de subsidieplafonds worden bekendgemaakt in het 
Provinciaal Blad en op de website van de provincie. Subsidie wordt verstrekt voor de duur van zes 
kalenderjaren, van 1 januari tot en met 31 december. Indien van toepassing kan de subsidie worden 
verhoogd met toeslagen, zoals:
• monitoring. Deze toeslag is beschikbaar voor het verzamelen van gegevens ten behoeve van de 

monitoring van natuurkwaliteit;
• openstellingsbijdrage. Dit is een bijdrage in de kosten die voortvloeien uit het onderhoud van 

voorzieningen en het toezicht dat nodig is in natuurgebieden;
• beheer met schaapskuddes. Deze toeslag is beschikbaar voor het gebruik van één of meerdere door 

een herder geleide schaapskuddes;
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4)   Binnen de systematiek van het SNL wordt subsidie voor natuur- en landschapsbeheer uitsluitend verstrekt aan eigenaren of 
erfpachters van terreinen of hun collectieve vertegenwoordiger. Wanneer deze een derde persoon (bijvoorbeeld een pachter of 
loonwerker) vraagt het beheer uit te voeren, maken zij doorgaans afspraken over de wijze waarop dit beheer wordt uitgevoerd 
en de vergoeding die hiervoor verstrekt wordt. De provincie is geen partij in deze afspraken. Wij onderhouden een 
subsidierelatie met de ontvanger van de subsidie, waartoe ook verantwoording over de besteding van de subsidie behoort. 
Wanneer in dit hoofdstuk wordt gesproken over ‘beheerder’, wordt derhalve bedoeld: de ontvanger van de subsidie.



• beheer van percelen die enkel varend kunnen worden bereikt (‘vaarlandtoeslag’). De percelen waar deze toeslag 
beschikbaar wordt gesteld zijn aangeduid op de vaarlandtoeslagkaart.5)

De provincie verstrekt uitsluitend een beheersubsidie aan eigenaren of erfpachters van terreinen of hun collectieve 
vertegenwoordiger. Geen subsidie wordt verstrekt aan waterleidingbedrijven en publiekrechtelijke rechtspersonen (het Rijk, 
gemeenten, waterschappen en gemeenschappelijke regelingen zoals recreatieschappen), met uitzondering van Staatsbos-
beheer. Ook verstrekt de provincie geen subsidie voor het beheer van de ‘grote wateren’ Noordzee, Waddenzee, IJsselmeer en 
het Markermeer. Dit beheer is de verantwoordelijkheid van het Rijk.

4.3  Certificering en goede gesprek 
Natuur- en landschapsbeheer vereist betrokkenheid en deskundigheid. Alleen gecertificeerde beheerders komen in 
aanmerking voor een SNL-subsidie. Door afgifte van een certificaat verklaart de provincie dat een beheerder voldoet aan 
kwaliteitseisen voor de organisatie en administratie van beheer. De Stichting Certificering SNL verzorgt de certificering 
namens de provincies.

Samen met de beheerders heeft de provincie een gedeeld belang in het behalen van de beoogde natuurkwaliteit. Met beheerders 
worden gesprekken gevoerd en veldbezoeken afgelegd, waarin het uitgevoerde beheer ter sprake komt. Vertrekpunt in de 
gesprekken zijn de gegevens die uit monitoring beschikbaar zijn. Doel is om de kwaliteit van de natuurgebieden verder te 
verbeteren. Met de agrarische collectieven vindt jaarlijks een voortgangsgesprek plaats aan de hand van voortgangs rapportages.

De SNL-subsidie wordt verleend voor het uitvoeren van adequaat natuurbeheer, conform de voorwaarden die zijn beschreven 
in de subsidiebeschikking. Het agrarisch natuurbeheer wordt gecontroleerd door de uitvoeringsorganisatie RVO.nl, die ook 
de betaalverzoeken van de collectieven beoordeelt. Wanneer daartoe aanleiding is kan RVO.nl kortingen opleggen, bijvoor-
beeld indien niet wordt voldaan aan de voorwaarden. Dit kan de provincie ook doen voor de subsidies voor natuurbeheer. 

4.4  Natuurbeheerplan
Het Natuurbeheerplan 2021, dat deel uitmaakt van dit Programma Natuurontwikkeling, bestaat uit drie kaarten:  
de beheertypenkaart, de ambitiekaart en de vaarlandtoeslagkaart en paragraaf 4.5 met tabel 4. Deze kaarten zijn van belang 
voor de subsidiëring van het (agrarisch) natuur- en landschapsbeheer en worden regelmatig geactualiseerd. 

De beheertypenkaart geeft alle beheerwaardige natuur- en landschapswaarden weer. Elk beheertype kent een beschrijving 
van, onder andere, de kenmerkende natuur- en landschapswaarden en de eisen die aan het beheer worden gesteld. Van 
beheerders – ook als zij geen subsidie ontvangen – wordt verwacht dat zij hun beheer richten op de instandhouding van de 
beheertypen. Per gebied is in beginsel maar één beheertype toegekend. Alleen agrarische beheertypen (hierna ook 
‘leefgebieden’ genoemd) kunnen over elkaar liggen. Een beheerder kan uitsluitend voor subsidiëring van het toegekende 
beheertype in aanmerking komen. Indien subsidie wordt aangevraagd voor een beheertype dat niet op de beheertypenkaart 
staat, zal deze subsidieaanvraag worden geweigerd.
 
Voor sommige natuurgebieden bestaat de ambitie om het huidige gebruik of het beheer te veranderen. Dit is vastgelegd in de 
ambitiekaart. Verschillen tussen de beheertypenkaart en de ambitiekaart laten zien waar verbetering van de natuur kwaliteit 
gewenst is. De ambitiekaart vormt de basis voor de subsidies voor functieverandering of kwaliteitsimpulsen op grond van de 
Subsidie Kwaliteitsimpuls natuur en landschap Noord-Holland (SKNL-regeling). Op enig moment kan de ambitie, zoals 
vastgelegd in de ambitiekaart, zijn bereikt. Op terreinen waar het natuurdoel al is bereikt, is de ambitie om dit type te 
behouden en zal het beheertype op de beheertypenkaart identiek zijn aan dat op de ambitiekaart.

Het kaartmateriaal is digitaal te raadplegen is, zodat op detailniveau kan worden ingezoomd:  
https://maps.noord-holland.nl/WebViewer/index.html?viewer=nbp

Via de knop  kunt u ‘De kaartlagenlijst tonen’ aanklikken. Dan ziet u aan de linkerzijde een legenda. Hier kunt u het 
‘Natuurbeheerplan 2021’ actief maken door op het vakje ervoor te klikken, er komt dan een ‘√’ te staan. Onderdeel van het 
‘Natuurbeheerplan 2021’ zijn de kaarten:
Kaart 1 Beheertypenkaart
Kaart 2 Ambitiekaart
Kaart 3 Vaarlandtoeslag-kaart
Deze kunt u actief maken door op het vakje ervoor te klikken. Wilt u Kaart 3 bekijken, dan is het handig om kaart 2 en 1  
uit te zetten.
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5)   Op de vaarlandtoeslagkaart staat alleen vaarland met natuurtypen ‘moerassen’ (N05), ‘voedselarme venen en vochtige heiden’ (N06), ‘vochtige 
schraalgraslanden’(N10), ‘rijke graslanden en akkers’ (N12) en ‘vogelgraslanden’ (N13).



Beheer van het Natuurnetwerk Nederland 
Het Natuurnetwerk Nederland (NNN) is een duurzaam beschermde en beheerde ecologische structuur. In respectievelijk de 
beheertypen- en ambitiekaart zijn de natuurdoelen opgenomen en is te zien of sprake is van een ambitie naar een ander 
natuurdoel. De toegekende beheer- en ambitietypen zijn in overeenstemming met het beheer dat nodig is om de doel-
stellingen van Natura 2000 en/of de Kaderrichtlijn Water te realiseren.

In het verleden was het gebruikelijk dat terreinen die vóór 1 december 1977 waren verpacht en waarop sindsdien 
onafgebroken agrarisch natuurbeheer had plaatsgevonden, op de beheertypenkaart met een agrarisch beheertype werden 
aangeduid. Gedeputeerde Staten hebben op 24 april 2012 besloten dat dit ‘automatisme’ vervalt. Ecologische argumenten zijn 
voor ons doorslaggevend bij het bepalen van het beheertype en de ambitie; niet de eigendomssituatie of de (duur of inhoud 
van de) pachtovereenkomst. 

Soms kent de beheertypenkaart binnen het NNN nog een agrarisch beheertype toe. In deze gebieden is sprake van agrarisch 
natuurbeheer als overgangsbeheer naar het uiteindelijk beoogde natuurbeheer dat in de ambitiekaart is benoemd. Om deze 
ambitie te realiseren is in het Natuurbeheerplan 2018 opgenomen dat na 2021 geen subsidie meer wordt verleend voor agrarisch 
natuurbeheer in het NNN. Omdat dit gevolgen heeft voor alle betrokken partijen (met name voor agrariërs op eigen grond 
binnen het NNN en voor agrariërs met oude prachtcontracten (reguliere pacht) is een verkenningsjaar benut om met terrein-
beherende organisaties en agrarische collectieven en LTO te bepalen hoe biodiversiteitsdoelen en beheerdoelen binnen het 
NNN behaald kunnen worden en te onderzoeken welke andere werkwijzen en/of financiële of juridische instrumenten er 
nodig zijn. Het verkenningsjaar heeft tot een overeenkomst geleid welke in 2019 door Provinciale Staten is geaccordeerd. 

De essentie van de overeenkomst is dat partijen bevestigen dat:
• de afronding van het NNN en het verbeteren van de weidevogelstand een gezamenlijke ambitie is;
• het huidige agrarisch natuurbeheer, waarbij agrarische doelen in plaats van natuurdoelen voorop staan, niet voldoende 

is om het NNN als duurzaam beschermde en beheerde ecologische structuur te realiseren;
• in drie gebieden (Mijzenpolder, Wormer- en Jisperveld en Eilandspolder-West) pilots worden gestart om het NNN te 

realiseren met een uitgebreide instrumentenkoffer en in nauw overleg met alle betrokken partijen. 
• In de instrumentenkoffer zijn bestaande (zoals verwerving, particulier natuurbeheer en kavelruil) en in 2019 nieuwe 

ontwikkelde instrumenten opgenomen, zoals:
 - ontpachting;
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 - de toepassing van erfpacht tussen terreinbeherende organisatie en agrarisch beheerder. Erfpacht is voor terrein-
beheerders complex en grensverleggend, omdat de terreinbeheerders (en achterban) graag volledige zeggenschap 
houden op hun eigendom. Op enkele plekken in Noord-Holland wordt dit reeds toegepast. Erfpacht is een zakelijk 
recht. De erfpachter heeft in economische zin een positie die nagenoeg gelijk is aan de positie van de eigenaar. De 
erfpachter kan ook zelf de natuursubsidie aanvragen;

 - duurzaam agrarisch natuurbeheer. Dit is een vorm van 12-jarig agrarisch natuurbeheer, met een aanvullende 
langjarige overeenkomst om natuureisen te borgen, inclusief afspraken over sturing en regie. Dit nieuwe instrument 
is toepasbaar in de pilots uitsluitend voor agrariërs (op eigen grond en agrariërs met reguliere pacht) die hun 
bedrijfsvoering willen en kunnen aanpassen om de NNN te realiseren. Duurzaam agrarisch natuurbeheer kan 
worden gezien als een ‘plus’ ten opzichte van het huidige agrarisch natuurbeheer, waardoor de NNN-doelen 
gerealiseerd worden. Tegelijkertijd bieden we continuïteit en zekerheid voor de agrarisch beheerder, hetgeen van 
belang is voor zijn bedrijfs-voering;

• de toepassing van de genoemde instrumenten is geen recht, maar moet steeds passen binnen de natuurdoelen in het 
gebiedsplan en met instemming van de provincie; 

• de pilots worden geëvalueerd. 

Als de gebiedspilots die succesvol verlopen zullen de resultaten ervan mogelijk provinciebreed kunnen worden toegepast 
(agrariërs op eigen grond in het NNN en agrariërs met reguliere pachtcontracten).

Voor agrariërs op grond van een terreinbeheerder waar liberale pacht van kracht is, wordt na 31 december 2021 geen nieuwe 
subsidie agrarisch natuurbeheer meer toegekend omdat uiterlijk vanaf 2022 de terreinbeheerder zelf de regie op het beheer 
op eigen terrein zal voeren en subsidie voor natuurbeheer kan aanvragen. Op de beheertypenkaart worden vanaf uiterlijk 
2022 voor deze locaties N-typen toegekend. 

Beheer van landschapselementen
Sinds 2018 stelde provincie subsidie beschikbaar voor het beheer van een aantal landschapselementen: lanen, poelen en 
kleine historische wateren, historische tuinen, hoogstamfruitboomgaarden en fortterreinen. Dit past binnen de 
toegenomen aandacht voor landschapsbehoud en de betekenis van karakteristieke landschapselementen voor de 
biodiversiteit. De landschapselementen waarvoor subsidie kan worden aangevraagd zijn op de beheertypenkaart 
aangegeven. Voor tuinwallen is in 2019 voor de duur van zes jaar subsidie verleend door middel van een provinciale 
uitvoeringsregeling.

Beheer buiten het Natuurnetwerk Nederland: agrarisch natuur- en landschapsbeheer 
Buiten het NNN is het agrarisch natuur- en landschapsbeheer een belangrijk instrument voor het behoud van biodiversiteit, 
omdat het bijdraagt dat soorten ook in agrarisch gebied voedsel, bescherming, nest- en voortplantingsgelegenheid kunnen 
vinden. Bij agrarisch natuur- en landschapsbeheer worden beheermaatregelen ingepast in de agrarische bedrijfsvoering; de 
agrarische functie blijft leidend en de bestemming wordt niet aangepast. Het SNL onderscheidt vijf zogenoemde 
‘leefgebieden’ voor agrarisch natuur- en landschapsbeheer. Het agrarisch natuurbeheer is gericht op doelsoorten waarvoor 
Nederland op grond van de Vogel- en Habitatrichtlijn de internationale verplichting heeft om de “Staat van Instandhouding” 
van deze soorten te verbeteren of te behouden. Het gaat om amfibieën, insecten, w.o. vlinders, vogels en zoogdieren zoals 
vleermuizen. Er zijn in totaal 68 soorten benoemd, waaronder: de gele kwikstaart, kievit, grutto, blauwe kiekendief, 
houtduif, torenvalk, boomkikker, kamsalamander, tureluur, steenuil.
De beheeractiviteiten die worden uitgevoerd in een agrarisch leefgebied hebben een functie, bijvoorbeeld het creëren van 
foerageergebieden, of het optimaliseren van voortplantingsmogelijkheden. Voor de categorie water gelden andere beheer-
functies, zoals waterberging of bufferzones.

De subsidie voor agrarisch natuurbeheer wordt verleend aan gecertificeerde agrarische collectieven. Zij organiseren het 
beheer met de deelnemende agrariërs. Binnen de leefgebieden kan subsidie voor agrarisch natuurbeheer worden 
aangevraagd. Leefgebieden kunnen overlappen.
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Beschrijving van leefgebieden 

Open grasland (deelkaart b). Dit leefgebied is kenmerkend voor Noord-Holland: open landschappen met veel vochtig en 
kruidenrijk gras, fijnmazige watergangen en enige opgaande begroeiing, zoals beplanting rond erven of bomenlanen. Een 
aantal weidevogelsoorten (zoals de grutto en tureluur) zoekt altijd de meest open en natte delen van het landschap en mijdt 
opgaande begroeiing. Andere soorten zijn tolerant voor (zoals scholekster, kievit en wulp) of juist gebaat bij (Noordse 
woelmuis) aanwezigheid van riet of opgaande begroeiing. Houtduif, torenvalk, roek, kramsvogel en spreeuw maken vooral 
gebruik van het leefgebied open grasland om voedsel te vinden en te schuilen. 

Goed weidevogelbeheer
Ondanks de terugval van de weidevogelpopulatie blijft Noord-Holland nog steeds één van de provincies met de hoogste 
weidevogeldichtheid. Landschappen met weidevogels hebben zowel een ecologische als cultuurhistorische waarde die 
bescherming blijft verdienen. De grutto is in 2015 zelfs door de Nederlanders gekozen tot ‘nationale vogel’ en staat symbool 
voor biodiversiteit in het landelijk gebied. In een aanzienlijk deel van het NNN en omliggend agrarisch gebied vindt 
weidevogelbeheer plaats, vaak met de inzet van veel vrijwilligers. Daar waar binnen het NNN gelegen ‘reservaten’ en 
aangrenzend agrarisch gebied in samenhang worden beheerd, het waterpeil wordt afgestemd op de weidevogels en 
predatie wordt tegengegaan, zijn er goede kansen voor een duurzame weidevogelpopulatie. Dit geldt ook voor optimaal 
beheerde agrarische gebieden. Van groot belang is het creëren van optimale omstandigheden voor foerageren, schuilen, 
nestgelegenheid en het opgroeien van kuikens. Voor de inrichting en het beheer betekent dit dat weidevogelgebieden een 
substantiële omvang en openheid moeten hebben, er voldoende nat biotoop en kruidenrijk grasland moet zijn, aangevuld 
met laat maaien en nestbescherming. Samenwerking en de inzet van vrijwilligers om beheerders/agrariërs te 
ondersteunen bij nestbescherming en/of monitoring, zijn onmisbaar. Overigens profiteert hier niet alleen de weidevogel 
van. Goede omstandigheden voor weidevogels betekent ook meer insecten, gezonder bodemleven, meer variatie in 
bloemen, grassen en kruiden en een mooi, vitaal en biodivers landschap.

De provincie blijft zich inzetten om de kwaliteit van weidevogelgebieden te verbeteren (en stellen hiervoor subsidie 
beschikbaar), samenwerking (onder andere met de waterschappen) te bevorderen en pilots te ondersteunen (zoals de pilot 
‘kruidenrijk gras’, ‘plas-dras’). In 2021 wordt de vlakdekkende weidevogelmonitoring afgerond, waardoor per gebied te 
bepalen is hoe de weidevogelstand zich heeft ontwikkeld en wat dat betekent voor het beheer van die gebieden.
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Open akker (deelkaart c). Dit leefgebied bestaat overwegend uit akkers waarop gewassen zoals granen, aardappels, 
suikerbieten of vollegrondgroenten worden verbouwd, doorsneden met bermen, sloten en meer of minder opgaande 
begroeiing. Dit is het leefgebied van akkervogels die zich (in zekere mate) hebben aangepast aan de dynamiek van agrarische 
bedrijfsvoering. Sommige zien we alleen in de zomer in akkerbouwgebieden (trekvogels zoals de gele kwikstaart en grauwe 
kiekendief); andere verblijven jaarrond in Nederland (scholekster, patrijs, blauwe kiekendief, veldleeuwerik) of zijn typische 
wintergasten (gorzen, ruigpootbuizerd). Akkervogels profiteren van akkers met veel granen en zaden, die op hun beurt 
muizenpopulaties aantrekken, die weer voedsel verschaffen voor roofvogels.

Akkervogelbeheer
Met het nieuwe stelsel voor collectief agrarische natuurbeheer is ook meer aandacht gekomen voor akkervogels. Met 
agrarisch natuurbeheer in de leefgebieden open akker en droge dooradering worden de kansen vergroot voor doelsoorten 
zoals patrijs, gele kwikstaart, veldleeuwerik, kneu, geelgors, kiekendief en velduil. De maatregelen bestaan uit vogel-
akkers, akkerranden waar vogels foerageren en broeden en wintervoedselakkers om het voedselaanbod voor over-
winterende akkervogels te vergroten.

Texel is met het gevarieerde landschap een aantrekkelijk gebied voor akkervogels. Ook Noord-Holland Noord heeft veel 
potentie. Bij monitoring door vrijwilligers van Agrarische natuurvereniging Hollands Noorden zijn meer dan 90 
verschillende soorten akkervogels aangetroffen. En ook 19 soorten vlinders en 6 soorten libellen. In het werkgebied van 
Water, Land en Dijken is het akkervogelbeheer in ontwikkeling. In de Haarlemmermeer en het Gooi worden percelen door 
akkerbouwers geschikt gemaakt voor akkervogels. Onderzoek van de Vlinderstichting op Texel en Wieringen en in het Gooi 
heeft aangetoond dat vogelakkers en akkerranden ook een belangrijke impuls zijn voor o.a. bijen, hommels en vlinders.

Met de vier agrarische collectieven in Noord-Holland en met Grauwe Kiekendief – Kenniscentrum Akkervogels is een project 
uitgevoerd  om het akkervogelbeheer verder te ontwikkelen. In 2020 is een meetnet Akkervogels opgezet zodat de komende 
jaren meer inzicht ontstaat in de aantallen en trends van akkervogels in het agrarisch gebied in Noord-Holland.
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Natte dooradering (deelkaart d). Dit leefgebied bestaat uit natte elementen binnen het agrarisch cultuurlandschap: sloten, 
poelen, beken, moerasjes en plas-draspercelen. Natte dooradering houdt echter niet op bij de waterlijn. Ook de oeverranden, 
bermen en plas-draszone horen bij dit leefgebied. De geleidelijke overgang van nat naar droog zorgt voor een paaiplaats, 
foerageergebied of landhabitat voor de verschillende soorten die hier voorkomen.

Droge dooradering (deelkaart e). Dit leefgebied is een half-open tot besloten landschap met aan elkaar grenzende (klein-
schalige) akkers, graslanden, laanbeplanting, singels, hout- en tuunwallen, heggen en hagen, struweelranden, dijken en 
slaperdijken, bermen van wegen en paden, steilrandjes en ruigtezomen. In de herfst, winter en het vroege voorjaar zijn 
stoppelvelden (akkers) aanwezig. Het leefgebied herbergt soorten die er foerageren, maar ook broedvogels die er broeden 
maar buiten het leefgebied foerageren. Andere soorten gebruiken de droge dooradering ter oriëntatie in het landschap.
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Categorie water (agrarisch waterbeheer) (deelkaart f). Het agrarisch waterbeheer is gericht op het bereiken van een goede 
toestand van al het water conform de Kaderrichtlijn Water en het realiseren van een robuust, duurzaam en klimaatbestendig 
watersysteem. Verschillende maatregelen zijn hierbij behulpzaam, zoals het beschikbaar stellen van agrarische gronden 
voor waterberging bij veel neerslag en het vasthouden van water bij droogte en het verbeteren van de grond- en oppervlakte-
waterkwaliteit door groene zuivering (minder belasting met verontreinigende stoffen vanuit de agrarische sector) en 
duurzaam oever-, sloot- en bodembeheer (minder af- en uitspoeling van nutriënten en bestrijdingsmiddelen). Inmiddels is in 
Noord-Holland geïnvesteerd in de aanleg van natuurvriendelijke oevers en met het agrarisch waterbeheer is het beheer van 
NVO’s in agrarisch gebied goed georganiseerd. Het budget voor agrarisch waterbeheer (een combinatie van EU-financiering 
en bijdragen van de waterschappen) is vrijwel volledig benut.
 

b  c d e f
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4.5  Beoordeling gebiedsaanvragen van agrarische collectieven 
Op grond van artikel 3.4 van de SVNL 2016-2021 moet de subsidieaanvraag (de ‘gebiedsaanvraag’) van het gecertificeerde 
agrarisch collectief voldoen aan de beoordelingscriteria zoals die in deze paragraaf zijn opgenomen, inclusief de daarbij 
aangeduide kaarten. RVO.nl toetst de gebiedsaanvragen van agrarische collectieven aan conformiteit met Europese 
regelgeving. Hierbij let ze op:
• de begrensde leefgebieden (open grasland, open akkerland, natte dooradering, droge dooradering en categorie water), 

weergegeven op de kaarten in de bijlage;
• onderstaande tabel, die aangeeft welke beheerfuncties en daarmee samenhangende beheermaatregelen opgenomen 

kunnen worden in de gebiedsaanvraag.

Tabel | Beoordeling gebiedsaanvragen van agrarische collectieven

4.6  Beheer door recreatieschappen 
De recreatiegebieden in onze provincie vormen een groene buffer tussen stedelijke gebieden en bieden ontspannings-
mogelijkheden voor bewoners en bezoekers. Van deze mogelijkheden wordt volop gebruik gemaakt. Het aantal bezoekers van 
recreatiegebieden stijgt nog altijd en de verwachting is dat deze stijging doorzet. De provincie Noord-Holland participeert in het 
bestuur van vijf recreatieschappen: Spaarnwoude, Alkmaarder- en Uitgeestermeer, Twiske-Waterland, Groengebied Amstelland 
en Plassenschap Loosdrecht. Aan het beheer en de ontwikkeling van deze gebieden draagt de provincie financieel bij. 

De recreatiegebieden zijn ongeveer 30 jaar geleden aangelegd, op basis van de recreatiebehoeften van toen. Deze behoeften 
zijn sindsdien soms veranderd en dat kan gevolgen kan hebben voor de inrichting en het beheer. Maar ook de toenemende 
beheerkosten en de bestuurlijke drukte die deelname aan vijf gemeenschappelijke regelingen met zich meebrengt, dwingt 
om kritisch te kijken naar de eigen rol en positie in de recreatieschappen. In de afgelopen tien jaar is veel aandacht geweest 
voor een aantal voortdurende knelpunten in het bestuursmodel van de recreatieschappen. De provincie wil deze knelpunten 
oplossen door scheiding van de beleidsvormings- en beheertaken die nu beide door Recreatie Noord-Holland N.V., 
respectievelijk Recreatie Midden Nederland, worden uitgevoerd. Uitgangspunt hierbij is een blijvende betrokkenheid van  
de provincie bij de werkzaamheden van de recreatieschappen.

Leefgebied Beheerfuncties

Open Grasland Optimaliseren broed- en opgroeimogelijkheden (F01.12) 
Creëren nat biotoop (F01.15)

Open Akker Creëren foerageergebied (F01.11) 
Optimaliseren voortplantingsmogelijkheden (F01.13)

Leefgebied natte dooradering Optimaliseren broed- en opgroeimogelijkheden (F01.12) 
Verschralen (F01.14)

Leefgebied droge dooradering Optimaliseren broed- en opgroeimogelijkheden (F01.12) 

Categorie water (agrarisch waterbeheer) Waterberging (F02.11) 
Verbeteren waterkwaliteit (F02.12) 
Vernatting (F02.13) 
Water vasthouden (F02.14)



5FINANCIEN

5.1  Inleiding 
Dit hoofdstuk bevat de financiële onderbouwing van het PNO. De provinciale begroting vormt het 
financiële kader van dit programma. In de paragrafen 5.2 en 5.3 staan de lasten en dekking van 
programma’s en projecten beschreven. Deze paragrafen hebben betrekking op de investeringen in onze 
groenstructuur. In de paragrafen 5.4 en 5.5 staan de lasten en dekking van het natuur-, landschaps- en 
recreatiebeheer beschreven.

5.2  Programma’s en projecten: lasten 
In hoofdstuk 3 staan de programma’s en projecten die thans in uitvoering zijn. In deze paragraaf staan 
de geraamde lasten van de programma’s en projecten in dit PNO. Achtereenvolgens worden toegelicht: 
de programma’s en projecten per regio (paragraaf 5.2.1), Provinciale subsidieregelingen en groen-
projecten (paragraaf 5.2.2) en de overige processen en projecten (paragraaf 5.2.3). In paragraaf 5.2.4 
wordt een totaaloverzicht gepresenteerd.

Indien bij een bepaald project geen kosten vermeld staan, dan is één van onderstaande zaken aan de orde:
• Het project bevindt zich nog in de studie-, plan of opstartfase. De lasten per jaar zijn nog niet 

bekend. De verwachte kosten zijn opgenomen in de restantopgave.
• Het project is deels uitgevoerd. Die lasten zijn reeds genomen in eerdere jaren. De resterende 

hectares zijn opgenomen in de restantopgave.
• Het project bevindt zich in de uitvoeringsfase en heeft in eerdere jaren een subsidie ontvangen. De 

lasten zijn dus in voorgaande jaren genomen.
• De kosten van het project zijn uit efficiencyoverwegingen opgenomen in een overkoepelend project.
• De lasten van het project vallen in de jaren ná 2025. De verwachte kosten zijn opgenomen in de 

restantopgave.
• Het project bevindt zich in een afrondingsfase. Er zijn geen uitvoeringskosten meer geraamd.
• Het betreft natuurcompensatie. De lasten worden genomen door een externe partij en lopen niet via 

de provinciale begroting.
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5.2.1  Programma’s en projecten per regio

Regio Kop van Noord-Holland

Regio Alkmaar en omgeving

Regio West-Friesland

In deze regio zijn momenteel geen projecten in uitvoering die financiële gevolgen hebben.

Regio Zuid-Kennemerland

In deze regio zijn momenteel geen projecten in uitvoering die financiële gevolgen hebben.

Regio Zaanstreek-Waterland

Regio Noord-Holland Zuid

Stadsregio Amsterdam
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Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

NHN01 Waalenburg 286.589 0 0 0 0 0

NHN14 Streepjesberg (natuur) 0 0 0 0 0 0

NHN15 Schagen Kolhorn (natuur) 0 0 0 0 0 0

NHN16 Boskerpark (natuur) 247.000 0 0 0 0 0

NHN30 Waalenburg 2e fase 0 0 0 0 0 0

NHN28 Fietspad Wierdijk (recreatie) 1.372.998 763.297 0 0 0 0

Totaal  1.906.587 763.297 0 0 0 0

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

GV12 Studieprojecten Diemerscheg (natuur) 579.752 2.464.832 673.381 0 0 0

GV30 Natuurboog (natuur) 0 0 0 0 0 0

Totaal  579.752 2.464.832 673.381 0 0 0

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

KL04 Natuurbrug Zeepoort 114.573      

KL30 Groene AS Bovenlanden (natuur) 1.050.000 1.400.000 520.000 536.000 0 0

KL32 Groene AS door Aalsmeer (natuur) 0 0 0 0 0 0

KL27 PARK21 (recreatie en water) 7.767.359 0 0 0 0 0

Totaal  8.931.932 1.400.000 520.000 536.000 0 0

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

LH07 Verbrakking Westzaan (natuur) 250.000 100.000 6.415.987 1.000.000 1.000.000 0

LH23 Natuurvriendelijke oevers Ilperveld (natuur) 0 0 320.127 0 0 0

LH25 Ontsnippering  Bereikbaarheid Waterland (natuur) 0 0 0 0 0 0

LH26 Natuurverbindingen corridor Amsterdam - Hoorn 
(natuur)

50.000 100.000 100.000 100.000 800.000 750.000

Totaal  300.000 200.000 6.836.114 1.100.000 1.800.000 750.0

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

KL14 Binnenduinrand Egmond (natuur) 0 0 0 0 0 0

KL16 Weidse Polders (natuur) 0 0 0 0 0 0

KL26 Nieuwe Strandwal (natuur en water) 0 0 0 0 0 0

KL07 Uitbreiding Geestmerambacht (recreatie) 0 0 0 0 0 0

Totaal  0 0 0 0 0 0
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Regio Gooi en Vechtstreek

Natuurcompensatie

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

NHN25 Natuurcompensatie Windpark Wieringer-meer 0 0 0 0 0 0

GV26 Natuurcompensatie A1-A6-A9 0 0 0 0 0 0

LH21 Natuurcompensatie Waterrijk Oosthuizen 0 0 0 0 0 0

Totaal  0 0 0 0 0 0

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

GV06 Toelopen natuurbrug Laarderhoogt (natuur) 0 0 0 0 0 0

GV11 NNN schil Naardermeer (natuur) 124.216 28.266 28.267 28.267 1.200.000 3.044.669

GV16 Verwerving en inrichting ’t Hol (na-tuur) 293.360 242.163 156.258 292.197 24.636 0

GV19 Horstermeerpolder (natuur) 180.894 3.115.744 0 0 0 0

GV24 NNN De Kampen (natuur) 122.196 541.047 44.137 0 0 0

GV29 Verbinding Hoorneboeg (natuur) 0 0 0 0 0 0

GV32 Rondje Naardermeer 1.548.203 314.402 67.868 0 0 0

GV34 GU: Faunapassages N201 (natuur) 0 0 2.071.000 0 0 0

GV48 De Groene Schakel (natuur) 285.335 1.602.735 1.915.996 0 0 0

GV53 Ontsnippering ‘t Gooi (ecologische verbindingen) 250.000 0 0 0 0 0

GV54 Natuurontwikkeling Dassenveld (natuur) 0 0 0 0 0 120.000

GV62 NNN Waterlandtak Oost (natuur) 0 0 0 0 0 0

GV63 Gebiedsakkoord Oostelijke Vechtplassen (natuur en 
recreatie)

2.207.800 7.529.250 5.055.843 4.155.843 4.155.843 4.155.843

GV36 Natuurontwikkeling Huydecoopersweg (waterberging 
en recreatie)

0 0 0 0 0 0

GV39 GU: Fiets-, wandel- en ruiterpaden (recreatie) 0 234.773 0 0 0 0

GV64 GU: Duurzaam beheer Diemerbos (beheer) 0 0 0 0 0 0

GV66 GU: Gaasperplas Centraal (recreatie) 450.000      

Totaal  5.462.003 13.608.381 9.339.369 4.476.307 5.380.479 7.320.512



5.2.2  Provinciale subsidieregelingen en groenprojecten
Op grond van een uitvoeringsregeling kan een initiatiefnemer subsidie aanvragen voor een activiteit die past binnen de 
criteria van de regeling. Voor elk van deze uitvoeringsregelingen stellen Gedeputeerde Staten jaarlijks een subsidieplafond 
vast, dat bepaalt tot welk bedrag subsidieaanvragen kunnen worden gehonoreerd.

5.2.3  Overige processen en projecten
In onderstaande tabel zijn diverse processen en projecten opgenomen. Bij twee van deze projecten een korte toelichting:
• PNH22: In de Natura 2000 gebieden voeren de beheerders een programma van natuurherstelmaatregelen uit om de 

natuurdoelen in deze gebieden te realiseren (zie toelichting in paragraaf 2.3). De meeste herstelmaatregelen werden in 
het verleden getroffen in het kader van het Programma Aanpak Stikstof (PAS). Dit programma bestaat echter niet meer 
als apart programma. Stikstofmaatregelen zijn samengevoegd met andere herstelmaatregelen in Natura 2000 gebieden. 
De met beide programma’s gemoeid gaande budgetten zijn om die reden vanaf 2020 dan ook samengevoegd.

• PNH30: In maart 2020 is het Regiebureau NNN opgericht, dat draagt zorg voor tijdige afronding van het NNN. Het 
Regiebureau geeft op programmatische wijze sturing aan de NNN-realisatie. Het Regiebureau programmeert de 
projecten en activiteiten, stuurt op grondverwerving en realisatie, bewaakt voortgang, start nieuwe projecten op, 
organiseert de bemensing en komt met interventies om de NNN realisatie te versnellen. De gehele restantopgave wordt 
ondergebracht in concrete projecten en gebiedsgerichte plannen. De kosten t/m 2025 staan vermeld in onderstaande 
tabel. Zie voor een uitgebreide beschrijving van het Regiebureau en de restantopgave paragraaf 2.3.

5.2.4  Totaaloverzicht lasten programma’s en projecten
In onderstaande tabel is een overzicht weergegeven van de lasten, zoals deze zijn toegelicht in de paragrafen 5.2.1 t/m 5.2.3 
(het zwart omrande gedeelte). Daarnaast wordt in de kolom ‘2020’ op basis van de actuele stand van zaken de bijgestelde 
kasraming voor 2020 weergegeven. In de kolom 2026 en 2027 staan de kosten weergegeven die betrekking hebben op de 
periode ná 2025 (bijna 263 miljoen), waarvan het grootste gedeelte (ruim € 204 miljoen) betrekking heeft op de restantopgave 
die is ondergebracht bij het Regiebureau NNN (zie paragraaf 2.3). Hierin zijn alle hectares opgenomen die nu nog niet zijn 
opgenomen in projecten.

Provincie Noord-Holland37Programma Natuurontwikkeling 2021-2025

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

PNH05 Verbinden en Ontsnipperen 734.954 303.667 183.667 150.000 150.000 150.000

PNH06 Studiefase NNN en Recreatie 250.000 150.000 150.000 150.000 150.000 100.000

PNH22 Herstelmaatregelen Natura 2000 12.592.410 7.166.383 240.000 240.000 240.000 0

AGV45 Programmacoördinatie Groene Uitweg 30.000 30.000 30.000 30.000 30.000 156.659

GV13 GU: Agrarische structuurverbetering en boerderij-
verplaatsingen (2.4) (natuur, agrarische structuur-
verbetering)

50.000 710.407 0 0 0 0

GV42 GU: Gebiedscoördinatie en projecten (landbouw) 0 59.931 0 0 0 0

PNH24 Transitie Zuiderzeeroute 22.000 0 0 0 0 0

PNH26 Buitenpoorten 138.500 106.000 77.079 0 0 0

PNH30 Regiebureau NNN (Restantopgave) 11.252.886 18.808.265 27.556.230 34.256.230 41.506.230 49.045.311

Totaal  25.070.750 27.334.653 28.236.976 34.826.230 42.076.230 49.451.970

Project nr. Projectnaam 2020 2021 2022 2023 2024 2025

PNH02 UVR Groen Subsidie TOP 157.639 14.690 0 0 0 0

PNH03 UVR Groen Subsidie uitbreiding Wandelnetwerk Noord-
Holland

500.000 0 0 0 0 0

PNH08 SKNL Functiewijziging en Inrichting (Particulier 
Natuurbeheer)

4.864.750 3.095.696 3.095.696 3.095.696 3.095.696 3.095.696

PNH10 SKNL Kwaliteitsimpuls 2.334.508 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000

PNH13 UVR Groen Subsidie weidevogelbiotopen 150.000 614.611 0 0 0 0

PNH14 GU: Subsidies UVR agrarische sector 750.000 345.699 0 0 0 0

PNH17 UVR bedrijfsverplaatsing en kavelruil NNN 537.500 537.500 537.500 537.500 537.500 537.500

PNH25 Tuinwallen 0 0 0 0 0 0

PNH28 UVR pachtafkoop en aankoop NNN terreinen Noord-
Holland 2019

1.750.000 1.250.000 0 0 0 0

Totaal  11.044.397 6.758.196 4.533.196 4.533.196 4.533.196 4.533.196



Tabel | Totaaloverzicht geraamde lasten van programma’s en projecten, periode 2020-2027
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Programma Natuurontwikkeling 2021-2025

2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 en 2027 Totaal

Kop van Noord-Holland 1.906.587 763.297 0 0 0 0 0 2.669.884

Alkmaar en omgeving 0 0 0 0 0 0 1.350.000 1.350.000

Zaanstreek Waterland 300.000 200.000 6.836.114 1.100.000 1.800.000 750.000 100.000 11.086.114

Noord-Holland Zuid 8.931.932 1.400.000 520.000 536.000 0 0 0 11.273.359

Stadsregio Amsterdam 579.752 2.464.832 673.381 0 0 0 0 3.717.965

Gooi en Vechtstreek 5.462.003 13.608.381 9.339.369 4.476.307 5.380.479 7.320.512 8.761.271 54.348.322

Natuurcompensatie 0 0 0 0 0 0 0 0

Provinciale 
subsidieregelingen en 
groenprojecten

11.044.397 6.758.196 4.533.196 4.533.196 4.533.196 4.533.196 47.437.243 83.372.620

Overige processen en 
projecten

25.070.750 27.334.653 28.236.976 34.826.230 42.076.230 49.451.970 205.042.736 412.039.545

Totaal 53.295.421 52.529.359 50.139.035 45.471.733 53.789.905 62.055.678 262.691.250 579.857.809

Totaal 2021-2025 263.985.710



5.3  Programma’s en projecten: dekking
De totale benodigde dekking van dit Programma Natuurontwikkeling is opgenomen in onderstaande tabel. Deze dekking is 
afkomstig uit verschillende dekkingsbronnen, afhankelijk van het doel waarvoor het project gerealiseerd wordt. De 
belangrijkste dekkingsbronnen betreffen:
• Reserve Groen. Deze reserve is ingesteld ten behoeve van investeringsmaatregelen ter realisatie van de Agenda Groen. De 

Reserve Groen wordt gevoed vanuit het Provinciefonds en vanuit verkoopopbrengsten van provinciale gronden;
• Reserve Groene Uitweg. Deze reserve bevat middelen ter uitvoering van het programma Groene Uitweg, dat beoogt de 

landschappelijke kwaliteit van de Vechtstreek te versterken in samenhang met de infrastructurele ingrepen in de A1, A6 
en A9.

• Reserve Oostelijke Vechtplassen. Deze reserve bevat middelen ter uitvoering van het programma Oostelijke Vechtplassen, 
dat beoogt dit gebied een impuls te geven op het gebied van natuur, recreatie, waterkwaliteit, landbouw en landschap.

Tabel | Totaaloverzicht geraamde dekking van programma’s en projecten voor de periode 2021-2025
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Dekkingsbron 2021-2025

Reserve Groen 231.775.759

Reserve Groene Uitweg 5.625.484

Reserve Oostelijke Vechtplassen 23.418.122

Overig 3.166.345

Totaal 263.985.710

DE GROENE UITWEG: HET DYNAMISCHE LEVEN VAN EEN PROGRAMMA

Het landelijke gebied tussen Amsterdam en het Gooi kent weidse uitzichten en rust, maar ook de A1, A6 en 
A9. Bij de uitbreiding van deze wegen rond 2006 stelden rijk en provincie 98 miljoen euro ter beschikking 
voor de herinrichting van de omgeving. Zo ontstond het programma Groene Uitweg. Het gaf versterking 
van recreatie, natuur, landbouw en cultuurhistorie. 

De eerste projecten van de Groene Uitweg kwamen in 2009 van de grond. En hoe dat gaat in de loop van ruim tien 
jaar: er kwamen projecten bij, er vielen af. In totaal zijn er 30 projecten of deelprogramma’s gepresenteerd. Vijftien 
daarvan zijn nu afgerond, negen zijn in uitvoering, drie in voorbereiding en drie zijn afgevallen. Al met al een mooi 
resultaat.

Werelderfgoed
Aansprekende voorbeelden van de opgeleverde projecten zijn de fietsbrug en natuurverbinding Nigtevecht over het 
Amsterdam Rijnkanaal, de Natuurboulevard IJmeer, de uitvoeringsregeling voor de agrarische sector, het 
bezoekerscentrum ’s-Graveland en de vele herstelwerkzaamheden van de Stelling van Amsterdam en de Nieuwe 
Hollandse Waterlinie. De laatste komt nu mogelijk in aanmerking voor een vermelding als Unesco Werelderfgoed, 
mede door een bijdrage vanuit de Groene Uitweg. 

Stoppers en opvolgers
Nog in uitvoering is onder meer het project Duurzaam beheer van het Diemerbos, terwijl de natuurontwikkeling 
Horstermeer, Gaasperplas centraal en de recreatieve routes en vaarverbindingen rond de Oostelijke Vechtplassen 
nog in voorbereiding zijn. Aan de andere kant vielen er projecten. Omdat het draagvlak achteraf bleek te ontbreken. 
Omdat de kosten veel hoger uitvielen dan eerst gedacht. Of omdat het project in andere vorm en andere financiering 
verder gaat. Zo blijft er nog 17 miljoen over dat wordt doorgeschoven naar landschapsprojecten in de regio Gooi en 
Vechtstreek.



5.4  Beheer: lasten
In hoofdstuk 4 staat ons beleid ten aanzien van natuur-, landschaps- en recreatiebeheer toegelicht. De lasten van dit beheer 
staan in onderstaande tabel. Belangrijke uitgangspunten hierbij zijn:
• In beginsel continueren wij onze bijdrage aan het beheer, ook wanneer subsidiebeschikkingen of opdrachten het einde 

van hun looptijd hebben bereikt. Dit doen we omdat wij de wens hebben om te blijven bijdragen aan de financiering van 
het natuur-, landschaps- en recreatiebeheer.

• Wij gaan ervan uit dat tijdens de looptijd van een subsidiebeschikking, de kosten voor het beheer stijgen. Om deze 
kostenstijging te berekenen gebruiken we de door het Centraal Bureau voor de Statistiek gehanteerde consumenten-
prijsindex over zes jaar.

• Wij gaan ervan uit dat, als gevolg van de afronding van het Natuurnetwerk Nederland, de omvang van het NNN tot 2027 
groeit. De groei is afgestemd op de prognoses van het Regiebureau NNN.

Tabel | Totale lasten van het natuur-, landschaps-, en recreatiebeheer

Deze lasten vallen uiteen in:
• Natuur- en landschapsbeheer: het beheer door terreinbeherende organisaties en particuliere grondeigenaren. In tabel a. 

is te zien dat subsidiebeschikkingen voor natuurbeheer een looptijd van zes jaren hebben. Dat betekent dat subsidiebe-
schikkingen die in 2014 zijn afgegeven, na 2020 aflopen; subsidiebeschikkingen die in 2015 zijn afgegeven, lopen na 2021 
af, etcetera. Onder ‘Continuering’ zijn middelen gereserveerd voor de continuering van aflopende subsidie beschikkingen. 
Daarnaast zijn middelen gereserveerd voor de toeslag voor openstelling en toezicht, en voor de groei van het beheerde 
areaal met gemiddeld 450 hectare per jaar (tabel a.).

• Agrarisch natuur- en landschapsbeheer: het beheer door agrarische collectieven. Ook deze subsidiebeschikkingen heb-
ben een looptijd van zes jaren. Vóór 1 januari 2016 zijn nog subsidiebeschikkingen afgegeven aan individuele agrarische 
ondernemers (tabel b.).
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2021 2022 2023 2024 2025

Natuur- en Landschapsbeheer (SVNL-N) 12.803.092 12.755.424 14.072.021 14.219.715 14.365.050

Agrarisch natuur- en landschapsbeheer (SVNL-A) 8.090.806 8.200.000 8.300.000 8.300.000 8.300.000

Recreatieschappen 6.591.809 6.806.161 7.027.856 7.168.413 7.311.781

Organisatiekosten 2.060.287 2.171.000 2.171.000 2.171.000 2.171.000

Totaal 29.545.994 29.932.585 31.570.877 31.859.128 32.147.832



• Recreatieschappen: het beheer in de vijf recreatieschappen waarin de provincie participeert, gebaseerd op de jaarlijks 
door het algemeen bestuur van elk recreatieschap vastgestelde begroting (tabel c.).

• Organisatiekosten, zoals monitoringskosten en uitvoeringskosten door IPO/BIJ12 en de Rijksdienst voor Ondernemend 
Nederland (tabel d.).

Tabel a | Lasten natuur- en landschapsbeheer

Tabel b | Lasten agrarisch natuur- en landschapsbeheer

Tabel c | Lasten recreatieschappen
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Natuur- en landschapsbeheer SVNL-N 2021 2022 2023 2024 2025

Beschikkingen uit 2014      

Beschikkingen uit 2015 27.347     

Beschikkingen uit 2016 139.778 29.456    

Beschikkingen uit 2017 5.078.073 5.078.073 73.979   

Beschikkingen uit 2018 74.426 74.426 74.172 74.173  

Beschikking 2019  betreft uitbreiding beschikkingen 
2017 + Bijdrage toezicht

1.530.000 1.530.000    

Beschikking 2020 uitbreiding beschikkingen 2017 3 jaar 
(1101713/1256469)

327.688 327.688    

Uitbreiding Landschapselementen 2019 (Tuinwallen) en 
reservering 2025

289.402 289.402 289.402 289.402 300.000

Beschikkingen 2020 voor 6 jaar 4.814.969 4.814.969 4.814.969 4.814.969 4.814.969

Continuering en nieuw beheer 2021 (Nieuwe 
openstelling )

300.000 300.000 300.000 300.000 300.000

Continuering afloop beheer na 2022   8.095.589 8.169.761 8.169.761

Beheer Kanaal Omval-Kolhorn en reservering 2025 51.410 51.410 51.410 51.410 102.820

Tijdelijk Beheer Koopmanspolder (2018-2020) en 
reservering voor verlenging

170.000 170.000 170.000 170.000 170.000

Nieuwe natuur in beheer 2022 200 ha x 450 euro 6 jaar 
beheer

 90.000 90.000 90.000 90.000

Nieuwe natuur in beheer 2023 250 ha x 450 euro 6 jaar 
beheer

  112.500 125.000 125.000

Nieuwe natuur in beheer 2024 300 ha x 450 euro 6 jaar 
beheer

   135.000 135.000

Nieuwe natuur in beheer 2025 350 ha x 450 euro 6 jaar 
beheer

    157.500

Totaal 12.803.092 12.755.424 14.072.021 14.219.715 14.365.050

Recreatieschappen 2021 2022 2023 2024 2025

Recreatieschap Spaarnwoude 2.722.287 2.831.178 2.944.385 3.003.273 3.063.338

Recreatieschap Alkmaarder- en Uitgeestermeer 818.950 835.575 852.537 869.588 886.979

RecreatieschapTwiske-Waterland 1.425.933 1.463.007 1.501.045 1.531.066 1.561.687

Recreatieschap Loosdrecht 680.111 707.315 735.607 750.319 765.326

Recreatieschap Groengebied Amstelland 944.528 969.086 994.282 1.014.168 1.034.451

Totaal 6.591.809 6.806.161 7.027.856 7.168.413 7.311.781

Agrarisch natuur- en landschapsbeheer (SVNL-A) 2021 2022 2023 2024 2025

Beschikking CBP, 2014/2015  contracten met coördinatie      

Beschikkingen ANLb 2016 t/m 2021 + Uitbreiding ANLb 
t/m 2021

7.430.806     

Beschikkingen ANLb 2018 (extra) 430.000     

Buiten UVR, ook deels SNL. 100.000     

Beschikking 2021 Uitbreiding herbeschikking t/m 2025  7.970.000 7.970.000 7.970.000 7.970.000

Uitbreiding water 2021 t/m 2025 (1101713/1452317) 130.000 230.000 330.000 330.000 330.000

Totaal 8.090.806 8.200.000 8.300.000 8.300.000 8.300.000



Tabel d | Lasten organisatiekosten

5.5  Beheer: lasten
De dekking van de lasten van het natuur-, landschaps- en recreatiebeheer is te zien in volgende tabel. Deze dekking komt 
voornamelijk uit twee posten in de provinciale begroting: voor (agrarisch) natuur- en landschapsbeheer (SNL) en voor het 
beheer in de recreatieschappen. Voor het agrarisch natuur- en landschapsbeheer is daarnaast Europese cofinanciering 
beschikbaar. Deze Europese cofinanciering loopt buiten de provinciale begroting; hij wordt ontvangen door de Rijksdienst 
voor Ondernemend Nederland (RVO.nl) en wordt door RVO.nl gebruikt bij de door hen, in opdracht van ons, verzorgde 
betalingen aan agrarische collectieven. Ten slotte ontvangen wij van de Noord-Hollandse waterschappen een bijdrage aan 
het agrarisch waterbeheer.

Tabel | Totale dekking van het natuur-, landschaps-, en recreatiebeheer
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2021 2022 2023 2024 2025

Begrotingspost (Agrarisch) natuur- en landschapsbeheer 
(SNL)

17.371.000 18.888.000 20.456.000 20.454.000 20.545.000

Bijdrage Waterschappen aan agrarisch natuurbeheer 485.000 535.000 585.000 585.000 585.000

EU cofinanciering: POP3-programma agrarisch 
natuurbeheer t/m 2021

5.638.105     

EU cofinanciering: extra openstelling 2018 430.000     

Indicatie EU bijdrage EU cofinanciering en 
waterschappen nieuw Gemeenschappelijk 
Landbouwbeleid (GLB)

 4.100.000 4.150.000 4.150.000 4.150.000

Begrotingspost Recreatieschappen 6.592.000 6.735.000 6.818.000 6.901.000 6.903.000

Totaal 30.516.105 30.258.000 32.009.000 32.090.000 32.183.000

Organisatiekosten 2021 2022 2023 2024 2025

IPO/BIJ12 610.000 610.000 610.000 610.000 610.000

Monitoring 381.000 381.000 381.000 381.000 381.000

RVO.nl 989.287 1.100.000 1.100.000 1.100.000 1.100.000

Overige kosten 80.000 80.000 80.000 80.000 80.000

Totaal 2.060.287 2.171.000 2.171.000 2.171.000 2.171.000



6KAARTEN

Het Programma Natuurontwikkeling bevat een aantal interactieve kaarten. Interactieve kaarten zijn 
(digitale) producten, waarin behalve de kaart ook een aantal gereedschappen ter beschikking wordt 
gesteld om de kaart nader te bestuderen (zoals het ‘aan’ of ‘uit’ zetten van kaartlagen, inzoomen of 
nadere informatie opvragen). 
Hierna staan de verschillende kaarten toegelicht. Via de weblinks kunt u de kaarten bekijken. U kunt 
de interactieve kaarten ook inzien via de algemene website van de provincie Noord-Holland:  
www.noord-holland.nl. Als u op deze website bent, ziet u bovenaan de pagina een aantal thema’s. Via 
het thema ‘Over de Provincie’ komt u op een pagina waar u ‘Interactieve kaarten’ kunt aanklikken. 

Kaarten van het Ontwerp-Natuurbeheerplan 2021 (zie paragraaf 4.3. voor een nadere toelichting)
https://maps.noord-holland.nl/WebViewer/index.html?viewer=nbp

Via de knop  kunt u ‘De kaartlagenlijst tonen’ aanklikken. Dan ziet u aan de linkerzijde een 
legenda. Hier kunt u het ‘Natuurbeheerplan 2021’ actief maken door op het vakje ervoor te klikken, er 
komt dan een ‘√’ te staan. Onderdeel van het ‘Natuurbeheerplan 2021’ zijn de kaarten:
Kaart 1 Beheertypenkaart
Kaart 2 Ambitiekaart
Kaart 3 Vaarlandtoeslag-kaart
Deze kunt u actief maken door op het vakje ervoor te klikken. Wilt u Kaart 3 bekijken, dan adviseren 
wij u om kaart 2 en 1 uit te zetten.

Kaart met alle groenprojecten in het Programma Natuurontwikkeling
https://maps.noord-holland.nl/groenprojecten

De provincie streeft ernaar dat alle Noord-Hollanders snel in het groen kunnen zijn en zet zich in voor 
het behoud van leefgebieden van dieren en planten. Daarvoor voert de provincie samen met partners 
een groot aantal projecten uit. Deze projecten vindt u op deze kaart.

Voortgangskaart Natuurnetwerk Nederland
https://maps.noord-holland.nl/WebViewer/index.html?viewer=nbp

De voortgangskaart, géén onderdeel van het Natuurbeheerplan, laat zien hoe het staat met de realisatie 
van het Natuurnetwerk Nederland. U vindt deze kaart bij de interactieve kaart ‘Natuurbeheerplan’. Als 
u in de legenda naar beneden scrolt, dan komt u ‘Voortgangskaart’ tegen. Als u deze actief maakt en op 
de ‘+’ klikt links van de tekst, klapt er een volgend niveau uit, deze heet ook ‘Voortgangskaart’. Als u op 
het symbooltje voor deze titel klikt, dan klapt deze uit en kunt u de diverse legendatypen zien:
• kwaliteitsverbetering op gerealiseerde natuur (lichtgroen)
• Natuurnetwerk Nederland gerealiseerd (donkergroen)
• niet verworven en niet ingericht (rood)
• verworven, niet ingericht (oranje)
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Kaart plangebied Groene Uitweg
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Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 29 september 2020

Onderwerp: Programma Natuurontwikkeling 2021-2025, inclusief Natuurbeheerplan 2021

Kenmerk: 1454270/1478810

Bijlagen: 

- Programma Natuurontwikkeling 2021-2025

- Nota van Beantwoording Natuurbeheerplan 2021

1. Inleiding

Het Programma Natuurontwikkeling (PNO) is een uitvoeringsprogramma onder de 
Omgevingsvisie. In dit programma beschrijven we welke fysieke projecten we uitvoeren voor 
herstel en versterking van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) en om onze natuur – en 
cultuurlandschappen beleefbaar te maken. Daarnaast bevat het PNO het Natuurbeheerplan 
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2021 dat van 28 mei tot 8 juli 2020 ter inzage heeft gelegen. De provincie geeft subsidie voor 
de kosten voor ontwikkeling en beheer van natuur en landschap. Het Natuurbeheerplan vormt 
de basis voor de aanvraag van deze subsidies. De kaarten ‘beheertypenkaart’, ‘ambitiekaart’ en 
‘vaarland-toeslagkaart’ (zie inhoudsopgave van het PNO) vormen tezamen het 
Natuurbeheerplan in de zin van artikel 1.3 van de Uitvoeringsregeling Natuur- en 
Landschapsbeheer Noord-Holland 2016-2021 (SVNL 2016-2021). Wanneer de tekst van dit 
Programma Natuurontwikkeling over ‘Natuurbeheerplan’ spreekt, wordt gedoeld op deze 
kaarten.

Op 29 september jl. heeft ons college de Realisatiestrategie NNN vastgesteld, waardoor de 
sturing op de afronding van het NNN wordt aangescherpt. Dit betekent dat 2020 het laatste jaar 
is waarin het PNO in deze vorm verschijnt. Vanaf 2021 zal gewerkt worden met een 
‘uitvoeringsplan NNN’. Dit plan bevat uitgangspunten en ambities, zicht op planning, realisatie 
en kosten en prognoses op de voltooiing van het NNN. Met het uitvoeringsplan vindt jaarlijkse 
verantwoording over de voortgang plaats. De beschrijving van de overige beleidsinstrumenten 
ter bevordering van de biodiversiteit zal al vanaf dit jaar onderdeel uitmaken van het Masterplan 
biodiversiteit.

2. Doelstellingen en evaluatiecriteria

Belangrijke doelstelling van het PNO is het afmaken van het Natuurnetwerk Nederland. Het 
afmaken van het Natuurnetwerk dient drie doelen:

- Het vergroten van het areaal aan natuur binnen de grenzen van het Natuurnetwerk. In
Noord-Holland is inmiddels 51.050 hectare gerealiseerd van het netwerk. De resterende
5.450 hectaren worden de komende jaren gerealiseerd.

- Het versterken van het karakter van bestaande natuurgebieden door het verbeteren van
de kwaliteit van de natuur of door natuurherstelmaatregelen.

- Het onderling verbinden van natuurgebieden via natuurverbindingen. Voor het duurzaam
voortbestaan van populaties planten en dieren in natuurgebieden is uitwisseling
essentieel. Ze moeten veilig kunnen migreren. Veel natuurgebieden zijn op zichzelf te
klein als volwaardig leefgebied voor soorten. Het verbinden van natuurgebieden is
daarom nodig en maakt de natuur sterker.

De afronding van het natuurnetwerk in 2027 kan alleen door sterker te sturen dan voorheen het 
geval was. Hiervoor hebben we op 1 maart jl. een ambtelijk regiebureau NNN ingericht. Het 
Regiebureau NNN gaat op programmatische wijze sturing geven aan de NNN-realisatie. Om de 
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uitvoering van het NNN te versnellen is de Realisatiestrategie NNN vastgesteld waarmee wordt 
ingezet op een optimalisatie van het NNN, zwaardere inzet op de verwerving van gronden en 
het pro-actief initiëren en versnellen van gebiedsgerichte planvorming en realisatie.

3. Financiering, communicatie en (burger)participatie

Financiering
Hoofdstuk 5 van het PNO heeft betrekking op de financiën. Kortheidshalve wordt hier verwezen 
naar de inhoud van dit hoofdstuk. De financiën van het PNO bewegen zich binnen de kaders van 
de provinciale begroting voor 2021 en daarna. Binnen het groene domein worden 
investeringsprojecten (zoals verwerving en inrichting van NNN en kwaliteitsimpulsen in 
bestaande natuurgebieden, zoals de Natura2000-gebieden) voornamelijk gefinancierd uit de 
Reserve Groen, de Reserve Groene Uitweg en de Reserve Oostelijke Vechtplassen. De Reserve 
Groen wordt jaarlijks gevuld met middelen uit het provinciefonds en met middelen die worden 
gegenereerd met de verkoop van provinciale gronden die wij bij de decentralisatie van het 
natuurbeleid van het Rijk hebben overgenomen. Daar zullen naar verwachting op korte termijn 
de middelen voortkomend uit de door de Minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit in 
april 2020 aangekondigde financiële impuls voor het natuurbeleid (het zgn. ‘Programma 
Natuur’; circa € 3 miljard landelijk over een periode van 10 jaar) aan worden toegevoegd. Deze 
middelen zijn bedoeld voor zowel de aanleg van nieuwe natuurgebieden als voor 
kwaliteitsherstel. Het Rijk en de provincies werken momenteel samen om de precieze 
bestedingsdoelen en verdeling over de provincies te bepalen. Dit najaar zal hier meer 
duidelijkheid over komen. Daarnaast is ons college voornemens om bij de Eerste 
begrotingswijziging een voorstel aan uw Staten voor te leggen voor een aanzienlijke impuls in 
de provinciale financiering voor afronding van het NNN.

De structurele lasten voor het natuurbeheer worden gefinancierd uit de begrotingspost natuur- 
en landschapsbeheer en de begrotingspost recreatieschappen. 

Communicatie en participatie
Het concept van het PNO is aan alle Noord-Hollandse gemeenten, waterschappen, beheerders 
van (agrarische) natuurgebieden en recreatiegebieden en een groot aantal belangenorganisaties 
gezonden, met het verzoek om een reactie. Deze reacties, deels over inhoud, deels over 
samenwerkingsmogelijkheden, hebben in een aantal gevallen geleid tot aanpassing van de 
teksten. 
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Het Natuurbeheerplan, onderdeel van het PNO, kent een formeel participatietraject via de 
algemene uniforme voorbereidingsprocedure (afdeling 3.4 Algemene wet bestuursrecht). Hierop 
zijn zo’n 90 reacties (zienswijzen) ontvangen. Deze zijn in een nota van beantwoording 
(bijgevoegd) voorzien van een reactie van Gedeputeerde Staten en kunnen door uw Staten 
worden betrokken bij uw besluitvorming. Belanghebbenden hebben de mogelijkheid om beroep 
in te stellen bij de rechtbank te Haarlem.

Wij danken alle partners voor hun inbreng, die de kwaliteit van het PNO verder heeft vergroot.

4. Proces en procedure

Tot 2015 was, evenals in andere provincies het geval is, het besluit tot vaststelling of wijziging 
van een Natuurbeheerplan een bevoegdheid van Gedeputeerde Staten. Als gevolg van de PS-
motie 53/2014 (“Natuur is kapitaal”) wordt het Natuurbeheerplan vanaf 2015 op voordracht van 
Gedeputeerde Staten door uw Staten vastgesteld. Na besluitvorming door uw Staten zal het 
Programma Natuurontwikkeling 2021-2025, tezamen met de Nota van Beantwoording 
Natuurbeheerplan 2021, aan onze partners in het veld en indieners van zienswijzen worden 
gestuurd. Tevens zal het PNO via de provinciale website beschikbaar worden gesteld.

Belanghebbenden hebben de mogelijkheid binnen zes weken na bekendmaking, beroep in te 
stellen bij de rechtbank Noord-Holland tegen het Natuurbeheerplan. Na de uitspraak van de 
rechtbank kan vervolgens hoger beroep worden ingesteld bij de Afdeling bestuursrechtspraak 
van de Raad van State.
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5. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit.

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland,

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris
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Ontwerpbesluit

Nr.  57-2020

Provinciale Staten van Noord-Holland;

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 29 september 2020;

besluiten:

1. De nota van beantwoording zienswijzen Natuurbeheerplan 2021 vast te stellen;

2. Het Programma Natuurontwikkeling 2021-2025 en het daarin opgenomen
Natuurbeheerplan 2021, vast te stellen.

3. Gedeputeerde Staten op te dragen indieners van zienswijzen middels een brief op de
hoogte te brengen van de genomen besluiten en zorg te dragen voor de benodigde
kennisgeving en terinzagelegging.

Haarlem, 16 november 2020

Provinciale Staten voornoemd, 
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 , voorzitter

 , statengriffier



1 Advies commissie NLG voordracht Programma Natuurontwikkeling (PNO) 

Uw contactpersoon
S. Neeskens
AD/STG

Doorkiesnummer +31235145282
neeskenss@noord-holland.nl

29 oktober 2020 1|8

Advies aan Provinciale Staten

Tbv Statenvergadering d.d 09-11-2020
Commissie NLG  
Datum commissievergadering 19-10-2020 

Onderwerp:   Voordracht Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025

Advies commissie NLG:

De Voordracht Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025 als bespreekstuk wordt doorgeleid naar 
PS van 9 november 2020

Uittreksel van het concept-verslag NLG 19-10-2020:

9.a A-agenda Natuur 9.a. Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025

10A B-agenda Natuur 10.a. Realisatiestrategie NNN (B-agenda)

Agendapunt (9a & 10a worden samen behandeld) 

Mevrouw Koning (CDA) is blij met de instelling van een regiebureau dat wordt ingezet voor de afronding van 
NNN. Het belangrijkste aspect is dat er zorgvuldigheid wordt betracht. Zijn het beheer en onderhoud voor de 
huidige 50.000 ha NNN na 2027 georganiseerd? Dat is belangrijk, want als er geen geld beschikbaar is, dan 
heeft het ook geen zin om versneld in te zetten op nog meer natuurgebieden. Op blz. 27 PNO staat vermeld 
dat er geen subsidie meer wordt verleend voor agrarisch natuurbeheer binnen NNN, maar dit klopt niet, want 
dit is een verkenningsjaar en er loopt een aantal pilots voor agrarisch natuurbeheer binnen NNN. Deze zin 
moet tekstueel aangepast worden. Zorgen GS hiervoor of moeten PS dit amenderen? Er is contact geweest 
met inwoners van Waterland over het project Peereboom e.o. gericht op de afronding NNN in de regio 
Waterland. Nemen GS de Landbouwvisie die per 1 september jl. is afgerond, mee om te implementeren in de 
plannen? De druk op grondeigenaren wordt groter door met onteigening te dreigen; onteigening wordt ten 
sterkste afgewezen. Dit neigt naar landroof door de overheid, zeer onwenselijk en ook niet nodig. Particuliere 
grondeigenaren zijn bang dat ze hun grond en inkomen verliezen door NNN. Een goed alternatief voor 
onteigening is het schuiven met gebieden, maar daarvoor is meer tijd nodig en er moet de nodige 
zorgvuldigheid betracht worden. Gelukkig staat het Rijk een uitloop van de einddatum toe. GS moeten niet 
een te hoge maar wel een realistische ambitie nastreven. Strategisch moet sterker ingezet worden op het 
afronden van NNN door middel van agrarisch natuurbeheer, daar liggen veel kansen. Gaat de gedeputeerde 
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hierop sturen?

De heer Zoon (PvdD) is verbaasd over het CDA, want de provincie zet vaker in op onteigening. Het CDA heeft 
nog nooit bezwaar aangetekend tegen onteigening als er een weg aangelegd moet worden. Is het CDA van 
gedachten veranderd?

Mevrouw Koning (CDA) antwoordt dat voor het aanleggen van een weg vaak een klein gebied nodig is, maar 
bij natuur gaat het om grote percelen en dat heeft veel meer impact. Bij natuur kan worden geschoven met 
gebieden, maar dat geldt niet altijd voor wegen. 

De heer Zoon (PvdD) constateert dat er steeds meer boerenbedrijven verdwijnen, dit is wellicht een goede 
gelegenheid om te stoppen. 

Mevrouw Koning (CDA) is van mening dat onteigening onder dwang pas moet worden ingezet wanneer 
boeren weigeren om mee te werken, maar veel boeren zijn juist bereid om mee te werken en dat is prima 
mits dit geschiedt op vrijwillige basis. 

De heer Van den Heuvel (CU) vindt het belangrijk om vol in te zetten op natuurontwikkeling, daarom kan men 
zich vinden in het programma en in de realisatiestrategie. Wel bestaan er enige zorgen over het feit dat het 
doel om 3.000 ha nieuwe NNN te realiseren – zoals opgenomen in het coalitieakkoord – niet gehaald lijkt te 
gaan worden in deze periode. In het programma PNO staat enkel vermeld dat wordt ingezet op het afronden 
van de doelen tot en met 2027, maar in de realisatiestrategie staat te lezen dat 3.000 ha nieuw NNN niet 
haalbaar is en dat er maximaal 1.750 ha gerealiseerd kan worden in deze periode. Is bij de vaststelling van 
het PNO dit doel losgelaten en betekent dat dat de overige doelen in het coalitieakkoord ook niet realistisch 
zijn? Wat zegt dat over de inzet van de coalitiepartijen? Vanaf het aantreden van dit college is in 2019 en 
2020 450 ha gerealiseerd, dat steekt schril af tegen het doel in het coalitieakkoord.

Mevrouw De Groot (SP) ondersteunt de doelen in het programma want die leiden tot meer natuur en 
biodiversiteit in de provincie. Gezien de plannen van de minister van Landbouw komt het (voorlopig) niet 
goed met de natuur en de rapporten van de EEA (Europees Milieuagentschap) concluderen dat de 
biodiversiteit in Europa fors achteruitgaat hetgeen een veel betere natuurbescherming noodzaakt. Het is 
daarom jammer dat het GS niet lukt om de benodigde NNN van 5.600 ha extra te realiseren. Er worden nu 
door GS wel maatregelen genomen om dit in 2027 tot stand te brengen, maar die maatregelen komen redelijk 
laat. Gemeenten proberen delen van NNN te bestemmen voor andere doeleinden zoals voor het bouwen van 
een hotel of het aanleggen van extra wegen. Het is nog steeds verbazingwekkend dat natuurcompensatie kan 
worden afgekocht. De natuur kan beter beheerd worden door de recreatieschappen, maar zij zijn gedwongen 
om recreatieve activiteiten te ontplooien om inkomsten te genereren. Deze activiteiten zijn niet goed voor de 
natuur, daarom moet er meer geld naar de recreatieschappen zodat zij de natuur kunnen beschermen. 
Realisatiestrategie NNN: maatregelen om het gemotoriseerd verkeer te beperken, ontbreken, evenals minder 
infrastructuur aanleggen of industrie te beperken om CO2-uitstoot te verminderen. Hierop zou meer 
handhaving moeten plaatsvinden. Meekoppelen biedt goede kansen, mits partijen bereid zijn om samen te 
werken. Particulieren die stukjes grond NNN in handen hebben – anders dan agrariërs – werken regelmatig 
natuurorganisaties tegen die inzetten op NNN en N2000.

De heer Zoon (PvdD) geeft een reactie op 3 onderdelen. Verwerving PNO: wanneer is sprake van een goed 
functionerend netwerk en is hier een eindvisie voor beschikbaar die bepaalt wanneer kan worden gesproken 
van een goed ecologisch natuurnetwerk of ecologische hoofdstructuur? Of worden er allerlei stapjes gezet die 
niet met elkaar verbonden zijn? Inrichting: hoe wordt omgegaan met dubbele bestemmingen zoals landbouw 
en natuur en recreatie en natuur, in natuur waar de natuurlijke processen het uitgangspunt zijn? Dient PNO 
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hierop toe te zien? Versnipperd beheer: er wordt gewerkt met gebiedscontracten waarin het beheer door TBO 
of door lokale initiatieven wordt uitgevoerd. Hoe vindt hierop de controle plaats en welke afweging maken GS 
als er een nieuw stukje grond naar een beheerpartij gaat? Reactie nota NNN: Natuur is een van de kerntaken 
van de provincie en de coalitie heeft als doel gesteld om deze periode 3.000 ha nieuw NNN te realiseren, 
maar veel agrariërs zien dit echter niet zitten. Wint de trekker het weer van de natuur? 

De heer Van Tiggelen (PVV) constateert dat er zwaarder wordt ingezet op de verwerving van gronden zodat 
de doelen in 2027 behaald worden. Hiervoor is nog 5.450 ha nodig. Het is onaanvaardbaar dat veel van deze 
hectaren worden bestemd als landbouwgrond. De onteigeningsmogelijkheden mogen uit de nota gehaald 
worden, niet alle agrariërs zijn even enthousiast om hun familiebedrijf op te geven. Dit geld kan beter 
besteed worden aan coronaschade en de woningbouw. Het aanpassen van het maaibeheer wordt 
ondersteund, gezien de meerwaarde hiervan voor insecten en andere soorten. De PVV gaat niet akkoord met 
het programma en de realisatiestrategie.

De heer Leerink (PvdA) constateert dat van de doelstelling van 3.000 ha slechts 1.700 ha wordt gerealiseerd 
in deze periode, niet door ontbrekende middelen, maar door een aantal procesomstandigheden die veel tijd 
kosten, zoals het opstellen van programma’s en het doen van grondaankopen. Wanneer de 3.000 ha niet 
gehaald worden in deze periode, dan dient er een goed onderbouwd plan opgesteld te worden om dit doel in 
2027 wel te halen. Deze datum moet geborgd worden. De acties die zien op versnelling van het proces, zoals 
door het instellen van een regiebureau, worden ondersteund. De uitwerking van een gebiedsgerichte aanpak 
dient geagendeerd te worden voor de commissie. Het optimaliseren van de grenzen NNN: enerzijds wordt 
relativerend gesproken over technische aanpassingen, anderzijds spelen er heel veel zaken. Het is niet voor 
niets dat ingezet wordt op het realiseren van zoveel mogelijk hectare. Voorkomen moet worden dat er met 
boekhoudkundige trucjes heel snel meer NNN wordt bereikt, want kwaliteit is minstens, zo niet belangrijker 
dan snelheid. 

De heer Van den Heuvel (CU) vraagt zich af of het coalitieakkoord nu openligt, omdat het hierin opgenomen 
doel wellicht te ambitieus is.

De heer Leerink (PvdA) is ook heel teleurgesteld dat de 3.000 ha niet gehaald kunnen worden, maar als het 
procesmatig niet haalbaar is, dan kan daar niet veel aan gedaan worden. Wel is het belangrijk dat de doelen 
in 2027 gerealiseerd worden; hiervoor moeten harde garanties gegeven worden.  

Mevrouw Strens (D66) refereert aan de besluitvorming over PNO: GS stellen voor om te gaan werken met een 
uitvoeringsplan NNN en een uitvoeringsplan biodiversiteit. Worden deze documenten net als het PNO, ook 
door PS vastgesteld? Hoe worden PS geïnformeerd over andere natuurthema’s, zoals de bosstrategie nu het 
PNO niet meer door PS wordt vastgesteld? Hoe gaan GS ervoor zorgen dat de gebiedsgerichte en integrale 
aanpak (met het oog op stikstof en bodemdaling) niet tot vertraging leidt? Tempo en doelstelling 
Realisatiestrategie: het is jammer dat de gestelde ambitie voor deze collegeperiode niet haalbaar is, maar de 
redenen zijn helder uiteengezet (met name vanwege de benodigde proceduretijd en zorgvuldigheid). Het doel 
om 3.000 ha in 2027 te realiseren, staat niet ter discussie. Wat betekent de vermelde ‘alsmede beschikbaar te 
hebben om’? Zijn de gronden dan aangekocht? Waarom is een uitlooptijd van 3 jaar nodig? Jaarlijks komt er 
een uitvoeringsplan, waarmee kan worden bijgestuurd, maar wanneer is NNN daadwerkelijk gerealiseerd of 
moet er nog een kwaliteitsverbetering worden doorgevoerd en zijn bepaalde delen daarom nog niet 
gerealiseerd? Met de realisatiestrategie wordt gekozen voor volledige schadeloosstelling met als uiterste 
middel het inzetten van onteigening in en rondom N2000-gebieden. Graag een toelichting waarvoor het 
instrument van onteigening wel en niet kan worden ingezet, want het is ongewenst dat onteigening met 
volledige schadeloosstelling niet zou worden ingezet ten behoeve van de resterende NNN-gebieden. 
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De heer De Wit (VVD) constateert dat het PNO is gericht op het realiseren van een krachtige en robuuste 
natuur. Het is daarom terecht dat er structureel jarenlang tientallen miljoenen euro voor worden ingezet. 
Vooropstaat dat terrein beherende organisaties, recreatieschappen, particulieren en de agrarische sector 
goed met elkaar samenwerken, want landbouw en natuur zijn sterk met elkaar verweven en de agrariërs 
dragen direct bij aan de landschappelijke beleving van de natuur. De zorgen zien met name op het feit dat de 
gepresenteerde inzet op beheer onvoldoende is om de natuur op peil te houden. Hoe blijft de natuurkwaliteit 
structureel op het gewenste niveau en hoe worden de resultaten beoordeeld? Welke maatregelen kunnen 
genomen worden wanneer de natuurkwaliteit achterblijft? Hoe verloopt dit proces in andere provincies? 
Realisatiestrategie: veel boeren zijn bezorgd over de gevolgen van deze strategie voor hun gronden, zoals in 
Waterland. Zorgvuldigheid is belangrijk en hiervoor is voldoende tijd gewaarborgd, want het is van groot 
belang om een onzorgvuldige uitkomst te voorkomen wanneer onvoldoende boeren bereid zouden zijn om 
het beheer op zich te nemen. Per gebied moeten de criteria van de natuurkwaliteit helder gedefinieerd 
worden, zodat duidelijk is welke inzet noodzakelijk is om de nagestreefde natuurkwaliteit te realiseren en te 
handhaven, mede om voldoende perspectief aan de agrarische sector te bieden. De VVD is kritisch over de 
inzet van het instrument van onteigening, dus het is goed dat vrijwilligheid in de gesprekken vooropstaat. 
Eerst moeten alle andere mogelijkheden onderzocht zijn. GS worden daarom verzocht om jaarlijks met een 
voortgangsrapportage inzage te geven over de realisatiestrategie en wanneer op welke locatie welke 
instrumenten zijn/worden ingezet en of alle overwegingen zorgvuldig doorlopen zijn. 

Mevrouw De Groot (SP) vraagt of de VVD er voorstander van is om gelijktijdig met het realiseren van NNN de 
automobiliteit te beperken en de industrie aan banden te leggen en de milieuvoorschriften aan te scherpen.

De heer De Wit (VVD) benadrukt dat automobiliteit erg belangrijk is voor onder andere de werkgelegenheid, 
maar iedereen moet de geldende wetten en regels respecteren. De voorstellen van de SP worden niet 
ondersteund. 

De heer Cardol (GL) constateert dat in berichten in de media en uit EU-onderzoeken blijkt dat een kwart van 
de wilde dieren met uitsterven wordt bedreigd, 80% van de leefgebieden staat er matig tot slecht voor en een 
derde van de planten- en diersoorten gaat achteruit. Hopelijk blijft na het vervangen van PNO door een 
uitvoeringsplan NNN en masterplan Biodiversiteit de integraliteit van het natuurbeleid van kracht. In een brief 
constateren de natuurorganisaties dat er nog geen actief soortenbeleid van kracht is in de provincie. Wordt 
dit meegenomen in het masterplan Biodiversiteit? Hoe worden de inrichting en beheer van 500 ha 
pachtgronden geregeld en gefinancierd? Gelden straks de SNL-beheerrichtlijnen inclusief de consequenties 
voor de inrichting, zoals aangepast waterbeheer en mozaïekbeheer voor de gebruikers? Hoe komen volgens 
de huidige puntensystematiek de gronden bij de beste beheerders terecht in plaats van bij de hoogste 
bieders? Kan hierover op korte termijn in de commissie gesproken worden? Realisatiestrategie NNN: 
complimenten voor het ambitieuze en realistische aanvalsplan waarmee een inhaalrace wordt gestart voor het 
realiseren en voltooien van NNN in 2027, hoewel de huidige ambitie van 3.000 ha in deze periode niet 
gehaald wordt. Er wordt ingezet op het behalen van 750 ha in deze periode en er wordt vooruitgewerkt aan 
plannen voor 1.000 ha per jaar in de volgende periode door de inzet van een krachtige 
uitvoeringsorganisatie. Goed dat de eigen pachtgronden worden ingezet, wel wordt voorgesteld om hier een 
keer apart over te spreken in de commissie. Een gebiedsgerichte aanpak wordt geconcretiseerd en er wordt 
een koppeling mogelijk met stikstof, klimaat en bodemdaling op voorwaarde dat alle belanghebbenden 
participeren in de gebiedsprocessen. Twee vragen: begin 2023 moet de restantopgave zijn belegd in 
programma’s en projecten. Welke garanties worden geboden dat de plannen snel worden gerealiseerd? De 
huidige beschikbare middelen moeten ingezet worden om snel aan de slag te kunnen gaan. Komen er in de 
volgende coalitieperiode voldoende middelen beschikbaar voor de versnelling naar jaarlijks 1.000 ha? 
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Benadrukt wordt dat het huidige tempo gecontinueerd moet worden in de komende jaren zodat alle doelen 
gerealiseerd kunnen worden aan de hand van een integrale benadering. Hiervoor moeten heldere kaders en 
doelen opgesteld worden. 

De heer Zoon (PvdD) is verbaasd dat GL blij is met dit plan, want er wordt vooral veel vooruitgeschoven naar 
de volgende periode. In deze periode is nog geen versnelling voorzien. Is dat niet noodzakelijk volgens GL?

De heer Cardol (GL) meent dat de strategie van 250 ha naar 750 ha per jaar al een versnelling aantoont. Een 
nog grotere snelheid nastreven is niet realistisch.

De heer Van den Heuvel (CU) vraagt zich af op welke wijze gedurende drie jaar 4.500 ha gerealiseerd kan 
worden. 

De heer Cardol (GL) constateert dat het gaat om 3.000 ha. In de volgende periode moet er zeker een schepje 
bovenop. 

Gedeputeerde Rommel bevestigt dat na 2027 alle doelen belegd zijn in projecten. Voor de projecten wordt 
een projectleider ingezet die verantwoordelijk wordt voor de uitvoering en inrichting van een gebied. Deze 
toezegging is ook aan het Rijk gedaan en het is duidelijk dat er geen ruimte is om deze datum te verlengen. 
Er wordt strakker ingezet op de planning, bemensing en het aankoopbeleid. Het stikstofdossier is een apart 
dossier en dat is niet verweven met de NNN realisatiestrategie. Een groot deel van de 5.600 ha is agrarisch 
gebied en daar moet zorgvuldig mee worden omgegaan. Vanwege deze zorgvuldigheid en de hiermee 
gemoeide tijd wordt het doel van 3.000 ha in deze periode niet gehaald, niet vanwege ontbrekende financiën, 
maar vanwege het goed borgen van procesmatige en zorgvuldig uitgevoerde processen. Van het Rijk 
ontvangt men gelden voor de afronding NNN en bij de eerste begrotingswijziging zal een voorstel worden 
gedaan om extra provinciale middelen beschikbaar te stellen. PS zullen de komende jaren aan de hand van 
het uitvoeringsplan NNN + N2000 regelmatig geïnformeerd worden, onder andere over de besteding van de 
gelden. Op een later moment zullen GS terugkomen op de besluitvorming door PS over het 
investeringsprogramma. Het beheergeld is voorzien in de begroting en in het PNO en dat budget wordt 
jaarlijks aangepast. Subsidie pilot NNN: in 2023 stopt het voormalige agrarische natuurbeheer maar 
duurzaam agrarisch natuurbeheer is nog wel mogelijk. Deze tekst zal worden aangepast. Over de agrarische 
visie is men in gesprek met de boeren van Waterland-Oost. NNN is al vanaf 1990 ingetekend en getoetst door 
ecologen, die met name focussen op de kwaliteit van NNN-gronden en minder op gronden die worden 
toegevoegd of verwijderd. Na realisatie – hetgeen betekent dat het gebied ingericht is en dat het is 
overgedragen voor beheer – kan in de toekomst ook de kwaliteit worden meegenomen. Bij de overdracht van 
beheer bestaat geen voorkeur voor een bepaalde partij, maar er wordt uiteindelijk wel getoetst op de 
resultaten. Het soortenplan wordt verwerkt in het masterplan Biodiversiteit en in het uitvoeringsplan worden 
voorstellen gedaan om andere punten uit het PNO door PS te laten vaststellen. Hier komen GS op terug. In het 
uitvoeringsplan zal het monitoringsysteem opgenomen worden conform de interprovinciale afspraken over de 
subsidies SNL, zodat in alle provincies op uniforme wijze gewerkt wordt.

De heer Van den Heuvel (CU) is tevreden met de realisatiestrategie, maar is niet blij met de doelstelling voor 
deze periode van 3.000 ha. Was op het moment dat het coalitieakkoord werd vastgesteld, al bekend dat de 
doelstelling niet realistisch was en niet gehaald zou worden? 

Gedeputeerde Rommel antwoordt ontkennend, pas nadat het regiebureau dit jaar in het leven is geroepen, is 
deze realisatiestrategie heroverwogen. Door deze actie kan er voortvarend aan de slag worden gegaan, maar 
er is meer tijd nodig om bijvoorbeeld gebieden te omkaderen en te ontgrenzen. 
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Mevrouw De Groot (SP) vraagt hoe het college gaat optreden wanneer gemeenten stukjes van NNN afsnoepen. 
Wordt erop ingezet dat ook particuliere eigenaren van kleine stukjes NNN en N2000 zich houden aan het 
gebiedsregime? Hoe gaan GS reageren op het rapport van het EEA, stand van de natuur? 

Gedeputeerde Rommel antwoordt dat in de Omgevingsverordening is bepaald dat NNN een omgrensd gebied 
is. Daarom kunnen gemeenten er niets vanaf halen, tenzij er een zware maatschappelijke reden bestaat en er 
natuurcompensatie plaatsvindt. Dat is staand beleid. De Oostelijke Vechtplassen is een gebiedsprogramma, 
vragen hierover kunnen gesteld worden bij de bespreking van dit programma. Er wordt ook met particulieren 
in NNN-gebieden gesproken. Het rapport van het Europese Milieuagentschap is zorgelijk en is mede een 
reden om NNN helemaal af te ronden. 

De heer De Wit (VVD) meent dat er een verdiepingsslag dient plaats te vinden tussen het plan dat er ligt, de 
beheeractiviteiten, de monitoring daarvan en het realiseren van de doelstelling, maar afgesproken is om 
hierover een andere keer door te spreken. Hij herhaalt dat de inzet van instrumenten bij de realisatiestrategie 
zorgvuldig moet plaatsvinden. Hoe worden PS in staat gesteld om deze processen te monitoren? Komt dit 
terug in de voortgangsrapportage over de realisatiestrategie?  

Gedeputeerde Rommel antwoordt dat men steeds met beheerders in gesprek is over het waarborgen van de 
kwaliteit en door het controleren hiervan. Als de kwaliteit niet gehaald wordt, moeten de inspanningen door 
de beheerders geïntensiveerd worden waarvoor wellicht meer geld noodzakelijk is. Voorgesteld wordt om de 
VVD ambtelijk bij te praten over de behoefte aan meer informatie, mede vanwege de hieraan gerelateerde 
technische aspecten. In de voortgangsrapportage wordt aangetoond welke instrumenten in de 25 gebieden 
worden ingezet. 

De heer Cardol (GL) is blij met de nadruk die de VVD legt op de kwaliteit van de natuur. Samen moet er hard 
worden gewerkt aan ‘robuust en verbonden’ om de natuur te verbinden. De vragen naar aanleiding van de 
brief van terreinbeheerders worden herhaald.  

Gedeputeerde Rommel is uiteraard bereid om het pachtbeleid/voorwaarden – dat breder is dan NNN – een 
keer met de commissie te bespreken, maar dat moeten PS zelf agenderen. Er is een voorstel aan PS gedaan 
voor een technische briefing over de integrale aanpak op 23 november a.s. De financiering van de inrichting 
en het beheer van de 500 ha die een natuurbestemming krijgen, vindt plaats met SNL-gelden. De 
gebruiksvoorwaarden kunnen in de technische briefing nader aan de orde komen, mede vanwege de 
technische aspecten die hiermee samenhangen. 

Tweede termijn

Mevrouw Koning (CDA) is blij dat D66, PvdA, VVD en GL het met het CDA eens zijn dat de ambitie realisatie 
NNN realistisch moet zijn en dat daarom het aantal ha van 3.000 naar beneden is bijgesteld en dat de 
realisatie op zorgvuldige wijze plaatsvindt. In reactie op de CU wordt benadrukt dat NNN op realistische en 
zorgvuldige wijze gerealiseerd wordt. Het (langjarige) beheer na 2027 van alle gebieden is nog niet helder en 
ook is niet duidelijk of er na 2027 voldoende geld beschikbaar is voor het beheer van alle extra gebieden. 
Hoe is het met het oog op de huidige 50.000 ha mogelijk dat de biodiversiteit terugloopt? Hieruit kan 
geconcludeerd worden dat er meer moet worden ingezet op een goed beheer. 

De heer Cardol (GL) hoopt dat het CDA meegaat in de doelstelling om de totale realisatie van NNN in 2027 af 
te ronden, inclusief de 3.000 ha. 

Mevrouw Koning (CDA) twijfelt er niet aan dat het totale NNN gerealiseerd zal worden, maar het moet wel 
realistisch zijn, dat geldt ook voor de einddatum van 2027. Een eventuele vertraging leidt niet tot problemen, 
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mits het beheer goed georganiseerd is en verschuivingen in gebieden bespreekbaar zijn zodat het realisme in 
de uitvoering aanwezig is en blijft. 

De heer Leerink (PvdA) vraagt of het CDA het ermee eens is dat zorgvuldigheid ook kan inhouden dat er soms 
pijnlijke besluiten zullen moeten worden genomen, zoals over het toepassen van onteigening. 

Mevrouw Koning (CDA) is het hier op dit moment niet mee eens, er zijn nog genoeg andere mogelijkheden 
zoals gezamenlijk overleg en in gesprek gaan over een beter agrarisch beheer binnen NNN. 

Mevrouw De Groot (SP) constateert dat er gewasbeschermingsmiddelen worden gebruikt en het autoverkeer 
of de CO2-uitstoot van de industrie worden niet beperkt. Dit zijn de oorzaken van de afnemende 
biodiversiteit. Hoe kijkt het CDA hiernaar? 

Mevrouw Koning (CDA) meldt dat er al 50.000 ha NNN is gerealiseerd en door een goed beheer kan de 
biodiversiteit daar toenemen. Daarop moet juist ingezet worden en minder op het realiseren van extra 
hectaren. 

Mevrouw Strens (D66) is blij met de nadruk die wordt gelegd op 2027 en het handhaven van de doelstelling 
NNN en het opstellen van plannen. Hier zal sterk op worden toegezien bij het bespreken van de rapportages 
in de komende jaren. Vanaf 1990 staat de EHS al op de kaart en vanaf 2013 is de provincie verantwoordelijk 
geworden voor NNN. Het is dus niet zo dat agrariërs/landeigenaren nu plotseling verbaasd moeten zijn over 
het realiseren van meer natuur. De focus moet op het einddoel blijven liggen en er moeten tijdig besluiten 
worden genomen wanneer men er gezamenlijk niet uitkomt. Welke stukken worden door PS vastgesteld? Het 
Masterplan Biodiversiteit en de voortgangsrapportage NNN?

Mevrouw Koning (CDA) meldt dat vanaf het eerste begin is benadrukt dat NNN op vrijwillige basis 
gerealiseerd zou moeten worden, maar de laatste jaren wordt er weer vaker gedreigd met de inzet van 
onteigening. 

Mevrouw Strens (D66) antwoordt dat het aanleggen van natuur tot de kerntaken van de provincie behoort. In 
het uiterste geval kan onteigening noodzakelijk zijn. 

Gedeputeerde Rommel antwoordt dat de tabel van beheergelden in het document eindigt op 2025 maar die 
loopt tot in de eeuwigheid door, maar dat kon niet in de stukken worden opgenomen. Het gaat om een 
structurele beheervergoeding. Boeren kunnen zeker een rol spelen bij het beheer van NNN-gebieden mits zij 
voldoen aan de eisen, want een goed beheer is essentieel. Stikstofuitstoot en het doorsnijden van gebieden 
dragen niet bij aan vergroting van de biodiversiteit en ook de EU zal extra maatregelen gaan opleggen om de 
natuur nog robuuster te maken. Het masterplan Biodiversiteit wordt door PS vastgesteld en er wordt nu 
nagedacht over het vormgeven van PNO en hoe de financiering kan worden teruggelegd bij PS. 

De voorzitter constateert dat de voordrachten als bespreekstuk worden doorgeleid naar PS. 
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1 -INGETROKKEN- A54-2020-SP-PNO 2021-2025 

AMENDEMENT
Vergadering Provinciale Staten - 16 november 2020
Agendapunt 12 - Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025 (VD-57)

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, 
besprekend het Programma Natuurontwikkeling (PNO) 2021-2025 (VD-57)

Besluit achter de huidige tekst van beslispunt 2 van het te nemen besluit de volgende tekst toe 
te voegen:

 ...., dit aan te passen aan het vastgestelde in de Omgevingsverordening NH2020 en
daarbij in alle gevallen rekening te houden met het feit dat natuur in de 
Omgevingsverordening NH2020 is aangemerkt als Groot Openbaar Belang

zodat beslispunt 2 zal luiden:

 2. Het Programma Natuurontwikkeling 2021-2025 en het daarin opgenomen
Natuurbeheerplan 2021, vast te stellen, dit aan te passen aan het vastgestelde in de
Omgevingsverordening NH2020  en daarbij in alle gevallen rekening te houden met
het feit dat natuur in de Omgevingsverordening NH2020 is aangemerkt als Groot
Openbaar Belang

Namens de fractie van de SP,

Eric Smaling

Toelichting:
Ten tijde van het aanwijzen van de NNN- gebieden gold de PRV om te bepalen welke 
gebieden planologisch beschermd waren en welke ruimtelijke ontwikkelingen mogelijk 
waren. Gemeentelijke bestemmingsplannen mogen ook in de Omgevingsverordening NH2020 
geen significant (negatief) effect hebben op de kenmerken, het oppervlak en de samenhang 
van het NNN. Door met amendement 37 natuur toe te voegen als Groot Openbaar Belang in  
de Omgevingsverordening NH2020, wordt het belang van natuur opgewaardeerd en dient 
natuur ook zwaarder te wegen als belangenafwegingen worden gemaakt tussen natuur en 
andere activiteiten van groot maatschappelijk belang. Omdat de Omgevingsverordening 
NH2020 reeds is vastgesteld en het PNO 2021-2025 nu (dus later) wordt vastgesteld, dient het 
PNO te worden aangepast aan de Omgevingsverordening NH2020. 

A54 / PS16-11-2020

INGETROKKEN



13 Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12 (VD-58).

1 Dossier 4637 voorblad.pdf 

PS-vergadering
Dossiernummer 4637
Extern Zaak ID 1345173
Vertrouwelijk Nee
Vergaderdatum 16 november 2020
Agendapunt 13
Titel Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor 

het IPO en BIJ12 (VD-58).
Organisatieonderdeel CZ/FIN

Geagendeerd Vergaderdatum
Ingekomen stukken ter 
kennisname

31 oktober 2020

PS-vergadering 16 november 2020

Toelichting
Het IPO-bestuur heeft op 21 september 2020 de concept begrotingen voor het IPO en voor 
BIJ12 verstuurd naar de Provinciale Staten van Noord-Holland opdat zij instaat worden 
gesteld hun zienswijze te formuleren op de aangeboden stukken.



1 Brief aan PS over zienswijze op de conceptbegrotingen 2021 van het IPO en BIJ12 (1) 

® II

Gedeputeerde StatenPOSTBUS 3007 | 2001 DA HAARLEM

Uw contactpersoon

dhr. M.W. Vos

CZ/FIN

Telefoonnummer +31235145010

vosm@noord-holland.nl

1 I 1
Verzenddatum

2 2 OKT. 2020

Kenmerk

1345173/1 508281
Geachte leden

Uw kenmerk

Hoogachtend,

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland

•voorzitterrovinciesecretaris

R. . Bergkamp A.Th.H. van Dijk

4 bijlage(n)

1. . Voordracht Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 van het 
IPO en Bijl2;
2. Aanbieding Programma begroting 2021;
3. Concept Programma begroting IPO 2021;
4. Concept Programma begroting Bijl 2 2021.

Postbus 3007
2001 DA Haarlem 
Telefoon (023) 514 3143

Houtplein 33
2012 DE Haarlem
www.noord-holland.nl
Kvk-nummer 34362354
Btw-nummer NL.001 0.03.1 24.B.08

Provinciale Staten van Noord-Holland
door tussenkomst van de statengriffier mw. drs. K. Bolt
Dreef 3, tweede etage
2012 HR HAARLEM

Hierbij ontvangt u ter besluitvorming de bijgaande statenvoordracht 
met het bijbehorende ontwerpbesluit, met bijlagen, over de zienswijze 
op de concept begrotingen 2021 van het Interprovinciaal Overleg (IPO) 
en Bijl 2.

Provincie 
Noord-Holland

Betreft: Zienswijze op de concept begrotingen 2021 van het IPO en 
BIJ 12



1 201102 AV 2a.1 Aanbieding programmabegroting 2021 

Herengracht 23 

2511 EG Den Haag 

telefoon (070) 888 12 12 

www.ipo.nl 

Aan de leden van de Algemene Vergadering 

uw brief van uw kenmerk 

Interprovinciaal 
ons kenmerk 

AV 10556/2020 
onderwerp 
Aanbieding programmabegroting 2021 

Overleg 1•po 
datum 
26 oktober 2 0 

Geachte leden van de Algemene Vergadering, 

Namens alle leden en adviseurs van het !PO-bestuur bieden we u hierbij aan de begroting 2021 
van de gezamenlijke provincies, en de begroting BIJ12 2021. 

Op verzoek van het IPO bestuur is via een zogenaamde zero base budgetting aanpak een nieuwe 
opzet voor de begroting 2021 gemaakt. Op 9 en 10 september heeft het !PO-bestuur de begroting 
integraal, inhoudelijk en financieel kunnen wegen gedurende een tweedaagse vergadering met 
specifiek dit doel. Het !PO-bestuur heeft in deze weging bij verschillende beleidsopgaven scherpe 
keuzes gemaakt. In deze keuzes zijn inhoud, beoogd resultaat alsmede de politiek-bestuurlijke 
weging bepalend geweest voor de uiteindelijke begroting zoals wij deze u nu voorleggen. 

In aanvulling op de inhoudelijke weging door het !PO-bestuur zullen in de komende periode alle 
bestuurlijke adviescommissies van de gezamenlijke provincies ter voorbereiding op de 
meerjarenraming de beleidsopgaves wegen, en expliciet bezien op welke opgave een 
horizonbepaling (eindigheid van de bestuurlijke opgave in gezamenlijkheid van de twaalf 
provincies) gewenst is. 

Het voorbereidende werk voor de nieuwe begroting is vanuit het !PO-bestuur ter hand genomen 
door een commissie bestaande uit dhr. Bijl (Dr), mw. Gräper (Gr), dhr. Fackeldey (Fl), dhr. Burlet 
(Li) en dhr. Stigter (NH). Vanuit de Algemene Vergadering heeft een klankbordgroep bestaande uit 
dhr. Everduim (NH), mw. Kuipers (Fr), dhr. Van 't Westeinde (ZI) en dhr. Smits (Dr) de vernieuwde 
begrotingsopzet kritisch gevolgd. De klankbordgroep is wat ons bestuur betreft een mooi voorbeeld 
van de versterkte samenwerking tussen IPO en de Algemene Vergadering waaraan we al langer 
werken. Langs deze weg wil het bestuur de hartelijke dank voor alle inzet uitspreken. 

Deze integraal gewogen begroting 2021 doet naar het inzicht van het !PO-bestuur recht aan de 
beleidsopgaves waar de 12 provincies gezamenlijk voor staan, maakt per opgave transparant welk 
beslag dit op de provinciale middelen legt, en kent een daarbij passende omvang. Namens het IPO 
bestuur leg ik nu graag de "Begroting 2021 - in één oogopslag" ter goedkeuring aan u voor. 

Inlichtingen bij 
Email 
Bijlagen 

Hester Menninga 
hmenninga@ipo.nl 
1 



- 2 - 

Zoals in goed overleg afgesproken is de vergadering met de Algemene Vergadering over de 
begroting 2021 verplaatst naar begin november, dit zodat alle Staten voldoende tijd hebben over 
deze begroting te kunnen beraadslagen. Op 28 september heeft u als Algemene Vergadering 
aanvullend de mogelijkheid de heer Bijl, penningmeester van de gezamenlijke provincies, vragen 
te stellen over de begroting. Logischerwijs kunt u als Staten met uw college het gesprek voeren 
over deze begroting en de weging daarvan. 

De leden en adviseurs in het !PO-bestuur hebben namens de eigen colleges van Gedeputeerde 
Staten het vertrouwen in deze opzet en invulling van de begroting uitgesproken, en wij vertrouwen 
op eenzelfde uitkomst van de Staten door tussenkomst van de leden van de Algemene 
Vergadering. 

Met vriendelijke groet, 
INTERPROVINCIAAL OVERLEG 

drs. Th.J.F.M. Bevens 
Voorzitter 

AV 10556/2020 d.d. 26 oktober 2020 
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IPO-Begroting 2021
in één oogopslag

De begroting bestaat uit 9 programma’s
Ieder programma bestaat uit meerdere Beleidsopgaven

Alle kosten zijn integraal toegerekend aan de Beleidsopgaven
Alle bedragen x € 1.000

= Basisbegroting
= Kassiersfunctie



Totaaloverzicht IPO Begroting 2021

€ 4.744

1. ROWW

€ 2.635

2. Milieu, Energie 
en Klimaat

€ 2.869 + p.m.

3. Vitaal Platteland

€ 3.460

4. Mobiliteit

€ 806

5. Regionale 
economie

€ 158

6. Cultuur en 
erfgoed

€ 5.850

7. Kwaliteit van 
het Openbaar 

Bestuur

€ 720

8. 
Werkgeverszaken

€ 9.301

9. Overig

2

Verklaring verschil ( -/- = nadeel)
• Opname DSO in IPO BGR      -/- 1.650
• Correctie formatieraming        -/- 778
• Indexatie personeelslasten     -/- 156
• Toer. App.lstn aan K-functie      2.382
• Verlaging diverse ramingen     1.184
Totaal                                                       982

Was
Wordt

(1)

Kassiers-

functie

Wordt

(2)
Verschil

Programmalasten 6.497 18.590 -12.138 6.452 44

Personeelslasten (direct) 7.870 9.875 -1.970 7.904 -35

Personeelslasten (overig) 557 450 -90 360 197

Huisvesting c.a. 2.079 1.628 -325 1.303 775

Totaal 17.002 30.543 -14.523 16.021 982

x € 1.000



1. Ruimtelijke ontwikkeling, waaronder 
waterbeheer en wonen (ROWW)

De missie is een klimaatbestendige en water robuuste ruimtelijke inrichting van 
Nederland in 2050. De veelheid aan opgaven die op de provincies afkomen 
moeten in goede banen worden geleid met het oog op de schaarse ruimte waar 
we zorgvuldig mee om willen gaan.

Richtsnoer is de ROWW agenda 2020-2023. Hierin zijn meerjarige ambities en 
doelstellingen geformuleerd op de thema’s water, wonen en ruimtelijke ordening 
met een focus op energietransitie en bodem.

Binnen dit programma zijn twee kassiersfuncties ondergebracht:
• Implementatie Omgevingswet
• Nederlands Hydrologisch Instituut

Terug…

3
Volgende…



Beleidsopgaven ROWW

€ 761

4. Implementatie 
Omgevingswet

€ 716

1. Ruimtelijke 
ontwikkeling

€ 1.127

2. Water

€ 165

3. Wonen

€ 325

6. Nederlands 
Hydrologisch 

Instituut

Terug…
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€ 1.650

5. Digitaal Stelsel 
Omgevingswet



1.1.  Ruimtelijke ontwikkeling

Output 2021 

• In de Omgevingswet is een zelfbindende Nationale Omgevingsvisie (NOVI) 
opgenomen. Provincies hebben hun ‘aanbod’ afgegeven. De samenwerking moet 
zich de komende jaren verder uitkristalliseren. De vinger aan de pols is nodig om 
de provinciale belangen te behartigen.

• Nieuwe afspraken met I&W en gemeenten over bodemtaken. 

• Uitwerken integrale en intercompartimentale aanpak van de Zeer Zorgwekkende 
Stoffen.

Consequenties bij heroverweging 

• Het gaat hier om belangenbehartiging. Het risico bij het achterwege laten van 
deze activiteiten is het onvoldoende borgen van de provinciale belangen in de 
verschillende trajecten van wet- en regelgeving.

Terug…

5

Programmalasten 125

Directe personeelslasten 360

Overhead 231

Totaal 716



Programmalasten 713

Directe personeelslasten 252

Overhead 162

Totaal 1.1271.2. Water

Output 2021 

• Bestuurlijk afspraken over waterkwaliteit met het oog op KRW doelstellingen.

• Belangenbehartiging in het kader van ruimtelijke adaptie.

• Samenwerking met waterschappen en gemeente inzake grondwater, drinkwater en 
droogtegevoelige natuurgebieden.

• Regionale keringen ontwikkelprogramma.

• Deelname in Delta aanpak waterkwaliteit.

• Informatiehuis Water (bijdrage en detachering).

• Stichting Toegepast Onderzoek Waterbeheer (STOWA)

Consequenties bij heroverweging 

• Bijdrages aan (kennis) programma’s kunnen worden heroverwogen. Wellicht ook een 
andere rol: opdrachtgever voor specifieke vraagstellingen in plaats van co-financiering
van het instituut.

6

Terug…



1.3. Wonen

Output 2021 

• Verkenning van de door de provincies gewenste rol binnen de brede woonagenda. 

• Aanbod aan kabinet, partijpolitieke programma’s en de kabinetsformatie om te 
pleiten voor afschaffing verhuurdersheffing en positionering van de provincies in 
de aanpak van de woningbouwopgave.

• Bijdrage intensiveringsprogramma binnenstedelijke transformatie van platform 31.

Consequenties bij heroverweging 

• Wonen is als maatschappelijk opgave evident. Bovenstaande activiteiten 
verkennen de kansen voor de provincies om zich hierin (opnieuw) te positioneren. 

7

Terug…

Programmalasten 47

Directe personeelslasten 72

Overhead 46

Totaal 165



1.4. Implementatie Omgevingswet

Output 2021 

• Handreiking omgevingsverordening.

• Alle provincies in staat stellen om per 01-01-22 volgens omgevingswet te werken.

• Deelname programmaraad, OGB, Interbestuurlijke afstemming.

• Maandelijks overleg provinciale programmamanagers.

• Nieuwsbrieven en internetberichten.

Consequenties bij heroverweging 

• Een krimp op deze formatie betekent dat de provincies niet goed meer 
vertegenwoordigd zijn binnen het gezamenlijke programma Aan de Slag met de 
Omgevingswet

8

Terug…

Programmalasten 662

Directe personeelslasten 60

Overhead 39

Totaal 761



1.5. Digitaal Stelsel Omgevingswet

Toelichting

• In het bestuursakkoord Omgevingswet uit 2015 en het Financieel Akkoord uit 
2016 is afgesproken dat de provincies bijdragen aan het beheer van het Digitaal 
Stelstel Omgevingswet. De totale beheerkosten voor het huidige 
dienstverleningsniveau bedragen jaarlijks € 25,9 mln., een bedrag dat jaarlijks 
wordt geïndexeerd. 

• De provincies dragen € 1,6 mln. bij. Wij hebben de lasten met € 50.000 verhoogd 
vanwege indexatie.

• Afhankelijk van het dienstverleningsniveau dat bereikt wordt, kunnen de 
beheerskosten oplopen tot jaarlijks € 57 mln. Dit is het geval wanneer scenario 3 
uit het bestuursakkoord wordt gerealiseerd. De provinciale bijdrage loopt in dat 
geval op naar € 3,3 mln. per jaar, exclusief indexatie. 

• Heroverweging betekent dat afspraken met de partners moeten worden herzien.

9

Terug…
Programmalasten 1.650

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 1.650



1.6. Ned. Hydrologisch Instituut c

Output 2021 

• Het Nederlands Hydrologisch Instituut voorziet in de nodige hydrologische 
modellen die voor provincies en partners van essentieel belang zijn bij het maken 
van beleidsplannen en toekomstscenario’s. Het IPO-bestuur heeft ingestemd met 
de samenwerkingsovereenkomst en dat de bijdrage aan het NHI zal in 2021 via de 
kassiersfunctie zal lopen.

• Het beheer van deze voorziening is ondergebracht bij BIJ12 en er wordt nader 
onderzocht wat hiervoor is benodigd.

Consequenties bij heroverweging 

• In 2020 is een samenwerkingsovereenkomst gesloten voor 2021. Heroverweging 
betekent dat deze afspraak moet worden herzien.

Programmalasten 325

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 325

10

Terug…



2. Milieu, Energie en Klimaat
VTH
Provincies willen een brede en integrale verantwoordelijkheid nemen voor een veilige en 
gezonde leefomgeving. Met de inrichting van de omgevingsdiensten zijn de provincies steeds 
beter in staat om de taken op het terrein van Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving 
(VTH) uit te voeren. Het is nu zaak dat de (inter) interprovinciale agenda’s  meer leidend worden 
in de prioriteiten van het Rijk en dat de provincies kunnen beschikken over de juiste 
instrumenten bevoegdheden en afwegingsruimte. Ook de middelen moeten in balans zijn met 
wat het Rijk aan ons opdraagt.

Energie
Het IPO heeft het klimaatakkoord ondertekend. De nationale klimaatopgave, en in het bijzonder 
de energietransitie, wordt van onderop vormgegeven via regionale strategieën zoals de 
Regionale Energie Strategieën (RES) en d Regionale Mobiliteit Strategieën (RMP) en een 
gebiedsaanpak voor de veenweiden. De inzet is nu gericht op de juiste randvoorwaarden voor de 
uitvoering. Belangrijk is de ruimtelijke verankering van de diverse strategieën en de aanpassing 
van de netcapaciteit aan de doelstellingen van hernieuwbare energie in 2030.

Terug…

11
Volgende…



Beleidsopgaven KME

€ 296

7. Coördinatie 
klimaatakkoord

€ 118

8. 6000 mw op 
land

€ 276

9.
Regionale Energie 

Strategie 1.0

€ 158

10. Route 35

€ 150

1. Gezondheid

€ 275

2. Circulaire 
Economie

€ 150

3. Klimaat en 
Energie

€ 252

4. Omgevings-
veiligheid

€ 99

11. Industrie en 
bedrijven-
terreinen

Vergunningverlening, handhaving en toezicht

En
er

gi
e 

en
 k

lim
aa

t

€ 467

5. VTH-stelsel 
en 

Omgevingswet

€ 197

12. 
Warmtetransitie

€ 158

13. Energie-
infrastructuur

Terug…

€ 41

6. Abonnement 
/Kennisdeling/ 
Internationaal

12



2.1. Gezondheid

Output 2021 

• Verkenning van de mogelijkheden en gezamenlijke ambities over bijdrage van 
VTH binnen het thema gezondheid.

• Kennisuitwisseling rondom Schone Lucht Akkoord en doorwerking in 
omgevingsvisies.

Consequenties bij heroverweging 

• Het betreft een relatief nieuw thema dat nog in een verkennende fase zit. De 
output is dan ook nog niet erg concreet omschreven. Wel betreft het een 
onderdeel van de afspraken die zijn gemaakt met I&W over omgevingswet en 
gezondheid. Het niet uitvoeren betekent het niet nakomen van deze afspraken.

Terug…
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Programmalasten 0

Directe personeelslasten 91

Overhead 59

Totaal 150



2.2. Circulaire Economie

Output 2021 

• Ontwikkelen en opschalen van circulaire pilots en experimenten.

• Kennisdeling succesfactoren en belemmeringen op basis van een programma.

• Handreiking Cross-Compliance voor omgevingsdiensten.

Consequenties bij heroverweging 

• In het bestuurlijk omgevingsberaad hebben provincies afgesproken hun 
instrumentarium pro-actief in te zetten op circulaire economie. Het niet 
uitvoeren van bovenstaande activiteiten leidt tot een lagere of vertraagde inzet 
van het instrumentarium.

14

Terug…
Programmalasten 125

Directe personeelslasten 91

Overhead 59

Totaal 275



2.3. Klimaat en Energie

Output 2021 

• Lobby en beleidsbeïnvloeding wijzigingswetgeving: Verbreding 
energiebesparingsplicht bedrijven, Normering werkgerelateerde mobiliteit, 
opvolging MJA3/MEE-convenanten en CO2 heffing industrie. 

• Kennisopbouw relatie Omgevingswet – VTH taken – Klimaatakkoord.

Consequenties bij heroverweging 

• Bovenstaande activiteiten zijn uitwerking van de afspraken zoals gemaakt met 
ministerie I&W met betrekking tot CO2 reductie en energiebesparing. Zonder 
beleidsbeïnvloeding is het risico groot dat wetgeving ontstaat die minder goed 
uitvoerbaar is voor provincies.

15

Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 91

Overhead 59

Totaal 150



2.4. Omgevingsveiligheid

Output 2021 

• Opzet en uitvoeren meerjarenagenda voor de 6 brzo omgevingsdiensten gericht 
op de verbetering van de uitvoeringspraktijk.

• Opzet en uitvoering gezamenlijke agenda omgevingsveiligheid 2021-2024 met 
Rijk en gemeenten.

• Deelnemen en bijdragen aan Safety Delta Nederland.

Consequenties bij heroverweging 

• Activiteiten zijn onderdeel van afspraken met departement van I&W en het 
Bestuurlijk Omgevingsberaad. Het niet realiseren van de activiteiten vraagt om 
herziening van deze afspraken. De opbrengsten van Safety Delta Nederland 
moeten (periodiek) worden beoordeeld om na te gaan of de resultaten nog 
steeds voldoende toegevoegde waarde voor de provincies hebben.
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Terug…
Programmalasten 88

Directe personeelslasten 100

Overhead 64

Totaal 252



2.5. VTH-stelsel en Omgevingswet

Output 2021 

• Provinciale visie op de ontwikkeling van het VTH stelsel.

• Instrumentenkoffer waaronder uitwerking bestuurlijke boete, handreiking 
financiële zekerheidsstelling.

Consequenties bij heroverweging 

• Activiteiten zijn onderdeel van afspraken met departement I&W en het 
Bestuurlijk Omgevingsberaad. Wanneer er geen instrumentenkoffer wordt 
gemaakt moeten de omgevingsdiensten het voor zichzelf uitzoeken.
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Terug…
Programmalasten 100

Directe personeelslasten 223

Overhead 143

Totaal 467



2.6. Abonnementen/Kennisdeling/ 
Internationaal
Output 2021 

• Impel: co-financiering van projecten met Inspectie Leefomgeving en Transport, 
Omgevingsdienst.nl, ministerie I&W en EU partners. Gericht op kwaliteit en 
slagkracht van provincies op het gebied van toezicht en handhaving.

• Milieuverkenning: Kenniscentrum Europa Decentraal is de beheerder. Brengt in 
kaart wat provincies doen aan verbetering EU-wet en regelgeving.

Consequenties bij heroverweging 

• Het gaat hier om co-financiering van kennisprogramma’s waarover afspraken zijn 
gemaakt met partners. Stoppen betekent dat je deze afspraken moet herzien. 
Wel is het voor beide onderwerpen goed om, periodiek, na te gaan of de 
opbrengst ook overeenstemt met de verwachtingen.

Programmalasten 41

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 41

18

Terug…
Programmalasten 41

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 41



2.7. Coördinatie Klimaatakkoord

Output 2021 

• Oplevering advies en ontwikkeling voorstellen hoe om te gaan met uitvoeringslasten 
Klimaatakkoord en nieuwe financiële arrangementen.

• Oplevering plan voor data en monitoring voortgang Klimaatakkoord.

• Voorbereiding van klimaattafels en organiseren kennisdeling tussen vakcommissies.

• Signalering, advisering en standpuntbepaling in AAC en BAC en uitvoeren 
belangbehartiging via consultaties, position papers, webinars etc..  

• Organiseren van afgestemde lobby en communicatie-activiteiten met provincies.

Consequenties bij heroverweging 

• IPO heeft als medeondertekenaar van het Klimaatakkoord belang bij inzicht van 
voortgang uitvoeringsafspraken voor die onderdelen die relevant zijn voor provincies. 
Belangenbehartiging en (bij-)sturing van de voortgang is niet goed mogelijk zonder deze 
algemene coördinatie.  
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 180

Overhead 116

Totaal 296



2.8. 6000 Mw op land

Output 2021 

• Het IPO faciliteert en organiseert platform voor kennisuitwisseling middels werkgroepen 
over wind en zonne-energie en stelt adviezen op voor de provincies om de 6000 MW op 
land te realiseren.

• IPO analyseert de monitor “Wind op Land” en adviseert provincies omtrent de 
verdelingsopgave rekening houdend met de afspraken van het versnellingspakket dat 
onderdeel is uit de opgave van het energieakkoord dat loopt tot 2023 en de afspraken uit 
het klimaatakkoord.

Consequenties bij heroverweging 

• IPO zal als medeondertekenaar van het Klimaatakkoord onvoldoende totaaloverzicht 
hebben om provincies kwalitatief op niveau te adviseren over o.a. de te betrekken 
restopgaves bij de regionale energiestrategieën en provincies moeten zonder 
kennisdeling zelf het wiel uitvinden. 
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 72

Overhead 46

Totaal 118



2.9. Regionale Energie Strategie 1.0

Output 2021 

• IPO draagt bij aan het halen van de ambities om via de RES’n 35 Twh grootschalige 
elektriciteitsproductie op land in 2030 te realiseren door deel te nemen in het Nationaal 
Programma RES (NP-RES) en brengt als belangenbehartiger knelpunten en kansen in 
namens de provincies in het Interbestuurlijk Management Team en het Opdrachtgevend
Beraad. 

• IPO agendeert casuïstiek bij betrokken ministeries en koepels, gericht op invulling 
afspraak uit RES’n.

• IPO adviseert over de landschappelijke kwaliteit en ruimtelijke verankering en vertaling 
van de RES 1.0  in het ruimtelijk instrumentarium en organiseert hierover de 
kennisdeling.

Consequenties bij heroverweging 

• IPO kan rol als belangenbehartiger provincies en samenwerkingspartner in NP-RES over 
RES’n niet effectief invullen als het zich terugtrekt uit verschillende overlegverbanden en 
zal ook als onbetrouwbare samenwerkingspartner gezien kunnen worden.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 168

Overhead 108

Totaal 276



2.10. Route 35

Output 2021 

• Op 1 februari 2021 levert IPO een verdelingssystematiek op die direct of op langere 
termijn ingezet kan worden als opgave 35 Twh via RES’n niet wordt gehaald. 

• IPO verzorgt projectleiding van implementatie verdelingssystematiek en werkt hierin 
samen met VNG en UvW en richt het proces binnen NP-RES.

• IPO agendeert en adviseert over actuele issues t.a.v. route 35 voor besprekingen in 
stuurgroepen, bestuurlijke commissies en koplopergroepen.

• IPO organiseert samen met NP-RES de kennisdeling door o.a. peer-to-peer gesprekken 
en kennisdelingsgesprekken over de kwalitatieve PBL-analyse. 

Consequenties bij heroverweging 

• IPO kan rol als belangenbehartiger provincies en samenwerkingspartner in NP-RES niet 
effectief invullen. Bestaande afspraken over de de projectleiding van de 
verdelingssystematiek met partners moeten dan worden herzien.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 96

Overhead 62

Totaal 158



2.11. Industrie en bedrijventerreinen

Output 2021 

• IPO levert een verkenning op van de opgave voor verduurzamingsmogelijkheden voor 
bedrijventerreinen.

• IPO behartigt provinciale belangen als bevoegd gezag omtrent CO2 heffing en volgt de 
uitwerking van de normering van de CO2.

• IPO organiseert de afstemming van de energietransitie voor de industrieclusters met de 
beleidsopgaven van Regionale Economie.

• IPO stelt advies op over hoe besparingspotentieel kan worden benut t.b.v. doelstellingen 
klimaatakkoord samen met VNG, UvW en BZK en ziet hierbij toe op provinciale belangen 
en zoekt naar win-win mogelijkheden.

Consequenties bij heroverweging 

• Opgave voor industrie en bedrijventerreinen raken ook andere provinciale 
beleidsterreinen zoals MTH en RE. Indien hierop geen coördinatie plaatsvindt staat 
integraliteit onder druk en worden win-win mogelijkheden met realisatie doelstellingen 
BZK mogelijk minder benut.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 60

Overhead 39

Totaal 99



2.12. Warmtetransitie

Output 2021 

• IPO brengt als belangenbehartiger standpunten in bij de totstandkoming van de 
warmtewet.

• IPO organiseert platform voor kennisuitwisseling Warmte voor o.a. nieuwe 
ontwikkelingen en botsproeven samen met VNG, UvW en EZK.

• IPO is in rol van opdrachtgever namens provincies vertegenwoordigt in programma 
aardgasvrije wijken en faciliteert kennisuitwisseling tussen provincies en tussen 
provincies en gemeenten.

• IPO volgt ontwikkelingen biobrandstoffen en ontsluit deze voor provincies.

Consequenties bij heroverweging 

• Het IPO zal zonder deze inzet onvoldoende rol als belangenbehartiger kunnen invullen bij 
totstandkoming warmtewet en zonder kennisdeling zullen provincies zelf het wiel 
moeten uitvinden omtrent o.a. ontwikkelingen biobrandstoffen. 
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 120

Overhead 77

Totaal 197



2.13. Energie-infrastructuur

Output 2021 

• IPO levert een advies en strategie op voor de aanpak van netinfrastructuur passend bij 
de rol provincies en ontwikkelt aanpak regionale afstemming.

• IPO organiseert kennisdeling en coördineert verkenning naar regionale programma’s en 
governance omtrent energie-infrastructuur.

• IPO brengt als belangenbehartiger standpunten in ten behoeve van de beleidsvisie 
marktordening van het Rijk over o.a. rolverdeling van overheden, netbeheerder en 
bedrijfsleven op het gebied van elektriciteit, warmte, waterstof en biomassa. 
bedrijfsleven

Consequenties bij heroverweging 

• IPO kan op resultaatgebied van belangenbehartiging en kennisdeling-innovatie op terrein 
van energie-infrastructuur geen rol spelen voor gezamenlijke provincies en deze zullen 
dit zelf op moeten pakken.
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Terug…

Programmalasten 0

Directe personeelslasten 96

Overhead 62

Totaal 158



3. Vitaal Platteland

In het landelijk gebied komen veel transities bij elkaar, zoals verduurzaming van de landbouw, 
voedselzekerheid, biodiversiteitsherstel en de klimaatopgave en stikstof. Veel van deze 
ontwikkelingen vallen binnen op sluiten aan bij de provinciale kerntaken. Vanuit de kerntaak 
Vitaal Platteland draagt het IPO bij als belangenbehartiger bij de totstandkoming van 
wetgevingstrajecten, beleidsvorming zoals bijvoorbeeld van het Gemeenschappelijke Landbouw 
Beleid  en voert het IPO regie op de gezamenlijke invulling van bestuurlijke afspraken omtrent het 
programma natuur. Complicerend is dat de ontwikkelingen omtrent bijvoorbeeld het 
uitvoeringsprogramma en de bijpassende organisatie van het programma natuur nog niet geheel 
duidelijk zijn en dus nog van invloed kunnen zijn wat dit voor het IPO zal gaan  betekenen in 2021.

Binnen dit programma zijn twee kassiersfuncties ondergebracht:
• Stikstof
• Nationale Database Flora en Fauna

Terug…
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Volgende…



€ 747

Beleidsopgaven Vitaal Platteland

1. Gemeensch. 
Landbouwbeleid

€ 59

2. Duurzame 
landbouw 

€ 98

3. Klimaatakkoord 
Landbouwgebruik

€ 417

4. Programma 
natuur

€ 99

5. 
Natuurwetgeving

€ 99

6. Faunabeheer

€ 89

7. Natuurbeleid

€ 164

8. EU-
Biodiversiteit

€ 197 + p.m.

9. Stikstof

€ 900

10. Nationale 
Database Flora en 

Fauna 

Terug…
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3.1. Gemeensch. Landbouwbeleid

Output 2021 

• Gedragen Nationaal Strategisch Plan (GLB-NSP), dat ruimte biedt voor provinciale 
invulling beleid en uitvoering. IPO zal om dit te realiseren actief participeren in het 
totstandkomingsproces van het GLB-NSP door mee te schrijven aan dit plan en 
procesgeld ter beschikking te stellen en geeft hiermee invulling aan mede-
opdrachtgeverschap.

• IPO bewaakt bestuurlijke afspraken over transitieperiode tussen provincies en LNV en 
bereidt standpuntbepaling voor, voor het nieuwe GLB.

• IPO zet als belangenbehartiger in op werkbaarheid uitvoeringsregels met specifiek 
aandacht voor provinciale rol met gebruikmaking van ervaringen uit provincies.

Consequenties bij heroverweging

• Verzwakking positionering bij LNV als mede-opdrachtgever t.a.v. GLB-NSP, met als 
mogelijk gevolg dat dit onvoldoende aansluit bij provinciale standpunten en 
uitvoeringspraktijk en gaat om groot financieel belang (in 2021 € 85 mln. cofinanciering).

Terug…
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Programmalasten 195

Directe personeelslasten 336

Overhead 216

Totaal 747



3.2. Duurzame Landbouw

Output 2021 

• IPO behartigt provinciale belangen bij realisatie landbouwvisie van LNV en stemt 
beleidsontwikkelingen af met andere beleidsopgaven zoals stikstof, de realisatie 
van een gunstige staat van instandhouding natuur en de opgaven uit 
Klimaatakkoord. 

• IPO bereidt interprovinciale standpuntbepaling voor en levert in 2021 naast GLB 
inbreng over de doorvertaling  van “Farm to Fork”. 

Consequenties bij heroverweging 

• Verduurzaming landbouw is cruciaal voor kwaliteit landelijk gebied. Onvoldoende 
inbreng op wetgevings- en visie- en uitvoeringstrajecten van het Rijk op dit 
dossier en huidige capaciteit bij IPO hiervoor is al heel beperkt: 0,2 fte. Provincies 
zijn hierdoor niet zichtbaar als gesprekspartner op dit dossier.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 36

Overhead 23

Totaal 59



3.3. Klimaatakk. Landbouw gebruik

Output 2021 

• IPO bereidt afronding bestuurlijke afspraken voor, voor zover nog niet vervat in het 
klimaatakkoord over o.a. regelgeving , instrumenten, middelen en provinciale rol m.b.t. 
bossenstrategie, natuur en de structurele aanpak van het veenweidedossier.

• IPO signaleert, adviseert en bereidt standpuntbepaling voor over de activiteiten waar in 
het klimaatakkoord ook een trekkende of regierol voor provincies is benoemd (m.n. 
veenweide en natuurbeleid) en bevordert dat deze ook in samenhang met andere 
beleidsopgaven wordt opgepakt.   

Consequenties bij heroverweging 

• Provincies hebben in klimaatakkoord verantwoordelijkheid genomen voor de regie op de 
onderdelen veenweide en bomen, bos en natuur. Het niet oppakken van deze regierol is 
niet conform verwachtingen van maatschappelijke actoren en leidt tot verzwakte positie 
op deze beleidsopgave.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 60

Overhead 39

Totaal 99



3.4. Programma Natuur

Output 2021 

• IPO bereidt gezamenlijk proces voor dat op basis van bestuurlijke afspraken leidt tot uitwerking 
van een gezamenlijke programma natuur, met een uitvoeringsprogramma en richt zich hier onder 
meer op zaken als programmering, monitoring en rapportage en evaluatie.

• Exacte uitwerking krijgt nog vorm in gezamenlijk plan van aanpak voor de lobby en 
beleidsbeïnvloeding wijzigingswetgeving, waarbij inzet o.a. gericht is op gewenste provinciale rol 
en  verantwoordelijkheid en bewaakt IPO of dit voldoende geborgd en ondersteund wordt door 
het programma (tot 2030 € 300 mln./jr aanvullend beschikbaar op bestaande middelen).

• IPO agendeert kansen en provinciale ambities voor de natuurinclusieve samenleving voor de 
langere termijn bij het Rijk in de agenda “natuurinclusief”, met versterkte aandacht voor de 
natuur in nabije omgeving  zowel binnen als buiten natuurgebieden. 

Consequenties bij heroverweging 

• De bestuurlijk verwachtingen en verwachtingen van o.a. PBL en Commissie Remkes zijn dat 
provincies moeten “leveren” in gezamenlijkheid en dit vraagt IPO-inzet en programma-organisatie 
afhankelijk van nog te maken keuzes over uitvoeringsprogramma en invulling gezamenlijkheid.
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Terug…
Programmalasten 104

Directe personeelslasten 191

Overhead 123

Totaal 417



3.5. Natuurwetgeving

Output 2021 

• IPO brengt provinciale belangen in bij beleidsontwikkelingen Rijk op deze wettelijke 
provinciale taak en zet o.a. in op beleidsneutraliteit implementatie natuur in 
omgevingswet.

• IPO adviseert provincies en Rijk over beleidsontwikkelingen over stijgende faunaschades 
(najaar 2021), implementatie AmvB bij de Aanvullingswet Natuur en eventuele 
gezamenlijke aanpak ontheffingverlening Wet Natuurbescherming.

• Gedragscodes worden getoetst op de provinciale uitvoeringservaring.

Consequenties bij heroverweging 

• Provincies zijn, op een provinciale kerntaak, onvoldoende in beeld als gesprekspartner 
van het Rijk, als deze inbreng niet geleverd wordt. Hierdoor neemt het Rijk besluiten die 
niet zijn beoordeeld op haalbaarheid en uitvoerbaarheid.

• Gebrek aan IPO-inzet verhoogt risico dat bij implementatie natuurwetgeving in 
omgevingswet deze onvoldoende aansluit op provinciale uitvoeringsrealiteit.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 60

Overhead 39

Totaal 99



3.6. Faunabeheer

Output 2021 

• Gezamenlijke wolvenplan dat geactualiseerd blijft op basis van recente ontwikkelingen 
wolvendossier.

• IPO adviseert en ontwikkelt innovatief faunabeleid en zorgt voor standpuntbepaling dat 
leidt tot minder kosten voor provincies voor faunaschade.

• IPO stemt lijst met invasieve soorten (waarvoor provincies verantwoordelijkheid dragen) 
af met provincies om haalbaarheid en uitvoerbaarheid te kunnen toetsen. 

Consequenties bij heroverweging 

• Bestuurlijke opdracht in afstemming met LNV te komen tot actualisatie wolvenplan kan 
niet door IPO worden ingevuld.

• Advies over gezamenlijke aanpak van beheersing kosten faunaschade kan niet door IPO 
worden geleverd.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 60

Overhead 39

Totaal 99



3.7. Natuurbeleid

Output 2021 

• IPO brengt provinciale belangen in bij beleidsontwikkelingen Rijk en stemt via 
werkgroepen hierover af met de provincies.

• IPO levert de jaarlijkse voortgangsrapportage natuur op. Dit betreft een 
rapportage voor PS over de voortgang van de afspraken in het natuurpact. 

• IPO stemt nieuwe beleidsontwikkelingen af met provincies.

Consequenties bij heroverweging 

• Provincies zijn, op een provinciale kerntaak, onvoldoende in beeld als 
gesprekspartner van het Rijk, als deze inbreng niet geleverd wordt.

• Wettelijke verantwoordelijkheid monitoring en informeren Rijk wordt niet (of niet 
afgestemd) ingevuld door IPO.
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Terug…
Programmalasten 10

Directe personeelslasten 48

Overhead 31

Totaal 89



3.8. EU-Biodiversiteit

Output 2021 

• IPO brengt als belangenbehartiger van provincies input in EU-besluitvorming 
biodiversiteit. EU-kaders zijn van grote impact op provinciale beleidsinvulling.

• IPO levert inbreng in nieuwe beleidsstukken (waaronder het strategische plan Natura 
2000) wordt mede beleid bepaald over Natura2000 en doelbereik. 

• IPO organiseert gezamenlijke processen ter verbetering doelensystematiek Natura2000 
en beheerplannen Natura2000. 

• IPO faciliteert kennisuitwisseling over voortgang en voert regie op verbetering van de 
afstemming van de provincies met andere voortouwnemers van N2000-beheerplannen. 

Consequenties bij heroverweging 

• IPO heeft minder invloed op besluitvormingsproces en Rijk vult deze in zonder 
provinciale input en afspraak over gezamenlijk optrekken als mede-departement voor EU 
wordt niet ingevuld.
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Terug…
Programmalasten 26

Directe personeelslasten 84

Overhead 54

Totaal 164



3.9. Stikstof

Output 2021 

• Het IPO Bestuur heeft besloten om met een aparte organisatie voor stikstof te gaan 
werken. Hierin staat de Bestuurlijke Commissie Stikstof (BCS) centraal. Deze wordt 
ondersteund door een Ambtelijke Commissie Stikstof en door de interbestuurlijke 
programmaorganisatie “Aanpak stikstof” (IPS). Middelen zijn in 2020 voor € 4,2 mln. 
gevraagd en via kassiersfunctie beschikbaar gekomen, waarbij tevens is besloten in de 
loop van 2020 te evalueren of er ook voor 2021 sprake zal zijn van een geïntensiveerde 
inspanning.

Consequenties bij heroverweging 

• Evaluatie van werkwijze 2020 Interprovinciaal Programma Stikstof vindt plaats in najaar 
2020. Op basis van deze evaluatie worden Output 2021 en hiermee samenhangende 
kosten voor de provincies definitief inzichtelijk. Indicatief wordt rekening gehouden met 
hetzelfde bedrag dat benodigd was voor 2020 (€ 4,2 mln.). In deze begroting wordt om 
deze reden een PM-post opgevoerd.

Terug…
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Programmalasten p.m.

Directe personeelslasten 120

Overhead 77

Totaal 197



3.10. Nationale Database Flora en Fauna 

Output 2021 

• NDFF levert flora en fauna informatie die nodig is voor provincies en andere overheden 
voor het bepalen van trends, beleids- en beheerevaluaties en planvorming. 

• De wijze waarop deze data worden ingewonnen en gevalideerd via een gezamenlijk 
netwerk van vrijwilligers en professionals levert aanzien op in Europa.

• Via de begroting van BIJ12 zal op advies van BAC VP voorstel worden gedaan om in 2021 
€ 900.000 via kassiersfunctie beschikbaar te gaan stellen.

Consequenties bij heroverweging 

• Huidige organisatie en financiering van de NDFF is niet ingericht op een 
toekomstbestendig beheer en ontwikkeling. Daardoor komen verwezenlijking van het 
digitaal stelsel omgevingswet, rapportages aan EU, beheerplannen N2000 en 
gebiedsanalyses stikstof in gedrang. LNV is bereid structureel mee te betalen en deze 
bereidheid valt mogelijk waarschijnlijk weg als provinciaal aandeel hierin niet wordt 
geleverd. Procedureel wordt voorgesteld in 2021 gebruik maken van kassiersfunctie en 
vanaf 2022 via de reguliere begroting van BIJ12.

Terug…

Programmalasten 900

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 900
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4. Mobiliteit

De ambitie is gericht op een ‘duurzame en zorgeloze mobiliteit’. Hiervoor hanteert het IPO de 
agenda Mobiliteit 2020-2023. Majeure inzet is het opvolgen van de afspraken uit het 
Klimaatakkoord.
Hierbij gaat het om een ‘netwerkaanpak’ waarbij wordt gewerkt met akkoorden met mede-
overheden en partners in de keten.

Terug…
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Terug…

€ 780

Beleidsopgaven Mobiliteit

1. Duurzame 
Mobiliteit

€ 158

2. Openbaar 
vervoer

€ 288

3. 
Verkeersveiligheid

€ 326

4. Fiets

€ 1.820

5. KpVV

€ 89

6. 
Goederenvervoer 

& Logistiek
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4.1. Duurzame Mobiliteit

Output 2021 

• Ontwikkelen kennisagenda en leerplatform.

• Doorontwikkeling methodiek “Een nieuwe kijk op bereikbaarheid”.

• Community of practice met trekkers RMP’s.

• Kwaliteitsborging en monitoring effecten RMP’s irt klimaatakkoord.

• Strategische agendering voor het BO MIRT en het Nationaal Mobiliteitsprogramma.

• Uitwerking Bestuursakkoord Zero Emissie Bussen (BAZEB tot 2025).

Consequenties bij heroverweging

• Het stopzetten van bovenstaande activiteiten betekent dat het IPO de gekozen 
netwerkaanpak van het thema loslaat. Dit leidt enerzijds tot gezichtsverlies bij de 
partners en anderzijds tot minder effectieve inzet op het thema duurzame mobiliteit.

Terug…
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Programmalasten 90

Directe personeelslasten 420

Overhead 270

Totaal 780



4.2. Openbaar vervoer

Output 2021

• Uitwerking agenda Toekomstbeeld OV.

• Agenderen richting IenW, ProRail en vervoerders.

• Organiseren netwerk en standpuntbepaling op gezamenlijke (spoor) dossiers.

• Beantwoorden en coördineren van inhoudelijke vragen met betrekking tot het regionaal openbaar vervoer.

• Behartigen van de gezamenlijke belangen van de provincies bij diverse onderzoeken en wetgevingstrajecten vanuit 
de Rijksoverheid.

• Begeleiden en behartigen belangen bij omvorming van ProRail tot ZBO.

• Begeleiden en behartigen van belangen bij de Hoofdrailnet-concessie vanaf 2025 ev.

• Het organiseren en invullen van strategische spoorgroep.

• Uitwerking de opgave ‘knooppunten’ (De Sprong, Contourennota Toekomstbeeld OV).

Consequenties bij heroverweging 

• Het niet oppakken van bovenstaande activiteiten slaat terug op de rolinvulling van de provincies als 
vervoersautoriteit. Dit heeft betrekking op de belangenbehartiging (toekomstbeeld OV) en op de rol van 
betrouwbare partner in brede OV domein.  
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 96

Overhead 62

Totaal 158



4.3. Verkeersveiligheid

Output 2021 

• Startakkoord Strategisch Plan Verkeersveiligheid (SPV) 2030.

• Uitvoering, afronding en afstemming regionale uitvoeringsplannen in kader van SPV.

• Bijdragen aan wetsvoorstel APK, registratie en kentekenplicht voor landbouwvoertuigen.

• Implementatie RISM II richtlijn.

• Aanpassing RVV 1990.

Consequenties bij heroverweging 

• In SPV 2030 zijn afspraken gemaakt over de aanpak en rolverdeling die moet leiden tot 0 
verkeersdoden. Het niet uitvoeren van bovenstaande activiteiten is in strijd met deze afspraken 
en geeft minder invloed op voor de provincie relevante wetgevingstrajecten.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 175

Overhead 112

Totaal 288



4.4. Fiets

Output 2021 

• Uitvoering van het Bestuursakkoord fietsparkeren.

• Fiets in Duurzame Mobiliteit: ‘Normen fietsparkeren bij nieuwe ontwikkelingen’.

• Participeren Tour de Force (TdF): monitoren van de voortgang bij de individuele 
provincies m.b.t. hoogwaardig fietsnetwerk.

• Inbreng standpunten bij de Tourorganisatie (Tourbureau).

• Via TdF kennisinfrastructuur/kennisbank voor doelrealisatie fietsgebruik.

• Educatie en voorlichting.

Consequenties bij heroverweging 

• Het gaat hier om afspraken met partners rondom een gezamenlijke inzet op de groei van 
het aantal fietskilometers. Heroverweging betekent dat afspraken moeten worden 
herzien.
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Terug…
Programmalasten 149

Directe personeelslasten 108

Overhead 69

Totaal 326



4.5. Kennisplatform Verkeer en Vervoer

Output 2021 

• Opdrachtgeverschap zo invullen dat het programma goed aansluit op prioriteiten 
provincies.

Consequenties bij heroverweging 

• Niet participeren betekent dat de rol van kennispartner en –generator verdwijnt. 

• Provincies zijn hiervoor gecompenseerd via het Provinciefonds. Hieronder ligt een 
bestuurlijke afspraak. Heroverweging lijkt niet opportuun.

• Overigens is het goed om na te gaan of de beoogde opbrengsten ook feitelijk 
gerealiseerd worden door KpVV.
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Terug…
Programmalasten 1.800

Directe personeelslasten 12

Overhead 8

Totaal 1.820



4.6. Goederenvervoer & Logistiek

Output 2021 

• Stimuleren modal shift van weg naar water en spoor.

• Lobby vrachtwagenheffing.

• Bijdrage aan ambitiedocument Goederenvervoer & Logistiek I&W.

Consequenties bij heroverweging 

• Het niet langer uitvoeren van bovenstaande activiteiten betekent dat IPO 
onvoldoende is aangehaakt op dit belangrijke domein.

• De vrachtwagenheffing is van belang voor de provincies. Het stoppen van de 
lobby vergroot het risico dat deze heffing in de knel komt.
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Terug…

Programmalasten 0

Directe personeelslasten 54

Overhead 35

Totaal 89



5. Regionale economie

De missie van het programma Regionale Economie is het bijdragen aan het herstel, ontwikkeling 
en werkbaarheid van de regionale economie in de provincies door belangenbehartiging, 
kennisdeling en innovatie én netwerken. Het programma Regionale Economie is echter nog volop 
in ontwikkeling en bepalend is op welke beleidsopgaven provincies zelf zaken oppakken en in 
hoeverre en een rol gezien wordt voor het IPO. 

Terug…
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Volgende…



€ 158

Beleidsopgaven Regionale Economie

1. Stimuleren 
innovatief en breed 

MKB

€ 158

2. Reg. Arbeidsmarkt, 
Circulair economie, 

Digitalisering

€ 59

3. Circulaire economie

€ 254

5. Taskforce HRE en 
samenwerkings-

agenda

€ 118

6. Vrijetijdseconomie

€ 59

4. Cohesiebeleid

Terug…

47



5.1. Stimuleren innovatief en breed MKB

Output 2021 

• IPO en Rijk komen eind 2020, begin 2021 komen tot een -in samenhang met 5.2.-
aangepaste c.q. nieuwe samenwerkingsagenda, waarin de herstelplannen (IPO-
Taskforce) van Rijk en provincies zijn geïntegreerd en indien mogelijk de VNG is 
aangesloten.

• IPO stemt provinciale inzet af met provincies en Rijk in de kennis- en innovatieagenda’s 
(kia’s) 2020-2023 en deze wordt begin resp. medio 2021 vastgelegd voor 2021 resp. 
2022, inclusief de governance-structuur. IPO houdt hierbij rekening met koppeling kia’s
met regionale innovatiestrategieën, integratie van  regionale/nationale/Europese inzet 
kia’s en maakt nieuwe afspraken over o.a. MIT-regeling, ecosystemen, groeifonds.

Consequenties bij heroverweging

• Inzet provincies richting rijk en Europa raakt versnipperd indien IPO als 
belangenbehartiger geen rol heeft in advisering, standpuntbepaling, lobby en 
programmering.

• Inzet provincies in MKB niet op elkaar afgestemd.

Terug…
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Programmalasten 0

Directe personeelslasten 96

Overhead 62

Totaal 158



5.2. Reg. Arbeidsmarkt, Circulair, Digitalisering

Output 2021 

• Met het Rijk eind 2020, begin 2021 komen tot nieuwe samenwerkingsagenda, waarin de herstelplannen (IPO-Taskforce) van Rijk 
en provincies zijn geïntegreerd.

• In 2021 wordt duidelijk of het uitwisselingsplatform “Kennisnetwerk regionale economie” via Platform 31 voor provincies 
werkbaar is om als platform te dienen om kennis, vragen en documenten rond regionale economie en MBK uit te wisselen.

• IPO organiseert dat er eind 2021 stevige kennisnetwerken staan.

• IPO faciliteert de kennisuitwisseling uit de regiodeals en proeftuinen (IBP) in 2021. 

• IPO komt tot een afspraak met het Rijk om (gezamenlijk) in te zetten op programma’s doorstroming onderwijs-arbeidsmarkt, om  
experimenteerruimte en ontkokerde inzet van middelen. 

• Het IPO biedt ondersteuning aan de provinciale ronde Circulaire Economie.

• IPO organiseert standpuntbepaling omtrent afspraak met het Rijk om (gezamenlijk) (breed) MKB te ondersteunen in circulaire 
bedrijfsvoering.

• In 2021 voert IPO verkenning uit naar  kansen, knelpunten en risico’s van digitalisering van het MKB in de regio. 

Consequenties bij heroverweging 

• Inzet provincies in MKB en met het Rijk niet op elkaar afgestemd

• Inzet provincies richting rijk en Europa raakt versnipperd. 
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Terug…

Programmalasten 0

Directe personeelslasten 96

Overhead 62

Totaal 158



5.3. Circulaire economie

Output 2021 

• IPO CE levert begin 2021 twaalf provinciale kansenkaarten en een IPO-kansenkaart met focus op 
wat provincies als opdrachtgever (kunnen) doen aan circulair en wat ze daarvoor vragen aan het 
Rijk.

• IPO faciliteert de provinciale inbreng in het platform waar provincies in samenwerking met o.a. 
VNG, UvW en I&W instrumentarium opleveren dat naar eigen keuze kan worden ingezet richting 
een circulaire en klimaat neutrale bedrijfsvoering.

• IPO faciliteert samenwerking tussen provincies en met m.n. Rijk en medeoverheden als partners 
van het Grondstoffenakkoord om voortaan in gezamenlijkheid tot het landelijk 
Uitvoeringsprogramma CE (UP CE) te komen, startend met het UP-CE 2021.

• IPO levert afsprakenkader circulair inkopen en aanbesteden op voor provincies, dat naar eigen 
keuze kan worden ingezet.

Consequenties bij heroverweging 

• IPO komt afspraken met Rijk en mede-overheden niet na en kansen om CE in te zetten bij herstel 
na Covid-19 blijven mogelijk waardoor realisatie van doelstelling ‘circulaire economie in 2050’ 
verder onder druk komt. 
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 36

Overhead 23

Totaal 59



5.4. Cohesiebeleid

Output 2021 

• IPO behartigt provinciaal belang om een zo groot mogelijk aandeel, minimaal 
vergelijkbaar met het huidig aandeel uit de Europese structuurfondsen te laten 
landen in Nederland, o.a. door lobby van IPO i.s.m. HNP.

• IPO stemt standpunten cohesiebeleid af met provincies en organiseert periodiek 
kennisuitwisseling van regiodeals en proeftuinen (IBP) tussen provincies. 

• IPO stelt aanbevelingen op m.b.t. multi-level governance IBP i.r.t. gebruik 
cohesiefondsen.

Consequenties bij heroverweging 

• Standpunt provincies komt niet overeen met heersende opvatting van kabinet en 
geen lobby leidt mogelijk tot minder middelen vanuit Europa naar Nederland en 
op versnipperde inzet.
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Terug…

Programmalasten 0

Directe personeelslasten 36

Overhead 23

Totaal 59



5.5. Taskforce HRE en samenwerkingsagenda 

Output 2021 

• IPO levert een geactualiseerde samenwerkingsagenda eind 2020, begin 2021 i.s.m. Rijk en andere partners, waarin de 
herstelplannen van Rijk en provincies zijn geïntegreerd (zie ook opbrengsten onder 5.1 en 5.2). Aansluiting VNG is onderzocht en
zo mogelijk gerealiseerd. 

• De acties uit het actieplan Taskforce herstel regionale economie (HRE), waarvoor IPO aan de lat staat zijn voor zover mogelijk 
uitgewerkt in plannen van aanpak en worden in 2021 verder uitgevoerd, dit betreft naar verwachting:
- Monitoring Regionale economieën i.v.m. Corona. Relatie leggen en adviseren over andere IPO thema’s taskforce HRE.
- Kennisuitwisseling tussen provincies organiseren;
- Lobby richting Rijk en Europa over inzet middelen voor herstel regionale ecosystemen.

• Thema Regionale economie is met de inzet Taskforce HRE opgenomen in het nieuwe kabinetsaanbod. Hiervoor ook afstemming 
met Koepels.

Consequenties bij heroverweging 

• Er wordt onvoldoende IPO inzet geleverd aan de nieuwe samenwerkings-agenda. 

• Rol IPO in Taskforce Herstel Regionale Economie wordt niet ingevuld. Onduidelijkheid over wat provincies zelf doen en waar IPO 
een rol speelt kan leiden tot acties die blijven liggen, terwijl ze wel gewenst zijn. De grote dynamiek op dit dossier vereist  
personele inzet die passend is bij deze rolverdeling. Indien dat niet passend is trekt het IPO een te grote broek aan en worden 
verwachtingen niet waargemaakt. In oktober wordt hierover nader besloten. Afhankelijk van de keuze hierin zal bovengenoemde 
formatie nog moeten worden uitgebreid. Deze formatie is in de basis benodigd.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 155

Overhead 99

Totaal 254



5.6. Vrijetijdseconomie

Output 2021 

• De provinciale actieagenda op het thema vrijetijdseconomie is vertaald in een IPO 
actieagenda waarin is bepaald wat er in IPO verband wordt opgepakt. IPO werkt hierin 
samen met EZK en NBTC. Inventarisatie van de gewenste IPO-inzet d.m.v. een provinciale 
ronde. Na vaststelling van de op te pakken acties in IPO verband, incl. tijdsplanning, 
wordt hier in 2021 uitvoering aan gegeven.

• Begin 2021 is er een IPO-standpunt en wordt richting Rijk een advies uitgebracht, incl. 
lobby  op deze beleidsopgave en over inzet rijksmiddelen i.v.m. herstel vrijetijdssector na 
Covid-19.

• Eind 2021 staat er een stevig (kennis) netwerk en wordt kennisuitwisseling gefaciliteerd. 

Consequenties bij heroverweging 

• Zonder heldere standpuntbepaling op deze beleidsopgave heeft de bestuurlijke 
vertegenwoordiging onvoldoende mandaat en gerichte inzet bij EZK en Nederlands 
Bureau voor Toerisme en Congressen. 
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 72

Overhead 46

Totaal 118



6. Cultuur en erfgoed

De verwachting was dat de meeste rijksbeleidskaders en uitvoeringsacties rond de zomer 2020 
tot afronding zouden komen omtrent de beleidsagenda cultuur en erfgoed. Inmiddels is over de 
gevolgen van de coranacrisis voor de culturele sector over de volle breedte een intensief 
bestuurlijk traject ontstaan. Het effect op de culturele sector van de coronacrisis is groot en er 
wordt gewerkt aan noodmaatregelen om de culturele sector overeind te houden. De werklast is 
in IPO-verband als gevolg hiervan sterk toegenomen waarin tijdelijke capaciteit is bijgeschakeld 
en het is de vraag of dit in 2021 nog steeds nodig zal zijn. Het vraagt een in ieder geval helderheid 
over het gewenste bestuurlijke ambitieniveau is. De relatief geringe personele inzet was namelijk 
alleen voldoende om de basistaken op voldoende niveau uit te voeren. De strategische agenda 
voor 2021 is nog niet vastgelegd.

Terug…
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Volgende…



€ 39

Beleidsopgaven Cultuur en erfgoed

€ 20€ 20€ 79

1. Toekomstperspectief 
Culturele Sector

3. Cultuureducatie2. Behoud erfgoed
4. Toekomstbestendig 

Bibliotheekstelsel

Terug…
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6.1. Toekomstperspectief Culturele Sector

Output 2021 

• IPO adviseert provincies over Rijkscultuurstelsel met aandacht voor regionale component, 
werking subsidieregelingen en bereidt bestuurlijk overleggen voor o.a. corona-aanpak, stedelijke 
cultuurregio’s en faciliteert standpuntbepaling.

• Het IPO voert namens de gezamenlijke provincies overleg met OCW en VNG over deze 
beleidsopgave waarbij de actualiteit van de coronacrisis met name de huidige inhoudelijke 
agenda bepaalt. De nieuwe strategische agenda vraagt om een bestuurlijke keuze of het IPO in de 
rol van  belangenbehartiger meer proactief en agenderend wil gaan optreden.  

Consequenties bij heroverweging

• Cultuur is qua personele inzet vanuit het IPO relatief klein en raakt ook aan de grens van een 
minimale schaalomvang on de in Haagse netwerken te kunnen effectief als belangenbehartiger en 
netwerkpartner te kunnen blijven opereren. Om de ambtelijke werkgroepen en bestuurlijke 
overleggen goed te kunnen voorbereiden i.c.m. de gevolgen van de coronacrisis en de vast te 
stellen strategische agenda is deze inzet te klein om op deze beleidsopgave echt een proactieve 
rol als belangenbehartiger te kunnen spelen. Het budget voor externe expertise was reeds op 
basis van eerdere veronderstellingen met € 25.000 verlaagd.

Terug…
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Programmalasten 0

Directe personeelslasten 48

Overhead 31

Totaal 79



6.2. Behoud Erfgoed

Output 2021 

• IPO levert inbreng in de aanpak van OCW voor de restauratie van grote monumenten en 
zal blijvend  (ook financiële) aandacht voor de grote restauraties met het Rijk agenderen 
in overleg met andere overheden.

• IPO is als belangenbehartiger vertegenwoordiger in diverse overleggen rondom erfgoed 
en bereidt in 2021 lopende afspraken over restauraties en uitvoeringsorganisatie voor.

Consequenties bij heroverweging

• Cultuur is qua personele inzet vanuit het IPO relatief klein en raakt ook aan de grens van 
een minimale schaalomvang on de in Haagse netwerken te kunnen effectief als 
belangenbehartiger en netwerkpartner te kunnen blijven opereren. Om de ambtelijke 
werkgroepen en bestuurlijke overleggen goed te kunnen voorbereiden i.c.m. de gevolgen 
van de coronacrisis en de vast te stellen strategische agenda moet heroverwogen 
worden of deze basis inzet nog steeds passend is. Het budget voor externe expertise was 
reeds op basis van eerdere veronderstellingen al met € 25.000 verlaagd.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 24

Overhead 15

Totaal 39



6.3. Cultuureducatie

Output 2021 

• IPO blijft voor OCW aanspreekpunt voor programma Cultuureducatie met Kwaliteit 2021-
2024 en vervult alleen een rol m.b.t. facilitering kennisuitwisseling in 2021.

• Verwachting is dat pas in jaar voorafgaand aan nieuw kader (2023) meer inzet nodig zal 
zijn.

• IPO onderhoud het netwerk omtrent cultuurparticipatie.

• IPO werkt samen met netwerkpartners aan een actieagenda toekomstig 
bibliotheekstelsel en vervult alleen een rol m.b.t. facilitering kennisuitwisseling in 2021 
en vraagt bij Rijk als stelselpartner aandacht voor helderheid rollen en beleidsvrijheid 
provincies.

Consequenties bij heroverweging

• Inzet cultuurparticipatie zou je mee kunnen stoppen en beleggen bij 1 provincie. Verder 
is in 2021 weinig inzet nodig voor deze beleidsopgave.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 12

Overhead 8

Totaal 20



6.4. Toekomstbestendig Bibliotheekstelsel

Output 2021 

• IPO vervult met name een rol m.b.t. facilitering kennisuitwisseling in 2021 en vraagt bij 
Rijk als stelselpartner aandacht voor helderheid rollen en beleidsvrijheid provincies.

• In de bibliotheekwet WSOB hebben de overheden een gezamenlijke 
verantwoordelijkheid voor een toekomst bestendig bibliotheekstelsel met ieder 
specifieke taken. De provincies dragen zorg voor interbibliothecair leenverkeer (IBL) en 
zijn opdrachtgevers voor provinciale ondersteuningsinstellingen (POI). De laatsten 
hebben een specifieke taak voor het ontwikkelen van innovaties voor de fysieke 
bibliotheek. Het IPO werkt samen met de netwerkpartners aan een actieagenda. 

Consequenties bij heroverweging

• Inzet voor convenant stelselpartners kost relatief veel tijd en leidt tot een niet 
verplichtende inspanningsverplichting. Provincie is nadrukkelijk stelselpartner. Moeilijk 
om rol te heroverwege vanwege de voorbereiding bestuurlijke overleggen. 
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 12

Overhead 8

Totaal 20



7. Kwaliteit van het Openbaar Bestuur

Bij de kerntaak Kwaliteit van het Openbaar Bestuur gaat het om het verrichten van wettelijke taken voor 
consultaties en wetgevingstrajecten namens de gezamenlijke provincies, inclusief deelname aan daartoe 
voorbereidende en agenda-settende interbestuurlijke activiteiten. Het versterken van het lerend netwerk 
tussen de provincies en het verspreiden van best practices. Ook gaat het om het versterken van de 
strategische kennisfunctie en het betrekken van de wetenschap bij vraagstukken in het openbaar bestuur en 
het midden-bestuur in het bijzonder.

Een andere invalshoek betreft de overheidsfinanciën. Het is belangrijk dat de belangen van het midden 
bestuur goed worden behartigd in dit domein.

Het IPO is een vereniging die vitaal moet zijn. Dit vraagt om ontmoeting en inspiratie voor en door leden.
Tot slot is de kwaliteit van het openbaar bestuur niet alleen op (inter-)provinciale of nationale schaal van 
belang, maar moet ook gezien worden in de Europese context.

Binnen dit programma is de kassiersfuncties Interprovinciale Digitale Agenda ondergebracht.

Terug…
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€ 277

Beleidsopgaven Kwaliteit Openbaar bestuur

1. Consultaties en 
wetgevings-

trajecten

€ 224

2. Lerend netwerk 
en uitwisseling 
best practices

€ 260

3. Strategische 
kennisfunctie

€ 388

5. Vitale 
vereniging

€ 886

6. Europa

€ 3.339

7. Interprovinciale 
Digitale Agenda

€ 476

4. Overheids-
financiën

Terug…
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7.1. Consultaties en wetgevingstrajecten

Output 2021 

• Wettelijke taken bij consultaties en wetgeving die zich in 2021 aandient.

• Proactieve signalering en, desgewenst, lobby Staten Generaal.

Consequenties bij heroverweging

• Deze activiteiten springen in op de actualiteit. Het niet uitvoeren van deze 
activiteiten gaat in tegen de wens om als 12 provincies gezamenlijk te reageren 
op consultaties en wetgeving.

Terug…
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Programmalasten 20

Directe personeelslasten 156

Overhead 100

Totaal 277



7.2. Lerend netwerk en uitwisseling best practices

Output 2021 

• Inzicht in wat werkt en wat niet werkt in de provinciale praktijk. Leren aan de 
hand van concrete voorbeelden.

Consequenties bij heroverweging

• Bij deze activiteit is de kring van provinciesecretarissen de mede-opdrachtgever. 
Het niet uitvoeren van deze activiteit vergroot het risico dat provincies ieder voor 
zich het wiel uitvinden en onvoldoende gebruik maken van elkaars ervaringen en 
inzichten. Tegelijkertijd is er nog geen sprake van een heldere programmering.
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Terug…

Programmalasten 27

Directe personeelslasten 120

Overhead 77

Totaal 224



7.3. Strategische kennisfunctie

Output 2021 

• Strategische themabijeenkomsten.

• Samenspel versterken met Strategische denktank, wetenschappelijk netwerk en 
Thorbecke leerstoel.

• Bijdrage aan Coelo verstrekken.

Consequenties bij heroverweging

• Een heroverweging is goed mogelijk. Er is nog geen sprake van een 
programmering of iets dergelijks met de genoemde partijen. Op dit moment is 
het vooral een ambitie.
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Terug…

Programmalasten 63

Directe personeelslasten 120

Overhead 77

Totaal 260



7.4. Overheidsfinanciën

Output 2021 

• Onderzoek naar effecten fiscalisering mobiliteit, samen met het Rijk.

• Actualisatie verdeelmodel provinciefonds.

• Monitoren financiële consequenties Corona-crisis.

• Uitwerken onderzoek uitvoeringskosten Klimaatakkoord (ikv art.2 Fvw).

• Rechtmatigheidsverantwoording begroting en jaarverslag 2021.

Consequenties bij heroverweging

• Genoemde activiteiten raken het hart van de provinciale financiën. 
Heroverweging van deze activiteiten ligt dan ook niet voor de hand.
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Terug…
Programmalasten 104

Directe personeelslasten 227

Overhead 146

Totaal 476



7.5. Vitale vereniging

Output 2021 

• IPO jaarcongres

• GS dagen

• AV

• PS dagen

• Welcome back borrel/Bestuursdiner

Consequenties bij heroverweging

• Een heroverweging is altijd mogelijk maar kan ten koste gaan van de onderlinge 
betrokkenheid en vitaliteit van het IPO.
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Terug…
Programmalasten 159

Directe personeelslasten 139

Overhead 89

Totaal 388



7.6. Europa

Output 2021 

• IPO behartigt belangen op dossiers agrofood, Klimaat en energie, herstel regionale economie en 
is de partij die bij Europese instellingen conform vastgestelde lobbyfiches inbreng levert gericht 
op met name belang behoud van positie, geld en provinciaal belang (via HNP).

• IPO draagt bij aan kennisuitwisseling:  vooral extern gericht richting partnerregio’s, EU netwerken 
en EU-instellingen.

• IPO draagt zorg voor afstemming BNC-fiches met provincies en stemt af of over provinciale 
inbreng. 

• IPO faciliteert naast genoemde dossiers in 2021 voor standpuntenbepaling voor onderwerpen 
waar Europese ontwikkelingen relevant zijn op overige aandachtsgebieden zoals Digitalisering, 
Slimme mobiliteit, Circulaire economie, MKB strategie, Industriestrategie. 

• Europa kenniscentrum Europa Decentraal en contributie CEMR.

Consequenties bij heroverweging

• Europa is onmisbaar podium en gezamenlijk optrekken levert schaalvoordelen op en vergroot 
impact.
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Terug…
Programmalasten 256

Directe personeelslasten 384

Overhead 247

Totaal 886



7.7. Interprovinciale Digitale Agenda

Output 2021 

• De missie van dit programma is het versterken van het vermogen van de gezamenlijke 
provincies om door digitale transformatie, samen met partners, sneller maatschappelijke 
resultaten te boeken.

• IPO levert aantal producten op gericht op realiseren beleidsdoelen voor inzet van 
digitalisering voor maatschappelijke opgaven, databeheer, bedrijfsvoering en Privacy, 
Ethiek, Cyber-security volgens jaarplan 2021.

• Ondersteunend aan geformuleerde beleidsdoelen en producten levert programma inzet 
op bevordering het digitaal bewust en bekwaam maken van de provinciale organisatie en 
bijdragen aan een modern en krachtig middenbestuur.

Consequenties bij heroverweging 

• Voor de Begroting 2021 wordt nu uitgegaan van een programmalast van € 1,25 mln. 
Daarnaast wordt ook nog een personele inzet geclaimd en dit vraagt nadere bestuurlijke 
besluitvorming; dit is namelijk afwijkend van eerdere indicaties bij de kaderbrief.

Terug…
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Programmalasten 1.250

Directe personeelslasten 1.273

Overhead 817

Totaal 3.339



8. Werkgeverszaken

Werkgeverszaken richt zich op een 4-tal opgaven te weten:
1. CAO
2. Garantiebanen
3. Integriteit en rechtspositie bestuurders
4. Behoud en versterking samenwerking bestuurders binnen en buiten provinciale sector

Terug…
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Beleidsopgaven Werkgeverszaken

€ 257€ 70€ 396

1. CAO

2. Integriteit en 
rechtspositie 
bestuurders

3. Behoud en 
versterking 

samenwerking

Terug…
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Terug…

8.1. CAO

Output 2021 

• Implementatie afspraken uit CAO.

• Ondersteuning Bestuurlijke onderhandelingsdelegatie voor nieuwe CAO.

• Ondersteuning bij arbeidsvoorwaardenbesprekingen in het overleg decentrale 
politieke ambtsdragers.

Consequenties bij heroverweging

• Het ontbreken van deze ondersteuning levert schaalnadelen op.
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Programmalasten 199

Directe personeelslasten 120

Overhead 77

Totaal 396



8.2. Integriteit en rechtspositie bestuurders

Output 2021 

• IPO organiseert samen met VNG en UvW de dag en nacht van de integriteit.

Consequenties bij heroverweging

• Het ontbreken van deze ondersteuning levert schaalnadelen op.
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Terug…
Programmalasten 0

Directe personeelslasten 40

Overhead 25

Totaal 65



8.3. Behoud en versterking samenwerking 
bestuurders binnen en buiten prov. sector

Output 2021 

• IPO treedt op als belangbehartiger en brengt standpunten in voor wetgeving via 
Zelfstandig Publieke Werkgevers.

• Organisatie van maandelijkse inspiratiebijeenkomsten voor hoofden P&O, 
arbeidsjuristen en HRM beleidsadviseurs.

Consequenties bij heroverweging

• Het ontbreken van deze ondersteuning levert schaalnadelen op.

73

Terug…
Programmalasten 62

Directe personeelslasten 120

Overhead 77

Totaal 259



9. Overig

€ 0

€ 2.301

€ 300

1. Werkbudget

3. Informatiehuizen 
Natuur en Externe 

veiligheid

2. Stelpost L&P-
compensatie

€ 6.700

4. Compensatie 
Zeeland
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Terug…



Terug…

9.1. Werkbudget

Toelichting

• In de IPO begroting waren binnen de afzonderlijke programma’s verschillende  
werkbudgetten opgenomen (totale omvang € 604.000). 

• Om meer grip te krijgen op de besteding van deze budgetten (ze waren 
regelmatig onderdeel van de onderuitputting in de jaarrekening), zijn ze 
gecentraliseerd binnen programma 9. Overig. 

• Het voorstel is om:

1. De omvang van het budget te halveren.

2. Voor het slagvaardig handelen, de directie van het IPO via de Algemene 
vergadering mandaat te verstrekken voor de aanwending van het budget, 
waarover wordt gerapporteerd via de voor- en najaarsnota.

Programmalasten 300

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 300
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Terug…

9.2. Stelpost L&P-compensatie

Toelichting

• De personeelslasten zijn in 2021 verhoogd met 1,6%. De overige lasten (m.u.v. 
DSO vanwege afspraak met Rijk) zijn voor 2021 niet geïndexeerd. In de 
meerjarenraming houden we rekening met een stelpost.

Programmalasten 0

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 0
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Terug…

9.3. Informatiehuizen Natuur en Externe veiligheid

Toelichting

• Omdat beschikbaarheid van informatie van goede kwaliteit cruciaal is voor de 
taakuitoefening van de provincies en om de maatschappelijke baten van de 
Omgevingswet te realiseren, hebben 11 van de 12 provincies in 2019 ingestemd 
met het voorstel om in 2020 en 2021 door te gaan met de bouw van onderdelen 
(Informatieproducten) van de Informatiehuizen Natuur en Externe Veiligheid. 

• De bijdrage van de provincies is zowel in 2020 als 2021 € 2.300.750.

Programmalasten 2.301

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 2.301
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9.4. Compensatie Zeeland

Toelichting

• Vanwege een weeffout in het verdeelmodel provinciefonds ontving de provincie 
Zeeland van de overige 11 provincies € 6,7 mln. ter aanvulling op de uitkering uit 
het Provinciefonds. 

• In de BAC Financiën van 27 maart 2020 is besloten om deze afspraak te verlengen 
tot aan de implementatie van de herijking van het Provinciefonds.

• De weeffout heeft betrekking op het peiljaar (2008) dat gehanteerd is voor de 
bepaling van het veronderstelde rendement op dividend. Dividendinkomsten zijn 
onderdeel van de Overige Eigen Middelen die ingehouden worden op de 
provinciefondsuitkering. Sinds 2016 zijn de dividendinkomsten voor Zeeland nihil.

• De administratieve afhandeling verloopt via de IPO-kassiersfunctie. 

Terug…

Programmalasten 6.700

Directe personeelslasten 0

Overhead 0

Totaal 6.700
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1 Inleiding

1.1 Opzet jaarplan en begroting 2021
Voor u ligt de geïntegreerde jaarplan/begroting van BIJ12 voor 2021.
Hoofdstuk 1 geeft algemene informatie en uitgangspunten voor het jaarplan en de 
begroting van 2021. Hoofdstuk 2 beschrijft per organisatieonderdeel de hoofdpunten 
voor 2021, de lange termijndoelstellingen en de vertaling naar de begroting van 
2021. Hoofdstuk 3 geeft het totaalbeeld van de begroting en hoofdstuk 4 geeft het 
meerjarenperspectief, de verdeling 2021 per provincie, een indicatie van de 
verdeling vanaf 2022, inzicht in het historisch verloop van de provinciale bijdragen 
en de ontwikkeling van de reservepositie.

1.2 De rol en positie van BIJ12
Sinds 1 januari 2014 is BIJ12 operationeel als onderdeel van de vereniging IPO. 
BIJ12 ondersteunt provincies bij de uitvoering van hun gemeenschappelijke taken. 
De provincies bepalen de beleidskaders; de werkzaamheden van BIJ12 zijn 
beleidsarm. Het gaat om concrete uitvoeringstaken en taken ter ondersteuning 
daarvan:
1. De coördinatie van de uitvoering van het subsidiestelsel Natuur en Landschap;
2. Het beheer van gemeenschappelijke informatiesystemen;
3. Het afhandelen van aanvragen faunaschades (tegemoetkomingsaanvragen 

faunaschade, dassenovereenkomsten, edelherten- en ganzenregeling en 
wolvenschade) veroorzaakt door natuurlijk in het wild levende dieren én het 
adviseren over het voorkomen en bestrijden van deze schades;

4. Secretariële en inhoudelijke ondersteuning van de onafhankelijke 
AdviesCommissie Schade Grondwater (ACSG) en het opstellen van adviezen 
over schade door grondwateronttrekkingen en –winningen;

5. De (proces)coördinatie van monitoring, dataopslag, informatie, analyse en 
rapportages van natuurgegevens, met name voor de verantwoording richting 
Rijk en EU; 

6. De ondersteuning van of namens de provincies bij het dossier Stikstof en 
Natura2000 (voorheen Programma Aanpak Stikstof)

7. De uitvoering van de provinciale subsidieregeling ter compensatie van 
gedupeerden van drugsafvaldumpingen (met ingang van 1 januari 2021)

De uitvoering van deze taken wordt ondersteund door het team bedrijfsvoering voor 
onder meer een rechtmatige inkoop, een gezonde financiële administratie en 
professionele communicatie.

1.3 BIJ12 en IPO
BIJ12 is een operationele eenheid binnen de vereniging IPO met een eigen jaarplan 
en begroting, die in samenhang met die van het IPO worden aangeboden. De planning 
en de Planning en Control (P&C) producten worden eenduidig en tegelijkertijd 
aangeboden aan het IPO-Bestuur. Hiermee is aangesloten bij de 
verantwoordingsstructuur (P&C-cyclus) van het IPO.

1.4 Belangrijke ontwikkelingen 
Onderstaande ontwikkelingen zijn grotendeels vertaald in voorliggende begroting. 
Op de onderdelen waarvoor dat niet geldt is dat aangegeven en worden, waar nodig, 
in de loop van de tijd - na afstemming met de provincies - bij de Voorjaars- of 
Najaarsnota 2021 separate besluiten aan het IPO-bestuur voorgelegd.

Stikstof en Natura 2000
In 2020 is gestart met de opbouw van een Interprovinciale Programmaorganisatie 
Stikstof (IPS). Deze krijgt op basis van de ervaringen in 2020 en actuele opgaven, 
verder vorm in een geactualiseerd Organisatieplan IPS. Hierbij is onder meer de 
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samenhang met het Programma Natuur van belang. Naar verwachting heeft dit 
gevolgen voor de bijdrage die BIJ12 in 2021 levert aan het IPS. Vooralsnog wordt er 
vanuit gegaan dat in de komende jaren hetzelfde bedrag als in 2020 geldt. Op basis 
van de in het najaar 2020 voorziene evaluatie van het Organisatieplan IPS komt 
nader inzicht in de precieze omvang van het kostenplaatje voor 2021.

Interprovinciaal wolvenplan
Naar aanleiding van het door het IPO Bestuur in 2019 goedgekeurde Interprovinciaal 
wolvenplan is BIJ12 in 2020 gestart met het wolvenmeldpunt. In 2020 bleken de 
kosten voor verzameling en validatie van waarnemingen ruim €70.000 hoger dan 
geraamd. Deze extra kosten worden vooralsnog bekostigd uit de uitvoeringskosten 
natuurinformatie. Daarnaast worden kosten voor actieve monitoring van specifieke 
leefgebieden doorberekend aan de betreffende provincie(s), zoals vastgelegd in het 
wolvenplan. 
Er blijkt een toenemende aandacht voor de wolf, meer dan voorzien is in het kader 
van het Interprovinciaal wolvenplan. Om die reden is voorgesteld om het 
communicatieframework Wolf met provincies en stakeholders verder uit te werken. 
De interprovinciale werkgroep natuurwetgeving gaf aan dat extra inzet van een 
communicatieadviseur (0,5 fte, schaal 10) voor de duur van 1 jaar noodzakelijk is. 
De kosten hiervan worden ingeschat op €50.000 op jaarbasis bij een tijdelijke 
aanstelling. Dit voorstel wordt voorgelegd aan de AAC VP van 30 september 2020 en 
zal ook doorwerken in de begroting van 2021. In 2020 gaat het dan om een bedrag 
van €12.500, wat binnen de begroting kan worden opgelost. In 2021 gaat het om 
een bedrag van €37.500. Wanneer dit niet gefinancierd kan worden binnen de 
begroting 2021, wordt in de Voorjaarsnota 2021 hiervoor een voorstel tot 
begrotingswijziging gedaan.

Nationale Databank Flora en Fauna (NDFF)
In opdracht van het Consortium Nationale Databank Flora en Fauna (provincies, 
ministerie LNV en terreinbeherende organisaties) is in 2018 gestart met een 
verandertraject voor de NDFF, gericht op een toekomstbestendige organisatie en 
financiering van de databank, zodanig dat de informatiepositie van de provincies 
wordt versterkt in het natuurdomein. Op 4 juni 2020 gaf de BAC VP een positief 
advies over het voorstel voor de financiering en organisatie van de transitie. Voor 
2021 is het advies om €900.000 via de kassiersfunctie aanvullend ter beschikking te 
stellen. In de daaropvolgende jaren loopt dit op tot een maximum van €3,2 mln. per 
jaar vanaf 2025 en gaat de bijdrage via de begroting van BIJ12 lopen. Dit maximum 
kan waarschijnlijk naar beneden worden bijgesteld, de onderhandelingen met de 
rijkspartners over verdeling van de kosten zijn nog niet afgerond. Deze financiële 
consequenties zijn verwerkt in de conceptbegroting van het IPO voor 2021 dat – 
samen met de BIJ12 begroting - op 27 augustus 2020 aan het IPO-bestuur ter 
vaststelling wordt voorgelegd. Op basis van dit besluit wordt in 2020 de transitie 
voorbereid en in 2021 ingezet. In 2021 worden de keuzes die provincies maken over 
sturing en financiering van de NDFF, geïmplementeerd.

Drugsafvaldumpingen
Het IPO-bestuur stemde begin 2020 in met de centrale uitvoering van provinciale 
subsidieregelingen voor gedupeerden van drugsafvaldumpingen. In haar 
vergadering van 25 juni 2020 besloot zij deze regeling vanaf 1 januari 2021 voor 
alle provincies te laten uitvoeren door BIJ12. Zowel de subsidiebedragen als de 
uitvoeringskosten worden gedekt vanuit een rijksbijdrage (maximaal €1 miljoen op 
jaarbasis). Dit is vertaald in voorliggende begroting.
De uitvoering van de regeling wordt ondergebracht bij de unit Faunazaken/ACSG. 
Het betekent ook een uitbreiding van de formatie met een subsidiemedewerker voor 
0,67 fte (schaal 8, 24 uur per week). Deze wordt ook gefinancierd vanuit de 
rijksbijdrage.
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Digitaal stelsel Omgevingswet
In opdracht van de gezamenlijke provincies worden onder leiding van de directeur 
‘Implementatie omgevingswet provincies’, informatieproducten ontwikkeld door de 
teams van de Informatiehuizen Natuur en Externe Veiligheid. Deze producten zijn 
noodzakelijk voor de uitvoering van de provinciale taken Natuur en Externe 
Veiligheid en worden zó ontworpen dat ze op termijn kunnen worden aangesloten op 
het Digitaal stelsel van de Omgevingswet. BIJ12 is vanaf medio 2021 beheerder van 
de Informatiehuizen Natuur en Externe Veiligheid met daarin verschillende 
informatieproducten, zoals de Informatiekaart Natuur (IKN) en de Signaleringskaart 
Externe Veiligheid. Op 1 juni 2020 is bij BIJ12 een kwartiermaker gestart die het 
beheer van de informatieproducten en de inrichting van de Informatiehuizen Natuur 
en Externe Veiligheid bij BIJ12 voorbereidt. In het plan van aanpak dat de 
kwartiermaker oplevert, wordt duidelijk welke capaciteit en middelen nodig zijn voor 
de organisatie van de Informatiehuizen en een kostenefficiënte en beheersbare 
governance met een heldere verantwoordings- en financieringslijn vanaf 2022. Pas 
eind 2020 is een inschatting te maken van de noodzakelijke capaciteiten en kosten. 
Hiervoor wordt waarschijnlijk in de Voorjaarsnota van 2021 een voorstel voorgelegd. 

Overige inhoudelijke opgaven
 In 2020 werken provincies en Rijk aan een nieuw Programma Natuur dat 

voorziet in aanvullende middelen voor beheer en ontwikkeling van het 
Natuurnetwerk Nederland. Met dit Programma Natuur willen Rijk en provincies 
samen de natuur de komende jaren verder versterken en verbeteren. Naar 
verwachting wordt eind 2020 duidelijk welke ondersteunende taken BIJ12 in het 
kader van dit programma gaat vervullen op het gebied van gezamenlijke kaders 
en regelingen en in de informatievoorziening over prestaties en resultaten in het 
kader van dit programma. Dit kan leiden tot een aanzienlijke verzwaring van 
taken op het gebied van informatie-inwinning, -validatie en rapportage. In 
samenwerking met de AAC VP wordt één en ander nader uitgewerkt en zo nodig 
vertaald in een begrotingswijziging.

 In het kader van het Gemeenschappelijk LandbouwBeleid (GLB) van de EU 
wordt in opdracht van Rijk en provincies een Nationaal Strategisch Plan (NSP) 
ontwikkeld. BIJ12 draagt bij aan het opstellen van dit plan door inzet van 
medewerkers. In de loop van 2021 wordt het NSP vastgesteld. In de aanloop 
hier naartoe wordt uitgewerkt welke gevolgen dit heeft voor de ondersteuning 
die BIJ12 provincies en hun ketenpartners gaat bieden bij de uitvoering van het 
NSP en welke gevolgen dit heeft voor de begroting van BIJ12. 

 In 2020 besloot het IPO-Bestuur over een structurele bijdrage van provincies 
aan het Nederlands Hydrologisch Instrumentarium (NHI). Het NHI is een 
samenwerking van Rijk, waterschappen, provincies en drinkwaterbedrijven. Met 
het NHI worden data en bestaande modellen voor hydrologische beheer- en 
beleidsvraagstukken samengebracht. De ondersteuning van de provinciale 
deelname aan deze is nog niet als structurele taak in de BIJ12 begroting 
opgenomen. De benodigde ondersteuning wordt in kaart gebracht, de kosten 
worden ingeschat op €30.000 op jaarbasis. Voor 2020 lossen we dit op binnen 
de begroting. Voor 2021 en verder wordt in de Voorjaarsnota 2021 een voorstel 
opgenomen. 

 De samenwerking met de Interprovinciale Digitale Agenda (IDA), wordt 
voortgezet met de uitvoering van projecten op enkele thema’s, zoals ‘data en 
stikstof’, ‘Common Ground voor natuurmonitoring’ en ‘licenties voor Microsoft’. 
Het Living lab stikstof wordt ondergebracht binnen de vaste structuur van de 
Interprovinciale Programmaorganisatie Stikstof (IPS). De samenwerking met 
IDA wordt daarop afgestemd en de afspraken omtrent eventuele extra tijdelijke 
middelen voor 2021 vanuit IDA worden in het najaar duidelijk. De Common 
Ground Natuur betreft de verdere ontwikkeling van de gemeenschappelijke 
standaarden voor natuurmonitoring, waardoor natuurmonitoring uniform en 
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kosteneffectief voor de provincies kan worden uitgevoerd. Deze middelen zitten 
reeds in voorliggende begroting. Een mogelijk beheer van de licenties voor 
Microsoft is nog niet begroot. Op dit moment wordt ingeschat dat het voor 
BIJ12 gaat om een jaarlijkse inzet van 0,5 tot 1,0 fte. Een eventueel voorstel 
hiervoor komt terug in de Voorjaarsnota 2021.

 Provincies werken met het Rijk en de windenergiesector aan een convenant 
voor een ‘natuurinclusieve energietransitie’. Onderdeel van het convenant zijn 
afspraken over monitoring en evaluatie van de effecten van wind op land op 
beschermde natuurwaarden. De bijdrage van de provincies aan de uitvoering 
van het convenant zal onder andere bestaan uit de coördinatie van de 
monitoring en rapportage. Deze kan bij BIJ12 worden belegd. Gevolgen voor 
formatie en begroting worden nader uitgewerkt en betrokken bij de 
besluitvorming over het convenant en zijn dus nog niet meegenomen in 
voorliggende begroting. De huidige inschatting is dat het om €50.000 
incidenteel en €80.000 structureel gaat. 

 BIJ12 voert in opdracht van de provincies een onderzoek uit met een advies 
over de mogelijkheden en groeiscenario’s voor het instellen van een 
informatieknooppunt cyber security provincies via BIJ12 eind 2020 / begin 
2021. Provincies willen structureel en tijdig relevante informatie met elkaar 
kunnen delen over interprovinciale beveiligingsincidenten en het 
woordvoerderschap van- en naar externe organisaties bundelen en organiseren. 
BIJ12 voert de businesscase uit op basis waarvan de provincies kunnen 
besluiten om het informatieknooppunt te ontwikkelen en de beheren. Het 
ministerie van BZK financiert de opstart- en versnellingsfinanciering op basis 
van een subsidieaanvraag. Deze is aangevraagd, het betreft een bedrag van 
€60.500 incl. btw). De businesscase geeft duidelijkheid over de benodigde 
capaciteit en middelen voor het informatieknooppunt. Op dit moment is dus nog 
niet duidelijk wat eventuele kosten zijn en in hoeverre het met de huidige 
formatie kan worden ingevuld. 

Interne organisatie
 Bovenstaande en andere ontwikkelingen leiden tot een verzwaring van de taken 

van BIJ12. De uitbreiding van taken leidt ook tot extra werkzaamheden op de 
kernprocessen van de interne organisatie (bedrijfsvoering), zoals financiën, 
inkoop, HRM en communicatie. Daarnaast voert BIJ12 ook op onderdelen 
bedrijfsvoeringstaken uit voor het IPO in Den Haag, zoals juridische 
ondersteuning en op het gebied van de AVG. De afgelopen jaren is de 
toenemende druk op de interne organisatie steeds ad hoc ingevuld met tijdelijk 
personeel middels inhuur. In de begroting 2021 is vanuit kostenoverwegingen 
voorgesteld deze tijdelijke formatie om te zetten in structurele formatie voor 
bedrijfsvoering. Het gaat om een budgetneutrale verschuiving ten behoeve van 
de huidige structurele taken van BIJ12. Eventuele aanvullende taken die 
ondergebracht worden bij BIJ12 die ook ondersteuning vragen van 
Bedrijfsvoering, zijn hierin nog niet meegenomen.

 In 2020 is het Organisatie & Formatieplan BIJ12 geüpdatet op basis van de 
vastgestelde begroting 2020. BIJ12 had in 2020 een structurele formatie van 
77,74 fte en een incidentele formatie van 3,81 fte. In 2020 is onderzoek gedaan 
naar de verschillende ontwikkelingen (zoals uitvoering regeling 
drugsafvaldumpingen, Digitaal Stelsel Omgevingswet, Nederlands Hydrologisch 
Instrumentarium, NDFF) en de mogelijke consequenties voor de formatie van 
BIJ12. De consequenties voor de formatie zijn per organisatieonderdeel in de 
betreffende paragrafen van voorliggende jaarplan/begroting toegelicht. In 2020 
is tevens onderzoek gedaan naar de structurele gevolgen voor bedrijfsvoering, 
de positionering van het team Informatievoorziening (IV-team) en hoe wordt 
omgegaan met nieuwe ontwikkelingen binnen BIJ12. De gevolgen hiervan voor 
de formatie voor bedrijfsvoering zijn doorgevoerd in voorliggende begroting 
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 In 2019 en 2020 is de huisvestingsproblematiek van BIJ12 geagendeerd en 
besproken. Dit vanwege zowel het niet meer kunnen huisvesten van de 
medewerkers als het niet kunnen voldoen aan de vraag van de provincies naar 
vergaderruimte. De Coronacrisis heeft het vraagstuk in een nieuw perspectief 
geplaatst. De nieuwe werkelijkheid zal – ook na de Coronacrisis – andere eisen 
stellen aan zowel het kantoor als de vergaderfaciliteiten van BIJ12 (meer plaats 
en tijdonafhankelijk werken, meer aandacht voor hygiëne en gezondheid, et 
cetera). Afhankelijk van een bestuurlijk besluit in 2020 wordt in 2021 opnieuw 
bekeken hoe invulling wordt gegeven aan de toekomstige huisvesting van 
BIJ12.

 In 2020 wordt samen met de provincies gestart met de uitwerking van een 
voorstel voor vereenvoudiging en versterking van de aansturing en financiering 
van GBO-provincies. Afhankelijk van de voortgang in 2020, loopt dit project 
door in 2021 en wordt geïmplementeerd in 2021 of 2022. Dit leidt mogelijk tot 
een aanpassing van de opzet van de begroting van het onderdeel GBO-
provincies vanaf 2022. Het totaal van de begroting voor 2021 vormt hiervoor 
het kader.

 Nadat BIJ12 begin 2020 haar Informatiebeleid voor 2020-2021 heeft 
geactualiseerd, gaat zij nu ook het beleid voor informatiebeleid en cyber 
security verder uitwerken en invoeren, met awareness voor 
informatiebeveiliging en gegevensbescherming als belangrijke pijlers. Hier zijn 
geen extra kosten aan verbonden.

1.5 Algemene uitgangspunten voor de begroting 2021
Indexatie
Voor de begroting 2021 wordt ten opzichte van 2020 in principe de nullijn 
aangehouden, met uitzondering van de jaarlijkse indexering. Er is aangesloten bij de 
uitgangspunten voor indexatie vanuit de Kaderbrief 2021 die IPO-breed gehanteerd 
worden voor 2021. 
Voor de indexatie van de materiële kosten is gebruik gemaakt van de ramingen van 
het Centraal Planbureau (CPB) in de CEP, maart 2020, waarin voor 2021 de 
prijsontwikkeling wordt ingeschat op 1,6%. Met betrekking tot de personele budgetten 
is de raming van de salarissen ook met 1,6% aangepast.
De begroting wordt vervolgens enkel in het geval van wijziging van het takenpakket, 
na goedkeuring van de betreffende AAC, aangepast. Daarbij wordt ook steeds 
gekeken of dit binnen de basisbegroting kan worden opgelost.

Verdeelsleutels en bijdragen provincies
De systematiek van financiering door de provincies komen overeen met de begroting 
van 2020 en is verwerkt in de provinciale bijdragen voor 2021. Voor de 
uitvoeringskosten van de natuurtaken vindt bevoorschotting wederom volgens een 
gewogen percentage (berekend op basis van de verdelingen van de commissie 
Jansen) plaats. Voor de tegemoetkomingen faunaschade is de bevoorschotting gelijk 
aan de geactualiseerde raming van de open-eind-regeling in de Voorjaarsnota 2020. 
Bij GBO-provincies is de afgesproken verdeling per applicatie toegepast.
Bij de jaarrekening 2021 vindt op basis van de realisatie een verrekening plaats met 
de betaalde voorschotten.

Dekking kosten Interne organisatie
Evenals in 2019 en 2020 vindt intern geen doorbelasting naar de units meer plaats. 
De kosten voor de interne organisatie worden apart begroot. Indien er extra taken 
komen bij de units en deze ook leiden tot meer werkzaamheden voor de interne 
organisatie (bedrijfsvoering), wordt hier in de raming rekening mee gehouden. De 
verdeling vindt plaats op basis van een gewogen percentage van de totale begroting 
van BIJ12.
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Personele kosten
De personele kosten zijn bij elke unit gebaseerd op het aantal fte’s in het 
formatieplan van BIJ12 en wijzigingen die per unit worden toegelicht. De raming van 
de slarissen is aangepast aan de cao 2019-2020. Voor het individuele POB-budget is 
1,3% van de totale loonsom aangehouden (totaalbedrag €96.676, opgenomen bij de 
deelbegroting Interne Organisatie).
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2 Jaarplan en begroting 2021 en lange termijndoelstellingen

Dit hoofdstuk beschrijft per organisatieonderdeel eerst de hoofdpunten voor 2021: 
Wat willen we bereiken in 2021? Veel taken van BIJ12 zijn reguliere taken en komen 
terug in de lange termijn doelstellingen die ook per onderdeel zijn beschreven. 
Daarna wordt een link gelegd met de begroting 2021 met de vraag: Wat mag het 
kosten?

Het jaarplan en de begroting geven kort de hoofdlijnen. Het jaarplan en de 
begroting worden in overleg met de ambtelijke portefeuillehouders van BIJ12 verder 
uitgewerkt in het werkplan BIJ12 voor 2021. Het werkplan beantwoordt in detail de 
vraag: Wat gaan we ervoor doen?

2.1 Expertiseteam Stikstof en Natura 2000

2.1.1 Wat willen we bereiken in 2021?
Op het stikstofdossier hebben de provincies zich in 2020 georganiseerd in de vorm 
van een IPO Programmaorganisatie Stikstof (IPS). De aansturing van deze 
provinciale organisatie vindt plaats langs 6 beleidsinhoudelijke thema’s: 
1. Nieuwe Structurele aanpak
2. Gebiedsgerichte aanpak
3. Vergunningverlening Toezicht en Handhaving
4. Natuur
5. Monitoring & data en
6. Beheer en systeemontwikkeling AERIUS. 
Vanuit BIJ12 draagt het Expertiseteam Stikstof en Natura 2000 in samenwerking 
met de unit Natuurinformatie en Natuurbeheer middels kennis en expertise bij aan 
de uitwerking en uitvoering van deze 6 thema’s. Het jaar 2020 stond daarbij in het 
teken van het verder vorm geven van de beoogde organisatie. 

BIJ12 heeft hiermee als opdrachtnemer (van de provincies) de volgende rollen in het 
stikstofdossier: 
1. uitvoeren structurele taken met formatie als uitvloeisel van het PAS
2. hiermee ook de uitvoering van het Informatiepunt Stikstof en Natura 2000 voor 

provincies, maar met aanvullende financiering via een tijdelijke opdracht vanuit 
DG stikstof / LNV

3. tijdelijke extra versterking als onderdeel van het Organisatieplan IPS
4. thematrekker AERIUS binnen IPS.

Dit jaarplan met bijbehorende begroting heeft vooral betrekking op de onder 1 (en 
2) bedoelde structurele taken. BIJ12 geeft hieraan invulling via haar kerntaken op 
het vlak van onder meer monitoring, data, advisering, helpdesk, campus en 
communicatie. Deze zijn hierbij afgestemd op de nieuwe beleidsontwikkelingen en 
politiek-bestuurlijke setting. In die zin kunnen deze structurele taken niet geheel los 
worden gezien van de bijdrage aan de IPS. Als onderdeel van het Organisatieplan 
IPS zijn versterkingen geworven, in het bijzonder op het vlak van expertise in de 
vorm van (ervaren) projectleiding, projectbeheersing, communicatie en 
projectmanagement ondersteuning. Deze versterkingen zorgen ervoor dat BIJ12 nog 
beter aan kan sluiten bij de ervaring op zowel het niveau van kennis als expertise 
die de zeer politiek bestuurlijke en dynamische setting van het stikstofdossier 
vraagt. 

Het Organisatieplan inclusief de financiering van het IPS beperkt zich in eerste 
instantie tot 1 jaar, maar gezien de omvang en complexiteit van de opgave bestaat 
de verwachting dat sprake zal zijn van een meerjarig programma, al dan niet in 
gewijzigde organisatorische vorm. Naast de reeds lopende en verder door te 
ontwikkelen uitvoering op het vlak van Vergunningverlening, Toezicht en 
Handhaving (VTH), monitoring & data, alsmede AERIUS, komt de focus steeds meer 
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te liggen op de uitvoering van de structurele aanpak, de gebiedsgerichte aanpak en 
omvangrijke natuuropgave. De functie van BIJ12 als schakel tussen beleid en 
uitvoering en het via kennis en expertise namens en voor provincies ondersteunen 
van die uitvoering zal zich hierdoor naar verwachting verder verbreden. Naast sec 
voor stikstof wordt dit ook voorzien op het vlak van Natura 2000 breed, gezien de 
parallelle ontwikkeling in 2020 van een Programma Natuur in samenwerking met het 
Ministerie van LNV. Dit vormt enerzijds een belangrijke randvoorwaarde voor het 
oplossen van het stikstofdossier, maar kent nadrukkelijk ook een bredere 
eigenstandige opgave. 

Voor 2021 willen we als BIJ12 gesteld staan voor deze (verbrede) opgave op het 
stikstofdossier, in combinatie met de bijdrage aan het Programma Natuur. 
Uitgangspunt blijft hierbij het in 2020 ingezette pad om via zowel opleiding, als 
geworven versterkingen onze ondersteuning op het vlak van kennis en expertise op 
het gevraagde inhoudelijke als procesmatige niveau te houden en te verbeteren. Dit 
op basis van een goede mix van talent en ervaring. Als professioneel opdrachtnemer 
wordt vroegtijdig hierover het gesprek met onze ambtelijke opdrachtgevers 
aangegaan, om – indien versterkingen aan de orde zijn – hier op de gewenste wijze 
invulling aan te kunnen geven. Daarbij zal BIJ12 ook bezien of en welke andere 
invulling dit vergt van haar huidige takenpakket en blijft BIJ12 in 2021 
onverminderd werken aan verbetering van haar dienstverlening, met bijbehorende 
verdere professionalisering.

Op het vlak van kennismanagement geven we in opdracht van de provincies 
uitvoering aan het Informatiepunt Stikstof en Natura 2000. Deze bestaat uit een 
helpdesk, een campus, alsmede een bijbehorende website. Sinds 2020 is voor dit 
Informatiepunt sprake van een aanvullende financiering vanuit het Rijk en meer 
specifiek DG Stikstof binnen het ministerie van LNV. De daarvoor verleende 
opdracht heeft een duur van 1 jaar, met een optie tot twee keer 1 jaar verlenging. 
Gezien de fase waarin het dossier zich bevindt, wordt een onverminderd (relatief) 
grote behoefte aan helpdesk, alsmede trainingen verwacht en daarmee de 
continuering in 2020 van deze opdracht.

2.1.2 Lange termijndoelstellingen 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Ondersteuning bevoegde 
gezagen bij uitvoering 
stikstof aanpak en 
AERIUS

Middels structurele inzet voorzien in de voor de IPS 
benodigde actuele kennis, informatie en 
ondersteuning in de vorm van passende expertise. 

Rapportage en bijsturing 
stikstofaanpak

Een verder geprofessionaliseerde werkwijze van 
rapportage en bijsturing omtrent stikstof maatregelen, 
natuur(kwaliteit) en vergunningverlening, ter 
ondersteuning van het IPS, alsmede Programma 
Natuur. 

Ondersteuning IPS en 
provincies 

BIJ12 als de leverancier van de gevraagde project- en 
procesondersteuning voor provincies ter uitvoering 
van de aanpak stikstof, alsmede het Programma 
Natuur. 

2.1.3 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 855.880
Beheer AERIUS (bedrag vastgesteld door PAS-partijen) 1.980.770
Onderzoek/Kennisdeling 282.457
Monitoring en rapportage 109.728
Ondersteuning programmamanagement 232.664
Overige uitvoeringskosten 94.118
Informatiepunt Stikstof 363.000
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Totaal Expertiseteam Stikstof en Natura 2000 3.918.618

2.1.4 Toelichting op de begroting 2021
Ten tijde van het schrijven van dit jaarplan was nog onvoldoende beeld bij de 
begroting voor zowel de IPS, als het Programma Natuur. In afwachting van de 
organisatieplannen voor 2021 en de bijdrage daaraan vanuit BIJ12, is vooralsnog 
voor 2021 de geïndexeerde begroting 2020 als uitgangspunt genomen. Dit is 
inclusief de aanvullende financiering vanuit DG Stikstof voor het Informatiepunt 
Stikstof en Natura 2000. Op basis van de evaluatie in september 2020 van het 
organisatieplan worden via de Najaarsnota 2020 of de Voorjaarsnota 2021 de te 
verwachten wijzigingen hierin weergegeven.
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2.2 Natuurinformatie en Natuurbeheer

2.2.1 Wat willen we bereiken in 2021 voor Natuurinformatie?
Een goede informatiepositie op het gebied van natuur is essentieel voor de 
provincies. Adequate natuurinformatie is noodzakelijk bij de uitvoering van de 
Omgevingswet, bij de onderbouwing van beleid en maatregelen voor 
stikstofgevoelige natuur en voor sturing en verantwoording bij de ontwikkeling van 
het Natuurnetwerk Nederland, zoals vastgelegd in het Natuurpact. Ook de door het 
rijk beoogde versnelling van de realisatie van Natura 2000-doelen vereist een 
betrouwbaar inzicht in de actuele toestand van de natuur en in mogelijkheden om 
die natuur te versterken.

BIJ12 ondersteunt provincies hierbij door standaarden voor monitoring te 
ontwikkelen en beheren, door namens de provincies op te treden als opdrachtgever 
voor landelijke monitoringprogramma’s, gegevens te verzamelen, te valideren en 
centraal beschikbaar te maken, informatieproducten te ontwikkelen en te 
onderhouden en door bij te dragen aan analyse en rapportage van natuurinformatie. 
Het gaat daarbij zowel om informatie over de inspanningen en resultaten op het 
gebied van natuurontwikkeling, -kwaliteitsverbetering en -beheer, maar ook om 
informatie over de effecten daarvan op flora, fauna, vegetaties en habitats. 
Ketenpartners van provincies worden hierbij nauw betrokken. Ontwikkelingen in 
2020 rond de eisen aan gegevens over stikstofgevoelige natuur, nieuwe afspraken in 
het kader van het Programma Natuur en noodzakelijke verbetering in de gegevens 
en informatievoorziening rond faunabeheer worden in 2021 uitgewerkt. Voor zover 
dit gevolgen heeft voor de begroting wordt besluitvorming hierover in gang gezet.

In 2021 implementeert BIJ12 de afspraken die in 2020 tussen provincies, rijk en 
natuurorganisaties worden gemaakt over de Nationale Databank Flora en Fauna 
(NDFF) als hét Nederlandse knooppunt voor verspreidingsgegevens over flora en 
fauna. Het implementatieplan geeft inzicht in de gevolgen voor formatie en 
begroting die in de loop van 2021 worden verwerkt.

In 2020 is door de Kwartiermaker beheer informatieproducten in beeld gebracht 
welke gevolgen het beheer van de informatieproducten voor het informatiehuis 
natuur in het kader van de Omgevingswet heeft voor BIJ12. In 2021 worden de 
gevolgen voor formatie en begroting van BIJ12 geïmplementeerd. 

2.2.2 Lange termijndoelstellingen voor Natuurinformatie 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Monitoring 
natuurkwaliteit en 
natuurbeleid

De benodigde informatie ten behoeve van de in het 
Natuurpact, stikstofgevoelige Natura 2000 en het 
Programma Natuur door provincies en Rijk afgesproken 
rapportages over ontwikkeling en beheer van de natuur 
en informatie voor specifieke (wettelijke) taken is:
 beschikbaar voor meervoudig gebruik
 gebaseerd op gestandaardiseerde 

gegevensinwinning en -verwerking
Informatievoorziening 
Natuur

De benodigde informatie-infrastructuur (processen, 
procedures, ketenorganisatie, 
informatievoorzieningen):
 voldoet aan de wensen voor beleids- en 

monitoringsinformatie
 wordt effectief en efficiënt beheerd

NDFF De transitie van de Nationale Databank Flora en Fauna 
(NDFF) is geïmplementeerd.
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2.2.3 Wat willen we bereiken in 2021 voor Natuurbeheer? 
BIJ12 ondersteunt de provincies bij de uitvoering en verbetering van het 
Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL), het Agrarisch Natuur- en 
Landschapsbeheer (ANLb) en andere regelingen voor beheer en ontwikkeling van 
natuur en biodiversiteit. Ze ondersteunt en faciliteert de provincies bij een stabiel en 
kosteneffectief stelsel met een effectief aanvraagsysteem. Jaarlijkse actualisatie van 
normkosten, rapportages en informatievoorziening zijn uitgevoerd.

De ‘Transitie Kleine beheerders’ is er op gericht subsidiering van natuurbeheer door 
partijen met een klein natuurareaal efficiënter uit te voeren en de kwaliteit van het 
beheer door deze partijen te versterken door samenwerking in natuurcollectieven. In 
2020 zijn naar aanleiding van een midterm-review aanvullende afspraken gemaakt. 
Daarbij hebben provincies er voor gekozen het beheer van de ondersteunende ICT 
voorlopig bij BIJ12 onder te brengen (en nog niet, zoals eerder was voorzien, bij de 
natuurcollectieven). De financiële gevolgen daarvan zijn nog niet verwerkt in de 
begroting.

De aansturing van het onderzoeksprogramma OBN (Ontwikkeling en Beheer 
Natuurkwaliteit) wordt voortgezet. De resultaten van de extra impuls en het 
strategisch communicatieplan worden geïmplementeerd.

BIJ12 zet haar ondersteuning van de provincies bij het opstellen van het Nationaal 
Strategisch Plan in het kader van het Gemeenschappelijk LandbouwBeleid (GLB) 
voort.

Afhankelijk van nader besluitvorming over de ondersteuning van de wettelijke 
beheerplancyclus voor de Natura 2000-gebieden zorgt BIJ12 voor 
procesondersteuning bij afstemming van de beheerplanprocessen bij de provincies.

2.2.4 Lange termijndoelstellingen voor Natuurbeheer 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Landelijke coördinatie 
Subsidiestelsel Natuur en 
Landschap (SNL) en Agrarisch 
Natuur- en Landschapsbeheer 
(ANLb)

Het SNL en ANLb en andere regelingen voor 
beheer en ontwikkeling van natuur en 
biodiversiteit:
 functioneren conform de vastgestelde eisen 

van de opdrachtgevers
 worden ondersteund door doeltreffende 

gegevensrapportages en 
informatievoorzieningen

Ondersteuning Vernieuwing 
natuursubsidies en Natura 
2000-beheerplannen

Subsidiestelsels voor biodiversiteitsdoelen:
 sluiten aan bij de nieuwe ambities van 

provincies en hun ketenpartners.
 wordt ondersteund door vernieuwde 

afspraken over gegevens rapportages en 
informatievoorzieningen.

 worden betrokken bij de ontwikkeling van 
het NSP in het kader van het GLB 

Onderzoeksprogramma 
Ontwikkeling en Beheer 
Natuurkwaliteit (OBN)

Het OBN sluit aan bij nieuwe prioriteiten in de 
kennisbehoefte van provincies en 
natuurbeheerders. Onderzoeksresultaten 
worden doelgericht en efficiënt gedeeld met 
gebruikers in beleid en beheer.
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2.2.5 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 1.867.052
Uitvoeringskosten informatievoorziening en (coördinatie) 
monitoring

2.381.618

NDFF (provinciaal aandeel aan uitvoering cf. afspraken binnen 
consortium)

335.000

Uitvoeringskosten natuurbeheer 2.300.071

Totaal Natuurinformatie en Natuurbeheer 6.883.741

2.2.6 Toelichting op de begroting 2021
De begroting 2021 volgt de begroting van 2020, met vastgestelde indexering. 
Gevolgen van verschillende ontwikkelingen die mogelijk in 2021 geïmplementeerd 
worden, zijn hier nog niet in opgenomen, waaronder:

 Transitie van de Nationale Databank Flora en Fauna
 Beheer van informatieproducten in het kader van het Informatiehuis natuur 

ten behoeve van de uitvoering van de Omgevingswet
 Verbeteringen in de informatievoorziening voor stikstofgevoelige natuur, 

Programma Natuur en gegeven en informatie voor faunabeheer.

Financiële consequenties van deze onderwerpen worden nader uitgewerkt en ter 
besluitvorming voorgelegd. Daarbij zal ook worden bezien in hoeverre de 
bestemmingsreserve Vegetatiekarteringen kan worden ingezet.

Voor de bijdrage aan de Stichting Certificering is uitgegaan van het vastgestelde 
meerjarenplan van de stichting.
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2.3 Faunazaken

2.3.1 Wat willen we bereiken in 2021?
BIJ12 ontzorgt de provincies maximaal bij het afhandelen van faunaschades 
(tegemoetkomingsaanvragen faunaschade, dassenovereenkomsten, edelherten- en 
ganzenregeling en wolvenschade). Ter ondersteuning van deze processen is in 2019 
een nieuwe applicatie (MijnFaunazaken) in gebruik genomen. De afronding van dit 
systeem vindt in 2020 plaats. De huidige planning is dat het systeem in november 
2020 gereed is. In 2021 vindt op basis van de eerste ervaringen in 2020 een 
doorontwikkeling plaats van de applicatie.

De nieuwe opdracht aan taxatiebureaus leverde in 2020 kwalitatief betere taxaties 
en gedetailleerdere schadecijfers op. Aanvullend hierop wordt in 2020 onderzoek 
gedaan naar de taxatiemethodiek van gras om op basis hiervan de 
schadebepalingen in 2021 verder te verbeteren. Dit leidt waarschijnlijk in 2021 tot 
nieuwe richtlijnen en protocollen voor taxaties.

In 2020 heeft BIJ12 de advisering aan de provincies en faunabeheereenheden 
verder uitgebreid en laat deze beter aansluiten op hun behoeften van 
faunabeheereenheden en provincies. Hiermee zorgt faunazaken dat ze in 2021het 
kennis- en expertisecentrum op het gebied van faunaschade is voor provincies. 
Hierin wordt o.a. voorzien door het leveren van periodieke rapportages en het 
ontsluiten van onderzoek.

De Maatschappelijke Adviesraad Faunaschade biedt de 12 Gedeputeerde Staten 
minimaal één advies per jaar aan.

2.3.2 Lange termijndoelstellingen 2021-2024

Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Uitvoering (Kosten)efficiënte afhandeling van faunaschades.
Wolvenmeldpunt Bemensing wolvenmeldpunt en kennisdeling over de wolf in 

Nederland
Onderzoek Coördinatie van kwalitatief hoogwaardig onderzoek naar 

uitvoering faunaschade beleid en beheer in Nederland 
conform de onderzoeksagenda BIJ12-Faunazaken.

Advisering en 
voorlichting

Advies en voorlichting, mede op basis van de uitgevoerde 
onderzoeken en faunaschadebeleid, over het voorkomen, 
bestrijden en betalen van faunaschade. 

2.3.3 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 1.255.091
Uitvoeringskosten 1.028.553
AEWA ganzenonderzoek 49.711
Open-eind-regeling afhandelen faunaschades 29.952.822

Totaal Faunazaken 32.286.177

2.3.4 Toelichting op de begroting 2021
De raming van de open-eind-regeling afhandelen faunaschades is gelijk aan de bij 
Voorjaarsnota 2020 bijgestelde raming voor 2020. Mogelijk volgt bij de 
Voorjaarsnota 2021 een bijstelling op basis van actueel inzicht in de ontwikkeling 
van de aanvragen. De raming bestaat uit de vergoedingen die grondgebruikers 
krijgen op basis van het provinciale faunaschadebeleid (tegemoetkomingen 
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faunaschade, edelherten- en ganzenregeling en dassenovereenkomsten). Ook vallen 
de taxatiekosten, om de hoogte van de faunaschade vast te stellen, onder deze 
post. De kosten zijn o.a. afhankelijk van het faunaschadebeleid, aantal aanvragen, 
aantal schadeveroorzakende dieren, hoogte van de schade en gewasprijs.

De uitvoeringskosten zijn geïndexeerd. Van de uitvoeringskosten is verder €510.000 
gelabeld voor de onderzoeksagenda BIJ12-Faunazaken en de Maatschappelijke 
Adviesraad Faunaschade.
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2.4 AdviesCommissie Schade Grondwater (ACSG)

2.4.1 Wat willen we bereiken in 2021?
BIJ12 biedt secretariële en inhoudelijke ondersteuning aan de AdviesCommissie 
Schade Grondwater en levert hen kwalitatief hoogwaardige adviezen over schade 
door grondwaterwinning of –onttrekking. In 2020 is de capaciteit en continuïteit van 
het secretariaat geborgd via tijdelijke inhuur, zodat de commissie goed ondersteund 
kan blijven. De extra capaciteit wordt in 2021 voortgezet. Processen worden, waar 
mogelijk en in samenspraak met de commissie, ingekort. Tevens wordt in het kader 
van verwachtingsmanagement helder gecommuniceerd over de doorlooptijden en 
hoe het proces vanaf een verzoek door GS tot en met het advies aan externe 
betrokkenen in elkaar zit. 

BIJ12 begeleidt voor de provincies vanaf 2020 het gebiedsproces dat volgt bij het 
tot stand komen van de adviezen naar aanleiding van de verzoeken van de 
afzonderlijke GS’en aan de ACSG. In 2020 zijn de verzoeken om onderzoek naar 
landbouwschade van Droogteschade.nl namens een groot aantal landbouwers 
ontvangen. Er is besloten om een gefaseerde aanpak van de ingediende verzoeken. 
In drie projecten is de ACSG in 2020 haar schadeonderzoek gestart conform de 
reguliere procedure. In 2021 worden overige verzoeken opgepakt. Op basis van de 
pilots en de aanpak van de ingediende verzoeken, wordt in 2021 bekeken of er extra 
capaciteit nodig is om de overige verzoeken op te pakken.

2.4.2 Lange termijndoelstellingen 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Advisering Kwalitatief hoogwaardige adviezen over schade door 

grondwaterwinning of –onttrekking.
Ondersteuning Professionele secretariële en inhoudelijke ondersteuning 

AdviesCommissie Schade Grondwater.

2.4.3 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 399.914
Uitvoeringskosten 321.817

Totaal ACSG 721.731

2.4.4 Toelichting op de begroting 2021
De begroting bevat zowel de algemene secretariële kosten als de personele en 
uitvoeringskosten ten behoeve van de schadeadviezen aan de provincies. De 
personele kosten zijn gebaseerd op 2 fte vanuit het formatieplan. Daarnaast wordt 
de tijdelijke inhuur (2 fte/schaal 11) in 2021 verlengd conform het advies van de 
BAC DROW van 3 juni 2019. In 2021 wordt bekeken of deze formatie structureel 
noodzakelijk is. De extra kosten hiervoor bedragen €188.000. In het 
meerjarenperspectief worden de kosten vooralsnog geraamd omdat verwacht wordt 
dat deze inzet nodig blijft na 2021. Op basis van de uitbreiding van de capaciteit van 
het secretariaat is er voor de ACSG ook meer inzet van de unitmanager nodig. In 
2021 wordt besloten op welke wijze dit financieel wordt vertaald.

De kosten voor de afzonderlijke projecten worden bij de afrekening op basis van 
daadwerkelijke kosten toegekend aan de desbetreffende projecten/provincies en zijn 
afhankelijk van het aantal door de GS’en ingediende verzoeken.
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2.5 Drugsafvaldumpingen

2.5.1 Wat willen we bereiken in 2021?
De minister van Justitie en Veiligheid heeft voor de periode 2019 tot en met 2024 
aan de provincies een structurele rijksbijdrage van €1 miljoen per jaar toegezegd 
voor de compensatie van de primaire kosten die overheden en 
particulieren/terreinbeheerders maken voor het opruimen van gedumpt drugsafval.
Op basis van een modelregeling, hebben alle provincies een subsidieregeling 
hiervoor vastgesteld en BIJ12 gemandateerd deze regeling voor al de 12 provincies 
met ingang van 2021 uit te voeren. Dit is gebeurd op basis van een besluit van het 
IPO-bestuur (28 juni 2020) om de uitvoering van de regeling onder te brengen bij 
BIJ12. BIJ12 heeft dit in 2020 voorbereid.

2.5.2 Lange termijndoelstellingen 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Uitvoering (Kosten)efficiënte afhandeling van subsidieaanvragen 
Organisatie Professionele organisatie voor de uitvoering van de subsidieregeling 

2.5.3 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 45.000
Uitvoeringskosten 55.000
Uit te keren subsidies 900.000
Totaal Drugsafvaldumpingen 1.000.000

2.5.4 Toelichting op de begroting 2021
Ter voorbereiding van de uitvoering van de regeling door BIJ12 en ter voorbereiding 
van de besluitvorming hierover, heeft BIJ12 een businesscase opgesteld. Op basis 
hiervan is besloten de formatie van BIJ12 uit te bereiden met een 
subsidiemedewerker op schaal 8, voor gemiddeld 24 uur/week. De personele kosten 
zijn op basis hiervan begroot op €45.000 per jaar. In de businesscase zijn de 
uitvoeringskosten begroot op €55.000 per jaar. Het totale bedrag van €1 miljoen 
wordt gedekt vanuit de bijdrage door het Rijk.
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2.6 Gemeenschappelijke beheer organisatie (GBO provincies)

2.6.1 Wat willen we bereiken in 2021?
Bij BIJ12/GBO-provincies staat beheer van door provincies (gezamenlijk) gebruikte 
informatiesystemen centraal. Vanuit kennis en expertise op het gebied van 
ketenapplicaties vervult zij ook een adviserende rol binnen IT-projecten om de 
overgang van project- naar beheerfase zo vloeiend mogelijk te laten verlopen. Dit 
doet ze door volgens gecertificeerde processen te werken op een uniforme wijze. 
BIJ12 denkt mee met provincies over landelijke ontwikkelingen en deelt haar kennis 
en ervaringen over beheer en applicaties.
De basiscomponenten van BIJ12 worden niet alleen ingezet voor provinciale 
informatiesystemen; provincies profiteren ook individueel van de beschikbaarheid 
van de diverse componenten. BIJ12 is de regisseur die zorgt dat provincies 
profiteren van elkaars ontwikkelingen en stroomlijnt wensen en doorontwikkeling.

2.6.2 Lange termijndoelstellingen 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Efficiënt beheer Gegarandeerde dienstverlening tegen lage kosten door 

optimale en schaalbare inzet van mensen en 
herbruikbare middelen

Kwaliteit dienstverlening 
van de in beheer 
genomen applicaties

Dienstverleningsconcept is afgestemd met de 
provincies (opdrachtgever). Prestaties worden 
gemeten en met de opdrachtgever gedeeld, 
geëvalueerd en verbeterd

Goed werkende 
systemen en informatie

 Overgang project naar beheer verloopt soepel
 Bij ontwikkeling worden herbruikbare 

componenten ingezet
 Documentatie is op orde
 Opdrachtnemer kan rekenen op voorspelbare 

dienstverlening tegen de laagst mogelijke prijs
Uniforme werkwijze en 
regelingen

- Bij (door)ontwikkeling wordt gebruik gemaakt van 
overheidsbrede architectuurprincipes zodat het 
koppelen van informatie makkelijker wordt

- Technische componenten zijn bindend bij 
ontwikkeling, tenzij

- Processen zijn op orde en worden nageleefd 
waarbij voldaan wordt aan de nieuwste ISO 
kwaliteitsstandaarden: ISO20000/27001

Innovatie - Aandacht voor vernieuwingen (nieuwe applicaties) 
en het waar mogelijk vernieuwen van bestaande 
applicaties in samenspraak met de 
applicatievoorzitters. 

2.6.3 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 1.393.398
Uitvoeringskosten 3.235.785

Totaal GBO-provincies 4.629.183

2.6.4 Toelichting op de begroting 2021
Voor GBO-provincies worden de bestaande activiteiten in 2021 gecontinueerd. De 
personele en uitvoeringskosten zijn geïndexeerd. In de raming van de 
uitvoeringskosten is rekening gehouden met de afloop vanaf 2021 van de bijdrage 
vanuit het Programma Impuls Omgevingsveiligheid (IOV-programma). In 2021 is 
vooralsnog geen inzet van de bestemmingsreserve GBO voorzien, hierover vindt nog 
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overleg plaats. Indien van toepassing volgt hiervoor bij de Voorjaarsnota 2021 een 
voorstel.
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2.7 Interne organisatie

2.7.1 Wat willen we bereiken in 2021?
In 2019 is gestart met een onderzoek naar de behoefte aan HR-
managementinformatie en HR managementsystemen. Dit onderzoek is in 2020 
afgerond. In 2021 wordt invulling gegeven aan de resultaten en aanbevelingen van 
dit onderzoek.

Het in 2017 vastgestelde en in 2018 verder uitgewerkte strategisch opleidingsplan is 
in 2020 geëvalueerd en geactualiseerd. In 2021 vindt opnieuw marktbenadering 
plaats voor de uitvoering van het strategisch opleidingsplan.

In 2020 is op basis van de goedgekeurde begroting 2020 het Organisatie en 
Formatieplan (O&Fplan) geüpdated. In dit geüpdatete O&Fplan is incidenteel 1,81 
fte voor de Interne Organisatie opgenomen (voornamelijk Inkoop en HR). Omdat het 
om structurele werkzaamheden gaat, wordt deze incidentele formatie vanaf 1 
januari 2021 omgezet naar structurele formatie (zie ook paragraaf 2.7.4). In 2020 
wordt onderzoek gedaan naar de ontwikkelingen binnen BIJ12 en de consequenties 
hiervan op de (bedrijfsvoerings)formatie. In 2021 wordt bezien hoe deze 
consequenties vertaald moeten worden naar de benodigde (ondersteunende) 
capaciteit.

In 2021 wordt opnieuw gekeken naar het Programma van Eisen voor de huisvesting 
van BIJ12 (zie ook paragraaf 1.4).

2.7.2 Lange termijndoelstellingen 2021-2024
Thema Wat heeft BIJ12 in 2024 bereikt?
Communicatie De output van BIJ12 is bekend bij haar partners
Financiën Provincies hebben adequaat inzicht in de financiële 

voortgang BIJ12
Vergadercentrum Professioneel en klantvriendelijk vergadercentrum 

BIJeen voor provincies en BIJ12
Personeel Medewerkers BIJ12 werken resultaatgericht
ICT/Kantoorautomatisering Goed werkende systemen en informatie: de ICT-

voorziening van BIJ12 is ingericht op plaats- en 
tijdonafhankelijk werken, is flexibel op afstand en is 
marktconform

2.7.3 Wat mag het kosten: begroting 2021
Lasten €
Personele kosten 1.665.250
Huisvesting en ICT 960.769
Communicatie en publicaties 61.722
Overige kosten 832.891

Totaal Interne organisatie 3.520.632

2.7.4 Toelichting op de begroting 2021
De begroting bevat de personele kosten, huisvesting en ICT, communicatie en 
publicaties en overige kosten. De personele kosten zijn gebaseerd op het 
formatieplan. De totale begroting 2021 voor de Interne Organisatie is nagenoeg 
gelijk aan de begroting 2020. Het handhaven van het budget voor de interne 
organisatie is mogelijk doordat (duurdere) incidentele capaciteit (via inhuur) op de 
disciplines management, HR en inkoop over zijn gezet naar (goedkoper) vast 
personeel.
Het percentage overhead is in 2021 15,3%, wat relatief laag is in de publieke sector.
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De uitvoeringskosten zijn op een aantal posten geïndexeerd (1,6%). Waar mogelijk 
is de indexatie achterwege gelaten.
Op de begroting is het individuele ontwikkelbudget vanuit de cao opgenomen (1,3% 
van de totale loonsom).
Voor huisvesting is in de begroting geen rekening gehouden met de mogelijke 
ontwikkelingen op het gebied van huisvesting zoals beschreven in paragraaf 1.4. 
Hiervoor wordt te zijner tijd een apart voorstel gemaakt. De extra kosten voor de 
tijdelijke maatregelen om het huisvestingsprobleem op te lossen, worden binnen de 
begroting gevonden binnen het budget ICT en Huisvesting. Door de in 2019 
vernieuwde Kantoorautomatisering van BIJ12 zijn de ICT-kosten namelijk gedaald.
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3 Totaaloverzicht begroting 2021

3.1 Lasten 2021

Lasten Begroting BIJ12 
2021

Expertiseteam Stikstof en N2000 3.918.618
Natuurinformatie en Natuurbeheer (incl. 
provinciaal deel NDFF)

6.883.741

Faunazaken (incl. open-eind-regeling 
faunaschades)

32.286.177

ACSG 721.731
Drugsafvaldumpingen 1.000.000
GBO-provincies 4.629.183
Interne organisatie 3.520.632

Totaal lasten 52.960.082

3.2 Baten 2021

Baten Begroting BIJ12 
2021

Bijdragen provincies uitvoerende taken 51.297.082
Overige baten 1.363.000
Onttrekking reserve 300.000
Totaal baten 52.960.082

De overige baten bestaan uit de bijdragen van het rijk voor het informatiepunt 
Stikstof (€363.000) en de drugsafvaldumpingen (€1.000.000) 
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4 Meerjarenperspectief en verdeling provinciale bijdragen

4.1 Meerjarenperspectief van de begroting BIJ12 2021-2024
Prijspeil 2021, vergelijking met de bij de Voorjaarsnota 2020 gewijzigde begroting 2020. Personele kosten op basis van formatieplan BIJ12. 
Uitvoeringskosten incl. btw.

Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024
Expertiseteam Stikstof en Natura2000
Personele kosten 842.402 855.880 855.880 855.880 855.880 855.880
Beheer Aerius 1.980.770 1.980.770 1.980.770 1.980.770 1.980.770 1.980.770
Onderzoek/kennisdeling 278.009 282.457 282.457 282.457 282.457 282.457
Monitoring en rapportage 108.000 109.728 109.728 109.728 109.728 109.728
Overige uitvoeringskosten/communicatie 92.636 94.118 94.118 94.118 94.118 94.118
Programma ondersteuning 229.000 232.664 232.664 232.664 232.664 232.664
Informatiepunt Stikstof 363.000 0 363.000 363.000 363.000 0 0
Expertiseteam Stikstof en Natura2000 3.893.817 3.555.618 363.000 3.918.618 3.918.618 3.555.618 3.555.618

Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024

Natuurinfomatie en Natuurbeheer
Personele kosten 1.837.650 1.867.052 1.867.052 1.867.052 1.867.052 1.867.052
Uitvoeringskosten Informatievoorziening en (coördinatie) monitoring 2.344.112 2.081.618 300.000 2.381.618 2.381.618 2.381.618 2.381.618
Provinciaal aandeel uitvoering NDFF 335.000 335.000 335.000 335.000 335.000 335.000
Uitvoeringskosten SNL 2.288.850 2.300.071 2.300.071 2.229.227 2.229.227 2.229.227
Algemene stelpost 0 0 0 0 0
Natuurinformatie en Natuurbeheer 6.805.612 6.583.741 300.000 6.883.741 6.812.897 6.812.897 6.812.897

Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024
Faunazaken
Personele kosten 1.235.326 1.255.091 1.255.091 1.255.091 1.255.091 1.255.091
Uitvoeringskosten 1.012.355 1.028.553 1.028.553 1.028.553 1.028.553 1.028.553
AEWA ganzenonderzoek 115.905 0 49.711 49.711 0 0 0
Aanvulling wolvendraaiboek 0 0 0 0 0 0
Open-eind-regeling afhandelen faunaschades 29.952.822 29.952.822 29.952.822 29.952.822 29.952.822 29.952.822
Faunazaken 32.316.408 32.236.466 49.711 32.286.177 32.236.466 32.236.466 32.236.466
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Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024
Secretariaat ACSG
Personele kosten 393.616 399.914 399.914 399.914 399.914 399.914
Uitvoeringskosten 316.749 321.817 321.817 321.817 321.817 321.817
Secretariaat AdviesCommissie Schade Grondwater 710.365 721.731 0 721.731 721.731 721.731 721.731

Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024
Regeling drugsafvaldumpingen
Personele kosten 0 45.000 45.000 45.000 45.000 45.000
Uitvoeringskosten 55.000 55.000 55.000 55.000 55.000
Uit te keren subsidies 900.000 900.000 900.000 900.000 900.000
Totaal regeling drugsafvaldumpingen 0 1.000.000 0 1.000.000 1.000.000 1.000.000 1.000.000

Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024
GBO-provincies
Personele kosten 1.371.455 1.393.398 1.393.398 1.393.398 1.393.398 1.393.398
uitvoeringskosten 3.654.710 3.235.785 3.235.785 3.235.785 3.235.785 3.235.785
GBO-provincies 5.026.165 4.629.183 0 4.629.183 4.629.183 4.629.183 4.629.183

Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Lasten na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024
Interne organisatie
Salarissen en sociale lasten 1.535.276 1.665.250 1.665.250 1.665.250 1.665.250 1.665.250
Personele kosten 652.404 558.803 0 558.803 558.803 558.803 558.803
Huisvesting en ICT 1.000.499 960.769 960.769 960.769 960.769 960.769
Diverse kosten 330.522 335.811 335.811 335.811 335.811 335.811
Totaal Interne organisatie 3.518.701 3.520.632 0 3.520.632 3.520.632 3.520.632 3.520.632

Totaal lasten BIJ12 52.271.067 52.247.371 712.711 52.960.082 52.839.527 52.476.527 52.476.527
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Begroting Begroting Begroting Primaire
2020 2021 2021 begroting Raming Raming Raming

Baten BIJ12 na VJN Structureel Incidenteel 2021 2022 2023 2024

Bijdragen provincies uitvoerende taken 51.078.016 51.247.371 49.711 51.297.082 51.176.527 51.176.527 51.176.527
Medefinanciering GBO Risicokaart 325.000 0 0 0 0 0 0
Diverse baten 363.000 1.000.000 363.000 1.363.000 1.363.000 1.000.000 1.000.000
Onttrekking aan geoormerkte middelen 505.051 0 300.000 300.000 300.000 300.000 300.000
Totaal baten BIJ12 52.271.067 52.247.371 712.711 52.960.082 52.839.527 52.476.527 52.476.527

Saldo begroting BIJ12 0 0 0 0 0 0 0
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4.2 Verdeling provinciale bijdragen 2021

Overzicht provinciale bijdragen ten behoeve van dekking structurele kosten 2021 begroting BIJ12

Provincies Totale provinciale 
bijdrage

Interne organisatie 
(gewogen percentage 
totale begroting)

Bijdrage Interne 
organisatie

ACSG en natuurtaken 
N2000 en Stikstof, 
Natuurinformatie en 
Natuurbeheer, 
Faunafonds (gewogen 
percentage)

Bijdrage uitvoeringskosten 
ACSG en natuurtaken Stikstof 
en N2000, Natuurinformatie 
en Natuurbeheer, Faunafonds 
(gewogen)

Faunafonds actualisatie 
tegemoetkomingen/ 
taxatiekosten, 
ganzenregeling

GBO (verdeelsleutel op 
basis van deelname 
applicatie)

Groningen 2.061.859 5,93% 208.745 5,28% 697.091 796.316 359.706
Fryslân 13.152.307 10,06% 354.123 10,90% 1.438.843 11.005.394 353.948
Drenthe 2.235.134 8,97% 315.747 9,56% 1.260.965 320.881 337.542
Overijssel 3.591.878 10,72% 377.390 11,56% 1.525.433 1.303.906 385.149
Gelderland 6.543.573 10,88% 382.978 11,04% 1.457.319 4.221.722 481.554
Utrecht 3.022.258 6,59% 231.977 5,75% 759.297 1.615.868 415.116
Noord-Holland 8.814.293 7,88% 277.521 7,73% 1.019.418 7.131.791 385.564
Zuid-Holland 3.186.324 8,20% 288.805 7,82% 1.031.292 1.435.409 430.818
Zeeland 2.111.287 5,42% 190.727 4,96% 654.355 954.984 311.222
Noord-Brabant 2.899.206 12,22% 430.319 12,82% 1.691.764 290.343 486.779
Limburg 2.531.512 8,99% 316.580 9,10% 1.201.057 612.208 401.667
Flevoland 1.147.450 4,14% 145.721 3,47% 457.611 264.000 280.118

Totaal 51.297.082 100% 3.520.632 100% 13.194.444 29.952.822 4.629.183
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4.3 Indicatie provinciale bijdragen vanaf 2022

Op verzoek van de provincies wordt een indicatie afgegeven van de provinciale bijdragen vanaf 2022. Hierbij dient wel rekening te worden gehouden 
met de volgende kanttekeningen:
-Indicatie betreft prijspeil 2021, exclusief de jaarlijkse indexering voor materiële en personele kosten voor 2022 e.v.
-Indicatie is exclusief de jaarlijkse actualisatie van de open-eind-regeling tegemoetkomingen faunaschade.
-Indicatie is exclusief de tussentijdse begrotingswijzigingen bij Najaarsnota 2020 en Voor- en Najaarsnota 2021.
-Indicatie is excusief de besluitvorming die ten tijde van het opstellen van de begroting 2021 en het meerjarenperspectief t/m 2024 nog diende 
plaats te vinden, zoals bijvoorbeeld de besluitvorming over de transitie van de Nationale Databank Flora en Fauna.
Door de kleine verschillen in de ramingen voor 2022 zijn er marginale verschillen in de gewogen percentages ten opzichte van 2021.

Indicatie jaarlijkse provinciale bijdragen ten behoeve van dekking structurele kosten 2022-2024 begroting BIJ12
Prijspeil 2021, exclusief: jaarlijkse indexering, jaarlijkse actualisatie open-eind-regeling faunaschade, tussentijdse begrotingswijzigingen.
Provincies Totale provinciale 

bijdrage
Interne organisatie 
(gewogen percentage 
totale begroting)

Bijdrage Interne 
organisatie

ACSG en natuurtaken 
N2000 en Stikstof, 
Natuurinformatie en 
Natuurbeheer, 
Faunafonds (gewogen 
percentage)

Bijdrage uitvoeringskosten 
ACSG en natuurtaken Stikstof 
en N2000, Natuurinformatie 
en Natuurbeheer, Faunafonds 
(gewogen)

Faunafonds actualisatie 
tegemoetkomingen/ 
taxatiekosten, 
ganzenregeling

GBO (verdeelsleutel op 
basis van deelname 
applicatie)

Groningen 2.055.064 5,93% 208.804 5,28% 690.238 796.316 359.706
Fryslân 13.135.833 10,04% 353.402 10,88% 1.423.090 11.005.394 353.948
Drenthe 2.223.065 8,96% 315.538 9,55% 1.249.104 320.881 337.542
Overijssel 3.579.483 10,72% 377.477 11,57% 1.512.950 1.303.906 385.149
Gelderland 6.527.946 10,87% 382.561 11,03% 1.442.109 4.221.722 481.554
Utrecht 3.015.669 6,60% 232.202 5,76% 752.483 1.615.868 415.116
Noord-Holland 8.804.593 7,88% 277.488 7,72% 1.009.750 7.131.791 385.564
Zuid-Holland 3.176.786 8,20% 288.863 7,81% 1.021.696 1.435.409 430.818
Zeeland 2.106.465 5,43% 191.010 4,97% 649.249 954.984 311.222
Noord-Brabant 2.883.777 12,22% 430.204 12,82% 1.676.451 290.343 486.779
Limburg 2.523.322 9,00% 317.020 9,12% 1.192.427 612.208 401.667
Flevoland 1.144.523 4,15% 146.063 3,48% 454.342 264.000 280.118

Totaal 51.176.527 100% 3.520.632 100% 13.073.890 29.952.822 4.629.183
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4.4. Historisch overzicht provinciale bijdragen vanaf 2018
Het verloop van de provinciale bijdragen wordt bepaald door:
-Jaarlijkse indexatie
-Jaarlijkse actualisatie van de tegemoetkomingen faunaschade
-Tussentijdse begrotingswijzigingen
Bijdragen zijn conform de vastgestelde begrotingen na wijzigingen, exclusief de jaarlijkse afrekening op basis van de jaarrekening.

Verloop totale provinciale bijdragen vanaf 2018, bijdragen na wijzigingen bij VJN en NJN
Provincies 2018 2019 2020 2021 primaire 

begroting
Groningen 2.068.720 2.112.720 2.007.148 2.061.859
Fryslân 12.507.137 12.637.843 13.127.026 13.152.307
Drenthe 2.144.079 2.257.109 2.181.017 2.235.134
Overijssel 3.629.809 3.953.982 3.560.149 3.591.878
Gelderland 6.430.244 6.525.624 6.505.791 6.543.573
Utrecht 2.964.937 2.993.062 2.983.931 3.022.258
Noord-Holland 10.513.992 10.591.867 8.861.264 8.814.293
Zuid-Holland 3.285.940 3.366.103 3.220.938 3.186.324
Zeeland 2.008.462 2.059.776 2.064.264 2.111.287
Noord-Brabant 2.777.172 2.904.735 2.919.139 2.899.206
Limburg 2.370.450 2.533.985 2.523.451 2.531.512
Flevoland 906.548 936.320 1.123.897 1.147.450

Totaal 51.607.491 52.873.125 51.078.016 51.297.082
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4.5 Verloopoverzicht reserves BIJ12
Op basis van de in de gewijzigde begroting 2020 en begroting 2021 opgenomen onttrekkingen aan de reserves laat de reservepositie van BIJ12 het 
volgende beeld zien:

geplande voorgestelde geplande
saldo onttrekking onttrekking saldo onttrekking saldo

verloop reserves 31-12-2019 Begroting 2020 Voorjaarsnota 2020 31-12-2020 Begroting 2021 31-12-2021
Vegetatie karteringen 1.600.000 300.000 1.300.000 300.000 1.000.000
PAS 234.770 234.770 234.770
Natuurinformatie 0 0 0
Kantoorautomatisering 55.051 55.051 0 0
GBO 310.290 150.000 160.290 160.290
ACSG 46.083 46.083 46.083
Ontwikkelagenda 17.028 17.028 17.028
Totaal 2.263.222 450.000 55.051 1.758.171 300.000 1.458.171



1 Notitie conceptbegroting IPO 2021 voor AV 
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Kern van het onderwerp
Sinds het voorjaar 2020 heeft het IPO-bestuur zich ingezet voor een nieuwe P&C cyclus. De 
leden van de Algemene Vergadering (AV) zijn daarover in vergaderingen/bijeenkomsten van 
de AV, en via de AV-nieuwsbrief geïnformeerd. Tevens zijn een aantal leden, verenigd in een 
klankbordgroep, gedurende het traject geraadpleegd door de penningmeester van de 
gezamenlijke provincies, de heer Bijl. De verslagen van deze gesprekken zijn tevens gedeeld 
via de nieuwsbrieven van mei en van september. 

De nieuwe opzet van de “Begroting 2021 in één oogopslag” is gerealiseerd door een 
bestuurlijke commissie uit het IPO-bestuur. Eind augustus heeft het voltallig IPO-bestuur steun 
uitgesproken voor de nieuwe opzet. Voorts heeft in een tweedaagse op 9-10 september, na 
bespreking van de voorstellen in de colleges van GS, de integrale weging plaatsgevonden in 
het IPO-bestuur. Aan het einde van die beraadslagingen is de begroting vastgesteld en 
besloten deze – conform statuten – ter goedkeuring voor te leggen aan de AV. 
 
IPO-bestuurslid mevrouw Poepjes heeft namen GS Fryslân aangegeven niet te kunnen 
instemmen met de begroting. Gelet op de gedane heroverwegingen, scherpe keuzes, inclusief 
afspraken rondom het bezien van mogelijke horizonbepalingen, welke hebben geleid tot een 
bijstelling van de begroting, is door GS Fryslân besloten – in lijn met de collega GS-en - deze 
begroting in proces te brengen.   
 
De begroting in één oogopslag kent 59 beleidsopgaven. Per opgave is in beeld gebracht wat de 
voorziene resultaten zijn, welk risico bestaat indien deze resultaten niet gerealiseerd worden 
en welke kosten eraan verbonden zijn. 
 
Het bestuur heeft besloten dat alle opgaven volgend jaar:
- ter voorbereiding op de meerjarenraming in de adviescommissies besproken worden;
- daarbij gekeken wordt naar het opnemen van een horizon-bepaling;
 
Het bestuur heeft besloten voor 2021 een aantal beleidsopgaven te schrappen en er is zeer 
fors gesneden in de programmakosten, een aantal opgaves worden gecombineerd inclusief een 
verminderd budget, en – met de verwachting rondom covid-19 – is voor 2021 fors gesneden in 
het budget voor bijeenkomsten. 
 
Tevens heeft het bestuur besloten de kassiersbegroting integraal op te nemen in de begroting 
(dit verklaart in algemene zin de verhoging); daarbij is naar de toekomst afgesproken dat een 
zich actueel voordoende opgave voor het dan lopende jaar gefinancierd kan worden met de 
kassiersfunctie, maar bij een langer lopende opgave deze na één jaar, opgenomen dient te 
worden in de begroting. 

De begroting van uitvoeringsorganisatie BIJ12 is tevens eind augustus in het IPO-bestuur 
besproken en voorts op  9-10 september vastgesteld. Ook daarvan is besloten deze op 2 
november ter goedkeuring voor te leggen aan de AV. Eventuele vragen hierover kunnen ook 
op 28 september gesteld worden. 

Algemene Vergadering

Op 2 november 2020
Agendapunt 2a.0

Datum 2 november 2020
Portefeuillehouder De heer Bijl (penningmeester IPO)
Inlichtingen bij Carlijn van Duren
Telefoon 0649981476
Onderwerp Begroting IPO 2021 
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Op 2 november 2020
Agendapunt 2a.0De heer Bijl (penningmeester 
IPO)

Voorstel/gevraagd besluit: 
Aan de leden van de Algemene Vergadering wordt gevraagd om de Programmabegroting IPO 
2021 goed te keuren waarbij de uitgaven van IPO Den Haag worden vastgesteld op € 
16.021.000,-.

Vervolgstappen
De "Begroting 2021 in één oogopslag” wordt op 21 september aangeboden aan de leden van 
de Algemene Vergadering, met een afschrift aan de Statengriffies. Op 28 september vindt een 
(online) werksessie plaats waarbij vragen gesteld kunnen worden aan de penningmeester de 
heer Bijl. Op 2 november vindt de AV-vergadering plaats. Hiermee zijn het maximaal aantal 
van zes weken voor alle Staten beschikbaar voor de behandeling van dit voorstel. 
 
Mocht er sprake zijn van technische vragen, niet gerelateerd aan de beleidsinhoud danwel 
beleidsmatige keuzes, dan kunnen deze via het IPO-bureau beantwoord worden 
(cvduren@ipo.nl). Voor vragen over de beleidsinhoudelijke danwel beleidsmatige keuzes het 
verzoek deze aan uw college van GS te stellen. 

Bijlagen
1. Brief aanbieding begroting 2021 van de gezamenlijke provincies en de begroting BIJ12 
2021. 
2. IPO Begroting 2021 in één oogopslag 



1 Bjdragen IPO Bureau en IPO Kassiersfunctie per provincie IPO Begroting 2021 

Verdeling per provincie (Basis - Kassier)

1. 

ROWW

2. 

Milieu, 

Energie 

en 

Klimaat

3. 

Vitaal 

Platte-

land

4. 

Mobili-

teit

5. 

Regionale 

Economie

6. 

Cultuur

7. 

Kwaliteit 

Openbaar 

Bestuur

8. 

Werk-

gevers-

zaken

9. 

Overig

Totaal 

IPO 

Basis-

begroting

1.4 

Imple-

mentatie 

Omge-

vingswet

1.6 

Neder-

lands 

Hydrolo-

gisch 

Instituut

3.9. 

Stikstof

3.10. 

Nationale 

Database 

Flora en 

Fauna 

7.7

Interprov. 

Digitale 

Agenda

9.3

Informa-

tiehuizen 

Natuur 

en 

Externe 

Veilig-

9.4 

Zeeland

Totaal 

IPO 

Kassiers-

functie

Totaal 

IPO 

Begro-

ting 

Te verdelen bedrag -> 3.659 2.635 1.772 3.460 806 158 2.511 720 300 761 325 197 900 3.339 2.301 6.700 30.543

Provincie Proc. 

aandeel

Groningen 7,8% 285 205 138 270 63 12 196 56 23 1.248 59 25 15 52 260 195 279 887 2.135

Fryslân 8,2% 298 215 144 282 66 13 205 59 24 1.306 62 27 16 134 272 204 501 1.217 2.523

Drenthe 7,3% 267 193 130 253 59 12 184 53 22 1.171 56 24 14 81 244 183 107 709 1.880

Overijssel 8,2% 300 216 145 284 66 13 206 59 25 1.313 62 27 16 91 274 205 912 1.587 2.900

Flevoland 6,5% 236 170 114 223 52 10 162 46 19 1.034 49 21 13 27 215 161 3 490 1.524

Gelderland 10,2% 375 270 181 354 83 16 257 74 31 1.641 78 33 20 122 342 256 1.809 2.661 4.302

Utrecht 9,0% 329 237 159 311 72 14 226 65 27 1.440 68 29 18 54 300 225 215 909 2.349

Noord-Holland 8,3% 305 220 148 289 67 13 210 60 25 1.337 63 27 16 74 279 209 579 1.247 2.584

Zuid-Holland 9,9% 363 261 176 343 80 16 249 71 30 1.589 75 32 20 76 331 248 79 862 2.451

Zeeland 6,7% 247 178 119 233 54 11 169 49 20 1.080 51 22 13 38 225 169 518 1.598

Noord-Brabant 9,8% 358 258 173 338 79 15 246 70 29 1.567 74 32 19 96 327 245 1.461 2.254 3.822

Limburg 8,1% 295 213 143 279 65 13 203 58 24 1.294 61 26 16 55 270 754 1.182 2.476

Totaal 100,0% 3.659 2.635 1.772 3.460 806 158 2.511 720 300 16.021 761 325 197 900 3.339 2.301 6.700 14.523 30.543

Ten opzichte van eerdere jaren zijn de provincies in dit overzicht in volgorde van Noord naar Zuid weergegeven. Bedragen x € 1.000

3.10, 9.3 en 9.4: Bij deze beleidsopgaven zijn afwijkende verdeelsleutels van toepassing.

IPO Basisbegroting IPO Kassiersfunctie



1 Bjdragen per provincie IPO Begroting 2021 

Verdeling per provincie

1. 

ROWW

2. 

Milieu, 

Energie 

en 

Klimaat

3. 

Vitaal 

Platte-

land

(excl. 

3.10)

3.10. 

Nationale 

Database 

Flora en 

Fauna 

4. 

Mobili-

teit

5. 

Regionale 

Economie

6. 

Cultuur

7. 

Kwaliteit 

Openbaar 

Bestuur

8. 

Werk-

gevers-

zaken

9.1 

Werk-

budget

9.3 

Informa-

tiehuizen 

Natuur en 

Externe 

Veilig-

heid

9.4 

Compen-

satie 

Zeeland

Totaal 

9. 

Overig

Totaal 

IPO 

Begroting

2021

Te verdelen bedrag -> 4.744 2.635 1.969 900 3.460 806 158 5.850 720 300 2.301 6.700 9.301 30.543

Provincie
Proc. 

aandeel

Groningen 7,8% 370 205 153 52 270 63 12 456 56 23 195 279 498 2.135

Fryslân 8,2% 387 215 161 134 282 66 13 477 59 24 204 501 730 2.523

Drenthe 7,3% 347 193 144 81 253 59 12 428 53 22 183 107 312 1.880

Overijssel 8,2% 389 216 161 91 284 66 13 479 59 25 205 912 1.142 2.900

Flevoland 6,5% 306 170 127 27 223 52 10 377 46 19 161 3 184 1.524

Gelderland 10,2% 486 270 202 122 354 83 16 599 74 31 256 1.809 2.096 4.302

Utrecht 9,0% 426 237 177 54 311 72 14 526 65 27 225 215 467 2.349

Noord-Holland 8,3% 396 220 164 74 289 67 13 488 60 25 209 579 813 2.584

Zuid-Holland 9,9% 471 261 195 76 343 80 16 580 71 30 248 79 357 2.451

Zeeland 6,7% 320 178 133 38 233 54 11 394 49 20 169 189 1.598

Noord-Brabant 9,8% 464 258 193 96 338 79 15 572 70 29 245 1.461 1.736 3.822

Limburg 8,1% 383 213 159 55 279 65 13 472 58 24 754 779 2.476

Totaal 100,0% 4.744 2.635 1.969 900 3.460 806 158 5.850 720 300 2.301 6.700 9.301 30.543

 Ten opzichte van eerdere jaren zijn de provincies in dit overzicht in volgorde van Noord naar Zuid weergegeven.

3.10, 9.3 en 9.4: Bij deze beleidsopgaven zijn afwijkende verdeelsleutels van toepassing.

9. Overig



1 Specificatie kosten Beleidsopgaven 

Programma Beleidsopgave
Programma-

lasten

Apparaats-

lasten
Totaal

Toerek. direct 

personeel

Toerek. 

IPO 

Secretariaat

Toerek. overige 

personeels-

lasten

Toerek. 

huisvesting-

lasten c.a.

Totaal 

apparaats-

lasten

1. ROWW 1.1 Ruimtelijke ontwikkeling 125 591 716 360 128 22 81 591

1.2 Water 713 414 1.127 252 90 16 56 414

1.3 Wonen 47 118 165 72 26 4 16 118

1.4 Implementatie Omgevingswet 662 99 761 60 21 4 13 99

1.5 Digitaal Stelsel Omgevingswet 1.650 0 1.650 0 0 0 0 0

1.6 Nederlands Hydrologisch Instituut 325 0 325 0 0 0 0 0

Totaal programma 1 3.522 1.222 4.744 744 265 46 166 1.222

2. Milieu, Energie en 2.1  Gezondheid 0 150 150 91 33 6 20 150

Klimaat 2.2 Circulaire Economie 125 150 275 91 33 6 20 150

2.3 Klimaat en Energie 0 150 150 91 33 6 20 150

2.4 Omgevingsveiligheid 88 164 252 100 36 6 22 164

2.5 VTH-stelsel en Omgevingswet 100 367 467 223 80 14 50 367

2.6 Abonnementen/VTH-kennisdeling internationaal 41 0 41 0 0 0 0 0

2.7 Coördinatie Klimaatakkoord 0 296 296 180 64 11 40 296

2.8 6000 mw op land 0 118 118 72 26 4 16 118

2.9 Regionale Energie Strategie 1.0 0 276 276 168 60 10 38 276

2.10 Route 35 0 158 158 96 34 6 21 158

2.11 Industrie en bedrijventerreinen 0 99 99 60 21 4 13 99

2.12 Warmtetransitie 0 197 197 120 43 7 27 197

2.13 Energie-infrastructuur 0 158 158 96 34 6 21 158

2.14 Innovaties 0 0 0 0 0 0 0 0

Totaal programma 2 355 2.281 2.635 1.389 495 86 311 2.281

3. Vitaal Platteland 3.1 Gemeenschappelijk Landbouwbeleid 195 552 747 336 120 21 75 552

3.2 Duurzame Landbouw 0 59 59 36 13 2 8 59

3.3 Klimaatakkoord Landbouw Landgebruik 0 99 99 60 21 4 13 99

3.4 Programma Natuur 104 313 417 191 68 12 43 313

3.5 Natuurwetgeving 0 99 99 60 21 4 13 99

3.6 Strategisch beleid Faunabeheer 0 99 99 60 21 4 13 99

3.7 Natuurbeleid 10 79 89 48 17 3 11 79

3.8 EU-Biodiversiteit 26 138 164 84 30 5 19 138

3.9. Stikstof 0 197 197 120 43 7 27 197

3.10. Nationale Database Flora en Fauna 900 0 900 0 0 0 0 0

Totaal programma 3 1.235 1.634 2.869 995 355 62 223 1.634

4. Mobiliteit 4.1 Duurzame Mobiliteit 90 690 780 420 150 26 94 690

4.2 Openbaar vervoer 0 158 158 96 34 6 21 158

4.3 Verkeersveiligheid 0 288 288 175 62 11 39 288

4.4 Fiets 149 177 326 108 38 7 24 177

4.5 KpVV 1.800 20 1.820 12 4 1 3 20

4.6 Goederenvervoer & Logistiek 0 89 89 54 19 3 12 89

Totaal programma 4 2.039 1.421 3.460 866 308 54 194 1.421

5. Regionale Economie 5.1 Stimuleren innovatief en breed MKB 0 158 158 96 34 6 21 158

5.2 Regionale Arbeidsmarkt, Circulair, digitalisering 0 158 158 96 34 6 21 158

5.3 Circulaire Economie 0 59 59 36 13 2 8 59

5.4 Cohesiebeleid 0 59 59 36 13 2 8 59

5.5 IBP, Regionale Economie als versneller 0 0 0 0 0 0 0 0

5.6 Taskforce HRE en samenwerkingsagenda 0 254 254 155 55 10 35 254

5.7 Vrijetijdseconomie 0 118 118 72 26 4 16 118

Totaal programma 5 0 806 806 491 175 30 110 806

6. Cultuur 6.1 Toekomstperspectief 0 79 79 48 17 3 11 79

6.2 Behoud erfgoed 0 39 39 24 9 1 5 39

6.3 Cultuureducatie 0 20 20 12 4 1 3 20

6.4 Toekomstbestendig Bibliotheekstelsel 0 20 20 12 4 1 3 20

Totaal programma 6 0 158 158 96 34 6 21 158

7. Kwaliteit Openbaar 7.1 Consultatie- en wetgevingstrajecten 20 256 277 156 56 10 35 256

Bestuur 7.2 Lerend netwerk en uitwisseling ‘best practices’ 27 197 224 120 43 7 27 197

7.3 Strategische kennisfunctie 63 197 260 120 43 7 27 197

7.4 Overheidsfinanciën 104 373 476 227 81 14 51 373

7.5 Vitale vereniging 159 229 388 139 50 9 31 229

7.6 Europa 256 631 886 384 137 24 86 631

7.7Interprovinciale Digitale Agenda 1.250 2.089 3.339 1.273 453 79 285 2.089

Totaal programma 7 1.879 3.972 5.850 2.419 862 150 541 3.972

8. Werkgeverszaken 8.1 CAO 199 197 396 120 43 7 27 197

8.2 Garantiebanen 0 0 0 0 0 0 0 0

8.3 Integriteit en rechtspositie bestuurders 0 65 65 40 14 2 9 65

8.4 Samenwerking 62 197 259 120 43 7 27 197

Totaal programma 8 261 459 720 280 100 17 63 459

9. Overig 9.1 Werkbudget 300 0 300 0 0 0 0 0

9.2 Stelpost L&P-compensatie 0 0 0 0 0 0 0 0

9.3 Informatiehuizen Natuur en Externe Veiligheid 2.301 0 2.301 0 0 0 0 0

9.4 Zeeland 6.700 0 6.700 0 0 0 0 0

Totaal programma 9 9.301 0 9.301 0 0 0 0 0

Totaal generaal 18.590 11.953 30.543 7.281 2.594 450 1.628 11.953

Bedragen x 1.000

Totaal toerekening lasten aan Beleidsopgaven

Specificatie Apparaatslasten

1



1 Voordracht 58-2020 Zienswijze PS NH Concept begroting 2021 IPO en B12 

2020 

1 

Provinciale Staten van Noord-Holland 

Haarlem, 9 november 2020 

Onderwerp: Zienswijze Provinciale Staten Noord-Holland op de programma begroting 2021 

van het IPO en BIJ12 

Kenmerk: 1345173/1508281 

Bijlagen: 

1. Aanbieding Programma begroting 2021

2. Concept Programma begroting IPO 2021

3. Concept Programma begroting BIJ12 2021

1. Inleiding

Op 21 september 2020 is door het IPO-bestuur de concept programma begroting 2021 van het 
IPO en de concept begroting 2021 van BIJ12 ter zienswijze aan de Provinciale Staten verstuurd. 
Zodat zij in staat worden gesteld om een zienswijze in te dienen. Deze zal tijdens de AV-
vergadering van 2 november 2020 worden behandeld. Aangezien de stukken op 21 september 
2020 verstuurd zijn is de eerst volgende vergadering waar PS een besluit kan nemen over de 
voorgestelde zienswijze de vergadering van 9 november 2020. Na afloop van de 
voorbereidende commissievergaderingen zal de voorlopige zienswijze worden gedeeld met het 
IPO onder voorbehoud van de vaststelling door PS.  

De concept programma begroting van het IPO voor 2021 is opgesteld aan de hand van een 
eerder ontwikkeld keuzemenu. Het keuzemenu is op 8 september besproken in de GS-
vergadering. De voorkeuren van de provincie zijn tijdens een tweedaagse van het IPO-bestuur 
kenbaar gemaakt aan het IPO. Op basis van de voorkeuren van alle provincies is er een integraal 
gewogen begroting opgesteld die volgens het IPO-bestuur aansluit en recht doet aan de diverse 
(beleids-)opgaven waar de twaalf provincies gezamenlijk voor staan. 
De bijdrage van de provincie Noord-Holland aan het IPO komt in 2021 uit op €1.329.743. Het 
aandeel is daarmee vastgesteld op 8,3%. Voor BIJ12 komt de bijdrage van Noord-Holland in 
2021 uit op €8.814.293. Het aandeel van de provincie Noord-Holland varieert per taak en komt 
uit op een gemiddelde van 7,8%. 

In het kader van o.a. de verwachte ontwikkelingen van Covid-19 in 2021 heeft het IPO besloten 
om het budget voor bijeenkomsten te beperken. Daarnaast is besloten om een aantal 
beleidsopgaves samen te voegen en het beschikbare budget te verminderen, ook zijn er een 
aantal beleidsopgave geschrapt. Zo is er gesneden in de budgetten voor de programma’s 
ROWW, Vitaal platteland en Cultuur en Erfgoed. Vanuit BIJ12 gaat er in het kader van de 
veranderde manier van werken door de Coronacrises opnieuw gekeken worden naar de 
huisvestingsproblematiek. 

Het IPO heeft het begrotingsproces sterk verbeterd de afgelopen jaren. Waar wij als provincie 
erg blij mee zijn. Wij staan dan ook achter nog verdere verbetering van dit proces. Ons inziens 
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2020 

2 

is het belangrijk dat AV-vergaderingen altijd na PS-vergaderingen worden gepland. Hierdoor 
wordt het mogelijk om een ordentelijk besluitvormingsproces te volgen. Zo hoeft de zienswijze 
niet onder voorbehoud naar het IPO te worden verzonden, zoals dit jaar het geval is.   

2. Zienswijze op de concept programma begroting van het IPO 2021 en de concept

begroting van BIJ12 voor 2021

De concept begrotingen 2021 voor het IPO en BIJ12 voldoen aan de verwachtingen van de 
provincie. Er wordt aan PS voorgesteld om geen inhoudelijke zienswijze in te dienen op de 
stukken. Wel attenderen wij het IPO op een extra verbeterslag in het begrotingsproces waarbij 
de AV-vergaderingen in het vervolg na een PS-vergadering worden gehouden, zodat er een 
ordentelijk besluitvormingsproces kan worden gevolgd. Zo wordt voorkomen dat PS de 
zienswijze vaststelt nadat deze is behandeld in de AV-vergadering.  

3. Voorstel

Wij stellen u voor te besluiten overeenkomstig het bijgaande ontwerpbesluit. 

Gedeputeerde Staten van Noord-Holland, 

dhr. A.Th.H. van Dijk, voorzitter 

mw. R.M. Bergkamp, provinciesecretaris 
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Ontwerpbesluit 

Nr.  58-2020

Provinciale Staten van Noord-Holland; 

gelezen de voordracht van Gedeputeerde Staten van 20 oktober 2020; 

besluiten: 

1. Geen inhoudelijke zienswijze in te dienen op de aangeboden begrotingsstukken van het
IPO en BIJ12.

2. Het IPO te verzoeken de AV-vergaderingen in het vervolg te plannen na de maandelijkse
PS-vergadering, zodat PS in staat wordt gesteld voorafgaand aan de vergadering de
zienswijze vast te stellen.

Haarlem, 16 november 2020 

Provinciale Staten voornoemd, 

 , voorzitter 

 , statengriffier 
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1 Advies EFB 26 oktober 2020 bij voordracht Voordracht 58 begroting IPO 2021 

Uw contactpersoon
M.C.A. de Zwart
AD/STG

Doorkiesnummer 023-514 3756
zwartm@noord-holland.nl

29 oktober 2020 1|3

Advies aan Provinciale Staten

T.b.v. Statenvergadering d.d. 9 november 2020
Commissie Economie, Financiën en Bestuur 
Datum commissievergadering 26 oktober 2020

Onderwerp: 
Voordracht 58  Statenvoordracht Begroting 2021 IPO & Bij12

De commissie Economie, Financiën en Bestuur stemt in meerderheid – met uitzondering van de SP- in met de  
IPO begroting. De PvdD wil de begroting wel inhoudelijk op de PS agenda agenderen om eventueel via moties 
zaken voor de toekomst mee te geven.
Voor de gemaakte opmerkingen over de voordracht zie hieronder het uittreksel uit het conceptverslag EFB 26
oktober 2020:

8.a Statenvoordracht Begroting 2021 IPO & Bij12
De voorzitter meldt dat mw. Er, lid AV IPO  aanwezig is om de discussie te volgen en eventuele vragen te 
beantwoorden. 

Mw. Er (GL) meldt dat het vanwege de P&C-cyclus van IPO niet mogelijk is om de begroting tijdig aan te 
leveren zodat PS hierover kan besluiten alvorens de begroting IPO definitief in de algemene vergadering 
wordt vastgesteld. Alle provincies hebben aandacht gevraagd voor dit knelpunt. De volgende keer zal IPO 
erop inzetten om dit probleem op te lossen. 

Dhr. Kanik (D66) vraagt of het mogelijk is om in 2021 de begroting IPO en BIJ12 wel tijdig aan te leveren, 
zodat PS deze kunnen beoordelen voordat de algemene vergadering hier definitief over besluit. Er wordt niet 
echt een keuze aangeboden in de beleidsterreinen in de begroting. Er worden vooral beschrijvingen gegeven 
van welke acties worden genomen en doelen worden niet concreet omschreven. Waarom is voor een 
negatieve benadering gekozen en niet voor een beleid met meer keuzemogelijkheden voor PS? Komt er 
halverwege 2021 een update van de stand van zaken van de beleidsterreinen? Cultuur is het ondergeschoven 
kindje van de begroting, terwijl deze zo hard is geraakt door corona. In IPO-verband wordt er niet veel aan 
gedaan, waardoor de indruk bestaat dat iedere provincie op zichzelf is aangewezen om aandacht bij het Rijk 
af te dwingen. Klopt deze indruk?

Dhr. Zoon (PvdD) vindt het met het oog op de bestrijding van schade door in het wild levende dieren goed dat 
Faunazaken versterking gaat geven aan het kennis- en expertisecentrum, mede als contragewicht tegen de 
FBE die wettelijk een andere rol heeft. BIJ12 geeft ook advies over niet dodelijke verjagingsmethoden, de PvdD 
verzoekt daarom de verplichting om bij verjaging ondersteunend afschot minimaal twee keer per week te 
moeten schieten, te verwijderen. BIJ12 heeft middelen beschikbaar om onderzoek te doen naar 
diervriendelijke verjagingsmethoden, maar in de begroting is dit budget gedeeld met de maatschappelijke 
adviesraad Faunaschade. Nog niet 2% van het bedrag wordt aan onderzoek besteed, dat toont een scheve 
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verhouding. Het EU Landbouwakkoord van afgelopen week betekent een verslechtering en slechts in 
samenwerking met IPO kan de transitie met EU-ondersteuning in de provincies verbeterd worden. PS moeten 
betrokken worden bij het nationaal strategisch plan voor een gemeenschappelijk landbouwbeleid dat 
uitgewerkt gaat worden door het IPO. 

Dhr. Zaal (GL) vindt het een hamerstuk. De volgende aandachtspunten worden meegegeven aan IPO omdat 
deze thema’s in alle provincies een rol spelen, namelijk ontwikkelingen in het OV door de afname van 
reizigersaantallen en inkomstenderving en minder aanbod van bussen en treinen. De procedures voor nieuwe 
OV-concessies lopen vast, omdat OV bedrijven niet durven in te schrijven vanwege de grote onzekerheden. 
Misschien kan een gecoördineerde inzet een kaalslag voorkomen. De digitale infrastructuur behoort nu tot de 
eerste levensbehoefte met het oog op de intensivering van het thuiswerken. Alle provincies ervaren gaten in 
de digitalisering, wellicht kan IPO ook hier waarde toevoegen.   

Mw. De Groot (SP) wil dat wordt afgezien van biobrandstoffen van houtige massa. Welke besparing levert dit 
op bij het IPO? Wat is de rol van het IPO als gemeenten en provincie ervoor kiezen allerlei projecten met een 
groot ruimtelijk beslag en grote inname van duurzame energie maar met geringe werkgelegenheid uit te 
voeren? Hierbij kan gedacht worden aan datacentra die meer werkgelegenheid en minder ruimtebeslag 
moeten gaan opleveren. De vrijetijdseconomie moet volledig anders ingericht worden, want hetgeen tot voor 
kort gebruikelijk en haalbaar was, zal niet meer gelden na corona. Voorgesteld wordt om een deel van de 
post Strategische Kennisfunctie of van de post Vitale Vereniging naar cultuur over te hevelen. Waarom wordt 
260.000 euro voor de Strategische Kennisfunctie gehandhaafd, terwijl juist sprake zou moeten zijn van een 
heroverweging met het oog op de gevolgen van corona? De begroting is in een oogopslag duidelijk en de 
begroting BIJ12 is al in december vastgesteld. Daar kan niets meer aan veranderd worden. 

Gedeputeerde Stigter antwoordt dat de IPO-begroting al door het college én door het IPO- bestuur is 
vastgesteld. Hij zal daarom wederom het signaal meegeven om er in het vervolg voor te zorgen dat er een 
goed proces wordt doorlopen zodat PS hierover kunnen spreken voordat de begroting wordt vastgesteld in de 
algemene vergadering. Biomassa maakt geen onderdeel uit van de IPO-begroting, dat geldt ook voor de 
datacenters. De opmerkingen van de PvdD worden meegegeven aan de verantwoordelijke gedeputeerde. 

Mw. Er (GL) zal de inhoudelijke opmerkingen van de commissie meenemen naar de algemene vergadering. 
Wanneer de begroting niet wordt goedgekeurd, dan ontstaat er een impasse. Wel zal worden benadrukt dat 
de begroting de volgende keer op tijd moet worden aangeboden, om te voorkomen dat de begroting niet kan 
worden goedgekeurd door de provincies. 

Dhr. Kanik (D66) begrijpt deze uitleg, D66 had niet het voornemen om de begroting niet goed te keuren. De 
twee gestelde vragen zijn nog niet beantwoord. 

Mw. De Groot (SP) keurt de begroting niet goed, omdat men niet kan instemmen met het lage budget voor 
cultuur dat zou kunnen worden aangevuld vanuit de post Strategische Kennisfunctie of vanuit de post Vitale 
Vereniging. 

Dhr. Zoon (PvdD) vraagt zich af welke sturing kan worden meegegeven voor de uitvoering. Hij verzoekt dit te 
bespreken in de PS-vergadering, zodat er eventueel moties kunnen worden ingediend. De PvdD stemt in met 
de begroting.



3 | 3  | Advies aan PS

Mw. Er (GL) neemt alle opmerkingen van de commissie mee naar de algemene vergadering van het IPO, 
hoewel zij niet alle vragen inhoudelijk kan beantwoorden. De algemene vergadering keurt de begroting wel of 
niet goed maar veel zaken lopen via het bestuur. Voor het inhoudelijke deel is gedeputeerde Stigter 
verantwoordelijk. Zij zal in de algemene vergadering melden dat Noord-Holland in meerderheid (muv de SP) 
instemt met de begroting. 

Gedeputeerde Stigter is namens het college af en toe best kritisch op het IPO, maar uiteindelijk kunnen de 
gestelde prioriteiten in de begroting wel ondersteund worden. Ten aanzien van cultuur is gemeld dat er veel 
activiteiten plaatsvinden op provinciaal niveau, maar interprovinciaal is dat minder vanwege het ontbreken 
van samenwerking tussen de provincies. Het budget voor cultuur is echt minimaal en dient niet verlaagd te 
worden. Digitalisering is een belangrijk thema in de interprovinciale samenwerking, mede met het oog op de 
grote gezamenlijke inkoopkracht van alle provincies en het bewaken van de privacywetgeving. In IPO-verband 
is een ambitiedocument vastgesteld, de IDA, de Interprovinciale Digitalisering Agenda. De financiële 
doorvertaling komt op een ander moment terug. De IPO-raakvlakken in de verschillende portefeuilles zijn een 
thema om aan de orde te stellen bij de inhoudelijke discussie met PS. Alle opmerkingen van de provincies 
kunnen worden ingebracht in de algemene vergadering, maar worden niet gewogen. 

Het CDA, FvD, PvdA vinden het een hamerstuk. 

De voorzitter constateert dat de voordracht als bespreekstuk wordt doorgeleid naar PS gezien het voornemen 
van de PvdD om wellicht een motie in te dienen. En het niet instemmen met de begroting door de SP. 
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1. Opening, mededelingen, agenda en verslag

a. Mondelinge mededelingen en vaststellen agenda AV 2 november 2020

De heer Bovens heet iedereen welkom en geeft aan afmeldingen te hebben ontvangen van de heer 
Smits (Dr), de heer Bart (Ut), de heer Thewissen (Li) en mevrouw Duursma (Gl). De heer Bovens 
heet mevrouw Vrielink welkom die de heer Bart tijdens deze vergadering vervangt. 

De heer Bovens heet de heer Beukering welkom als nieuw AV-leden namens de provincie Zuid-
Holland. De heer Beukering zal mevrouw Kasbergen vervangen. De heer Bart (Ut) en de heer Ransijn 
(Fl) hebben aangegeven dat zij na deze vergadering ook vervangen zullen worden. De heer Bovens 
dankt hen voor de werkzaamheden als AV-lid van het IPO.

De heer Bovens geeft aan dat er binnen de afgelopen 1,5 jaar relatief veel wisselingen zijn binnen de 
AV en vraagt aandacht voor de continuïteit. De heer Bovens dankt de heer Kalk (Griffie Flevoland) 
voor het faciliteren van het vooroverleg. Er is tijdens de vorige AV-vergaderingen afgesproken dat de 
vooroverleggen zullen worden ondersteund door de griffies, en de heer Bovens benadrukt nogmaals 
dit een welkome ontwikkeling te vinden. 

De heer Bovens geeft aan dat er een save-the-date verstuurd is naar de Statenleden over het IPO-
jaarcongres wat volgend jaar in oktober georganiseerd gaat worden in Tilburg. De heer Bovens geeft 
aan dat er opnieuw aan de AV-leden gevraagd zal worden om ideeën aan het programma te leveren. 
Zij zullen hierover in het voorjaar benaderd worden. 

De heer Bovens meldt dat de nieuwe interim-directeur de heer De Baas ook aanwezig is in deze 
vergadering. De heer Meijdam is waarnemend burgemeester van de gemeente Lelystad geworden. 
De heer Bovens geeft aan dat het IPO-bureau op dit moment bezig is met de voorbereiding van een 
procedure voor een nieuwe directeur voor het IPO en tijdens de volgende IPO-bestuursvergadering 
zal er een profiel worden vastgesteld. De heer Bovens roept de AV leden op om suggesties over het 
nieuwe profiel van de IPO-directeur te melden aan mevrouw Menninga (hmenninga@ipo.nl). Deze 
suggesties kunnen dan worden meegenomen naar de IPO-bestuursvergadering. 

Algemene Vergadering

Op 2 november 2020
Agendapunt 1a

Conceptverslag
Betreft Algemene Vergadering
Vergaderdatum en -tijd 2 november 2020, 18:00 uur – 20:00 uur 
Locatie Via Teams 
Deelnemers

IPO-Bureau

Theo Bovens (Li), voorzitter, Cees Bijl (Dr), penningmeester
Robert Pestman en Melissa van Hoorn–Van Dullemen (Gr), Franco Achtien en Gert-Jan
Ransijn  (Fl), Suzanne Vrielink en Marianne de Widt (Ut), Ayse Er en Gideon Everduim(NH),
Yvonne Koolhaas-Giesberts en Kees Slingerland (Ov), Bart Megens en Marcel Thewissen
(Li), Hagar Roijackers en Hermen Vreugdenhil (NB), Luuk
van der Veer (Gl), Harold van de Velde en Rinus van ’t Westeinde (Zl),
Charda Kuipers en Bea Bijlsma (Fr); Toine Beukering en Moniek van Sandick (ZH)
Jan Herman de Baas, Hester Menninga, Michel Schoemaker 
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Koolhaas-Giesberts (Ov), Marcel Thewissen (Li), Janet Duursma (Gl) 
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De heer Bovens vervolgt dat er op 28 september een succesvolle informele bijeenkomst is 
georganiseerd voor de leden van de Algemene Vergadering. Bij deze bijeenkomst waren maar liefst 
16 AV-leden aanwezig en 4 Statengriffiers. Tijdens deze bijeenkomst is er een klankbordgroep 
opgericht die bestaat uit mevrouw Van Hoorn, de heer Thewissen en mevrouw Van Sandick. Deze 
groep zal bezien welke rode draden gevonden kunnen worden in de verschillende werkwijzen op de 
provinciehuizen in de voorbereidingen op de AV-vergaderingen. De heer Bovens geeft aan dat dit erg 
op prijs wordt gesteld, met name omdat zij alle drie nieuwe AV-leden zijn in deze periode. De heer 
Bovens geeft aan dat het eerste overleg de komende maanden gaat plaatsvinden en er tijdens de AV 
in maart een eerste voorstel uit deze klankbordgroep zal komen. 

De heer Bovens geeft aan vernomen te hebben dat er in Groningen het initiatief is genomen om een 
IPO-dag te organiseren voor de Statenleden. De heer Bovens benadrukt dat indien andere provincies 
dit ook graag zouden willen organiseren, er contact opgenomen kan worden met het IPO-bureau 
voor een eventuele bijdrage of betrokkenheid. De heer Van de Velde roept als voorzitter van 
Statenlid.nu op ook Statenlid.nu te betrekken bij de inhoud van een dag voor de Statenleden in de 
provincies. De heer Bovens geeft aan dat het goed is om Statenlid.nu op inhoud hierbij te betrekken 
en zij dan wellicht ook kunnen vermelden wat Statenlid.nu voor Statenleden kan betekenen.

Mevrouw Van Sandick meldt dat de stand van zaken van de toezeggingen niet bij de stukken zat, 
ondanks dat dit een vast agendapunt is. De heer Bovens geeft aan dat de bijgewerkte stand van 
zaken zal worden meegezonden met het verslag en inderdaad als vast agendapunt op de agenda 
voor 17 november zal staan. 

b. Vaststelling verslag AV 30 juni 2020 

De heer Van der Veer geeft aan dat de vraag die hij heeft gesteld over de reisvergoeding over de 
fietsvergoeding specifiek gaat. Het verslag wordt met deze wijziging vastgesteld. 

2. Bespreekpunten
 

a. Begroting IPO 2021 

Kern van het onderwerp

Sinds het voorjaar 2020 heeft het IPO-bestuur zich ingezet voor een nieuwe P&C cyclus. De leden van de 
Algemene Vergadering (AV) zijn daarover in vergaderingen/bijeenkomsten van de AV, en via de AV-nieuwsbrief 
geïnformeerd. Tevens zijn een aantal leden, verenigd in een klankbordgroep, gedurende het traject geraadpleegd 
door de penningmeester van de gezamenlijke provincies, de heer Bijl. De verslagen van deze gesprekken zijn 
tevens gedeeld via de nieuwsbrieven van mei en van september. 

De nieuwe opzet van de “Begroting 2021 in één oogopslag” is gerealiseerd door een bestuurlijke commissie uit 
het IPO-bestuur. Eind augustus heeft het voltallig IPO-bestuur steun uitgesproken voor de nieuwe opzet. Voorts 
heeft in een tweedaagse op 9-10 september, na bespreking van de voorstellen in de colleges van GS, de integrale 
weging plaatsgevonden in het IPO-bestuur. Aan het einde van die beraadslagingen is de begroting vastgesteld en 
besloten deze – conform statuten – ter goedkeuring voor te leggen aan de AV. 
 
IPO-bestuurslid mevrouw Poepjes heeft namen GS Fryslân aangegeven niet te kunnen instemmen met de 
begroting. Gelet op de gedane heroverwegingen, scherpe keuzes, inclusief afspraken rondom het bezien van 
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mogelijke horizonbepalingen, welke hebben geleid tot een bijstelling van de begroting, is door GS Fryslân 
besloten – in lijn met de collega GS-en - deze begroting in proces te brengen.   
 
De begroting in één oogopslag kent 59 beleidsopgaven. Per opgave is in beeld gebracht wat de voorziene 
resultaten zijn, welk risico bestaat indien deze resultaten niet gerealiseerd worden en welke kosten eraan 
verbonden zijn. 
 
Het bestuur heeft besloten dat alle opgaven volgend jaar:
- ter voorbereiding op de meerjarenraming in de adviescommissies besproken worden;
- daarbij gekeken wordt naar het opnemen van een horizon-bepaling;
 
Het bestuur heeft besloten voor 2021 een aantal beleidsopgaven te schrappen en er is zeer fors gesneden in de 
programmakosten, een aantal opgaves worden gecombineerd inclusief een verminderd budget, en – met de 
verwachting rondom covid-19 – is voor 2021 fors gesneden in het budget voor bijeenkomsten. 
 
Tevens heeft het bestuur besloten de kassiersbegroting integraal op te nemen in de begroting (dit verklaart in 
algemene zin de verhoging); daarbij is naar de toekomst afgesproken dat een zich actueel voordoende opgave 
voor het dan lopende jaar gefinancieerd kan worden met de kassiersfunctie, maar bij een langer lopende opgave 
deze na één jaar, opgenomen dient te worden in de begroting. 

Voorstel/gevraagd besluit AV
Aan de leden van de Algemene Vergadering wordt gevraagd om de Programmabegroting IPO 2021 goed te 
keuren waarbij de uitgaven van IPO Den Haag worden vastgesteld op € 16.021.000,-.

De heer Bovens licht toe dat deze AV-vergadering in overleg met de AV was uitgesteld omdat er door 
het IPO-bestuur besloten was om de begroting helemaal opnieuw en zero-based op te bouwen en er 
op deze manier ruim voldoende tijd was voor de AV leden om de begroting te bespreken in de eigen 
Staten. De begroting is dit jaar opgebouwd in taakvelden en producten. Dit heeft geleid tot een 
gesprek in het IPO-bestuur waar alle producten zijn doorgelopen en bezuinigingen zijn doorgevoerd. 
Er zijn vier AV-leden betrokken geweest bij het proces van de nieuwe begrotingsopbouw via de 
klankbordgroep. Het besluit wat u nu voorligt gaat over de totale begroting van zowel IPO Den Haag 
als de kassiersfunctie, dit komt neer op opgeteld ongeveer 30 miljoen. Het BIJ12 gedeelte is 
daarnaast ongeveer 52 miljoen. De heer Bovens licht toe dat het de bevoegdheid van de leden van 
de AV is om te kijken of dit geld op de juiste manier wordt uitgegeven. Tijdens de behandeling van 
de jaarrekening is het vervolgens de bevoegdheid van de AV leden om te controleren of het geld 
volgens begroot is besteed. 

Er zijn twee technische briefings georganiseerd waarbij extra informatie is gedeeld over de nieuwe 
begrotingsopzet. De AV-leden was tevens de mogelijkheid gegeven technische vragen te stellen aan 
het IPO-bureau en afgelopen donderdag zijn nog online vragen gesteld door de AV-leden, die door 
het IPO-bureau beantwoord zijn.  

Mevrouw De Widt geeft aan dat er een vooroverleg is geweest met de leden van de AV en dat er nog 
enkele technische vragen zijn. Mevrouw De Widt verzoekt om nog een schriftelijke ronde waarbij 
technische vragen worden ingeleverd en of deze dan schriftelijk beantwoord kunnen worden. De heer 
Bovens geeft aan dat dit gefaciliteerd kan worden. De heer Bovens geeft het woord aan de 
penningmeester de heer Bijl. 

De heer Bijl bedankt de heer Bovens voor de inleiding. De heer Bijl vervolgt dat er inderdaad met 
een intensief proces vanaf ‘nul’ gekeken is naar de noodzaak van het product. De heer Bijl geeft aan 
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dat hij durft te zeggen dat er al jaren niet zo intensief gesproken is in de colleges van GS over de 
IPO-begroting. Er moet op dit moment nog samen met de ambtelijke en bestuurlijke commissies 
gekeken worden naar hoe de producten op de lange termijn kunnen worden gezien. Er kan op deze 
manier een meerjarenraming met een behoorlijke verdieping gemaakt worden. Er is besproken met 
de AV klankbordgroep dat het proces van de nieuwe begroting volgens een tweetrapsraket 
plaatsvindt. De heer Bijl geeft aan dat de meerjarenraming nu niet aan de leden van de AV wordt 
voorgelegd en dat er dan ook alleen besloten zal worden over de begroting van IPO Den Haag, de 
kassiersfunctie en de begroting van BIJ12. Daarnaast geeft de heer Bijl als toelichting dat de 
kassiersfunctie kritisch bekeken is, gebaseerd op besluiten die de Colleges en de Staten hebben 
genomen en die vertaald worden in een verzoek aan het IPO-bureau. Wanneer iets jarenlang 
terugkomt via de kassiersfunctie dan hoort de post in de IPO-begroting. Er is daarom gekeken naar 
hoe de kassiersfunctie integraal ingebouwd kan worden in de IPO-begroting. De heer Bijl wil zijn 
dank uitspreken naar de klankbordgroep. Hij licht toe dat er tijdens de zomervakantie is doorgewerkt 
aan de nieuwe begrotingsopzet ook door de klankbordgroep. De heer Bijl benadrukt dat hij veel 
steun heeft ondervonden aan de input van de klankbordgroep, omdat zij hebben meegedacht en 
opmerkingen hebben geplaatst. Het besluit over de goedkeuring van de begroting moet uiteindelijk 
genomen worden door de gehele AV. De heer Bijl sluit af met het feit dat er nu een nieuwe opzet 
voor de begroting is en er een mooie stap gemaakt is. 

De heer Slingerland geeft zijn complimenten aan de penningmeester en de klankbordgroep voor het 
resultaat dat is bereikt. Hij vindt dat er een slag is gemaakt in de leesbaarheid en dat de kerntaken 
goed zijn aangegeven. De heer Slingerland geeft aan dat hij vindt dit de goede kant op gaat.

De heer Bovens stelt voor om een vragenronde langs de leden van de AV per provincie te doen. 

Mevrouw Van Hoorn heeft geen vragen. De heer Pestman verzoekt om meer inzicht in de 
kassiersfunctie en vraagt daarnaast of het geld dat niet besteed wordt direct teruggestort kan 
worden naar de provincies met het oog op de coronacrisis. 

De heer Bijl zegt toe dat het inzicht in de kassiersfunctie gegeven kan worden aan de hand van een 
toelichtende notitie. De heer Bijl licht toe dat er bijvoorbeeld besloten is om de provincie Zeeland via 
de kassiersfunctie tegemoet te komen door de weeffout in het provinciefonds. Daarnaast geeft de 
heer Bijl aan dat geld wat niet besteed wordt – ook conform afspraak met de AV - altijd direct terug 
gaat naar de provincies. 

Mevrouw Kuipers geeft aan dat er vanuit Fryslân geen vragen zijn. 

De AV leden van de provincie Drenthe zijn niet aanwezig. 

De heer Slingerland heeft geen verdere opmerkingen of vragen vanuit Overijssel. 

Mevrouw Roijackers heeft een vraag over de opmerking die zojuist is gemaakt door de heer Bijl over 
de weeffout in het provinciefonds en vraagt om toelichting. 

De heer Bijl licht toe dat bij bepaling van de uitkering van het provinciefonds rekening wordt 
gehouden met onder andere eigen vermogen en dividend. Bij de vaststelling daarvan is de provincie 
Zeeland niet goed meegenomen. Een herijking van het provinciefonds kost veel tijd en er is daarom 
gekozen voor een bijdrage vanuit de elf andere provincies via de kassiersfunctie. Hierover is besloten 
in de colleges van GS. 

De heer Van der Veer heeft geen vragen vanuit de provincie Gelderland. Hij geeft aan dat hij het erg 
verhelderend vindt dat de kosten naar de programma’s worden toegerekend. 
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Mevrouw De Widt heeft geen vragen vanuit de provincie Utrecht en wil haar complimenten 
uitspreken. Ze geeft aan dat ze de nieuwe begrotingsopzet een verademing vindt en erg 
overzichtelijk. Mevrouw De Widt zegt dat ze daarnaast erg tevreden is over de informatievoorziening 
vanuit het IPO-bureau over hoe de nieuwe begroting tot stand is gekomen. 

De heer Achtien heeft geen vragen vanuit de provincie Flevoland en sluit zich aan bij de 
complimenten die zijn gegeven. De heer Achtien verzoekt om het laten aansluiten van de nieuwe 
P&C cyclus bij de P&C cyclus in de provincies. Hij geeft aan dat dat deze keer relatief goed is gegaan 
maar dit een punt is dat aandacht verdient. 

Mevrouw Er heeft enkele vragen vanuit de provincie Noord-Holland. Haar eerste vraag is of er meer 
aandacht aan de ontwikkelingen in het OV geschonken kan worden vanwege de afname van de 
reizigersaantallen door corona. Haar tweede vraag gaat over thuiswerken en of er meer aandacht 
geschonken kan worden aan de digitale infrastructuur. Mevrouw Er geeft daarnaast aan dat het 
budget voor cultuur erg laag is en of hier niet meer budget voor mogelijk is. Ze vraagt daarnaast een 
verklaring voor de hoogte van dit budget. 

De heer Bovens geeft aan dat op het gebied van OV het IPO-bureau heeft deelgenomen aan de 
onderhandelingen met het kabinet over de compensatie voor de OV bedrijven. Hier zijn de provincies 
goed uitgekomen. De heer Bovens geeft aan dat er op dit moment alweer wordt gelobbyd en in 
overleg wordt getreden met het kabinet over het jaar 2021. De heer Bovens vervolgt dat er een 
grote ambitie is geformuleerd voor de digitale infrastructuur die terug te vinden is in de 
kassiersfunctie onder het programma IDA (Interprovinciale Digitale Agenda). De heer Bovens geeft 
aan dat er een ambitie is om een flinke slag te maken op de digitale infrastructuur van Nederland en 
de producten die de overheid kan aanbieden via de digitale infrastructuur. De heer Bovens geeft voor 
de vraag over cultuur het woord aan de heer Bijl. 

De heer Bijl geeft aan dat Cultuur van oudsher een klein onderdeel in de IPO-begroting bevat. De 
BAC Cultuur bestaat ook nog maar sinds een paar jaar. De heer Bijl benadrukt dat wanneer u wilt 
dat er meer inzet op dit onderwerp gepleegd wordt via het IPO-bureau u daar de eigen GS’en op 
aanspreekt. Er is daarnaast binnen de twaalf provincies een verschil in betrokkenheid van provincies 
bij cultuur. Dit zou een verklaring kunnen zijn voor het relatief kleinere bedrag voor cultuur in de 
IPO-begroting. De heer Bijl benadrukt nogmaals dat als er provincies zijn die vinden dat het IPO-
bureau meer op het gebied van cultuur moet doen, dit bij de eigen gedeputeerde cultuur aangekaart 
kan worden.

Mevrouw Er bedankt de heer Bijl en de heer Bovens voor de duidelijke antwoorden. Ze vraagt of ze 
goed begrijpt dat er door het IPO wel erkent wordt dat er eventueel meer ruimte is voor 
samenwerking op het gebied van cultuur. 

De heer Bijl geeft aan dat dit een afweging is die door de provincies gezamenlijk gemaakt moet 
worden en gevoed zou moeten worden vanuit de BAC Cultuur. 

De heer Beukering sluit zich aan bij de complimenten die zijn gegeven. De heer Beukering wil 
voorstellen om over een jaar de kassiersfunctie te evalueren. 

De heer Bovens geeft aan dat de kassiersfunctie bedoelt is voor de tijdelijke kosten. De heer Bovens 
stelt voor bij de notitie die is toegezegd door de heer Bijl bij een aantal hoofdpunten aan te geven 
wat de horizonbepaling van die kassiersposten is. 

De heer Van ’t Westeinde heeft deelgenomen aan de klankbordgroep en geeft aan dat hij blij is dat 
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het IPO-bestuur de opmerkingen en suggesties die zijn gegeven hebben meegenomen en verwerkt in 
de nieuwe IPO-begroting. Hij geeft aan dat hij begrijp dat door de zero-based opzet het lastig is om 
de begroting voor 2021 te vergelijken met voorgaande jaren. De heer Van ’t Westeinde vraagt 
aandacht voor de hoogte van de overheadskosten. De heer Van de Velde vult aan met een verzoek 
om zo snel mogelijk te komen met de meerjarenraming. Daarnaast vraagt de heer Van de Velde 
aandacht voor het effect van alles wat we doen als vereniging. 

De heer Bijl geeft aan dat de wens bestaat om de meerjarenraming zo snel mogelijk klaar te hebben. 
Echter benadrukt de heer Bijl dat de kwaliteit voorop staat en dat de meerjarenraming moet 
aansluiten bij de thematiek die we nu hanteren. De heer Bijl geeft aan dat al begonnen is met ‘door 
de oogharen heen kijken’ naar de producten die nu in de begroting zitten. Hij geeft aan dat er een 
paar posten aan komen die naar verwachting kunnen verdwijnen na 2021. Wanneer de begroting 
voor 2021 vandaag wordt goedgekeurd dan is de basis vastgelegd voor het verdere proces van de 
meerjarenraming die daarop wordt gebaseerd. De heer Bijl bedankt de heer Van de Velde over de 
suggestie van het in beter in kaart brengen van de effecten. De heer Bijl neemt deze suggestie mee. 
De opmerking over de overheadskosten zal in de verdere uitwerking worden meegenomen. 

Mevrouw Van Sandick geeft aan dat zij begreep dat dit een vragenronde was. Ze vraagt of er nog 
een volgende ronde komt waar een inbreng geleverd kan worden. De heer Bovens zegt toe dat 
mevrouw Van Sandick nog de kans krijgt om haar inbreng te geven. 

De heer Pestman vraagt aandacht voor de hoogte van de overheadskosten en benadrukt dat er 
voorzichtig omgegaan moet worden met het geld van de burgers.  

De heer Bijl onderschrijft dat er voorzichtig omgegaan moet worden met overheidsgeld. 

Mevrouw Roijackers sluit zich aan bij de complimenten die zijn gewisseld. Ze geeft aan dat haar 
Staten blij zijn met de toegenomen transparantie, tijdigheid en goede communicatie. Mevrouw 
Roijackers geeft aan dat de begroting goed in elkaar zit en goed begrijpelijk is. Er is ook 
tevredenheid over het terugdringen van de uitdijende begroting en het feit dat de stofkam door de 
begroting is gegaan. Mevrouw Roijackers vraagt naar de mogelijkheid om als vereniging samen op te 
trekken in zaken die onevenwichtigheid hebben in hoe ze regionaal uitpakken, in dit geval specifiek 
cultuur. Daarnaast wil mevrouw Roijackers wat inhoudelijke accenten meegeven, allereerst voor de 
onderwerpen ondermijning en veiligheid. Deze onderwerpen vallen onder de BAC MTH en KOB en 
mevrouw Roijackers vraagt of dit ook nog eigenstandig geagendeerd kan worden in de 
vergaderingen van het IPO-bestuur. Vervolgens vraagt mevrouw Roijackers aandacht voor het thema 
Klimaat en Energie, waar de wens vanuit Noord-Brabant bestaat om budgetneutraal innovaties te 
blijven delen om voorlopers te belonen, draagvlak te vinden en versnelling te realiseren. Anderzijds 
de vraag of onderzoek naar kernenergie ook in IPO-verband kan worden gedaan. Tot slot de wens 
om de goede kennisuitwisseling vol te blijven houden in 2021, zeker nu er spannende dingen gaande 
zijn rondom bijvoorbeeld de NOVI. 

De heer Bovens licht toe dat onderwerpen die door het IPO-bureau worden behandeld voortkomen 
uit de wens vanuit de GS. Het streven is er om per kerntaak, ook wanneer er onderlinge verschillen 
zijn per provincie, tot één IPO-standpunt gekomen worden. Soms is echter de conclusie ‘we agree to 
disagree’, er is geen wet dat er overal unanimiteit moet zijn. We zijn autonome provincies die in een 
vereniging samen werken. De voorzitters van de BAC KOB en MTH nemen allebei deel aan de 
bestuursvergadering. De heer Bovens geeft aan dat zij de opmerking over ondermijning en veiligheid 
zullen noteren. De heer Bovens geeft aan dat er veel aandacht is voor de onderwerpen Klimaat en 
Energie. Wat betreft de kennisuitwisseling is er wat betreft de Staten juist geïntensiveerd in deze 
begroting. Het uitwisselen van kennis tussen de provincies is een kerntaak van het IPO-bureau. 



Pagina 7 van 11

Conceptverslag

Algemene Vergadering

Vergaderdatum en -tijd: 2 november 2020, 18:00 uur – 20:00 uur
Locatie: Via Teams

Zeker richting de kabinetsformatie, waarbij bezien wordt of er een kabinetsaanbod wordt gedaan, 
worden de provincies op de juiste wijze in het staatsbestel een plek gegeven.   

De heer Megens meldt dat er geen vragen over de begroting zijn vanuit de provincie Limburg. 

Mevrouw Van Sandick wil graag haar inbreng doen omdat zij graag een reactie daarop wil. Mevrouw 
Van Sandick wil graag het IPO-bureau bedanken voor het toesturen van de extra stukken naar 
aanleiding van haar verzoek tijdens de informele bijeenkomst. Mevrouw Van Sandick vraagt waarom 
het Nationaal Wolvenplan een zaak is voor het IPO-bureau. Mevrouw Van Sandick verzoekt daarom 
duidelijk aan te geven in de begroting waarom een onderwerp door het IPO-bureau wordt opgepakt. 
Vervolgens vraagt mevrouw Van Sandick of er wordt overwogen om meer focus aan te brengen in de 
59 beleidsopgaven verdeeld over 9 terreinen. Tot slot wil mevrouw Van Sandick namens de Staten 
van Zuid-Holland nog meegeven dat zij het vreemd vinden dat de consequenties van corona niet zijn 
verwerkt in deze begroting. De Taskforce Herstel Regionale Economie speelt daarbij mogelijk een 
belangrijke rol. Mevrouw Van Sandick vraagt of de personele inzet voldoende uitgebreid is of kan 
worden. Tot slot vraagt mevrouw Van Sandick of de gelden die niet worden uitgegeven kunnen 
terugvloeien naar de eigen kas en benadrukt dat zij hier bij de jaarrekening extra kritisch op zullen 
zijn. 

De heer Bovens geeft aan dat welke onderwerpen wel of niet worden opgepakt door het IPO-bureau 
wordt besloten in het IPO-bestuur en uiteindelijk dus door de gezamenlijke provincies. Overal waar 
de indruk is om het goedkoper samen te doen in plaats van apart, zal dit vanwege efficiency 
voordelen samen worden opgepakt. In KOMPAS2020 is uitgesproken dat het IPO zich voornamelijk 
bezighoudt met de kerntaken van de provincie, dat is ook terug te zien in deze begroting.  Er komt 
wellicht een nieuwe kerntakendiscussie waarbij de Staten ook inbreng kunnen hebben. De heer 
Bovens vervolgt dat er wellicht meer rekening is gehouden met Corona dan in eerste instantie lijkt. 
Het Herstelplan en de ondersteuning daarvan zit in de begroting, maar ook alle inzet van de 
bestuurders om schade vergoed te krijgen door het Rijk, bijvoorbeeld de effecten op mobiliteit, de 
effecten op energietransitie, zitten in de thema’s gebakken. De heer Bovens geeft aan dat, met de 
kennis van nu, er inderdaad een duidend hoofdstuk over corona aan de begroting toegevoegd had 
kunnen worden. De heer Bovens vervolgt dat er ook bezuinigd is op kosten voor fysiek vergaderen 
met elkaar. 

Mevrouw Van Sandick vraagt wat er verwacht kan worden van de Taskforce Herstel Regionale 
Economie. 

De heer Bovens geeft aan dat herstelplan goed is ontvangen door het Kabinet, de VNG en de UVW. 
De uitwerking en de combinatie met een Groeifonds en de Europese middelen worden gemaakt. De 
heer Bovens geeft aan dat de BAC Regionale Economie deze kar trekt. De heer Bovens geeft het 
woord aan de heer De Baas over de laatste stand van zaken. 

De heer De Baas geeft aan dat er een stijging is van 3 fte naar 4,5 fte bij het IPO-bureau en de inzet 
die daarop gepleegd wordt. De heer De Baas geeft aan dat het hem opvalt hoe er hier samen met de 
andere koepels in wordt opgetrokken. De heer De Baas geeft aan dat dit zeer voortvarend wordt 
opgepakt en dat hier zeker inzet op wordt gepleegd. 

De heer Achtien heeft een vraag over de inspanning op het gebied van corona. De heer Achtien wil 
de suggestie doen om de inspanningen van het IPO-bureau op het gebied van corona duidelijker te 
maken. 
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De heer Bovens stelt voor om hierover een artikel in de AV nieuwsbrief op te nemen. De heer De 
Baas geeft aan dat dit geen enkel probleem is. 

De heer Bovens dankt de heer Achtien voor deze suggestie. 

De heer Bovens stelt voor het rondje nogmaals langs te gaan voor inbreng en het uitbrengen van de 
stem voor de IPO-begroting en de kassiersfunctie.  

Mevrouw Van Hoorn wil graag haar complimenten uitspreken voor het heldere en overzichtelijke 
document waar grote stappen in voorwaarts zijn gemaakt. Mevrouw Van Hoorn vraagt wat de 
mogelijkheden zijn om het benoemde efficiency voordeel inzichtelijk te maken. Mevrouw Van Hoorn 
geeft aan dat Groningen instemt met de begroting. 

De heer Bovens zegt toe dat de inzichtelijkheid door de nieuwe manier van begroten beter zal 
worden. De heer Bovens geeft aan dat er wat betreft efficiency niet altijd rechtstreeks zichtbaar is in 
de gelden die door de provincies worden ingezet. 

Mevrouw Kuipers sluit zich aan bij de positieve woorden. Mevrouw Kuipers geeft zij zich ook kunnen 
vinden in wat er door het College GS van Fryslân is ingebracht over de begroting, maar mevrouw 
Kuipers geeft ook aan dat er al veel stappen zijn gezet en dat zij er vertrouwen in hebben dat deze 
lijn wordt doorgezet. De provincie Fryslân stemt ook in met de IPO begroting.

De heer Slingerland geeft aan dat zij kunnen instemmen met de begroting en dat zij de 
meerjarenbegroting hopen te ontvangen. 

De heer Van der Veer geeft aan dat Gelderland instemt met de begroting. Daarnaast vraagt de heer 
Van der Veer, met het oog op de discussie over de kerntaken, aandacht om alleen onderwerpen in 
een programma samen te voegen die nauw met elkaar samenhangen. De heer Bovens neemt kennis 
van dit verzoek. 

Mevrouw De Widt geeft aan dat zij blij is dat er kritisch gekeken is naar de groei van de begroting 
van de afgelopen jaren. Zij stemt namens de provincie Utrecht in met de begroting. 

Mevrouw Er stemt namens Noord-Holland in met de begroting. 

Mevrouw Van Sandick stemt namens Zuid-Holland in met de begroting. Zij dankt de heer Bovens 
voor de ruime beantwoording van haar vragen. Mevrouw Van Sandick vind het goed dat er een meer 
inzicht in de kassiersfunctie gegeven gaat worden en steunt de opmerking die gemaakt is door de 
heer Van de Velde over de overheadskosten. Tot slot wil mevrouw Van Sandick de suggestie doen 
om op tijd te beginnen met de kerntakendiscussie zodat de provincies betrokken kunnen worden. 

De heer Van de Velde bedankt de medewerkers van het IPO-bureau voor de interactie van de 
afgelopen weken. De heer Van de Velde geeft aan dat de provincie Zeeland, met de inachtneming 
van de drie punten die voorheen zijn genoemd, kan instemmen met de begroting. 

Mevrouw Roijackers stemt namens de provincie Noord-Brabant in met de begroting. Mevrouw 
Roijackers geeft aan de meerjarenbegroting zo snel mogelijk te mogen ontvangen. 

De heer Megens stemt namens de provincie Limburg in met de begroting.

De heer Bovens benadrukt dat we graag willen doorgaan op de weg die we zijn ingeslagen. De heer 
Bovens geeft het woord aan de heer Bijl. 
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De heer Bijl bedankt de leden van de AV voor het vertrouwen. De heer Bijl dankt daarnaast 
medewerkers van het IPO-bureau en de klankbordgroep voor hun bijdrage in het voortraject.  

De leden van de AV keuren de IPO-begroting en de kassiersfunctie goed. 

b. Begroting BIJ12 2021 

Kern van het onderwerp
Het Jaarplan 2021 van BIJ12 inclusief begroting is gebaseerd op de bestuurlijke afspraken die zijn gemaakt voor 
de uitvoering van de structurele taken van BIJ12. In het voortraject is de begroting besproken met de ambtelijke 
portefeuillehouders van BIJ12 en is advies gevraagd van de AAC’s VP, Financiën, ROWW en MTH. Het IPO-bestuur 
heeft op 9-10 september de begroting van uitvoeringsorganisatie BIJ12 vastgesteld. Het IPO-bestuur heeft 
daarnaast besloten deze begroting volgend jaar samen te voegen met de begroting van IPO Den Haag, waarbij 
hij wel in een afzonderlijk hoofdstuk herkenbaar blijft. Dat betekent ook niet dat voor beide onderdelen (BIJ12 en 
IPO Den Haag) volledig dezelfde systematiek gehanteerd dient te worden. 

Voorstel/gevraagd besluit:
De leden van de Algemene Vergadering worden gevraagd de begroting BIJ12 2021 goed te keuren waarbij de 
uitgaven worden vastgesteld op €52.960.082,-.

De leden van de AV hebben geen vragen over de begroting van BIJ12. 
De leden van de AV keuren de begroting van BIJ12 goed.  

c. Najaarsnota IPO-BIJ12 2020

Kern van het onderwerp
Via de najaarsnota informeert het IPO-bestuur de Algemene Vergadering over de voortgang van de realisatie van 
de programmabegroting 2020 van IPO Den Haag (via een kleurensystematiek) en het Jaarplan van BIJ12, zowel 
inhoudelijk als financieel. 

In deze najaarsnota wordt in dit verband vooruitlopend op de vaststelling van de jaarrekening 2020 voor wat 
betreft de begroting IPO Den Haag een indicatie gegeven van het verwachte rekeningsresultaat. Voor BIJ12 heeft 
het IPO-bestuur één begrotingswijziging vastgesteld en legt deze nu ter goedkeuring voor aan de AV. Het IPO-
bestuur heeft de onderstaande voorstellen in haar vergadering van 7 oktober 2020 vastgesteld. 

Voorstel/gevraagd besluit: 

1. De leden van de Algemene Vergadering worden voorgesteld kennis te nemen van de Najaarsnota 2020, voor 
de onderdelen IPO-Den Haag en BIJ12.

2. Het IPO-bestuur stelt de bijhorende begrotingswijziging van BIJ12 ter goedkeuring aan de leden van de 
Algemene Vergadering voor:

 GBO provincies bijstelling applicaties + €191.129, en deze te dekken door een ophoging van de 
provinciale bijdrage (€131.129) en een onttrekking aan geoormerkte middelen GBO voor update 
PLEIO (€60.000).

De heer Bovens geeft aan dat de najaarsnota eigenlijk op 17 november op de agenda staat en geeft 
aan dat het IPO-bestuur heeft besloten de najaarsnota alvast te sturen zodat er wellicht al in deze 
vergadering over besloten kan worden. De heer Bovens vraagt of de najaarsnota vandaag behandeld 
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kan worden of dat de leden van de AV dit liever op 17 november willen behandelen. Daarnaast geeft 
de heer Bovens aan dat er alvast vragen gesteld kunnen worden over de najaarsnota. 

Mevrouw van Hoorn geeft aan dat zij geen voorkeur heeft wat betreft de behandeling van de 
Najaarsnota. Mevrouw Kuipers sluit zich hier bij aan. De overige AV leden geven aan de voorkeur te 
hebben voor de behandeling van de najaarsnota op 17 november. De heer Van der Velde vraagt of 
er op 17 november dan ook een nieuwe inschatting voor het verwachtte rekeningresultaat gegeven 
kan worden. Mevrouw Roijackers wil graag voorkomen dat het een gewoonte gaat worden om in een 
laat stadium verrast te worden met nieuwe agendapunten en wil derhalve  graag dat dit over twee 
weken besproken wordt. 

De heer Bovens bevestigt dat de najaarsnota op 17 november behandeld zal worden. De heer 
Bovens geeft aan dat het fijn zou zijn als er eventuele technische vragen zouden zijn over de 
najaarsnota om deze van te voren via de mail te kunnen ontvangen. De heer Schoemaker zegt toe 
dat wanneer er andere inzichten zijn die tot een nauwkeurige inschatting van het rekeningresultaat 
leiden dit op 17 november gedeeld zal worden. Dit bedrag blijft echter altijd onder voorbehoud van 
goedkeuring door de accountant. 

3. Ter informatie

a. Nieuwsbrief Algemene Vergadering editie 2 

Als onderdeel van de versterkte samenwerking en een verbeterde informatievoorziening- en uitwisseling is 

de tweede editie van de Algemene Vergadering nieuwsbrief op 19 september aan u verzonden. In deze 

editie kunt u onder andere lezen over de dossiers waar de provincies gezamenlijk in optrekken, een 

interview met gedeputeerde Vermeulen over de BC Stikstof en de verslagen van de bijeenkomsten met uw 

P&C Klankbordgroep. Ter informatie is de gehele nieuwsbrief nogmaals bijgevoegd bij de stukken. 

De heer Bovens geeft aan dat er in november een derde editie van de AV nieuwsbrief verstuurd zal 
worden en roept de AV-leden op om een bijdrage aan deze nieuwsbrief te leveren. 

4. Rondvraag en sluiting 

De heer Bovens vraagt of er nog vragen zijn. 
De heer Achtien vraagt naar de rol van het IPO in de uitwerking van de NOVI. De heer Bovens geeft 
het woord aan de heer De Baas. 

De heer De Baas geeft aan dat de NOVI primair een Rijksinstrument is waarbij ook provincies en 
gemeenten betrokken zijn geweest. Wanneer er gekeken wordt naar de invulling hiervan dan is het 
een proces waar decentrale overheden samen aan werken. Het IPO-bestuur heeft begin september 
gesproken over de aanbod voor het volgende kabinet en besloten om gebiedsprocessen zoals de 
NOVI hierin centraal te stellen. 

De heer Achtien vraagt wat de rol van het IPO bij de NOVI is. 
De heer De Baas geeft aan dat het IPO-bureau bij de totstandkoming van de NOVI nauw betrokken 
is geweest. Wanneer er gekeken wordt naar de werking in een NOVI-gebied, dan is dat niet meer 
iets voor de gezamenlijke provincies. Dit wordt dan in de provincie zelf opgepakt. 
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Mevrouw De Widt vraagt op wat voor termijn ze de meerjarenraming kan verwachten. Daarnaast 
heeft mevrouw De Widt een vraag over de zichtbaarheid van het IPO. Er wordt veel goed werk 
gedaan in IPO verband en dat is niet altijd goed zichtbaar. Mevrouw De Widt vraagt of het mogelijk 
is om wat vaker kenbaar te maken wat het IPO gerealiseerd heeft. 

De heer Bijl geeft aan dat er gebaseerd op wat er vandaag besloten is men weer aan de slag gaat. 
Uiterlijk in maart 2021 wordt de meerjarenraming ter goedkeuring voorgelegd aan de AV. 

Over de zichtbaarheid van de provincies antwoordt de heer De Baas dat in KOMPAS2020 de regierol 
voor de provincies is beschreven en dat de regisseur ook niet op het toneel staat. Echter geeft de 
heer De Baas aan dat de provincies soms ook last hebben van het minder zichtbaar en bescheiden 
zijn. De heer De Baas licht toe dat er wel steeds meer animo is voor het meer zichtbaar worden door 
meer lef te tonen en een standpunt in te nemen. 

De heer Pestman vraagt of, nu de najaarsnota wordt opgeschoven naar 17 november, corona 
meegenomen in de begroting. 

De heer Bovens geeft aan dat er veel gedaan wordt om de gevolgen van corona te helpen verlichten. 
De zichtbaarheid kan via de nieuwsbrief hopelijk wat zichtbaarder worden. Echter een 
begrotingswijziging binnen 14 dagen gaat niet lukken. Mocht er een nieuwe ambitie komen vanuit de 
provincies om wat extra’s te doen, dan is dat altijd mogelijk via de kassiersfunctie. 

De heer Van der Veer heeft een vraag over een brief die minister Schouten gestuurd heeft over de 
zorgplicht ten aanzien van wilde dieren. De heer Van der Veer vraagt in hoeverre het IPO-bureau 
betrokken is geweest bij het advies van de Raad van Dierenaangelegenheden. Daarnaast vraagt de 
heer Van der Veer of het IPO-bureau betrokken is bij het vervolgproces. 

De heer Bovens stelt voor om deze vraag schriftelijk te beantwoorden. 

De heer Bovens meldt dat de najaarsnota op 17 november terug zal komen op de agenda. De heer 
Bovens verzoekt om technische vragen over de najaarsnota schriftelijk te stellen aan het IPO-
bureau. 
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1 M188-2020-SP-motie 1 Voorjaarsnota IPO 2021 

MOTIE
Vergadering Provinciale Staten - 16 november 2020
Agendapunt 13 - Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 
(VD-58)

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, 
besprekend de zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 (VD-58),

Constaterende dat:
 bij punt 7.5 in de begroting van het IPO in totaal € 388.000,- staat genoteerd voor de

Vitale Vereniging;
 de coronacrisis ons heeft geleerd dat veel verenigingen goed kunnen functioneren door

het gebruik van digitale communicatie;
 het IPO gedurende de coronacrisis niet minder vitaal is geworden;
 het organiseren van fysieke congressen en bijeenkomsten niet noodzakelijk is voor de

vitaliteit van de vereniging;
 het organiseren van digitale congressen en bijeenkomsten ook de provincie Noord-

Holland kosten bespaart (zoals hotelkosten en reiskosten)

Overwegende dat:
 zowel het IPO als de provincie Noord-Holland kosten bespaart door zoveel mogelijk

gebruik te maken van digitale vormen van overleg en samenkomst

Besluit de AV- leden van PS van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan de 
Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen:

 het IPO voorafgaand aan de Voorjaarsnota op te dragen een overzicht te maken van de
besparingen die optreden als er uitsluitend digitale congressen en bijeenkomsten
georganiseerd worden;

 het overzicht van deze besparingen aan alle Provinciale Staten voor te leggen en deze
te laten besluiten of er voortaan uitsluitend digitale of gedeeltelijk digitale
bijeenkomsten plaats moeten vinden;

 de uitkomst hiervan in de Voorjaarsnota te verwerken

En gaat over tot de orde van de dag,

Namens de fractie van de SP,

Wim Hoogervorst  

M188 / PS16-11-2020

VERWORPEN
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MOTIE
Vergadering Provinciale Staten - 16 november 2020
Agendapunt 13 - Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 
(VD-58)

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, 
besprekend de zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 (VD-58),

Constaterende dat:
 in programmapunt 7.3 van de begroting van het IPO een bedrag van € 260.000,- voor

de Strategische Kennisfunctie staat vermeld;
 deze ambitie heroverwogen kan worden teneinde een kostenbesparing mogelijk te

maken

Overwegende dat:
 er nog geen programmering is om strategische themabijeenkomsten te organiseren;
 er nog geen samenspel is met de Strategische denktank, wetenschappelijk netwerk en

de Thorbecke leerstoel;
 het Coelo ook zonder bijdrage van het IPO onderzoek verricht

Besluit de AV- leden van PS van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan de 
Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen::

 het IPO opdracht te geven te onderzoeken of de kosten van de Strategische
Kennisfunctie tegen de baten opwegen;

 de uitkomst van dit onderzoek te delen met alle Provinciale Staten;
 alle Provinciale Staten te vragen of de Strategische Kennisfunctie van het IPO

opgetuigd moet worden;
 de uitkomst van de rondgang langs Provinciale Staten in de Voorjaarsnota te

verwerken.

En gaat over tot de orde van de dag,

Namens de fractie van de SP,

Wim Hoogervorst

M189 / PS16-11-2020

VERWORPEN
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MOTIE
Vergadering Provinciale Staten - 16 november 2020
Agendapunt 13 - Zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 
(VD-58)

Provinciale Staten van Noord-Holland, in vergadering bijeen op 16 november 2020, 
besprekend de zienswijze PS op de concept begrotingen 2021 voor het IPO en Bij12 (VD-58),

Constaterende dat:
 in programma 6 van de begroting het budget voor externe expertise op het onderwerp

cultuur met € 25.000,- werd verlaagd;
 dit een negatieve invloed heeft op de rol van het IPO  als proactieve

belangenbehartiger en netwerkpartner m.b.t de culturele sector;
 het totale budget wat het IPO voor cultuur heeft bijzonder laag is

Overwegende dat:
 het inhuren van externe expertise doorgaans financieel nadelig is ten opzichte van het

hebben van eigen expertise;
 in bijzondere gevallen, bij voorbeeld als interne expertise onvoldoende aanwezig is,

het noodzakelijk kan zijn om externe expertise in te huren;
 het daarom nuttig kan zijn om te onderzoeken in hoeverre het wegvallen van externe

expertise de totale expertise van het IPO op het gebied van cultuur nadelig beïnvloedt

Besluit de AV- leden van PS van Noord-Holland te verzoeken voorafgaand aan de 
Voorjaarsnota van het IPO het volgende in te brengen:

 het IPO opdracht te geven om te onderzoeken wat het wegvallen van de externe
expertise betekent voor de cultuurfunctie;

 de uitkomst van dit onderzoek met alle Provinciale Staten te delen en hen vragen te
besluiten of er al dan niet externe expertise voor de cultuurfunctie moet worden
ingehuurd;

 de resultaten van dit proces in de Voorjaarsnota te verwerken

En gaat over tot de orde van de dag,

Namens de fractie van de SP,

Wim Hoogervorst
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